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Ob obujanju spominov na prehojeno pot mi je bilo vedno toplo pri srcu ob 
zavesti, da sem bila v zadnjih 50 letih priča velikemu napredku medicinske zna-
nosti na področju onkologije, in z uvajanjem psihoonkologije prispevala tudi 
svoj kamenček v mozaik njenega razvoja. Slednjega ne bi mogla izpeljati, če ne 
bi na svoji poti vedno v pravem trenutku in na pravem mestu srečala izjemnih 
posameznikov, ki so me opogumljali in z menoj zavzeto sodelovali. Bolniki z 
rakom pa so bili od vsega začetka moji najpomembnejši učitelji, z NEŠTETO 
RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE.  

Zgodovina je učiteljica življenja. Historia magistra vitae, pravi latinski pregovor. 
To zagotovo drži, zapisati zgodovino pa je pravzaprav naša dolžnost. Tudi moja. 
Dolžnost, da pišem o psihoonkologiji in Društvu onkoloških bolnikov Slovenije, 
o njuni poti razvoja in sodelovanja. Da se naša skupna pot ohrani kot spomin in 
morda tudi navdih prihodnjim rodovom. 

Iz obsežnega gradiva in referenčnih zapisov številnih dejavnosti, akcij in projek- 
tov je bilo težko izbirati najpomembnejše poudarke in jih zapisovati skrajšano, 
a hkrati čim bolj celovito. Zato sem dodajala obširno slikovno gradivo, ki naj 
bi še bolj osvetlilo in približalo posamezne dogodke in ljudi. Ob tem so oživele 
podobe številnih dragocenih prijateljev, strokovnjakov in bolnikov, s katerimi 
smo gradili našo skupno pot od zagovorništva do celostne obravnave bolnikov 
z rakom. Dozorelo je spoznanje: te podobe ne smejo zbledeti! Zato so v knjigi 
zelo dragoceni poimenski zapisi in orisi dogodkov skozi osebne zgodbe. Dodala 
sem tudi svojo osebno zgodbo – Moje razloge za psihoonkologijo. 

Morda bo bralec/bralka tako laže začutil/a utrip tistega časa in smelost pri is-
kanju novih poti za najboljšo možno podporo bolnikom.

Avtorica

Spremna beseda avtorice

Človekovega ravnanja ne narekujejo 
razmere, na katere naleti, 

temveč odločitve, 
ki jih sam sprejme. 

Viktor E. Frankl

  Marija Vegelj Pirc
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Življenje je nepretrgana vrsta osebnih  
odkritij .
                                                                                 Gerhart Hauptman

Bolezen rak že dolgo prodira v vse pore družbe, a smo se v zad-
njih desetletjih ob bliskovitem razvoju znanosti in tehnologije veliko naučili. Pri 
zdravljenju raka postajamo vse bolj uspešni, družbo pa pomembno ozaveščamo, da 
diagnoza rak še ne pomeni konca življenja. 

Pot k temu cilju je tlakovala avtorica pričujoče knjige, prim. Marija Vegelj Pirc, dr. 
med., ki nas je naučila, da zdravljenje telesa ni dovolj, potrebno je zdraviti tudi dušo. 
Kot pionirka psihoonkologije na Onkološkem inštitutu Ljubljana in v širšem slo-
venskem prostoru nam je pokazala, da sta telesno in duševno zdravje neločljiva, 
in odprla vrata novemu razumevanju človeka, ki se znajde v bolezni. Kot vrhunska 
zdravnica je razumela, da bolniki za svojo ozdravitev ne potrebujejo samo odlične-
ga zdravljenja, temveč v svoji stiski potrebujejo tudi duševno in čustveno uteho. Kot 
ustanoviteljica Društva onkoloških bolnikov Slovenije je zaslužna za utiranje poti 
organizirani samopomoči bolnikom v slovenskem zdravstvu. Na njeno pobudo je 
kasneje nastalo tudi Slovensko združenje za boj proti raku dojk Europa Donna.

Pričujoča knjiga ponuja edinstven vpogled v začetke ter razvoj psihoonkologije v 
slovenskem prostoru in organizirane prostovoljne in društvene pomoči bolnikom 
z rakom. Uvajanje psihoonkologije v onkološko zdravljenje je bolnikom prineslo 
celostno obravnavo, ki se prilagaja potrebam vsakega posameznika, in je pomemb-
no prispevalo k razvoju slovenske onkologije. Avtorica v celovito zgodbo povezuje 
obsežna gradiva, referenčne zapise in projekte, ki so nastajali več kot 50 let. Osebno 
noto in čustveno podobo knjigi dodaja z obširnim slikovnim gradivom.

PREDGOVORI

  Izr. prof. dr.  
Irena Oblak 
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Nešteto razlogov za življenje Marije Vegelj Pirc je dragocen vir za zgodovinske 
raziskave. Je knjiga o vrednotah, velikem poslanstvu in srčnosti. Takšne lastnos-
ti pa odlikujejo tudi njeno avtorico. 

V imenu Onkološkega inštituta Ljubljana se imam čast zahvaliti prim. Mari-
ji Vegelj Pirc za izjemen doprinos na področju psihoonkologije ter društvene 
in prostovoljne dejavnosti v podporo bolnikom in njihovim svojcem. Izredna 
hvala, da ste s svojim delom utrli poti, ki nas vodijo do najboljšega možnega 
celostnega zdravljenja in podpore bolnikom. 

Izr. prof. dr. Irena Oblak, dr. med.,  
strokovna direktorica Onkološkega inštituta Ljubljana
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Predanost ideji in viziji, kako pomagati  
bolnikom z rakom

Na Onkološki inštitut Ljubljana sem prišla februarja 1987 in 
do takrat nisem ničesar vedela o zdravstvenem sistemu; nisem 
vedela, kaj je bolnišnica, kaj se dogaja znotraj zidov skoraj ved-

no starih stavb. Vedela sem le, da tam zdravijo ljudi, zdravijo njihova telesa. 
Zavedala pa sem se, da kot ekonomistka ne bom mogla dobro delati, če ne bom 
dobro poznala ustroja Inštituta, značilnosti in načina dela vsake njegove enote. 
Veliko časa sem namenila spoznavanju posameznih dejavnosti in ljudi, ki tam 
delajo in ki so mi vedno posvetili veliko časa, da sem se učila.

Tako sem spoznala tudi Oddelek za psihoonkologijo, na katerem so me prijazno 
poučili, da pri onkološkem bolniku ni bolno le telo, ampak je prizadeto tudi 
njegovo duševno zdravje. Poudarili so, da je skrb za povrnitev duševnega ravno-
vesja pri bolniku pomembna tako pri soočanju z napornimi terapijami kot tudi 
na poti vrnitve v normalno življenje. In pri tem je pomembna BESEDA. Poslu-
šati, kaj pripoveduje bolnik in ga nagovoriti s pravimi besedami, pri čemer poleg 
strokovnjakov to lahko opravljajo tudi posamezniki, ki so se z boleznijo soočili, 
jo premagali in se za pomoč bolnemu dodatno izobrazili. S tem je bila tlakovana 
pot za organizirano samopomoč bolnikov v slovenskem prostoru; bolniki so 
dobili svoje Društvo onkoloških bolnikov Slovenije.

Razvoj in aktivnosti Društva je mogoče spoznavati ob branju knjige, v kateri je 
avtorica prim. Marija Vegelj Pirc, dr. med., z njej lastno natančnostjo popisala 
vse. Imela sem privilegij, da sem bila udeležena pri dogodkih in še vedno je 
spomin nanje zelo živ, ker je bilo moje doživljanje zelo intenzivno, pa naj gre za 
Kolo življenja, Novo pomlad življenja, Nešteto razlogov za življenje ali obnovo 
stavbe C.

  Ana Žličar
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Vesela sem, da je knjiga napisana, ker pokaže, kako sijajne rezultate prinese pre-
danost delu ob prepoznanih potrebah bolnikov. Predanost ideji in viziji, kako 
pomagati bolnikom, je poleg psihoonkologije udejanjena tudi v poslanstvu 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije. 

Zato, draga Marija, hvala!

Ana Žličar, univ. dipl. ekon.,  
predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije
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Bogatejši za zgodovinski razvoj  
psihoonkologije na Slovenskem

Kot zgodovinarka medicine sem se iskreno razveselila pričujoče-
ga dela o razvoju psihoonkologije pri nas, njenem poslanstvu na 
Onkološkem inštitutu, širjenju strokovnih spoznanj in o njihovi 

popularizaciji v Društvu onkoloških bolnikov Slovenije, kakor tudi o široki uporabi 
med skupinami za samopomoč po vsej Sloveniji. Knjiga izhaja iz dokumentov, torej 
primarnih virov, kar ji daje dodatno kredibilnost. Njena avtorica, nevropsihiatrinja 
in psihoonkologinja prim. Marija Vegelj Pirc, dr. med., jih je skrbno hranila, kakor 
tudi slikovno gradivo, in z njihovo pomočjo popisala razvojno pot nove stroke. 

Knjiga je bogato dokumentarno in slikovno opremljena in priča o avtoričini veri v 
poslanstvo in ustvarjalnem zanosu, o iskanju sogovornikov med različnimi strokov-
njaki, ki so prinašali novo znanje in svoje izkušnje v dobro bolnikov. Vse zapisano je 
pomagalo graditi temelje in dvigati raven znanja. Vzemimo kot primer sodelovanje 
z vodilnim slovenskim psihiatrom tiste dobe akademikom Levom Milčinskim. Raz-
vijanje idejne zasnove je temeljilo tudi na zgodnjih mednarodnih srečanjih, saj so 
tudi tam zaznavali potrebo po psihološki opori onkološkim bolnikom. 

Avtorici je ob strani stala prodorna dolgoletna direktorica Onkološkega inštituta 
prof. dr. Božena Ravnihar, dr. med., ki je razumela težko delo pionirke nove stroke. 
Ta je morala domisliti vsak korak, zgraditi vse vezi, prepričati množico odločeval-
cev, da se je nova stroka institucionalizirala. Z globokim zaupanjem v svoje delo je 
Marija premagovala prepreke, prepričevala nove vodje matične ustanove in s trdim 
delom ter navdušenjem v zadovoljstvo bolnikov postavila temelje, iz katerih se je 
skozi desetletja utemeljila stroka, prepoznana tako v medicini kot med bolniki. 

Če hočeš druge vneti, moraš sam goreti, je zapisal velikan slovenske kulture škof 
Anton Martin Slomšek. In Marija je imela v sebi ta ogenj, da je izpeljala pionirsko 
delo v slovenski psihoonkologiji. Imela je vizijo, pogum in voljo do dela. V novo 
stroko je pripeljala nove ljudi z različnih akademskih ravni, tudi študente, v civilni 
družbi pa je spodbudila nastanek različnih združenj bolnikov. Društvo onkoloških 
bolnikov Slovenije je vseskozi strokovno koordinirala in mu 20 let tudi predsedova-

  Prof. dr.  
Zvonka Zupanič Slavec 
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la. Skupine za samopomoč so bolnikom z rakom v veliko pomoč, razširjene so po 
vsej Sloveniji v fizični in virtualni obliki. Organizirala je najrazličnejše prireditve, ki 
so ozaveščale javnost o psihoonkološkem poslanstvu. Pri tem je znala nagovoriti 
prave ljudi, da so vsebino podpirali, stroki odpirali vrata v javnost in tako pomagali 
destigmatizirati rakave bolezni. Tako se je psihoonkološko poslanstvo plemenitilo 
na različnih ravneh po vsej Sloveniji. 

Kdor ima semenje, mora sejati, je zapisal Phil Bosmans. Marija je zato vztrajno in 
predano sledila notranjemu klicu. Njeno poslanstvo se je skozi pol stoletja razvilo v 
cvetočo stroko, ki bolnike vsaj delno osvobaja psihičnega bremena bolezni oz. jim 
daje moč, da bolj kakovostno živijo z njo. 

Velik prispevek k popularizaciji znanja in spoznanj je prinesla tudi specializirana 
revija OKNO, ki jo je Marija soustvarjala od samih začetkov leta 1987 in 25 let tudi 
urejala. V njej je do današnjih dni zaživelo toliko zgodb bolnikov, njihovih pogovo-
rov, opisov samopomoči, zavedanja o pomenu človeškega dotika v stiski ... Dosegla 
je premnoge bolne in njihove svojce; od leta 2001 je revija dosegljiva tudi v digitalni 
obliki. 

Moje delo na področju humanizacije hospitalizacije in humanizacije medčloveških 
odnosov v zdravstvu me je pogosto pripeljalo v stik z avtorico. V kulturno-umetni-
ških prireditvah za bolnike v UKC Ljubljana je sodelovala tudi s svojimi bolniki, ki 
so z umetniškim izrazom premagovali strah pred boleznijo. V pogovorih z bolniki 
sem dojemala Marijino poslanstvo; v onkologijo je vpeljala tisto, za kar je sama na-
jintimneje čutila, da bolniki pogrešajo. Tako je pravzaprav intuitivno razvijala novo 
stroko in postala pionirka psihoonkologije na Slovenskem.

Mariji iskreno čestitam za dokumentarno in spominsko knjigo o nastanku psihoon-
kologije pri Slovencih ter se priklanjam njeni veri v vse dobro, plemenito in humano 
za bolnike, njihove bližnje in širšo družbo. Naj njene naslednike bogati in spodbuja 
Marijino pionirsko ustvarjalno delo in naj jih plemeniti njena dobrota. 

Prof. dr. Zvonka Zupanič Slavec, dr. med.,  
predstojnica Inštituta za zgodovino medicine,  

Medicinska fakulteta Univerze v Ljubljani 
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Nekaj misli ob izidu knjige  
»Nešteto razlogov za življenje« 

Na kratko povzeto je knjiga odlično dokumentiran zgodovin-
ski prikaz, kako je profesionalna skrb za človeško dušo v stiski 
pričela vstopati v obravnavo onkoloških bolnikov v Sloveniji. 

Ko človek zboli za rakom, je to vsekakor zanj in za svojce velika duševna stiska. 
V času začetkov psihoonkologije v Sloveniji in pred tem je bila ta stiska še pre-
cej večja kot danes, saj je bil tabu, povezan z rakom, zelo velik. Takrat se je o tej 
bolezni v našem prostoru le šušljalo, z groznim prizvokom, o duševnih stiskah 
pa se največkrat ni veliko govorilo z bolniki in svojci. 

Sam sem stopil na oder onkologije leta 1983, ko so se ravno pričele prve kon-
kretne aktivnosti, usmerjene v psihosocialno podporo in pomoč bolnikom z 
rakom, in so v pričujoči knjigi ustrezno dokumentirane (ustanovitev Oddelka 
za psihoonkologijo in Društva onkoloških bolnikov Ljubljana/Slovenije). Začetki 
spoznanja, kako nujna je psihosocialna skrb za te bolnike, in aktivnosti, ki so 
temu spoznanju sledile, pa seveda segajo, kot je opisano v knjigi, kar nekaj let 
nazaj. Ne čudim se, da se je ta ideja porodila ravno ob delu z bolniki v internis-
tični službi na Onkološkem inštitutu Ljubljana (naravo tega dela dobro poznam; 
posvetil sem mu 37 let svoje profesionalne kariere). Od vseh zdravljenj onkolo-
ških bolnikov trajajo internistična (sistemska) zdravljenja najdlje, pri razsejani 
bolezni v večini primerov celo življenje, in prisotno je soočanje z dolgotrajnimi 
psihosocialnimi stiskami teh bolnikov, kar kliče po dodatni pomoči na dušev-
nem in socialnem področju. 

V večini primerov je pot od dobre ideje do njene uresničitve naporna in dolga, 
nemalokrat se pojavljajo pri udejanjanju ideje v prakso številne in nepredvidljive 
ovire, včasih težko razumljive. Pravijo, da morajo pri uresničevanju velikih idej 
zvezde na nebu ležati ravno v pravem položaju. Menim, da se je v Sloveniji v 
primeru razvoja psihoonkologije, ustanovitve in delovanja Društva onkoloških 
bolnikov Slovenije, Europe Donne ter drugih organiziranih projektov in akcij 
dogodilo ravno to. Ideja in vztrajnost prim. Marije Vegelj Pirc, daljnovidnost 

  Prof. dr.  
Branko Zakotnik
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prof. Božene Ravnihar ter seveda prispevek vseh ostalih zvezd, ki so v knjigi lepo 
imenovane, so prispevali k temu. 

Zelo sem vesel, da je pričujoča knjiga izšla, ne le zato, da bo kot verodostojen 
zapis nekih zgodovinskih dogodkov stala na policah knjižnic oziroma danes na 
spletu. Knjiga naj bo tudi opomin, spodbuda in zaveza vsem, ki jo bodo brali, 
posebno tistim, ki imajo možnost vplivanja in odločanja, da je potrebno to pod-
ročje onkologije negovati in ga dodatno okrepiti, tako kadrovsko kot prostor-
sko, saj so v sodobni družbi psihosocialne stiske onkoloških bolnikov vse večje. 
Vsako leto je zaradi napredka onkologije in staranja prebivalstva tudi vse več 
onkoloških bolnikov – prevalenca v Sloveniji že presega številko 120.000. Vse 
to in nenehen strokovni razvoj tega pomembnega področja, ki močno vpliva 
na kakovost življenja bolnikov in njihovih svojcev/skrbnikov, so razlogi, da to 
področje, na katerem je še veliko prostora za izboljšave, v Sloveniji zgledno ure-
dimo. 

Predvsem zaradi tega bi avtorici čestital za to izjemno delo, ki mora služiti kot 
temeljni kamen za nadaljnji razvoj celostne oskrbe/rehabilitacije onkoloških 
bolnikov v Sloveniji.

Prof. dr. Branko Zakotnik, dr. med., specialist internist onkolog,  
koordinator DPOR, 2011–2021* 

*	 DPOR	—	Državni	program	obvladovanja	raka,	https://www.dpor.si	
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Knjigi na pot

Marija Vegelj Pirc v svoji knjigi predstavlja razvoj in pomen 
psihoonkologije. Bralci lahko v razumljivem in slikovitem je-
ziku spoznavamo, kako se je v našem okolju razvijal odnos do 
raka, kako je postopoma napredovalo zdravljenje in hkrati z 

njim tudi upanje pri bolnikih in svojcih. Med tesnobo in strahom ob soočenju 
z rakom so postopoma vznikali žarki upanja. Potrebe bolnikov z rakom so sča-
soma presegle znanje, sposobnosti in zmožnosti le enega profila, ene institucije. 
Tak celostni pristop pa hkrati pomembno spreminja tudi vlogo bolnika v proce-
su zdravljenja in okrevanja.

Celostni pristop k obravnavi bolnikov z rakom je vključeval tudi pomoč pri pre-
magovanju čustvenih stisk; ozavestil je pomen medosebnih bolnikovih odno-
sov, prepoznaval stiske in podporne moči družine. Psihoonkologija ima pri tem 
posebno vlogo. Opozarja, da je lahko dragoceno in polno tudi življenje ob raku 
ter poudarja aktivno vlogo bolnika v procesu zdravljenja. Bolniki so potrebovali 
in iskali pomoč, da bi okrepili svoje sposobnosti, priklicali lastne moči ter de-
javno in odgovorno prevzeli svojo vlogo pri zdravljenju in oblikovanju polnega 
življenja. 

Začetek psihoonkologije je vnesel tovrstna teoretična spoznanja v klinično pra-
kso in odprl neslutene možnosti za bolj kakovostno obravnavo bolnikov z ra-
kom. V slovenskem prostoru se je razvijala psihoonkologija hkrati v klinični 
praksi prek dela z bolniki ter z učenjem in posredovanjem teoretičnih osnov 
celostnega pristopa, ki ga lahko najučinkoviteje uresniči multidisciplinarni tim. 

V okviru psihoonkologije so dobili bolniki osrednje mesto; bili so slišani, ko 
so izražali svoje strahove, obup, želje, upanja. Bolniki so postopoma nehali 
biti pasivne žrtve bolezni in objekti zdravljenja, vse bolj so postajali dejavni pri 
zdravljenju in kreiranju svojega življenja. Mnogi bolniki so naredili še več. Prek 
lastne izkušnje so premagane bolečine, stiske in strahove prelili v tenkočutno 
občutljivost za prepoznavanje stisk drugih ter pripravljenost, da jim pomagajo. 

  Dr. Vesna Radonjić 
Miholič 
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Psihoonkologija si je pri nas postopoma utirala svoje mesto; najprej v srcih bol-
nic, njihovih bližnjih in si nato sčasoma, včasih tudi boleče, izborila prostor in 
zaupanje v celoviti oskrbi bolnikov z rakom ter naprej v širši skupnosti. Psiho-
onkologija na Slovenskem je izšla iz potreb bolnikov, pri tem pa je upoštevala 
naše posebnosti, značaj, kulturo ter znanstveno podprte pristope in metode, ki 
so jih razvijali po svetu. 

Skozi knjigo spregovorijo številni bolniki, ki natančno in hkrati rahločutno 
odstirajo svet ljudi, ki so zboleli za rakom. Pripovedi so pretresljive, ganljive, se 
nas dotaknejo. Avtorica se ne ustavi pri tem, ampak nas povabi, da za hip posta-
nemo, ne odvrnemo pogleda in se ne skrijemo v pomilovanje. Pokaže nam pot, 
kako poslušati in slišati, gledati in videti, kako razumeti in podoživeti, ter nas 
pouči, da je vedno in vsakomur mogoče pomagati. 

Vsebino psihoonkoloških programov so v Sloveniji sooblikovali tudi bolniki 
med, še bolj pa po zaključenem zdravljenju. Ljudje lahko svojo izkušnjo ob so-
očanju z rakom predelajo na različne načine. Nekateri iz svojih stisk razvijejo 
tenkočutno občutljivost za trpljenje drugih in se dejavno vključijo v pomoč lju-
dem, ki se šele soočajo z boleznijo. Psihoonkologija ozavešča in krepi bolnike in 
hkrati spreminja odnos okolice do obolelih iz usmiljenja v spoštovanje, občudo-
vanje ter opozarja na pomen medsebojne povezanosti.

Psihoonkologija se je v Sloveniji postopoma, a vztrajno razvijala, prehajala iz ob-
robja medicinskih obravnav in postajala sestavni del celostne obravnave bolni-
kov z rakom. Še več. Psihoonkologija je dejavno vplivala na boljše razumevanje 
sveta obolelih za rakom v širši skupnosti in tako zmanjševala strah pred rakom, 
odpravljala predsodke in nezaupanje do obolelih, opominjala na resnične vred-
note življenja. Avtorica skrbno niza dogajanja razvojne poti psihoonkologije, 
iskreno predstavi napore in ovire pri tem, opozori na pomen brezkompromi-
snosti, kadar sledimo pomembnemu cilju, v katerega smo prepričani. Utirjanje 
novih poti ni brez ovir, iskanje poti mimo ali prek njih pa nas vedno znova pri-
vede do tega, da vrednotimo cilje. 

Skozi natančno dokumentirane in skrbno opisane poti razvoja psihoonkologije 
pa je čutiti ves čas pristen, čustveno topel in angažiran odnos do človeka: bol-
nika, svojca, terapevta. Kot zlata nit je čutiti, od stavka do stavka, iz poglavja v 
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poglavje, ljubezen do sočloveka, pripravljenost, da mu prisluhnemo, pomaga-
mo, ga spoštujemo, ostajamo ob njem tudi takrat, ko nimamo vseh odgovorov. 

Knjiga je dragocena, ker jo ves čas spremlja tudi osebna nota. Že sam nastanek 
psihoonkologije v Sloveniji je izšel iz prizadevanj Marije Vegelj Pirc, ki je znala 
in zmogla prisluhniti bolnikom, jih slišati in razumeti njihova sporočila, ko so 
spregovorili o svojih stiskah in potrebah. Skupaj so tkali pristno komunikacijo 
in ustvarjali pogoje, v katerih je vzniknilo upanje, ko so občutili varno in naklo-
njeno okolje in spoznali vrednost medsebojne pomoči. 

Psihoonkologija jim je omogočala, da so v sebi in v medsebojni povezanosti 
našli vire moči in pogum za iskreno soočanje z življenjem. Avtorica poudarja, 
kako je potrebno nenehno iskati smisel lastnega dela, preverjati vrednote in jih 
upoštevati pri sleherni odločitvi, četudi so kdaj druge možnosti lažje, na prvi 
pogled privlačnejše. Vsaka odločitev šteje in je pomembna. Včasih je težko os-
tati zvest sebi, poslušati razum in srce, slediti svojim vrednotam in se izogibati 
različnim čerem ali vabljivim prividom. Kot taka je zgodba knjige lahko tudi 
svetilnik mlajšim, po čem naj se ravnajo, ko se danes v viharnih obdobjih razmer 
v zdravstvu srečujejo z različnimi izzivi.

Marija Vegelj Pirc je oseba, ki ima sposobnost in talent, da problem, na katere-
ga naleti, vidi kot izziv, kako ga rešiti, in ne kot oviro, ki bi jo lahko ustavila na 
poti, v katero verjame. Življenje je zanjo neprecenljiva vrednota, dobrobit ljudi 
pa pomembno vodilo v vsakdanjem življenju. Zmore in zna tenkočutno pre-
poznavati stiske soljudi, jih podoživlja in se hkrati z njimi podaja na pot iskanja 
rešitev. Pri pomoči ljudem je odločna, pozorna, vztrajna. Rojena je za zmage. 
Skozi življenje se je izoblikovala v damo – bojevnico. Svet je zaradi takih ljudi 
varnejši in lepši.

Posebna sreča je, ko prepoznaš, da sta te vztrajanje in prizadevanje pripeljali vse 
bliže k cilju, da je prehojen pomemben del poti, da so premagane mnoge ovire, 
da sta napor in prizadevanje imela smisel. Čudovito je, ko se ob koncu poklicne 
poti lahko ozreš na tako prehojeno pot.

Dr. Vesna Radonjić Miholič, univ. dipl. psih.,  
specialistka klinične psihologije
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PSIHOONKOLOGIJA
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Psihoonkologija izhaja iz psihosomatskega gledanja v medici-
ni in skuša rakave bolezni obravnavati celostno, upoštevati 
soodvisnost duševnega in telesnega kot tudi vlogo psihosoci-

alnih in socioekonomskih dejavnikov pri nastanku bolezni, njenem 
razvoju, poteku in zdravljenju. Upoštevanje duševnosti je neločljivi 
del celostne obravnave, zato je pomembno, da osnove tega pristopa 
obvladajo vsi, ki spremljajo bolnika v celotnem procesu, od diagno-
stike do rehabilitacije. Ustrezni specialisti pa sodelujejo v timu in so 
po potrebi na voljo bolnikom.

Pospešen razvoj psihosomatskih raziskav se je začel po letu 1960, ko 
je bila v Amsterdamu prva mednarodna konferenca delovne skupine 
za psihosomatske raziskave raka, ki jo štejemo za mejnik v razvoju 
psihoonkologije. V mednarodnih psihosomatskih raziskavah raka je 
sodeloval tudi Onkološki inštitut Ljubljana. Z napredkom medicin-
skih znanosti je postajalo zdravljenja raka vse bolj učinkovito, s tem 
pa so se večale tudi potrebe bolnikov po kakovostnem življenju, kar 
je odpiralo nove izzive. Z ustanovitvijo Mednarodnega združenja za 
psihoonkologijo (1984), je bila vzpostavljena mednarodna multidi-
sciplinarna komunikacija. 

Pionirsko delo na Slovenskem je opravila nevropsihiatrinja Marija 
Vegelj Pirc, ki je leta 1977 začela to zdravstveno vejo uvajati v klinič-
no prakso na Onkološkem inštitutu. Leta 1984 je sledila ustanovitev 
Oddelka za psihoonkologijo, ki je deloval po načelu »odprtih vrat 
in odprtega telefona«. Psihoonkologija usmerja svoje delo v nepos-
redno pomoč bolnikom, njihovim svojcem in hkrati posreduje svoja 
znanja drugim članom tima. Vsebina in način dela se spreminjata 
glede na bolnikove aktualne potrebe; gre za prepletanje diagnostike, 
psihoterapije in/ali medikamentozne terapije. Poteka individualno 
ali v skupinah, terapevti so dosegljivi tudi prek telefona. Svojci lahko 
doživljajo hujše stiske in prav tako potrebujejo pomoč. 

Na oddelku so med drugim uporabljali t. i. Simontonovo metodo 
sproščanja in nazornega predstavljanja, ki so jo vpeljali v širši slo-
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venski prostor s prevodom priročnika in izdajo avdiokaset. Med 
prvimi so leta 1993 v klinično prakso uvedli logoterapijo v sodelo-
vanju z Inštitutom Antona Trstenjaka. Izvajali so pedagoško delo 
za zdravstvene delavce in psihologe na do- in podiplomski ravni ter 
raziskovali pomen psiholoških in socialnih dejavnikov v etiologiji in 
poteku rakave bolezni. 

Oddelek je deloval tudi v širšem socialnem okolju s posredovanjem 
svojih spoznanj o psiholoških dimenzijah bolezni, medsebojnih od-
nosih, veščinah sporazumevanja ipd. Na tem področju so bile drago-
cene razne oblike samopomoči, ki so, poleg svojega poslanstva med-
sebojne opore, z nastopi v javnosti pozitivno vplivale tudi na širše 
socialno okolje. Oddelek je bil pobudnik za razvijanje samopomoči 
bolnikov z rakom na Onkološkem inštitutu Ljubljana in jo od leta 
1986 v okviru Društva onkoloških bolnikov Slovenije pomagal širiti 
po Sloveniji. Z vključevanjem različnih strokovnjakov in mentorjev 
v izvajanje organizirane samopomoči pa so hkrati nastajali zametki 
psihoonkologije tudi v drugih zdravstvenih ustanovah. 

Možnosti razvoja oddelka so bile vseskozi omejene, zato so se za-
poslenima zdravnici Mariji Vegelj Pirc in medicinski sestri Firdeusi 
Purić pridružili zunanji sodelavci, med njimi kot prva klinična psi-
hologinja Vesna Radonjič Miholič; redno zaposlena psihologinja pa 
je leta 1998 postala Andreja Cirila Škufca Smrdel. Ustanoviteljico 
oddelka je po 5-letnem uvajanju in specializaciji leta 2003 nasledila 
psihiatrinja Zvezdana Snoj. Z novim vodstvom se je delovanje od-
delka oddaljevalo od prvotne zasnove, a to je že druga zgodba.
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RAZVOJ DEJAVNOSTI V SVETU IN SLOVENIJI

Kratek zgodovinski pregled razvoja psihoonkologije

Duševnost je pomemben dejavnik pri nastanku in poteku bolezni in vpliva na 
zdravljenje in okrevanje. To spoznanje ni novo. O tem zasledimo prve zapise že 
v 3. in 2. stoletju pr. n. št. pri Hipokratu in Galenu, ki sta povezovala nekatere 
značajske poteze bolnikov z značilnimi boleznimi. Hipokrat je opisoval, da za 
rakom pogosteje zbolevajo melanholični ljudje. Ta način razmišljanja je bil skozi 
stoletja zanemarjen, saj je tehnološki napredek v medicini lažje sledil telesnim 
procesom.1

Šele v 19. stoletju se znova obudi interes za duševne procese v povezavi z bolez-
nijo. Tedaj začnejo v zvezi z nastankom raka opisovati značilne osebnostne last-
nosti bolnikov in obremenjujoče življenjske razmere (pomen izgub, depresije 
ipd.). Leta 1893 je Snow prvi statistično obdelal takšna spoznanja. V zadnjih 30. 
letih 19. stoletja so se razmahnile psihosomatske raziskave raka, retrospektivne 
in prospektivne klinične študije in poskusi na živalih. Pojavijo se tudi raziskave, 
ki skušajo psihološke dejavnike povezovati z imunološkimi odzivi.1, 2

V	začetku	je	bil	poudarek	psihosomatskega	raziskova-
nja	na	odkrivanju	in	dokazovanju	pomena	psiholoških	
dejavnikov	za	nastanek	bolezni.	Proučevali	so	njihovo	
vlogo	med	različnimi	dejavniki	 tveganja,	ki	skupaj	pri-
peljejo	do	raka,	in	ugotavljali,	da	so	le-ti	lahko	sprožilni	
dejavnik	izbruha	bolezni.	

Pospešenemu razvoju psihosomatskih raziskav je botro-
vala prva konferenca Mednarodne delovne skupine za psi-
hosomatske raziskave raka (International Psychosomatic 
Cancer Study Group); osnovali so jo Baltrush, Kissen, Le-
Shan in se je odvijala v Amsterdamu leta 1960. Štejemo jo 
za mejnik v razvoju psihoonkologije. Naslednjo konferen-
co je organizirala Akademija znanosti v New Yorku (1968) 
na temo Psihofiziološki pogledi na raka. 

Pomembno vlogo je odigrala Evropska delovna skupina 
za psihosomatske raziskave raka, EUPSYCA (European 
Working Group for Psychosomatic Cancer Research), kate-
re ustanovitelj in predsednik, nemški psihiater dr. H. J. F. 
Baltrusch, je skušal združevati strokovnjake različnih dežel 
in vsako drugo leto organiziral simpozije. K sodelovanju je 

  Psychosomatische Aspekte der Onkologie, 1982. 
Psihosomatski vidiki onkologije, avtor Gismar Zigler, 
psiholog (Stuttgart, 1982)
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povabil tudi Onkološki inštitut Ljubljana, ki se je vključeval 
v mednarodne študije in bil soorganizator dveh simpozijev 
EUPSYCA v Sloveniji.2

Vse več je bilo raziskav na tem področju; vanje so se vklju-
čevali različni strokovnjaki, vse bolj so izstopali tisti z bo-
gatimi kliničnimi izkušnjami, ki so opozarjali na pomen 
psiholoških dejavnikov pri zdravljenju in rehabilitaciji. Ta 
spoznanja so omogočila razvoj klinične psihoonkologije. 
Med začetnike na tem področju lahko prištevamo tako 
ameriške (LeShan, Simonton, Holland)3, 4, 5 kot tudi evrop-
ske strokovnjake (Baltrusch, Meerwein).6, 7

Napredek na področju medicinskih znanosti je pripeljal do 
učinkovitejšega zdravljenja raka, kar pomeni, da se je tudi 
čas preživetja znatno podaljševal. S tem so postajale vse 
pomembnejše potrebe bolnikov po kakovostnem življenju. 
To je odpiralo nove izzive za vse, ki so delovali na področju 
obravnave bolnikov z rakom. 

Z	 ustanovitvijo	Mednarodnega združenja za psihoonkologijo (Interna-
tional Psycho-Oncology Society, IPOS,	1984)	je	bila	vzpostavljena	med-
narodna	multidisciplinarna	komunikacija.	Ime	psihoonkologija	se	je	uveljavilo	
po	svetu,	sprejeli	so	ga	vsi	večji	onkološki	centri.	

Psihoonkologija	izhaja	iz	psihosomatskega	gledanja	v	medicini	in	skuša	rakave	bolezni	obravnavati	
celostno,	upoštevati	soodvisnost	duševnega	in	telesnega	kot	tudi	vlogo	psihosocialnih	in	socio-
ekonomskih	dejavnikov	pri	nastanku	bolezni,	njenem	razvoju,	poteku	in	zdravljenju.	Upoštevanje	
duševnosti	je	neločljivi	del	celostne	obravnave,	zato	je	pomembno,	da	osnove	tega	pristopa	ob-
vladajo	vsi,	 ki	 spremljajo	bolnika	v	celotnem	procesu,	od	diagnostike	do	 rehabilitacije.	Ustrezni	
specialisti	pa	sodelujejo	v	timu	in	so	po	potrebi	na	voljo	bolnikom.

Svetovna pionirka razvoja psihoonkologije je bila psihiatrinja dr. Jimmie 
Holland (1928–2017), ki se je začela spraševati, kako bolniki z rakom doživlja-
jo svoje življenje z boleznijo, in dosegla, da je to vprašanje postalo običajen del 
vsakodnevne klinične obravnave. Njen namestnik v bolnišnici Memorial Sloan 
Kettering Cancer Center v New Yorku prof. dr. William jo je opisal kot pionirko, 
herojko, zagovornico in navdihujočo učiteljico, voditeljico ter mentorico mno-
gim vplivnim strokovnjakom po vsem svetu, ki je vse do zadnjih dni svojega 
življenja ostala tudi skrbna in odlična zdravnica.8

  Einführung in die Psycho–Onkologie, 1980. 
Uvod v psihoonkologijo, avtor Fritz Meerwein, 
psihiater (Zürich, 1981)

  Dr. Jimmie Holland 
(1928—2017)
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Pri obravnavi bolnikov z rakom so tako postajali vse bolj aktualni multidiscipli-
narni timi, ki vključujejo tudi strokovnjake s področja psihologije, psihiatrije, 
socialnega dela ipd., hkrati pa morajo ti strokovnjaki postati vse bolj vešči inter-
disciplinarnega načina dela. 

Interdisciplinarni	način	dela	pomeni,	da	meje	med	posameznimi	 strokami	
niso	strogo	ločene,	ampak	se	pri	doseganju	skupnega	cilja	stroke	med	seboj	
prekrivajo	in	dopolnjujejo.	Za	psihoonkologijo	to	pomeni,	da	usmerja	svoje	
delo	v	neposredno	pomoč	bolnikom,	njihovim	svojcem	in	hkrati	posreduje	
svoja	znanja	drugim	članom	tima.	S	tem	ko	posamezni	član	tima	bolje	ra-
zume	svojega	bolnika	in	z	njim	vzpostavi	ustrezen	odnos,	krepi	učinkovitost	
svojih	postopkov	(operacija,	obsevanje,	kemoterapija,	rehabilitacija	ipd.).	

Razvoj psihoonkološke dejavnosti na Onkološkem  
inštitutu Ljubljana

Uresničevanje celostnega pristopa k obravnavi bolnikov z rakom, ki je bil na 
Onkološkem inštitutu sicer že od vsega začetka osnovno vodilo kliničnega dela, 
so ovirali različni dejavniki, od kadrovskih do prostorskih omejitev in strokov-
nih nesoglasij. Pri razvoju psihoonkologije so bile težave z njenim vzpostavlja-
njem še posebej močno prisotne, saj razvoj te smeri zdravstvene dejavnosti s 
strani vodstvenih odločevalcev ni bil predviden. 

Prve pobude so nastale v okviru internistične službe, ki je bila vzpostavljena 
za potrebe multidisciplinarne obravnave raka leta 1967. Pri vsakdanjem delu 
s težko bolnimi so doživljali zdravniki, še posebej začetniki, tudi lastno stisko 
in nemoč, saj o nudenju psihološke podpore bolniku z rakom v času študija 
niso izvedeli ničesar. Znanje so iskali v tuji literaturi, večje možnosti so dobili, 
ko je vodja internistične službe dr. Bojan Pirc 
vzpostavil sodelovanje z nemškim psihiatrom 
dr. H. J. Baltruschem, predsednikom Evropske 
delovne skupine za psihosomatske raziskave 
raka (EUPSYCA), ki je želel v raziskave vklju-
čiti čim več onkoloških centrov. 

Pionirsko delo je opravila Marija Vegelj 
Pirc. Kot sobna zdravnica, zaposlena od leta 

  Prof. dr. Božena 
Ravnihar (1914—2002) 

Onkološki inštitut Ljubljana, stavba B. 
V stavbi B so že leta 1978 pričeli v celostno obravnavo 

hospitaliziranih bolnikov vključevati psihoonkološki pristop.  
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1968, je z vizijo razvoja psihoonkologije 
na Onkološkem inštitutu Ljubljana prep-
ričala takratno direktorico prof. Boženo 
Ravnihar, da je psihoonkologija nujen del 
celostne obravnave bolnikov z rakom, in 
leta 1972 dobila specializacijo iz nevropsi-
hiatrije. V stalni povezavi z Onkološkim 
inštitutom so sledila leta intenzivnega 
učenja in dela na drugih klinikah. Nato je 
leta 1977 kot prva nevropsihiatrinja zao-
rala ledino. 

Naloge nevropsihiatra v onkologiji so bile 
načrtovane za reševanje nevrološke proble-
matike bolnikov z rakom in tudi za njiho-
vo psihološko podporo. Marija Vegelj Pirc 
je še vedno delovala v okviru internistične 
službe, opravljala sobno delo (6–8 bolni-
kov), 1-krat tedensko imela svojo speciali-
stično ambulanto in bila na voljo za kon-
ziliarne preglede za hospitalizirane bolnike; 
sodelovala je na področju analgezije, v timu 
za rehabilitacijo in pri raziskovalnem delu 
(zapis z dne 27. 9. 1977). Ob tem je opaža-
la vse večjo potrebo po psihološki pomoči 
bolnikom in njihovim svojcem, ki so doživ-
ljali številne stiske. Zato je poleg individu-
alne pričela uvajati tudi skupinsko pomoč, 
navduševati sodelavce za timsko delo in 
pridobivati zunanje sodelavce. 

Prvi korak z vsemi vpletenimi je bil storjen z dogovorom o sodelovanju na se-
stanku pri strokovni pomočnici direktorice dr. Marinki Kremžar dne 6. 4. 1978. 

O	uvajanju	psihične	oskrbe	in	delovne	terapije	v	stavbi	B	2	so	med	drugim	zapisali,	da	je	pouda-
rek	na	skupinskem	delu, zato	je	potrebno	primerno	opremiti	dnevni	prostor	in	sistemizirati	novo	
delovno	mesto	višje	medicinske	sestre	z	usmeritvijo	v	psihosocialno	delo.

Marija Vegelj Pirc se je vseskozi želela usmeriti izključno v razvoj psihoonkolo-
ške dejavnosti, ki bi pomembno obogatila celostno oskrbo bolnikov z rakom. Z 
vizijo o Oddelku za psihoonkologijo si je ob nenehnih prizadevanjih, vsebinskih 
in organizacijskih predlogih le stežka utirala pot. 

  Zapisnik sestanka z dne 6. 4. 1978 o psihični in delovni oskrbi v 
stavbi B 2. Prisotni: strok. pomočnica direktorice Marinka Kremžar, sobna 
zdravnica Marija Vegelj Pirc, gl. sestra OI Maja Češarek, oddelčna sestra 
Magda Lorbek, fizioterapevtka Vera Paunovič in sestra Helena Cvilak iz 
Medikosocialne službe.
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  V dnevni sobi je bilo premalo 
prostora za vse. Pesem je odmevala tudi 
po bolniških hodnikih.

POMEMBNI KORAKI NA POTI UVAJANJA  
PSIHOONKOLOGIJE

Zametki psihoonkološke dejavnosti iz leta 1978 
so tlakovali pot razvoja psihoonkološke dejavno-
sti, ki je pomembno prispevala k celostni oskr-
bi bolnikov z rakom. Začelo se je na bolniškem 
oddelku v stavbi B z rednimi tedenskimi srečanji 
hospitaliziranih bolnikov in nadaljevalo s prvo 
ambulantno skupino. Vseskozi so imeli bolniki in 
njihovi svojci tudi možnost individualne obrav-
nave in podpore. 

Da bi osvetlili različne dejavnosti pri razvoju 
psihoonkologije, smo v nadaljevanju prikazali 7 
pomembnih korakov s poti njenega uvajanja z 
naslednjim naslovi: 

• 5. Kongres kancerologov Jugoslavije, 
• Podiplomski študij psihoterapije na 

Medicinski fakulteti,
• Sodelovanje s študenti medicine, 
• Uvajanje prostovoljnega dela na On-

kološkem inštitutu Ljubljana, 
• Jogijska sprostitvena terapija, 
• Mednarodno sodelovanje, razisko-

valno delo, predavanja in objave, 
• Mediji. 

  Ob Novem letu 1980 so učenci OŠ Komenda Moste znova 
razveselili bolnike na B 2. Ob njihovem nastopu je tudi bolnica 
veselo zaigrala na orglice.
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Na kongresu so 
že prvi dan v 
sekciji Ostale teme 
obravnavali tudi 
psihološke vidike 
raka.  

5 . Kongres kancerologov Jugoslavije, 
Ljubljana, 17 .—19 . oktober 1979 

Redni kongresi ZDRUŽENJA KANCEROLO-
GOV JUGOSLAVIJE so se odvijali vsakokrat v 
drugi republiki, v mestu predsedujoče članice, ki je 
imela v času svojega 4-letnega mandata nalogo or-
ganizirati kongres. Tokrat je ta čast prvič pripadla 
Sloveniji. Na Onkološkem inštitutu Ljubljana so 
pri organizaciji programa posvetili pozornost tudi 
psihološkim vidikom raka in k sodelovanju pova-
bili predavatelje, ki so prispevali naslednje teme: Psihosomatski pristop k raku 
(The psychosomatic approach towards cancer: Present status. Baltrusch H.,  
Oldenburg), Psihosomatska teorija raka, pregled literature (Boranić M., Zagreb), 
Vpliv psihomotornih faktorjev na razvoj malignih tumorjev (Špoljar M., Zagreb), 
Psihološki pristop k bolnicam, obolelim za karcinomom genitalnih organov (Pav- 
lović D., Parović Z., Pančevo). 

  Logotip 5. Kongresa 
kancerologov Jugoslavije
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»Naše prve izkušnje s skupinskim delom pri rakavih bolnikih« 

Referat Marije Vegelj Pirc z naslovom Naše prve izkušnje s skupinskim delom pri 
rakavih bolnikih9 je izstopal po tem, da je poleg teoretičnih spoznanj predsta-
vljal konkretno delo z bolniki in pritegnil veliko pozornosti. 

Skupina, ki je delovala že dve leti, je bila odprtega tipa in je vključevala hospi-
talizirane bolnike z oddelkov stavbe B 2, moške in ženske z različnimi vrstami 
raka, večinoma v napredovalem stadiju. O možnosti skupinskih pogovorov so 
jih obveščale medicinske sestre. Pod vodstvom Marije Vegelj Pirc so se bolni-
ki srečevali enkrat tedensko v dnevnem prostoru. V skupini so imeli možnost 
spregovoriti o vseh svojih problemih in premišljevanjih. To jim je bila dobrodo-
šla podpora, kajti v tistem času se o raku ni govorilo, tudi o diagnozi zdravniki z 
bolnikom večinoma niso odkrito govorili. 

Ko sem izvedel, kaj mi je, sem bil pomirjen. Nikoli pa ne bom odpustil zdravniku, ki me ni 
pravilno zdravil oz. me je prepozno poslal na OI. 

Tudi jaz ne bom odpustila zdravniku, ki mi ni povedal resnice, ko je pri operaciji žolčnih kam-
nov odkril metastaze na jetrih. Spremenil pa se je njegov odnos. Enkrat bom že zbrala toliko 
moči in mu šla povedat, da se tako ne dela z bolniki. Če imaš raka, še nisi čisto odpisan. 
Sedaj se že leto dni zdravim, odlično se počutim in vesela sem, da se je moj rak zaustavil. 
Če sem v družbi, vidim, kako se vsi zdrznejo, če jim mirno povem, da sem imela raka na 
dojki in sedaj po 7 letih metastaze na jetrih. Vem, da bom zaradi tega umrla, če me prej ne 
bo povozil avto. A sedaj se dobro počutim in hočem živeti. 

Meni pa je vseeno, kaj drugi mislijo, samo radovedni so in zase jih je strah. Z domačimi in 
prijatelji se vse pogovorim, drugih se pa že znam znebiti. 

O svojih težavah nisem nikomur govorila, ne razumejo te. Moja sestra pol leta ni vedela, da 
se zdravim tukaj. 

Ko sem začela z zdravljenjem, sem v službi vzela dopust, da ne bi nihče vedel. Tudi pred 
možem skrivam, ker je njega še bolj strah.

* * *

* * *

* * *

* * *
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Sklepna	 misel	 iz	 referata:	 Bolnike ohrabri sprejetje v skupini. Zname-
nje, da nekdo še prav posebej skrbi zanje. Ne počutijo se osamljene, 
povzpnejo se do doživetja MI, kar pa že pomeni več varnosti, zaupanja 
in upanja. 

Avtorica je prejela več vabil za predstavitev svoje téme, med drugim je sodelo-
vala tudi v Nemčiji na dvodnevnem seminarju »PSIHOSOMATIKA BOLNI-
KOV Z RAKOM«, Reute, Kreis Ravensburg, 13.–15. 10. 1980,10 v organizaciji 
DAPO (Deutschen Arbeitsgemeinschaft für Psychosoziale Onkologie). 

Ustanovitev Delovne skupine za psihosomatski pristop v onkologiji,  
Ljubljana, 18 . oktober 1979

Prof. Božena Ravnihar je v svojem uvodnem kongresnem referatu z naklonje-
nostjo ugotovila porast poročil o vlogi psihogenih dejavnikov pri zbolevanju 

za rakom kot tudi pri zdravljenju 
in rehabilitaciji. To je bila odločilna 
vzpodbuda, da se je ob kongresu tudi 
pri nas oblikovala Delovna skupina 
za psihosomatski pristop v onkologi-
ji v okviru Kancerološke sekcije. Na 
sestanku, 18. 10. 1979, so ustanovni 
člani – H. J. Baltrusch, Bojan Pirc, 
Hubert Požarnik, Marija Vegelj Pirc, 
sklicateljica in vodja skupine – opre-
delili cilje in med naloge zapisali: 

  Zapisnik ustanovnega sestanka Delovne 
skupine za psihosomatski pristop v onkologiji,  
18. 10. 1979

proučevanje	 literature,	 izmenja-
va	izkušenj,	raziskovanje,	skupin-
sko	 delo	 z	 bolniki,	 povezovanje	
s	 strokovnjaki	 različnih	 special-
nosti	 in	s	sorodnimi	strokovnimi	
združenji	 ter	objavljanje	strokov-
nih	in	poljudnih	člankov.	
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Obvestilo o ustanovitvi delovne skupine so objavili v republiških zdravniških 
glasilih, da bi privabili k sodelovanju čim širši krog strokovnjakov. Že ob kon-
gresu se jim je med drugimi z veseljem pridružila prof. dr. Ruža Sabol11, ki je 
istega leta postala ustanoviteljica in vodja Oddelka za fizikalno medicino in re-
habilitacijo onkoloških bolnikov na takratnem Institutu za tumore v Zagrebu. 
Dolgoletno strokovno sodelovanje se je kasneje prepletalo tudi prek društvenih 
dejavnosti. 

 

Skupina,	ki	je	združevala	zdravnike	različnih	specialnosti,	psihologe,	medicin-
ske	sestre	in	druge	zainteresirane	zdravstvene	delavce,	se	je	kasneje	preime-
novala	v	Skupino	za	psihoonkologijo.
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Podiplomski študij psihoterapije na Medicinski fakulteti

Pri uvajanju psihoonkologije je Marija Vegelj Pirc na podlagi praktičnih iz-
kušenj in pridobljenih znanj iskala ustrezne vsebine dela in njihovo vpetost 
v celostno obravnavo bolnikov z rakom tudi prek nenehnega izobraževanja. 

V študijskem letu 1980/81 se je udeleževala podiplomskega študija psihoterapije 
na Medicinski fakulteti v Ljubljani, ki ga je osnoval utemeljitelj psihoterapije na 
Slovenskem prof. Leopold Bregant leta 1972 kot prvo stopnjo sistematičnega 
študija psihoterapije v Sloveniji.12 

Pri tem je bilo dragoceno sodelovanje s strokovnjaki zunaj Onkološkega inštitu-
ta Ljubljana, s profesorji in slušatelji, še posebej s tistimi, ki so se pri svojem delu 
srečevali s podobno problematiko. Tukaj se je porodilo dolgoletno sodelovanje 
s klinično psihologinjo Vesno Radonjič Miholič, zaposleno v Univerzitetnem 
zavodu za rehabilitacijo Soča (danes Univerztetni rehabilitacijski inštitut Repu-
blike Slovenije – Soča). 

Hkrati se je ponudila tudi možnost za predstavitev lastnega dela vsem slušate-
ljem, saj je predavatelj psihiater dr. Miklavž Petelin v okviru svojega predmeta 
Psihosomatske motnje povabil slušateljico Marijo Vegelj Pirc, da je pripravila 
predavanje z naslovom Psihosomatski pristop v onkologiji (14. 4. 1981), ki ga je 
ponovila tudi za slušatelje v naslednjem študijskem letu. 

Sodelovanje z dr. Miklavžem Petelinom se je nadaljevalo s predavanjem Psihosomatika v 
onkologiji13 na 119. rednem letnem srečanju slovenskih zdravnikov, Ankaran 1982, v okvi-
ru strokovne teme Psihosomatska medicina, prav tako tudi pri ustanovitvi in vodenju prve 
Balintove skupine za študente medicine. 

Avtogeni trening

V okviru različnih psihoterapevtskih metod so se slušatelji seznanili tudi z av-
togenim treningom. Na voljo so imeli Lindemannovo knjigo Avtogeni trening, 
ki jo je prof. Lev Milčinski prevedel in dopolnil s posebnim dodatkom Psihote-
rapija, njene prvine in mesto avtogenega treninga v njej.13 Posebej za slušatelje 
pa je sestavil natančna navodila: AVTOGENI TRENING – 8 praktičnih vaj za 
skupine in posamično priučevanje. Prof. Milčinski je skozi vodenje praktičnih 
vaj tenkočutno predajal svoje bogato znanje in mnoge navdušil za to metodo. 

Marija Vegelj Pirc je v njej prepoznala dobrodošlo pomoč tudi za onkološke bol-
nike in jo postopno začela uvajati. Občasno je pri tem kot zunanja psihologinja 
sodelovala Antonietta Brunelli (1981, 1982). 
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Prof. Lev Milčinski je zelo podpiral vsa psihoonkološka prizadevanja. Bil je pomemben uči-
telj in sodelavec pri uvajanju t. i. Simontonove metode sproščanja in nazornega predstavlja-
nja kot tudi pri prevodu knjige »Getting well again« (Simonton C, Matthews-Simonton S, 
Greighton J.: Ozdraveti. Ljubljana: DZS, 1988.). 

  Lindemannovi knjigi Avtogeni trening in Premagani stres, v prevodu Leva Milčinskega (1975, 1977), sta 
kot učno gradivo slušateljem podiplomskega študija pomagali tudi pri vpeljavi tečajev avtogenega treninga za 
bolnike z rakom na Onkološkem inštitutu.

  Prof. dr. Lev 
Milčinski (1916—2001)

  Voščilo prof. Milčinskega za 
Novo leto 1987. Mariji Vegelj Pirc 
je namenil vzpodbudne besede in 
zahvalo za prejeto knjižico Pot k 
okrevanju.
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Sodelovanje s študenti medicine

Prešernove nagrade na Medicinski fakulteti v Ljubljani za leto 1981 

V okviru projekta Prešernove nagrade za študente tudi Medicinska fakulteta 
vsako leto 1. junija objavi razpis tém za Prešernove raziskovalne naloge študen-
tov Medicinske fakultete za prihodnje študijsko leto. Leta 1979 je skupina štu-
dentov medicine razmišljala, da bi za svojo raziskavo izbrala novo področje psi-
hoonkologije in za mentorstvo zaprosila Marijo Vegelj Pirc. Nalogo z naslovom: 
Stres kot sprožilni faktor nastanka rakave bolezni oz. napredovanja primarno 
zazdravljene bolezni – Vpliv stresa na razvoj metastaz pri raku na dojki po radi-
kalni mastektomiji 14 je izpeljala in zaključila Radka Tomšič. 

V raziskavo je bilo vključenih 107 bolnic z rakom dojke, stadij I in II, ki so 
prvo zdravljenje zaključile v času od 5 do 8 let. Na pogovor in izpolnjevanje po-
sebnega vprašalnika so bile vabljene pisno, v skupinah po 15 bolnic. Onkološki 
inštitut jim je povrnil potne stroške in jih pogostil z malico. 

Izsledki raziskave so pokazali, da so si osebnostne značilnosti bolnic z rakom 
dojk podobne, vendar so pri tistih s pojavom metastaz ugotovili še dodatno 
stopnjevane nekatere značilnosti v primerjavi s tistimi ženskami, ki se jim me-
tastaze niso razvile. To so npr. večji strah pred napredovanjem bolezni, večja 
pripravljenost za samožrtvovanje, zaskrbljenost za družinsko prihodnost, tudi 
operacijo so težje prenašale in se po njej težje sprijaznile s svojim zunanjim vi-
dezom; v obdobju po operaciji so doživele več pretresljivih doživljajev in izgub.

Osnovno	vodilo	snovalcev	raziskave	je	bilo	spoznavati	psihološke	vidike	bolezni	in	bolnicam	po-
magati	do	čim	boljše	celostne	rehabilitacije.	Zato	so	vsaki	skupini	po	anketiranju	namenili	veliko	
časa	za	pogovor,	v	katerem	sta	poleg	mlade	raziskovalke	Radke	Tomšič	sodelovali	tudi	nevropsihi-
atrinja	Marija	Vegelj	Pirc	in	psihologinja	Antonietta	Brunelli.	

Ugotovili so, da imajo bolnice kljub zazdravljeni bolezni še veliko psihičnih 
posledic. Pripovedovale so o vsem, kar so doživljale pred operacijo in po njej, 
o svojih stiskah, problemih in nerazumevanju v okolju. Večkrat so poudarjale, 
da se težko sprostijo, da jih še vedno spremlja strah. Zato bi se rade naučile 
sproščanja, se seznanile z avtogenim treningom in jogo, kar jim je bilo kasneje 
tudi omogočeno. Večina je izpostavila čakanje na operacijo kot eno najtežjih 
obdobij. Zato so pozdravljale prostovoljsko idejo medsebojne pomoči, saj bi jim 
ob prejemu diagnoze veliko pomenilo, če bi se lahko pogovarjale z nekom s 
podobno izkušnjo. 

Ob zaključku vsakega skupinskega srečanja so udeleženke s hvaležnostjo iz-
postavile dobrodejnost pogovorov s podelitvijo medsebojnih izkušenj in mnoge 
izrazile željo, da bi se redno srečevale. 
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Tovrstne raziskave so bile pri nas v 
tistem času zelo redke. Med prvimi 
je Borut Šali s sod. leta 1978 na On-
kološkem inštitutu Ljubljana izvajal 
raziskovalno nalogo z naslovom Du-
ševnost bolnic z malignim tumorjem 
v dojki. 

»Za onega, ki posveča vse svoje življenje znanosti, 
ne more biti večjega veselja, kakor so njegova dognanja. 
Toda čaša veselja je polna za njega le, 
če	lahko	praktično	uporabi	svoje	izsledke.«	

Tudi	 med	 Prešernovimi	 naloga-
mi	podobne	raziskave	še	ni	bilo,	
zato	 je	bila	pričujoča	naloga	ob	
podelitvi	petih	nagrad	na	Medi-
cinski	fakulteti	na	Prešernov	dan	
8.	 2.	 1982	 deležna	 posebne	
pozornosti	 in	 pohvale	 takratne-
ga	 dekana	 nevropsihiatra	 prof.	
dr.	Miloša	Kobala.	

  Listina o podelitvi 
Prešernove nagrade 
Radki Tomšič, slovesno 
vročena na Medicinski 
fakulteti Univerze 
Edvarda Kardelja v 
Ljubljani, 8. 2. 1982

Radka Tomšič, prejemnica Prešerno-
ve nagrade, je bila ponosna na doda-
no vrednost naloge, saj je raziskava 
spodbudila redna srečanja žensk z 
rakom dojke, ki so pomembno obli-
kovala kasnejši razvoj organizirane 
samopomoči onkoloških bolnikov. Zato je za zaključek naloge zapisala misel 
francoskega znanstvenika, mikrobiologa in kemika Louisa Pasteurja (1822–
1895), ki je s svojimi odkritji in razvojem cepljenja rešil življenja milijonov ljudi 
po vsem svetu.

Izza Prešernove nagrade 

Ustanovno srečanje prve ambulantne skupine za bolnice z rakom dojk je bilo 1. 
9. 1980 na Onkološkem inštitutu Ljubljana v stavbi B. Prva prostovoljka VIDA 
ZABRIC je ob 15. obletnici programa Pot k okrevanju (1999) takole obujala 
spomine: 
»Danes je težko opisati srečno naključje, ko smo bile nekatere povabljene k so-
delovanju v študiji, ki je potekala na Onkološkem inštitutu pod mentorstvom dr. 
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Marije Vegelj Pirc. Prihajale smo skupinsko in odgovarjale na vprašanja o vlogi 
stresa na nastanek in potek bolezni. Vse smo zdravljenje končale že pred nekaj 
leti, vendar smo v pogovoru odkrivale, da imamo še veliko nerešenih problemov, 
zato smo izrazile željo, da bi imele svojo redno skupino. Zahvaljujoč razumeva-
nju zdravnice, so se redna mesečna srečanja za ženske z rakom dojke pričela že 
septembra 1980.«15

Prva Balintova skupina — učenje o čustvenem, 1982 

Utemeljitelj Balintovih skupin je Michael Balint, psihoanalitik madžarskega 
rodu, priznan po svojem delu s področja splošne medicine in vzgoje študentov, 
ki je leta 1950 v Angliji pričel s seminarji za splošne zdravnike in socialne delav-
ce, da bi raziskali čustveni del odnosa med zdravnikom in pacientom. Skupina 
naj bi posamezniku omogočila opazovanje samega sebe, razmišljanje, izmenja-
vo čustvenih izkušenj. Balintove skupine so se hitro širile v zdravstvu, pa tudi na 
druga področja in dobile svetovne razsežnosti. 

Pri	nas	so	bili	prvi	pobudniki	Balintovih skupin	člani	Preventivnega kluba 
študentov Medicinske fakultete.	Povezali	so	se	s	psihiatroma	Miklavžem	
Petelinom	in	Marijo	Vegelj	Pirc,	ki	sta	prvo	skupino	10	študentov	višjih	letni-
kov	vodila	2	leti,	s	pričetkom	aprila	1982.	Dobivali	so	se	enkrat	tedensko	po	
90	minut.	

Vsakokrat je eden od študentov poročal o pacientu, ki ga je večkrat obiskal na 
oddelku (sprva le na Onkološkem inštitutu, kasneje tudi na Endokrinološki klini-
ki in Interni kliniki Trnovo). V pogovoru z bolnikom so se okvirno držali v ta na-
men pripravljene Sheme anamneze in so poleg bolezni spregovorili tudi o bolni-
kovem življenju, psihičnem počutju, doživljanju bolezni, procesa zdravljenja … 

Študentje so tako širili razumevanje psihosocialnih razsežnosti bolnika, skupina 
pa jim je služila tudi kot ogledalo za spoznavanje lastnih reakcij in odnosa do 
pacienta. Bolniki so radi sodelovali, saj so pri tem pridobivali na občutku lastne 
vrednosti in se učili bolj enakopravno vključevati v proces zdravljenja.16

Balintove skupine so po zaslugi dr. Miklavža Petelina leta 1989 postale izbirni predmet za 
študente v okviru predmeta Psihiatrija. Marija Vegelj Pirc je še naprej sodelovala pri koor-
dinaciji z onkološkimi bolniki in na pobudo Zlate Kralj tudi pri ustanovitvi in vodenju prve 
skupine Monte verita spomladi 1996, ki se je sestajala na Oddelku za psihoonkologijo na 
3 tedne po 90 minut. V skupini so se skupaj z bolniki srečevali zdravniki različnih usmeritev, 
študentje medicine, socialni delavec in psiholog. Vsako srečanje je odpiralo nova spozna-
nja in doživetja ter prispevalo k upoštevanju življenjske modrosti ob uporabi strokovnega 
znanja.16
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Pričevanja bolnikov za obogatitev teoretičnega znanja, 1983 

Predstavniki Preventivnega kluba študentov so Marijo Vegelj Pirc postavili pred 
nov izziv. Miran Možina je prošnjo za sodelovanje takole predstavil: 
»Profesor Bregant nam predava psihologijo, a žal pridobivamo le teoretična zna-
nja, mi bi se pa želeli učiti tudi od bolnikov, tako kot je to že ustaljena praksa 
v Ameriki. Ker uvajate psihoonkologijo, smo mislili, da boste vi in vaši bolniki 
lahko pri tem sodelovali. Prof. Bregant se strinja, da bi dodatno k predavanjem 
pripravili še pogovor za okroglo mizo.« 

Marija Vegelj Pirc je bila pobude vesela in hkrati tudi zadržana ob pomisleku, 
da se bolniki ne bi želeli izpostaviti in jih je zato dolžna zaščititi. Pri nas takrat 
nikakor še ni bilo tako kot v Ameriki, da bi o svojem raku ljudje odkrito in javno 
govorili. 

»Sicer pa naj povedo bolniki, od njih se vsi učimo,« je zaključila in študente 
zaprosila, da počakajo za trenutek. Odhitela je do bolnika, ki ga je imela v mis-
lih. Študent medicine, zdravljen zaradi raka na modih, je bil kljub trenutno hudi 
stiski takoj pripravljen sodelovati. 

Tako	so	dvakrat	(12.	1.	in	21.	4.	1983)	pripravili	pogovor	za	okroglo	mizo	z	
naslovom	Odnos do bolnika z rakom. Sodelovali	so	prof.	Leopold	Bregant	
(na	prvem	srečanju	v	predavalnici	Inštituta	za	biologijo	še	prof.	Božidar	Voljč	
in	Metka	Klevišar)	ter	Marija	Vegelj	Pirc,	ki	je	vodila	uvodni	pogovor	z	bolni-
kom.	Nato	so	bili	vsi	na	voljo	za	vprašanja.	

Študentje so ob pričevanjih globoko doživeli, kaj pomeni usmeriti se na BOL-
NIKA in ne le na BOLEZEN. Veliko so spraševali in tudi delili svoje občutke. 
Bolnica, ki je sodelovala pri drugem pogovoru, 27-letna pravnica z malignim 
limfomom, je z nastopom v polni predavalnici Onkološkega inštituta presene-
tila tudi svojo onkologinjo, ki je naslednji dan na oddelku sodelavcem poveda-
la: »Sploh nisem vedela, kakšne paciente imam. Nisem si predstavljala, da tako 
globoko razmišljajo o življenju, analizirajo naša dejanja in vsako besedo, tudi 
neizgovorjeno.«
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Uvajanje prostovoljnega dela na Onkološkem inštitutu

Uvajanje prostovoljnega dela oz. organizirane samopomoči žensk z rakom doj-
ke se je odvijalo v sodelovanju z mednarodnim gibanjem REACH TO RECO-
VERY. Povod je bilo njihovo pismo z vabilom na 1. Evropsko konferenco Reach 
to Recovery, poslano prof. dr. Boženi Ravnihar, ki je takrat predsedovala Združe-
nju kancerologov Jugoslavije. V njem je predsednica Francine Timothy izrazila 
željo, da bi se na inovativni konferenci v Kopenhagnu, 19.–20. 5. 1980, zbrali 
predstavniki iz čim več ustanov in organizacij, ki skrbijo za rehabilitacijo žensk 
po operaciji dojke, in izmenjali izkušnje ter podelili nove zamisli. 

  Vabilo na  1. Evropsko konferenco Reach to Recovery, Danska, 
Kopenhagen, 19.—20. 5. 1980 

Prof.	 Božena	 Ravnihar	 je	 zadolžila	 Marijo	 Vegelj	 Pirc,	 da	 zadevo	 prouči	 in	
se	po	možnosti	konference	tudi	udeleži.	Program	je	sovpadel	s	prizadevanji	
za	uvajanje	psihoonkologije	in	seveda	takoj	zbudil	njeno	zanimanje,	kot	tudi	
željo	po	udeležbi	na	konferenci.	

Žal takratni delavski svet njeni prošnji za med-
narodno udeležbo ni ugodil, zato je predsedni-
ci Francine Timothy pisno izrazila svoje zani-
manje in jo prosila za več informacij, ki jih je 
kmalu tudi dobila.

»REACH TO RECOVERY« — PROGRAM ZA 
ŽENSKE PO OPERACIJI DOJKE 

Reach to Recovery je del rehabilitacijskega pro-
grama za ženske po operaciji dojk; izvajajo ga 
prostovoljke, ki so tudi same prestale enako 
operacijo. Gibanje se je začelo v Ameriki leta 
1952 in je plod velikega optimizma, neizčrpne 
energije in entuziazma ene same ženske. To je 
bila TERESE LASSER, ki je med okrevanjem 
v bolnišnici spoznala, da za te bolnice ni bilo 
storjenega dovolj. Takrat si je močno želela, da 
bi se lahko pogovorila s kako žensko, ki je vse 
to, kar je sama doživljala, že prestala in bi ji iz 
lastnih izkušenj lahko svetovala, jo bodrila in 
predvsem – lahko bi jo razumela. Sama je mo-
rala v bitko s predsodki in nerazumevanjem. 
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Dokopala se je do osnovne filozofije, ki ji je pomagala pri rehabilitaciji in se je 
kasneje izkazala za koristno tudi za druge. Bila je prepričana, da lahko na osnovi 
lastne izkušnje pomaga drugim. Zato je začela z vrsto aktivnosti in izdala tudi 
priročnik z navodili za operirane ženske. Pri tem je imela velike težave, a se ni 
ustrašila nasprotovanja zdravnikov in drugega zdravstvenega osebja. Sprva je 
delovala sama, nato so se pridružile še druge prostovoljke. 

Leta	1969	ji	je	uspelo,	da	je	Ameriško združenje za raka, ACS	(American 
Cancer Society)	sprejelo	program	Reach to Recovery	med	svoje	aktivno-
sti.	Program	je	dobil	jasno	izdelana	pravila,	ki	so	jim	bile	ob	ustreznem	uspo-
sabljanju	zavezane	prostovoljke,	ki	so	delovale	po	vsej	Ameriki.

Prva prostovoljka, ki je leta 1974 zaorala ledino  
v Evropi, je bila FRANCINE TIMOTHY . 

Po rodu Američanka je živela v Parizu, ko je leta 1970 
zbolela za rakom dojke in v bolnišnici spoznala, da je za 
dobro rehabilitacijo potrebno nekaj več kot samo odlična 
strokovna medicinska oskrba. Bila je prepričana, da je lah-
ko program Reach to Recovery, ki ga je poznala od doma, 
dobrodošla pomoč za vsako bolnico. Pri uvajanju je imela 
tudi ona velike težave. Po številnih naporih ji je uspelo, da 
jo je kot prostovoljko sprejel v svoj sanatorij zdravnik, a ne 
v Franciji, ampak v Švici. Kasneje ji je ob podpori ACS us-
pelo vzpostaviti program in ga širiti po Evropi in nato tudi 
zunaj nje v okviru Mednarodne zveze proti raku, UICC 
(Union Internationale Contre le Cancer), s sedežem v Že-
nevi v Švici. 

»REACH TO RECOVERY« V SLOVENIJI — UVAJANJE NA 
ONKOLOŠKEM INŠTITUTU LJUBLJANA 

Poti razvoja individualne in skupinske samopomoči sta se močno prepletali 
in dopolnjevali . 

Marija Vegelj Pirc je vseskozi z naklonjenostjo sprejemala idejo prostovoljstva in 
medsebojne pomoči, zato je program Reach to Recovery, ki ga je prek prejetega 
gradiva skrbno proučila, želela vpeljati tudi v Sloveniji. Najprej ga je predstavila 
članicam skupine žensk z rakom dojke na njihovem rednem mesečnem sreča-
nju, 5. 10. 1981. Bile so navdušene, saj bi tovrstno pomoč po operaciji tudi same 

  Francine Timothy, prostovoljka, ki je uveljavila 
program samopomoči za ženske z rakom dojk  
v Evropi in kot predsednica leta 1980 izpeljala  
1. Evropsko konferenco Reach to Recovery  
(Pot k okrevanju)
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zelo potrebovale. V tistem času so prevladovale radikalne oz. modificirane radi-
kalne mastektomije in bolnice so imele po odstranitvi celotne dojke (včasih tudi 

prsne mišice) in bezgavk v pazduhi (včasih tudi ob ključni-
ci in prsnici) težave z obvladovanjem posledic zdravljenja. 
Tudi oskrba s prsnimi protezami je bila zelo pomanjkljiva. 
Povprečna ležalna doba po operaciji je bila 2–3 tedne, ko 
naj bi stekla okrevanje in rehabilitacija. V tem času bi bil za 
bolnico obisk prostovoljke zagotovo v podporo. 

Prva prostovoljka, ki je leta 1982 zaorala ledino  
v Sloveniji, je bila VIDA ZABRIC . 

Bila je trdno prepričana, da si ženske z rakom dojk lahko 
pomagajo med seboj; predano se je posvetila uvajanju tega 
programa skupaj s strokovno mentorico in koordinatorko 
Marijo Vegelj Pirc. Svojo izkušnjo je takole opisala: 

Zelo sem bila nebogljena in bilo me je strah. Prosila sem zdravnico 
na oddelku, naj mi pove za kakšno pacientko, ki je uspešno prestala 
operacijo in še živi. Povedala mi je ime znane osebe, ki je bila operirana 
pred sedmimi leti. To mi je veliko pomenilo in utrdilo upanje. Zbegala 
me je tudi terapija, ki je bila dolgotrajna, ker je bila operacija kombini-
rana z obsevanjem pred operacijo in po njej. V začetku sem kar naprej 
premišljevala, da je to slaba prognoza in bilo me je strah. Potem pa 
sem spoznala, da tako premišljevanje nikamor ne vodi. Če bom živela 
samo še dve leti in kar naprej v strahu, potem tudi ti dve leti nič ne 
pomenita. Nekaj moram narediti, na to ne smem več misliti, drugače 
moram začeti premišljevati in uspeti mi mora. Mislim, da mi je uspelo. 
Zato želim delati kot prostovoljka in pomagati drugim. 

Zaorati ledino pa je bilo tudi v Sloveniji zelo težko. 

Ko so v sladu z mednarodnimi pravili in razmerami pri nas pripravili okvirni 
program, so želeli začeti z obiski bolnic na pooperativnem oddelku, a so naleteli 
na velik odpor zdravnikov, četudi je vodstvo inštituta načeloma soglašalo. Mari-
ja Vegelj Pirc je vodjo kirurške službe prof. dr. Franca Lukiča pisno zaprosila za 
sestanek in med drugim zapisala: 
»V okviru nevropsihiatrične službe imamo sedaj več možnosti za sodelovanje 
zunanjih psihologov (ZRI in Svetovalni center) in bi lahko uvedli nekatere dejav-
nosti tudi na preoperativnem oddelku – individualno in skupinsko delo z bolniki 
ter delo s prostovoljkami po programu Reach to Recovery za mastektomirane 
bolnice.« 

  Vida Zabric, prva 
prostovoljka, ki je v 
Sloveniji pričela uvajati 
program samopomoči 
Pot k okrevanju in leta 
1984 dosegla njegovo 
uveljavitev
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Žal sestanek s kolektivom kirurgov dne  
18. 2. 1982 ni bil uspešen. Marija Vegelj Pirc 
in psihologinja Vesna Radonjič Miholič sta že-
leli predstaviti program, a sta bili takoj deležni 
splošnega ogorčenja, češ kaj da si dovolijo kar 
nekaj uvajati na njihovem oddelku, z njihovimi 
pacienti … Eden od kirurgov je celo izjavil, da 
ne bo nikoli dovolil, da bi kdo »mešal« njegove 
paciente. Niso bili pripravljeni poslušati raz-
lage, da se prostovoljka po pravilih programa 
nikakor ne sme vmešavati v medicinske za-
deve, da pa bolnici lahko pomaga s psiholo-
ško podporo in praktičnimi nasveti npr. glede 
prsnih protez. Nazadnje je vodja v spravljivej-
šem tonu povzel, da so vsekakor za nove stvari, 
a bi želeli izvedeti kaj več. Zato je predlagal, 
naj predstavita program vsem zdravnikom na 
enem od rednih mesečnih seminarjev. To sta 
kasneje po dogovoru s strokovno pomočnico 
dr. Marinko Kremžar tudi storili, a zadeve se 
niso spremenile. 

Vida	Zabric	je	podelila	svoje	razočaranje	z	bolnicami	v	skupini,	ki	so	jo	znova	
spodbujale,	 naj	 vztraja.	 Porodila	 se	 je	 ideja,	 da	 bi	 lahko	 ob	 rednih	 kontro-
lah	tudi	same	svojemu	onkologu	skušale	predstaviti	program	samopomoči.	
Vida	je	že	od	vsega	začetka	dr.	Juriju	Lindtnerju	govorila	o	tem,	da	bi	želela	
postati	prostovoljka.	Vedno	 ji	 je	z	zanimanjem	prisluhnil	 in	upala	 je,	da	bo	
kmalu	tudi	uradno	podprl	program.	

Prvi zdravnik, ki je bil pripravljen sodelovati, je bil dr. Rudi Snoj. Tako je 
Marija Vegelj Pirc že 5. 4. 1982 na oddelku lahko predstavila prvo prostovoljko 
Vido Zabric. Sklenili so dogovor: 

• prostovoljka bo obiskovala bolnice z dovoljenjem operaterja, 
• za zvezo in obveščanje bo odgovorna oddelčna medicinska sestra Ani-

ta Teichmeister, 
• prostovoljka dobi posebno dovolilnico, 
• ob obisku se registrira pri vratarju stavbe A in vpiše v posebno knjigo. 

Prva dovolilnica za obisk prostovoljke z žigom Onkološkega inštituta ima dve 
poimenovanji programa, med katerima so pri prevajanju kolebali. 

  Dovolilnica Onkološkega inštituta prvi prostovoljki Vidi Zabric iz 
leta 1982 za obiske bolnic po operaciji dojke na oddelku v stavbi A.
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POT K OKREVANJU — PROGRAM ZA ŽENSKE Z OPERACIJO DOJKE 

Leta 1984 je bil program uradno sprejet/dovoljen na Onkološkem inštitutu 
Ljubljana kot del celostne obravnave bolnic z rakom dojk . 

Prvi obiski prostovoljke so pobudnike navdali z upanjem, da bo program RE-
ACH TO RECOVERY kmalu lahko zaživel tudi v Sloveniji. Poimenovali so ga 
POT K OKREVANJU – program za ženske z operacijo dojke. Znova so pisali 
Francine Timothy, jo prosili za pomoč pri nadaljnjih korakih in za dovoljenje, da 
bi njihov priročnik za bolnice po operaciji dojke prevedli v slovenščino.

Obisk Francine Timothy na Onkološkem inštitutu Ljubljana,  
21 .—23 . december 1982 

Predsednica programa REACH TO RECOVERY Francine Timothy je bila z ve-
seljem na voljo za nudenje potrebne pomoči, zato so jo po dogovoru z direktor-
jem Inštituta povabili na obisk. 

22. 12. 1982 je bilo v predavalnici stavbe C srečanje z Mme Timothy; zbra-
lo se je prek 40 bolnic in enako število zdravstvenega osebja. Dobrodošlico ji 
je izrekel direktor prof. dr. Stojan Plesničar. Prisostvovala sta tudi predstavnik 

DRUŠTVA ZA BOJ PROTI RAKU in 
novinarka NEDELJSKEGA DNEVNI-
KA Marjana Vončina. Gostja je iskreno 
podelila svojo zgodbo, podrobno opisala 
program in poslanstvo prostovoljk, za ka-
terega se morajo tudi usposabljati. Njena 
zavzetost je navdušila vse prisotne, ki so 
ji postavljali številna vprašanja. V poročilu 
beremo: 

»Njene besede so prepričljive. Še 
bolj pa je prepričljivo dejstvo, da 
tudi naše bolnice z rakom na doj-
ki ne želijo le preživeti, temveč bi 
rade po končani terapiji zopet čim 
bolj polno, aktivno in kvalitetno za-
živele.«. 

  Francine Timothy je v pismu (10. 5. 1982) znova 
zagotavljala vso podporo pri uvajanju Poti k okrevanju.



43    

Pobudnice programa v Sloveniji je še posebej 
opogumila in jih usposobila za njegovo uvaja-
nje, saj jim je bila ves čas na voljo za dodatne 
pogovore in izobraževanje. 

Ob obisku Francine Timothy je direktor Inšti-
tuta Mariji Vegelj Pirc izrazil dovoljenje, da v 
okviru nevropsihiatrične službe razvija pro-
stovoljno delo po programu Pot k okrevanju. 
Zato je 14. 2. 1983 znova pisala vodji kirurške 
službe in priložila poročilo o obisku Mme Ti-
mothy. Kmalu so se razveselili pisnega odgo-
vora, da so vsi kirurgi brez izjeme izrazili prip-
ravljenost za sodelovanje. 

  Poročilo o obisku F. Timothy na Onkološkem inštitutu in sprejetih 
smernicah za uvedbo programa »Reach to Recovery« tudi v Sloveniji 
(december 1982)

Stekle so intenzivne priprave	 z	 žel-	
jo,	 da	 bi	 vsaka	 bolnica	 izvedela,	 da	 ima	
možnost	 obiska	 prostovoljke.	 Napisali	 so	
obvestilo/letak	 za	 bolnice,	 zgibanko	 o	
predstavitvi	programa	Pot k okrevanju	in	
Navodila za delo prostovoljk.	

Z usposabljanjem je pričela druga prostovoljka 
ROZI KIRBIŠ. Vida Zabric in Vida Gerlanc sta 
se lotili priprave priročnika za bolnice po ope-
raciji dojke. 

Sledila so začetna razočaranja in težave, 
saj jim posamezni kirurgi še vedno niso bili naklonjeni. »Zakaj se več bolnic ne 
odloči za obisk prostovoljke?« so se spraševale tudi na srečanjih skupine. Takrat 
se o raku v javnosti skoraj ni govorilo in tudi večina bolnic je menila: »Sama mo-
ram skozi to, morda se kasneje vključim v skupino.«. Bile so zadržane, v sramu so 
mnoge bolezen skrivale. »Tuji ženski, da bi se razkrila? To pa ne.«

Zanimanje	za	skupinsko	delo	pa	se	je	večalo,	zato	je	pričela	delovati	še	ena	
ambulantna	skupina.	Prva	ambulantna	skupina	bolnic	z	rakom	dojke	se	 je	
namreč	porodila	že	leta	1980	ob	raziskovalni	nalogi	za	študentsko	Prešer-
novo nagrado.

Kmalu se je pokazalo, da si nekatere bolnice želijo druženja tudi potem, ko 
zaključijo svoj terapevtsko/rehabilitacijski proces v skupini. Zato so začeli raz-
mišljati o društveni organiziranosti po vzoru hrvaškega Združenja za boj pro-
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  Onkološki inštitut, 18. 5. 1983.  
Prijateljsko druženje žensk z rakom dojke. Gostje iz Zagreba so postale vzgled za ustanovitev Kluba žena po 
operaciji dojke tudi v Ljubljani. 

ti raku (Liga za borbu protiv raka Zagreb), 
znotraj katerega je med drugimi klubi deloval 
tudi klub žena po operaciji dojke (Klub žena 
operisanih na dojci), katerega strokovna vodja 
je bila prof. dr. Ruža Sabol. Zato so se tesneje 
povezali z njimi in tudi s slovenskim Društvom 
za boj proti raku. 

Obisk članic »Kluba žena operisanih na 
dojci« iz Zagreba, 18 . maj 1983 

Srečanje, ki je potekalo na Onkološkem inšti-
tutu, je bilo prisrčno in delovno. Dobrodošli-
co je vsem zbranim v imenu Inštituta izrekla 
glavna medicinska sestra Maja Češarek. Go-
stje iz Zagreba so s svojimi klubskimi progra-
mi navdušile naše bolnice in tudi predstavnika 
slovenskega Društva za boj proti raku. Med 
družabnim srečanjem so stekli številni pogo-
vori o medsebojnem sodelovanju in tudi prvo 
načrtovanje ustanovitve podobnega kluba v 
Sloveniji. 

  Obvestilo o programu Pot k okrevanju z navodili bolnicam z 
operacijo dojke, kako izraziti svojo željo po obisku prostovoljke  
(marec 1984)
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Ustanovitev Kluba žena po operaciji dojke pri Društvu za boj proti raku 
Ljubljana

Priprave za ustanovitev so trajale dobro leto, saj pot od prvega navdušenja članic 
do prevzema odgovornosti za vodenje Kluba ni bila enostavna. Redna mesečna 

  Dragoceni pogovori ali »ena na ena« sestanki. 
Organizatorka srečanja Marija Vegelj Pirc (z leve), 
tajnica izvršnega odbora Lige za borbu protiv raka 
Zagreb Zena Kalodjera, podpredsednica Kluba žena 
operisanih na dojci in podpredsednik Društva za boj 
proti raku Ljubljana prof. France Demšar. 

  Vabilo na 1. srečanje Kluba žena po operaciji dojke, 2. 10. 1984, in prijavnica za članstvo v Klubu oz. Društvu za boj proti raku Ljubljana
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srečanja kluba v ustanavljanju so potekala v stavbi B po že utečenem urniku 
skupine in se z marcem 1984 nadaljevala v stavbi D, v kletnih prostorih novou-
stanovljenega Oddelka za psihoonkologijo. 

1. redno letno srečanje članov Kluba žena po operaciji dojke, 2. 10. 1984, ki 
je bilo hkrati tudi ustanovno srečanje, se je odvijalo na Onkološkem inštitutu 
Ljubljana. Za predsednico so izvolili Marijo Zupan in zbirali prijavnice za član-
stvo v Klubu oz. Društvu za boj proti raku Ljubljana. Sprejeli so program dela 
z namenom, da bi pomagali ustanavljati podobne klube tudi v drugih društvih 
za boj proti raku (kar se je uresničilo leta 1986 v Pomurskem društvu za boj 
proti raku) in odpirati vrata prostovoljkam programa Pot k okrevanju v vseh 
bolnišnicah, v katerih operirajo ženske z rakom dojk. Pripravili so tudi strokovni 
program: Kemoterapija in njeni sopojavi (dr. Olga Cerar) in Poročilo o udeležbi 
na 3. Evropski konferenci Reach to Recovery – Pot k okrevanju, ki je bila v Jeruza-
lemu, 15.–18. 5. 1984 (dr. Radka Tomšič). Na konferenco je bila Slovenija še po-
sebej povabljena s strani predsednice Francine Timothy, da so predstavili svoje 
izkušnje pri uvajanju programa,18 kar je bilo za vse vpletene veliko priznanje in 
spodbuda. 

Z	odprtjem	Oddelka	za	psihoonkologijo,	8.	5.	1984,	sovpada	 tudi	uradni	
pričetek	 izvajanja	programa	POT	K	OKREVANJU	na	Onkološkem	 inštitutu	
Ljubljana	z	rednimi	obiski	bolnic	z	rakom	dojk	na	pooperativnem	oddelku.	
Oddelek	 je	program	strokovno	vodil	 in	podpiral,	organizacijsko	vodenje	 in	
promocija	pa	je	bila	v	domeni	Kluba.	

Opis nadaljnjega razvoja in širjenja programa Pot k okrevanju sledi v poglavju 
Društvo onkoloških bolnikov Slovenije (str. 132).
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Jogijska sprostitvena terapija

Leta 1981 je Slovenijo obiskala učiteljica joge SWAMI YOGAMUNDRANAN-
DA SARASWATI (SWAMI) iz slovite biharske šole v Indiji, ki je posebej za 
evropske razmere razvila prilagojene metode in dosledno gojila jogo kot znanost. 
V tistem obdobju je bila joga v Sloveniji še prava redkost. Le nekaj učiteljev se je 
ukvarjalo z njo. Bili so povečini samouki, tu in tam pa so povabili učitelje iz Indi-
je. Tako je na pobudo ene od skupin prišla v Ljubljano Swami. Ko je od študentke 
Radke Tomšič izvedela, da bi se onkološke bolnice želele seznaniti z jogo, se je 
vabilu rada odzvala. V imenu organizatorjev obiska je novinar Sandi Sitar, ki je o 
dogodku pripravil več medijskih objav, povabil k sodelovanju Marijo Vegelj Pirc, 
ki je gostjo povabila na srečanje s članicami skupine žensk z rakom dojke. 

V zanimivem pogovoru, ki se je odvijal 4. 5. 1981 na Onkološkem inštitutu, 
je Swami poudarila, da je za zdravje bistveno, da se človek nauči, kako se sprosti-
ti in uravnovesiti duševnost. Med drugim je povedala, da joga sodi med naravne 
načine zdravljenja, zato se tudi vedno bolj uveljavlja kot metoda zdravljenja. Z 
lastnimi silami dosežemo sprostitev in uravnovešenost duševnosti. Zahteva pa 
bolnikovo aktivno sodelovanje; jogijska praksa z rednim delom aktivira človeka, 
tako najde moč v sebi in se zave, da za svoje zdravje lahko mnogo prispeva tudi 
sam. Nauči se tudi samodiscipline.

Telesna sprostitev je človeku v veliko pomoč, saj razvije 
njegovo duševno moč, mu daje energijo, mu pomaga k ve-
selju do življenja, ki postane ustvarjalno in aktivno. Če tega 
ni, se pojavi depresija. Depresiven človek pa prej zapade v 
bolezen. Tudi raziskava za Prešernovo nagrado je pokaza-
la, da strah pred ponovitvijo vodi v pasivnost, depresijo, 
bolezen. Telo in duševnost delujeta kot celota; s tem ko 
umirimo duševnost, lahko vplivamo na potek bolezni. 

Udeleženke so pozorno poslušale in tudi spraševale. 
Večkrat so poudarile, da jih pogosto spremlja strah – strah 
pred ponovitvijo ali poslabšanjem in včasih tudi pred 
smrtjo. Swami jim je odgovarjala:

Swami 
Yogamundrananda 
Saraswati iz slovite 
biharske šole v Indiji je 
dvakrat gostovala na 
Onkološkem inštitutu, 
leta 1981 in 1983.  

Strah	 je	nekaj	naravnega,	 tudi	npr.	strah	pred	smrtjo,	
čeprav	vsakdo	ve,	da	bo	umrl.	Neposredno	soočenje	
s	strahom	omogoči,	da	živimo	življenje	zaradi	življenja.	
Če	se	neprestano	bojimo	smrti,	potem	živimo	življenje	
zaradi	smrti.	

Swami je predstavila različne oblike jogijske prakse in 
med drugim poudarila, da s telesnimi vajami (asanami) na 
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poseben način masiramo različne notranje organe in 
uravnavamo njihovo delovanje. Sprostitev (joga nidra) 
pa je človeku v veliko pomoč, saj razvija njegovo du-
ševno moč, mu daje energijo in veselje do življenja. 

Swami je čez 2 dni v telovadnici Centra za mentalno 
zdravje Psihiatrične klinike članicam skupine vaje 
tudi praktično prikazala. Za simultano prevajanje iz 
angleščine je na obeh srečanjih poskrbela prevajalka z 
OI Olga Shrestha; sodelovala je tudi pri pripravi zapi-
snika, ki je z natančnimi opisi posameznih vaj udele-
ženkam služil kot priročnik za nadaljnje učenje. 

Navdušenje bolnic je preraslo v željo po redni vadbi 
v skupini. Za začetek sta v vodenje privolili študentki 
medicine Radka in Vida, ki sta že vadili jogo. Pri vo-
denju skupine jima je svetoval njun učitelj, Swami pa 
jima je dala priznanje za dovolj znanja. Skupina se je 

sestajala enkrat tedensko. Žal sta študentki po nekaj mesecih zaradi novih ob-
veznosti prenehali z vodenjem joge.

Zato je Marija Vegelj Pirc zaprosila Swami za pomoč, ker je poznala razmere v 
Sloveniji. Takrat so se le redki ukvarjali z jogo, v glavnem s pomočjo indijskih 
učiteljev. 

  Swami je Mariji 
Vegelj Pirc v pismu 
z dne 2. 3. 1982 
predlagala Polonco 
Starman za novo 
učiteljico joge.

Tako	 je	skupina	dobila	novo	učiteljico	 joge	Polonco	Starman.	Prostor	za	vadbo	 je	nudil	Univer-
zitetni zavod za rehabilitacijo Soča,	kmalu	pa	so	dobili	to	možnost	na	Onkološkem inštitutu,	
podprti	z	donacijo	telovadnih	blazin	podjetja	Elan.	

Leta 1983 je Swami ponovno obiskala Slovenijo. Tudi novi direktor OI prof. 
dr. Stojan Plesničar je bil naklonjen pobudam za pomoč bolnikom, zato so jo 
zaprosili za predavanje o jogijski terapiji, ki se je odvijalo na Onkološkem in-
štitutu 8. 6. 1983 za zdravstvene delavce (vabilo s podpisom direktorja OI so 
objavili tudi v biltenu Univerzitetnega kliničnega centra); udeležili so se ga tudi 
bolniki. V sproščenem vzdušju so odkrivali enkratnost in moč človekovega de-
lovanja v prepletenosti njegove duševne in telesne biti. 

Onkološki skupini za učenje joge je Swami posredovala nova znanja in spod-
budo. Prostovoljno delo voditeljice Polonce Starman je po posredovanju Marije 
Vegelj Pirc dobilo priznanje, ko je leta 1985 Onkološki inštitut Ljubljana sklenil 
z njo pogodbo o delu za 3 ure tedensko. 

Žal	so	z	jogijsko	terapijo	morali	kmalu	prenehali,	ker	jim	prostor	v	kleti	stavbe	
D,	namenjen	radioterapevtski	službi,	ni	bil	več	na	voljo.	Po	 letih	čakanja	 je	
namreč	OI	dobil	nov	obsevalni	aparat.
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Mednarodno sodelovanje,  
raziskovalno delo, predavanja in 
objave 

Mednarodno sodelovanje je bila zelo pomembna 
opora pri uvajanju in razvoju psihoonkologije, pri 
prvih korakih predvsem z mednarodnim gibanjem 
Reach to Recovery, opisanim v prejšnjem poglavju, in 
z Evropsko delovno skupino za psihosomatske razi-
skave raka. 

Evropska delovna skupina za psihosomatske raziskave raka, EUPSYCA 

Uvodoma smo že zapisali, da se je v svetu pospešen razvoj psihosomatskih 
raziskav pričel po letu 1960. Na njihov razvoj v Sloveniji pa je pomembno vpli-
valo tesno sodelovanje Onkološkega inštituta Ljubljana z Evropsko delovno sku-
pino za psihosomatske raziskave raka, EUPSYCA (European Working Group for 
Psychosomatic Cancer Research), ki je bila ustanovljena leta 1962 in ji je predse-
doval nemški psihiater iz Oldenburga v ZR Nemčiji dr. H. J. F. Baltrusch. 

Na tem mestu dodajamo nekaj primerov tega sodelovanja in osvetljujemo sreč-
no naključje, ki je botrovalo posebnemu prijateljstvu, ki ga je prof. Baltrusch 
gojil do Slovenije. Vzljubil jo je takoj, že ob prvem obisku, in kmalu imel srečo, 
da je dobil v dolgoročni najem lepo hiško v Srednji vasi v Bohinju. Zato je z 
družino veliko časa preživel v Sloveniji in imel tako več možnosti za navezo-
vanje osebnega stika z novimi strokovnimi sodelavci, predvsem s psihologom 
Borutom Šalijem s Filozofske fakultete in onkologom inter-
nistom Bojanom Pircem z Onkološkega inštituta. Z ženo sta 
v svojem »slovenskem domu« pogosto gostila strokovne ses-
tanke in s sodelavci navezovala prijateljske stike. Iz Nemčije 
sta se jim večkrat pridružila ožja sodelavca v mednarodnem 
projektu Psihoonkologija Ronald Grossarth-Maticek, sociolog 
iz Heidelberga, in Millard E. Waltz, zdravnik iz Oldenburga. 
Med zanimivimi osebnimi poznanstvi je bil tudi ameriški psi-
holog Lawrence LeShan, ki se je udeležil simpozija EUPSYCA v 
Sloveniji in je imel številne objave, tudi za bolnike, kot npr. You 
Can Fight For Your Life: Emotional Factors in the Treatment of 
Cancer (1980).

Avtor knjige,  
ameriški psiholog 
Lawrence LeShan, se 
je udeležil simpozija  
v Sloveniji.  

Na	 Onkološkem	 inštitutu	 Ljubljana	 so	 bili	 pod	 vod-
stvom	prof.	Božene	Ravnihar	zainteresirani	za	sodelo-
vanje	v	mednarodnih	raziskavah.	

  Knjige — dragocena 
pomoč pri uvajanju 
psihoonkološke 
dejavnosti
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Za sodelovanje bolnikov in prevajanje vprašalnikov je bila od-
govorna Marija Vegelj Pirc, ki jo je dr. Baltrusch tekoče zalagal s 
članki in knjigami s tega področja, kar je bila v tistih časih zelo 
dragocena pomoč. Tak primer je knjiga Uvod v psihoonkologijo, 
Einführung in die Psycho-Onkologie7, ki jo je avtor Fritz Me-
erwein namenil zdravnikom, medicinskim sestram in negoval-
cem, socialnim delavcem, torej vsem, ki se srečujejo z bolnikom 
z rakom, saj je kot dolgoletni psihiater na onkološkem oddelku 
Univerzitetne klinike v Zürichu (Švica) poudarjal multidisci-
plinarnost in timsko obravnavo bolnikov. Istega leta, 1981, je 
nemška avtorica Mechthild Hahn napisala knjigo o psihosocial-
nih vidikih oskrbe bolnikov z naslovom Življenjska kriza RAK, 
Lebenskrise Krebs.19 Omenjamo še Priročnik za bolnike z rakom 
iz leta 1982 Wider gesund werden, prevod knjige ameriških av-
torjev (Simonton C, Matthews-Simonton S, Greighton J), ki je 
leta 1988 izšla tudi v slovenščini pod naslovom Ozdraveti.4 

»Nevro-psiho-imunološki dejavniki pri onkopatogenezi malignomov testisa« — 
raziskovalna naloga, prijavljena na Onkološkem inštitutu Ljubljana leta 1983 

V skupini posebnih raziskovalnih nalog s področja raka (URP/RP: 09-3176-
302/83) se je leta 1983 na Onkološkem inštitutu odvijalo 5 študij. Naloga 
Nevro-psiho-imunološki dejavniki pri onkopatogenezi malignomov testisa 
(nosilec Bojan Pirc) je bila zastavljena kot prospektivna 5-letna študija, s katero 
bi ugotavljali vlogo nevro-psiho-imunoloških dejavnikov v etiologiji nastanka 
raka mod kot tudi ev. predbolezenske osebnostne značilnosti. V Ljubljani so 
se povezali z Urološko kliniko, Mikrobiološkim inštitutom Medicinske fakultete 
in s Filozofsko fakulteto ter z raziskovalci v tujini (EUPSYCA). Slednje je bilo 
vzpostavljeno tudi zato, da bi bili rezultati primerljivi med seboj in tako zaradi 
majhnega števila bolnikov zaključki bolj kakovostni. 

Po podatkih Registra raka RS je bilo leta 1983 na novo odkritih 37 bolnikov z 
rakom testisa. Ob predpostavki, da je nevro-psiho-imunološko stanje izredno 
pomembno tudi za potek bolezni in kakovost preživetja, so iskali korelacijo med 
somatskimi imunološkimi in psihološkimi parametri. 

Bolnike so vključevali v študijo ob prvem zdravljenju z operacijo (orhi-
dektomija) na Urološki kliniki v Univerzitetnem kliničnem centru Ljubljana ali 
ob prvem sprejemu na Onkološkem inštitutu, še preden so bili znani rezultati, 
torej vse bolnike z benignimi in malignimi tumorji testisov, in kasneje skušali 
ugotoviti, ali obstajajo med njimi razlike. 

Diagnostiko so izvajali z naslednjimi preizkusi: standardni obravnavi so dodali 6 
imunoloških testov in 6 psiholoških testov/vprašalnikov. Psihološko obravnavo 

  Lastnoročni podpis 
prof. Baltruscha 
v podarjeni knjigi 
Življenjska kriza RAK
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so izvajali v osebnih srečanjih z uvodno psihodinamsko usmerjeno anamnezo s 
posebnim poudarkom na obremenjujočih dejavnikih, znanih iz psihosomatskih 
raziskav raka. 

Bolnike	z	rakom	so	spremljali	ves	čas	zdravljenja	in	sledenja	na	Onkološkem	inštitutu.	Že	ob	prvem	
srečanju	so	 jim	ponudili	možnost	za	psihoterapevtsko	pomoč	 in	učenje	sprostitvenih	 tehnik	po	
Schultzu	ali	Simontonu,	individualno	in/ali	skupinsko.	

Po 12 mesecih so pri vsakem bolniku ponovili psihološke in imunološke 
teste, da bi ugotavljali, ali in kako se je bolnikovo vedenje spremenilo, kaj je z 
njegovim čustvovanjem, ali je sprejel psihoterapevtsko pomoč in kako se je to 
odražalo na njegovem psihoimunskem statusu. Statistično bi tudi preverjali po-
membnost razlik v premorbidnih osebnostnih značilnostih med bolniki z ma-
lignimi in benignimi tumorji testisa kot tudi med tistimi bolniki z rakom testisa, 
ki se dobro odzivajo na terapijo, in onimi s slabšim odgovorom. 

Naloga	je	imela	namen	kakovostno	obogatiti	terapijo	bolnikov	z	rakom	testi-
sa	in	v	timsko	obravnavo	vključiti	tudi	psihosomatski	pristop.20,	21,	22	

Že od vsega začetka je bila naloga predstavljena z vsakoletnimi poročili tudi v 
publikaciji Mednarodne agencije za raziskavo raka, IARC (Internationala Agen-
cy for Research of Cancer).23 O poteku študije in vmesnih rezultatih so poročali 
doma in v tujini. 

Predavanja in objave 

Zanimanje za psihoonkološke téme se je večalo tako med strokovno kot tudi 
laično javnostjo. Poleg že omenjenih predavanj in objav 9, 12 so postajale te téme 
zaželene na strokovnih srečanjih zdravnikov in medicinskih sester. Tako je npr. 
Marija Vegelj Pirc sodelovala na Seminarju v spomin Dušana Reje s predava-
njem Rehabilitacija v onkologiji, 1980,24 na postdiplomskem študiju iz geronto-
logije z referatom Onkološka psihosomatika v starosti, 1982,25 in na izobraževa-
njih medicinskih sester z naslovi: Psihosomatski vidiki v onkologiji in psihična 
oskrba rakavega bolnika (28. 4. 1979), Psihosocialni pristop k bolniku z rakom 
(7. in 22. 4. 1983) ter na seminarju ob 45. obletnici Onkološkega inštituta, 16, 
11. 1983, s predavanjem Psihosocialni vidiki bolnikov z rakom debelega črevesa 
in danke26. Zanimivo vabilo je prišlo leta 1978 od revije za zdravstveno vzgojo 
Priroda, človek in zdravje za pripravo članka Psihološki vidiki raka.27 

Onkološki	 inštitut	 Ljubljana	 je	 bil	 glede	 psihoonkologije	 vodilni	 v	 takratni	
skupni	državi	Jugoslaviji	in	se	je	tudi	v	tem	prostoru	redno	predstavljal	s	svo-
jimi	novostmi	in	izkušnjami,28,	29,	30	kot	tudi	na	mednarodnih	kongresih.31,	32 
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Mediji

Mediji so od vsega začetka pozorno spremljali in promovirali novosti s področja 
psihoonkologije ter poročali o pomembnih dogodkih. Posebno pozornost so 
pritegnili tuji strokovnjaki, kot npr. prof. Baltrusch, ki se je kot gost udeležil 5. 
Kongresa kancerologov Jugoslavije (1979) in onkološkega srečanja Alpe Adria v 
Ljubljani; pri slednjem so v Delu objavili z njim intervju pod naslovom Psihote-
rapija v onkologiji pomaga premagovati bolezen (Delo, 11. 12. 1981). Ali prispe-
vek Joga proti raku ob obisku indijske učiteljice joge Swami Yogamundrananda 
Saraswati na Onkološkem inštitutu (Naša žena, junij 1981). Obisk Francine Ti-
moty in z njim program Pot k okrevanju sta odmevala v medijih pod naslovom 
Zdravilo je lahko tudi beseda (Nedeljski dnevnik, 9. 1. 1983). 

Bolnice, združene v skupini žensk z rakom dojke, so bile prve, ki so želele javno 
spregovoriti o raku, o svojih stiskah in pričakovanjih razumevajoče pomoči in 
sprejemanja v okolju. Marija Vegelj Pirc je zato v skupino povabila novinarko 
revije Jana Alenko Bibič, ki je pripravila obširen prispevek z naslovom Skupna 
usoda nam daje moči (Jana, 15. 9. 1982). Že naslednje leto pa so tri članice sku-
pine prvič pogumno nastopile pred TV-kamerami. 

RTV, TELEVIZIJA LJUBLJANA, STUDIO 2, ponedeljek, 7 . februar 1983 

Oddaja STUDIO 2 je bila zelo gledana, saj je bila med prvimi, v kateri je Sandi 
Čolnik (1937–2017), eden najbolj prepoznavnih obrazov nacionalne televizije, 
intervjuval različne goste in obravnaval zanimive teme. 

Pogovor s tokratnimi gosti je bil povezan s knjigo prof. Janeza Milčinskega Me-
dicinska etika in deontologija.33 Profesor Janez Milčinski (1913–1993), doktor 

  Bolnice — Tonka Dežnak, Marija Krapež, Majda Štern — so pritegnile gledalce z iskrenim pričevanjem o lastni 
izkušnji z rakom. V pogovoru, ki ga je vodil Sandi Čolnik, je sodelovala tudi njihova zdravnica Marija Vegelj Pirc.
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prava in medicine, redni profesor za sodno medicino Me-
dicinske fakultete Univerze v Ljubljani, je bil pionir sodne 
medicine na Slovenskem in pomembna av-
toriteta za medicinsko etiko, deontologijo in 
izvedenstvo. Uvodoma so o knjigi zapisali: 

  Avtor knjige 
Medicinska etika in 
deontologija Janez 
Milčinski je prek TV-
oddaje v pogovoru z 
zdravniki njeno vsebino 
približal širši javnosti.

  Prof. dr. 
Janez Milčinski 
(1913—1993) 

Preden	je	zaprosila	bolnice	za	sodelovanje,	je	vprašala	prof.	Milčinskega	za	
mnenje.	 Ta	 se	 je	 zelo	 razveselil	 novice,	 da	 si	 tudi	 pri	 nas	 psihoonkologija	
utira	pot	 in	da	so	bolniki	pripravljeni	 javno	spregovoriti.	Tako	je	bila	oddaja	
dopolnjena	še	s	skupinskim	pogovorom;	sodelovale	so	tri	bolnice	—	Tonka	
Dežnak,	Marija	Krapež,	Majda	Štern	—	in	Marija	Vegelj	Pirc.	

Oddaja je bila zelo odmevna, bolnice pa deležne velike pohvale. Tudi v medijih: 

Tokratni Studio 2 je daleč nad povprečjem … In ne bo se spet kmalu zgodilo, da bi 
bili ljudje pripravljeni sesti pred kamero in pripovedovati … Vsem trem operiran-
kam se pozna ne le izkušnja, ki jo za zmeraj tudi v zavest zareže kirurgov skalpel, 
temveč področna govorna oblikovanost, kar je nedvomno dosežek organiziranosti 

Avtor želi z njo dati študentom medi-
cine in stomatologije, zdravnikom in 
drugim zdravstvenim delavcem na 
voljo gradivo za študij in razmišlja-
nje. Širšemu krogu bralcev pa odpira 
razgled, tokrat nekoliko drugačen, v 
zapleteni in občutljivi svet odnosov, 
pravic in dolžnosti, s tem pa tudi raz-
potij v življenju in delu zdravstvene-
ga delavca, zlasti zdravnika. 

V želji, da bi zanimivo temo približali najširši javnosti, so pripravili TV-oddajo, 
v kateri bi v pogovoru z avtorjem prof. Janezom Milčinskim, dr. Jurijem Lindt- 
nerjem z Onkološkega inštituta in dr. Jožetom Maroltom iz Zdravstvenega 
doma Ljubljana predstavili knjigo tudi skozi lastne izkušnje v praksi. Zanimivo, 
da sodelovanje bolnikov sprva ni bilo načrtovano, kar seveda za tiste čase ni bilo 
nič nenavadnega. Oddaja STUDIO 2 ni potekala v živo, zato je ob snemanju 
lahko prišlo do spreminjanja prvotne zasnove. Sandi Čolnik je po pogovoru z 
zdravniki izrazil željo, da bi v oddaji sodelovali tudi bolniki s svojimi pričevanji, 
a zdravniki takih bolnikov niso poznali. Dr. Lindtner je zato priporočil Marijo 
Vegelj Pirc, ki je bila klica vesela, saj je knjigo že dobro poznala; bila ji je v oporo 
in potrditev njenih prizadevanj, npr. poglavji Pacient kot subjekt zdravljenja in 
Pacient z maligno boleznijo. 
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tovrstnih bolnikov. Posebej privlačna pa je osebna moralna filozofija teh pogum-
nih žensk. (Povzeto iz tednika Družina, letnik XXXII, 6. 3. 1983) 

Bolnice	 so	 bile	 resnično	 pogumne,	 saj	 so	 se	 med	 prvimi	 upale	 javno	 zo-
perstaviti	utirjenemu	vzorcu	pasivnega	bolnika.

Tudi odprtje Oddelka za psihoonkologijo so promovirali mediji. V reviji Teleks 
so odprtje napovedali z obširnim intervjujem z njegovo ustanoviteljico pod nas-
lovom »Živeti z rakom ali ga celo premagati – Na ljubljanskem Onkološkem 
inštitutu bodo kmalu odprli Oddelek za psihoonkologijo, ki bo prvi te vrste 
v Jugoslaviji.« 
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ODDELEK ZA PSIHOONKOLOGIJO 

Ustanovitev oddelka z njegovo prostorsko umestitvijo je bil pomemben ko-
rak na poti uvajanja psihoonkološke dejavnosti, ki je skozi leta pridobivala 
veljavo med strokovno in laično javnostjo, predvsem pa med bolniki vzbu-
jala zanimanje. 

Žal pa s tem znotraj inštituta nova dejavnost še ni bila priznana in sistemsko 
urejena. Marija Vegelj Pirc, ki je ves čas pokrivala tudi nevrološko dejavnost in 
opravljala sobno delo, se je še naprej zavzemala za formiranje skupne službe za 
rehabilitacijo z nadgradnjo in povezovanjem ustreznih že obstoječih dejavnosti 
(medikosocialna služba, fizioterapija, delovna terapija), da bi tako lahko v timski 
obravnavi zagotavljali celostno rehabilitacijo bolnikov. 

S psihologinjo Vesno Radonjič Miholič sta vodstvu inštituta predložili Smernice 
za vzpostavljanje celovite rehabilitacije onkoloških bolnikov (8. 12. 1989) in v 
zaključku predlagali, da »bi lahko takoj poskusno pričeli z elementom rehabilita-
cijskega tima, to je z obliko konzilija ali konference enkrat mesečno na Oddelku 
za psihoonkologijo, na katerem bi obravnavali problematiko konkretnih bolnikov 
in za njih poskusili pripraviti rehabilitacijski program.«. 

Prizadevanja niso bila uspešna, čeprav so bili nekateri pogovori s strokovnima 
pomočnikoma direktorja, dr. Francem Maroltom in kasneje z dr. Tanjo Čufer ter 
Univerzitetnim zavodom za rehabilitacijo Soča, vzpodbudni. Tudi vsakoletne 
prijave novih storitev (individualna suportivna psihoterapija, skupinska psiho-
terapija) in načrtovanja kadrovskih potreb so ostajali brez odziva.

Mnenja zdravnikov glede psihoonkologije so bila različna. Nekatera so iz-
ražala zelo ozke osebne poglede, kot npr.: Inštitut se naj odloči, ali bomo imeli 
nevrologijo ali psihoonkologijo. Jaz potrebujem samo nevrologa. K sreči so mnogi 
podpirali uvajanje nove dejavnosti, ki so jo spoznavali kot zelo dobrodošlo prek 
psihoonkološke obravnave nekaterih svojih bolnikov. 

Pot do dodelitve prostorov v kleti stavbe D, 1983

Pot	do	dodelitve	prostorov	 je	bila	 težavna,	številne	prošnje	bodisi	vodstvu	 inštituta	ali	organom	
samoupravljanja	so	bile	preslišane.	Ko	 je	Marija	Vegelj	Pirc	v	sodelovanju	z	Vesno	Radonjič	Mi-
holič	na	osnovi	sprotnega	učenja,	proučevanja	bolnikovih	potreb	in	razmer	na	Inštitutu	pripravila	
vsebinski	osnutek	samostojne	enote	za	psihoonkologijo,	 je	dozorelo	spoznanje,	da	napredek	v	
improviziranih	pogojih	ni	več	mogoč.	

Prvi korak za dosego cilja je šel v smeri pridobitve delovnih prostorov. 
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Direktorju inštituta prof. dr. Stojanu Plesničarju je bilo naslovljeno pismo 
(21. 3. 1983) z jasnim sporočilom, da delo v takih razmerah ni več možno. V 
primeru, da Onkološki inštitut ne bi bil zainteresiran za to dejavnost, so prosili 
za pisno obvestilo. 

Odgovor je bil takojšen. Direktor je avtorico dopisa poklical na zagovor in pisa-
nje ocenil kot zelo neprimerno, saj on vendar v celoti podpira novo dejavnost, 
vendar z glavo skozi zid pač ne gre. Prostorska stiska na inštitutu je velika, posa-
mezne službe delajo v nemogočih razmerah tako za bolnike kot zaposlene. Ma-
rija Vegelj Pirc se je seveda s povedanim strinjala in obžalovala, če je s pisanjem 
nehote osebno užalila direktorja, a upanja ni opustila. Znova je utemeljevala 
potrebo po razvoju psihoonkološke dejavnosti in si dovolila omeniti možnost 
začasne prostorske rešitve, saj je bilo v dograjeni stavbi D (1982) videti še veliko 
praznih prostorov. 

Direktor je prisluhnil in takoj sta se odpravila na ogled prostorov, ki jih je imel 
v mislih. V prvi kleti stavbe D je celoten trakt, namenjen radioterapiji, sameval. 
Po ogledu je direktor prof. dr. Stojan Plesničar izjavil: 

»Prostori so namenjeni novim obsevalnim aparatom, ki jih še dolgo ne 
bomo dobili, zato tudi prostorov na koncu hodnika, namenjenih ose-
bju, radioterapija trenutno ne potrebuje. Lahko jih začasno zasedete.«. 
Na	pomislek,	da	so	prostori	za	bolnike	v	stiski	zelo	neprimerni	(brez	dnevne	
svetlobe,	 slabo	 klimatizirani,	 z	 močnim	 brnenjem	 iz	 glavne	 prezračevalne	
cevi),	je	še	enkrat	povzel	svojo	odločitev:	»To je edina možnost. Prostore 
pa opremite, tako da bodo bolj prijazni.« 

Umestitev Oddelka 
za psihoonkologijo 
v kletnih prostorih 

stavbe D Onkološkega 
inštituta. Prostore in 
hodnik so polepšale 
grafike učencev OŠ 

Komenda Moste pod 
mentorstvom likovne 

pedagoginje Stane 
Pibernik.  
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Akcija je stekla. Osnovno opremo, ki je bila delno že montirana, so ustrezno do-
polnjevali, za likovno opremo pa zaprosili Osnovno šolo Komenda Moste, s katero 
so že sodelovali pri pripravi nastopov za bolnike. Projekt opreme je s prostovolj-
nim delom prevzela likovna pedagoginja Stana Pibernik, ki je s svojimi učenci 
izdelala grafike za vse prostore oddelka in celoten hodnik. Sama je na licu mesta 
izdelala še dekoracijo v makramé tehniki, ki je zakrila prezračevalno napeljavo. 

Ob pripravljanju prostorske ustreznosti za delovanje oddelka je bilo še nepri-
merno teže zagotoviti vsaj osnovno kadrovsko zasedbo, da bi lahko delali po 
načelu »ODPRTIH VRAT IN ODPRTEGA TELEFONA« za bolnike in njihove 
svojce. Marija Vegelj Pirc je bila razrešena sobnega dela, še naprej pa je morala 
opravljati delo nevrologinje kljub številnim pobudam za nadaljnji razvoj s ka-
drovsko okrepitvijo v dve smeri: v onkološko nevrologijo in psihoonkologijo. 
Inštitut še vedno ni registriral nove dejavnosti in tudi za sistemizacijo novega 
delovnega mesta psihologa ni bilo posluha. Zvesti pa so ostajali zunanji sodelav-
ci in mnogi zaposleni na inštitutu. 

Glavna sestra MAJA ČEŠAREK je pokazala razumevanje in oddelku s preraz-
poreditvijo dodelila medicinsko sestro MOMIRKO AČIMOVIĆ. 

Pričetek delovanja Oddelka za psihoonkologijo, 1984
Ko so bili osnovni pogoji za delo pripravljeni, je bila dne 28. 2. 1984 vodstvu 
inštituta podana v potrditev informacija o vsebinski namembnosti prostorov za 
psihoonkologijo. 

Na voljo so imeli 3 prostore: 
• večji prostor za skupinsko delo, sestanke in izobraževanja;
• večji prostor z delno pregrado za medicinsko sestro in nevrološko am-

bulanto; 
• manjši prostor za individualne pogovore, svetovanje in psihoterapevt- 

ske obravnave.

  Medicinska sestra Firdeusa Purić sprejema klic.   Zdravnica Marija Vegelj Pirc predpisuje bolniku zdravilo na 
recept.
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1. 3. 1984 je oddelek prvič odprl svoja vrata bolnikom in njihovim svojcem. 
Vsem oddelkom in ambulantnim službam so poslali obvestilo, s katerim so jih 
seznanili z novim razporedom dela, načinom sodelovanja in novimi dejavnostmi. 
Napotitve bolnikov na konziliarni pregled so še naprej ostajale prek internih 

napotnic, bili pa so stalno dosegljivi 
tudi po telefonu. Vse bolnike na inšti-
tutu so prek obvestil na oglasnih de-
skah seznanili z novim oddelkom, ki 
deluje po načelu »ODPRTIH VRAT 
IN ODPRTEGA TELEFONA«. To je 
pomenilo, da so bolniki in/ali njihovi 
svojci lahko tudi sami (brez napotnice 
in prijave v sprejemni pisarni) poiska-
li pomoč in se oglasili pri sprejemni 
medicinski sestri na oddelku osebno 
ali po telefonu. 

Kmalu so izdali informativno zgiban-
ko Psihoonkologija, ki so jo razposlali 
tudi v zdravstvene domove in v druge 
bolnišnice, v katerih so zdravili bolni-
ke z rakom. 

8. 5. 1984 je bilo uradno odprtje od-
delka, ki so ga obeležili s skromno 
slovesnostjo v avli stavbe D in nanjo 
povabili osebje in bolnike. V kultur-
nem programu so nastopili učenci OŠ 
Komenda Moste, ki so oddelek tudi 
likovno opremili.

  Onkološki inštitut, stavba D, 8. maj 1984. 
Slovesnost uradnega odprtja Oddelka za 
psihoonkologijo so obogatili učenci OŠ Komenda 
Moste z vokalno–instrumentalno glasbo.

Veselje	je	bilo	vsestransko,	še	posebej	zadovoljne	so	bile	prostovoljke,	saj	je	z	
odprtjem	Oddelka	za	psihoonkologijo	sovpadel	tudi	uradni	pričetek	izvajanja	
programa	Pot	k	okrevanju	na	Onkološkem	inštitutu	Ljubljana.	
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Načelo delovanja

Pri delu z bolniki so vse bolj prepoznavali pomen akutnih stisk, ki so bolnike 
obremenjevale in ovirale pri aktivnem sodelovanju pri zdravljenju in okrevanju. 
Hkrati pa so nerešene akutne duševne stiske lahko preraščale v hude težave  ali 
postajale kronične in bolnika trajno omejevale v njegovem doživljanju in vede-
nju. Zaradi njih se marsikateri bolnik ni zmogel držati navodil ali pa jih ni uspel 
razumeti in jim slediti. Nekateri so celo odklanjali zdravljenje. 

Te klinične izkušnje so rodile spoznanje: PRI TOVRSTNIH STISKAH JE NUJ-
NA TAKOJŠNJA POMOČ! Pri tem so se zavedali, da imajo bolniki v akutni 
stiski tudi omejene/otežene zmožnosti dojemanja, presojanja in delovanja. Tak 
bolnik se težko samozaščiti in težje deluje. Bili so prepričani, da je prava pot 
v neposredni takojšnji pomoči, tako da oddelek deluje po načelu ODPRTIH 
VRAT IN ODPRTEGA TELEFONA.

Psihoonkologija — informativna zgibanka za bolnike 
s predstavitvijo različnih možnosti, ki so jim na voljo, 

da bi laže obvladovali bolezen. Naslovno grafiko je 
izdelala Mojca Hribar, osmošolka  

OŠ Komenda Moste.  

  Oddelek je izdelal svojo štampiljko, ki jo je 
oblikovala Monika Žerovnik.

Skupinska svetovanja: 
• za bolnike, ki se obsevajo, vsako sredo ob 10.30; 
• za bolnike s tumorji testisa, vsako sredo ob 12.30; 
• za bolnice, ki so pred operacijo dojke ali po njej, 

vsak četrtek ob 11.00; 
• po dogovoru se lahko vključite v skupinske vaje 

avtogenega treninga po Schultzu; 
• skupinsko uvajanje v vaje sprostitve in vizualiza-

cije po Simontonovi metodi vsak ponedeljek ob 
10.00, nadalje po dogovoru za individualno ali 
skupinsko delo. 

• Tudi joga nam lahko pomaga. Jogijska terapija je 
vsak ponedeljek ob 13.00. 

 
(povzeto iz vsebine zgibanke)
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Sprva je bilo znotraj Inštituta pri uvajanju tega načela kar nekaj ovir. Tudi ad-
ministrativnih, npr. nasprotovanje zahtevi, da se bolnikom olajša dostop do psi-
hoonkološke pomoči z neposrednim prihodom na oddelek, ne da bi se morali 
predhodno naročati ali javljati z napotnico za vpis obiska/kontrole v sprejemni 
pisarni, kar je bilo splošno pravilo. 

Načelo odprtih vrat in odprtega telefona pomeni,	da	bolnik	lahko	pride	do	strokovne	pomoči	
takrat,	ko	sam	začuti	stisko,	ki	ga	obremenjuje	in	ji	ni	kos.	Pri	tem	mu	je	pomoč	dosegljiva	takoj,	
neposredno	in	brez	vstopne	selekcije.	Enako	velja	za	svojce.	

Področja delovanja 

Po začrtanem programu so svoje delo predano in z zavzetostjo razvijali in nad-
grajevali na več področjih kljub številnim oviram, ki so se z ustanovitvijo oddel-
ka v nekaterih ozirih še stopnjevale. 

Pomoč bolnikom 

Pomoč bolnikom, ki je bila vseskozi osnovna dejavnost, so nudili po načelu »od-
prtih vrat in odprtega telefona«. Prizadevali so si z obveščanjem, da bolniki v 
stiski lahko tudi sami poiščejo pomoč, takrat ko jo potrebujejo. Stisko bolnika 
lahko prepozna on sam ali njegovi bližnji, zelo pomembno pa je, da jo prepoz-
najo tudi drugi strokovnjaki, s katerimi se sreča v procesu obravnave. 

To je lahko že ob prvih sumih na bolezen, med diagnostiko, zdravljenjem in 
rehabilitacijo in/ali ob ponovni vključitvi v ožje in širše socialno okolje; mnogi 
potrebujejo pomoč tudi ob ponovitvi bolezni ali čez leta po zaključenem zdra-
vljenju. Način psihoonkološke obravnave se spreminja glede na bolnikove aktu-
alne potrebe. Običajno gre za prepletanje diagnostike, psihoterapije – individu-
alne, skupinske (svetovanje, vedenjsko kognitivna terapija, sprostitvene tehnike, 
suport ipd.) – in/ali medikamentozne terapije (anksiolitiki, antidepresivi). 

Pomoč bolnikovim svojcem 

Svojci, ki so za bolnika nepogrešljiva pomoč, lahko tudi sami doživljajo hude 
stiske in prav tako potrebujejo pomoč, nekateri le kratek posvet, drugi daljšo 
terapijo, včasih pa je koristna družinska terapija. 
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Delovanje v širšem socialnem okolju 

Rak je postajal vse bolj prisoten v vsakdanjem življenju, kot tudi pogovor o njem. 
Za mnoge bolnike je poleg bolezni zelo obremenjujoč tudi spremenjen odnos 
socialnega okolja do njih. Pogosto se srečujejo s pomilovanjem, »dobrohotni-
mi« nasveti, pretiranim varovanjem, kar vse lahko bolj ali manj opazno vodi 
do socialne izključenosti. Pri tem je večkrat težko razmejiti, v kolikšni meri gre 
za resnično skrb za bolnika in koliko za zaščito pred lastnim strahom. Spozna-
nja o raku sprejemamo razumsko, pred čustvenim vznemirjenjem pa se hkrati 
zaščitimo z običajnimi mehanizmi samozaščite. Ob neposrednem srečanju z 
obolelim pa se spontano sprožijo čustveni odzivi. Tako se v odnosu do bolnika 
hkrati odvijata dva procesa, ki nista vedno uglašena. Po eni strani je prisotna 
pristna želja po pomoči bolniku, po drugi pa je potrebno razreševati strah pred 
možnostjo lastnega obolenja.

Pri	tem	lahko	pomaga	psihoonkologija,	ki	svoja	spoznanja	o	psiholoških	di-
menzijah	 bolezni,	 medsebojnih	 odnosih,	 veščinah	 sporazumevanja,	 tehni-
kah	 samopomoči	 ipd.	 posreduje	 širšemu	 socialnemu	 okolju.	 To	 lahko	 po-
samezniku	pomaga,	da	postane	bolniku	opora	ob	sočasnem	razreševanju	
lastnih	strahov	in	da	zmore	prepoznati	pozitivne	izkušnje	iz	tega	odnosa	ter	
jih	vgraditi	v	svojo	osebnostno	rast.	

Na tem področju so bila dragocena pričevanja bolnikov in prostovoljk progra-
ma Pot k okrevanju, ki so poleg svojega poslanstva medsebojne pomoči z nas-
topi v javnosti pozitivno vplivali tudi na širše socialno okolje: spreminjali so 
razumevanje bolezni in odnos do bolnikov. 

Oddelek	 je	bil	pobudnik	za	 izdajo	publikacij	za	bolnike	z	 rakom,	da	bi	 tudi	
tako	prispevali	k	njihovi	boljši	obveščenosti	 in	aktivni	vključenosti	v	proces	
zdravljenja	in	rehabilitacije.

Prispevek h kakovostnemu timskemu delu 
Sodobni pristopi obravnave bolnikov z rakom so poudarjali multidisciplinar-
nost in timsko delo. V timu združujejo različni strokovnjaki svoje poglede na 
bolnika in njegovo situacijo, kar omogoča, da vsak posameznik obogati svoja 
spoznanja in tako skupno prispevajo k bolj kakovostnim odločitvam. 

Psihoonkologija presega okvire posebne stroke in postaja del celostne obravna-
ve bolnikov z rakom. Zato svoja znanja deli v sodelovanju z bolnikovim osebnim 
zdravnikom, onkologom in drugimi zdravstvenimi strokovnjaki, ki so vključeni 
v njegovo obravnavo. Timsko delo zahteva posebne veščine, ki se jih je mogoče 
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naučiti in jih je potrebno gojiti. To so znanja o komunikaciji, pomenu pristnih 
medosebnih odnosov, prepoznavanju pomena in oblik stisk, izgorelosti in 
obrambnega vedenja. 

Tim lahko zagotavlja dragoceno oporo svojim članom, če uspe vzpostaviti 
spoštljivo medsebojno povezanost po strokovni in človeški plati. Za to pa je 
potrebna supervizija. V pogovoru o terapevtskem odnosu dobivamo boljši uvid 
v lastno doživljanje in medsebojno dogajanje – med bolnikovim doživljanjem 
in sporočanjem ter terapevtovim dojemanjem, sprejemanjem in ukrepanjem. 

S pomočjo supervizije izkušnje pri delu dobivajo terapevtsko vrednost, prispe-
vajo k terapevtovi učinkovitosti. Hkrati pa supervizija krepi terapevtovo samo-
refleksijo, mu olajša uvid v lastno doživljanje in nadzor nad njim. 

Pedagoško delo 

Na oddelku so se vedno radi odzivali na vabila za sodelovanje na strokovnih 
srečanjih, v procesih izobraževanja na do- in podiplomski ravni, kot tudi v zdra-
vstvenovzgojnih programih ustanov ali nevladnih organizacij. Bili so v oporo 
mnogim diplomantom in študentom pri izdelavi diplomskih in seminarskih na-
log. 

Sprva, ko so si psihološke teme šele utirale pot v celostno obravnavo raka, je bilo 
vabilo predvsem odvisno od organizatorjevega osebnega gledanja in zavzetosti 
za to področje. 

Teme	iz	psihoonkologije	so	na	predavanjih	in	seminarjih	predstavljali	s	sode-
lovanjem	bolnikov,	ki	so	udeležencem	dodajali	dragoceno	izkustveno	lekcijo.	
Odzivi	poslušalcev	so	vzpodbujali	nadaljnji	razvoj.		

Vsebine so tematsko in po obsegu nadgradili v samostojno enoto – SEMINAR 
IZ PSIHOONKOLOGIJE, ki je postal del nekaterih programov izobraževanja iz 
onkologije, npr. študentov medicine in specializantov splošne medicine. 

S tovrstnim izobraževanjem so se vzpostavljali temelji za celostno obravnavo 
onkoloških bolnikov. 
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UTRINKI IN POUDARKI Z UTIRANJA POTI,  
1983—2003 

Začasna namembnost prostorov za delovanje Oddelka za psihoonkologijo 
je postala 20-letna realnost, kajti šele leta 2003 so se preselili v nove prosto-
re v pritličju stavbe D, kjer deluje še danes. Tudi to obdobje je bilo zaznamo-
vano z marsikatero oviro in nerazumevanjem. Zato je bilo potrebno vložiti 
veliko napora pri uveljavljanju bolnikovih potreb in zagotavljanju osnovnih 
pogojev dela, da bi oddelek kot klinična enota postal enakopravno vpet v 
proces celostne obravnave bolnikov kot tudi v druge dejavnosti inštituta. 

Ob pregledu arhivskega gradiva izstopajo nekateri dopisi, ki govorijo o nerazu-
mnem zaviranju strokovnih prizadevanj Marije Vegelj Pirc, da bi oddelku za-
gotovila osnovno timsko kadrovsko zasedbo (zdravnik, psiholog, medicinska 
sestra, socialni delavec), njegovo ustrezno umestitev v organigram inštituta s 
priznanjem in obračunavanjem novih storitev. 

Težave	nam	postanejo	laže	razumljive,	če	jih	pogledamo	v	kontekstu	dosež-
kov	takratne	ravni	zdravstvene	oskrbe.	Nova	spoznanja	so	le	počasi	uvajali	
—	bodisi	na	osnovi	večje	angažiranosti	in	razumevanja	posameznih	strokov-
njakov	ali	potrebe,	da	bi	sledili	vzoru	drugih	klinik,	povečini	v	tujini.	Zato	so	
se	tudi	v	psihoonkologiji	vedno	znova	soočali	s	pomisleki	na	nivoju	stroke.	

Kot smo že zapisali, je bila oddelku ob začetku delovanja dodeljena medicinska 
sestra Momirka Ačimović, ki jo je zaradi porodniškega dopusta kmalu nasledila 
Firdeusa Purić, zahvaljujoč razumevanju takratne glavne sestre OI Marine Ve-
lepič. Da je bilo delo medicinske sestre v psihoonkologiji tudi sistemizirano in 
uradno opredeljeno v Razvidu del in nalog, pa je seveda trajalo še leta, enako kot 
za oddelek v celoti. Delovanje takratnih samoupravnih organov je bilo precej 
zapleteno, odgovornost pa razpršena. Med drugim sta se zaposleni na oddelku 
obrnili celo na Sodišče združenega dela (1986) in za pomoč in ev. sofinancira-
nje po nasvetu ministrstva oz. Republiškega komiteja za zdravstveno in socialno 
varstvo Socialistične republike Slovenije zaprosili tudi ljubljanski Mestni komite 
za zdravstveno in socialno varstvo (1987). Neuspešno!

Pri tem je potrebno poudariti, da so na oddelku vse storitve skrbno beležili v 
svojem delovodniku. V načrtu storitev za leto 1986 beremo: Pri analizi poslova-
nja od 1. 3. 1984 do konca leta 1985 opažamo vsako leto trend naraščanja stori-
tev in za leto 1986 planiramo naslednji obseg storitev … V nadaljevanju sledijo 
šifre s predvidenim številom storitev za posamezno šifro.
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Nujno potrebo po sodelovanju psihologa so reševali z zunanjimi sodelavci; prva 
redna zaposlitev se je zgodila leta 1998 z javno objavo prostega delovnega mesta 
diplomiranega psihologa na Oddelku za psihoonkologijo za nedoločen čas, ena-
ko tudi za še enega zdravnika (Delo, 7. 4. 1998).

K	sreči	so	potrebne	vzpodbude	in	podpora	vseskozi	prihajale	od	bolnikov	in	
zunanjih	sodelavcev	ter	obiskovalcev	kot	tudi	od	strokovne	in	laične	javnosti.	
Ob	vztrajnih	prizadevanjih	so	beležili	spodbudne	dosežke.	

Za osvetlitev 20-letnega delovanja Oddelka za psihoonkologijo smo v nadalje-
vanju opisali 7 utrinkov in poudarkov z utiranja poti, z naslovi:

• Prva predstavitev oddelka v tujini, 1985; 
• Nevrološko dejavnost prevzame Nevrološka klinika, 1986; 
• Psihoonkološki dejavnosti priznane nove storitve, 1992; 
• Simontonova metoda sprostitve in nazornega predstavljanja;
• Logoterapevtski utrinki;
• Predavanja in seminarji iz psihoonkologije;
• Z mentorstvom do bogatitve in širitve psihoonkologije.



65    

Prva predstavitev oddelka v tujini

6 . Mednarodni simpozij EUPSYCA 
Zaragoza, 28 . oktober—1 . november 1985 

Tudi na 6. Mednarodnem simpoziju Evropske delovne sku-
pine za psihosomatske raziskave raka, EUPSYCA, ki ga je 
gostila Španija pod pokroviteljstvom tamkajšnjega mini-
strstva za zdravje, se je Slovenija predstavila z več prispev-
ki. Med njimi je veliko pozornosti vzbudila predstavitev 
Oddelka za psihoonkologijo z naslovom: ESTABLISHING 
OF A PSYCHOONCOLOGY UNIT: COMPREHENSIVE 
PATIENT CARE IN AN ONCOLOGICAL CENTER.34 
Avtorica Marija Vegelj Pirc je bila zelo vesela, ker je pri-
spevek pripravila v soavtorstvu s prof. dr. Boženo Ravnihar, 
ki je tudi po prenehanju mandata direktorice (1982) ostala 
njena pomembna strokovna zagovornica. V referatu je bil 
poudarjen koncept funkcionalnega delovanja psihoonko-
logije v sklopu Onkološkega inštituta Ljubljana, prikazan 
tudi s tabelo organigrama. 

Med drugim je ta novost prispevala k odločitvi organiza-
torjev simpozija, da bi bil Onkološki inštitut primeren go-
stitelj naslednjega simpozija. Žal se je Oddelek za psihoonkologijo tudi po dveh 
letih še vedno spopadal z začetniškimi težavami in ni mogel prevzeti soorgani-
zacije simpozija v Sloveniji.

   Zbornik predavanj 
s 6. Mednarodnega 
simpozija EUPSYCA, 
izdan naknadno, leta 
1988

   Organigram Onkološkega inštituta, ki v članku nazorno prikazuje vpetost psihoonkologije v hospitalno in 
ambulantno oskrbo bolnikov
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Zanimivo

Oddelek za psihoonkologijo je kot prvi in edini v takratni skupni državi zbudil 
zanimanje Televizije Beograd, ki je s svojo ekipo obiskala Onkološki inštitut 
Ljubljana (28. 2. 1987) in pripravila za Teden boja proti raku daljši prispevek o 
Inštitutu, s predstavitvijo Oddelka za psihoonkologijo, Kluba žena po operaciji 
dojke in knjižice Pot k okrevanju. Oddaja je odmevala v programih vseh jugo-
slovanskih TV-centrov, 9. 3. 1987 tudi na TV Ljubljana na drugi mreži v rubriki 
Znanstveni grafiti. 
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Nevrološko dejavnost prevzame  
Nevrološka klinika, 1986 

Razumljivo, da Marija Vegelj Pirc, še vedno vodena v sklopu specialističnih 
služb kot nevropsihiatrična služba, ob širjenju psihoonkologije ni zmogla več 
zadostiti vsem potrebam po nevrološki obravnavi onkoloških bolnikov, hospi-
taliziranih in ambulantnih. Zato so zoper njo prihajale do direktorja pritožbe 
zdravnikov. Ob zagovorih pri direktorju je končno postalo jasno, da je treba 
poiskati rešitev. 

21. 1. 1986 je bil na Onkološkem inštitutu sestanek predstavnikov Nevrološke 
klinike UKC (direktor doc. dr. Hrastnik, dr. Zalta) in Onkološkega inštituta Lju-
bljana (direktor prof. dr. Plesničar, dr. Furlan in dr. Vegelj Pirc), na katerem so 
glede konziliarne nevrološke službe za potrebe pacientov Onkološkega inštituta 
soglasno sprejeli sklep, da to delo v celoti prevzame Nevrološka klinika. 

Na	 Onkološkem	 inštitutu	 so	 se	
zavedali,	 da	 je	 sodelovanje	 z	
Nevrološko kliniko	 lahko	 le	 za-
časna	 rešitev.	 Zato	 so	 omogo-
čili	 specializacijo	 in	 leta	 1995	
dobili	 prvega	 specialista	 nevro-
loga;	pred	 tem	 je	namreč	prišlo	
do	 ločitve	 skupnega	 področja	
nevropsihiatrije	 v	 dve	 speciali-
zaciji,	 iz	nevrologije	in	psihiatrije.	
Nevrologinja	Tanja	Roš	Opaškar	
je	 začela	 znova	 uvajati	 sistema-
tično	nevrološko	dejavnost.	Leta	
2006	 se	 je	 oddelek	 preimeno-
val	v	Enoto za nevrologijo. 

  Zabeležka direktorja Onkološkega inštituta 
Stojana Plesničarja o sklepih, sprejetih na sestanku, 
21. 1. 1986
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Psihoonkološki dejavnosti priznane nove storitve, 1992 

Nerazumljivo odlašanje vodstev inštituta z registracijo in obračunavanjem no-
vih storitev Oddelka za psihoonkologijo je bilo po več kot sedmih letih preki-
njeno. Temu je botroval dopis Plansko+-analitski službi s pripombo na Šifrant 
služb in enot za spremljanje in evidentiranje opravljenega dela (25. 8. 1992). 
V njem so opozorili, da kljub dolgoletnim prizadevanjem status oddelka in evi-
dentiranje storitev še vedno nista urejena, čeprav so tudi novega direktorja o 
tem znova obvestili (5. 12. 1991) in med drugim zapisali: 

Želimo ponovno opozoriti na to, ker ugotavljamo, da naše dejavnosti ni 
na seznamu … V želji, da bi se nejasnosti in neurejene zadeve uredile, 
prosimo za konkretno pomoč. 

Vodja plansko-analitske službe Ana Žličar je v pogovoru z Marijo Vegelj Pirc 
izrazila razumevanje, a za ukrepanje je potrebovala direktorjevo odločitev. Ta 

se je zgodila mimogrede, ko je direk-
tor Matjaž Zwitter ob srečanju na se-
minarju Mariji Vegelj Pirc rekel, naj 
uredi z Žličarjevo za storitve in hudo-
mušno dodal: 
»To bo tudi za vas dobro, da ne bodo 
rekli: Vegeljca nič ne zasluži.« 

18. 9. 1992 sta Marija Vegelj Pirc 
in Ana Žličar glede na direktorjevo 
ustno priporočilo sestavili besedilo za 
psihoonkologijo s seznamom storitev, 
ki je bilo dodano splošnemu skupne-
mu tekstu za zavarovalnico – Zavod 
za zdravstveno zavarovanje Slovenije. 

  Dopis Plansko–analitski službi s pripombo na 
Šifrant služb in enot za spremljanje in evidentiranje 
opravljenega dela (25. 8. 1992)
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Simontonova metoda sprostitve in nazornega  
predstavljanja

Avtorji te metode – onkolog radi-
oterapevt Carl Simonton, klinična 
psihologa psihoterapevta Stephanie 
Mattews Simonton in James Greigh-
ton iz Svetovalnega in raziskovalnega 
centra za raka v Fort Worthu v Texa-
su – so svoje znanstvene ugotovitve 
in klinične izkušnje opisali v knjigi 
GETTING WELL AGAIN (Simon-
ton et al., 1978). Simonton, eden od 
pionirjev psihoonkologije, ki je že v 
šestdesetih letih med specializacijo 
radioterapije razvil model za emo-
cionalno spodbujanje rakavih bolni-
kov, je sprva delal kot radioterapevt, 
nato pa vodil center v Forth Worthu 
in kasneje v Kaliforniji ustanovil svoj 
center za zdravljenje raka. 

Knjiga, ki je pionirsko delo na področju psihoterapije bolnikov 
z rakom, je kmalu doživela številne prevode in bolniki so jo 
začeli s pridom uporabljati. 

  Wieder gesund werden (1982), nemški prevod 
Simontonove knjige Getting well again (1978)

Avtorji	izhajajo	iz	osrednje	ugotovitve,	da	bolezen	ni	le	
telesni	 problem,	 ampak	 problem	 celotne	 osebnosti.	
Čustvena	 in	duševna	stanja	 igrajo	pomembno	vlogo	
tako	pri	dovzetnosti	za	bolezen	kot	tudi	pri	zdravljenju.	
Poudarjajo	pomen	bolnikovega	odnosa	do	bolezni	 in	
zdravljenja,	zato	želijo	s	posebno	metodo	doseči	nje-
gov	pozitiven	odnos	in	aktivno	sodelovanje.	

Knjiga je vsebinsko razdeljena na dva dela. Prvi del z nas-
lovom Duševnost in rak daje teoretično podlago in potreb-
no znanje za razumevanje drugega dela, Poti do zdravja, v 
katerem so natančna navodila za učenje sprostitve in na-
zornega predstavljanja svojega bolezenskega dogajanja v telesu, zdravljenja in 
ozdravitve, kot tudi razreševanja prikrite jeze, postavljanja ciljev, iskanja svojega 
notranjega vodnika, obvladovanja bolečine in strahu pred smrtjo. 
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  Lastnoročni zapis 
prof. Milčinskega 
s prevajanja vaj 
sprostitve in nazornega 
predstavljanja po 
Simontonovi metodi

  Ozdraveti (1988), slovenski prevod Simontonove knjige Getting well again (1978)

Na Onkološkem inštitutu Ljubljana so se 
s Simontonovo metodo seznanili, ko jim 
je dr. Baltrusch posredoval nemški pre-
vod Simontonove knjige pod naslovom 
WIEDER GESUND WERDEN, opremljen 
z avdiokaseto s posnetki posameznih vaj 
(Simonton e tal., 1982). Marija Vegelj Pirc 
je z novim znanjem dobila spodbudo in 
potrditev, da gredo prizadevanja za po-
moč bolnikom v stiski tudi pri nas po pra-
vi poti. 

K	uvajanju	nove	oblike	pomoči	so	jo	
kmalu	začeli	spodbujati	tudi	nekateri	
bolniki,	ki	so	po	zvezah	dobili	knjigo	iz	
tujine	ali	so	za	Simontonovo	metodo	
zgolj	slišali	in	so	vedeli,	da	je	za	uva-
janje	 in	 učenje	 potrebno	 strokovno	
vodstvo	ali	vsaj	občasno	usmerjanje.	

Kako uveljaviti Simontonovo metodo tudi pri nas? 

Za začetek je bilo potrebno pridobiti strokovno mnenje in priporočilo. Zato se 
je Marija Vegelj Pirc obrnila na svojega učitelja psihiatra, akademika prof. dr. 
Leva Milčinskega, ustanovitelja in predstojnika psihiatričnega dispanzerja na 
Psihiatrični kliniki v Ljubljani. Profesor je novo metodo priporočil, saj je bila 
dobrodošla nadgradnja avtogenega treninga za onkološke bolnike. Postal je po-

memben mentor in sodelavec pri prevajanju in uvajanju. Za začetek 
so se lotili prevajanja vaj sprostitve in navodil za posamezna nazor-
na predstavljanja, ki so služila prvim skupinami bolnikov kmalu po 
odprtju Oddelka za psihoonkologijo (1984). 

Seveda so si ves čas prizadevali, da bi tudi pri nas dobili prevod 
knjige, a v tistih časih je bilo to zelo težko. Leta 1986 so pridobili 
naklonjenost Državne založbe Slovenije, recenziji sta napisali Mari-
ja Vegelj Pirc z opisom lastnih izkušenj dela po tej metodi in Metka 
Klevišar. Slednja je kot radioterapevtka na Onkološkem inštitutu 
poudarila, da bo to prva knjiga na področju onkologije v slovenšči-
ni, ki k rakavemu bolniku pristopa celostno in bo dobrodošla tudi za 
vse zdravstvene delavce. Izdajo knjige sta Državni založbi Slovenije 
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priporočila in podprla zbiranje donacij tudi direktor Onkološkega inštituta doc. 
dr. Zvonimir Rudolf in predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije Marja 
Strojin.

S knjigo so Simontonovo metodo vpeljali v širši slovenski prostor in bili deležni 
velike medijske pozornosti; med drugim je bila predstavljena tudi v Medicinskih 
razgledih.35 

Bolniki,	ki	so	se	želeli	naučiti	Simontonove	metode,	so	imeli	na	Oddelku	za	psihoonkologijo	mož-
nost	vključitve	v	skupino,	ki	jo	je	vodila	Marija	Vegelj	Pirc,	in	je	imela	8	rednih	tedenskih	vaj	in	nato	
še	eno	srečanje	čez	mesec	dni,	da	so	si	člani	izmenjali	izkušnje	in	preverili	svoj	napredek.	Na	voljo	
so	imeli	le	amaterski	posnetek	vaj,	ki	so	si	ga	po	potrebi	lahko	presnemavali	na	svoje	avdiokasete,	
da	so	doma	laže	vadili.	

Želja, da bi knjigo Ozdraveti dopolnili z avdiokasetami, se je uresničila šele leta 
1994 v sodelovanju z založbo Forma 7 (Marjan Remic, Neva Brun), ki je pos-
krbela za pro bono snemanje v studiu Radia Glas Ljubljane (branje tekstov in 
oprema z glasbo, 4. 3. in 5. 4. 1994); izdelavo 3-delnega kompleta kaset POTI K 
ZDRAVJU pa so zaupali Založbi kaset in plošč RTV Slovenija. 

Bolnikom z rakom so bile kasete na voljo brezplačno na Oddelku za psihoonko-
logijo in pri Društvu onkoloških bolnikov Slovenije. Za lažje učenje je bilo h ka-
setam priloženo tudi njihovo celotno pisno besedilo za vodene vaje spro-
stitve in nazornega predstavljanja – raka in zdravljenja, za druge bolezni, 
premagovanje prikrite bolezni, za okrepitev ciljev, notranjega vodnika – 
kot tudi uvodna razlaga v obliki pogovora med zdravnikom in bolnikom 
(bereta Marija Vegelj Pirc in Dejan Kaloper, radijski voditelj) ter uvodniki 
k posameznim vajam. 

Zanimanje za Simontonovo metodo je ostajalo tudi v novi dobi digitali-
zacije, zato so leta 2013 avdiokasete prenesli na spletno stran Društva on-
koloških bolnikov Slovenije, na kateri jih najdemo še danes: Vaje sprostitve 
in nazornega predstavljanja – Društvo onkoloških bolnikov Slovenije – 
DOBS (onkologija.org)

Poti k zdravju — avdiokasete z navodili za učenje in izvajanje vaj sprostitve  
in nazornega predstavljanja po Simontonovi metodi (1994)  

Prevod	knjige	je	bil	z	dovoljenjem	avtorjev	pripravljen	po	angleškem	izvirniku	
(Marija	Oblak,	Neva	Miklavčič	Predan),	 strokovno	sta	ga	pregledali	Marija	
Vegelj	Pirc	in	Vesna	Radonjič	Miholič,	svetoval	je	prof.	dr.	Lev	Milčinski.	Knji-
ga	je	izšla	leta	1988	pod	naslovom	OZDRAVETI — Kako preseči bolezen 
z lastnimi močmi — Priročnik za bolnike z rakom in njihove svojce.4 
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Moja pot k zdravju 

Ne dolgo tega me je zelo razveselila novica, da je na spletni strani objavljen avdiovodnik 
Poti k zdravju. Novost me je v mislih ponesla v čase pred 12 leti, ko sem sama zbolela. Ob 
diagnozi rak, ki je udarila kot strela z jasnega, sem se počutila izgubljeno. Preplavili so me 
čudni občutki strahu, zmedenosti in obupa. Po prvih dneh obupa se je prižgala lučka upa-
nja. 

Med zdravljenjem so se vsi nenehno ukvarjali z menoj, potem pa sem ostala sama. Želela 
bi se pogovarjati o tem, kar se mi je pripetilo, vendar nisem hotela obremenjevati domačih 
niti prijateljev. Zato sem se že mesec dni po operaciji znašla v skupini za samopomoč. 

Naključje je hotelo, da sem se takoj lahko vključila tudi v posebno »Simontonovo skupino« 
za učenje sprostitve in nazornega predstavljanja. Da bi laže vadili tudi doma, smo preje-
li kasete. Vsako nazorno predstavljanje se prične z vajo sprostitve. Glas s posnetka nas 
umirja in vodi, tako da postopoma sprostimo celo telo. Ko smo popolnoma sproščeni, si 
zamislimo najprej prijetno naravno okolje, potem si naslikamo raka v našem telesu … Sledi 
predstava o našem imunskem sistemu, ki ga vidimo kot vse krepkejšega, ki zlahka odslovi 
rakave celice in jih odplakne iz našega telesa. Če se zdravimo z obsevanjem, si zamislimo … 

Meni sta veliko pomagali tudi zadnji dve tehniki nazornega predstavljanja za postavljanje 
ciljev in srečanje z notranjim vodnikom. Ljudje, ki zbolijo za rakom, so pogosto mnogo pred 
izbruhom bolezni pozabili nase. Ko si večkrat poskušajo s pomočjo nazornega predstavlja-
nja zastaviti cilje, številni ponovno spoznavajo sebe, svoje potrebe in želje. 

Tudi sedaj, po tolikih letih, še vedno rada prisluhnem pomirjujočemu glasu s posnetkov, ki 
ga spremlja prijetna glasba in ki me nemalokrat zaziblje v lepe sanje. Toplo vam priporo-
čam, da prisluhnete posnetkom na spletni strani: www.onkologija.org in si jih presnamete 
na svoj računalnik ali zgoščenko, saj se boste tako lahko večkrat umirili in okrepili v pred-
stavljanju. 

(Povzeto	iz	pričevanja	Nataše	Elvire	Jelenc,	Okno,	27/2,	2013)	

Oddelek za 
psihoonkologijo, 1994. 

Prva skupina, ki je 
pri tečaju uvajanja v 

Simontonovo metodo 
sprostitve in nazornega 
predstavljanja imela na 

voljo tudi avdiokasete 
Poti k zdravju.  
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Logoterapevtski utrinki 

Logoterapija ali Tretja dunajska šola, ki pri-
haja za Freudovo psihoanalizo in Adlerjevo 
individualno psihoterapijo, se predvsem 
ukvarja s smislom človeškega bivanja, kakor 
tudi s človekovim iskanjem tega smisla. Raz-
vil jo je dunajski psihiater in psiholog Viktor 
E. Frankl (1905–1997), ki je preživljal grozote 
nacističnih koncentracijskih taborišč 2. sve-
tovne vojne. Uresničeval je svoj smisel življenja 
in vanj neizpodbitno veroval še v skrajni bližini 
smrti. Frankl imenuje svojo logoterapijo dopol-
njujočo psihoterapijo, saj temelji na biofizikalni 
in psihični dimenziji, sama pa se posveča specifično 
človeški, to je duhovni dimenziji, ki jo po grški besedi noos (duh, 
smisel) imenuje tudi noogena. Sem sodi vse, kar je specifično človeškega: volja 
do smisla, ideje in ideali, kreativnost, imaginacija, odgovornost, transcendenca, 
skratka, celotno polje človekove svobode. Duhovna zmožnost daje okvir vsem 
drugim zmožnostim in jih smiselno usmerja. Človekovo iskanje smisla je prvo-
bitna sila v njegovem življenju. 

Človeka ne osrečuje le zadovoljevanje osnovnih življenjskih potreb, temveč dvig-
njen nad nagonsko redukcijo in slo po zmagi nosi v sebi voljo, da bo v svojem 
življenju uresničil nekaj smiselnega. Človek ne potrebuje samo nečesa, od česar 
bo živel, temveč tudi nekaj, za kar bo živel.36

Po Franklu se vprašanja smisla pojavljajo v vseh življenjskih obdobjih in tudi 
situacijsko, ko se npr. nahajamo v situaciji, ki že sama po sebi terja določene 
odgovore in zaradi katere je potrebno ponovno osmisliti svoje izbire in odlo-
čitve. Nepričakovano soočanje z boleznijo rak je zagotovo situacija, ki človeka 
nagovarja z vprašanji o smislu življenja in trpljenja. 

Zato nas ne sme čuditi, da so na Oddelku za psihoonkologijo med prvimi uvedli 
logoterapijo v klinično prakso. Marija Vegelj Pirc je zapisala: 

Pri delu z onkološkim bolniki dnevno spremljam razmišljanja ljudi, ki 
se sprašujejo o smislu življenja. Mnogi razočarani ugotavljajo, da so 
živeli površno, iz dneva v dan, pod pritiskom razmer, zazrti predvsem 
v delo so zanemarjali druge vrednote. Marsikdo se šele ob soočanju z 
rakom in z možnostjo skorajšnje smrti prvič v življenju začne spraševati 
o smislu življenja. Večkrat obupujejo zaradi udarcev usode ali občut-
kov krivde, da so ravnali v življenju napak ali vse zamudili. Strah jih je 
prihodnosti in trpljenja.36

  Nekaj 
slovenskih prevodov 
iz bogatega knjižnega 
opusa utemeljitelja 
logoterapije Viktorja  
E. Frankla  
(1905—1997)
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Logoterapija v Sloveniji 

Za uveljavitev logoterapije v Sloveniji je zaslužen prof. dr. Anton Trstenjak 
(1906–1996), filozof, teolog in psiholog, katerega iskanje celostnega in sodob-
nemu človeku razumljivega odgovora na večno vprašanje, Kdo in kaj je človek, 

je pustilo neizbrisne sledove v zakladnici naše kul-
ture. Bil je eden najpomembnejših soustvarjalcev 

evropske humanistične misli 20. stoletja, ki se 
je s svojim monumentalnim znan-

stvenim opusom ne-
izbrisno zapisal v 

slovensko in svetovno 
znanost. Ljudem se je 

približal s svojimi števil-
nimi poljudnoznanstve-

nimi knjigami, odlikoval 
pa se je tudi kot svetovalec 

za najhujše življenjske te-
žave in kot zagovornik filo-

zofije Človek človeku človek 
(Ustanova dr. Antona Trste-

njaka, htts: //trstenjak.net).

S Franklovo logoterapijo smo se 
seznanjali tudi prek njegovih del, ki 

jih je v slovenskem jeziku izdajala Celjska Mo-
horjeva družba, Psiholog v taborišču smrti je izšel že leta 1983. Vse so bile zelo 
odmevne, npr. Kljub vsemu rečem življenju DA, 1993, Zdravnik in duša, 1994, 
Volja do smisla, 1994, Človek pred vprašanjem o smislu, 2005. Prve slovenske 
izdaje so večinoma razprodane, v zadnjih letih izhajajo ponatisi Franklovih del. 

Inštitut za psihologijo, logoterapijo in antropohigieno —  
Inštitut Antona Trstenjaka

Inštitut za psihologijo, logoterapijo in antropohigieno je bil ustanovljen 16. junija 
1992 z namenom, da se podpre in nadaljuje Trstenjakovo življenjsko delo, kot 
tudi da se prenese v slovenski prostor in tukaj razvija Franklovo logoterapijo. 

Obisk Viktorja E. Frankla v Sloveniji 

Inštitut je že v letu svoje ustanovitve organiziral Franklov obisk in 14. oktobra 
1992 v Ljubljani priredil njegovo javno predavanje: ČLOVEK PRED VPRAŠA-
NJEM SMISELNOSTI. Franklu sta se s predavanji pridružila predstojnik In-

  Med Trstenjakovimi 
poljudnoznanstvenimi 
knjigami je že prva 
»Pota do človeka — 
Metode spoznavanja 
ljudi« (1956) pritegnila 
veliko pozornosti.

  Dr. Anton Trstenjak 
(1906—1996)
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štituta prof. dr. Anton Trstenjak – Slovenci in zgodovinski obrat v gledanju na 
človeka in sodelavec doc. dr. Jože Ramovš – Življenje, delo in pomen Viktorja 
Frankla. 

V tistih časih so bili taki dogodki redkost, zato Unionska dvorana ni mogla spre-
jeti vseh, ki so želeli biti prisotni. Med udeleženci je vladalo posebno vzdušje, 
ko so razmišljajoč o sebi sledili Franklovemu izvajanju in čutili, da jim ne govori 
zgolj teoretično, ampak pričuje z lastno življenjsko zgodbo, globoko in prepri-
čljivo. 

Viktor E. Frankl, utemeljitelj logoterapije in eksistencialne analize, ki je 
kmalu zaslovel po vsem svetu s svojimi predavanji in strokovnimi knjigami (32 
knjig, izšle so v 32 jezikih v milijonskih nakladah), je prejel od številnih svetov-
nih univerzitetnih ustanov naziv častni doktorat. Ob obisku v Sloveniji mu je  
2. decembra 1992 tudi Univerza v Ljubljani podelila častni doktorat – to je bil 
že njegov 24. doktorat. 

Ob tej priložnosti se je srečal tudi z nekaterimi slovenskimi taboriščniki, ki so 
o teh težkih izkušnjah napisali knjigo ali uporabljali Franklova spoznanja za nji-
hovo preseganje. 

Osnovni tečaj logoterapije, eksistencialne analize in antropohigiene, 1993/94

Prvi tečaj Franklove logoterapije se je v organizaciji Trstenjakovega Inštituta od-
vijal v obliki predavanj, študija literature, skupinskega dela in vaj. Zanimanje 
je bilo veliko, saj so se Franklova spoznanja o izvirno človeških lastnostih in 
njegova metodologija za pomoč ljudem v stiski izkazale za vse bolj uporabne na 
različnih področjih – zdravstva, sociale, vzgoje, izobraževanja itd. Prav tako so 
neposredno uporabna za orientacijo v zasebnem vsakdanjem življenju. 

Med	130	udeleženci	so	prevladovali	psihologi	in	zdravniki.	Onkološki	inštitut	
je	 omogočil	 udeležbo	 Mariji	 Vegelj	 Pirc,	 ki	 je	 pri	 svojem	 delu,	 izzvana	 od	
bolnikovih	potreb,	sledila	logoterapevtski	misli	in	si	želela	pridobiti	več	znanja.	

Slušatelje so navdihovali domači in tuji predavatelji: prof. dr. Eugenio Fizzotti, 
vodilni italijanski logoterapevt z mednarodne univerze v Rimu, dr. Elisabeth Lu-
cas, najbolj znana Franklova učenka, predstojnica logoterapevtskega inštituta v 
Münchnu, dr. Edvard Kovač, slovenski teolog in filozof, prof. dr. Janek Musek z 
Univerze v Ljubljani, akademik prof. dr. Anton Trstenjak, dr. Jože Ramovš in dr. 
Zdenka Zalokar Divjak. Slednja sta bila med prvimi logoterapevti v Sloveniji; 
specializacijo sta opravila pri dr. Lukasovi – Süddeutsche Institut für Logothera-
pie. Njena knjiga Družina in smisel je ravno v času tečaja izšla tudi v slovenščini. 
Slušateljem je bilo ponujeno sodelovanje v različnih študijskih skupinah, ki so 
svoje delo po dogovoru nadaljevale tudi po zaključku tečaja. 
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Marija Vegelj Pirc je bila aktivna v skupinah za logoterapijo v zdravstvu in za lo-
goteste. Za nadaljnje uvajanje logoterapije na Onkološkem inštitutu je vzposta-
vila tesno sodelovanje z Inštitutom in še posebej z Zdenko Zalokar Divjak. 

Logoterapija in onkologija 

V želji da bi logoterapija dobila ustrezno mesto v pristopu in obravnavi bolnikov 
z rakom, je Oddelek za psihoonkologijo širil tovrstno znanje znotraj in zunaj 
inštituta – med študenti in že zaposlenimi na področju zdravstva in psihosoci-
ale – s predavanji, delavnicami, poljudnimi in strokovnimi članki ter s sodelo-
vanjem z mediji. 

Logoterapija je bila vključena tudi v strokovni program usposabljanja in izobra-
ževanja prostovoljcev organizirane samopomoči bolnikov z rakom Pot k okre-
vanju v okviru Društva onkoloških bolnikov Slovenije. Zdenka Zalokar Divjak 
je poleg številnih predavanj in seminarjev tudi 20 let pisala za društveno revijo 
Okno logoterapevtske misli v Duhovni kotiček (1999–2018). 

Za osvetlitev dejavnosti izpostavljamo nekaj dogodkov. 

  Pred Medicinsko fakulteto v Ljubljani ob podelitvi Prešernovih nagrad za leto 1996. 
Sodelujoči pri nalogi »Življenjski smisel ob soočanju z boleznijo rak«: Borut Škodlar (z leve), Firdeusa Purić, 
Borut Štabuc, Mateja Jandl, Iztok Potočnik, Jasmina Markovič, Marija Vegelj Pirc  
(manjka Zdenka Zalokar Divjak). 
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»Osebnost posameznika z vidika logoterapije« – predavanje Zdenke Zalokar 
Divjak na Onkološkem inštitutu Ljubljana, 20. 6. 1994, v okviru rednih strokov-
nih seminarjev za zaposlene, na katera so bili z oglasom v medijih vabljeni tudi 
drugi. Tokrat z naslednjim: 
»Logoterapija je terapija z življenjskim smislom, vendar je ta smisel konkreten 
glede na osebnost posameznika, glede na situacijo, v kateri se nahaja, in pomeni 
hkrati izziv za naloge, ki čakajo slehernega v dani situaciji, te naloge pa lahko 
izpolni vsakdo le sam.« 

Zanimanje med zdravstvenim osebjem je bilo veliko in mnogi so ob tem izrazili 
željo po skupinskem delu. 

Zato je s februarjem 1995 na Oddelku za psihoonkologijo pričela delovati Sku-
pina za osebnostno rast, ki je bila odprtega tipa in se je sestajala 1-krat mesečno. 
Vodili sta jo Zdenka Zalokar Divjak in Marija Vegelj Pirc po metodi logoterapi-
je/biblioterapije. 

»Življenjski smisel ob soočanju z boleznijo rak« – raziskovalna naloga za štu-
dentske Prešernove nagrade za leto 1996.37 

Nalogo so na Onkološkem inštitutu Ljubljana opravljali študentje 6. letnika 
Medicinske fakultete: Jasmina Markovič, Mateja Jandl in Iztok Potočnik pod 
mentorstvom doc. dr. Boruta Štabuca, prim. Marije Vegelj Pirc in dr. Zdenke 
Zalokar Divjak. Naloga je slonela na individualnem delu z bolniki in uporabi 
Logotesta za smisel življenja, ki ga je izdelala Franklova učenka Elisabeth Lukas. 
V slovenščino ga je prevedla Zdenka Zalokar Divjak in ga uporabila v svoji dok-
torski dizertaciji »Osebnost vzgojitelja z vidika logoterapije«.38 Test se je izkazal 
kot najboljše merilo za merjenje notranjega življenjskega smisla. Naloga je potr-
dila pričakovane rezultate, da je življenje bolnega, trpečega človeka lahko izpol-
njeno in smiselno, včasih celo bolj kot pri zdravem in uspešnem. Z dobljenimi 
rezultati so prispevali k boljšemu poznavanju bolnikovih stališč, njegovih stisk 
in s tem k boljši celostni obravnavi onkoloških bolnikov kot tudi k preveritvi 
logoterapevtskega spoznanja. Podobnih raziskav v literaturi niso zasledili. 

»Smisel življenja pri ženskah po zdravljenju raka dojke« – raziskava, 1997/98, 
v kateri so sodelovale članice devetih skupin za samopomoč iz različnih krajev 
Slovenije. Avtorici Marija Vegelj Pirc in Zdenka Zalokar Divjak sta rezultate 
objavili tudi v članku za društveno glasilo Okno39. V raziskavi, ki je temeljila na 
osebnih pogovorih in uporabi logotesta, je sodelovalo 129 žensk, so ugotovili, 
da bolnice po zdravljenju raka dojke doživljajo svoje življenje kot smiselno, kar 
potrjuje tudi osnovno tezo logoterapije, da tudi v usodnih stanjih, kot je bolezen 
rak, ne pride do obupa, temveč da imajo bolnice veliko kljubovalno moč duha 
za življenje. 
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»Z diagnozo rak se mi je podrl svet. Po pravici moram povedati, da sem dobila voljo, da 
ozdravim in živim naprej šele takrat, ko sem videla, da me moji najbližji, mož in otroci res-
nično pogrešajo in imajo radi. Moto v mojem življenju je bil: KDOR HOČE, ZMORE. Tudi v 
tej bolezni sem se držala tega načela in zmagala.«39

»Medsebojno doživljanje pri celostni obravnavi bolnika« – 21.–22. 10. 1994, 
vabljeno predavanje Marije Vegelj Pirc na 1. Simpoziju zdravstvene nege ob izidu 
Kodeksa etike medicinskih sester in zdravstvenih tehnikov Slovenije v organizaciji 
Zbornice zdravstvene nege Slovenije, ki je doživelo objavo v reviji Obzornik zdra-
vstvene nege 36, je navdušilo več kot 200 udeležencev. 

Avtorica je osvetlila celovit pogled na človeka z vidika logoterapije in razčlenila 
dinamiko odnosa med bolnikom in medicinsko sestro. Teoretična spoznanja o 
smislu življenja, trpljenja in dela je prikazala s primeri iz življenja onkoloških 
bolnikov, se zavzela za rehumanizacijo medicine in zaključila: 

»Želim, da bi vam v čim večji meri uspelo s pomočjo vašega poklica 
uresničevati ustvarjalne vrednote, se v iskrenem medsebojnem odno-
su zbliževati z bolniki in jim ob kakovostni zdravstveni negi pomagati, 
da bi tudi v trpljenju rastli, dozorevali, postajali bogatejši in močnejši.« 

Geslo Društva onkoloških bolnikov Slovenije, 1996 

V društvu so si želeli 10. obletnico svojega delovanja obeležiti z lastnim geslom 
in v njem strniti smisel svojega poslanstva. Izbira, h kateri so povabili vse sku-
pine za samopomoč, prostovoljce in strokovne sodelavce, se je sprva zdela eno-
stavna, saj so se vsi bolniki v en glas izrekli za: Življenje je vrednota! Delili so 
svoje izkušnje tega spoznanja, ki so ga mnogi globlje doživljali šele ob soočanju 
z rakom. 

Tudi na psihoonkologiji so se bolniki v terapevtskih pogovorih vedno znova 
spraševali o smislu življenja, trpljenja in kako živeti naprej. Odgovore so mnogi 
iskali v logoterapiji. Tako je sčasoma dozorelo tudi smiselno logoterapevtsko 
nadaljevanje društvenega gesla, ki ga je nato ubesedila Marija Vegelj Pirc: 

Življenje je vrednota, zato
z osebnim smislom vsakega trenutka
povezujmo ga v celoto.
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Predavanja in seminarji iz psihoonkologije 

Psihoonkologija je v 80. in 90. letih prejšnjega stoletja le počasi vstopala v redne 
izobraževalne programe zdravstvenih delavcev. Značilna so nihanja in ciklič-
nost, odvisna od organizatorjev določenega programa in/ali pobude samih ude-
ležencev. Z ustanovitvijo Oddelka za psihoonkologijo so bile dane možnosti, da 
so lahko povečali svoja prizadevanja tudi v tej smeri. 

Pri medicinskih sestrah sta bila odprtost in zanimanje za psihoonkologijo vse-
skozi najbolj prisotna, saj so ob vsakodnevnem spremljanju bolnikov tudi same 
večkrat občutile lastno stisko in nemoč. V takratnem procesu izobraževanja pa 
ni bilo dovolj prostora za psihološke teme – za učenje komunikacije, za prepo-
znavanje bolnikovega in lastnega doživljanja ter obrambnega vedenja. 

Na Oddelku za psihoonkologijo so bili vedno odprti za sodelovanje in pomoč 
vsem, tudi zaposlenim, v konkretnih stiskah. Veliko znanja in vzpodbud se je 
pretakalo neformalno ob konziliarnih pregledih bolnikov na oddelkih v pogo-
vorih z medicinskimi sestrami in zdravniki. Ko so pri svojih bolnikih prepoznali 
učinke skupne psihološke/psihosocialne oskrbe bolnikov, se je tudi njihovo za-
nimanje za nova znanja s tega področja okrepilo. 

SODELOVANJE NA STROKOVNIH SREČANJIH

Določena predavanja smo že omenjali v prejšnjih poglavjih. Na tem mestu iz-
postavljamo nekaj primerov, da bi poudarili, kako je poleg teoretičnega znanja za 
veščino pristne komunikacije z bolnikom in psihosocialno podporo pomembno 
spoznavati svoj odnos do bolezni in temeljnih življenjskih vrednot ter proaktiv-
no sodelovati ob delitvi predavateljevih in/ali bolnikovih osebnih izkušenj. 

Na Onkološkem inštitutu Ljubljana so bile medicinske sestre prve, ki so psiho-
onkološke teme vključevale v svoje programe izobraževanja. Kmalu pa so vabila 
prihajala še iz drugih krajev oz. ustanov. Tudi iz Sekcije medicinskih sester in 
zdravstvenih tehnikov v onkologiji, ki je bila ustanovljena na pobudo Marine 
Velepič, glavne medicinske sestre Onkološkega inštituta, leta 1987 v okviru 
Zbornice zdravstvene in babiške nege Slovenije – Zveze društev medicinskih 
sester, babic in zdravstvenih tehnikov Slovenije. 

Strokovni seminar na temo »Spoznajmo raka na dojki« 
Ljubljana, 7 . junij 1985 

Seminar za medicinske sestre iz vse Slovenije se je odvijal na Onkološkem inšti-
tutu Ljubljana 7. 6. 1985 v organizaciji glavne medicinske sestre Maje Češarek 
in namestnice Marine Velepič. Ko so v program želeli vključiti predavanje Psi-
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hološki vidiki raka na dojki, je Marija Vegelj Pirc predlagala, da bi temu dodali 
še nastop prostovoljk programa Pot k okrevanju, Vide Zabric in Rozi Kirbiš, ki 
bi s svojimi pričevanji udeleženkam približale obravnavano temo. Predlog je 
bil sprejet, a je takoj po objavi s strani direktorja Inštituta naletel na zavrnitev/
protest. Od glavne sestre je namreč zahteval prepoved nastopa bolnic, ki da na 
strokovnih seminarjih nimajo kaj iskati. Ko je bila o tem obveščena predava-

teljica, se je seveda uprla in prepričala organizatorki s prevze-
mom lastne odgovornosti za morebitne škodljive posledice, ki 
pa jih ni bilo. Prav nasprotno, gospe so pritegnile poslušalke, 
jih vzpodbudile k bolj zavzetemu sodelovanju in nekatere med 
njimi so podelile tudi lastno izkušnjo z rakom dojk. 

Onkološki bolnik v ambulanti in na domu,  
Portorož, 6 .—8 . marec 1988

Na XV. Strokovnem seminarju za time v osnovnem zdra-
vstvu ob 50-letnici Onkološkega inštituta Ljubljana, v or-
ganizaciji Sekcije splošne medicine Slovenskega zdravniš-
kega društva in v sodelovanju s Sekcijo medicinskih sester 

v splošni medicini, se je zbralo okrog 
200 zdravnikov in medicinskih sester. 
Predavatelji so obravnavali novosti v 
onkologiji, problematiko pri vodenju 
bolnikov v domači in ambulantni os-
krbi ter prizadevanja za ohranjanje 
kakovosti življenja onkoloških bolni-
kov. 

Povabilu k sodelovanju so se z vese-
ljem odzvali tudi na Oddelku za psi-
hoonkologijo, v ta namen izvedli po-
sebno raziskavo Odnos do bolezni rak 
in pripravili več odmevnih prispev-
kov: Terapevtski odnos do bolnika in 
pomen informiranja42 (Marija Vegelj 
Pirc), Vloga Društva onkoloških bol-

nikov pri rehabilitaciji (Marja Strojin), Predstavitev dela prostovoljk po progra-
mu Pot k okrevanju (Vida Zabric). 

Za raziskavo Odnos do bolezni rak so sestavili poseben vprašalnik in k izpol-
njevanju povabili zdravnike in medicinske sestre, udeležence seminarja; druge 
skupine pa so predstavljali naključno izbrani bolniki z rakom, študenti 1. letnika 
medicine in naključno izbrani delavci. Članek Odnos do bolezni rak – izsledki 

  Zbornik predavanj 
s strokovnega 
seminarja za time v 
osnovnem zdravstvu,  
ki se je odvijal  
v okviru praznovanja  
50. obletnice 
Onkološkega inštituta 
pod naslovom 
»Onkološki bolnik v 
ambulanti in na domu« 
(1988)
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raziskave 43 je bil objavljen v zborniku predavanj. Izsledki so nakazali, da je mo-
goče izboljšati terapevtski odnos, če zastavimo delo zlasti na dveh področjih. 

Tako	 je	treba	vzgojiti	samega	bolnika,	zdravstveno	osebje	 in	širše	okolje,	da	omogočijo	bolniku	
aktivnejši	odnos	v	zdravljenju.	Posebej	je	treba	motivirati	zdravstveno	osebje	in	jim	omogočiti,	da	
bi	se	sprotno	soočali	in	razreševali	svoje	čustvene	stiske,	ki	jih	doživljajo	ob	delu	z	bolniki.	

V živahnih razpravah so med udeleženci seminarja sodelovali tudi bolniki. Ma-
ura Sluga, predsednica Sekcije žena po operacije dojke severnoprimorske regije, 
je med drugim poudarila: 
Danes žal v moji splošni ambulanti vsakokrat srečujem drugega zdravnika. Ko-
maj enemu izpoveš svojo stisko, ga že ne srečaš več, ker je že odšel, se preselil, šel 
na specializacijo … Mi pa le potrebujemo našega stalnega družinskega zdravni-
ka. »Če hočete imeti avto stalno vzdrževan, postanite moja stalna stranka!« mi je 
svetoval fant, za katerega sem se nekoč bala, da še osnovne šole ne bo končal. Če 
rabi avto stalnega »zdravnika«, mislim, da ga rabim tudi jaz, da bo prisluhnil 
mojim stiskam. Vem, da tudi vaša »norma« v splošnih ambulantah ni lahka. 
Vem, da bi vam bilo laže pri stalnem pacientu pregledati tisti »ležaj« ali »te-
snilo«, ki se vam zadnjič še ni zdelo sumljivo, in nadaljevati tam, kjer ste začeli. 
Zakaj povečini ni tako? 44 

Psihoonkološke	teme	so	tudi	z	vključevanjem	bolnikov	postajale	vse	bolj	za-
želene/iskane.	Kot	primere	predstavljamo	4	dogodke	iz	leta	1990.

Zbornik predavanj s področja onkologije za višje medicinske sestre,  
Onkološki inštitut Ljubljana, 1990 

Tudi v drugi, dopolnjeni izdaji tega pomembnega učbenika za medicinske sestre 
sta ohranili/utrdili svoje mesto predavateljici in voditeljici seminarjev iz psiho-
logije Marija Vegelj Pirc in Vesna Radonjič Miholič s prispevkom Psihoonkolo-
gija in rehabilitacija.40

Društvo medicinskih sester in zdravstvenih tehnikov,  
Novo mesto, 28 . marec 1990 

Društvo medicinskih sester in zdravstvenih tehnikov Novo mesto je ob svojem 
rednem občnem zboru, 28. marca 1990, skupaj z Dolenjskim zdravniškim dru-
štvom pripravilo strokovni program z naslovom Problemi celostne rehabilitacije 
bolnic z rakom dojke. Temo je predstavila Marija Vegelj Pirc v sodelovanju s 
prostovoljkami z lastno izkušnjo raka dojk, ki so spregovorile o pomembni vlogi 
organizirane samopomoči tako v bolnišnicah kot v skupinah za samopomoč. 
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Številni obiskovalci so zavzeto sodelovali, nekateri so izrazili pripravljenost so-
delovati pri organizaciji programov za samopomoč. Tako je ob pomoči tamkaj-
šnje ambulante za bolezni dojk že istega leta pod strokovnim vodstvom zdrav-
nice Terezije Krese zaživela skupina za samopomoč – Sekcija žena po operaciji 
dojke Novo mesto. Čez 3 leta pa je stekla tudi individualna samopomoč za ženske 
po operaciji dojke v tamkajšnji bolnišnici. 

Srečanje v Novi Gorici, 9 . maj 1990

Na Oddelek za psihoonkologijo so prihajale zanimive prošnje za sodelovanje pri 
pripravi javnozdravstvenih izobraževanj o raku. Tako so Združeni zdravstveni 
dom Nova Gorica (TOZD ZD Nova Gorica, Ajdovščina in Tolmin) v sodelo-
vanju s Severnoprimorskim društvom za boj proti raku zaprosili za predavanja 
o raku s posebnim poudarkom na otroških rakih. Pobudo jim je posredovala 
Osnovna šola Milojke Štrukelj Nova Gorica, v kateri je učiteljski zbor pogrešal 
znanje pri delu z obolelimi otroki in njihovimi starši. 

Srečanje se je odvijalo 9. maja 1990 v dvorani Zavarovalnice Triglav Nova Gori-
ca z naslednjim programom: 

• Različne stiske ob bolezni rak – Marija Vegelj Pirc, dr. med., Onkološki 
inštitut Ljubljana; 

• Otrokovo doživljanje bolezni – Vesna Radonjič Miholič, univ. dipl. 
psih., Univerzitetni zavod za rehabilitacijo invalidov Ljubljana; 

• Vključevanje otroka bolnika v okolje in šolo – Ljubica Vrba, univ. dipl. 
psih., Univerzitetna pediatrična klinika Ljubljana. 

Udeleženci (okrog 80 zdravnikov, pedagogov in bolnikov) so se po več kot 2-urni 
predstavitvi in osvetlitvi problematike življenja z rakom zadržali še v individual-
nih pogovorih s predavateljicami in med seboj. 

Seminar Društva medicinskih sester Jugoslavije,  
Zagreb, 22 .—24 . marec 1990

Seminar v organizaciji Društva medicinskih sester Jugoslavije z naslovom 
»ZDRAVSTVENA NJEGA – NOVI KVALITET. ETIČNO PRAVNI ASPEKTI 
U ZVANJU SESTRE« je oblikovalo 21 predavateljev, med njimi so bili iz Slove-
nije povabljeni 4. Pri tem niso prezrli Oddelka za psihoonkologijo in zaprosili za 
predavanje z naslovom Čustveni problemi komunikacije v procesu zdravstvene 
nege.41

Vsa predavanja so bila v celoti objavljena v zborniku in udeležencem na voljo že 
ob prihodu. 
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Na	Onkološkem	inštitutu	je	bil	Oddelek	za	psihoonko-
logijo	v	določenih	strokovnih	projektih	in	predstavitvah	
zastopan	 sorazmerno	 z	 drugimi	 službami.	 Za	 primer	
navajamo	 Posvetovanje	 o	 Državnem	 programu	 nad-
zorovanja	raka	in	Slavnostno	akademijo	ob	60-letnici	
ustanovitve	Onkološkega	inštituta	Ljubljana.

  Zbornik predavanj 
s prvega posvetovanja 
o Državnem programu 
nadzorovanja raka 
(1996)

Posvetovanje o Državnem programu nadzorovanja raka 
Ljubljana, 7 . november 1996

V skladu s Strategijo nadzorovanja raka, ki je bila zajeta v 
cilju št. 10 globalnega programa Svetovne zdravstvene or-
ganizacije (SZO) Zdravje za vse do leta 2000, sta Onkolo-
ški inštitut in Ministrstvo za zdravstvo organizirala posvet 
o nadzorovanju raka v Republiki Sloveniji. Vabljeni so bili vsi, ki sodelujejo pri 
načrtovanju, odločanju in opravljanju preventive, diagnostike, specifičnega in 
paliativnega zdravljenja raka. Po nasvetu SZO naj bi pregledali, kaj vse že delajo, 
predvsem pa, kako naj bi delali v prihodnje, da bi kar najučinkoviteje dosegli 
zastavljeni cilj – tj. zmanjšanje bremena raka. 

Marija Vegelj Pirc je v prispevku Celostna rehabilitacija bolnikov z rakom45 pri-
kazala izkušnje Oddelka za psihoonkologijo s psihosocialno rehabilitacijo in 
podala okvirni prikaz problemov ter možnosti celostne rehabilitacije bolnikov 
z rakom. 

Prvemu	posvetu	so	sledile	večletne	priprave	in	usklajevanja.	Državni	program	obvladovanja	raka,	
DPOR,	(www.dpor.si)	je	bil	sprejet	leta	2010	z	opisom	vseh	aktivnosti,	tudi	celostne	rehabilitacije,	
ki	so	namenjene	sistematičnemu	in	dolgoročnemu	zmanjševanju	bremena	raka	v	Sloveniji.	Danes	
pri	nas	živi	že	nekaj	več	kot	100.000	oseb	z	diagnozo	rak,	a	rehabilitacija	žal	še	vedno	ni	v	celoti	
zaživela.	

Slavnostna akademija ob 60-letnici Onkološkega inštituta Ljubljana,  
Ljubljana, 4 . december 1998 

Onkološki inštitut je svojo visoko obletnico proslavil pod častnim pokrovi-
teljstvom predsednika RS Milana Kučana v Cankarjevem domu s slavnostno 
akademijo in celodnevnim strokovnim programom z naslovom Novosti v on-
kologiji. V slednjem so predstavili napredek onkologije v zadnjih letih in razvoj 
inštituta po posameznih enotah. Svoje mesto je dobil tudi Oddelek za psihoon-
kologijo, ko je njegova vodja v predavanju Psihoonkologija in rehabilitacija46 z 
besedo in sliko prikazala razvoj dejavnosti in novosti, ki so odmevale tudi v šir-
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šem slovenskem prostoru z vzpostavitvijo organizirane samopomoči bolnikov 
z rakom in ustanovitvijo Društva onkoloških bolnikov Slovenije ter Združenja 
Europa Donna.

Vsa predavanja so bila objavljena v strokovni reviji Onkologija. 

Vabila	sorodnih	strokovnih	združenj	so	vsakokrat	predstavljala	nov	 izziv	za	poglobljeno	prouče-	
vanje	teme,	za	katero	so	bili	zaprošeni,	npr.	o	bolečini	in	o	upanju	v	življenju	bolnika	z	rakom.	

3 . Seminar o bolečini, Podčetrtek, 18 .—19 . junij 1999

Seminar se je odvijal v prelepem okolju Zdravilišča Atomske toplice in privabil 
zdravnike različnih medicinskih strok iz vse Slovenije, ki so si želeli osvežiti in 
poglobiti znanje o bolečini in njenem zdravljenju. Organizator, Slovensko zdru-
ženje za zdravljenje bolečine, ustanovljeno leta 1996, je pripravljalo seminarje po 
programu Mednarodnega združenja za preučevanje bolečine. Sodelovalo je 15 
predavateljev, večinoma z Onkološkega inštituta, med njimi tudi Marija Vegelj 
Pirc s predavanjem Psihološki vidiki celostne obravnave onkološkega bolnika z 
bolečino. Udeležence je močno pritegnilo njeno teoretično logoterapevtsko raz-
mišljanje o obravnavani temi, podprto s primeri bolnikov. Proces od razume-
vanja svoje bolezni in vseh posledic zdravljenja do resničnega dojemanja vsega, 
kar se je zgodilo, in do končnega sprejemanja, je vedno dolgotrajen. 

Navajamo nekaj poudarkov iz zapisa 37-letnega bolnika s karcinomom ščitnice, 
ki je opisal svoje 5-letno življenje z boleznijo in bolečino. 

Bolečina — lahko je milijon bolečin, še več, neskončno. Pričakuješ staro stabilno stanje, to 
pričakuješ, tega pa ni in to te ruši. In zaveš se, da tega ne bo več … Zdaj lahko zase rečem, 
da sem srečen, odkril sem nove vrednote, na življenje gledam drugače. Ampak sem potre-
boval veliko časa, 3 leta. Preobrat je bil takrat, ko sem nehal kriviti druge in spoznal, da ni 
rešitev samo v zdravilih. Naučil sem se živeti z bolečino, jo nadzorovati in obvladovati. Ko je 
hudo, se kar umaknem, grem v gozd, na sprehod, meditiram, se sproščam, pa mine … Ob 
koncu bi rad še enkrat povedal, da bi morali zdravniki bolnika sproti informirati o izvidih in 
nadaljnjih postopkih. Tudi če je hudo, potrebuje bolnik odkrit pogovor, hkrati pa vzpodbu-
do, da se lahko tudi sam bori. 

UPANJE — 7 . Bregantovi dnevi 
Portorož, 12 .—15 . oktober 2000

Tradicionalni 7. Bregantovi dnevi z mednarodno udeležbo so potekali v organi-
zaciji Združenja psihoterapevtov Slovenije (www.zpsi.si) in Psihiatrične klinike 
Ljubljana v Kongresnem centru Bernardin. Tokratna tema UPANJE je privabila 
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številne strokovnjake z različnih področij delovanja, ki so 
poleg plenarnih predavanj razpravljali in se učili še v te-
matskih skupinah. Med predavanji je udeležence posebej 
pritegnilo Upanje v življenju bolnika z rakom47, v katerem 
je Marija Vegelj Pirc podala kratek zgodovinski pregled in 
nekatere teoretične osnove upanja s poudarkom na logo-
terapiji ter jih nadgradila s kliničnimi primeri bolnikovega 
upanja v različnih fazah njegove bolezni. Pričevanja bolni-
kov, četudi le prebrana ob prikazu njihovih fotografij, so se 
udeležencev tudi osebno močno dotaknila. V razpravi, ki 
je sledila, so prekoračili odmerjeni čas, saj so zelo motivi-
rano delili svoja mnenja in izkušnje. 

Vsi kongresni prispevki so bili naknadno objavljeni v Zbor-
niku prispevkov.

SEMINARJI IZ PSIHOONKOLOGIJE 

Kot smo že večkrat poudarili, so si na Oddelku za psihoonkologijo prizadevali 
predstavljati psihoonkološke teme s sodelovanjem bolnikov. S tem so udeležen-
cem dodali izkustveno lekcijo, še posebej dragoceno pri pedagoškem delu. V ta 
namen so vsebine nadgradili v samostojno enoto – seminar iz psihoonkologije, 
ki sta ga vodili Marija Vegelj Pirc in Vesna Radonjič Miholič. Seminarji so posta-
li del nekaterih programov izobraževanja iz onkologije, npr. študentov medicine 
in specializantov splošne medicine. Potekali so na Onkološkem inštitutu, glede 
na velikost skupine na Oddelku za psihoonkologijo, v veliki sejni sobi ali preda-
valnici. S seminarji so se vzpostavljali temelji za celostno obravnavo onkoloških 
bolnikov. 

Vsebina in potek 

Za izvedbo seminarja so predvideli 4 šolske ure, to je 2-krat po uro in pol. 

V prvem delu so v interaktivnem sodelovanju po Sokratovi metodi spoznavali 
teoretične osnove psihoonkologije s poudarkom na komunikaciji, prepoznava-
nju bolnikove stiske in lastnih odzivov. 

V drugem delu so z deljenjem osebnih pogledov in izkušenj utrjevali pridoblje-
no znanje, povečevali svojo senzibilnost in občutljivost za bolnika. Pogovor so 
pričeli po možnosti sedeč v krogu z osebno predstavitvijo, usmerjeno glede na 
zastavljena vprašanja: ime in priimek, kraj in področje delovanja, moj odnos do 
raka – izkušnje/prepričanja. Bolniku (1–4), ki je bil prisoten od vsega začetka, so 
v tem delu namenili posebno pozornost s poslušanjem njegove celotne zgodbe. 

  Zbornik prispevkov s psihoterapevtskega bienala 
7. Bregantovi dnevi, bogata knjiga na 363 straneh, 
govori o Upanju (2002).
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Žal	je	bilo	izvajanje	seminarjev	odvisno	od	vsakokratnih	vodij	izobraževanja	
na	Onkološkem	inštitutu;	nekateri	so	se	odzivali	na	mnenja	drugih	sodelujo-
čih	vodij	služb	in	oddelkov,	češ	da	razpored	ni	sorazmeren	in	da	psihoonko-
logiji	pripada	le	ena	šolska	ura.	Zgodilo	se	je	tudi,	da	psihoonkologije	sploh	
ni	bilo	v	programu.	

Opis primera

Ko se je večji skupini specializantov zgodilo, da v programu Onkologije niso 
imeli Psihoonkologije, so bili razočarani. Da bi si ga kljub temu zagotovili, so 
se obrnili na odgovorno vodjo specializacij za splošno medicino Aljonko Češa-
rek Turk iz Zavoda za zdravstveno varstvo (danes Nacionalni inštitut za javno 
zdravje), na katerem so že leta 1968 pričeli s prvimi specializacijami iz splošne 
medicine. (48) Mag. Aljonka Češarek Turk, dr. med., spec. splošne medicine, je 
z velikim razumevanjem sprejela njihovo pobudo in jo v telefonskem pogovoru 
takoj naslovila na Oddelek za psihoonkologijo. Pri tem je še posebej poudarila, 
da je to izrecna želja specializantov, ki prosijo, da bi bil seminar v soboto, da 
bodo lahko zagotovili polnoštevilno udeležbo; seminar bi se odvijal v prostorih 
Zavoda, ki je prevzel tudi vso logistiko. Marija Vegelj Pirc se je z velikim vesel- 
jem odzvala na povabilo in kar takoj sta določili datum* seminarja. 

Seminar iz psihoonkologije, Zavod za zdravstveno varstvo,  
Ljubljana, Trubarjeva 2

Že ob prihodu številnih udeležencev (okrog 40), ki so prosto soboto namenili 
plemenitim ciljem svojega poslanstva, je bilo v predavalnici Zavoda za zdravst- 
veno varstvo čutiti posebno vzdušje sproščenosti in povezanosti v oazi miru, ki 
jo je zagotavljal polkletni prostor s pogledom na Ljubljanico. Komunikacija med 
udeleženci, voditeljicama (Marijo Vegelj Pirc in Vesno Radonjič Miholič) in bol-
nicami je zelo hitro zaživela, kot da bi se poznali že od nekdaj. Mnogi zdravniki 
so že v prvem delu s svojimi izkušnjami obogatili in potrdili teoretične osnove 
psihoonkološke obravnave bolnika z rakom. 

V drugem delu seminarja, četudi zaradi velikosti skupine niso mogli sedeti v 
krogu, so vsi iskreno delili svoje poglede, dileme in izkušnje, kot tudi prenekate-
ro stisko. Ob pričevanjih bolnic je kar nekaj udeležencev poleg izkušenj pri delu 
z bolniki spregovorilo tudi o lastnem boju z rakom ali o doživljanju raka v svoji 
družini. Pretresljiva izpoved zdravnice, ki se je že več let spopadala z malignim 
melanomom, se je vseh močno dotaknila. Med drugim je povedala: 

*	 V	arhivskem	gradivu	ni	datuma,	je	pa	razvidno,	da	se	je	opisani	seminar	odvijal	v	študijskem	letu	
1989/1990.	
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Seveda sem bila šokirana ob postavitvi diagnoze maligni melanom, 
a sem hitro prišla k sebi, prepričana, da bo vse v redu. Huje je bilo 
pred enim letom, ko so se pojavile metastaze, a se tudi tokrat nisem 
pustila. Vseskozi si prizadevam, da bi življenje teklo čim bolj normalno, 
tako doma z mojimi majhnimi otroki kot tudi v službi. Svojih bolnikov 
ne smem pustiti na cedilu. Delam — tudi med kemoterapijo. S tem tudi 
sebi dokazujem, da bom zmagala. Moram. 

Iz sočutne tišine se je prva oglasila njena kolegica s solzami v očeh: Toliko časa 
že skupaj »krožimo«, pa se sploh ne poznamo. Zakaj nam tega nisi nikoli pove-
dala? 
Kako, kdaj? Vedno samo hitimo, delamo in se učimo. Danes sem si prvič upala 
iskreno spregovoriti o sebi. Lažje mi je. Hvala vsem, da ste me poslušali. 

Udeleženci so se v ustvarjenem vzdušju varnosti in zaupne bližine zadržali sko-
raj 5 ur.

Izza seminarja iz psihoonkologije 

Bolnica, ki je sodelovala na sobotnem seminarju, se je takoj v ponedeljek oglasi-
la na Oddelku za psihoonkologijo, da bi podelila svoja globoka doživetja in nova 
spoznanja.

Na seminarju sem videla, da je tudi zdravnike strah. Sploh nisem vedela. Odkar sem zbolela 
za rakom, nisem bila več zadovoljna s svojim zdravnikom, češ da me ne razume in se ne 
morem z njim nič več pogovoriti. Bila sem že odločena, da si bom izbrala drugega zdravni-
ka. Zdaj pa vem, da se izmika, ker ga je strah in ne ve, kako naj mi pomaga v novi situaciji. 
Zato sem ga že danes zaprosila za kratek pogovor, da sem mu poročala o svojem sodelo-
vanju na seminarju, in ga vprašala, če tudi njemu lahko prinesem kaj literature za bolnike, 
ki smo jo delili na seminarju. Bil bi vesel, je rekel in beseda je stekla kar sama od sebe. Spet 
imam svojega zdravnika. 
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ŠTUDENTSKI IZZIV 2022 

»Rak in njegov obraz . Kako pa se počutim jaz?« 
Ljubljana, 17 . maj 2022

Kongres Društva študentov medicine Slovenije z naslovom Rak in njegov obraz. 
Kako pa se počutim jaz? se je odvijal v okviru sodelovanja projektov V Odsevu 
in Onko z željo, da bi povezali temi duševnega zdravja in področja onkologije. 
Odločili so se pripraviti štiri teme: Intervju z onkološkim pacientom, Duševno 
zdravje pri onkoloških pacientih, Vpliv možganskega tumorja na vedenje posa-
meznika in njegove odnose, Soočanje s smrtjo. 

Prošnjo za sodelovanje pri zadnji temi so 29. 4. 2022 naslovili na elektronski 
naslov Marije Vegelj Pirc in še zapisali: Ker pa smo mnenja, da je posredovanje 
lastnega znanja drugim ena najpomembnejših človekovih nalog, upamo, da se 
boste odločili za sodelovanje. Vabila se je razveselila, obudili so se spomini na 
prve pobude študentov medicine pred skoraj 40 leti, ki so tudi iskali dodatna 
znanja zunaj obveznih, predpisanih študijskih programov. 

Ob naslovu Soočanje s smrtjo pa se je zamislila. Vedno gre za življenje – do zad-
njega diha. ŽIVETI! 

Znova sta združili moči Marija Vegelj Pirc in Vesna Radonjič Miholič ter skupaj 
pripravili in predstavili želeno temo pod naslovom ZAŽIVETI SKOZI PRIZ-
MO MINLJIVOSTI, obogateno s številnimi primeri bolnikov.

Na kongresu v veliki predavalnici Medicinske fakultete Univerze v Ljubljani 
(dogodek je bil dosegljiv tudi prek spletne platforme Webex) so sodelovale še: 

Bronja Žakelj, Marija Vidmar Skoblar in Vesna Švab. 
Uvodni pogovor z Bronjo Žakelj in o njeni knjigi Belo 
se pere na devetdeset se je vseh močno dotaknil in jih 
pripravil za odprto razmišljanje o vseh plateh življenja 
in o vrednotah. Zaživeti skozi prizmo minljivosti – tu-
kaj in sedaj – nas učijo bolniki z rakom. 

  Študentski izziv 2022. 
Kongres »Rak in njegov obraz. Kako pa se počutim jaz?« so študentje 
oglaševali prek spletnih omrežij in najavljali predavanja. Tukaj sta avtorici 
prispevka »Zaživeti skozi prizmo minljivosti«.
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Z mentorstvom do bogatitve in širitve psihoonkologije ali 
Sopotniki pri utiranju poti 

Na Oddelku za psihoonkologijo je načelo odprtih vrat veljalo tudi za študen-
te/diplomante medicine, psihologije, zdravstvene nege idr., ki so želeli v svojih 
seminarskih ali diplomskih nalogah predstaviti področje psihoonkologije oz. 
bolnike z rakom. Nekateri so na oddelku poiskali tudi možnost za opravljanje 
pripravništva ali mu posvetili del programa svoje specializacije. Prihajali so na 
lastno pobudo, zato so bili še posebej motivirani, da se ob bolniku učijo in spoz- 
navajo, kako je ob ustrezni strokovni obravnavi pomemben tudi primeren čust- 
veni odnos. 

Na Oddelku so z veseljem sprejeli vsakogar, zavzeto predajali svoja znanja in 
izkušnje, spodbujali čut za celovit pogled na bolnika – človeka v stiski, ki mu 
zmoremo pomagati in stati ob strani. Zato pa moramo imeti radi svoj poklic, 
svoje delo in sočloveka. 

Prek mentorstva so psihoonkološki pristopi in ideje zaživeli v klinični praksi 
in se širili skozi delo različnih zdravstvenih strokovnjakov tudi v druga okolja. 
Hkrati pa so njihove naloge in metode raziskovanja bogatile tudi oddelek in pri-
spevale k razvoju psihoonkologije v Sloveniji. 

Zato posebno pozornost namenjamo vsem sopotnikom pri utiranju poti; za 
osvetlitev sodelovanja nekatere navajamo v nadaljevanju. 

Psihologi 

Opisali	smo	že,	kako	je	bilo	na	Onkološkem	inštitutu	težko	vzpostaviti	novo	
delovno	mesto	psihologa,	zato	so	bile	še	toliko	bolj	pomembne	različne	obli-
ke	njihovega	sodelovanja	že	v	času	uvajanja	psihoonkologije	kot	tudi	v	okviru	
Oddelka	za	psihoonkologijo.	

• Antonietta Brunelli, univ. dipl. psih., je bila prva, ki se je javila kot 
prostovoljka že leta 1980 in sodelovala z Marijo Vegelj Pirc na bol-
niškem oddelku v stavbi B in pri vodenju ambulantnih skupin. Nato je 
delo nadaljevala še po pogodbi od 1. 7. do 31. 12. 1981.

• Vesna Radonjič Miholič, univ. dipl. psih., z Univerzitetnega zavoda 
za rehabilitacijo Soča (danes Univerztetni rehabilitacijski inštitut Re-
publike Slovenije – Soča), je bila prva, ki je že leta 1982 v okvir svoje 
specializacije klinične psihologije vključila 3-mesečni staž na Onkolo-
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škem inštitutu. Postala je zagovornica psihoonkologije in zvesta sode-
lavka vse od leta 1983 naprej. V letih od 1988 do 1993 je bilo sodelova-
nje opredeljeno v sporazumu med obema institucijama. 

• Nada Požar, univ. dipl. psih., je ob iskanju prve zaposlitve eno leto 
zavzeto delovala po pogodbi za določen čas, od 1. 9. 1985 do 1. 9. 1986; 
prizadevanja za njeno redno zaposlitev na Oddelku za psihoonkologi-
jo pa se žal niso uresničila. 

 Na Oddelku za psihoonkologijo so nekateri diplomanti psihologije 
opravljali enoletni program pripravništva pod mentorstvom klinične 
psihologinje Vesne Radonjič Miholič. 

• Irena Germ, univ. dipl. psih., je pripravniški staž opravljala od 1. 2. 
1990 do 31. 1. 1991, njen plačnik je bil Zavod za zaposlovanje Maribor. 

• Aljoška Joksimovič, univ. dipl. psih., je pripravniški staž opravljala 
od 3. 1 do 31.12.1995. Že pred tem je pokazala veliko sposobnosti za 
razumevanje psihoonkologije, ko je na Onkološkem inštitutu opravlja-
la diplomsko nalogo in jo tudi uspešno zagovarjala na Filozofski fakul-
teti v Ljubljani pod naslovom Izpolnitev notranjega smisla in ekstenci-
alna frustracija pri onkoloških bolnikih. Oddelku za psihoonkologijo je 
uspelo, da je bila sprejeta v delovno razmerje za določen čas za opra-
vljanje enoletnega pripravništva. 

• Veronica Bajuk, univ. dipl. psih., se je v zgodnjih 90. letih kot hčerka 
slovenskih staršev preselila iz Argentine v Slovenijo. Ob iskanju redne 
zaposlitve je več mesecev kot prostovoljka delovala in se učila na Od-
delku za psihoonkologijo, hkrati pa delila znanje in izkušnje iz svojega 
– argentinskega sveta. 

 Med specializanti klinične psihologije so si izbirali psihoonkologijo 
nekateri zaposleni zunaj psihiatričnih ustanov, npr.: 

• Matej Peljhan, specializant klinične psihologije iz Zavoda za usposa-
bljanje invalidne mladine Kamnik, in

• Ciril Novak, specializant klinične psihologije s Klinike za otorinola-
ringologijo in cervikofacilno kirurgijo UKC Ljubljana, za 6 mesecev 
(od januarja do junija 1998). 
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Zdravniki 

Na Oddelku za psihoonkologijo so se z zanimanjem oglašali posamezni zdrav-
niki, ki so gostovali na Onkološkem inštitutu zaradi drugih specializacij, pred-
vsem iz interne medicine, npr.:

• Maja Šeruga, dr. med., specializantka interne medicine, iz Splošne 
bolnišnice Murska Sobota je bila na Onkološkem inštitutu leta 1986 in 
se v domačem kraju zavzemala za boj proti raku tudi prek društvenih 
dejavnosti. 

 Med specializanti psihiatrije so nekaj mesecev svojega specialističnega 
staža posvetili psihoonkologiji tisti, ki so se pri svojem delu srečevali z 
bolniki z rakom. Nekateri so s tega področja izdelali tudi svoje specia-
listične naloge, kar je bilo še posebej dragoceno.

• Zdenka Čebašek Travnik, dr. med., je kot specializantka psihiatrije s 
Psihiatrične klinike UKC Ljubljana leta 1986 del svojega specializant-
skega staža opravljala na Oddelku za psihoonkologijo in izdelala tudi 
pisno specialistično nalogo z naslovom: Onkološki bolnik – alkoholik, 
ki jo je predstavila februarja 1987 na specialističnem izpitu. S to tema-
tiko se je ukvarjala tudi kasneje, saj je strokovni del svoje poklicne poti 
namenila zdravljenju odvisnosti od alkohola. 

 Z Oddelkom za psihoonkologijo je vseskozi ohranjala stike in promo-
virala njegove dejavnosti ter s prispevki sodelovala v reviji Okno. Z 
uspešnim sodelovanjem so marsikateremu bolniku z rakom, ki je trpel 
tudi zaradi alkoholizma, pomagali na poti okrevanja. Leta 2001 je pre-
jela Bronasto plaketo Zveze društev za boj proti raku.

• Jožica Gamse, dr. med., specializantka psihiatrije iz Zdravstvenega 
doma Maribor, je leta 1987 del svoje specializacije opravljala na Oddel-
ku za psihoonkologijo in maja 1988 na specialističnem izpitu predsta-
vila svojo pisno specialistično nalogo z naslovom: Samomor in samo-
morilni poskus med onkološkimi bolniki. Sodelovanje z Oddelkom za 
psihoonkologijo se je nadaljevalo in poglabljalo, saj je pri svojem delu 
bolnikom z rakom namenjala posebno pozornost. 

 Leta 1989 je bila tudi pobudnica za ustanovitev skupine za samopomoč, 
takrat imenovane Sekcija žena po operaciji dojke, v okviru Društva on-
koloških bolnikov Slovenije, ki jo je kot strokovna vodja vodila 20 let. 

 Na Oddelku za psihoonkologijo so se veselili obiskov iz drugih repub-
lik nekdanje skupne države. Sodelovanje se je vzpostavilo z Zagrebom, 
pa tudi z Beogradom, od koder je prihajala leta 2002 prva specializant-
ka psihiatrije. 
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• Ana Djordjević, dr. med., specializantka psihiatrije z Inštituta za on-
kologijo in radiologijo Srbije (Institut za onkologiju i radiologiju Srbije, 
Odelenje intenzivne onkološke nege i kliničke farmakologije), je bila v 
okviru specializacije od 4. 2. do 11. 3. 2002 na Oddelku za psihoonko-
logijo. V svoji prošnji je med drugim zapisala: Dovolite mi, da ob tem 
poudarim, da bo moj obisk v Ljubljani pomemben tako za Onkološki 
inštitut v Beogradu kot za nadaljnji razvoj psihoonkologije pri nas.

Strokovni vodje skupin za samopomoč 

Kot smo že zapisali, je bil Oddelek za psihoonkologijo pobudnik za vzpostavi-
tev organizirane samopomoči bolnikov z rakom na Onkološkem inštitutu, ki jo 
je z vključevanjem in usposabljanjem različnih strokovnjakov širil tudi v druge 
kraje po Sloveniji. Tako so mentorji in strokovni vodje skupin za samopomoč 
kot izvajalci organizirane samopomoči vnašali nova znanja tudi v zdravstvene 
ustanove svojega poklicnega delovanja in ustvarjali zametke psihoonkologije. 

Poimenski seznam vseh izvajalcev – prostovoljcev je objavljen v poglavju Pot k 
okrevanju (str. 139 in 141–144).

Na tem mestu navajamo le nekatere prve pobudnike, mentorje in vodje skupin 
glede na ustanovo njihove zaposlitve in leto ustanovitve skupine: 

• Nikica Tribnik Stegmüller, dr. med., psihiatrinja, in Zdenka Škrilec, 
dipl. m. s., Zdravstveni dom Murska Sobota (1986), 

• Aleksandra Žuber, dr. med., splošna zdravnica, Zdravstveni dom Ve-
lenje (1987), 

• Ivan Kodelja, univ. dipl. psih., in Vanja Jelinčič, dr. med., ginekolog, 
Zdravstveni dom Nova Gorica (1988), 

• Jožica Gamse, dr. med., psihiatrinja, in Irena Lukas, splošna zdravni-
ca, Zdravstveni dom Maribor (1989), 

• Terezija Krese, dr. med., splošna zdravnica, Zdravstveni dom Novo 
mesto, Ambulanta za bolezni dojk (1990), 

• Ana Perše, viš. med. ses., in Janez Gorjanc, dr. med., kirurg, Splošna 
bolnišnica Slovenj Gradec (1991),

• Miloša Kos Ovsenik, univ. dipl. psih., Zdravstveni dom Radovljica 
(1991), 

• Danica Hrovatin, dr. med., ginekologinja, Postojna (1994), 

• Vesna Dujc, univ. dipl. psih., Zdravstveni dom Koper, in Jadranka 
Vrh Jermančič, dr. med., citopatologinja, Splošna bolnišnica Izola 
(1997), 
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• Alenka Nadler Žagar, dr. med., splošna zdravnica, Zdravstveni dom 
Ribnica (1999), 

• Vilma Siter, dr. med., splošna zdravnica, Zdravstveni dom Krško 
(2000), 

• Mia Frangež, viš. med. ses., Zdravstveni dom Ptuj (2000),

• Milena Pegan Fabjan, univ. dipl. psih., Zdravstveni dom Sežana 
(2002). 

Ob nastajanju diplomske naloge sem spoznavala življenje 

»Včasih traja celo življenje, da človek spregleda, 
zadostuje pa trenutek, da vidi.« 

Anthony de Mello 

Ta uvodna misel me je vodila skozi več mesecev, v katerih je nastajalo 
moje diplomsko delo, ki je pika na i po štiriletnem študiju psihologije, 
ko sem spoznavala človeka in njegovo duševnost v vsej zapletenosti, 
enkratnosti in neponovljivosti. 

Že v gimnaziji je moja radovednost zasledila tematiko psihoonkologije, 
ki mi je odprla novo področje in sem se mu želela v diplomski nalo-
gi posvetiti. Človek ni le telesno, organsko bitje, ampak je tudi bitje, 
ki misli, občuti, ga boli … In ko sem dokončno izoblikovala zamisel in 
osnutek naloge ob pomoči dr. Marije Vegelj Pirc, sem se podala v nov 
svet, v Onkološki inštitut stavbe D. 

Prihajala sem navadno ob sredah. Najprej po strokovno literaturo, knji-
ge in članke, kasneje na pogovor o načinu zdravniškega dela. Spozna-
vala sem utrip življenja v bolnišnici, saj sem na hodnikih in v čakalnicah 
srečevala veliko ljudi in jih opazovala. Zaposlovale so me misli: toliko 
ljudi, toliko različnih zgodb, šok bolezni, stkane vezi z zdravniki, vsa hva-
ležnost in upanje na svetle dni. 

Ob pomoči dr. Marjete Stanovnik sem natančneje proučevala oseb-
nostne lastnosti in samopodobo bolnikov z rakom na modih. To je rak 
mlajših moških. Povprečna starost oseb, s katerimi sem se srečala, je 
bila 34 let. Nekateri so bili tako rekoč moji vrstniki, stari 24 let, mladi 
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fantje, ki so zakorakali po poti življenja z vso močjo, zagnanostjo in pol-
ni idej. Naenkrat pa je njihova pot naredila oster ovinek in se zaustavila. 
Kljub temu so bili vsi polni poguma, pretkani z močjo, upanjem in vero. 
Dnevno sem izvedela več njihovih zgodb. Vse so bile na začetku tako 
vsakdanje, meni tako blizu, dokler ni prišel za moje sogovornike tisti 
dan, ki so se ga tako bali. Resnica o bolezni, rak. A v vsakem težkem 
trenutku lahko najdemo zrno, ki nas bogati. Samo ob pravem času in 
na pravo mesto ga moramo posaditi. Mojim sogovornikom je vzklito 
zrno pokazalo svet v drugačni luči, z druge strani. Hkrati pa je ta njihov 
novi svet bogatil tudi mojega. 

Z nalogo sem želela opozoriti na potrebo celovitega pristopa k bolezni, 
na nujnost prepletanja medicine in psihologije. Ko se ozrem nazaj, vi-
dim, da mi je delo na tem področju dalo nekaj več kot mojim kolegom, 
ki so izbrali drugačno diplomsko delo. Stiki in pogovori z bolniki so mi 
vlili vso realnost v besede in teorije, ki sem jih našla v knjigah. Prisluhni-
ti človeku, njegovi zgodbi, spoznati vsa pričevanja ljudi, ki jih je življenje 
postavilo pred takšno preizkušnjo, je oplemenitil tisti »dipl. psih.«, ki 
stoji sedaj pred mojim imenom. 

Na koncu bi se še enkrat rada iskreno zahvalila dr. Mariji Vegelj Pirc in 
dr. Marjeti Stanovnik, ki sta mi omogočili realizacijo naloge na Onkolo-
škem inštitutu, za vse njune spodbude in ideje. 

Toplo se zahvaljujem tudi vsem vam, bolnikom, ki ste bili pripravljeni na 
pogovor z menoj, ki ste se mi zaupali in mi pomagali zbrati podatke za 
diplomsko nalogo. Še naprej verjemite vase! Hvala vam! 

Mateja Videčnik, dipl. psih.

Pripis: Mateja Videčnik je za svojo diplomsko nalogo prejela Prešernovo nagra-
do. Pričevanje je vzeto iz revije Okno, 1998.49
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AKSIOMI PSIHOONKOLOGIJE 

Psihoonkologija izhaja iz psihosomatskega gledanja v medicini in skuša ra-
kave bolezni obravnavati celostno, upoštevati soodvisnost duševnega in 

telesnega kot tudi vlogo psihosocialnih in socioekonomskih dejavnikov pri na-
stanku bolezni, njenem razvoju, poteku in zdravljenju. Upoštevanje duševnosti 
je neločljivi del celostne obravnave, zato je pomembno, da osnove tega pristopa 
obvladajo vsi, ki spremljajo bolnika v celotnem procesu, od diagnostike do re-
habilitacije. Ustrezni specialisti pa sodelujejo v timu in so po potrebi na voljo 
bolnikom.

* * *

Psihoonkologija deluje po načelu odprtih vrat in odprtega telefona. To pome-
ni, da bolnik lahko pride do strokovne pomoči takrat, ko sam začuti stisko, 

ki ga obremenjuje in ji ni kos. Pri tem mu je pomoč dosegljiva takoj, neposredno 
in brez vstopne selekcije. Tukaj in sedaj. Enako velja za svojce. 

* * *

Celostna obravnava poteka po predpisanem protokolu zdravljenja ob hkrat-
nem spremljanju in upoštevanju bolnikove individualnosti. To pomeni, da 

se v trenutku akutne duševne stiske program takoj prilagodi reševanju tega pro-
blema, ker sicer lahko ta stiska (enako tudi druge stiske) poseže na vsa druga 
področja in bolnika ovira pri prevzemanju odgovornosti in sodelovanja. V ce-
lostnem timu je bolnik enakovreden partner.

* * *

Posredna pomoč bolniku prihaja prek poseganja v družinsko in socialno okol- 
je. Posledice bolezni občutijo tudi družinski člani, zato potrebujejo pomoč, 

da zmorejo spremljati bolnika in mu biti v oporo. Širše socialno okolje pa je pot-
rebno senzibilizirati za sprejemanje bolnika z razumevanjem in podporo. Ob 
tem se posameznikom odpirajo tudi uvidi v lastno doživljanje življenja. 

* * *

Pri psihoonkološki/celostni obravnavi je zelo pomemben terapevtov čut za 
sočloveka – da z bolnikom greš in upaš, ostajaš z njim. Pri tem nas opo-

gumlja zavedanje, da zmoremo bolniku vedno nekaj dati in mu pomagati živeti 
v še tako težki situaciji. Dober terapevt zna svoja znanja in spoznanja uglasiti s 
sočutenjem.

Marija Vegelj Pirc, Vesna Radonjič Miholič
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   List iz »Knjige, ki jo piše življenje«, stran 32/33. Zbranih že 341 razlogov za življenje.

3
2

3
3

313. Ker se veselim vsakega dneva, ko me 
pozdravi sonce,dež,veter…. Mateja Grašinar 
Herzog 314. Ker si želim biti s svojimi 
najdražjimi, ki jih imam tako zelo rada. AR 315. 
Ker je prijeten večer. Miha 316. Ker me vsako 
jutro zbudi s poljubom. Mateja Grašinar Herzog 
317. ker je življenje prekratko. Sandi S. 318. ker 
je življenje prekratko. Sandi S. 

319. ker želim narediti še veliko dobrega. Nataša Kokar Zakrajšek 320. … 
ker ljubim življenje. Tina Žnider 321. ker me žalosti odnos do tistih, ki 
v resnici ozdravijo raka: www.burzynskimovie.com (Cancer Is Serious 
Business). Jani 322. ker je vredno…vsakega izdiha, vdiha…. jaz 323. ker 
je ljubezen lepa. Nik Kjuto 324. ker obstaja moja pot. Ljubica K. 325. ker 
kakorkoli že…..je tako pravilno. G.Živa 326. ker se lahko dotakneš sanj za 
oblaki, ko poklekneš z iskrenim namenom iz pravih razlogov. GM 327. 
ker imam rad očeta in mamo. Slavko G. 328. ker v življenju ni pomembno 
koliko in kaj imaš temveč koga in kdo ima tebe… Slaviša 329. ker lahko 
pripomorem k boljšemu svetu. Anonimni 330. ker bivaš na tej zemlji z 
ljudmi, ki jih imaš rad. Monika

331. Ker uživam v majhnih radostih vsakega novega dne in se veselim 

iskrenih nasmehov ljudi, ki jim z veseljem rečem prijatelji … Nataša 

Gajžler 332. Ker spoznaš sebe in se ti ne mudi več tako, kot prej. Ker tiste 

majhne stvari, ki se nam zdijo samoumevne, zdaj postanejo resnično 

pomembne! Fanika Gajžler 333. ker je 333 lepa številka… 

333 334. Ker je življenje lepo, ko se ga enkrat resnično zaveš… Bojan 

Flucher 335. Ker sveže pokošena trava tako omamno diši… 

Martina Legan Janžekovič 336. …ker je življenje kljub vsemu lepo in 

kratko in eno samo in neprecenljivo….. jabolkozlato 337. ker je beljenje 

stanovanja na zeleno neprecenljivo Slavko Glavič...tha man 338. ker mi 

hči na kitaro igra True colours… Klavdij 339. ker je hotel ostati s svojo 

družino. Sara 340. ker je življenje samo po sebi lepo Barbara Doles

341. ker bo vsak dan lepši. Marko Štor 
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Ustanovitvi Društva onkoloških bolnikov Slovenije je botro-
val razvoj programa organizirane samopomoči žensk z 
rakom dojke Pot k okrevanju, ki se je pričel v okviru psiho-

onkološke dejavnosti leta 1982 in uradno vzpostavil na Onkološkem 
inštitutu leta 1984. S širitvijo programa po Sloveniji se je pri bol-
nikih pokazala potreba po društveni povezanosti, zato je bilo leta 
1986 ustanovljeno Društvo onkoloških bolnikov Ljubljana, kasne-
je preimenovano v Društvo onkoloških bolnikov Slovenije, ki mu je 
predsedovala Marja Strojin. V statut društva so zapisali, da želijo 
prispevati k celostni obravnavi bolnikov z rakom, razvijati prosto-
voljno delo in samopomoč, širiti znanje o raku, ozaveščati bolnike o 
njihovih pravicah in jih tudi zagovarjati ter poudarjati pomen nji-
hovega aktivnega sodelovanja pri zdravljenju in rehabilitaciji. S pro-
stovoljnim delom v organizirani samopomoči POT K OKREVANJU, 
osnovni dejavnosti društva, so dopolnjevali celostno oskrbo bolnikov, 
organizirali šolanje prostovoljcev za individualno in skupinsko delo 
ter jim omogočali delovanje po vsej Sloveniji. Med številnimi dejav-
nostmi za ozaveščanje o raku so bili odmevni nekateri vseslovenski 
projekti, ki so posebej opisani v poglavju PROJEKTI, AKCIJE. 

Publicistična dejavnost je bila od vsega začetka zelo pomembna. 
Bili so prvi, ki so pričeli izdajati priročnike za onkološke bolnike in 
leta 1987 tudi društveno glasilo OKNO. Zavedali so se, da s pisni-
mi informacijami dosežejo širok krog ljudi, so v pomoč bolnikom in 
nepogrešljivo dopolnilo pri izvajanju organizirane samopomoči. S 
ciljem ozaveščanja so že leta 2001 na portalu http://www.med.over.
net odprli svojo spletno stran in forum »Kako živeti z rakom«. Od 
leta 2005 so razvijali dopolnitve k povezanim vsebinam v spletnem 
mestu http://www.onkologija.org in se vključevali v socialno omrežje 
Facebook.

Društvo vseskozi sodeluje s sorodnimi združenji doma in v tujini; 
je aktivni član več mednarodnih organizacij. Leta 1994 je bilo po-
vabljeno med ustanovne članice Evropskega združenja za boj proti 
raku dojk Europa Donna in leta 1997 ustanovilo samostojno sloven-
sko združenje Europa Donna. Za svoje delo sta Društvo, kakor tudi 
njegova pobudnica, strokovna koordinatorka programov in dolgole-
tna predsednica Marija Vegelj Pirc, prejela številna mednarodna in 
nacionalna priznanja. 
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Predsednice in predsednik  
Društva onkoloških bolnikov Slovenije 1986—2022

  Marja Strojin, 1986—1988 

Ko	je	pri	41.	letih	zbolela	za	rakom	črevesa,	je	bila	že	uveljavljena	psihologi-
nja,	zaposlena	v	Svetovalnem centru za otroke, starše in mladostnike v	
Ljubljani,	ki	ga	je	kasneje	kot	direktorica	tudi	vodila.	Že	v	času	zdravljenja	na	
Onkološkem inštitutu Ljubljana	sta	z	Marijo	Vegelj	Pirc	ob	obujanju	spo-
minov	izza	študentskih	let	razmišljali,	kako	bi	lahko	skupaj	kaj	naredili	za	bol-
nike.	Marja	se	je	takoj	navdušila	z	njej	lastno	radoživostjo,	človeško	toplino	in	
zavzetostjo	za	dobro,	po	čemer	se	je	odlikovala	tudi	v	javnem	udejstvovanju.	
Četudi	je	po	prvem	2-letnem	mandatu	odložila	funkcijo	predsednice,	je	os-
tala	aktivna	prostovoljka;	razdajala	je	svoje	znanje	in	promovirala	društvo.		

Gabrijel Zupančič, 1988—1989 

V	 društvu	 so	 se	 razveselili	 novega	 predsednika,	 ki	 je	 kot	 zaposleni	 računovodja	 na	
Onkološkem inštitutu Ljubljana	dobro	poznal	njegovo	poslanstvo	 in	problematiko	
bolnikov	 z	 rakom,	 saj	 je	 tudi	 sam	pred	časom	zbolel	 za	 rakom	 (Hodgkinov	 limfom)	
in	uspešno	prestal	zdravljenje.	Ta	 izkušnja	ga	 je	še	dodatno	motivirala	za	prostovolj-
no	delo	v	društvu.	Njegovo	strokovno	znanje	 je	bilo	dragoceno	za	vzpostavitev	čim	
boljšega	 delovanja	 društva.	 Z	 dobrohotno	 naklonjenostjo	 je	 izražal	 svoja	 mnenja	 in	
predloge,	oblikovane	preudarno;	bili	so	dobro	sprejeti.	Žal	jim	ni	bilo	dano,	da	bi	jih	tudi	
skupaj	uresničili.	Gospod	Zupančič	je	ponovno	zbolel	in	v	bitki	podlegel	močnejšemu	
sovražniku.

  Mara Rupena, 1989—1990

Bila	 je	 takoj	pripravljena,	da	sredi	mandata	prevzame	odgovorno	 funkcijo	
predsednice	in	društvu	pomaga	prebroditi	stisko	ob	izgubi.	Odlikovala	se	je	
z	izjemnim	čutom	za	sočloveka,	bila	prodorna	z	novimi	idejami	in	navdihu-
joča	pri	vodenju.	V	bogati	biografiji	Mare	Rupena	spoznavamo	izjemno	slo-
vensko	učiteljico	in	političarko,	ki	je	desetletja	opravljala	številne	odgovorne	
funkcije	v	Jugoslaviji	 in	Sloveniji	 ter	bila	upoštevana	tudi	v	mednarodnem	
okolju.	Zavedala	se	je	izrednega	pomena	znanja	in	izobrazbe	ter	se	vseskozi	
zavzemala	za	projekte	socialnega	in	splošnega	kulturnega	napredka.	Znano	
je	njeno	vodilo:	»V življenju sem bila navajena tisto, česar sem se lotila, 
izpeljati do konca.«	Vredno	posnemanja!
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Ana Vidmar, 1990—1997  

Ob	soočanju	z	rakom	dojk	(1987)	je	pri	dopolnjenih	50.	letih	doživljala	glob-
ljo	duševno	stisko.	Poiskala	je	strokovno	pomoč	in	se	vključila	v	skupino	za	
samopomoč.	Ko	je	prebrodila	težave,	je	želela	svoja	nova	spoznanja	in	izkuš-	
nje	deliti	z	drugimi;	bila	je	dejavna	v	različnih	društvenih	programih.	Vabilu,	
da	prevzame	mesto	predsednice,	se	je	odzvala	z	odgovornostjo	in	zaupa-
njem	v	vodstveno	ekipo.	Posebej	omenjamo	računovodkinjo	Marušo	Sever,	
s	katero	sta	se	spoprijateljili	že	prej	kot	sobolnici,	in	je	svoje	delo	opravljala	
brez	plačila	polnih	16	 let.	Ko	se	 je	Ana	poslovila	z	mesta	predsednice,	 je	
kot	prostovoljka	koordinatorka	skupaj	s	strokovno	vodjo	Jelko	Lečnik	vodila	
Skupino za samopomoč Ljubljana,	1998—2001.	

Marija Vegelj Pirc, 1997—2017  

Kot	 zdravnica	na	Onkološkem inštitutu Ljubljana,	 ki	 je	uvajala	psihoon-
kološko	 dejavnost	 in	 bila	 velika	 zagovornica	 bolnikov,	 je	 sodelovala	 tudi	
pri	 ustanovitvi	 društva	 in	 vseskozi	 strokovno	 podpirala	 izvajanje	 njihovih	
programov	 ter	 vodila	 izobraževanje	 in	 supervizijo	 prostovoljk/prostovolj-
cev	 za	 program	 organizirane	 samopomoči	 bolnikov.	 Ko	 so	 bili	 v	 društ-	
vu	 pred	 velikim	 izzivom	 soorganizacije	 mednarodne	 konference	 Pot k 
okrevanju v	 Ljubljani,	 so	 jo	 zaprosili,	 da	 bi	 prevzela	 še	 mesto	 predsedni-
ce.	Prošnjo	 je	sprejela	s	pripombo	samo	za	en	mandat,	a	 je	ostala	polnih		
20	let.	Po	odhodu	z	Oddelka	za	psihoonkologijo	(z	upokojitvijo	novembra	
2003)	je	bila	v	celoti	predana	prostovoljnemu	delu	za	društvo.

Ana Žličar, 2017—  

Svojo	poklicno	pot	ekonomistke	 je	od	 leta	1987	gradila	na	Onkološkem 
inštitutu,	ki	ga	je	v	letih	od	2008	do	2013	tudi	vodila	kot	generalna	direk-
torica.	Zato	ji	je	bilo	poznano	tudi	delovanje	društva,	s	katerim	je	sodelova-
la	v	različnih	vlogah.	Lep	zgled	uspešnega	sodelovanja	med	Inštitutom in	
Društvom se	je	pokazal	leta	2008	v	dobrodelni	akciji	»Stopimo skupaj za 
bolnike z rakom«,	s	katero	so	pričeli	prepotrebno	prenovo	bolnišničnih	od-
delkov	v	stavbi	C.	Ko	je	kmalu	po	upokojitvi	prejela	prijazno	povabilo,	da	prev-
zame	vodenje	društva,	skorajda	ni	mogla	reči	ne.	S	prenovljeno	vodstveno	
ekipo	so	zavzeto	nadaljevali	z	vsemi	že	utečenimi	programi,	hkrati	pa	—	tako	
kot	od	vsega	začetka	—	sproti	odgovarjali	na	nove	izzive	časa.
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PREDHODNIKI IN POBUDNIKI ZA USTANOVITEV 
DRUŠTVA 

Neposredni predhodnik in pobudnik za ustanovitev Društva onkoloških bolni-
kov Slovenije je bil Klub žena po operaciji dojke pri Društvu za boj proti raku 
Ljubljana, ustanovljen leta 1984. Njegovi ustanovitvi je botroval večletni razvoj 
organizirane samopomoči žensk z rakom dojk Pot k okrevanju, ki se je pričel v 
okviru psihoonkološke dejavnosti leta 1982, se razvijal v sodelovanju z med-
narodnim gibanjem Reach to Recovery in uradno vzpostavil na Onkološkem 
inštitutu leta 1984. Po programu Pot k okrevanju so posebej usposobljene pros- 
tovoljke z lastno izkušnjo raka dojke pričele z rednimi obiski na novo obole-
lih bolnic na pooperativnem oddelku stavbe A. Bolnice so imele tudi možnost 
vključitve v skupinsko delo. Kmalu se je pokazalo, da si nekatere želijo druženja 
tudi potem, ko so zaključile svoj terapevtsko/rehabilitacijski proces v skupini. 
Zato so začeli razmišljati o društveni organiziranosti po vzoru hrvaškega zdru-
ženja za boj proti raku (Liga za borbu protiv raka Zagreb), znotraj katerega je 
med drugimi klubi deloval tudi Klub žena po operaciji dojke (Klub žena, operi-
sanih na dojci).

Celoten potek začetkov razvoja je opisan v prejšnjem poglavju Psihoonkologija 
pod naslovom Uvajanje prostovoljnega dela na Onkološkem inštitutu (str. 38). 

Klub žena po operaciji dojke pri  
Društvu za boj proti raku Ljubljana

Kot smo že zapisali, so priprave za ustanovitev Kluba trajale dobro leto, saj pot 
od prvega navdušenja članic do prevzema odgovornosti za njegovo vodenje ni 
bila enostavna, kot tudi ne dogovori z Društvom za boj proti raku. Redna me-
sečna srečanja članic kluba v ustanavljanju so potekala v stavbi B in se z marcem 
1984 nadaljevala v stavbi D, v prostorih novoustanovljenega Oddelka za psiho-
onkologijo, ki jim je nudil tudi strokovno podporo. 

1 . redno letno srečanje članov Kluba žena po operaciji dojke,  
2 . oktober 1984 

Prvo in ustanovno srečanje z bogatim strokovnim programom se je odvijalo 
na Onkološkem inštitutu. Izvolili so vodstvo in zbirali prijavnice za članstvo v 
Klubu oz. Društvu za boj proti raku Ljubljana. 
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Sprejeli so program dela s ciljem, da bi pomagali ustanavljati podobne klube še v 
drugih društvih za boj proti raku in odpirati vrata prostovoljkam programa Pot 
k okrevanju v vseh bolnišnicah, v katerih operirajo ženske z rakom dojke. 

Delovanje Kluba žena po operaciji dojke Ljubljana 

V odboru Kluba so delovale: 

Marija	Zupan,	predsednica,	

Rozi	Kirbiš,	podpredsednica,	

Milena	Čičić,	tajnica,	

Marija	Vidmar,	blagajničarka,	in	

Vida	Zabric,	poverjenica	za	prostovoljke	»Pot	k	okrevanju«.	

Skrbno so začrtale svoj program dela tako glede stikov z javnostjo, ozaveščanja 
žensk o raku dojk, tudi s predavanji po delovnih organizacijah s pretežno žensko 
delovno silo, kot glede spodbujanja prostovoljnega dela in povezovanja bolnic v 
klube tudi v drugih krajih Slovenije. 

Ob tem pa so zelo kmalu doživele nestrinjanje s strani vodstva Društva za 
boj proti raku. Med drugim so menili, da ozaveščanje sodi le v njihovo do-
meno, češ da o raku lahko govorijo le strokovnjaki; tudi medsebojna pomoč in 
samopomoč bolnikov sta jim bili tuji. 

  Redno mesečno srečanje žena po operacij dojke,  
6. maj 1985. 
Lastnoročni zapis Marije Vegelj Pirc, strokovne vodje 
skupine. 

Redna mesečna srečanja

Članice kluba so na svojih srečanjih obravnavale različne 
téme, npr. problematiko kajenja na Onkološkem inštitutu 
(6. 5. 1985), in na osnovi lastnih slabih izkušenj v dopisu 
Delavskemu svetu zaprosile za spremembe. 

Bila sem že poklicana v kabino, ko zaslišim iz ambulante 
zdravnika, ki pravi sestri: »Saj je vseeno, tudi tisti, ki ne 
kadijo in ne pijejo, imajo raka. Mi bomo sedaj popili eno 
kavico in prižgali eno cigaretko, potem pa bomo delali nap-
rej.« Lahko si mislite, kako mi je bilo mučno čakati v kabini 
in vse to poslušati. Ko so me končno poklicali, je bila ambu-
lanta vsa v dimu, meni pa je bilo slabo. 

Po operaciji že tako in tako nimaš apetita, ko pa sem šla po 
hodniku mimo čajne kuhinje in zaduhala smrad po cigaret-
nem dimu in hrani, mi je šlo na bruhanje. 
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Pa dnevni prostori s televizijo. Kaj ti pomaga, če je ne moreš gledati, ker nič ne 
vidiš zaradi dima. To je samo za kadilce.

Ali pa je za nas že res vseeno in nam je vse dovoljeno, ker smo itak že odpisani. 
Ko sem svojega zdravnika vprašala, ali bi bilo pametno pustiti cigarete, mi je 
odgovoril: »Dajte no, zakaj bi se odpovedali še temu užitku.«

Z	vidika	današnje	protikadilske	zakonodaje	in	prizadevanj	za	kulturo	nekajenja	so	omenjena	pri-
čevanja	bolnic	skoraj	neverjetna.	A	od	takrat	je	moralo	preteči	več	kot	10	let,	da	je	bil	leta	1996	
sprejet	prvi	zakon,	Zakon	o	omejevanju	uporabe	tobačnih	izdelkov,	ki	je	doživel	že	več	dopolnitev	
in	sprememb	(2007,	2017).	

Medklubsko srečanje v Zagrebu, 21 . maj 1985

V programu Kluba je bilo poudarjeno tudi sodelovanje s sorodnimi združe-
nji doma in v tujini. S klubom iz Zagreba »Klub žena, operisanih na dojci« so 
vzpostavili prijateljske stike že ob njihovem obisku na Onkološkem inštitutu,  
18. 5. 1983, in se po njih tudi zgledovali. 

Zato so bile članice zelo vesele povabila na obisk v Zagreb. Načrtovale so izlet 
s posebnim avtobusom in pri tem pričakovale finančno pomoč od Društva za 
boj proti raku. Žal društvo njihovi prošnji ni ugodilo, češ da tovrstna pomoč 
bolnikom ne sodi v njihov program. Ob iskanju drugih možnosti jih je razveselil 
direktor tovarne zdravil Lek Metod Dragonja z brezplačnim nudenjem prevoza 
z njihovim avtobusom in šoferjem ter dodal še bogato malico. 

Gostiteljice so jih sprejele na svojem sedežu v osrednji zdravstveni ustanovi za 
zdravljenja raka (Institut za tumore) in jim predstavile svoje delo. Izmenjali so 
si izkušnje z obvladovanjem težav, tako psihičnih kot fizičnih. Strokovne misli 
sta dodali zdravnici Ruža Sabol in Marija Vegelj Pirc. Obiskovalke so bile nav-
dušene nad programom za rehabilitacijo, ki ga je fizioterapevtka tudi z vajami 
nazorno prikazala v velikem prostoru s klavirjem, ki je bil na Inštitutu namenjen 
skupinski telovadbi. 

Srečanje so nadaljevale z družabnim programom in vodenim ogledom mesta 
Zagreb ter zaključile z obljubo o trajnem sodelovanju.

Naslednje srečanje se je zgodilo že v organizaciji Društva onkoloških 
bolnikov Ljubljana v zdravilišču Čateške toplice, 28. oktobra 1986.
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Prvi priročnik za bolnice z rakom dojke  
»Pot k okrevanju«, 1986 

Že ob uvajanju programa Pot k okrevanju so razmišljali o pripravi priročnika 
za bolnice po operaciji dojke in zaprosili Francine Timothy za dovoljenje, da bi 
njihov angleški priročnik prevedli v slovenščino. Ob zbiranju še drugega gra-
diva sta se ob sodelovanju Marije Vegelj Pirc lotili pisanja Vida Zabric in Vida 
Gerlanc, saj bi tudi na osnovi lastne izkušnje z rakom dojke znali najbolje izbrati 
vsebine in informacije, ki jih bolnice potrebujejo. 

Ko je bilo besedilo leta 1985 pripravljeno, strokovno pregledano in usklajeno, 
so bili v Klubu žena po operaciji dojke prepričani, da bo izdajo omogočilo nji-
hovo Društvo za boj proti raku. Zaprosili so za sestanek 
in avtorici sta ponosni na svoje delo z veseljem predstavili 
knjižico. Žal so s strani predstavnikov društva (med njimi 
je bil tudi zdravnik) doživele popoln fiasko. Ocenili so, da 
je knjižica neprimerna, sploh nekatera poglavja npr. Spol-
no življenje po operaciji, zato je ne bodo podprli. Da bi 
sodila v njihov program, bi jim morali dovoliti temeljito 
predelavo. 

Razočarani avtorici sta komaj zadrževali solze in se takoj 
zatekli po pomoč na Oddelek za psihoonkologijo. Tam so 
znova ugotavljali, da bo v prihodnje potrebno ustanoviti 
samostojno društvo bolnikov, za čimprejšnjo izdajo knji-
žice pa so poiskali rešitev na Onkološkem inštitutu. Pri 
tem je bila zaslužna takratna vodja finančno računovodske 
službe Zdenka Cerjak, ki jim je takoj odprla račun za zbi-
ranje sredstev. Za soizdajatelja so zato zaprosili Onkološki 
inštitut in članice so na njihovem posebnem računu že v 
treh mesecih zbrale dovolj dona-
torskih sredstev za stroške tiska-
nja; celotna priprava gradiva in 
oblikovanje pa sta bila opravlje-
na s prostovoljnim delom (Vida 
Zabric, Vida Gerlanc, Monika 
Žerovnik). Spremni besedi sta 
dodala zdravnika Jurij Lindtner 
in Marija Vegelj Pirc.

  Prvi priročnik za bolnice z rakom dojk s posvetilom Francine Timothy, predsednice 
mednarodnega programa Pot k okrevanju
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Predstavitev knjižice »Pot k okrevanju«, Onkološki inštitut  
Ljubljana, 7 . maj 1986

Na slovesnosti ob predstavitvi knjižice, ki se je odvijala v preddverju Oddelka 
za psihoonkologijo, so veselje z avtoricama in bolnicami delili številni gostje. 
Pozdravne besede pohvale in spoznanja o boju proti raku so med drugimi po-
delili direktor Inštituta prof. dr. Stojan Plesničar, dr. Jurij Lindtner in predstavnik 

Društva za boj proti raku Ljubljana. 
Dogodek so pospremile številne ob-
jave v medijih. V Nedeljskem dnevni-
ku (25. 5. 1986) je svoj obširni članek 
Marjana Vončina takole zaključila: 
Knjižica Pot k okrevanju, ki je na-
stajala ob potrpežljivem sodelovanju 
številnih operiranih žensk, ni le dra-
gocen priročnik, ampak tudi sporočilo 
in darilo. Brez leporečja, lažnih ob-
ljub, plehke tolažbe. Preprosto pravi: 
»Niste sami!« Zveni kot pomiritev – 
za spodbudo in nov vzgon v življenje. 
Tako nekako kot: »Ne dajte se!« 
Tebi, meni – in kateri še? 

  Marija Vegelj Pirc (z leve), Vida Zabric in 
Firdeusa Purić predstavljajo začasno prsno protezo. 
Izdelujejo jih prostovoljke iz podarjenih materialov, 
da jih lahko podelijo bolnicam po operativni 
odstranitvi dojke.

  Avtorici knjižice Pot k okrevanju sprejemata 
čestitke; dr. Jurij Lindtner je Vido Gerlanc (z leve) in 
Vido Zabric obdaril z rdečo vrtnico.

  Vsaki knjižici je bila dodana informativna 
zgibanka Psihoonkologija in posebna priloga z 
nasveti o nabavi stalnih prsnih protez, posebnih 
nedrčkov in kopalnih oblek.
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Klub žena po operaciji dojke pri Pomurskem društvu  
za boj proti raku 

Med prvimi pobudniki za ustanovitev kluba žena po operaciji dojke v Pomur-
ju je bila nevropsihiatrinja Nikica Tribnik Stegmüller, zaposlena v Zdravstve-
nem domu Murska Sobota, ki je že v času specializacije od leta 1980 spoznavala 
uvajanje psihoonkološke dejavnosti na Onkološkem inštitutu in navezala tesne 
stike z Marijo Vegelj Pirc. Prizadevala si je v tej smeri izobraževati zdravstvene 
delavce in v želji, da bi pomagala številnim onkološkim bolnicam, pridobiti za 
sodelovanje tudi Pomursko društvo za boj proti raku, s katerim so med drugim 
v SB Murska Sobota (13. 9. 1985) organizirali pogovor o psihoonkologiji z za-
poslenimi, ki ga je vodila Marija Vegelj Pirc. V vabilu so zapisali, da bi radi našli 
najboljšo organizacijsko in vsebinsko obliko dela z rakavimi bolniki v Pomurju. 
Javnost so obveščali tudi prek medijev in v lokalnem časopisu Vestnik že marca 
1986 napovedali ustanovitev Kluba. 

Strokovno srečanje in ustanovitev Kluba žena po operaciji dojke,  
13 . junij 1986 

Srečanje iz psihoonkologije, kot sta ga naslovila organizatorja Pomursko društvo 
za boj proti raku in Zdravstveni dom Murska Sobota, se je odvijalo v hotelu 
Diana v Murski Soboti. V zapisniku beremo, da se je srečanja udeležilo 23 ope-
rirank in 87 zdravstvenih delavcev (8 zdravnikov, 23 patronažnih sester, drugo 
so bile nosilke višje in srednje medicinske dejavnosti iz drugih zdravstvenih de-
javnosti). 

Zbrane je pozdravil predsednik Pomurskega društva za boj proti raku dr. Štefan 
Gruškovnjak, nekaj uvodnih misli iz psihoonkologije pa je povedala dr. Nikica 
Tribnik Stegmüller. Gostje, ki so prihajale z Onkološkega inštituta in iz ljubljan-
skega Kluba žena po operaciji dojke, so najprej podale svoja predavanja: Dušev-
ni dejavniki pri nastajanju in zdravljenju bolezni (Marija Vegelj Pirc), Ko človek 
zboli, kako se sam zase bori (Marja Strojin), Moje doživljanje bolezni in moč, ki jo 
v skupini dobivam (Milena Čičić); predstavile so tudi program Pot k okrevanju. 

V obširni razpravi so udeleženci postavljali vprašanja, izmenjali svoja osebna 
razmišljanja in izkušnje. Marija Vegelj Pirc je še posebej spregovorila s prisot-
nimi bolnicami in jih opogumila za aktivno sodelovanje pri svojem zdravljenju 
in rehabilitaciji. 

Sprejeli so sklep o ustanovitvi Kluba žena po operaciji dojke pri Pomurskem 
društvu za boj proti raku in o rednih mesečnih srečanjih članic pod vodstvom 
Nikice Tribnik Stegmüller v prostorih Zdravstvenega doma Murska Sobota. 
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USTANOVITEV IN RAZVOJ DRUŠTVA ONKOLOŠKIH  
BOLNIKOV LJUBLJANA/SLOVENIJE 

Želja po ustanovitvi samostojnega društva je bila med bolniki prisotna že ob us-
tanavljanju prvega Kluba žena po operaciji dojke in se je ob viziji njegovih aktiv-
nih članic ter ob strokovni podpori čez leta tudi uresničila. Pot do ustanovitve 
društva je bila v tistih časih precej zapletena, še posebej, če bi le-to delovalo za 
področje celotne Slovenije. Zato je pripravljalni odbor po nasvetu Mestnega 
sekretariata za notranje zadeve Ljubljana (danes Upravna enota) odstopil od pr-
votne zamisli in se odločil za »Društvo onkoloških bolnikov Ljubljana«, čeprav 
je v osnutku delovnega programa ostajal pri začrtani in že začeti poti za vso 
Slovenijo. Povedali so jim tudi, da bo kasnejše preimenovanje lažje, zgolj for-
malnost. 

V pripravah za ustanovitev društva je bilo največ pozornosti namenjene te-
meljnemu dokumentu – Pravilom društva (danes Statut). Med drugim je bilo 

  Vabilo na ustanovno skupščino 
Društva onkoloških bolnikov Ljubljana, 
24. 6. 1986

potrebno pridobiti soglasje Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Slovenije (SZDLS) oz. nje-
ne Mestne konference Ljubljana, ki pa z njiho-
vim prvim osnutkom ni bila zadovoljna. Da bi 
jih poučili o potrebnih popravkih, so sklicali 
sestanek, ki so se ga s strani pripravljalnega 
odbora udeležile Marja Strojin, Danica Zorko 
in Marija Vegelj Pirc. V glavnem so pravilno 
opredelili delovanje društva, kot je npr. na-
vajal 1. odstavek 6. člena: Dejavnost Društva 
temelji na načelih Ustave, določilih zakona o 
društvih in na programski usmeritvi, ki jo je za 
delo društev sprejela Socialistična zveza delov-
nega ljudstva. Sporni pa so bili predvsem tisti 
členi, ki so urejali splošno ljudsko obrambo 
in samozaščito (43., 44., 45. člen). Pogovor je 
potekal v razumevajočem vzdušju in glede na 
humanitarno poslanstvo društva se je referent 
SZDL ponudil, da jim sam znova napiše vsebi-
no omenjenih členov. 

Ko	 je	 bilo	 vse	 pripravljeno,	 so	 razposlali	
vabila	za	udeležbo	na	ustanovni	skupšči-
ni	 s	podpisom	Jožice	Češnovar	v	 imenu	
pripravljalnega	odbora.	
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Ob tem so doživeli še eno oviro. Direktor Onkološkega inštituta Stojan Plesni-
čar je poklical na zagovor Marijo Vegelj Pirc in ob prisotnosti strokovne pomoč-
nice Ladice Furlan in predstavnika Društva za boj proti raku, onkologa gineko-
loga Andreja Kocijana, strogo nastopil, češ kaj se to dogaja med bolniki, kdo je 
sploh ta, ki vabi na ustanovno skupščino, in kdo stoji za tem. »Vi ste zdravnica in 
lahko to bolnikom preprečite!« je zazvenelo skoraj kot ukaz. Odgovor je bil enak 
kot vedno dotlej ob zagovarjanju bolnikovih psihosocialnih potreb in njihovega 
aktivnega sodelovanja pri zdravljenju in rehabilitaciji: 

»Vsako pobudo v tej smeri s strani bolnikov smo zdravniki dolžni podpreti, 
tako po človeški kot strokovni plati.« 

In trije zdravniki niso več ugovarjali … 

Društvo onkoloških bolnikov Ljubljana je bilo ustanovljeno na ustanovnem 
občnem zboru, 24. 6. 1986. Nato je na Mestni sekretariat za notranje zadeve 
mesta Ljubljane vložilo zahtevo za vpis v register društev. Zahtevi so priložili: 
zapisnik z ustanovnega občnega zbora, pravila društva, seznam ustanoviteljev 
z overjenimi lastnoročnimi podpisi in izkaz, da je o zasnovi programa in pravil 
razpravljala Mestna konferenca SZDL Ljubljana. 

Mestni	sekretariat	za	notranje	zadeve	je	20.	10.	1986	izdal	odločbo	o	vpi-
su	Društva	onkoloških	bolnikov	Ljubljana	v	register	društev	pod	zaporedno	
številko	1231.	

Društvo onkoloških bolnikov Ljubljana je bilo na 5. občnem zboru, 7. 11. 1990, 
preimenovano v Društvo onkoloških bolnikov Slovenije. 

  Znak društva je okrogle oblike. Sestavljen je iz treh debelejših polkrožnih črt, 
ki so različne velikosti. Med njimi je tanka krožna linija, ki jih povezuje, vendar 
krog ni sklenjen. Znak simbolizira »Pot k okrevanju«. (Pravila društva, 3. člen)
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Društvo onkoloških bolnikov Ljubljana

Ustanovna skupščina Društva onkoloških bolnikov Ljubljana, 24 . junij 1986 

Ustanovna skupščina Društva onkoloških 
bolnikov Ljubljana se je odvijala na Onko-
loškem inštitutu Ljubljana, v predavalnici 
stavbe C. Srečanje so s svojimi predavanji 
obogatili: doc. dr. Anton Franovič iz Čate-
ških toplic (Predstavitev društva bolnikov z 
ankilozirajočim spondilitisom SR Slovenije), 
prof. dr. Ruža Sabol iz Zagreba (Rehabilita-
cija onkoloških bolnikov s pomočjo klubov), 
Martina Marinček, predsednica Društva la-
ringektomiranih SR Slovenije, in foniatrinja 
dr. Zora Radšel (predstavitev Društva larin-
gektomiranih SR Slovenije). 

Udeležence skupščine so seznanili z de-
lom pripravljalnega odbora, jim predstavili 
vse potrebne akte in kandidate za organe 
društva. Pregledali so delo prostovoljk pro-
grama Pot k okrevanju in Klubov žena po 
operaciji dojke. Pri tem je bilo večkrat po-

udarjeno, da društvo ni namenjeno le bolnikom; včlanijo se lahko tudi svojci, 
strokovno medicinsko osebje in vsi, ki so zainteresirani za pomoč in reševanje 
problemov, s katerimi se srečujejo onkološki bolniki. 

Nato so soglasno sprejeli Pravila društva in delovni načrt. 

Skupščina je za 2-letni mandat izvolila naslednje članice za organe 
društva: 

predsednica:		 Marja Strojin, 

tajnica:  Firdeusa Purić, 

članice izvršnega odbora:  Ljudmila Aleksič, Jožica Češnovar,  
 Vida Gerlanc, Majda Kovačič,  
 Štefka Plahuta, Marija Vegelj Pirc,  
 Danica Zorko,	

članice nadzornega odbora: 	 Milena Čičić, Helena Šolar, Majda Štern, 

članice disciplinske komisije: 	Nada Modec, Nada Požar, Egidija Skubic.

  Pristopna izjava 
za včlanitev v Društvo 
onkoloških bolnikov 
Ljubljana
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Vzdušje na skupščini, na kateri se je 
zbralo 68 bolnikov, več zdravstvenih 
delavcev in pomembnih gostov, je 
bilo vzneseno in sproščeno. Gostje so 
novoustanovljenemu društvu čestitali 
in zaželeli uspešno delo. Med njimi je 
predsednik Društva za boj proti raku 
Ljubljana izpostavil željo po nadalj-
njem sodelovanju. Še posebej je vse 
prisotne z daljšim nagovorom razve-
selila prof. dr. Božena Ravnihar; njene 
besede so v zapisniku takole povzeli: 
Prof. Ravniharjeva se je zahvalila za 
povabilo in izrazila posebno zado-
voljstvo, da se ji je izpolnila daljna 
vizija izpred 40 let, ko je začela delati 
na Onkološkem inštitutu in spremlja-
ti usode bolnikov. Rehabilitacija je še 
vedno šibak člen v celostni oskrbi bol-
nika. Le-ta naj bi se začela že ob dia-
gnozi. Brez aktivnega sodelovanja bol-
nikov, ki sami najbolje poznajo svoje 
težave v zvezi z boleznijo, ne more biti 
popolne rehabilitacije. V društvu jih 
njihovi interesi družijo. Gre pa tudi 
za organizirano samozaščito s po-
močjo strokovnih sodelavcev. Zaželela 
je, da bi društvo doseglo svoj namen 
in dopolnilo prizadevanja zdravnikov 
za ozdravljenje. Izrazila je tudi svojo 
pripravljenost za sodelovanje.

Marja Strojin, novoizvoljena predse-
dnica društva, se je zahvalila za izka-
zano zaupanje in poudarila, da si ne 
bi nikoli upala sprejeti te funkcije, če 
ne bi bila po svoji bolezni spoznala 
pomembnosti tovrstne dejavnosti. 
Zahvalila se je Onkološkemu inštitu-

  Za govorniškim pultom sta prof. dr. Ruža Sabol (z leve) in Jožica Češnovar, 
predsednica  Sekcije žena po operaciji dojke Ljubljana.

  Med občinstvom, ki je bilo v veselem pričakovanju, je tudi kandidatka za 
predsednico Društva Marja Strojin (1. z desne v 1. vrsti).

  Delovno predsedstvo: Rozi Kirbiš (z leve), Danica Zorko, Marija Vegelj Pirc

tu, da je društvo sprejel pod svoje okrilje. Slednje je bilo zapisano tudi v Pravilih, 
2. člen: Sedež društva je na Onkološkem inštitutu v Ljubljani, na Oddelku za 
psihoonkologijo. 
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Začetki delovanja Društva onkoloških bolnikov Ljubljana

Veselju ob ustanovitvi društva je sledilo zavzeto delo z uvajanjem novih pro-
gramov in s prenovo nekaterih že uvedenih dejavnosti. Pri vodenju in izvajanju 
programov so z roko v roki sodelovali bolniki, prostovoljci in strokovni sodelav-
ci. Pri ozaveščanju o raku in informiranju bolnikov kot tudi strokovne in laične 
javnosti so poglobili sodelovanje s sredstvi javnega obveščanja. 

Tako so pripravili tudi cikel predavanj, ki se jih je lahko udeležil vsakdo, ki ga 
je določena problematika zanimala. Že prvo predavanje, 11. 4. 1987, v UKC 
Ljubljana, je bilo zelo dobro obiskano. Predavala sta prof. dr. Božena Ravnihar 
(Kaj naj bi vsakdo vedel o raku) in prof. dr. Dražigost Pokorn (Zdrava prehrana 
– dobro zdravje).1

  Ustanovno srečanje Sekcije žena po operaciji 
dojke Trbovlje, 23. 11. 1989

  Ustanovno srečanje Sekcije žena po operaciji 
dojke Maribor, 21. 5. 1989

Sekcije 

V skladu s 37. členom Pravil društva, 
ki govori o sekcijah, znotraj katerih 
bolniki rešujejo svojo specifično pro-
blematiko, so z vključitvijo že delujo-
čih klubov žena po operaciji dojke in 
prostovoljk programa Pot k okreva-
nju registrirali 3 sekcije: 

• Sekcija žena po operaciji 
dojke Ljubljana, 

• Sekcija žena po operaciji 
dojke Murska Sobota, 

• Sekcija prostovoljk progra-
ma Pot k okrevanju. 

Sledilo je ustanavljanje novih sek-
cij žena po operaciji dojke v Velenju 
(1987), Novi Gorici (1988), Maribo-
ru in Trbovljah (1989) ter v Novem 
mestu (1990). Sekcija prostovoljk je iz 
Onkološkega inštituta razširila svojo 
dejavnost najprej v SB Slovenj Gradec 
in SB Nova Gorica (1989). 
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OKNO, glasilo društva, 1 . številka, julij 1987 

Časopisni svet glasila Okno, ki je bil v skladu s takratnimi pravili široko zas-
tavljen, tudi s predstavnikoma mestne oblasti in SZDL, se je 22. aprila 1987 v 
prostorih Oddelka za psihoonkologijo sestal na prvi seji in sprejel programsko 
zasnovo glasila, ki je izhajala iz namena in nalog društva. Dogovorili so se o ob-
liki in vsebini prve številke ter glasilu izbrali tudi ime OKNO, anagram besede 
ONKO, ki ga je prva izrekla Danica Zorko.

  Prva številka društvenega glasila Okno z uvodnikom urednika 
Alojza Boca 

  Na zadnji strani so objavili poimenski seznam članov 
uredniškega odbora in časopisnega sveta.

  Redno mesečno srečanje Sekcije žena po operaciji dojke, Ljubljana, 9. 5. 1988: na obisku je bila novinarka 
iz Skopja/Makedonije Nadica Apostolova, ki je za revijo »Prosvetena žena« pripravljala daljšo reportažo o 
Onkološkem inštitutu, Oddelku za psihoonkologijo in društvu.2
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Veselje ob izidu prve številke je bilo med bolniki in ustvarjalci glasila zelo veliko. 
Uvodniku urednika Alojza Boca je sledila beseda predsednice društva Marje 
Strojin in spodbuda direktorja Onkološkega inštituta doc. dr. Zvonimirja Rudol-
fa. V zanimivem pogovoru o raku s prof. dr. Boženo Ravnihar so bralci izvedeli 
veliko novega in spodbudnega. Sledila so poročila o delu društva in pričevanja 
bolnikov. 

Vsebina se je z leti dopolnjevala in širila, a osnovne smernice osta-
jajo; OKNO je še danes aktualno.

Drugi redni občni zbor in drugi obisk Francine Timothy, 7 . oktober 1987

Na drugem občnem zboru so se zbrani člani z vseh koncev Slovenije veselili 
prvih uspehov društva in spodbud uglednih gostov. K svečanemu vzdušju je 
prispevalo tudi prelepo okolje Cankarjevega doma, ki je društvo gostil v Štihovi 
dvorani in mu tudi za naprej zagotovil brezplačen najem prostora. Predsednica 
društva Marja Strojin je o tem v svojem nagovoru dejala: 
S to ljubeznivo pripravljenostjo, da nas sprejme tokrat in tudi v prihodnje, je 
Cankarjev dom znatno prispeval k rušenju pregrad med zdravimi in bolnimi, 
kar je gotovo pomemben prispevek h kulturi medosebnih odnosov v našem na-
rodu. 

Z uvodno besedo je direktor Onkološkega inštituta doc. dr. Zvonimir Rudolf 
pozdravil udeležence, društvu pa izrazil priznanje in obljubil podporo tudi v 
prihodnje. 

Ljubljana,  
7. oktober 1987. 
Osrednja gostja  

2. občnega zbora je 
bila Francine Timothy  
(v sredini), ob njej so 
predsednica društva 

Marja Strojin (z leve), 
Olga Shrestha,  

Danica Zorko in Marija 
Vegelj Pirc.   
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Osrednja gostja srečanja gospa Fran-
cine Timothy, mednarodna svetoval-
ka za rehabilitacijske programe pri 
Ameriškem združenju za raka, ACS, 
ki je že drugič obiskala Slovenijo, je 
imela zelo aktualno predavanje z nas-
lovom: Razumevanje čustvenih dejav-
nikov pri bolnicah z rakom dojke. Nje-
ne spodbudne besede so s slikovitimi 
primerjavami pritegnile pozornost 
vseh prisotnih. Poudarjala je pomen 
rehabilitacije, ki da je močna beseda 
z optimističnim prizvokom. 

Postopek rehabilitacije je čudež, saj 
zahteva od nas, da se dvignemo nad 
okoliščine – jih premagamo. To je imel najbrž v mislih tudi Ernest Hemingway, 
ko je zapisal, da življenje vse nas kdaj zlomi, toda potem postanejo mnogi na teh 
prelomih celo močnejši. 

Sledilo je veliko vprašanj in izmenjav izkušenj. Obširno predavanje, ki ga je za-
pisala po magnetoskopskem zapisu in simultanem prevodu Olga Shrestha, pre-
vajalka z Onkološkega inštituta, je bilo v celoti objavljeno v naslednjem Oknu.3 

  Srečanje so s svojo prisotnostjo počastili vabljeni gostje: prof. dr. Zora Radšel, Klinika ORL (z leve), prof. dr. 
Božena Ravnihar, OI, Marina Velepič, glavna sestra OI, doc. dr. Zvonimir Rudolf, direktor OI, Francine Timothy, 
ACS, Olga Shrestha, prevajalka. 

  Zbrani člani so pozorno sledili poročilom in 
predavanju o rehabilitaciji.
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Društvo onkoloških bolnikov Slovenije

Preimenovanje Društva onkoloških bolnikov Ljubljana  
v Društvo onkoloških bolnikov Slovenije, peti občni zbor društva,  
Ljubljana, 7 . november 1990 

Tudi peti občni zbor, ki je bil hkrati volilni, je gostoval v Cankarjevem domu, 
kjer so se članom društva pridružili številni ugledni gostje, med njimi direktor 
Onkološkega inštituta doc. dr. Zvonimir Rudolf, ljubljanski župan Jože Strgar, 
predstavnica Republiškega sekretariata za zdravstveno in socialno varstvo dr. 
Metka Mencej, predstavniki Zveze društev za boj proti raku Slovenije, Rdečega 
križa, Sekcije medicinskih sester in drugih, z društvom sodelujočih združenj in 
institucij.4

Po kulturnem programu in strokovnem predavanju o prehrani je skupščina po-
leg sprejemanja poročil sprejela pomemben sklep o preimenovanju Društva on-
koloških bolnikov Ljubljana v Društvo onkoloških bolnikov Slovenije, skrajšano 
ime DOBSLO. S tem je novo vodstvo s predsednico Ano Vidmar na čelu zadol-
žila za pripravo potrebnih sprememb v Pravilih (Statutu) in drugih dokumentih 
ter grafični podobi. 

Ta sprememba je sovpadala z osamosvojitvijo Slovenije, ko so se dogajale velike 
družbenopolitične spremembe, čemur so sledile tudi spremembe zakonodaje. 
Tako je bilo potrebno še v tej smeri v skladu z novimi zakoni sprotno dopolnje-
vati in/ali spreminjati statut, pripraviti nove pravilnike, npr. o varovanju oseb-

nih podatkov, in pridobiti potrebne odločbe za status 
društva.

Delovno predsedstvo 
5. občnega zbora: 
Danica Zorko  
(z leve spredaj),  
Marija Vegelj Pirc,  
Štefka Plahuta  

• Status društva, ki deluje v javnem interesu
 Minister za zdravstvo Marjan Jereb, Ministrstvo za 

zdravstvo RS, je z odločbo dne 28. 2. 1998 Dru-
štvu onkoloških bolnikov Slovenije podelil status 
društva, ki deluje v javnem interesu na področju 
zdravstvenega varstva. 

• Status humanitarne organizacije
 Minister za zdravje Andrej Bručan, Ministrstvo 

za zdravje RS, je z odločbo dne 22. 6. 2005 Dru-
štvu onkoloških bolnikov Slovenije podelil status 
humanitarne organizacije. Društvo je bilo vpisa-
no v razvid humanitarnih organizacij, ki delujejo 
na področju humanitarnih organizacij za kronič-
ne bolnike pri Ministrstvu za zdravje pod zap. št. 
HO-KO- 0007/05.

  Logotip Društva 
onkoloških bolnikov 
Slovenije
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10 . obletnica delovanja Društva, 1996 

Jubilejno leto društva so obeležili z izdajo pla-
kata z novim geslom in informativne društve-
ne zgibanke. V jubilejni številki Okna so v fo-
toreportaži prikazali nekaj utrinkov iz 10-le-
tnega življenja društva, v rubriki Pogovarjali 
smo se pa so spomine podelili nekateri vodilni 
soustvarjalci. 

Pri ustvarjanju plakata so se ozirali po novem 
društvenem geslu – Življenje je vrednota, zato 
z osebnim smislom vsakega trenutka, povezuj-
mo ga v celoto – in se odločili, da bodo kar 
sami ponazorili veselje do življenja. Odpravili 
so se v naravo, da ujamejo čim lepšo fotogra-
fijo. Bronja Žakelj, članica uredniškega odbora 
z lastno izkušnjo raka, ki jo je spremljal njen 
fant Urban, je pripeljala še svojega psa, Miloj-
ka Bozovičar, tehnična urednica Okna, pa je 
za sodelovanje navdušila odličnega fotografa 
Igorja Pustovrha. Nastala je lepa fotografija, ki 
jo je za plakat oblikovala arhitektka Maja Tasič 
Demšar. Vse delo je bilo opravljeno brez pla-
čila, a z velikim veseljem, v tiskarni pa so jim 
namenili še izdaten popust. Jubilejni plakat so 
prostovoljci ponesli po vsej Sloveniji.

  Ljubljana,  
7. november 1990. 
Člani občnega zbora 
so soglasno sprejeli 
novo poimenovanje — 
»Društvo onkoloških 
bolnikov Slovenije«. 

  Z jubilejnim plakatom je društvo promoviralo svoje novo geslo: 
»Življenje je vrednota, zato z osebnim smislom vsakega trenutka 
povezujmo ga v celoto.«
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Slavnostna seja in tiskovna konferenca, 
Ljubljana, 19 . december 1996 

V počastitev 10. obletnice društva je bila 
na Onkološkem inštitutu, 19. decembra 
1996, slavnostna seja izvršnega odbo-
ra društva in uredniškega odbora revije 
Okno z novinarsko konferenco. Predsta-
vili so plakat in jubilejno Okno. Seje se je 
udeležil tudi direktor Onkološkega inšti-
tuta prof. dr. Zvonimir Rudolf, ki je delo 

društva ocenil zelo pozitivno, mu čestital ob jubileju in zaželel uspešno delo tudi 
v prihodnje.5

Pomemben mejnik v delovanju Društva, 2004

Leto 2004 predstavlja pomemben mejnik v razvoju in delovanju Društva onko-
loških bolnikov Slovenije. Napredek sta omogočili dve pridobitvi: 

• novi društveni prostori in 
• prva redna zaposlitev na delovnem mestu generalnega sekretarja 

društva.

Novi prostori 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije je 18 let delovalo na Onkološkem inštitutu, 
na Oddelku za psihoonkologijo, brez lastne pisarne, zaradi česar je bilo predvsem 

  Ljubljana,  
19. december 1996. 
Ob zaključku 
jubilejnega leta 
so svoje delo in 
načrte predstavili na 
novinarski konferenci.

V Domu Poljane na 
slovesnosti ob odprtju 

novih prostorov je 
zbrane nagovorila 

ljubljanska županja 
Danica Simšič. Ob 

njej so predsednica 
društva Marija Vegelj 
Pirc (z leve), direktor 

Onkološkega inštituta 
Zvonimir Rudolf, 

sodelavka županje 
Dunja Obersnel Kveder, 

predsednica Europe 
Donne Mojca Senčar, 
strokovni direktor OI 

Franc Marolt.  
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v zadnjem letu njegovo delovanje zelo otežko-
čeno. Zato je bilo nujno potrebno iskati nove 
prostore v bližini Inštituta. Prizadevnim čla-
nom upravnega odbora na čelu s Kristino Bajec 
je uspelo v sodelovanju z Mestno občino Ljub- 
ljana pridobiti v najem prostore na Poljanski 
cesti 14. Sicer skromne prostore so najprej 
preuredili in opremili, kar jim je uspelo s po-
močjo donatorjev (Mercator d. d., Corpo d. o. 
o.,) in prostovoljnega dela. Za funkcionalnost 
in prijetno vzdušje v novih prostorih sta pro 
bono poskrbeli arhitektka Maja Demšar in 
oblikovalka Maja Licul. 

Slovesno odprtje novih društvenih prostorov   

Ljubljana, 27 . oktober 2004

Nove prostore na Poljanski cesti 14 v Ljubljani 
je slovesno odprla ljubljanska županja Danica 
Simšič, ob prisotnosti okrog 70 članov društva 
in uglednih gostov. Najprej je bila manjša slo-
vesnost v klubskih prostorih sosednjega Doma 
Poljane, ki jo je vodila in povezovala članica 
društva Danica Lindič, kulturno pa z igranjem na citre obogatila Danica Buti-
nar.6

Predsednica društva Marija Vegelj Pirc je po uvodnih pozdravih predstavila 
dolgoletno delovanje društva, se vsem zahvalila in izročila tudi dve donaciji. 
Sredstva za mamotom, 120.000 SIT, ki so jih zbrale prostovoljke v akciji Rožnati 
oktober 2004, je sprejela predsednica Europe Donne prim. Mojca Senčar. Dona-
cijo v višini 400.000 SIT pa je za Ustanovo za pomoč otrokom z rakom in krv-
nimi boleznimi namenil avstralski Slovenec Marijan Lauko na svojem humani-
tarnem Pohodu po Sloveniji 2004; sprejel jo je predstojnik hematoonkološkega 
oddelka Pediatrične klinike v Ljubljani mag. dr. Janez Jazbec. 

Gospa županja je v svojem slavnostnem nagovoru izrazila tudi svojo osebno 
naklonjenost in prizadevanje za program »Ljubljana, mesto prostovoljcev« in 
obljubila, da bo še naprej po svojih močeh pomagala društvu. Nato je popeljala 
vse udeležence v nove društvene prostore, ki jih je ob prisotnosti predsednice 
društva Marije Vegelj Pirc in direktorja Onkološkega inštituta Zvonimirja Ru-
dolfa s simboličnim prerezanjem traku tudi slovesno odprla. Udeleženci so se 
v prijetnem druženju ob skromni pogostitvi iskreno veselili nove pridobitve.6

 Ljubljana, Poljanska cesta 14, 27. oktober 2004. 
Trenutek pred prerezanjem traku in vstopom v nove društvene 
prostore. Obojestransko veselje — županje Danice Simšič in 
predsednice društva Marije Vegelj Pirc. 
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Slovesnost blagoslovitve novih društvenih prostorov 
Ljubljana, 18 . januar 2005 

Povzemamo nekaj misli iz poročila Kristine Bajec.7 

Ob težkih preizkušnjah življenja številnim pomaga tudi 
vera. Mnogi v njej najdemo uteho, vzbuja nam upanje v 
ozdravitev in nas povezuje v medsebojni ljubezni. Vera, 
upanje in ljubezen – to je pomembno, je v nas in okoli nas. 
Znati moramo le prisluhniti sebi in drugim! 

Zato smo se nekatere članice društva že ob uradnem odpr-
tju društvenih prostorov dogovorile, da jih bo potrebno ob 
primerni priložnosti tudi blagosloviti. Bolniški župnik gos-
pod Miro Šlibar se je na našo prošnjo takoj prijazno odzval. 

Blagoslovitev je potekala v mirnem, še prazničnem ponovo-
letnem vzdušju, ob prisotnosti številnih članov/ic društva, 
ki jo je polepšala pevska skupina Nasmeh. Ob blagoslovu je 
gospod Šlibar spregovoril nekaj preudarnih besed in zaželel 
mnogo dobrega pri delu v novih prostorih. Podpredsednica 
društva Marija Kristl pa je razmišljala o miru … 

»V cerkvi slišimo: MIR VAM DAM. Ta mir je drugačen, je spokojen mir, je mir 
duše in mir srca. Pomaga nam, da laže premagujemo ovire na poti življenja, daje 
nam upanje in nas osrečuje. Želim, da bi v teh prostorih, ob ljudeh, ki tukaj dela-
jo, našli svoj mir vsi tisti, ki ga bodo iskali in potrebovali. Hvala gospodu Šlibarju 
za blagoslov, hvala pevski skupini Nasmeh in vsem za prijazno druženje.« 

  Blagoslovitev 
društvenih prostorov 
je opravil bolnišnični 
duhovnik g. Miro 
Šlibar. 

V prijaznem okolju 
je bilo tudi poslovno 

vodenje društva 
prijaznejše. Na 

timskem posvetu 
decembra 2006 so: 

gen. sekretar Blaž 
Bajec (z desne), 

predsednica društva 
Marija Vegelj Pirc 
in računovodkinja 

Andreja Žlebnik.  
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Prva redna zaposlitev, 2004 

S preselitvijo v nove prostore je bilo društvo postavljeno pred nove izzive, saj 
so ostali brez zavetja Onkološkega inštituta, ki jim je nudil vse od začetka mar-
sikatero ugodnost, tudi logistično. Spoznali so, da je za vodenje društva in ko-
ordinacijo dela nujno potrebna redna zaposlitev osebe, ki bo v pisarni društva 
tudi bolnikom vsak dan na voljo za informacije, za osebni in telefonski pogovor. 

Kmalu se je pokazala rešitev, ko je bila aktualna gen. sekretarka Firdeusa Purić 
pripravljena to delo opravljati profesionalno in zapustiti svoje delovno mesto na 
Onkološkem inštitutu na Oddelku za psihoonkologijo. V skladu s 26. členom 
Statuta, da generalni sekretar društva lahko delo opravlja prostovoljno ali pro-
fesionalno, je društvo v skladu z zakonom z njo sklenilo pogodbo o zaposlitvi z 
nastopom dela 1. novembra 2004. 

Ugodna okoliščina za odgovore na nove izzive je bila tudi upokojitev predse-
dnice Marije Vegelj Pirc, ki je bila od novembra 2003 po odhodu z Oddelka za 
psihoonkologijo v celoti predana prostovoljnemu delu za društvo. 

Društvo še danes deluje večinoma na prostovoljni bazi s samo enim zaposlenim. 
Prvo generalno sekretarko Firdeuso Purić je s 1. novembrom 2006 nasledil Blaž 
Bajec, leta 2017 pa je to mesto prevzela Mirjam Zalar Ribič. 

Generalni sekretarki in sekretar Društva onkoloških bolnikov Slovenije 
1986—2022

Firdeusa Purić, 1986—2006  

Na	Onkološkem inštitutu Ljubljana se	je	zaposlila	kot	medicinska	
sestra	na	preoperativnem	oddelku	in	po	7	letih	svojo	poklicno	pot	
nadaljevala	na	novem	Oddelku	za	psihoonkologijo.	Kot	dragocena	
članica	tima	z	velikim	posluhom	za	bolnikove	stiske	je	pomagala	uti-
rati	pot	novi	dejavnosti	in	se	ob	delu	dodatno	izobraževala.	Prevze-
la	je	tudi	administrativno	vodenje	oddelka	in	se	vključevala	v	nove	
pobude,	 še	 posebej	 pri	 uvajanja	 organizirane	 samopomoči	 Pot k 
okrevanju in	ustanavljanju	društev.	

S	 prostovoljskim	 delom	 je	 prevzela	 funkcijo	 prve	 tajnice/general-
ne	sekretarke	društva	onkoloških	bolnikov,	ki	 jo	 je	 zaključila	 s	pro-
fesionalnim	 delom	 (2004—2006).	 Bila	 je	 med	 ustanovnimi	 člani	
Društva	in	Europe Donne,	večletna	tehnična	urednica	glasila	Okno	
in	koordinatorka	dela	prostovoljk	na	Onkološkem	inštitutu	Ljubljana.	
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  Mirjam Zalar Ribič, 2017— 

Po	osnovni	izobrazbi	medicinske	sestre	se	je	njena	poklicna	pot	od-
vijala	v	oglaševalski	agenciji.	Nato	se	je	z	bogatimi	izkušnjami	podala	
na	samostojno	pot	osebnega	in	poslovnega	svetovanja.	

Ko	so	na	Društvu	iskali	novega	generalnega	sekretarja,	je	sprva	po-
nudila	 le	nekajmesečno	administrativno	pomoč.	Kmalu	se	 je	 izka-
zala	s	svojim	širokim	znanjem	in	pristno	človeško	naklonjenostjo	ter	
bila	 sprejeta	 tako	pri	 vodstvu	kot	pri	bolnikih	 in	prostovoljcih.	Tudi	

Med	vsestransko	vpetostjo	v	številne	projekte	si	 je	Firi*	za	bolnike	
vedno	 vzela	 čas	 in	 imela	 zanje	 lepo	 besedo.	 Imenuje	 jih	 za	 svoje	
učitelje	 življenja,	 ki	 so	 ji	 dali	 neprecenljivo	 popotnico	 za	 naslednjo	
poklicno	pot	—	znova	na	Onkološkem inštitutu Ljubljana.	

  Blaž Bajec, 2006—2017

Ko	je	diplomiral	iz	kulturologije	na	Fakulteti za družbene vede,	se	
je	pokazala	možnost	njegove	zaposlitve	na	mestu	generalnega	se-
kretarja	Društva.	Sprejel	je	izziv,	saj	mu	to	področje	ni	bilo	povsem	
tuje.	Že	kot	osnovnošolec	se	je	soočal	s	stisko	v	družini	ob	materini	
bolezni	 in	 spoznal	 podporo,	 ki	 jo	 daje	 program	 Pot k okrevanju.	
Imel	 je	tudi	že	nekaj	prostovoljskih	 izkušenj	v	programih	sociotera-
pevtskih	taborov.	

Več	kot	10	let	je	zvesto	služil	poslanstvu	društva	in	v	timskem	delu	
pomagal	 ohranjati	 profesionalnost	 delovanja	 z	 bogatitvijo	 temelj-
nih	 društvenih	 programov	 in	 izpeljavo	 različnih	 projektov.	 Posebej	
izpostavljamo	program	Svetovalnica na spletnih straneh,	ki	ga	je	
kot	strokovni	vodja	uspešno	koordiniral	in	razvijal.	Poleg	povezovanja	
z	 domačimi	 sorodnimi	 združenji	 je	 dragoceno	 tudi	 njegovo	 med-
narodno	sodelovanje.	Slednje	 je	obvladal	z	dobro	komunikacijo	 in	
nastopi	tako	doma	kot	v	tujini.	

In	ne	nazadnje	sta	njegovo	komunikacijo	z	bolniki	zaznamovala	so-
čutje	 v	 sprejemanju	 in	 zaupanje.	 Zato	 za	 mnoge	 še	 danes	 ostaja	
naš Blaž. Sam	pa	pravi,	da	ga	dragocene	izkušnje	iz	tega	obdobja	
spremljajo	tudi	na	njegovi	nadaljnji	poklicni	poti.

*	 Firi	je	vsem	znano	in	priljubljeno	klicno	ime	Firdeuse	Purić,	ki	ga	je	dobila	ob	
sprejemu	na	Onkološkem	inštitutu	Ljubljana	pri	glavni	sestri	Maji	Češarek,	češ	da	
se	Firdeusa	težko	izgovarja.
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sama	je	začutila,	da	je	to	njena	prava	poklicanost,	in	spoznala,	da	v	življenju	ni	naključij,	
saj	jo	je	pomoč	in	podpora	ljudem	zanimala	že	od	nekdaj.

Z	zavzetostjo	je	v	timskem	sodelovanju	skrbela,	da	je	delo	društva	nemoteno	potekalo	
z	izvajanjem	vseh	tekočih	in	načrtovanih	programov	ter	projektov.	V	času	epidemije	
zaradi	novega	koronavirusa	se	je	še	posebej	izkazala	pri	vzpostavljanju	in	koordinaciji	
delovanja	brezplačne	telefonske	številke	OnkoFON in	prve	ON LINE skupine za sa-
mopomoč.	Tudi	sama	je	bolnikom	vedno	na	voljo	za	pogovor.	Vesela sem, da lahko 
v čudovitem okolju prostovoljk/prostovoljcev dodam svoj kamenček v mozaik 
njihovega plemenitega poslanstva.

30 . obletnica delovanja društva, 2016

Ob visokem jubileju je Društvo poleg rednih programov pripravilo posebne ju-
bilejne akcije in dogodke, kot so: 

• družbeno odgovorna akcija ozaveščanja o moških rakih »Pravi moški« 
(str. 321), 

• srečanje skupin za samopomoč v Prekmurju in 
• sprejem pri predsedniku RS. 

»Srečanje 3 x 30«  
Turnišče, Odranci, 18 . junij 2016

Jubilejna prireditev za bolnike ob 
30. obletnici Društva onkoloških 
bolnikov Slovenije je bila poimeno-
vana »Srečanje 3 x 30« zato, ker sta 
skupini za samopomoč Ljubljana in 
Murska Sobota skupaj z društvom 
slavili tudi svojo 30. obletnico. 
Zbralo se je okrog 260 članov/čla-
nic iz 20 skupin za samopomoč bol-
nikov z rakom, ki delujejo v okviru 
programa Pot k okrevanju.8 

Udeleženci jubilejnega srečanja so se najprej zbrali  
v Turnišču, v cerkvi Marije Vnebovzete.  

Bogoslužje je vodil pater Toni Brinjovc.  
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Udeleženci z vseh koncev Slovenije so se pričeli zbirati v Turnišču, v prelepem 
parku ob cerkvi Marije Vnebovzete, in bili deležni pristne gostoljubnosti prek-
murskih članic in župnijske Karitas. Z odprtimi rokami jih je sprejel tamkajšnji 
župnik p. Toni Brinjovc, ki je ob 11. uri daroval sveto mašo v znameniti turniški 
romarski cerkvi, prvič omenjeni že leta 1267. Turnišče so si izbrali prav zaradi 
p. Tonija, večletnega bolniškega duhovnika na Onkološkem inštitutu in v UKC 
Ljubljana. 

Srečanje so nadaljevali v Odrancih, v gostilni Štefana Bogdana, s pogostitvijo in 
z bogatim programom. S svojimi nastopi so jih razveseljevali Vokalna skupina 
Angelski biseri, Folklorna skupina Prlek – KD Manko Golar Ljutomer in Duo 
Matej Band. Na jubilejni torti so upihnili 30 svečk, si nazdravili, izrekli zahvale, 
zapeli in zaplesali. 

Posebno veselje so jim pripravile članice skupine Murska Sobota z bogatim sre-
čelovom in z darilci za spomin – ročno so za vse izdelale lep makov cvet in žitni 
klas. Ljubljanska skupina pa je vsakemu udeležencu podarila akvarel Mostovi, 
katerega avtorica je bila njihova članica Jasminka Ćišić. 

Poslovili so se v prisrčnem vzdušju pristnega prijateljstva in si zaželeli vse dobro. 

ŽIVIMO DRUG ZA DRUGEGA!8 

  Praznovanje so nadaljevali v Odrancih, v gostilni Štefana Bogdana, s pogostitvijo in bogatim programom. 
Veselo rajanje so zaključili ob veliki jubilejni torti: »Vse najboljše za té, vse najboljše, drago društvo …«
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  Turnišče, 18. junij 2016.  
Zbrani z vseh delov Slovenije v prisrčnem vzdušju pristnega prijateljstva in hvaležnosti. Živimo drug za drugega! 

Sprejem pri predsedniku Republike Slovenije 
Ljubljana, 25 . marec 2016 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je ob jubilejni skupščini društva 
v Predsedniški palači gostil sprejem ob 30. obletnici delovanja Društva on-
koloških bolnikov Slovenije. Med povabljenimi gosti so bili prostovoljke in 
prostovoljci društva z lastno izkušnjo raka, ter strokovni sodelavci in men-
torji. 

Na sprejemu je predsednik republike Mariji Vegelj Pirc, predsednici društva, 
čestital za dolgoletno delo in se zahvalil vsem aktivnim članom, ki nudijo pomoč 
ljudem v bolezenskih stiskah. V zahvalo ji je podaril simbol ljubezni in dobrega, 
velikonočno pletenico v obliki srca, ki so jo izdelale podeželske ženske iz Dola 
pri Ljubljani. 

»Slovenija ima veliko srce, ima številne prostovoljce in prostovoljke, ki pomagajo, 
da je drugim lažje in boljše. Danes je prava priložnost, da to srce podarim naprej, 
kot simbolni znak dobrote, ki jo vi delite naokrog. Vaša pomoč je nenadomestlji-
va, saj je pomoč iz izkušenj,« se je zahvalil predsednik Pahor. 
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Marija Vegelj Pirc je v nagovoru povedala, da svečani sprejem razume kot pri-
znanje najvišje avtoritete njihovemu delu in prizadevanjem. Izpostavila je pro-
stovoljstvo, ki je po njenem eno najbolj plemenitih dejanj, ki jih ljudje lahko 
storimo za sočloveka v stiski in pomembno dopolnjuje celostno oskrbo bolni-
kov. Zahvalila se je prostovoljkam in prostovoljcem za predanost, nesebičnost 

in pozitivno energijo, ki jo namenjajo 
pomoči potrebnim. 

»Veliko število prostovoljcev dokazu-
je, da slovenska družba še vedno pre-
more in ceni temeljne vrednote, kot 
so solidarnost, nesebičnost, priprav-
ljenost pomagati in sočutje,« je svoje 
misli sklenila predsednica. 

K besedi je povabila dva prostovoljca 
z lastno izkušnjo z rakom, Marijo Vu-

  Aleksander Mežek je s svojim nastopom 
obogatil srečanje. Zapel je uglasbeno različico 
Prešernove pesmi Kam.

  Sprejem pri predsedniku Republike Slovenije, 25. marec 2016.  
Delovanje društva so prestavili Marija Vugrinec (z leve), Marjan Doler in Marija Vegelj Pirc. 
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grinec iz Skupine za samopomoč Murska Sobota, ki skupaj 
z društvom tudi slavi že 30 let delovanja, in Marjana Do-
lerja, ki sodeluje v akciji društva »Pravi moški«. Sprejem 
je obogatil glasbenik Aleksander Mežek, ambasador akcije 
»Pravi moški«, ki je zapel uglasbeno različico Prešernove 
pesmi Kam.9

Poudarili so, da društvo kot najstarejše humanitarno zdru-
ženje za onkološke bolnike v Sloveniji pomembno uvelja-
vlja ugled humanitarnega dela ter veljavo prostovoljstva 
in solidarnosti med ljudmi. Ustanoviteljici in predsednici 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije prim. Mariji Vegelj 
Pirc je predsednik Republike Slovenije Borut Pahor za pre-
dano, strokovno in človekoljubno delo v boju proti raku 
leta 2014 vročil odlikovanje – Medaljo za hrabrost. 

Marinka Ajdič

Vsakega srečanja v naši Skupini za samopomoč Novo mesto se srčno 
veselim, saj sem se prav v njej naučila živeti s težko boleznijo; vedno 
znova me osrečujejo naši objemi in pogovori. 

Eden izmed mojih najsrečnejših dni je bil letošnji 25. marec, ko sem 
se ob 30. obletnici društva udeležila slavnostnega sprejema v pred-
sedniški palači. Preden sem stopila mimo častne straže, sem iz rok 
prostovoljke s ponosom sprejela priponko — znak pripadnosti številni 
in trdno povezani družini onkoloških bolnikov.

Ko nam je predsednik podaril velikonočno pletenico, so me preplavili 
občutki ganjenosti, saj je s svojo prisotnostjo, z veličastnim darom in z 
izbranimi besedami dokazal, da tudi on premore veliko srce, da tudi on 
čuti z nami. Globoko so se me dotaknile in opogumile besede prosto-
voljke, petje Aleksandra Mežka pa me je navdalo s toplino in s spozna-
njem, da lahko tudi s pesmijo v srcu zrem v lepo in srečno prihodnost. 

Kako veselo je zadonela pesem Kol‘kr kapljic, tol‘ko let, ki smo jo vsi 
skupaj s predsednikom navdušeno zapeli! Ponosna sem bila ob foto-
grafiranju in vesela ob slovesu, ko sem prejela še rdeči tulipan, s kate-
rim nas je predsednik razveselil ob materinskem dnevu.

Po sprejemu smo odšli v Cankarjev dom, kjer je potekala redna letna 
skupščina društva, ki ji je sledilo prisrčno druženje, na katerem je bil 
vsak deležen koščka velikonočnega srca — simbola ljubezni in dobrote. 
Hvala zanj! 

Za vse nepozabne trenutke tega lepega dne — ISKRENA HVALA! 8

 Predsednik republike Borut Pahor je društvu  
v znak zahvale podaril velikonočno pletenico, ki so 
jo izdelale podeželske ženske iz Dola pri Ljubljani: 
»Danes je prava priložnost, da to srce podarim 
naprej, kot simbolni znak dobrote, ki jo vi delite 
naokrog.«
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Viri

[1]	 Glasilo	Okno	1987;	julij	(01):	2—3.	
[2]	 Glasilo	Okno	1988;	oktober	(03):	9.	
[3]	 Glasilo	Okno	1988;	marec	(02):	2—4.	
[4]	 Glasilo	Okno	1991;	april	(08):	12.	
[5]	 Glasilo	Okno	1997;	11	(1):	47.
[6]	 Glasilo	Okno	2004;	18	(2):	52—53.	
[7]	 Glasilo	Okno	2005;	19	(1):	53.	
[8]	 Glasilo	Okno	2016;	30	(1)	68—70.
[9]	 Glasilo	Okno	2016;	30	(1):	60—63.	

Jubilejna skupščina Društva onkoloških bolnikov Slovenije 
Ljubljana, 25 . marec 2016 

Po sprejemu v predsedniški palači so se člani, slovesno razpoloženi, zbrali v 
Cankarjevem domu na redni letni skupščini. Gostja prim. Mojca Senčar, pred-
sednica Europe Donne, je ob čestitki zaželela, da bi društvi tudi v prihodnje 
dobro sodelovali. Predsednici prim. Mariji Vegelj Pirc se je še posebej zahvalila 
za njeno vizijo in odločitev, da se je društvo leta 1992 pridružilo evropski po-
budi (Europa Donna) in potem tudi pri nas omogočilo ustanovitev združenja 
Europa Donna. 

Skupščina je sprejela letno poročilo o delu društva za leto 2015 kot tudi delovni 
in finančni načrt za leto 2016. Poleg rednih programov je društvo pripravilo po-
sebne jubilejne akcije in dogodke, kot sta družbeno odgovorna akcija ozavešča-
nja o moških rakih »Pravi moški« in srečanje skupin za samopomoč v Prekmur-
ju. Društvo je sprejelo tudi zavezo, da bo še naprej sklepalo ustrezne domače in 
mednarodne povezave za uresničevanje svojega poslanstva.9

  Ob 30-letnem jubileju je predsednik Republike Slovenije Borut Pahor sprejel predstavnike Društva 
onkoloških bolnikov Slovenije.

Foto: Uroš Zagožen 
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Foto: Uroš Zagožen 

POSLANSTVO IN RAZVOJ DRUŠTVENIH PROGRAMOV

Psihosocialni programi nevladnih organizacij so postali pomembna dopolnitev 
psihosocialnih programov znotraj zdravstvenega sistema. V Sloveniji na podro-
čju raka deluje sedaj že 14 društev; osnovni podatki so na spletni strani Držav-
nega programa obvladovanja raka (www.dpor.si). Svojemu poslanstvu sledijo 
prek naslednjih dejavnosti: 

• informiranje, 
• svetovanje, 
• organizirana samopomoč, 
• zagovorništvo in 
• opolnomočenje. 

Zagovorniki bolnikov s svojim znanjem, mnogokrat tudi z lastno izkušnjo bo-
lezni, nagovarjajo laično, strokovno in politično javnost. Ozaveščajo o določeni 
pereči zdravstveni problematiki in pozivajo k njenemu reševanju. Ključna nalo-
ga pri tem je dejavnost, usmerjena v ohranjanje zdravja vseh ljudi, in sodelova-
nje bolnikov pri za njih pomembnih odločitvah – kot pravi geslo Evropske zveze 

bolnikov z rakom (European Cancer Patient Coalition, ECPC, www.ecpc.org): 
»Nič o nas brez nas!« 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije svoje poslanstvo uresničuje z naslednjimi 
temeljnimi programi, ki jih bomo v nadaljevanju podrobneje opisali: 

• POT	K	OKREVANJU	—	ORGANIZIRANA	SAMOPOMOČ	BOLNIKOV	Z	RAKOM,	

• PUBLIKACIJE	ZA	BOLNIKE	IN	GLASILO	OKNO,

• OZAVEŠČANJE	O	RAKU	ZA	ZDRAV	ŽIVLJENJSKI	SLOG,

• SVETOVALNICA	NA	SPLETNIH	STRANEH.
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POT K OKREVANJU — ORGANIZIRANA SAMOPOMOČ 
BOLNIKOV Z RAKOM

Načelo samopomoči temelji na dejstvu, da si ljudje z enako izkušnjo bo-
lezni in s podobnimi težavami najlaže zaupajo svoje stiske in učinkovito 
nudijo oporo z globoko empatijo in razumevanjem ter izmenjavo izkušenj. V 
programu Pot k okrevanju, ki jo izvajajo posebej usposobljeni prostovoljci/
prostovoljke z lastno izkušnjo raka, se prepletata individualna in skupinska 
samopomoč.

Več	o	razvoju	in	prvih	korakih	uvajanja	programa	Pot k okrevanju smo	predstavili	v	poglavju	Psi-
hoonkologija	pod	naslovom	Uvajanje prostovoljnega dela na Onkološkem inštitutu	(str.	38).	

INDIVIDUALNA SAMOPOMOČ 

Pričetek delovanja prostovoljk na Onkološkem inštitutu Ljubljana, 1984 

Uradni pričetek delovanja programa Pot k okrevanju sovpada z odprtjem Od-
delka za psihoonkologijo leta 1984, ko sta prvi usposobljeni prostovoljki Vida 
Zabric in Rozi Kirbiš pričeli z rednimi obiski bolnic na pooperativnem oddelku 
stavbe A Onkološkega inštituta. Enkrat tedensko sta po bolniških sobah obisko-
vali bolnice po operaciji dojke, ki jih je predhodno o obisku ustno obvestila me-
dicinska sestra Firdeusa Purić z Oddelka za psihoonkologijo in njihov poimen-
ski seznam vpisala v knjigo za obiske prostovoljk. Delo, skladno s pravili pro-
grama Pot k okrevanju, je potekalo v dogovoru z vodstvom oddelka in Inštituta. 
A sprva je bilo še precej nezaupanja in eden od zdravnikov je celo prepovedal 

vstop prostovoljkam v bolniško sobo. 

Po 7 letih so spremenili način delo-
vanja, tako da so prostovoljkam na 
oddelku enkrat tedensko zagotovili 
poseben prostor za individualni po-
govor z bolnico, ki se je o tej možnos-
ti predhodno seznanila prek pisnega 
obvestila.1

  Medicinska sestra je vsaki bolnici po operaciji 
dojke izročila pisno obvestilo o možnosti obiska 
prostovoljke. 
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Drugi obisk Francine Timothy v Sloveniji, 7 .—8 . oktober 1987 

Predsednica mednarodnega gi-
banja Reach to Recovery (RRI) 
Francine Timothy se je rada od-
zvala ponovnemu vabilu na obisk 
in se veselila napredka, ki je bil 
storjen v 5 letih. 

Prvi dan obiska je bilo na Onko-
loškem inštitutu delovno srečanje 
s prostovoljkami in strokovnim 
timom; vabljene so bile tudi kan-
didatke za prostovoljke iz drugih 
krajev Slovenije in zainteresirano 
zdravstveno osebje. Gostja se je 
podrobno seznanila z izvajanjem 
zastavljenega programa in od-
govarjala na številna vprašanja, 
predvsem v zvezi s konkretnimi 
primeri vseh treh takrat delujo-
čih prostovoljk. Bila je navdu-
šena nad njihovo vztrajnostjo in 
zagnanostjo ter podporo, ki so jo 
imele v zdravnici in Oddelku za 
psihoonkologijo. Gospa Timothy 
je prisotne znova navdušila s svo-
jim znanjem in številnimi nasve-

  Prostovoljka Vida Zabric je obiskala 
bolnico po operaciji dojke na pooperativnem 
oddelku stavbe A. 

Vida Zabric (z leve), Francine Timothy,  
Olga Shrestha, prevajalka  

  Onkološki inštitut, 7. oktober 1987. 
Delovno srečanje Francine Timothy s prostovoljkami in 
strokovnim timom. 
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ti, predvsem pa s svojo karizmo in vizijo medsebojne pomoči žensk z rakom 
dojk po vsem svetu. 

Drugi dan obiska je gostja predavala na občnem zboru Društva onkoloških bol-
nikov Slovenije, o čemer smo že poročali (str. 116).

Širitev programa po Sloveniji 

Prostovoljke, združene v Sekcijo prostovoljk s predsednico Vido Zabric na čelu, 
so si skupaj z Oddelkom za psihoonkologijo prizadevale, da bi program zaživel 
tudi v drugih bolnišnicah. 

Pot izbire prostovoljk je šla prek skupin za samopomoč oz. sekcij žena po opera-
ciji dojke, ki so se ustanavljale po različnih krajih Slovenije. Sledile so prve uspo-
sobljene prostovoljke, ki so bile umeščene v splošne bolnišnice Slovenj Gradec 
(1989), Nova Gorica (1989), Maribor (1992) in Novo mesto (1993). 

Pri tem so skrbno načrtovali programe usposabljanja prostovoljk, njihove-
ga tekočega izobraževanja in supervizije. Le-ti so se z leti dopolnjevali in 
vključevali vse prostovoljce tako za individualno kot za skupinsko delo, a 
temeljne postavke izobraževanja ostajajo v veljavi še danes. 

  Gostja je bila navdušena nad vztrajnostjo in zagnanostjo prostovoljk in nad podporo, ki jim jo nudi Oddelek 
za psihoonkologijo. Enako pohvalno se je izrazila tudi prof. Božena Ravnihar (ob gostji 2. z desne).

  V spominski 
društveni album je 
Francine Timothy 
napisala: »Tako zelo 
sem bila srečna tukaj 
z vami vsemi. Svoje 
delo opravljate z 
entuziazmom ... in 
ljubeznijo. Želim vam 
vso srečo in se vam 
zahvaljujem iz vsega 
srca.«
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Začetno usposabljanje1

Kandidatka je lahko ženska, ki je najmanj pred dvema letoma uspešno prestala 
zdravljenje raka dojk, je dobro rehabilitirana, telesno in duševno zdrava.

Začetno usposabljanje je obsegalo 6-dnevni trening z 2- do 3-tedenskimi pres-
ledki, s čimer je kandidatka pridobila čas za sprotno osvajanje znanja iz doblje-
nega pisnega gradiva in za premišljevanje o primernosti svoje odločitve. 

1 . dan – predstavitev kandidatk in izpolnitev vprašalnika, predstavitev 
programa in pravil Pot k okrevanju, učenje komunikacije s po-
udarkom na treh elementih: biti, ravnati, reči. Praktično učenje 
obiska z igro vlog. 

2 dan – medicinski del s predavanji onkologov; kandidatke imajo mož-
nost za razjasnitev ev. vprašanj v zvezi z lastno izkušnjo raka 
dojk. Sledi praktično učenje obiska z nadaljevanjem učenja po-
govora — kako biti na voljo, kako znati poslušati in razumeti 
bolničine probleme ter ji pomagati pri iskanju rešitev.

3 . dan – psihološko svetovanje, ki kandidatkam pomaga pri spoznavanju 
samega sebe glede osebnostnih lastnosti, katerih uvid je potre-
ben za delo prostovoljke. Opravijo psihološko diagnostiko in in-
dividualne pogovore pri psihoonkologu in kliničnem psihologu. 
Nato nadaljujejo z igranjem vlog pred kamero ob različnih pri-
merih bolnic. V skupini nato ob video-posnetkih proučijo vsak 
pogovor kandidatke in se učijo konkretnih pravil za najprimer-
nejši način vodenja pogovora.

  Maribor,  
17. junij 1998. 
Umestitev novih 
prostovoljk Marije 
Kristl (prva z leve) in 
Jane Fink (podpisuje 
izjavo) v Splošni 
bolnišnici Maribor 
ob prisotnosti 
tamkajšnjega 
predstojnika doc.  
dr. Boruta Goriška in 
predsednice društva 
Marije Vegelj Pirc. 
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4 . dan – učenje celotnega obiska, ki ga predstavi najprej prostovoljka ko-
ordinatorka, in obsega od pozdrava in pogovora tudi vse praktič-
ne nasvete. Bolnico seznani z ortopedskimi pripomočki (prsna 
proteza, lasulja, kopalke, nedrček), ji ponudi začasno prsno pro-
tezo v primeru celotne odstranitve dojke in društvene publikaci-
je. Vsaka kandidatka ima možnost, da nastopi kot bolnica in kot 
prostovoljka. Pri analizi vsakega pogovora sodeluje vsa skupina.

5 . dan – kandidatka se ob prostovoljki mentorici/koordinatorki seznanja 
z obiskom bolnice na Onkološkem inštitutu, 3- do 5-krat. Gre 
za individualno učenje, ko je ob obisku prisotna, ga opazuje in 
kasneje s prostovoljko analizira le ena kandidatka. Pomembna je 
tudi psihična priprava, ko se s pomočjo znanih metod sprošča-
nja osredotočata na srečanje z bolnico, ki je zanju še neznanka.

6 . dan – uvajanje/umestitev nove prostovoljke v bolnišnici njenega delo-
vanja. Strokovni vodja programa in prostovoljka koordinatorka 
se dogovorita z oddelčnim strokovnim timom za sestanek, da 
predstavijo novo prostovoljko in se dogovorijo o prihodnjem so-
delovanju. 

Ob tej slovesni priložnosti nova prostovoljka podpiše izjavo, da bo ostala zvesta 
načelom programa Pot k okrevanju in po pravilih izpolnjevala svoje obveznosti. 
Dobi priponko, da se bo pri obiskih lahko identificirala, in diplomo (za slovesno 
podelitev diplom se društvo lahko odloči tudi drugače). 

  Ljubljana, Onkološki inštitut, 12. februar 2002.
Rednega supervizijskega srečanja so se prvič udeležile tudi 3 nove prostovoljke. Na zaključni slovesnosti  
so prejele diplomo, identifikacijsko priponko in podpisale izjavo. V ospredju prostovoljka iz Nove Gorice  
Ivanka Žigon s svojo prostovoljko mentorico Katarino Markič. 
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Redno izobraževanje delujočih prostovoljk in supervizija 

Za redno izobraževanje in supervizijska srečanja je v sodelovanju z Oddelkom 
za psihoonkologijo v okviru Društva skrbela odgovorna skupina strokovnjakov 
in prostovoljk, ki se je kasneje po novem Pravilniku preoblikovala v Koordina-
cijski odbor (2006). V kraju delovanja so bili prostovoljkam na voljo mentorji 
za individualno reševanje ev. trenutnih stisk, 3-krat letno pa so se vse zbrale v 
Ljubljani na skupinskem supervizijskem srečanju, po potrebi z dodano strokov-
no temo. 

Za redna izobraževanja je društvo organiziralo vsaki dve leti 2- do 3-dnevne 
seminarje in prostovoljkam občasno omogočalo udeležbo na seminarjih v orga-
nizaciji zdravstvenih institucij ali sorodnih združenj. 

»Naš način usposabljanja novih prostovoljk in redno izobraževanje delujočih prostovoljk je 
bil kot najbolj ustrezen sprejet v priročnik »Reach to Recovery«, Vida Zabric pa imenova-
na za članico mednarodnega odbora RRI pri UICC s sedežem v Ženevi (na 6. Konferenci  
Reach to Recovery v Dublinu, 1990). Svoje poslanstvo je Vida odlično opravljala več zapo-
rednih mandatov. Največje priznanje pa smo doživeli, ko nam je bila zaupana organizacija 
10. Konference RRI v Ljubljani, leta 1998.«1

  Ljubljana, Onkološki inštitut, 13.—14. oktober 1988.  
Prostovoljke za individualno samopomoč v bolnišnicah so se udeležile 1. seminarja za program Pot k okrevanju. 
Na sliki skupaj z mentoricami: Milena Čičić (z leve), Marjeta Antončič, Jožica Kotnik, Miša Orel, Helena Šolar, 
Maura Sluga, Ana Osrečki, Vesna Radonjič Miholič, Kristina Feher, Jana Arčon, Draga Rožič, Vida Zabric, Štefka 
Plahuta, Ivanka Pavlovič, Rozi Kirbiš, Firdeusa Purić, Nikica Stegmüller Tribnik, Marija Vegelj Pirc.
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Novosti v razvoju programa  
individualne samopomoči bolnikov 
z rakom 

Oblika samopomoči, ki se je pričela z 
obiski bolnic po operaciji dojk na bol-
niških oddelkih, se je kasneje zaradi 
krajšanja hospitalizacije po vse manj 
radikalnih operacijah nadgrajevala z 
ambulantnimi osebnimi pogovori in/
ali svetovanjem po telefonu. 

Vse bolj pa se je kazala potreba po 
psihosocialni podpori tudi pri bolni-
kih z drugimi vrstami raka kot tudi 
pri njihovih svojcih. Po vztrajnih pri-
zadevanjih in skrbnih pripravah so ob 

razumevanju vodstva leta 2009 uspeli pridobiti prostor in vzpostaviti društveni 
info center na Onkološkem inštitutu Ljubljana in leta 2012 v Univerzitetnem kli-

ničnem centru Maribor. Prostovolj-
ke/prostovoljci so bili tako dnevno 
na voljo bolnikom/bolnicam z rakom 
in njihovim svojcem za informacije, 
svetovanje in nudenje publikacij.2, 3 
Prostor info centra na Onkološkem 
inštitutu društvo od leta 2017 po do-
govorjenem urniku deli še z drugimi 
društvi (Europa Donna, EuropaCo-
lon, Hospic, L&L).

  Maribor, 1. januar 2012. 
Strokovna direktorica UKC Maribor Darja Arko  
(z leve) in predsednica društva Marija Vegelj Pirc sta 
s prerezanjem traku slovesno odprli 2. društveni  
info center, na Ginekološki kliniki UKC Maribor.

  Ljubljana, 20. april 2009. 
Slovesno odprtje društvenega info centra na 
Onkološkem inštitutu v pritličju stavbe D. V skupno 
zadovoljstvo sta trak prerezali direktorica inštituta 
Ana Žličar in predsednica društva Marija Vegelj Pirc. 
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POT K OKREVANJU — INDIVIDUALNA SAMOPOMOČ, 1984—2019

Po kronološkem zaporedju so navedene vse bolnišnice z letnico uvedbe progra-
ma Pot k okrevanju (pri nekaterih tudi z letnico prenehanja delovanja) kot tudi 
poimenski seznam vseh prostovoljk/prostovoljcev v obdobju 35 let. 

Imena aktualnih prostovoljk/prostovoljcev v letu 2019 so označena s krep-
ko pisavo.

1. ONKOLOŠKI INŠTITUT LJUBLJANA (1984) 
 Prostovoljke: Vida Zabric, Rozi Kirbiš, Kristina Feher, Egidija Skubic, 

Helena Šolar, Milena Čičić, Ivanka Pavlovič, Majda Šmit, Nataša Ko-
govšek, Nevenka Stritar, Jožica Mestnik, Katarina Oberžan, Marijana 
Rojnik, Mojca Vivod Zor, Neva Marolt, Nataša Elvira Jelenc, Marija 
Čuk, Cvetka Smolič, Mija Sršen, Jana Lemaić, Marjan Doler, Breda 
Brezovar Goljar. 

2. SB NOVA GORICA (1989) 
 Prostovoljke: Maura Sluga, Ema Slivnjak, Meta Antončič, Anamarija 

Černe, Katarina Markič, Vera Lozar, Ivanka Žigon. 

3. SB SLOVENJ GRADEC (1989)
 Prostovoljke: Štefka Plahuta, Ana Osrečki, Draga Rožič, Marija Verb-

lač, Marija Jeromel, Ema Skrube.

4. SB MARIBOR (1992) 
 Prostovoljke: Marija Mrdža, Marija Uran, Jožefa Vori, Jana Fink, Mari-

ja Kristl, Zdenka Senekovič, Silva Klemenčič, Silva Krsnik, Nevenka 
Jerabek, Jožica Mestnik, Mija Sršen, Marina Burjan, Marija Krajnc, 
Marija Vugrinec. 

5. SB NOVO MESTO  
(1993–1997)

 Prostovoljke:  
Marija Kos,  
Milka Lenič. 

6. SB CELJE (1994)
 Prostovoljke:  

Draga Rožič, Iva Božič,  
Berta Hlastec, Marina  
Burjan, Ema Kruhar,  
Marija Krajnc.

7. SB IZOLA (2008–2016)
 Prostovoljka:  

Neva Mavrič. 

  Z informativnimi zgibankami so širili program  
Pot k okrevanju po vsej Sloveniji; razvrščali so jih po 
barvi glede na dodane lokalne informacije o kontaktih za 
individualni obisk ali vključitev v skupino za samopomoč. 
Izdelava: Jernej Pirc, januar 1992. 
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SKUPINE ZA SAMOPOMOČ 

Vzpostavljanje programa Pot k okrevanju, tako skupinske kot individualne sa-
mopomoči, izvira iz prve terapevtske skupine žensk z rakom dojke, ki je bila 
ustanovljena leta 1980 na Onkološkem inštitutu na pobudo bolnic, vključenih 
v raziskovalno nalogo za študentsko Prešernovo nagrado. O delu te skupine in 
drugih predhodnikih Društva smo že pisali. Skupine so se hitro širile po vsej 
Sloveniji v sodelovanju z lokalnimi zdravstvenimi ustanovami, ki so jim veči-
noma nudile tudi prostor za srečanja. Vsebinske in organizacijske oblike ter po- 
imenovanja skupin so se skozi čas spreminjale in dopolnjevale – od Sekcije žena 
po operaciji dojke do Skupin za samopomoč bolnikov z rakom. To pomeni, da 
so skupine postale odprte za vse bolnike, moške in ženske, z različnimi vrstami 
raka. A osnovna načela ostajajo enaka. 

1986  Pot k okrevanju  
Sekcija	prostovoljk	za	individualne	obiske	v	bolnišnicah	in	Sekcije	žena	po	ope-
raciji	dojke	

1997  Pot k okrevanju — organizirana samopomoč žensk z rakom 
dojke 
Individualna	samopomoč	in	skupine	za	samopomoč

2013  Pot k okrevanju — organizirana samopomoč bolnikov z rakom 
Individualna	samopomoč	in	skupine	za	samopomoč	

V skupini za samopomoč se srečujejo ljudje s podobnimi situacijami, zato vsak-
do lahko predvideva, da bo v skupini sprejet, da bodo pozorno prisluhnili nje-
govim težavam in ga podprli pri iskanju rešitev. Ob spoznavanju, da imajo tudi 
drugi podobne težave – spoznanje, da s podobnimi težavami nisi sam in osam- 
ljen –, se človek razbremeni in okrepi v prepričanju, da bo težave mogoče ob-
vladati.4

Vsako skupino vodi prostovoljski tim – prostovoljka/prostovoljec koordinator 
skupine (z lastno izkušnjo raka) in strokovni vodja skupine (s potrebnim psi-
hološkim in medicinskim znanjem). V skladu s Pravilnikom programa Pot k 
okrevanju morajo zadostiti enakim pogojem kot tisti za individualno delo in 
uspešno opraviti začetno usposabljanje, slediti tekočemu izobraževanju in se 
udeleževati skupinskih supervizij 2-krat letno. 

Pomembno je, da je vodja skupine ustrezno strokovno usposobljen, tenkočuten 
pri prepoznavanju medčloveških odnosov in pripravljen, da se tudi sam nenehno 
uči prepoznavati lastne stiske in doživljanje ter razvijati veščine za njihovo obvla-
dovanje. Za doseganje zastavljenih ciljev skupin za samopomoč je nujno potreb-
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no vzpostaviti in ohranjati ustrezno vzdušje v skupini, ki ga označujejo predvsem 
strpnost, zaupnost, odprtost, medsebojno sprejemanje in spoštovanje.4

Skupine	za	samopomoč	so	odprtega	tipa,	poleg	rednih	mesečnih	srečanj	po	potrebi	organizirajo	
manjše	skupine	za	različne	interesne	dejavnosti	in	sodelujejo	v	skupnih	društvenih	programih.	

POT K OKREVANJU — SKUPINE ZA SAMOPOMOČ, 1984—2019

Po kronološkem zaporedju in kraju delovanja z letnico ustanovitve (pri neka-
terih tudi z letnico prenehanja delovanja) so navedene skupine za samopomoč 
bolnikov z rakom in tudi poimenski seznam vseh njihovih prostovoljk koordi-
natork in prostovoljcev, strokovnih vodij in sodelavcev v obdobju 35 let. 

Imena aktualnih prostovoljskih timov v letu 2019 so označena s krepko pi-
savo. 

1. LJUBLJANA (1984)
 Prostovoljke koordinatorke: Marija Zupan, Jožica Češnovar, Metka 

Bregar, Ana Vidmar, Marijana Rojnik, Jožica Mestnik. Strokovne 
vodje: Marija Vegelj Pirc, dr. med., Jelka Lečnik, viš. med. ses., Andre-
ja C. Škufca Smrdel, univ. dipl. psih., Olga Koblar, viš. med. ses. 

2. MURSKA SOBOTA (1986) 
 Prostovoljke koordinatorke: Sidonija Rekar, Marija Vugrinec. Stro-

kovni vodji: Nikica Tribnik Stegmüller, dr. med., Zdenka Škrilec, dipl. 
m. s. Strokovni sodelavec: Jože Magdič, dr. med. 

3. VELENJE (1987)
 Prostovoljke koordinatorke: Vera Zupančič, Tatjana Dmitrovič, Jožica 

Strmčnik, Pavla Časl, Tilka Bubik. Strokovne vodje: Aleksandra Žu-
ber, dr. med., Zvonka Sevšek, univ. dipl. psih., Danica Dražnik, univ. 
dipl. psih. 

4. NOVA GORICA (1988)
 Prostovoljke koordinatorke: Mavra Sluga, Fani Bitežnik, Metka Puc, 

Anamarija Remiaš. Strokovni vodje: Ivan Kodelja, univ. dipl. psih., 
Milojka Srebrnič Györfi, prof. def., Urška Bokal, dr. med. Strokovni 
sodelavec: Vanja Jelinčič, dr. med. 

5. MARIBOR (1989) 
 Prostovoljke koordinatorke: Nada Rojs, Dubravka Bezjak, Milica Pleč-

ko, Ana Simonič, Silva Javornik, Ana Klenovšek. Strokovni vodji: Jo-
žica Gamse, dr. med., Arijana Steblovnik, univ. dipl. psih. Strokovna 
sodelavka: Irena Lukas, dr. med.
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6. TRBOVLJE (1989) 
 Prostovoljke koordinatorke: Tončka Odlazek, Mira Bebar, Lidija 

Hutar. Strokovne vodje: Majda Ulaga Pust, dr. med., Zdenka Deže-
lak, dipl. m. s., Gabriela Hostnik, viš. med. ses. Strokovna sodelavka: 
Marjana Jazbec, viš. med. ses.

7. NOVO MESTO (1990) 
 Prostovoljke koordinatorke: Emilija Kregar, Vera Dvoršak. Strokovne 

vodje: Terezija Krese, dr. med., Mojca Prah, viš. med. ses., Marija To-
mazin, viš. med. ses., Jana Hosta, univ. dipl. psih. 

8. SLOVENJ GRADEC (1991) 
 Prostovoljki koordinatorki: Nada Ekart, Sonja Osrajnik. Strokovni 

vodji: Ana Perše, viš. med. ses., Veronika Jezernik, dipl. m. s. Stro-
kovni sodelavec: Janez Gorjanc, dr. med., Darja Nabernik, univ. dipl. 
psih.

9. RADOVLJICA (1991–2013) 
 Prostovoljke koordinatorke: Ivanka Pavlovič, Nina Hladnik, Metka 

Žnidar, Nataša Kogovšek, Milena Šimnic. Strokovne vodje: Miloša 
Kos Ovsenik, univ. dipl. psih., Marija Seljak, dr. med., Marta Hudo-
vernik, dr. med., Tatjana Sodja, dr. med., Nataša Kogovšek, dipl. fizi-
ot., Mateja Lopuh, dr. med.

10. POSTOJNA (1994) 
 Prostovoljke koordinatorke: Romana Tiselj, Zdenka Čeč Paternost, 

Doroteja Soban. Strokovne vodje: Danica Hrovatin, dr. med., Kristina 
Bratina, univ. dipl. psih., Milena Pegan Fabjan, univ. dipl. psih. 

11. CELJE (1994) 
 Prostovoljke koordinatorke: Anka Seles, Bojana Vozlič, Milena Jer-

man, Fanika Sikole. Strokovni vodji: Breda Vuk Pilih, dr. med., Mari-
ja Travner, viš. med. ses.  

Dolenjske Toplice, 
13.—14. november 

2009. 
Ob zaključku  

2–dnevnega seminarja 
»Živimo drug za 
drugega« so bile 
vse udeleženke, 
prostovoljke in 

strokovne vodje,  
zelo zadovoljne.  
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12. IZOLA (1997) 
 Prostovoljke koordinatorke: Nuša Drofenik, Marija Drole, Marija To-

mišić. Strokovni vodji: Vesna Dujc, univ. dipl. psih., Jadranka Vrh 
Jermančič, dr. med. 

13. RIBNICA (1999)
 Prostovoljke koordinatorke: Milena Peterlin, Metka Marn, Marija 

Adamič. Strokovna vodja: Alenka Nadler Žagar, dr. med. Strokovni 
sodelavki: Anka Debeljak, dipl. m. s., Vera Horžen, psihoanal. psihoter. 

14. KRŠKO (2000) 
 Prostovoljka koordinatorka: Marija Stopinšek. Strokovni vodji: Vilma 

Siter, dr. med., Alenka Kunej, univ. dipl. psih. 

15. PTUJ (2000) 
 Prostovoljke koordinatorke: Danica Kmetec, Tanja Hrga, Danica Pi-

šek, Marjeta Munda Bratušek. Strokovni vodji: Mia Frangež, viš. 
med. ses., Jana Kozel, dipl. soc. geront. (UN), SMS. 

16. SEŽANA (2002) 
 Prostovoljki koordinatorki: Sonja Lozej, Aleksandra Pušnik. Strokov-

na vodja: Milena Pegan Fabjan, univ. dipl. psih. 

17. ČRNOMELJ (2003) 
 Prostovoljka koordinatorka: Nada Pezdirc. Strokovna vodja: Gorda-

na Pavlović Melinšek, dr. med. 

  Ljubljana, 6. september 2010.  
Redno mesečno srečanje skupine je bilo tokrat v znamenju praznovanja 30. obletnice s hvaležnim spominom na 
predhodnico — skupino pogumnih žensk, ki so se prvič sestale 1. septembra 1980 na Onkološkem inštitutu.

Foto: Janez Platiše
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18. KRANJ (2005–2016)
 Prostovoljke koordinatorke: Nataša Ude, Danica Štajer, Mira Pogač-

nik. Strokovni vodji: Erika Povšnar, vms., univ. dipl. ped., Marija Er-
žen, dipl. m. s. 

19. TRŽIČ (2009)
 Prostovoljec koordinator: Marko Perko. Strokovna vodja: Majda 

Šmit, dipl. m. s. Strokovna sodelavka: Nataša Kavar, dipl. m. s. 

20. KOPER (2010)
 Prostovoljka koordinatorka: Vida Šukljan, Gabrijela Kocjančič. Stro-

kovna vodja: Darka Verbič, univ. dipl. psih., Domen Hartte, mag. psih. 

21. ILIRSKA BISTRICA (2013)
 Prostovoljka koordinatorka: Zdenka Kaluža. Strokovna vodja: An-

dreja Vinšek Grilj, dr. med.. 

22.  JESENICE (2017)
 Prostovoljka koordinatorka: trenutno brez. Strokovna vodja: Ksenija 

Noč, dipl. m. s. 

V Ljubljani sta nekaj časa delovali še dve skupini:

• Skupina za samopomoč bolnikov z rakom mod (2004–2007)
 Prostovoljec koordinator: Gregor Pirc. Strokovni vodji: Irena Jakopa-

nec, dr. med., Andreja C. Škufca Smrdel, univ. dipl. psih. 

• Skupina za samopomoč ljudi z rakom pljuč (2008–2009)
 Prostovoljka koordinatorka: Milena Mramor. Strokovna vodja: Marija 

Vegelj Pirc, dr. med. 

  Soteska, Novo mesto, 6. junij 2015. 
Skupina za samopomoč Novo mesto je praznovanje svoje 25. obletnice pričela s slavnostno prireditvijo 
v Soteski pri Hudičevem turnu, njim dobro poznanem prizorišču kulturnih prireditev in tudi po zgodbah iz 
preteklosti.
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PROGRAM POT K OKREVANJU PRED NOVIMI IZZIVI ČASA

Ko je Svetovna zdravstvena organizacija 11. marca 2020 razglasila pandemijo 
zaradi novega koronavirusa, je tudi v Sloveniji dan za tem zavladala epidemija s 
potrebnimi zdravstvenimi in varnostnimi ukrepi. Javno življenje se je umirjalo 
in mestoma celo zastalo. To je močno prizadelo tudi bolnike, saj druženja v sku-
pinah za samopomoč niso bila več možna kot tudi ne osebni stiki s prostovoljci 
v bolnišnicah. 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije je na izziv epidemije oz. na prilagajanje 
življenju z novim virusom Covid-19 odgovorilo z uvedbo brezplačne telefonske 
številke OnkoFON in z odprtjem ON LINE skupine za samopomoč bolnikov z 
rakom.

Brezplačno svetovanje na telefonski številki 080 23 55 za bolnike in njihove 
svojce je na voljo vse dni v tednu med 9. in 17. uro. Prostovoljci/prostovoljke 
programa Pot k okrevanju so bili tudi sicer dosegljivi na svojih telefonskih šte-
vilkah, na OnkoFON-u, ki je zaživel 5. maja 2020, pa po dogovorjenem urniku 
na klice odgovarja več kot 20 usposobljenih prostovoljcev z osebno izkušnjo 
raka in strokovnjakov. Ob odprtju telefona se je predsednica društva Ana Žličar 
zahvalila vsem prostovoljcem, ki nesebično delijo svoj čas in izkušnje z bolniki, 
da bi jim bil čas diagnostike, zdravljenja in rehabilitacije prijaznejši. 

ON LINE skupina za samopomoč bolnikov z rakom
ON LINE skupina za samopomoč se srečuje vsak drugi četrtek v mesecu na 
spletni platformi ZOOM. Vodita jo strokovna vodja Jadranka Vrh Jermančič, 
dr. med., in prostovoljka koordinatorka skupine Breda Brezovar Goljar. Skupina 
je odprtega tipa, predhodne prijave zbirajo na naslovu društva dobslo@siol.net. 
Prvo srečanje je bilo 9. septembra 2021.
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PUBLIKACIJE ZA BOLNIKE IN GLASILO OKNO

Publicistična dejavnost je bila v društvu že od vsega začetka zelo pomemb-
na, saj bolnikovo sodelovanje in ustrezna informiranost prispevata k us-
pešnosti zdravljenja in rehabilitacije. Zato so pričeli izdajati svoje glasilo 
Okno, sodelovati z založbami in sami izdajati široko dostopne, brezplačne 
publikacije (zgibanke, knjižice/priročniki), ki so verodostojen nosilec stro-
kovnih informacij o raku in pomembno dopolnilo programa Pot k okrevanju 
ter celostne obravnave bolnikov.

SODELOVANJE Z ZALOŽBAMI 

V luči sodobne informacijske družbe in njene digitalizacije si je danes težko 
predstavljati, kako pomanjkljiv je bil nekoč dostop do informacij, še posebej za 
bolnike z rakom. Celo v komunikaciji z zdravnikom večinoma niso dobili od-
govorov na svoja vprašanja, ki si jih pogosto niti zastaviti niso upali. Pri tem ne 
čudi, da je bil še v zgodnjih sedemdesetih letih prejšnjega stoletja marsikateri 
zdravnik prepričan, da je v bolnikovo dobro, če mu zamolčimo diagnozo raka. 

Zato se nam zdi pomembno izpostaviti prve knjige, s katerimi so orali ledino in 
tudi v družbi spreminjali odnos do raka in obolelih. 

Državna založba Slovenije 

Ozdraveti
Carl Simonton et al.: Ozdraveti. Ljubljana: DZS, 1988. 

V sodelovanju z Državno založbo Slovenije je leta 1988 
izšla knjiga z naslovom OZDRAVETI – Kako preseči bo-
lezen z lastnimi močmi – Priročnik za bolnike z rakom in 
njihove svojce, s katero so na Oddelku za psihoonkologi-
jo v širši slovenski prostor vpeljali Simontonovo metodo 
sprostitve in nazornega predstavljanja, o čemer smo že pi-
sali v poglavju Psihoonkologija (str. 69).
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Založba Forma 7 

Ko je Marjan Remic, znani novinar in publicist, zbolel za rakom, je iskal infor-
macije v različnih knjigah, tudi alternativnih, saj o raku ni vedel skoraj nič. In 
bilo ga je zelo strah. Dokopal se je do osnovnega spoznanja: v boju z rakom je 
zelo pomembna volja do življenja. Začutil je, da lahko v tej smeri tudi sam 
nekaj prispeva za bolnike z rakom prek svoje založbe Forma 7. Začel je takoj, še 
med zdravljenjem se je oglasil na Oddelku za psihoonkologijo z idejo, da bi knji-
go o prehrani, ki jo je imel že v pripravi s priznanim strokovnjakom za prehrano 
prof. dr. Dražigostom Pokornom, predstojnikom Inštituta za higieno in soci-
alno medicino Univerze v Ljubljani (1941–2009), priredili za bolnike z rakom, 
ker zanje ni na voljo dovolj verodostojnih informacij. Razgrnil je svoje načrte 
za potrebe bolnikov, ki jih predvsem skrbi, kako živeti z rakom. Marija Vegelj 
Pirc je podprla njegova prizadevanja; vzpostavilo se je dolgoletno sodelovanje z 
Društvom, ki traja še danes, ko založbo vodi Neva Brun. 

S hrano nad raka
Dražigost Pokorn: S hrano nad raka. Ljubljana: Forma 7, 1991.

Knjiga je bila zelo dobro sprejeta, saj je s široko zastavljeno vsebino od splošnih 
smernic zdrave prehrane in nasvetov onkološkim bolnikom do alternativnih 
oblik prehrane z zanimivimi poudarki (npr. Makrobiotika po naše) nagovorila 
širok krog bralcev. Bila je dragocena, kot je 
uvodoma zapisal direktor Onkološkega in-
štituta doc. dr. Zvonimir Rudolf, tudi zato, 
ker ni bila plod modnih muh ali nekritič-
nega prepisovanja ali prevajanja tujih vi-
rov, ki običajno nimajo povezave z resnim 
strokovnim delom.
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Živeti z rakom

Bojan Pirc, Alenka Vodnik Cerar: Živeti z rakom. Ljubljana: TDS Forma, 1992. 

Urednik Marjan Remic, ki je bralce nagovoril s pomenlji-
vim podnaslovom »Nepogrešljiva spoznanja za bolnike, 
svojce in … še zdrave!«, je poleg avtorjev povabil k sode-
lovanju še 10 drugih strokovnjakov, dodal pričevanji dveh 
bolnic in uvodoma še svojo zgodbo spopadanja z rakom 
pod psevdonimom Miro Kavelj. Njegova pripoved, mes-
toma nekoliko kritična do zdravstva, je nekatere onkologe 
vznemirila, češ da je tako pisanje za bolnike škodljivo. A 
bolniki so bili hvaležni. 

»Onkološki inštitut je znan po prijaznih ljudeh – vseh po 
vrsti. Tudi ta knjiga je pisana prijazno, a dovolj resno. Vsem, 
ki se tam zdravimo, bo razširila in razložila vse, kar tam iz-
vemo, in pomagala, da bomo svojo bolezen bolje spoznali in 
jo premagali.« (revija Prijatelj, XXIV, št. 2, 1992)

Dober dan, življenje

Ronnie Kaye: Dober dan, življenje (prevod Bojan Illich). Ljubljana: Forma 7, 1994.

Ronnie Kaye, ameriška klinična psihologinja, je knjigo »Spi-
ning the Straw into Gold« (v slovenski izdaji Dober dan, živ-
ljenje) predstavila na 7. Mednarodni konferenci Pot k okre-
vanju v Trstu, 1992. Slovenske udeleženke so knjigo ponesle 
s seboj in si želele, da bi bila kmalu na voljo tudi v sloven-
ščini. Avtorica zelo tenkočutno in nazorno posreduje do-

življanja žensk v raznih fazah bolezni in jih preple-
ta z lastnimi izkušnjami, saj je tudi sama prestajala 
zdravljenje raka na obeh dojkah. Veliko prostora 

namenja informiranju, učenju zavedanja in izra-
žanja čustev ter tehnikam sproščanja in nazor-
nega predstavljanja. Knjigo so predstavili tudi v 
Zdravstvenem vestniku1, da bi zdravniki laže 
razumeli svoje bolnice in jim znali pomagati. 

  Avtorica Ronnie Kaye je obiskala Slovenijo leta 
1998 kot vabljena predavateljica na 10. Mednarodni 
konferenci Pot k okrevanju v Ljubljani. S posvetilom 
v slovenskem prevodu svoje knjige se je zahvalila 
Mariji Vegelj Pirc.
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Poti k zdravju 

Marija Vegelj Pirc: Poti k zdravju, avdiokasete. Ljubljana: Forma 7, 1994.

S 3-delnim kompletom avdiokaset z navodili in vajami za  
učenje Simontonove metode sproščanja in nazornega predstavljanja  
so dopolnili knjigo Ozdraveti. 

DRUŠTVENA ZALOŽNIŠKA DEJAVNOST 

V društvu so se od vsega začetka zavedali, da bolnik za aktivno in odgovorno 
sodelovanje pri zdravljenju potrebuje dovolj informacij, pri čemer so dragocena 
pomoč različni pisni viri. Potrebne informacije za bolnike, napisane s pisalnim 
strojem, so sprva ob podpori Onkološkega inštituta sami razmnoževali s fo-
tokopiranjem, šele po letu 1998 so se odprle nove možnosti. Takrat je bila v 
skladu z Zakonom o lastninskem preoblikovanju Loterije Slovenije ustanovljena 
Fundacija za financiranje invalidskih in humanitarnih organizacij v Republiki 
Sloveniji, FIHO, ki je z vsakoletnimi razpisi omogočala društvu dostop do javnih 
sredstev, s čimer so si vse do danes zagotavljali osnovna finančna sredstva za 
svoje programe in delovanje. 

Pri izdajanju publikacij je bilo nepogrešljivo sodelovanje društva z zdravstve-
nimi strokovnjaki, ki so zagotavljali verodostojnost in aktualnost strokovnih 
vsebin. Bolniki pa so s svojimi pričevanji osvetljevali drug vidik bolezni in opo-
zarjali na jezikovno raven sporočanja, ki mora biti bolniku in svojcem razum-
ljiva. Pri izvajanju organizirane samopomoči so bile pisne informacije vseskozi 
nepogrešljivo dopolnilo. V pogovoru izrečene besede, bodisi zdravnika ali pro-
stovoljca, bolnik lahko pozabi ali si jih zaradi čustvene prizadetosti zapomni le 
po delčkih, kasneje pa jih ne zna več povezati v smiselno celoto. Pisna besedila 
pa lahko znova preverja in prosi še koga drugega za razlago. 

Prikaz publikacij 

Za predhodnico društvene založniške dejavnosti štejemo knjižico POT K 
OKREVANJU iz leta 1986, prvi priročnik za bolnice z rakom dojk, ki sta jo 
izdala Klub žena po operaciji dojke pri Društvu za boj proti raku Ljubljana in 
Onkološki inštitut Ljubljana. Leta 1987 pa je že izšla prva številka društvenega 
glasila OKNO. O nekaterih zapletih kot tudi uspehih v zvezi s tema dvema pu-
blikacijama smo že pisali. 

Kmalu so sledile prve knjižice (Rak dojke, Rak rodil, 2000, Mamografija, Hor-
monsko zdravljenje raka dojke, 2001, Rak na modih, 2002) in hkrati tudi zgiban-
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ke (Samopregledovanje dojk, Samopregledovanje mod, Rak dojke, Mamografi-
ja). 

Publikacije so doživljale številne ponatise, po potrebi popravljene in/ali dopol-
njene izdaje kot tudi nove. 

Vse publikacije so (bile) brezplačno namenjene vsem bolnikom z rakom, ne le članom 
društva in njihovim svojcem, in zdravstvenim strokovnjakom, ki se pri svojem delu srečujejo 
s problematiko raka, ob akcijah ozaveščanja tudi širši javnosti. Od leta 2001 so zgibanke in 
Okno, od leta 2017 pa tudi knjižice, na voljo še v elektronski obliki na spletni strani društva 
(www.onkologija.org). 

KNJIŽICE

Knjižne publikacije so pripravljali v treh zbirkah: Vodnik za bolnike na poti okre-
vanja, Dobro je vedeti, kaj pomeni in Povezave. 

»Vodnik za bolnike na poti okrevanja« – knjižice iz te zbirke obrav-
navajo posamezno vrsto raka in so namenjene bolnikom, ki so v pro-

cesu odkrivanja in zdravljenja bolezni ali že na 
poti okrevanja in rehabilitacije. Podajajo opis 
in potek bolezni, diagnostične postopke, načine 

zdravljenja in odgovore na najpogostejša vpra-
šanja bolnikov. Dodano je poglavje Pričevanja, 
v katerem spregovorijo bolniki. Njihove uspešne 

zgodbe vedno znova nav-
dihujejo in opogumljajo 
vse enako obolele.
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Bolnik	potrebuje	znanje	o	svoji	bolezni	in	njenem	zdravljenju	kot	tudi	o	zaple-
tenih	psiholoških	vidikih	raka,	ki	lahko	zavirajo	ali	vzpodbujajo	njegovo	okre-
vanje.	Pisne	informacije	pa	nikakor	ne	morejo	nadomestiti	osnovne	
komunikacije	bolnik—zdravnik,	lahko	so	le	njeno	dopolnilo	in	po-
moč	pri	vzpostavljanju	odkritega	in	zaup-	
nega	 odnosa	 z	 njim	 kot	 tudi	 s	 svojimi	
bližnjimi.

»Dobro je vedeti, kaj pomeni« – knjiži-
ce obravnavajo različne teme bodisi glede 
zdravljenja ali diagnostičnih postopkov 
(Hormonsko zdravljenje raka, Zdravljenje 
bolečine pri raku, Mamografija); namenje-
ne so predvsem informiranju in ozaveščanju 
tako bolnikov z rakom kot tudi širše zainte-
resirane javnosti. 

»Povezave« – v tej zbirki predstavljajo priložnostne izdaje knjig, kot so Rak 
dojke: živimo drug za drugega: zbornik predavanj, 1999, ob 15. obletnici Oddel-
ka za psihoonkologijo in programa Pot k okrevanju, Čas dozorevanja, 2002, ob  
15. obletnici revije Okno, Knjiga, ki jo piše življenje, 2012, ob projektu 
Nešteto razlogov za življenje. Nekatere knjige so nasta-
le v povezavi z mednarodnim sodelovanjem, npr. Osta-
ti v gibanju, 2007.

ZGIBANKE, LETAKI IN BROŠURE 

Tovrstne publikacije s kratkimi, zgoščenimi informaci-
jami o raku kot tudi z nasveti za bolnike in svojce so na-
menjene širši javnosti. Finančno so manj zahtevne in zato 
možne v višjih nakladah. Z njimi so lahko dosegali širok 
krog ljudi in tako vplivali na odnos družbe do problema-
tike raka ter ozaveščali o skrbi in odgovornosti za lastno 
zdravje. Nekatere so postale stalnica, ki vseskozi spremlja-
jo delovanje društva, druge so priložnostne, izdane ob posame-
znih vseslovenskih akcijah. 

Pri tem naj povemo, da so med zgibankami tudi tiste, ki sprem-
ljajo vsako izdano knjižico za bolnike, npr. knjižico Rak prosta-
te – Vodnik za bolnike na poti okrevanja spremlja zgibanka Rak 
prostate – Kaj mora vsakdo vedeti o tej bolezni.
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OKNO — glasilo Društva onkoloških bolnikov Slovenije

Prvo številko Okna, ki je izšla julija 1987 kot skromno črno-belo glasilo na 16 
straneh in v nakladi 2500 izvodov, smo že predstavili (str. 115). Ob tem je zav-
ladalo veliko veselje, še posebej med vsemi odgovornimi, ki so uspešno izpeljali 
vse predpisane ustanovitvene postopke in registracijo pri Republiškem komite-
ju za informiranje Socialistične republike Slovenije. V skladu z zveznim in re-
publiškim zakonom o javnem obveščanju ter pravili društva so morali pripraviti 
Akt o ustanovitvi časopisa Okno, ki ga je sprejel izvršni odbor društva na redni 
seji 28. 3. 1987. Nato je časopisni svet na svoji 1. seji, 22. 4. 1987, ob sodelovanju 
uredniškega odbora sprejel ime in programsko zasnovo glasila. 

Za ilustracijo vloge časopisnega sveta povzemam 4. člen akta o ustanovitvi: Za 
zagotavljanje družbenega vpliva na programsko zasnovo in uredniško politiko 
časopisa Okno se ustanovi časopisni svet. Sestavljajo ga: 4 delegati družbenih 
skupnosti, 2 delegata Društva onkoloških bolnikov, 10 delegatov – strokovnjakov 
s področja zdravstva. Izvršni odbor društva imenuje člane časopisnega sveta s 
posebnim sklepom. 

Novo glasilo, izhajajoče 2-krat letno, je ob sodelovanju in soustvarjanju številnih 
prostovoljcev in stalni podpori Oddelka za psihoonkologijo hitro zaživelo, bo-
gatilo vsebino in višalo naklado od 2500, na 3000, 3500 vse do 7000 in 8000 iz-
vodov na več kot 80 straneh. Menjavali so se člani uredništva, uredniki, tehnični 
sodelavci in tiskarne. Pri treh številkah v letih 1991/92 je kot soizdajatelj sodelo-
val Onkološki inštitut Ljubljana. Časopisni svet je leta 1991 nasledil izdajateljski 
svet, sicer pa je bilo vseskozi uredništvo tisto, ki je odgovorno in avtonomno 
skrbelo za Okno. Posodabljali so likovno podobo in Okno preoblikovali v ugled- 

no in vsebinsko bogato revijo, ki je vse do danes ostala 
zvesta svojemu namenu in imenu. 

  Prvo Okno je izšlo julija 1987, nato vsako leto po 
2 številki. 
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OBUJAMO SPOMINE Z NEKAJ POGLEDI SKOZI OKNO 

1992 — OKNO lahko postane prava revija

Pri društvu so se veselili, da je Okno uspešno prebrodilo prvih 
5 let. Zaželeli so si jubilejno, 10. številko, izdati v novi podobi, 
kot pravo revijo. Iskali so nove prostovoljce – nove strokov-
ne sodelavce, novinarje. Marija Vegelj Pirc je naslovila pisno 
prošnjo za sodelovanje profesorici na Fakulteti za sociologijo, 
politične vede in novinarstvo Manci Košir (danes Fakulteta za 
družbene vede), ki je takoj odgovorila: Da! in jo povabila na 
vaje novinarstva za študente 3. letnika. Ko sta jim predstavili 
zamisel, so se z navdušenjem skupaj lotili dela. Junija 1992 je 
prenovljena 10. številka izšla; sodelovanje se je nadaljevalo, 
s tem pa tudi izpopolnjevanje revije z oblikovanjem in no-
vimi rubrikami ter pripravljanjem novinarskih konferenc. 
Med študenti sta izstopali Alenka Koporc in Bronja Žakelj, 
ki sta pri Oknu sodelovali tudi še po diplomi in bili več let 
članici uredniškega odbora. 

  Cankarjev dom, 19. 5. 1993. Novinarsko konferenco vodi študent Tomaž Ranc; ob njem Manca Košir, 
odgovorna urednica, in Marija Vegelj Pirc, glavna urednica, predstavljata novo Okno, že 12. po vrsti.

Jubilejno Okno ob 5. obletnici izhajanja je postalo že prava revija.  
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1996 — OKNO ob 10 . obletnici društva 

Jubilejno leto so v društvu obeležili z izdajo plakata z novim geslom in infor-
mativne društvene zgibanke. V jubilejni številki Okna, z naslovno fotografijo 
s plakata, so promovirali novo društveno geslo – Življenje je vrednota, zato z 
osebnim smislom vsakega trenutka, povezujmo ga v celoto – in v rubriki Pogo-

  Cankarjev dom, 19. 5. 1993.  
Ob novinarski konferenci za 12. številko Okna še spominski posnetek študentov 3. letnika FSPN s profesorico 
Manco Košir (1. z leve v 1. vrsti).

  10. obletnico društva so obeležili z jubilejno številko revije Okno. Bronja Žakelj je v rubriki »Pogovarjali smo 
se« gostila 10 vodilnih  članov Društva in Onkološkega inštituta Ljubljana.

Marja Strojin

Danica Zorko

Zvonimir Rudolf

Ana Vidmar

Vida Zabric

Vida Gerlanc

Alojz Boc

Marjan Remic
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varjali smo se gostili nekatere vodil-
ne člane, v fotoreportaži pa prikazali 
nekaj utrinkov iz 10-letnega življenja 
društva.2 

Bronja Žakelj se je pogovarjala s prvo 
predsednico Marjo Strojin (Društvo 
kot simbol upanja), z direktorjem 
Onkološkega inštituta prof. dr. Zvo-
nimirjem Rudolfom (K uspešnemu 
ozdravljenju pripomore tudi organi-
zirana samopomoč), z vodjo prosto-
voljk Pot k okrevanju Vido Zabric 
(Ko zboliš, najbolj pogrešaš nekoga, ki 
je te težave že prebolel), s prvim urednikom Okna Aloj-
zom Bocem (Zmorem, če to verjamem), s članico izvršne-
ga odbora Danico Zorko (Društvo deluje pozitivno tako 
navznoter kot navzven), s takratno predsednico društva 
Ano Vidmar (Ko pomagaš drugim, pomagaš tudi sebi), s 
soavtorico prve knjižice Pot k okrevanju Vido Gerlanc 
(Uspešen razvoj društva), z direktorjem Založbe Forma 
7 Marjanom Remicem (Bolniki potrebujejo pomoč in 
informacije) in na Oddelku za psihoonkologijo z medi-
cinsko sestro Firdeuso Purić in zdravnico Marijo Vegelj 
Pirc (Z novimi načrti v drugo desetletje). 

  Bronja Žakelj (z desne) se je na Oddelku za psihoonkologijo pogovarjala  
z Marijo Vegelj Pirc in Firdeuso Purić. 

Jubilejno Okno je z naslovno fotografijo s plakata promoviralo  
novo društveno geslo »Življenje je vrednota, zato z osebnim smislom 

vsakega trenutka povezujmo ga v celoto.«.  

2002 — OKNO praznuje 15 . obletnico izhajanja 

Čas dozorevanja

Čas dozorevanja: ko odpirajo se okna /avtor besedil in fotografij Janez Koprivec, 
izbor misli in pregovorov Marija Vegelj Pirc/. Ljubljana: Društvo onkoloških bolnikov 
Slovenije, 2002 

Praznovanje 15. obletnice so obogatili z izdajo jubilejne pu-
blikacije Čas dozorevanja, ki predstavlja izbor misli, skritih 
v sliki in besedi, objavljenih v Oknih. Avtor Janez Kopri-
vec se je že kot študent medicine ukvarjal s fotografijo in 
razmišljal o njeni sporočilni vrednosti za bolnike. Zato so 
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ga povabili k sodelovanju. Njegove 
umetniške fotografije za naslovnice, 
ki jim je dodajal svoje zapise premiš-
ljevanja ob njih, so vsako Okno pose-
bej zaznamovale. Za bralce so skrbno 
izbirali tudi pregovore in réke različ-
nih mislecev. Tudi te uvodne misli je 
vedno pospremila njegova fotografi-
ja. V knjigi Čas dozorevanja je tako 
predstavljena 5-letna béra odpiranja 
Oken in nakazovanja smeri – sme-
ri, o kateri je v oceni knjige kot ne-
navadnem estetsko-miselnem izzivu 
naš znani psihiater in pisatelj Jože 

Felc med drugim zapisal:
 

Ali ni to poglavitna naloga umetniškega nakazovanja smeri, ki prebuja 
tisto srečno radovednost, kaj je onkraj. Onkraj smisla cvetenja rože, 
gibanja vetrov, valovanja vode. Ta skrivnostni onkraj in zunaj hkrati je za 
preizkušanega človeka, navsezadnje pa čisto za vsakega, edina večno 
odprta možnost. 

V jubilejni številki Okna3 so obujali spomine v fotoreportaži Ko odpirajo se okna 
in se zahvalili vsem soustvarjalcem; kar 260 so jih našteli. V rubriki Pogovarjali 
smo se pa je Alenka Koporc gostila dr. Manco Košir in s svojo nekdanjo profeso-
rico obujala spomine na začetke sodelovanja pri Oknu, Manca pa je razkrila tudi 
nekaj svojih pogledov na bolezen, srečo in nove izzive prihodnosti. 

  Slavnostna prireditev »Ko odpirajo se Okna«, Cankarjev dom, 22. 11. 2002. 
Na jubilejnem srečanju so se zbrali soustvarjalci iz vseh 15 let, ki jim je spregovoril 
tudi prvi urednik Okna Alojz Boc.

  Vsi so se razveselili jubilejne publikacije Čas dozorevanja,  
s 5-letnim izborom naslovnih in uvodnih fotografij, razmišljanj in 
raznih rekov.

  Manca Košir čestita Janezu Koprivcu, avtorju jubilejne 
publikacije Čas dozorevanja, in urednici Mariji Vegelj Pirc.
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Slavnostna prireditev »Ko odpirajo se Okna«  
Ljubljana, 22 . november 2002 

Na slavnostni prireditvi v Klubu Cankarjevega doma se je zbralo okrog 100 so-
ustvarjalcev revije Okno. V zahvalo in spomin so prejeli knjigo Čas dozorevanja 
in prisluhnili nastopajočim. Okna so odpirali: Alojz Boc, prvi urednik, Manca 
Košir, urednica, ki je s svojimi študenti pomembno prispevala k razvoju gla-
sila, in Marija Vegelj Pirc, aktualna urednica in gostiteljica. Srečanje, ki ga je s 
kulturnim programom obogatil Jure Ivanušič, šansonjer, igralec in režiser, se 
je nadaljevalo s pogostitvijo v prijetnih pogovorih in osebnih 
srečanjih. 

2012 — OKNO slavi svoj srebrni jubilej 

Ob 25. obletnici izhajanja revije Okno so v jubilejni številki 
obujali spomine in znova poudarili, da je Okno rastlo in se raz-
vijalo, zahvaljujoč množici prostovoljcev, ki so vedno znova in 
vsakdo na svoj način odpirali okna znanja, novega upanja in 
veselja do življenja. Hvaležni za številne darove so v rubriko 
Pogovarjali smo se povabili več gostov in z njimi obudili nekaj 
spominov s prehojene poti. Marija Vegelj Pirc je vsem zastavila 
enaka vprašanja; vsi so se ljubeznivo odzvali, zapisali svoje spo-
mine in razmišljanja. Sledi nekaj utrinkov iz njihovih zapisov.4 

ALOJZIJ BOC, prvi	urednik	Okna	

Predloga, naj prevzamem funkcijo prvega urednika, se nisem razveselil, saj 
so mi bili že redni kontrolni pregledi na Onkološkem inštitutu neprijetni. 
Ob njih so vsakič znova privreli na dan spomini na posege, stranske učinke 
kemoterapije in strah pred ponovitvijo bolezni. Po drugi strani pa se spo-
minjam, da sem v čakalnicah spoznaval ljudi, ki so prestajali enake muke 
in skrbi, ko so nepričakovano izvedeli, kako resno so zboleli. Potrebnih in-
formacij, ki bi jih spodbujale, pa je bilo bore malo. Odločil sem se, da jim 
po svojih močeh pomagam. Zaposlen sem bil v kranjski Iskri kot novinar 
urednik, zato mi uredniških izkušenj ni manjkalo. 

Okno vzbuja bolnikom upanje. Prepričan sem, da je svoje poslanstvo v celoti 
izpolnilo, celo preseglo. Prav posebni so tisti ljudje, ki še tako hude preizkušnje 
vgradijo v svojo osebnost in zaradi tega s posebno pozornostjo zaznajo stiske 
drugih ter jim znajo biti v oporo. In taki so vsi, ki so pomembno pripomogli k 
uspešnemu razvoju revije Okno. 

S kakšnim zanosom in navdušenjem smo pripravljali prvo Okno! 
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MARJA STROJIN, prva	predsednica	društva,	članica	uredniškega	odbora	

Pri Oknu sem bila že ob njegovem rojstvu. Odločitev se mi je zdela dobra, 
a tvegana, kot vse, kar smo počeli v društvu tako rekoč iz nič. Marija je 
s sebi lastno podjetnostjo pač dala pobudo za še en projekt, spodbudila 
sodelavce in … zgodilo se je. Prijeten spomin me veže na zgodnje čase 
izhajanja Okna. Ko sem na obisku v slovenjgraški bolnišnici opazila Okno 
v čakalnici, mi je postalo toplo pri srcu, ker je tako mlado že našlo pot v 

oddaljene kotičke domovine. 

FIRDEUSA PURIĆ, prva	gen.	sekretarka	
društva,	članica	uredniškega	odbora	

V spominu se mi vrtijo slike ljudi, ki sem 
jih v letih svojega pogleda skozi Okno spo-
znala. Bili so moji učitelji življenja, brez 
njih bi bil moj pogled na svet drugačen in 
notranje življenje bolj siromašno. Spom-
nim se priprave prvih številk. Na starem 
pisarniškem stroju sem pretipkavala ro-
kopise in potem je nastajalo Okno, ko je 
draga Vida Gerlanc s škarjami in lepilnim 

trakom oblikovala stolpiče in jih lepila na veliko polo papirja. Z otroško radostjo 
smo se veselili vsakokratne številke in bili ponosni nanjo. S prihodom računal-
nikov je bilo delo pri ustvarjanju revije bistveno lažje. Okno je od skromnih 
začetkov, ko smo se vsi skupaj učili, prelevilo v čudovitega metulja. 

Sodelovala sem 19 let; spremljali so me čudoviti ljudje. Skupaj smo se veselili 
tudi osebnih uspehov, ko smo dokončali študij, se zaposlili, se poročili, postali 
starši, stari starši, se upokojili … od nekaterih žal tudi za vedno poslovili. Skozi 
Okno smo v teh letih vstopali in izstopali, nekateri so le pokukali skozenj. Le 
Marija je stalnica – »Okenska« prijateljica! 

DANICA ZORKO, soustvarjalka,	članica	uredniškega	
odbora	

Naključje, usoda ali potreba? Morda je vse troje prispevalo 
k temu, da sem sodelovala pri rojstvu Društva, OKNA in 
Europe Donne. Dogajalo se je v dveh družbenih sistemih, 
v prvem pod okriljem SZDL, v drugem pod nadzorom pri-
stojnega ministrstva. 
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Kako smo se veselili prvega Okna! Poletje je bilo vroče; zavihali smo rokave in 
oblikovali uredniški odbor, imenovali urednika (Alojza Boca) in tehnično ure-
dnico (Vido Gerlanc), poiskali oblikovalko naslovnice (Moniko Žerovnik) in 
lektorico (Miro Šekoranja), pridobili nekaj fotografij iz fotolaboratorija na OI in 
se dogovorili za tisk v servisu Iskra Invest, najcenejši tiskarni v Ljubljani. Krtač-
ne odtise smo brali in korigirali kar pri Vidi v dnevni sobi, vse do desete številke. 

Posebno doživetje je bila distribucija. Ko je bilo Okno natisnjeno, nas je Firi 
s psihoonkologije s svojim avtom odpeljala do Iskrine stolpnice. Znosile smo 
zavitke v prtljažnik in odbrzele nazaj na OI. Tam je čakal drugi del ekipe z lepi-
lom, naslovi, s škarjami in papirnatimi pasicami. Ko je bilo delo opravljeno, smo 
zapakirana glasila odnesle na pošto in nestrpno čakale na odmeve. Okno je bilo 
dobro sprejeto, postopek distribuiranja pa je ostal še lep čas enak. 

METKA KLEVIŠAR, članica		
uredniškega	odbora,	avtorica	rubrike	
Duhovni	kotiček	

Pri svojem delu na Onkološkem inšti-
tutu sem se srečala tudi s psihoonko-
logijo, ki sem jo vedno bolj razumela 
kot nujno vključeno v zdravljenje bol-
nikov z rakom. Začela sem sodelovati 
s tem oddelkom in tudi z društvom, 
saj je prav tam nastala pobuda za nje-
govo ustanovitev. Potem se je pojavi-
lo Okno. Bila sem v uredništvu in pi-
sala za Duhovni kotiček. Spominjam 
se mnogih, ki so zavzeto sodelovali. 
Vse je bilo povezano v veliko celoto. Sedaj je vsaka številka Okna zelo obsežna, 
s pestro vsebino, povsem strokovna, pa vendar tako poljudna, da je vsem ra-
zumljiva in dostopna, ne glede na izobrazbo. Prav to je velika umetnost. Je okno 
v življenje, ki je pogosto veliko bolj kakovostno kot pred boleznijo. Tako Okno 
pomaga tudi osmisliti bolezen in prispeva k njenemu ugodnemu poteku.

Zdaj sem v pokoju, srečujem pa bolnike z rakom in njihove svojce vsepovsod. 
Vesela sem vsake nove številke, ki ni v pomoč samo bolnikom z rakom, ampak 
tudi vsem drugim bolnikom pa nič manj tudi zdravim. Gre za temeljni odnos do 
življenja in do naše krhkosti. 

Prav na to pomislim vsakokrat, ko vzamem v roke novo številko Okna.
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MANCA KOŠIR, profesorica	in	mentorica	študentom	pri	
ustvarjanju	revije	Okno,	urednica 

Bi sodelovali? In jaz sem nemudoma rekla: Da! Bomo nare-
dili iz biltena pravo časopisno revijo pri vajah novinarstva 
z mojimi študenti. Bili so to zame najlepši pedagoški časi! 
Ker sem prek konkretnega novinarskega dela in uredniko-
vanja spoznala vsakega študenta v dušo in srce. Pri Oknu 
smo se ogromno naučili, oni o novinarstvu, jaz o tem, kaj 
je kakovostno delo s študenti, ki potrebujejo motivacijo in 
konkretne naloge. 

Skupinska fotografija ob novinarski konferenci revije Okno 
je moja najljubša iz časov FSPN. Na njej smo vsi tako živi, 
entuziastični, pripravljeni delati dobro. Biti za druge in ne 
le za svoj sebični jaz, kar se je kasneje tudi na naši fakulteti 

vse bolj uveljavljalo. Sočutje in skrb za druge, zavedanje, da smo vsi preplete-
ni, vsi ENO, zato soodgovorni drug za drugega in za svet, nas bo (od)rešilo, 
da bomo preživeli, sem takrat mimogrede (na)učila študente pri delu za Okno. 
Naše skupno delo ni bilo samo učenje novinarske obrti, temveč učenje vrednot 
in etičnih vrlin.

Tudi ne bom pozabila našega oblikovalca Iva Sekneta, kako sva včasih pri nas 
doma skupaj tuhtala, kako postaviti kakšno besedilo, da bo Okno privlačno za 
dušo in oko. 

Hvala Bogu za vse darove, ki sem jih dobivala od tistega trenutka, ko sem na 
vprašanje, če lahko pomagamo Oknu, tako brezpogojno takoj rekla DA! 

ALENKA KOPORC, soustvarjalka	in	članica	uredniškega	
odbora	

Okno je povezano z mojimi najlepšimi spomini na študij-
ska leta. Hodila sem v prvi letnik, ko nas je prof. Manca 
Košir seznanila: Sodelovali boste pri oblikovanju prave re-
vije in jo predstavili na pravi novinarski konferenci. In smo 
začeli. Stali smo pred izzivom, kako ubesediti področje, ki 
nam je bilo tuje. A zaupanje naših mentoric in urednic, 
dr. Koširjeve in dr. Vegljeve, je bilo neomajno. Še danes se 
sprašujem, od kod jima takšen pogum. 

Moj prvi prispevek je bil reportaža o nočeh na Onkolo-
škem inštitutu. Tja sem hodila zvečer, dan za dnem nekaj 
dni. Kljub vonju po bolezni in zdravilih mi je bilo lepo. Sre-
čevala sem krasno osebje, dovolili so mi iti z njimi po so-
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bah in z bolniki preživeti nekaj trenutkov. Upala sem, da se moje sodelovanje ne 
bo ustavilo pri tem članku, ki je sicer izpolnil mojo študijsko obveznost. Vleklo 
me je nazaj k Oknu in napisala sem portret medicinske sestre, naslednjič razgo-
vor z bolnikom, zdravnikom ... 

Študijska leta so minevala, a Okno je bilo pri meni vedno odprto. Najrajši sem 
ustvarjala intervjuje. Veliko se jih je zvrstilo in veliko sem se naučila iz njih: kako 
sprejeti, se boriti, preživeti. Nič ni samoumevno, vse so darovi in nihče ne ve, 
kdaj nam bodo odvzeti. A prav zato se jih je vredno in potrebno veseliti in v njih 
uživati dan za dnem.

Še danes imam spravljene vse izvode od prvega naprej. Z menoj je Okno že več 
kot dvajset let. 

BRONJA ŽAKELJ, soustvarjalka	in	dolgoletna	članica	
uredniškega	odbora	

Prvega srečanja z Oknom se spominjam skoraj tako, 
kot bi bilo danes. Tako kot se spominjam vsega, kar 
se je dogajalo 23 let nazaj, ko me je življenje zapeljalo 
daleč proč od polnih predavalnic in brezskrbnih pet-
kovih večerov. 

Sedela sem v čakalnici pred ambulanto in čakala, da 
sestra zakliče mojo ime. Čakala sem dr. Vovkovo, da 
mi pove, kje se je zataknilo, kdaj bom lahko dobila naslednjo kemoterapijo, da 
mi pove, zakaj je tisti kvadratek s številom napisanih levkocitov vedno bolj pra-
zen, zakaj ne morem več požirati sline niti čokolade in zakaj me tako neznosno 
kljuva v glavi. Vse je šlo narobe tiste dni in šlo mi je na jok. In strah me je bilo. 
Da me prekmalu preprosto ne bo več. Nikjer. Niti tam na tistih plastičnih stolih 
več ne. 

V roke sem vzela revijo, ki je ležala ob meni, nekaj spetih listov, pravzaprav, in 
brez volje listala po njej. In potem sem se ustavila. In brala. O nekom, ki je bil 
tak kot jaz. O nekom, ki mu tudi ni bilo lahko in ki ga je bilo strah steklenic nad 
seboj. Tako kot mene. Ampak predvsem o nekom, ki živi, ki še ima v rokah to 
življenje, tako čudežno in krasno in lepo. In zato, zaradi teh drobnih vrstic je 
bilo spet lažje verjeti. Meni tisti dan. In še dan potem. Zaradi te drobne zgodbe, 
ki sem jo srečala na tistih osamljenih stolih takrat, in zaradi vseh zgodb, ki pri-
hajajo vsa leta vame skozi Okno, veliko Okno, vedno odprto na stežaj. 

Ko sem se pozdravila, sem tudi jaz napisala. Najprej zgodbo o sebi in potem še 
zgodbe svojih sogovornikov in skozi intervjuje risala njihove misli pa v njih iska-
la upanje. In življenje. Za vse, ki bodo te zapise brali. In zase tudi. In tudi zato je 
bilo moje pisanje v Okno vedno nekaj posebnega in nekaj zelo mojega.
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MILOJKA BOZOVIČAR,  
soustvarjalka	in	tehnična	urednica	

Ko je mama zbolela za rakom na doj-
ki, sem skupaj z njo obiskala Oddelek 
za psihoonkologijo in prvič dobila v 
roke revijo Okno. Potem sta me dr. 
Marija Vegelj Pirc in medicinska se-
stra Firi povabili k sodelovanju. Pot-
rebno je bilo začeto oblikovanje nove 
podobe nadaljevati. V sodelovanju z 
Manco Košir je bil novi znak revije, ki 
ga je oblikoval Ivo Sekne, že prepoz-
nan. Dodajala sem svoje zamisli in 

revija je dobila podobo, kot jo ima skoraj nespremenjeno še danes. Z veseljem 
sem tehnično urejala revijo, napisala kakšen povzetek knjige, izbirala fotografije 
za naslovnice, ki jih je prispeval fotograf Igor Pustovrh. Ob zagnanosti celotne 
ekipe so se rojevale nove številke. 

Večkrat se spomnim oddaje na radiu, ki sta mi jo zaupali Marija in Firi, v kateri 
sem predstavila delo društva in Okno. Ko sem med oddajo hotela pohvaliti se-
stro Firi, sem nevede izrekla, da je ona moja leva roka. A bila je zares desna roka 
in pohvalo si je zaslužila. Naj zapišem tudi to, da občudujem življenjsko energijo 
Marije, ki zna s svojo vztrajnostjo in z delovno vnemo navdušiti tudi druge, da 
se zamisli tudi izpeljejo. Žal že pokojna dr. Marjetka Uršič Vrščaj, dolgoletna 
strokovna sodelavka, pa mi ostaja v spominu kot izvrstna strokovnjakinja in 
predvsem človek z velikim srcem. 

Zahvaljujem se vsem, ki sem jih skozi Okno srečevala, spoznavala in se od njih 
tudi učila. 

IDA DEMŠAR, soustvarjalka		
z	oblikovanjem	in	postavitvijo	za	tisk	

Z Oknom sem se srečala leta 1996. 
Povabil me je naš poslovni partner, 
me povezal z urednico Marijo Vegelj 
Pirc in začelo se je … Sodelovanje mi 
je v veliko veselje še danes.

V 16 letih sva z Marijo, s katero naj-
več sodelujem, stkali prijateljske vezi, 
kar nama zelo pomaga pri ustvarjanju 
posamezne številke, saj točno veva, 
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kaj katera želi. Vsi skupaj smo se pri postavljanju in pripravi za tisk že tako 
uskladili, da nam Okno kar »pade skupaj«. In vsakič smo ponosni na svoje delo, 
saj vemo, da bodo naši bralci Okno spet z veseljem prijeli v roke in ga prebirali. 

Na prvi pogled je Okno publikacija kot vsaka druga, a je hkrati tudi precej dru-
gačna. V njej so objavljeni prispevki ljudi, ki so se soočili s težkimi preizkušnja-
mi, v njihova besedila so vtkane izkušnje s strahovi, zmagami in včasih žal tudi 
s porazi. Objavljeni so prispevki oseb, ki se poklicno soočajo z bolniki in jim 
skušajo pomagati tudi s pomočjo Okna. 

Zame je vsakokratno soustvarjanje Okna zelo prijetno opravilo, saj sem ob tem 
v stiku z ljudmi, ki so zelo srčni in predani temu delu. Beseda Okno me spomni 
na prijetno svetlobo, ki jo okno spusti v prostor. Verjamem, da tudi revija Okno 
prinese toliko »svetlobe« v misli svojih bralcev. Želim, da bi Okno še dolga leta 
»osvetljevalo« dneve svojih bralcev. 

JANEZ KOPRIVEC, soustvarjalec,	avtor	naslovnih	fotografij	

Leta 1996 sem bil kot študent medicine na vajah iz onkologije na Oddel-
ku za psihoonkologijo, katerega vodja je bila tudi urednica revije Okno. 
Kletna soba, brez naravne svetlobe. Študentje smo listali po literatu-
ri, dostopni za bolnike. Izrazil sem nekaj pomislekov na naslovnico 
Okna, ki se mi je zdela precej turobna. Imel sem občutek, da bi nekdo, 
ki živi z rakom, moral v roke prijeti revijo, ki ga potegne v življenje. 
In se je začelo. Nastala je naslovnica s sončnico, ki naj bi bralca po-
tegnila v listanje. 

Težko bi govoril o soustvarjanju; če že, se je to nanašalo na foto-
grafijo ob uvodniku urednice. Sicer pa je bilo ustvarjanje naslov-
nic povsem samostojno. Z užitkom 
se spominjam dneva, ko sem več ur 
čakal ob progi v Baški grapi pri Hudi 
Južini, da je sonce posijalo na tire 
pred tunelom. Ali Pirana, ko sem po 
več urah privabljanja galebov, domov 
odnesel v aparatu skrito upanje na 
dobro fotografijo. To zame še niso bili 
časi digitalne fotografije. Fotografira-
nje na diafilm je imelo v primerjavi z 
današnjo digitalno dobo svoje zako-
nitosti. Ob čakanju v Piranu je nastala 
tudi prva zgodba in za njo še druge. 
To je bil čas, ko sem ob svojem precej 
racionalnem delu, vpetem v čas z ur-
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niki, uspel najti dneve, ko sem ure čakal na primerno fotografijo oz. trenutek, da 
je misli napolnila nova zgodba. Včasih se je zgodila, drugič sem jo čakal zaman. 
V službo hodimo tudi za to, da si ustvarjamo določeno blaginjo, ampak najlepše 
delo je delo za nasmeh, za besedo hvala ali za prijeten občutek. 

Z leti sodelovanja se je poznalo, da idejam pojenja sapa, in čas je bil, da se pod 
naslovnico podpisuje nov avtor. Hvaležen sem urednici za ponujeno svobodo.

2017 — OKNO praznuje 30 . obletnico izhajanja 

Praznično leto je potekalo v znamenju nadaljevanja vseslovenske družbeno od-
govorne akcije ozaveščanja o moških rakih Pravi moški, katere začetek leta 2016 
je obeležil 30. obletnico Društva (več na str. 321). 

V društvu so se veselili, da je Okno ne le obstalo, ampak tudi napredovalo v ne-
pogrešljivo revijo za bolnike z rakom. Pri tem gre zahvala neštetim prostovolj-
cem, ki so podarili svoje talente, znanja in spoznanja v skupno Dobro. 

Urednica Marija Vegelj Pirc je v uvodniku jubilejne številke med drugim 
zapisala:

S tokratnim Oknom zaključujemo jubilejno leto 2017, ko smo se spominjali  
30. obletnice izhajanja našega glasila. Ob pregledovanju izdanih številk so oživeli 
številni spomini, saj mi je bilo dano biti z Oknom že ob njegovem rojstvu. Kako 
smelo smo si upali zastaviti jasen cilj v času, ko je bila beseda rak še tabu! Okno 
je rastlo in se razvijalo, zahvaljujoč množici prostovoljcev, s katerimi smo se ob 

njem zbirali. Vedno znova in vsakdo na 
svoj način smo odpirali okna znanja, nove-
ga upanja in veselja do življenja. 

Med obujanjem spominov sem se zaustav- 
ljala ob latinskem reku Festina lente (Hiti 
počasi). Njegovo potrditev sem videla tudi 
v našem Oknu – le počasi, premišljeno, z 
znanjem in predanostjo je mogoče doseči 
cilj. Sedaj se veselim, ker prihaja čas, da 
uredniško pero preide v druge roke.5

  Marija Vegelj Pirc se je z jubilejnim Oknom ob  
30. obletnici izhajanja tega glasila poslovila z mesta 
glavne in odgovorne urednice. Fo
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2022 — OKNO danes … 

Okno je z novima urednicama Zalo Grilc in Ano Žličar že krepko zakorakalo v 
4. desetletje. Žal pa je njegova dostopnost oz. širjenje s pomočjo prostovoljcev 
že od marca 2020, ko je zavladala epidemija zaradi novega koronavirusa, močno 
okrnjena. Vsa Okna od leta 2003 pa ostajajo še naprej dostopna najširši javnosti 
na spletni strani društva. Zbirko tekoče dopolnjujejo z novimi Okni, ki izhajajo 
dvakrat letno, tako kot od vsega začetka. V že desetletja utečenih rubrikah (Pis-
ma bralcev, Pogovarjali smo se, Strokovnjaki govorijo, Pričevanja, Otroški koti-
ček, Novosti v onkologiji, Duhovni kotiček, Za zdravo življenje, Misli za zamisli, 
Priporočamo branje, Iz življenja društva, Po svetu, Obvestila in Križanka) lahko 
vsakdo najde kaj zase ali za svojega bližnjega. 

Viri

[1]	 Vegelj	Pirc	M:	Ronnie	Kaye:	Dober	dan,	življenje.	Zdrav.	Vestn.	34	(1995),	420.	
[2]	 Glasilo	Okno	1996;	10	(2):	3—10,	50—51.	
[3]	 Glasilo	Okno	2002;	16	(2):	57—59,	5—8.
[4]	 Glasilo	Okno;	2012;	26	(2):	4—19.	
[5]	 Glasilo	Okno;	2017;	26	(2):	1.	

Verjetno	ni	veliko	revij,	ki	bi	se	ob	30.	obletnici	lahko	pohvalile,	da	so	njihovo	izhajanje	omogočali	
s	prostovoljnim	delom.	Pri	Oknu	pa	je	bilo	tako	—	vse	od	urejanja,	oblikovanja	in	pisanja	prispevkov	
do	lektoriranja	in	umetniških	fotografij,	razen	stroškov	tiskanja.	

Zahvala 
za	prostovoljno	delo	vsem,	ki	so	v	30	letih,	1987—2017,	soustvarjali	Okno,	ga	spremljali	in	delili.	
Poimensko	navajamo	tiste,	ki	so	sodelovali:	

• pri	urejanju:	Alojzij	Boc	(1987—1990),	Darja	Lovšin	(1990—1991),	Manca	Košir	in	Marija	
Vegelj	Pirc	(1992—1995),	Marija	Vegelj	Pirc	(1995—2018);	

• pri	oblikovanju	 in	 tehničnem	urejanju:	Monika	Žerovnik,	Vida	Gerlanc,	 Ivo	Sekne,	Milojka	
Bozovičar,	Firdeusa	Purić,	Ida	Demšar;	

• pri	lektoriranju:	Mira	Šekoranja,	Majda	Zekič,	Monika	Kalin	Golob,	Tatjana	in	Bogdan	Košak,	
Marija	Strah,	Polona	Raušl,	Mirjam	Šemrov,	Mojca	Vivod	Zor;	

• pri	oblikovanju	naslovne	fotografije:	Janez	Šifrar,	Andreja	Peklaj,	Igor	Pustovrh,	Janez	Kop-
rivec,	Igor	Škafar,	Mitja	Božič,	Matjaž	Tančič,	Miloš	Toni,	Janez	Platiše,	Ajda	Žagar,	Jasmina	
Putnik,	Dunja	Wedam,	Dušan	Jež.	

• pri	sestavi	križanke:	Franci	Pavšer	ml.	(1992—2002),	Janez	Donša	(od	2003	naprej).
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OZAVEŠČANJE O RAKU ZA ZDRAV ŽIVLJENJSKI SLOG 

Ozaveščanje o raku kot tudi promoviranje zdravega načina življenja se že 
od vsega začetka prepletata skozi celotno delovanje društva. V vseh progra-
mih in projektih imata pomembno mesto, o čemer smo sproti poročali. Na 
tem mestu želimo strniti nekaj dogodkov za osvetlitev skupnih prizadevanj 
za zdravje posameznika in celotne družbe. Za celovito obvladovanje raka 
in s tem za sistematično in dolgoročno zmanjševanje bremena raka je leta 
2010 nastal Državni program obvladovanja raka, DPOR, ki poudarja po-
men preventive in vlogo civilne družbe pri tem. 

Društvo je z vključevanjem v mednarodne povezave sprotno sledilo programom 
ozaveščanja o raku in jih prilagajalo domačim razmeram. Tako so v Sloveniji so-
časno pričenjali z obeleževanjem številnih mednarodnih »dnevov in mesecev« 
za boj proti raku. Z leti je ozaveščanje preraslo v celoletne dejavnosti, ki so jih 
združili pod naslovom OZAVEŠČANJE O RAKU ZA ZDRAV ŽIVLJENJSKI 
SLOG. S programom so kandidirali za javna sredstva in pridobivali donatorje. 

V	Poročilu	o	realizaciji	 finančno	ovrednotenega	letnega	delovnega	progra-
ma	 humanitarnih	 organizacij	 iz	 sredstev	 FIHO*	 za	 leto	 2016	 lahko	 o	 tem	
programu	med	drugim	preberemo: 

V letu 2016 smo sledili sloganu Svetovne zdravstvene organizacije: »Kako ob-
vladati raka v 21. stoletju? Preprečimo, kar se da preprečiti. Zdravimo, kar se 
da zdraviti!« Aktivnosti smo izvajali ob določenih datumih, kot so: 4. februar 
– Svetovni dan boja proti raku, 1. teden v marcu – Teden boja proti raku, 7. 
april – Svetovni dan zdravja, Rožnati oktober – svetovni mesec boja proti raku 
dojk, November – mesec ozaveščanja o raku pljuč in prostate, 17. november – 3. 
Svetovni dan ozaveščanja o raku trebušne slinavke. Sodelovali smo na množičnih 
prireditvah: Tek hoja za življenje, Žalec 10. 6., Veseli dan prostovoljstva, 17. 5., 
LUPA – Bazar nevladnih organizacij, 28. 9., Svitovi dnevi v Ribnici in Miklavž-
ev dan zdravja v Mariboru, 9. 12. Prisotni smo bili na 1. Mednarodnem sejmu 
sodobne medicine Medical v Gornji Radgoni, 14.–16. 4., na 3. Festivalu zdravja 
v ljubljanskih Križankah, 3. 6., na dobrodelnem druženju Distinguished Gentle-
mans Ride, Ljubljana, 25. 9., na 21. Ljubljanskem maratonu, 28.–30. 10., in na 
sejmu NARAVA – ZDRAVJE na Gospodarskem razstavišču, 24.–27. 11. 2016. 

V tem letu so zagnali tudi večletno vseslovensko akcijo ozaveščanja o moških 
rakih »Pravi moški skrbi zase«, ki je posebej opisana v poglavju Projekti in akcije 
(str. 321).

[*]	 FIHO	—	Fundacija	za	financiranje	invalidskih	in	humanitarnih	organizacij
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Poleg ozaveščanja o raku bolnikov in splošne javnosti ter promocije zdravega 
načina življenja so v društvu del aktivnosti posvetili tudi podpori sprejemanja 
zakonov s tega področja, npr. Zakon o omejevanju tobačnih izdelkov. Vseskozi 
so sodelovali tudi pri oblikovanju Državnega programa obvladovanja raka, ki so 
ga onkologi začeli pripravljati že leta 1996. Pri tem so se zavzemali za celostno 
obravnavo bolnikov z rakom, v okviru katere se mora načrtovati tudi celostna 
rehabilitacija

V nadaljevanju izpostavljamo nekatere aktivnosti iz bogate tradicije boja 
proti raku. 

SLOVENSKI TEDEN BOJA PROTI RAKU 

Prvi slovenski Teden boja proti raku je nastopil leta 1970, ko je bilo ustanovlje-
no Društvo za boj proti raku. Leta 1971 pa so se delegati vseh jugoslovanskih 
društev dogovorili, da bodo vsako leto prvi teden v mesecu marcu posvetili boju 
proti raku. Zveza slovenskih društev za boj proti raku, ki danes združuje 11 
regijskih društev in je najstarejša nevladna organizacija ter pomembna nosilka 
preventive na področju raka, ohranja tradicijo tega Tedna (www.protiraku.si). 

Pobudo za ustanovitev društva je leta 1969 dala takratna direktorica Onkolo-
škega inštituta prof. Božena Ravnihar, ustanovni občni zbor t. i. Društva Soci-
alistične republike Slovenije za boj proti raku, ki so se ga udeležili zdravniki in 
predstavniki političnih ter strokovnih organizacij, pa je bil na predvečer svetov-
nega dneva zdravja, 6. 4. 1970, v prostorih Slovenskega zdravniškega društva. 
Proslava, ki je zaznamovala ta dogodek in je bila tudi medijsko odmevna, je 

  Ljubljana, 4. marec 2020. 
V tednu Boja proti raku je na Ministrstvu za zdravje potekala tradicionalna slavnostna seja Zveze slovenskih 
društev za boj proti raku s podelitvijo priznanj in plaket. Med gosti so bili tudi predstavniki Društva onkoloških 
bolnikov Slovenije.
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potekala pod geslom: Zgodnje odkrivanje raka rešuje življenja. Za prvega pred-
sednika je bil izvoljen Ivo Majdič, takratni predsednik Rdečega križa Slovenije, 
za tajnika pa dr. Dušan Repovž, vodja Epidemiološke službe na Onkološkem 
inštitutu. Leta 1973 so izdali prvo zdravstvenovzgojno zgibanko z naslovom Kaj 
mora vsakdo vedeti o raku. Vzporedno z razvojem republiškega društva so na-
stajala tudi regijska društva, zato je leta 1984 prišlo do reorganizacije in ustano-
vitve Zveze društev za boj proti raku Slovenije (ZDBR).1 

Z ustanovitvijo Društva onkoloških bolnikov (1986) so se v aktivnosti Tedna 
boja proti raku vključevali tudi bolniki, ki še danes ob številnih predstavitvenih 
stojnicah po različnih krajih Slovenije kot tudi v medijih pričujejo o lastni izku-
šnji raka, promovirajo zdrav način življenja in pozivajo k udeležbi v presejalnih 
programih za rake materničnega vratu (ZORA), dojk (DORA), črevesa in danke 
(Svit). 

ROŽNATI OKTOBER — MEDNARODNI MESEC OZAVEŠČANJA O RAKU DOJK

»Rožnata« ideja se je porodila leta 1998 v Združenih državah Amerike v 
eni od skupin za samopomoč, ko so prostovoljke oblikovale vrsto dejavnosti za 
ozaveščanje o raku dojk in svoj program poimenovale Pink oktober. Domiselni 
načini izobraževanja in namenskega zbiranja denarja so vzpodbudili tudi slavne 
osebnosti, ki so s svojo prepoznavnostjo prispevale k ozaveščanju žensk. Ob 
podpori Mednarodnega združenja prostovoljk, RRI, pri Mednarodni zvezi za 
boj proti raku, UICC, je ideja kmalu zaživela tudi drugod po svetu. Vsako leto je 
vse več držav z rožnatimi pentljami in obsežnimi akcijami opozarjalo na perečo 
problematiko raka dojk. 

V Sloveniji obeležujemo Rožnati oktober od leta 2004 na pobudo Društva 
onkoloških bolnikov Slovenije. Neposredni navdih so dobili leta 2003 pri soro-
dnem italijanskem združenju A.N.D.O.S (Associazione Nazionale Donne Ope-
rate al Seno), ko jih je predsednica Luiza Nemez povabila v Trst, kjer se je od 
6.–12. oktobra odvijal njihov Rožnati teden (Settimana in rossa). 

V Trstu je bilo zelo živahno, saj so se pripravljali na Barcolano, mednarodno ja-
dralno regato. Zaradi velikega števila obiskovalcev so na obali postavili stojnice/
hiške. Ena je pripadala Rožnatemu oktobru, zato je žarela v rožnati barvi; pro-
stovoljke ANDOS-a so delile informativno gradivo in rožnate pentlje, simbol 
solidarnosti in boja proti raku dojk. Ob določenih urah so gostili različne goste; 
v okviru srečanja Alpe Adria so sodelovale tudi prostovoljke Italije, Avstrije, 
Hrvaške in Slovenije.2

Društvo je zastopala prostovoljka Majda Šmit, ki je svoje navdušenje prenesla 
vodstvu in brž so si bili edini: Že naslednje leto bomo z »rožnato« kampanjo 
ozaveščali o raku dojk tudi v Sloveniji. 

 Rožnata pentlja — 
mednarodni simbol 
solidarnosti in boja 
proti raku dojk
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Rožnati oktober v Sloveniji 

Za prvi Rožnati oktober 2004 so v društvu pripravili pisna gradiva; prostovolj-
ke so izdelale rožnate pentlje in aktivnosti ozaveščanja o raku dojk so stekle  
po vsej Sloveniji prek skupin za samopomoč. Predstavili so se tudi v medijih 
in na Festivalu za 3. življenjsko obdobje v ljubljanskem Cankarjevem domu,  
30. 9.–1. 10. 2004.3

Naslednje leto so k sodelovanju povabili Europo Donno in Zvezo slovenskih dru-
štev za boj proti raku ter skupaj pripravili več odmevnih akcij. Najširšo javnost so 
po vseh večjih mestih Slovenije na rožnati oktober opozarjali veliki jumbo plakati 
z geslom: Najboljši pregled je samopregled – po 50. letu mamografija. 

Društva	 so	 opozarjala,	 da	 je	 petletno	 preživetje	 bolnic	 kar	 za	 10	 %	 nižje	
od	evropskega	povprečja.	Med	razlogi	so	 izpostavljali	slabo	ozaveščenost	
žensk	in	dejstvo,	da	zdravstvena	politika	še	ni	ustvarila	pogojev	za	zgodnje	
odkrivanje	raka	dojk	ter	takojšnje	in	učinkovito	zdravljenje	po	evropskih	stro-
kovnih	smernicah.	

Zaprosili so za sprejem v državnem zboru in 26. 10. 2005 je predsednik DZ 
France Cukjati ob navzočnosti številnih poslancev/poslank in medijev v avli DZ 
gostil 11-člansko delegacijo. Problematiko so predstavili predsedniki vseh treh 
društev (Marija Vegelj Pirc, Mojca Senčar, Borut Štabuc), predsednik DZ pa je 
pohvalil njihova prizadevanja in pri tem obljubil vso podporo. Članice društev z 
lastno izkušnjo raka dojke so razstavile in delile poslancem društvene publika-
cije ter jim pripenjale rožnate pentlje. Predsednike društev je sprejel tudi pred-

  Rožnati oktober 
2005. 
Akcija je potekala na 
velikih plakatih po vsej 
Sloveniji pod geslom 
»Najboljši pregled je 
samopregled — po  
50. letu mamografija«. 
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sednik Odbora za zdravstvo Ljubo 
Germič. V daljšem pogovoru so raz-
pravljali o številnih problemih, ki jih 
prinaša bolezen, o njihovem reševa-
nju in sprejemanju zakonskih aktov. 
Zavzeli so se tudi za to, da bi zakon o 
bolnikovih pravicah čim prej prišel v 
parlamentarno obravnavo. Dogovori-
li so se za trajno sodelovanje in tekoče 
medsebojno obveščanje.4

Skupine za samopomoč žensk z rakom dojke so okrepile svoje aktivnosti, se 
prilagajale lokalnim potrebam in pokazale veliko iznajdljivosti, kot npr: Skupina 
za samopomoč Slovenj Gradec: 

V naši skupini smo se odločile, da obiščemo delavke podjetja Prevent. V času, ki je 
namenjen njihovi malici, smo jim želele predstaviti, kako lahko čim prej odkrijejo 
morebitne spremembe v dojkah. Z dovoljenjem direktorja Jožeta Kozmusa smo 
si postavile stojnico, na steno razprostrle plakate, na mizo pa promocijsko gra-
divo: zloženko o mamografiji, kartonček o samopregledovanju dojk, revijo Okno 
in rožnate pentlje. Prve mimoidoče ženske smo morale skorajda prisiliti, da so se 
ustavile in nam prisluhnile. A glas o nas se je hitro širil po tovarni in v času ene 
ure smo razdelile več kot 200 rožnatih pentelj, zloženk in revij. Zanimanje je na-
raščalo in čas malice se je iztekel. Tudi kakšen moški se je ustavil in vzel gradivo 
za ženo, dekle ali prijateljico. Poslovile smo se z obljubo, da jih še obiščemo. Bile 
smo vesele, da smo obiskale delavke, na katere mnogokrat pozabljamo.4

Rožnati	oktober	je	aktualen	tudi	danes,	je	splošno	prepoznaven	in	odmeven.	
V	 organizaciji	 dogodkov	 vodi	 Europa	 Donna.	 Mnogi	 gradovi	 razsvetljujejo	
noči	z	rožnato	svetlobo,	v	Ljubljani	lahko	videvamo	rožnati	avtobus	mestne-
ga	prometa,	ki	nas	z	rožnato	barvo	in	napisi	vabi	v	boj	proti	raku	dojk.	

NOVEMBER — SVETOVNI MESEC OZAVEŠČANJA O RAKU PLJUČ 

Leta 2007 so se v Društvu onkoloških bolnikov Slovenije odločili, da se novem-
bra pridružijo svetovni kampanji ozaveščanja o raku pljuč, tudi pri nas najpogo-
stejši obliki raka, ki vsako leto na novo prizadene 1200 ljudi. V kampanjo se je 
vključilo vseh 18 skupin za samopomoč. Skupaj z Društvom pljučnih in alergij-
skih bolnikov Slovenije so na Onkološkem inštitutu pripravili novinarsko kon-
ferenco. Sodelujoča prof. dr. Matjaž Zwitter (Onkološki inštitut) in prim. Nadja 
Triller (Bolnišnica Golnik) sta poudarila, da kajenje sicer ostaja glavni krivec za 
raka pljuč, vendar okoli 200 bolnikov s to vrsto raka ni kadilcev, 25 % bolnikov 

  Ptuj,  
13. oktober 2016. 
Članice skupine za 
samopomoč Ptuj so 
dan Rožnatega oktobra 
pripravile v pritličju 
veletrgovine Qulandije. 
Dogodek so popestrile 
ljudske muzikantke 
Vesele Polanke. 
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nekadilcev pa je bilo izpostavljenih 
pasivnemu kajenju. Izpostavili so po-
manjkanje ustrezne diagnostike, saj 
dobijo bolnike v obravnavo prepozno. 
Odkrijejo le 16 % bolnikov, ko je bo-
lezen še ozdravljiva, in zato je 5-let- 
no preživetje skromno, 10–14 %. 

Milena Mramor, pobudnica za usta-
novitev Skupine za samopomoč bol-
nikov z rakom pljuč, je kot nekadilka 
v svojem pričevanju povedala, kako je 
sama odkrila svojo bolezen z vztra-
janjem na preiskavah in iskanju od-
govorov na svoje simptome in si je v 
začetku morala sama plačevati celo 
svoje zdravljenje z biološkimi zdravili. 
K sreči so ji pri zavarovalnici stroške 
kasneje povrnili. Poudarila je, da je potrebno izobraziti splošne zdravnike, da 
bodo pozorni na znake pljučnega raka. Bolnikov z rakom pljuč namreč še vedno 
ne jemljejo resno, to se kaže tudi v tem, da so prav ti bolniki edini, ki so po selitvi 
Onkološkega inštituta v bleščeče nove prostore ostali v stari stavbi C, kjer si 27 
bolnikov in bolnic deli eno moško in eno žensko stranišče.5

Leta 2009 so v skupni akciji obeh društev pod naslovom 
»Ne zasenči svoje usode!« obeležili november s plakati, z 
oglasi v medijih in LCD-obvestili po lekarnah. Na novinar-
ski konferenci pa so predstavili tudi novi publikaciji: knji-
žico Rak pljuč – Vodnik za bolnike/ce na poti okrevanja 
(Matjaž Zwitter) in zgibanko Rak pljuč – Kaj mora vsakdo 
vedeti o tej bolezni (Mirjana Rajer). Prim. Nadja Triller, 
predsednica Društva pljučnih in alergijskih bolnikov Slo-
venije, je opozorila, da so na Golniku vzpostavili tumorsko 
ambulanto, ki v 10 dneh poda ustrezno diagnozo; letno od-
krijejo 300–400 novih primerov. Prof. dr. Matjaž Zwitter je 
ocenil, da potrebujemo za obravnavo raka pljuč v Sloveniji 
3 visoko specializirane diagnostične centre in 2 centra za 
zdravljenje. Prostovoljka Milena Mramor: »Pomembno je, 
da te spremlja zdravnik, ki zna prisluhniti in ti razložiti po-
tek zdravljenja.«6 

  Ljubljana, Onkološki inštitut, 20. november 2007.  
Na novinarski konferenci so problematiko raka pljuč predstavili:  
Milena Mramor (z leve), Matjaž Zwitter, Nadja Triller, Marija Vegelj Pirc. 

  Akcija ozaveščanja o raku pljuč z novim 
sloganom »Ne zasenči svoje usode!« 



172  

Leta 2015 so mesec ozaveščanja o raku pljuč obogatili s srečanjem za bolnike z 
rakom, njihove svojce in zdravstveno osebje pod naslovom KAKO ŽIVETI Z 
RAKOM, ki se je odvijalo v Splošni bolnišnici Nova Gorica, 6. 11. 2015. 

Srečanje so pričeli z novinarsko konferenco, ki jo je sklicala gostiteljica, direk-
torica SB Nova Gorica prim. Nataša Fikfak, dr. med. Predstavili so vedno večje 
breme raka pljuč v svoji regiji, predsednica Sekcije za raka pljuč** prof. dr. Tanja 
Čufer, dr. med., je opozorila, da raka v naslednjih desetletjih ne bo manj, zato ga 
bo potrebno čim bolje obvladovati. V Sloveniji bi s štirimi do petimi specializi-
ranimi centri, kot jih predvideva Državni program za obvladovanje raka, lahko 
učinkovito nudili onkološko oskrbo za dva milijona prebivalcev. Zato so pobu-
de civilne družbe in strokovnjakov, ki se povezujejo tudi na mednarodni ravni, 
dobrodošle pri doseganju spoštovanja standardov, ki bodo omogočali zgodnje 
odkrivanje bolezni, ustrezno zdravljenje in celostno rehabilitacijo. 

  Nova Gorica, 6. november 2015.  
V Splošni bolnišnici dr. Franca Derganca Nova Gorica se je odvijalo srečanje »Kako živeti z rakom«.  
Na novinarski konferenci so sodelovali: Nataša Fikfak (z leve), Živka Škrabar, Tanja Čufer, Marija Vegelj Pirc, 
Marko Vudrag. 

[**]	 V	okviru	Društva	onkoloških	bolnikov	Slovenije	je	bila	3.	11.	2014	ustanovljena	Sekcija	za	raka	pljuč,	ki	
je	združevala	medicinske	strokovnjake	za	področje	raka	pljuč,	bolnike	in	svojce,	z	namenom	prispevati	
k	 preprečevanju	 in	 obvladovanju	 raka	 pljuč,	 se	 zavzemati	 za	 celostno	 obravnavo	 bolnikov,	 ozaveščati	
bolnike	ter	strokovno	in	laično	javnost.	Njeno	delovanje	pri	društvu	je	z	letom	2017	prenehalo.	
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Sledila so predavanja strokovnjakov: prof. dr. Tanja Čufer, prof. dr. Anton Cr-
njac, doc. dr. Mirjana Rajer, mag. Andreja C. Škufca Smrdel in prim. Marija 
Vegelj Pirc, iz SB Nova Gorica pa internista Damjan Birtič in Mojca Humar. 
Udeleženci so imeli možnost v pogovoru s strokovnjaki dodatno osvetliti neka-
tere vidike obravnave raka, podeliti svoje izkušnje in predlagati izboljšave. 

Ob zaključku so udeleženci – bolniki z rakom, predstavniki azbestnih bolni-
kov, Društva pljučnih in alergijskih bolnikov Slovenije, društva Hospic, Društva 
onkoloških bolnikov Slovenije in Društva Ko-rak – skupaj s strokovnjaki obliko-
vali sporočila/smernice za nadaljnje delovanje.7 

SVETOVNI DAN OZAVEŠČANJA O RAKU TREBUŠNE SLINAVKE 

Pri razvoju in uvajanja aktivnosti ozaveščanja na tem področju 
je Društvo stopalo v korak z mednarodnim gibanjem in bilo 
tudi med ustanovnimi člani Svetovne zveze za raka trebušne 
slinavke, WPCC (World Pancreatic Cancer Coalition), ki je bila 
po nekajletnih pripravah ustanovljena maja 2016 v Orlandu na 
Floridi.8

13 . november 2014

Prvi svetovni dan ozaveščanja o raku trebušne slinavke je razglasila mednaro-
dna skupina organizacij bolnikov, ki se je zavzemala za boj proti raku trebušne 
slinavke z ozaveščanjem o tej bolezni. Temu boju, ki ga simbolizira vijolična 
pentlja, se je pridružilo tudi Društvo onkoloških bolnikov Slovenije, ki je prek 
medijev javnost opozorilo na to zahrbtno bolezen. Visoka stopnja smrtnosti je 
pogojena zlasti z bolniki, pri katerih je bolezen že napredovala, zaradi česar 
operativni poseg ni več mogoč. Trenutno tako v Evropi kot drugod po svetu ni 
presejalnih programov za zgodnje odkrivanje te bolezni, saj še ni zanesljivega 
presejalnega testa.9

13 . november 2015

Ob 2. svetovnem dnevu ozaveščanja o raku trebušne slinavke so v društvu poz-
dravili odprtje Evropske platforme o raku trebušne slinavke in se v novoustanov- 
ljeni Koaliciji pridružili 56 organizacijam, ki opozarjajo na to zapostavljeno bo-
lezen. Izdali so informativno zgibanko Rak trebušne slinavke avtorja prof. dr. 
Boruta Štabuca in tri letake, ki jih je pripravila Evropska platforma. 
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Dan ozaveščanja so obeležili tudi z 
novinarsko konferenco in okroglo 
mizo z naslovom MITI IN DEJSTVA 
O RAKU TREBUŠNE SLINAVKE, 
da bi tako najširšo strokovno in la-
ično javnost opozorili na to bolezen, 
zaradi katere je v Sloveniji leta 2011 
zbolelo 365 ljudi. Sodelovali so prof. 
dr. Borut Štabuc, predstojnik KO za 
gastroenterologijo Interne klinike 
UKC Ljubljana, izr. prof. dr. Janja Oc-
virk, predstojnica sektorja internistič-
ne onkologije, Onkološki inštitut Lju-
bljana, doc. dr. Aleš Tomažič, KO za 
abdominalno kirurgijo Kirurške kli-
nike UKC Ljubljana, in Nataša Elvira 
Jelenc, prostovoljka, ki je izpostavila: 

Na delavnici platforme sem spoznala 
bolnico iz Velike Britanije, ki je bila 
pred 12 leti uspešno zdravljena, saj si 
je diagnozo pravočasno »priborila«; 
zdravniki njenih težav namreč sprva 
niso jemali resno.10

16 . november 2017

Svetovna zveza za raka trebušne slinavke, 
WPCC, je na konferenci v Kanadi (Montreal, 
2.–5. 5. 2017) sprejela odločitev, da bo sve-
tovnemu dnevu ozaveščanja o raku trebušne 
slinavke odslej naprej posvečen vsakokratni 
četrtek sredi meseca novembra, s tem da se z 
njim povezano dogajanje lahko podaljša skozi 
ves konec tedna. 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije se je s sporočilom za medije znova prid-
ružilo številnim organizacijam po svetu, ki spodbujajo višjo raven ozaveščenosti 
o tej bolezni. Z vijoličastimi majicami in geslom Z NOVIM UPANJEM PROTI 
RAKU TREBUŠNE SLINAVKE je tudi na zunaj obeležilo ta dan. Sodelovale so 

  Novinarska konferenca in okrogla miza »Miti in dejstva o raku trebušne 
slinavke«. Sodelovali so: Nataša Elvira Jelenc (z leve), Borut Štabuc, Marija Vegelj 
Pirc, Janja Ocvirk, Aleš Tomažič.

WORLD PANCREATIC
CANCER COALITION
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vse skupine za samopomoč. Tako je npr. ljubljanska skupina svoje redno meseč-
no srečanje, ki je sovpadalo s svetovnim dnevom, posvetila tej tematiki. 11

V vijolično svetlobo so se ovila številna evropska mesta, med njimi je bil v vijo-
lično barvo odet tudi naš Ljubljanski grad. 

Viri

[1]	 Zdešar	A:	Štirideset	let	Tedna	boja	proti	raku	in	zgodovinski	pregled	delovanja	Zveze.	Zbornik	Zveze	in	
društev	za	boj	proti	raku	Slovenije	—	leto	2010,	6—7.	(NUK-1318-4881)

[2]	 Glasilo	Okno	2003;	17	(2):	66—67.	
[3]	 Glasilo	Okno	2004;	18	(2):	51.	
[4]	 Glasilo	Okno	2005;	19	(2):	54—55.	
[5]	 Glasilo	Okno	2007;	21	(2):	65.	
[6]	 Glasilo	Okno	2009;	23	(2):	66—67.	
[7]	 Glasilo	Okno	2015;	29	(2):	59—60.	
[8]	 Glasilo	Okno	2016;	30	(1):	74—75.	
[9]	 Glasilo	Okno	2014;	28	(2):	51.	
[10]	 Glasilo	Okno	2015;	28	(2):	60—61.	
[11]	 Glasilo	Okno	2017;	31	(2):	66—67.	

  Ena od informativnih zgibank, ki so jih pripravili 
strokovnjaki Evropske platforme o raku trebušne 
slinavke, in je leta 2015 izšla tudi v slovenskem 
prevodu.
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SVETOVALNICA NA SPLETNIH STRANEH 

Spletna svetovalnica za bolnike z rakom je zaživela že leta 2001 na Med.
Over.Net, takrat največji spletni strani, usmerjeni v zdravstvo, zahvaljujoč 
povabilu urednika tega portala Primoža Cimermana, ki je Društvu onkolo-
ških bolnikov Slovenije omogočil brezplačno gostovanje, objavo društvenih 
publikacij in vzpostavitev foruma Kako živeti z rakom. Leta 2005 pa je dru-
štvo odprlo svoje spletno mesto, ga glede na potrebe bolnikov/obiskovalcev v 
skladu s tehničnim napredkom dopolnjevalo in nadgrajevalo. S programom 
Svetovalnica na spletnih straneh so dosegali vse večji krog ljudi in uspeš-
no kandidirali za javna sredstva ter donatorje/sponzorje, kar jim uspeva še 
danes. 

DRUŠTVO NA SVETOVNEM SPLETU, 2001 

http://www .onko .over .net 

Z odpiranjem novih možnosti oza-
veščanja in informiranja se je med 
bralci Okna pojavila želja, da bi bila 
revija Okno dostopna tudi na sple-
tu. V društvu so najprej pomislili na 
možnost objave na spletni strani On-
kološkega inštituta, na kateri je že bila 
kratka informacija o Društvu. Žal od-
govorni niso pokazali razumevanja. A 
se je kmalu pokazala nova možnost, 
ko so po e-pošti prejeli prijazno po-
vabilo k sodelovanju urednika portala 
Med.Over.Net Primoža Cimermana. 
Z navdušenjem so stekle priprave in 
spletne strani društva so s prostovolj-
nim delom kmalu postale del portala 
Med.Over.Net. Gospod Cimerman 

je društvu ponudil svoje prostovoljno delo za pripravo in vzdrževanje njihove 
spletne strani, kot tudi brezplačno objavo publikacij in predstavitve programov 
ter novic. 

Primož Cimerman je za bralce Okna povedal:

Portal je namenjen izboljšanju kakovosti življenja. S portalom Med.Over.Net že-
limo uporabnikom prihraniti marsikatero pot k zdravniku in zdravnikom mar-
sikatero nevšečnost. Portal je nastal naključno. Tehnični strokovnjaki s področ-

  Urednik portala 
Med.Over.Net  
Primož Cimerman 
je društvu omogočil 
brezplačno gostovanje, 
2001—2005.
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ja spleta smo ugotavljali, kaj manjka 
na medmrežju oz. katera področja so 
premalo poudarjena. In ker smo sami 
že v letih, ko se bolj zanimamo za 
lastno zdravje in za zdravje naših bli-
žnjih, smo ugotovili, da nam manjka 
marsikatera najbolj osnovna razlaga 
o zdravstvenih težavah. Med.Over.Net 
smo vzpostavili popolnoma prosto-
voljno in že v prvem letu presegli vse 
načrte.1

Portal Med.Over.Net je ponujal upo-
rabnikom tudi možnost, da na foru-
mih, ki so razdeljeni po posameznih 
področjih, komunicirajo z drugimi 
uporabniki in zdravstvenimi strokovnjaki. Društvo je z veseljem sodelovalo pri 
vzpostavitvi foruma »Kako živeti z rakom« in ga prva 4 leta tudi urejalo. 

FORUM »Kako živeti z rakom« 

http://med .over .net/onko/forum .htm 

V Forumu, ki je obiskovalcem odprl svoja vrata marca 
2001, se je že v prvih mesecih srečalo veliko ljudi. Med 
obiskovalci so našli tudi stalno sodelavko Ireno Jakopanec, 
absolventko medicine, ki je vrsto let ostala zvesta forumu 
in ga promovirala tudi v Oknu. Povzemamo nekaj misli iz 
njene predstavitve: 

Sem »stara omrežna mačka«, ki redno pregleduje omrežje, 
zato se je slej ko prej moralo zgoditi, da sem naletela na 
Med.Over.Net, ki je imel dobro idejno zasnovo in iz dneva 
v dan je v njem nastajala večja gneča ljudi. Kot študentko 
medicine me je pritegnilo tudi to, da sem glede na različna področja in stroke 
lahko prebirala, kakšne so najpogostejše težave ljudi, glede na odgovore zdrav-
nikov pa preverjala svoje znanje. Potem sem odkrila bolj zaspan forum, ki ga je 
bilo treba osvežiti, prebuditi. To je bil forum Društva onkoloških bolnikov Slo-
venije. Mučilo me je vprašanje, ali bom sposobna odgovarjati, hkrati pa me je 
vest oštevala zaradi pomislekov – mar se nisem vsa ta leta izobraževala ravno 
z namenom, da smem in zmorem komu odgovoriti na vprašanje? Tako je postal 
ta forum moj izziv. Med spraševalcem in tistim, ki odgovarja, se razvije posebna 
dinamika, obravnavati ga moraš celostno, kar nemalokrat pomeni, da ga moraš 

  Ljubljana, Cankarjev dom, 21.—24. 4. 2004.  
Primož Cimerman, urednik Med.Over.Net (2. z leve), 
v pogovoru z obiskovalci sejma Teleinfos. Sodelovalo 
je tudi Društvo onkoloških bolnikov Slovenije.2

  Irena Jakopanec 
se je že kot študentka 
medicine pridružila 
Forumu »Kako živeti 
z rakom« in več let 
ostala njegova zvesta 
sodelavka in urednica. 
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tudi potolažiti, vzpodbujati, mu svetovati, na koga naj se obrne, kje naj poišče 
pomoč. Odzivi so pozitivni, zato me odgovarjanje veseli.1

V	društvu	so	menili,	da	so	vsebine	foruma	zanimive	tudi	za	bralce	Okna,	zato	so	začeli	nekatera	
vprašanja	in	odgovore	objavljati	v	novi	rubriki	Spletne strani.

	
FORUM Kako živeti z rakom? http://med.over.net/onko/forum.htm  

»Naša spletna druščina pogosto nudi oporo in sočutje tistim, ki se zaradi tega ali 
onega razloga bojijo k zdravniku. Nekateri se že brez pregleda vidijo z diagnozo 
rak; druge skrbi, da bi tam doživeli kaj bolečega. Na forumu se prijateljsko bod-
rimo, kadar je treba prestati kaj manj prijetnega. Če pa vam je samo zmanjkalo 
idej, kaj podariti bolniku, vam bomo prav tako pomagali!«3

Ob 4. obletnici foruma Kako živeti z rakom? pa je za bralce Okna Irena Ja-
kopanec, dr. med., zapisala:

»Zdaj vam naš virtualni prostor ni več neznanka. Tukaj se dobivajo stari pri-
jatelji z novimi težavami ali pa novi ljudje v stiski poiščejo pomoč starih, bolj 
izkušenih »mačkov«. Vsi ste dobrodošli in na vsako vprašanje skušamo odgovo-
riti. Poudarjam pa, da so zelo dragocene tudi intimne izpovedi bolnikov. Ko jih 
prebiramo, lahko zdravi skušamo razumeti, kako se bolni počutijo. Bolni pa z 
olajšanjem spoznavajo, da tudi drugi delijo njihovo izkušnjo.« 

Najprej vsem lep pozdrav! Moram reči, da je moje pisanje in razmišljanje pozitiv-
no, ampak to zaradi vas. Odkar prebiram ta forum, je res mnogo boljše. Imela sem 
tudi kontrolo in je zaenkrat vse v redu. Darja in Matej, mi se pa slišimo! Tejčica 

SPLETNO MESTO DRUŠTVA ONKOLOŠKIH BOLNIKOV SLOVENIJE, 2005
http://www .onkologija .org

Z novim spletnim mestom oz. s 
programom Svetovalnica na splet- 
nih straneh je društvo leta 2005 
povezalo različne vsebine za nude-
nje pomoči, ki jih lahko dobijo obi-
skovalci spletne strani na različne 
načine. Z uporabo informacijske 
komunikacijske tehnologije so 
omogočali interaktivnost in prost 

  Nova spletna stran društva www.
onkologija.org si je že po enem letu delovanja 
prislužila nagrado Netko 2006. 
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dostop do različnih vsebin. Bolniki in svojci so dobili tako več možnosti do do-
stopa in izmenjave informacij, kar jih je vzpodbujalo, da so v procesu zdravljenja 
in rehabilitacije bolj aktivno sodelovali. O teh možnostih so bolnike obveščali v 
Oknu in prek drugih komunikacijskih kanalov. 

Na novem spletnem mestu vam ponujamo več sklopov: 

• O raku — informacije in opisi različnih vrst raka in slovarček medicinskih izrazov. 

• Nasveti in komentarji — lahko zastavljate vprašanja strokovnjakom, najdete nasve-
te za vsakdanje življenje in obisk pri zdravniku, pregledate literaturo (knjižice in Okno), 
poiščete informacije o medicinskih pripomočkih, brezplačni pravni pomoči in pregle-
date zanimive povezave. 

• Pogovori in komunikacija — sklop je namenjen stikom, zato so na njem forum, 
informacije o individualni in skupinski samopomoči, sogovornikih kot tudi društvene 
novice in dogodki ter pričevanja bolnikov. 

• O nas — zbrane so informacije o društvu, njegovem delovanju in poslanstvu ter do-
natorjih. 

Novo spletno mesto nudi različne informacije in veliko možnosti za vzpostavitev in ohra-
njanje stikov med člani društva, kar bo zagotovo pripomoglo k uspešnejšemu delovanju 
našega društva. Obiščite nas! 5

Zanimiv podatek o takratni digitalizaciji družbe najdemo v poročilu programa 
Svetovalnica na spletnih straneh http://www.onkologija.org za leto 2007, ki ga je 
pripravil vodja programa Blaž Bajec:

V Sloveniji ima po podatkih RIS (Raziskava interneta v Sloveniji, december 2004, 
www.ris.org) internetni dostop 355.000 oziroma 52 % gospodinjstev, v enem sa-
mem letu pa se je delež gospodinjstev povečal za 10 %. Ob vedno večji proble-
matiki raka je s spletno svetovalnico podana možnost medsebojne podpore po-
tencialno večjemu deležu bolnikov, zdravnikov, svojcev in prostovoljcev. Pozitivni 
odzivi in veliko število obiskov govorijo za upravičenost tega programa in kažejo, 
da bi bilo potrebno to dejavnost okrepiti.

Društvo na socialnem omrežju Facebook, 2012 

www .facebook .com/drustvo .onkoloskih .bolnikov  

V spodbudo večji interaktivnosti in povezanosti bolnikov, svojcev in vseh, ki 
želijo sodelovati v boju proti raku, je bila leta 2012 vzpostavljena spletna stran 
društva tudi na socialnem omrežju Facebook.6 

Z njo so dosegali še večjo obveščenost širše javnosti in prepoznavnost tudi na 
spletu. V 10 letih delovanja so se številni obiskovalci in facebook-prijatelji prid-
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ružili izmenjavi mnenj, si ogledovali slike dogodkov in dodajali svoja sporočila 
ter komentarje. 

Posodobitev spletnega mesta Društva onkoloških bolnikov Slovenije, 2017

http://www .onkologija .org 

Leta 2017 so v društvu izpeljali potrebne 
posodobitve spletnega mesta z novo ce-
lostno grafično podobo. Posebno domač-
nost in prijaznost so pričarale fotografije 
prostovoljcev, članov in članic društva, ki 
bogatijo posamezne že utečene vsebinske 
sklope. Fotografije je pro bono prispeval 
znani fotograf Tomo Jeseničnik. Obisko-
valce pritegnejo in opogumljajo besede 
nekdanjih bolnikov/bolnic, ki prek vide-
oposnetkov delijo svoje uspešne zgodbe, 
kot tudi druge informacije o raku in raz-
ličnih virih pomoči. 

Nagrada Netko 2006

Že po prvem letu delovanja je bila po izboru posebne strokovne žirije društvu 
podeljena nagrada NETKO 2006 za najboljšo poslovno spletno stran s področja 
zdravstva. Nagrade podeljuje Združenje za informatiko in telekomunikacije – 
Gospodarska zbornica Slovenije v sodelovanju z Ministrstvom za visoko šolstvo, 
znanost in tehnologijo. 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije je prejelo 2 nagradi NETKO: za katego-
rijo »Zdravje« in za »Osebne strani & strani skupnosti«.

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	2001;	15	(1):	4—5.	
[2]	 Glasilo	Okno	2004;	18	(1):	52—53.	
[3]	 Glasilo	Okno	2002;	16	(2):	3—5.	
[4]	 Glasilo	Okno	2005;	19	(1):	3—5.	
[5]	 Glasilo	Okno	2005;	19	(2):	63.	
[6]	 Glasilo	Okno	2012;	26	(2):	82.	

  Na posodobljeni spletni strani nas prijazno nagovarjajo fotografije 
članov/članic društva z lastno izkušnjo raka. 
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POVEZAVE S SORODNIMI ZDRUŽENJI  
IN ORGANIZACIJAMI

Pri razvoju društvenih programov so vse od začetka upoštevali vse naše kultur-
ne značilnosti, od načina razmišljanja in razreševanja lastnih problemov do pot-
rebe nekaterih bolnikov, da bi lastne izkušnje delili z drugimi, jim bili v oporo, 
hkrati pa spreminjali odnos do raka v širši družbi. Da bi preverjali svoja spozna-
nja in izkušnje, so jih delili z drugimi. Sprva je društvo svoje sogovornike najprej 
našlo v sorodnih organizacijah v tujini. 

Razcvet nevladnega sektorja in s tem tudi različnih prostovoljskih organizacij 
bolnikov v začetku 80. let prejšnjega stoletja je zahteval povezovanje v krovne 
organizacije in sistemsko ureditev z ustrezno zakonodajo.  

ČLANSTVO IN SODELOVANJE V MEDNARODNIH POVEZAVAH

Vse več je bilo možnosti za izobraževanje na različnih seminarjih in konferen-
cah doma in v tujini. Mednarodne organizacije so širile svoj vpliv tudi na doga-
janja v vzhodni Evropi in Sloveniji, kot npr. Mednarodno združenje nevladnih 
organizacij, INTERPHIL, in Mednarodna zveza organizacij bolnikov, IAPO. Z 
Evropsko zvezo bolnikov z rakom, ECPC, pa društvo vseskozi tesno sodeluje, že 
od njene ustanovitve leta 2004. 

INTERPHIL — Mednarodno združenje nevladnih organizacij 

Mednarodno združenje nevladnih organizacij, s statusom svetovalca pri Svetu 
Evrope in sedežem v Ženevi, je širilo in zastopalo idejo moderne filantropije in 
med prvimi spoznalo pomembno vlogo prostovoljskih organizacij v vzhodni 

  Brdo pri Kranju, 4.—6. 7. 1993. Med udeleženci konference sta 
predstavnici društva, M. Vegelj Pirc in V. Zabric (z leve 7. in 8. v 1. vrsti), in 
predsednik Interphila dr. Frits W. Hondins (z leve 3. v 1. vrsti).

Evropi. Zato so prvo 
večjo konferenco or-
ganizirali leta 1989 
v Budimpešti, leta 
1993 pa v Sloveniji z 
naslovom Postavimo 
se na lastne noge, na 
kateri se je pod po-
kroviteljstvom Mi-
nistrstva za zunanje 
zadeve zbralo 45 
predstavnikov iz 13 
držav. 1
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IAPO — Mednarodna zveza organizacij bolnikov 

Mednarodna zveza organizacij bolni-
kov, s sedežem v Londonu, je bila os-
novana z namenom, da bi bolnikom 
po vsem svetu zagotavljala pravice in 
enakovredno partnerstvo v procesu 
zdravstvene oskrbe. Društvo se je leta 
1999 pridružilo 40 ustanovnim orga-
nizacijam, takoj ko se je seznanilo s 
pobudo prek njihove revije The Pa-
tient’s Network (Mreža bolnikov) in 
postalo njen enakopravni član. 2

Leta 2003 je Svetovna zdravstvena or-
ganizacija pritegnila IAPO k obliko-
vanju dokumenta Delovni načrt zdra-
vstvene oskrbe za 21. stoletje: Izzivi 
kroničnih stanj. Pripombe in pred- 
loge na prvi osnutek dokumenta je 
IAPO oblikoval skupaj s svojimi čla-

nicami.3 V društvu so aktivno sodelovali in se udeleževali dogodkov, kot sta 
npr. Posvet v Evropskem parlamentu in Svetovni kongres bolnikov.

  Ljubljana, Onkološki inštitut, 26. 1. 1999.  
Predstavnik IAPO in Nemškega združenja za zavarovance in bolnike  
dr. Ekkehard Bahlo na delovnem obisku s predstavniki 10 slovenskih društev.  
Na sliki z gostiteljicami z Onkološkega inštituta — Andreja C. Škufca,  
Olga Shrestha, Marija Vegelj Pirc — in predstavnico Zveze potrošnikov Slovenije.

Obisk  
dr. Ekkeharda Bahla  

v Ljubljani in glas  
o Društvu onkoloških 

bolnikov Slovenije sta 
odmevala tudi v njihovi 
reviji »Mreža bolnikov«,  

4/1 1999.  
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Posvet v Evropskem parlamentu
Bruselj, 2 .—3 . marec 2000 

Konferenco z naslovom Organizacije bolnikov in sodelovanje med zahodom in 
vzhodom na področju zdravstvene problematike je organizirala Evropska plat-
forma za organizacije bolnikov, znanost in industrijo (EPPOSI). Glede na pred-
videno širjenje Evrope na vzhod se je vodstvo EPPOSI odločilo, da se bo po-
vezalo z deželami centralne in vzhodne Evrope in jim pomagalo pri razvoju. 
K pripravam in aktivni udeležbi je bila vabljena tudi zveza IAPO; Slovenijo sta 
zastopali psihologinji Marja Strojin (Društvo onkoloških bolnikov Slovenije) in 
Ljubica Vrba (Društvo Liga proti epilepsiji). Glavna usmeritev bodoče evropske 
zdravstvene politike naj bi bila BOLJŠE ZDRAVJE, s čimer naj bi le-ta dobila 
večjo veljavo, pri njenem oblikovanju in pomembnih odločitvah pa morajo so-
delovati tudi skupine bolnikov.4 

Svetovni kongres bolnikov
London, 25 .—27 . februar 2005

Na prvem svetovnem kongresu bolnikov se je rdeča nit obravnavanih tem do-
tikala pospeševanja k bolniku usmerjenega zdravstva. Raziskave zadnjih dese-
tih let so pokazale, da so v takšnem sistemu bolniki bolje obveščeni in lažje 
obvladujejo z boleznijo povezane težave. To je pomembno, ker bo s staranjem 
populacije vse več kroničnih bolnikov, za katere bo življenjskega pomena obo-
jestransko sodelovanje z zdravstvenim osebjem; pri tem so tudi stroški nižji. Ob 
koncu kongresa je bil objavljen osnutek manifesta (IAPO Manifesto for Patient- 

  Delo po skupinah 
na temo »Odnos med 
bolniki, organizacijami 
bolnikov in 
strokovnjaki«, kot 
tudi s strokovnjaki/
onkološkimi 
institucijami in 
z odločevalci 
zdravstvene politike 
v EU. Marja Strojin, 
moderatorka,  
(1. z desne).
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Centred Healthcare) kot osnova za nadaljnje delo v globalnem merilu in na lo-
kalnih nivojih.5

ECPC — Evropska zveza bolnikov z rakom 

Ideja, da bi se vsa evropska združenja bolnikov z rakom povezala v skupno or-
ganizacijo, se je porodila leta 2002 v Nici, ko je v okviru kongresa Evropskega 
združenja za onkologijo potekal tudi seminar za bolnike. Evropska zveza bolni-
kov z rakom (ECPC), s sedežem v Bruslju, je bila ustanovljena leta 2004. S svojim 
delovanjem pod geslom »Nič o nas brez nas!« se je uveljavila kot enakovredna 
partnerica strokovnih in političnih odločevalcev pri spopadanju s to bolezni-
jo. Za bolnike/organizacije bolnikov z rakom predstavlja forum za izmenjavo 
informacij in izkušenj ter uveljavljanje dobre prakse. Združuje bolnike z vsemi 
vrstami raka v vseh 27 članicah EU.

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije, ki je izpolnjevalo vse pogoje za polno-
pravno članstvo, se je zvezi ECPC pridružilo že v letu njene ustanovitve6 in v 
njej vseskozi aktivno sodeluje. 

»Združeni v boju proti raku«
Ljubljana, 3 .—5 . november 2006 

Mednarodni kongres v organizaciji ECPC se je na 
pobudo evroposlanca Lojzeta Peterleta, soustano-
vitelja skupine MAC,* odvijal v Ljubljani pod pokro-
viteljstvom predsednika RS dr. Janeza Drnovška, ko-
misarja za znanost in raziskave Evropske komisije dr. 
Janeza Potočnika in slovenskega Ministrstva za zdrav-
je. Zbrali so se predstavniki bolnikov, snovalci nacio-
nalnih zdravstvenih politik, politiki in strokovnjaki s 
področja onkologije, da bi opozorili na neenakosti in 
pomanjkljivosti v preprečevanju raka, v zdravljenju in 

  Ljubljana, 3. november 2006.  
Delovno predsedstvo ob odprtju kongresa: Lynn Faulds Wood, predsednica 
Evropske zveze bolnikov z rakom, in Lojze Peterle, evropski poslanec.

[*]	 Skupina	evropskih	poslancev	za	boj	proti	raku	(MEPs	Against	Cancer,	MAC)	je	edina	interesna	skupina	
v	Evropskem	parlamentu,	ki	si	že	od	leta	2005	prizadeva	za	boljše	obvladovanje	in	preprečevanje	raka	
v	Evropi.	Poudarja,	da	mora	biti	glas	bolnika	ustrezno	zastopan	v	postopkih	sprejemanja	odločitev,	ki	so	
povezane	z	nacionalnimi	in	evropskimi	zdravstvenimi	politikami.	Administrativno	podporo	ji	nudi	ECPC.
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preživetju bolnikov v državah srednje in jugovzhodne Evrope. Bilo jih je prek 
160 iz 20 držav. 

Društvo sta zastopala nogometaš Jaka Jakopič s pričevanjem o svoji izkušnji z 
rakom in častna članica društva Štefka Kučan, nekdanja prva dama Slovenije, 
ki je predstavila društvo in sodelovala v omizju Kako implementirati Varšavsko 
deklaracijo v boju proti raku, ki je bila sprejeta na prejšnjem kongresu v Varšavi, 
2005. 

Premagajmo raka – javna prireditev se je zadnji dan odvijala na Kongresnem 
trgu v Ljubljani ob sodelovanju vseh slovenskih onkoloških društev. Obiskovalci 
so spoznavali življenje z rakom, poskušali dobrote slovenskih ekoloških kmetij 
in streljali na gol ali metali na koš z znanimi športniki. S koncertnega odra so 
se oglašali strokovnjaki in bolniki s svojimi pričevanji. Za prijetno vzdušje so 
poskrbeli: Parlament Dixie band s pevci, Nuša Derenda, Vili Resnik, Marijan 
Novina in skupina Victory.7

USPEHI DELOVANJA ECPC 

Leto 2008 je bilo prelomno za onkološke bolnike. Takrat je Evropski parla-
ment na pobudo Skupine evropskih poslancev za boj proti raku sprejel resolucijo 
o boju proti raku, ministri za zdravje iz vseh držav članic pa so pod vodstvom 
slovenskega predsedstva Svetu EU (1. 1.–30. 6. 2008) sprejeli in podpisali skle-
pe o smernicah za zmanjševanje bremena raka. Nato je 24. 6. 2009 Evropska 
komisija sprejela sporočilo o boju proti raku in v njem predvidela ustanovitev 
partnerstva za boj proti raku z najpomembnejšimi interesnimi skupinami. Za-
gon Evropskega partnerstva za boj proti raku je Evropska komisija v sodelovanju 
z ECPC obeležila s slavnostnim dogodkom v Bruslju, 29. 9 2009, na katerega je 
bilo vabljeno tudi Društvo onkoloških bolnikov Slovenije (str. 363). 

Nekaj dogodkov omenjamo v nadaljevanju. 

»Kako zmanjšati breme raka«
Brdo pri Kranju, 7 .—8 . februar 2008

Konferenca o raku z naslovom Kako zmanjšati breme raka, organizirana ob 
podpori Evropske komisije, je bila osrednji dogodek slovenskega predsedovanja 
Svetu EU na področju zdravja. 

Sodelovali so predstavniki držav članic, Evropske komisije, Evropskega parla-
menta, strokovnjaki s področja proučevanja in obvladovanja raka ter iz stro-
kovnih združenj in nevladnih organizacij. Strinjali so se, da mora celovit pristop 
obvladovanja raka temeljiti na usklajenem delovanju stroke, politike in civilne 
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družbe tako na ravni EU kot na nacionalnih ravneh s ciljem zmanjšati breme 
raka v prihodnosti. 

Mednarodna zveza za boj proti raku, UICC, je predsedniku slovenske 
vlade Janezu Janši podelila Nagrado odličnosti zaradi prizadevanj na 
področju boja proti raku v času predsedovanja Slovenije Svetu EU in 
zaradi izjemne podpore vlade RS na področju obvladovanja te bolezni. 
(Ženeva, 27. 8. 2008)8

Srečanje RARECAREnet
Ljubljana, 12 . junij 2015 

V projektu RARECARE, 2007–2010, ki ga je sofinancirala Evropska komisija, je 
sodelovalo več kot 15 ustanov, med njimi tudi Onkološki inštitut Ljubljana, Re-
gister raka RS. Postavili so definicijo za redke rake, seznam in oceno incidence 
v Evropi. Projekt so nadaljevali kot RARECAREnet, 2012–2015, s ciljem zbrati 
podatke o klinični poti bolnikov z redkimi raki v posameznih državah in posta-
viti merila za vzpostavitev centrov odličnosti za redke rake.

  Brdo pri Kranju, 7.—8. februar 2008.  
Med udeleženci konference »Kako zmanjšati breme raka« so bili tudi predstavniki Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije.
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ECPC je bila kot partner v projektu zadolžena za soorganizacijo srečanj v posa-
meznih sodelujočih državah. Prvo srečanje je v sodelovanju z Društvom onkolo-
ških bolnikov Slovenije potekalo v Sloveniji. Raziskovalci so predstavili rezultate 
študije v posameznih državah in s podatki o zdravstveni oskrbi bolnikov z red-
kimi raki v Sloveniji spodbudili razpravo. V zaključkih srečanja so med drugim 
poudarili, da je za kakovostno zdravljenje najpomembnejša centralizacija obrav-
nave bolnikov, saj lahko le izkušeni terapevti v multidisciplinarnem timu zago-
tavljajo uspešno zdravljenje. Pri vseh odločitvah pa je pomembno sodelovanje 
bolnikov in organizacij, v katere se povezujejo.9

  Ljubljana, Onkološki inštitut, 12. junij 2015. 
Predstavnica ECPC Kalliopi Christoforidi in podpredsednica Združenja za redke bolezni Slovenije Majda Slapar 
sta obiskali tudi društveni info center, ki so ga predstavile prostovoljke programa Pot k okrevanju in vodstvo 
društva. Silva Klemenčič (z leve), Andreja C. Škufca Smrdel, Milena Pegan Fabjan, Majda Slapar, Blaž Bajec, 
Jožica Mestnik, Nataša E. Jelenc, Kalliopi Christoforidi, Marija Vegelj Pirc.

2020 — Evropska priporočila za bolnike z rakom v času epidemije COVID-19

ECPC	je	v	času	epidemije	še	posebej	skrbela	za	bolnike	z	rakom,	saj	so	kot	ranljiva	skupina	bolj	
ogroženi	za	okužbo	z	novim	koronavirusom,	ob	tem	pa	številni	varnostni	ukrepi	vplivajo	tudi	na	
način	njihove	obravnave.	Zato	so	bili	izjemnega	pomena	ustrezni	strokovni	napotki	za	bolnike	—	za	
zmanjšanje	tveganja	za	okužbo	in	za	spodbujanje	bolnika	k	sodelovanju	pri	zdravljenju,	za	prema-
govanje	tesnobe	in	stresa.

Pod	okriljem	Evropske zveze bolnikov z rakom	je	v	začetku	leta	2020	mednarodna	onkološka	
skupina	45	zdravnikov	iz	26	držav	pripravila	celovita	priporočila	za	bolnike	z	rakom	v	času	epi-
demije	COVID-19.	Pri	nastajanju	priporočil	sta	sodelovala	tudi	zdravnika	z	Onkološkega inštituta 
Ljubljana	doc.	dr.	Cvetka	Grašič	Kuhar	in	prof.	dr.	Primož	Strojan.10	
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Druga združenja po posameznih vrstah raka 

Društvo se povezuje tudi z drugimi društvi za določene vrste raka, k nekaterim 
je bilo kot član ECPC vabljeno že na ustanovna srečanja. O nekaterih oblikah 
sodelovanja smo že poročali, največ o mednarodni organizaciji za samopomoč 
žensk z rakom dojk Pot k okrevanju, s katero društvo sodeluje že štiri desetletja. 

Tukaj izpostavljamo še odlično sodelovanje z Evropsko Akademijo za raka tre-
bušne slinavke (CECOG Academy), ki je ena od sekcij ECPC. Prirejajo letne 
konference, na katerih združujejo tako zdravnike, medicinske sestre in drugo 
zdravstveno osebje kot tudi nevladne organizacije s tega področja, kar postavlja 
vsebine konferenc na visoko strokovno raven. V času epidemije covida-19 je 
CECOG organiziral številna srečanja prek spletne platforme ZOOM. 

Evropska mreža za raka pljuč, LuCe, pa je v času epidemije s svojimi članicami 
izvedla dve pomembni raziskavi, v katerih so z obsežnimi vprašalniki ugotavljali, 
kakšni so psihosocialni vplivi bolezni na življenja pljučnih bolnikov in njihovih 
bližnjih, v drugi raziskavi pa so beležili njihovo kakovost življenja z boleznijo. 
Za Slovenijo je raziskavi vodila Nataša Elvira Jelenc, izsledke prve raziskave so 
objavili v reviji Okno z naslovom Kaj tare bolnike s pljučnim rakom, kaj njihove 
svojce in prijatelje.11

Spodnji seznam članstva je zapisan v časovnem zaporedju pridružitve. Ob tem 
naj povemo, da je društvo leta 2016 zaradi vedno višje članarine prekinilo pol-
nopravno članstvo v IAPO. 

ČLANSTVO V MEDNARODNIH ORGANIZACIJAH 
•	 Pot	k	okrevanju	—	mednarodna	organizacija	za	samopomoč	žensk	z	ra-

kom	 dojk	 Reach	 to	 Recovery	 International	 —	 Volunteer	 Breast	 Cancer	
Support,	RRI,	www.uicc.org

•	 Mednarodna	zveza	organizacij	bolnikov	—	International	Alliance	of	Pati-
ents	Organisations,	IAPO,	www.patiensorganisations.org	

•	 Evropska	zveza	bolnikov	z	rakom	—	European	Cancer	Patient	Coalition,	
ECPC	www.ecpc.org	

•	 Srednjeevropska	mreža	bolnikov	z	rakom	pljuč	(Central	European	Lung	
Cancer	Patient	Network	/	—	CELCAPENet	www.celcapa.net/slovenian/
celcapanet/

•	 Evropska	mreža	za	raka	pljuč	—	Lung	Cancer	Europe/glas	bolnikov	z	ra-
kom	pljuč,	njihovih	družin	in	preživelih	v	EU	—	LuCE	www.lungcancereu-
rope.eu/	

•	 Svetovna	zveza	proti	raku	trebušne	slinavke	—	World	Pancreatic	Cancer	
Coalition,	WPCC	(www.worldpancreaticcancercoalition.org) 
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ČLANSTVO IN SODELOVANJE V SLOVENSKIH POVEZAVAH 

Povezovanja in sodelovanje z domačimi sorodnimi združenji, organizacijami 
in ustanovami so bila vseskozi nujna in zelo pomembna za razvoj in širitev 
društvenih programov, kot tudi zaradi skupnega nastopanja pri uveljavljanju/
zagovarjanju bolnikovih pravic. 

SLOVENSKA FILANTROPIJA — Združenje za promocijo prostovoljstva 

www .filantropija .org 

Slovenska filantropija, ki s številnimi programi za dvig kakovosti bivanja v 
skupnosti in za zagovorništvo socialno šibkejših deluje že od leta 1992 na po-
budo psihiatrinje prim. Anice Kos Mikuš, je usmerjena predvsem v promoci-
jo prostovoljstva. V okviru Filantropije je Društvo sprejemalo in soustvarjalo 
pomembne smernice tudi za svoj razvoj, tako strokovni kot organizacijski, v 
skladu s sprejemanjem nove zakonodaje. Aktivno še danes sodeluje pri številnih 
tradicionalnih dogodkih in projektih. 

Kongres prostovoljcev 

Prvi kongres z naslovom Prostovoljstvo včeraj, danes, jutri se je odvijal v Ljub- 
ljani, 20.–21. 9. 1996. Med več kot 200 udeleženci sta predstavnici Društva, Vida 
Zabric in Marija Vegelj Pirc, predstavili program samo-
pomoči Pot k okrevanju. Po prvotni zamisli je bil vsa-
kokratni nadaljnji bienalni kongres tematsko usmerjen 
na najbolj aktualno področje organiziranega prosto-
voljstva. Zadnji, 13., se je zaradi epidemioloških razmer 
odvijal virtualno na temo Prostovoljstvo in solidar-
nost : potencial 21. stoletja. 

Zbornik prispevkov 1. Slovenskega kongresa prostovoljcev, 1996,  
je vključeval zelo zanimivo in raznoliko tematiko. Tudi Društvo 
onkoloških bolnikov Slovenije je bilo povabljeno, da predstavi  

svoj program.  
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Festival prostovoljstva 

Prvi festival je bil v Ljubljani leta 2001; leta 2005 so enodnevni festival razširili 
v enotedenski dogodek, ki poteka še danes po vsej Sloveniji z osrednjo prire-
ditvijo v Ljubljani. Zaradi vse več sodelujočih organizacij, vsebin in podeljenih 
nagrad, so leta 2015 Festival prostovoljstva preimenovali v Nacionalni teden 
prostovoljstva, v okviru katerega Slovenska filantropija organizira dva osrednja 
dogodka.

Forum prostovoljstva  – prvi forum z naslovom »Etika in prostovoljstvo« je 
potekal leta 2004. Tako kot kongres prostovoljcev Slovenska filantropija tudi 
forum prostovoljstva organizira vsaki dve leti. Kongresa potekata izmenično 
ob mednarodnem dnevu prostovoljstva, 5. decembru. Forum je strokovno 
nacionalno srečanje, na katerem se zberejo strokovnjaki z obravnavanega 
področja. 

  Ljubljana, Prešernov trg, 17. maj 2016.  
Vsi sodelujoči prostovoljci so soustvarjalci Veselega dneva prostovoljstva. 
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SLOVENSKA MREŽA PROSTOVOLJSKIH ORGANIZACIJ 

www .prostovoljstvo .org

Ustanovitev Slovenske mreže prostovoljskih organizacij sega v leto 2004. V ko-
ordinaciji s Slovensko filantropijo danes združuje že več kot 1800 organizacij. 
Njen namen je krepitev kapacitet prostovoljskih organizacij in širjenje njihovih 
znanj/veščin s področja prostovoljstva. S spodbujanjem sodelovanja in učinko-
vitega skupnega odzivanja na aktualne dogodke gradijo kapaciteto mreže in s 
krepitvijo lastnih kompetenc za zagovorništvo vplivajo na odločevalce. 

V Slovensko mrežo prostovoljskih organizacij se je oktobra 2006 vključilo tudi 
Društvo onkoloških bolnikov Slovenije ob podpisu Izjave o spoštovanju in 
uveljavljanju etičnega kodeksa organiziranega prostovoljstva (sprejet na 5. Slo-
venskem kongresu prostovoljstva, Sežana, 14. 1. 2006). Vsaka vključena orga-
nizacija dobi pravico do uporabe logotipa prostovoljstva, ki predstavlja simbol 
kakovostnega organiziranega prostovoljskega dela, in nalepko za identifikacijo.

NACIONALNI FORUM HUMANITARNIH ORGANIZACIJ, NFHOS

www .nfhos .org 

Nacionalni forum humanitarnih organizacij Slovenije (NFHOS), ki združuje or-
ganizacije s podeljenim statusom humanitarne organizacije v Sloveniji, je bil 

  Ljubljana, 17. oktober 2017.  
Na 6. Kongresu slovenskih humanitarnih organizacij so podelili priznanja NFHOS. Nagrajenci z ministrico za 
socialne zadeve in s člani upravnega odbora NFHOS, med nagrajenci je prostovoljka Društva Jožica Mestnik  
(6. z desne).
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ustanovljen leta 2008 z namenom, da bi spodbudil njihovo medsebojno povezo-
vanje in tako izboljšal možnosti skupnega delovanja za boljši družbeni in soci-
alni položaj najbolj ranljivih posameznikov in skupin. NFHOS usklajuje skupne 
interese humanitarnih organizacij v civilnem dialogu znotraj teh organizacij, z 
državnimi in drugimi javnimi institucijami ter s strokovnimi združenji. Trenu-
tno združuje 94 humanitarnih organizacij.

Kongres slovenskih humanitarnih organizacij in priznanja NFHOS

Prvi kongres so organizirali že v letu ustanovitve, 2008, v Slovenj Gradcu in 
nato v številnih drugih krajih po Sloveniji, vedno v sodelovanju z lokalno huma-
nitarno organizacijo. Na podlagi sprejetega Pravilnika podeljujejo tudi najvišja 
priznanja za delo v humanitarnih organizacijah, prvič leta 2011 v Slovenj Grad-
cu na 3. Kongresu slovenskih humanitarnih organizacij. Podelili so 7 priznaj 
in 2 zahvali; najvišje priznanje NFHOS, Kipec dobrote, je prejela Anica Mikuš 
Kos, predsednica Slovenske filantropije. Drugi Kipec dobrote, ki je bil podeljen 
na 4. Kongresu NFHOS v Novem mestu leta 2013, pa je prejela Marija Vegelj 
Pirc, predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije. Posebno priznanje 
NFHOS je prejela prostovoljka Društva Jožica Mestnik na 6. Kongresu v Ljub- 
ljani leta 2017, ko so razmišljali na temo Novodobni obrazi revščine. 

Tradicionalni sprejem pri predsedniku Republike Slovenije 

Tradicionalni prednovoletni sprejemi predstavnikov humanitarnih organizacij 
pri predsedniku Republike Slovenije potekajo od leta 2009. Pred sprejemom se 

  Ljubljana, 15. december 2009.  
Predsednik RS dr. Danilo Türk in soproga Barbara Miklič Türk sta gostila prvi prednovoletni sprejem 
predstavnikov humanitarnih organizacij, združenih v NFHOS.
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s predsednikom posebej sestanejo člani upravnega odbora NFHOS, da mu iz-
ročijo poročilo o delovanju in ga seznanijo s trenutno perečo problematiko v 
državi.

ONKO NET — Združenje slovenskih organizacij bolnikov z rakom

www .onkonet .si 

Združenje ONKO NET so leta 2016 ustanovile štiri slovenske organizacije bol-
nikov z rakom, ki so prepoznale potrebo in pomen tesnejšega sodelovanja in 
formalnega povezovanja, saj združeni lažje in uspešneje udejanjajo skupne in-
terese vseh bolnikov z rakom. Osrednje naloge združenja so opravljanje nalog 
skupnega pomena na področjih zdravstva, socialnega varstva in izobraževanja, 
boljša zastopanost skupnih in posamičnih interesov in učinkovito uveljavljanje 
različnih in večplastnih pravic bolnikov z rakom. Kasneje so se štirim ustanov-
nim članicam pridružila še tri društva in leta 2022 še eno. Tako se danes v Zdru-
ženju ONKO NET povezuje osem društev: 

1. Slovensko združenje bolnikov z limfomom in levkemijo, L&L, 
2. Slovensko združenje za boj proti raku dojk Europa Donna, 
3. Ustanova Mali vitez, 
4. Društvo za boj proti raku in drugim kroničnim boleznim ko-RAK, 
5. Združenje za boj proti raku debelega črevesa in danke EuropaColon, 
6. Društvo OnkoMan, 
7. Društvo onkoloških bolnikov Slovenije,
8. Društvo Junaki 3. nadstropja. 

CNVOS — Zavod center za informiranje, sodelovanje in razvoj nevladnih 
organizacij

www .cnvos .si 

CNVOS, ki ga je leta 2001 ustanovilo 27 nevladnih organizacij, je krovna mre-
ža slovenskih nevladnih organizacij. Danes združujejo več kot 1400 različnih 
zvez in posameznih društev, zavodov in ustanov. S svojim znanjem in izkuš-
njami s strokovnjaki s področij zagovorništva, prava, vodenja projektov, financ 
in komuniciranja slovenskemu nevladnemu sektorju zagotavljajo celostno in 
profesionalno strokovno podporo, razvijajo potenciale sektorja in spodbujajo 
kreativno in kritično miselnost. Sodelovanje z vlado, državnim zborom, gospo-
darstvom, mediji in s svojimi člani jim daje potrebno širino in znanja, s katerimi 
dosegajo in uresničujejo svoje poslanstvo. 
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ČLANSTVO IN POVEZAVE S SLOVENSKIMI ORGANIZACIJAMI 
•	 Slovenska	filantropija	—	združenje	za	promocijo	prostovoljstva,		

www.filantropija.org	

•	 Slovenska	mreža	prostovoljskih	organizacij,	www.prostovoljstvo.org	

•	 Nacionalni	forum	humanitarnih	organizacij,	NFHOS,	www.nfhos.org	

•	 Združenje	slovenskih	organizacij	bolnikov	z	rakom,	ONKO	NET,		
www.onkonet.si	

•	 CNVOS	—	Zavod	center	za	informiranje,	sodelovanje	in	razvoj	nevladnih	
organizacij,	www.cnvos.si	
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EUROPA DONNA 
ZAČETKI NJENEGA RAZVOJA



196  



197    

Pobudnik za ustanovitev Evropske zveze za boj proti raku 
dojk EUROPA DONNA, priznani milanski onkolog prof. 
Umberto Veronesi, je leta 1992 na 7. Mednarodni konferen-

ci Reach to Recovery s svojo vizijo uspešnejšega obvladovanja raka 
dojk navdušil udeležence in jih pozval k sodelovanju. Prvi cilj nove-
ga gibanja Europa Donna je bil v enem letu zbrati milijon podpisni-
kov ustanovne listine Europa Donna iz vseh evropskih dežel, kar naj 
bi dalo potrebno moč v Evropskem svetu za zahtevo po izboljšanju 
obravnave raka dojk. V ta namen je bila pripravljena informativ-
na zgibanka, v kateri je bilo zapisano, kaj podpisniki zahtevajo od 
vseh žensk, od vseh splošnih zdravnikov in specialistov ter od vseh 
vodilnih oseb v zdravstvu. Društvo onkoloških bolnikov Slovenije, ki 
je med prvimi pristopilo k akciji, je bilo povabljeno med ustanovne 
članice in je zastopalo Slovenijo na ustanovni skupščini v Milanu 
leta 1994. V okviru novoustanovljene Evropske zveze za boj proti 
raku dojk so v 20 državah članicah začeli delovati Nacionalni fo-
rumi Europa Donna. Pri nas je forum z nacionalno predstavnico 
Marijo Vegelj Pirc deloval v okviru Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije. Leta 1997 pa so ustanovili samostojno društvo – Europa 
Donna, slovensko združenje za boj proti raku dojk, ki mu je na za-
četku predsedovala Danica Purg, nato pa je za 16 let vodenje prev-
zela Mojca Senčar s svojo ekipo. Evropska zveza za boj proti raku 
dojk je danes velika in močna organizacija, ki pomembno prispeva 
k učinkovitejši celostni obravnavi raka dojk. Enako velja tudi za slo-
vensko Europo Donno. 
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EUROPA DONNA —  
EVROPSKO ŽENSKO GIBANJE PROTI RAKU DOJKE, 1992 

Pobudo za ustanovitev Evropske zveze za boj proti raku dojk je podal priznani 
milanski onkolog prof. Umberto Veronesi, znanstveni predsednik Evropske šole 
za onkologijo (ESO), ki je bil tudi ustanovitelj Evropskega inštituta za onkologi-
jo, Evropskega društva kirurške onkologije in EUSOME – strokovnega združe-
nja za obravnavo bolezni dojk. Svojo vizijo za čim boljše obvladovanje raka dojk 
je predstavil na 7. Mednarodni konferenci Pot k okrevanju (Reach to Recovery 
International), ki se je odvijala v Trstu leta 1992 od 27. do 30. maja pod geslom 
»Looking Forward« (Z veseljem naprej).

Zbrane udeležence, pretežno ženske z rakom dojk, prostovoljke programa Pot 
k okrevanju in strokovne sodelavce/mentorje, je navdušil s svojim programom 
Europa Donna (Ženska Evrope). Dobro je poznal uspešno delovanje Ameriške 
zveze za boj proti raku dojk, zato je menil, da potrebujemo tudi vseevropsko 
zvezo nacionalnih skupin in forumov, ki bo krepila delovanje žensk in vzpod-
bujala pristojne, da rak dojk dobi ustrezno prioriteto v evropskem pojmovanju 
zdravja. Poudaril je, da je potrebno čim večje ozaveščanje vseh žensk o raku 
dojk, da bodo s skupnimi močmi dosegle potrebno podporo vseh evropskih 
vlad in sistemov zdravstvenega varstva za uspešnejši boj proti tej bolezni. 

Udeleženci konference so soglasno podprli ustanovitev gibanja in večina je v 
imenu nacionalnih združenj podpisala ustanovno listino EUROPA DONNA, 
med njimi tudi slovenske predstavnice. Prof. Veronesi je odboru novega gibanja 
obljubil vso podporo, tako strokovno kot logistično, v okviru Evropske šole za 
onkologijo s sedežem v Milanu. 

Prvi cilj gibanja Europa Donna je bil v enem letu, do junija 1993, zbrati iz vseh 
evropskih dežel milijon podpisnikov in podpisnic ustanovne listine Europa 
Donna, kar naj bi dalo prof. Veronesiju potrebno moč v Evropskem svetu za 
zahtevo po izboljšanju obravnave raka dojk. V ta namen je bila pripravljena in-
formativna zgibanka o ciljih gibanja in o tem, kaj podpisniki zahtevajo od vseh 
žensk, od vseh splošnih zdravnikov in specialistov ter od vseh vodilnih oseb v 
zdravstvu. 

Aktivnosti v Sloveniji 

Ko sta udeleženki konference Vida Zabric in Marija Vegelj Pirc predstavili pro-
gram gibanja Europa Donna, so v Društvu onkoloških bolnikov Slovenije ob 
podpori Onkološkega inštituta takoj pričeli načrtovati aktivnosti po predlaga-
nih evropskih smernicah. Pri tem se je še okrepilo dolgoletno čezmejno sodelo-
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vanje s sorodnim združenjem ANDOS v Trstu (Associazi-
one Nazionale Donne Operate al Seno), kajti predsednica 
Luiza Nemez je postala članica pripravljalnega odbora Eu-
ropa Donna. 

Najprej so se lotili prevoda in izdaje informativne zgiban-
ke EUROPA DONNA s kuponom za registracijo in podpis 
podpornika. Nato so javno promovirali gibanje in zbira-
li podpise prek osebnih srečanj med onkologi in drugimi 
zdravstvenimi strokovnjaki, nagovarjali bolnike in splošno 
javnost. Pri tem so aktivno sodelovale delovna skupina za 
psihoonkologijo, Združenje za senologijo pri SZD in člani-
ce skupin za samopomoč (takrat imenovane Sekcije žena 
po operaciji dojke). Mnogim znanim osebnostim so vabila 
za sodelovanje pošiljali tudi po pošti. Svoj podpis je med 
drugimi prispeval takratni minister za zdravstvo dr. Boži-
dar Voljč, ki se je še posebej zanimal za program. 

Nova pomlad življenja,  
Ljubljana, 27 . marec 1993

Prvo vseslovensko srečanje žena po operaciji dojke »Nova pomlad življenja«, 
ki se je odvijalo v ljubljanskem Cankarjevem domu, 27. 3. 1993, je bilo tudi za 
promocijo novega gibanja Europa Donna zelo pomembno. Predstavili so pro-
gram in vabili k podpisovanju ustanovne listine. K temu so pripomogli tudi 
gostje, tako domači – minister dr. Božidar Voljč, direktor Onkološkega inštituta 
mag. dr. Matjaž Zwitter in prof. dr. Božena Ravnihar – kot tuji – iz Trsta Luiza 
Nemez, predstavnica ANDOS in ED, iz Zagreba prof. dr. Ruža Sabol, koordi-
natorka Kluba žena, operiranih na dojki. Srečanje je bilo tudi medijsko zelo 
odmevno. 

Društvo	 je	v	predvidenem	roku	zbrane	podpise	posredovalo	evropskemu	
vodstvu	projekta	Europa	Donna	v	Milanu.

EUROPA DONNA —  
EVROPSKA ZVEZA ZA BOJ PROTI RAKU DOJK, 1994

Prof. Umberto Veronesi je za sodelovanje navdušil tudi dr. Alberta Costo, direk-
torja Evropske šole za onkologijo, in koncept EUROPE DONNE, organizacije, 
ki bi združevala ženske v boju proti raku dojk, predstavil na konferenci Evrop-

  Prevod 
informativne zgibanke 
za promocijo gibanja 
Europa Donna in 
zbiranje podpisov 
podpore
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skega strokovnega združenja za obravnavo bolezni dojk (EUSOMA) v Parizu, 
februarja 1993. Na konferenco je povabil Glorio Freilich, Angležinjo z lastno 
izkušnjo raka, ki se je kot članica upravnega odbora Mednarodnega združenja 
Pot k okrevanju udeležila 7. Konference Reach to Recovery v Trstu in se nav-
dušila nad novo idejo. Tokratna konferenca ji je bila v dodatno spodbudo, da so 
pod njenim vodstvom članice delovne skupine pospešile priprave za ustanovi-
tev Evropske zveze za boj proti raku dojk.

Ustanovna skupščina in prva konferenca Europa Donna, 
Milano, 23 .—25 . junij 1994

Ustanovno srečanje se je odvijalo ob podpori prof. Veronesija, ki je poskrbel tudi 
za odličen strokovni program prve konference Europe Donne in ogled inštituta. 
40 udeleženk iz 23 držav je imelo možnost slediti zanimivim predavanjem in si 
v manjših skupinah izmenjati svoja spoznanja in mnenja. Z osebnim vabilom 
organizatorja je Slovenijo v imenu Društva onkoloških bolnikov Slovenije zasto-

pala Marija Vegelj Pirc.

Skupščino je vodila Gloria Freilich, ki je predstavila osnu-
tek statuta in načrt dela. S potrditvijo programa in izvoli-
tvijo vodstva je vodenje novoustanovljene Evropske zveze 
za boj proti raku dojk EUROPA DONNA prevzela Gloria 
Freilich. Sprejeli so seznam držav članic z imeni in kon-
takti nacionalnih predstavnic. Potrdili so 10 ciljev Europe 
Donne in se zavezali, da si bodo v svojih državah prizade-
vali za njihovo doseganje. 

Sedež Zveze z glavno pisarno in sekretarko Marianne Fra-
tangelo je ostal v Milanu na Evropskem inštitutu za on-
kologijo, predsednica pa je imela svoj sedež v Londonu. 
Vodstvo se je zavezalo, da bo poskrbelo za pravni pregled 
osnutka statuta in ev. popravke ter pripravilo informativno 
zgibanko Zveze, da bodo imele vse članice poenoteno ob-
veščanje in ozaveščanje. 

V	okviru	Zveze	so	v	20	državah	članicah	začeli	delo-
vati	Nacionalni	forumi	Europa	Donna;	pri	nas	je	forum	
z	nacionalno	predstavnico	Marijo	Vegelj	Pirc	deloval	v	
okviru	Društva	onkoloških	bolnikov	Slovenije.	

  Informativna zgibanka Evropske zveze za boj proti raku dojk s seznamom  
20 nacionalnih predstavnic Europe Donne 
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  Faksimile podpisov 10 ustanovnih članic 
Združenja

  Prva slovenska zgibanka, ki predstavlja Evropsko 
zvezo in Slovensko združenje ter prilaga navodila 
za samopregledovanje dojk in pristopno izjavo za 
včlanitev v Europo Donno 

Nacionalni	 forumi	 Europa	 Donna	 imajo	 popolno	
upravno	in	organizacijsko	avtonomijo,	vendar	morajo	
upoštevati	naloge	in	cilje,	ki	so	zastavljeni	v	statutu	ko-
alicije.	Najvišji	organ	Zveze	je	generalna	skupščina,	ki	
zaseda	enkrat	 letno	 in	 jo	sestavljajo	nacionalne	dele-
gatke,	 iz	vsake	dežele	po	eno	imenuje	Nacionalni	 fo-
rum.	(povzeto	iz	statuta)

EUROPA DONNA —  
SLOVENSKO ZDRUŽENJE ZA BOJ PROTI  
RAKU DOJK, 1997 

Nacionalni forum Europa Donna je leta 1997 v skladu s 
statutom Evropske zveze za boj proti raku dojk Europa 
Donna in domačo zakonodajo dal pobudo za preobliko-
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vanje Nacionalnega foruma in ustanovitev samostojnega društva. Iniciativni 
odbor je pripravil vse potrebno – predlog statuta in kandidacijske liste orga-
nov društva, listo 10 ustanoviteljic društva s sodno overovljenimi lastnoročnimi 
podpisi – in določil kraj in datum ustanovne skupščine. 

Ustanovna skupščina,  
Ljubljana, 21 . oktober 1997 

Iniciativni odbor Europa Donna je v sodelovanju z Onkološkim inštitutom (OI) 
in Združenjem za senologijo pri Slovenskem zdravniškem društvu ob ustanov-

ni skupščini, ki se je odvijala v Štihovi 
dvorani Cankarjevega doma, priredil 
tudi okroglo mizo z naslovom Rak 
dojke.1

Sodelovali so: doc. dr. Maja Primic 
Žakelj, epidemiologinja z OI in naci-
onalna koordinatorka za raka pri Mi-
nistrstvu za zdravstvo, doc. dr. Borut 
Gorišek, ginekolog iz Splošne bolniš- 
nice Maribor (danes Univerzitetni 

klinični center Maribor), predsednik Združenja za senologijo pri SZD, doc. dr. 
Tanja Čufer, internistka onkologinja, strokovna direktorica na OI, in predstav-
nica bolnic Meta Ham z lastno izkušnjo raka dojke. 

Celoviti predstavitvi problematike ra- 
ka dojk je sledila živahna razprava, ki 
jo je vodila Marija Vegelj Pirc. V njej 
je sodelovala tudi državna sekretarka 
na Ministrstvu za zdravstvo prim. dr. 
Dunja Piškur Kosmač. Med udeležen-
kami je bilo veliko zdravnic in žensk z 
lastno izkušnjo raka, zato je bila raz-
prava zelo živahna in raznolika. Iz-
postavili so potrebo po večji medijski 
prisotnosti problematike raka dojk in 
po nujnosti vzpostavitve organizira-
ne mreže centrov za diagnostiko in 
zdravljenje, da bo kakovostna obrav-
nava enako dostopna vsem ženskam.

Udeleženci okrogle 
mize  

  Udeleženke podpisujejo pristopne izjave.
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Sledila je ustanovna skupščina, ki jo je vodi-
lo delovno predsedstvo. Predsedujoča Danica 
Zorko je povzela dosežke 3-letnega delovanja 
Nacionalnega foruma Europa Donna, predsta-
vila statut in delovni načrt. Po potrditvi so iz-
volili člane za organe Nacionalnega združenja 
za boj proti raku dojk Europa Donna s predsed- 
nico Danico Purg in sedežem na Onkološkem 
inštitutu, Oddelek za psihoonkologijo. Čla-
ni skupščine so z navdušenjem sprejeli novo 
združenje z evropsko povezavo v prepričanju, 
da je tudi v Sloveniji za reševanje problemov 
v zvezi z rakom dojke potrebno vključiti čim 
več žensk.1

Dogodek z aktualno vsebino o raku dojk je bil 
zelo odmeven v medijih, poročilo je bilo ob-
javljeno tudi v osrednjem dnevniku RTV Slo-
venija. 

   Vabilo na ustanovno skupščino je bilo poslano v javno objavo.

Za 4-letni mandat so bile v organe društva izvoljene naslednje članice: 

predsednica ED: Danica Purg, 

gen. sekretarka,  
nacionalna predstavnica ED: Marija Vegelj Pirc, 

članice upravnega odbora: Edita Benko Toplak, Zdenka Cerjak,  
 Ada Gorjup, Jana Govc Eržen,  
 Silva Ferletič, Romana Pajenk,  
 Firdeusa Purić, Danica Purg,  
 Vesna Radonjič Miholič,  
 Marija Vegelj Pirc, Neva Železnik,

članice nadzornega odbora: Ingrid Orel, Breda Štivan Bonča,  
 Danica Zorko, 

članice častnega razsodišča: Alenka Benedik Senčar, Anka Seles,  
 Maja Primic Žakelj.
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EUROPA DONNA — 10 ciljev: 

	 1.	 Pospeševati	širjenje	in	izmenjavo	novih	informacij	o	raku	dojk	povsod	po	Evropi.	

	 2.	 Krepiti	zavedanje	o	zbolevanju	dojk.	

	 3.	 Poudarjati	potrebo	po	ustreznem	pregledovanju	dojk	in	zgodnjem	odkrivanju	bolezni.	

	 4.	 Propagirati	dostopnost	optimalnega	zdravljenja	za	vse	bolnice.	

	 5.	 Zagotoviti	dostopnost	kakovostne	celostne	oskrbe	med	in	po	zdravljenju.	

 6.	 Zagovarjati	ustrezno	izobraževanje	zdravstvenih	strokovnjakov.	

	 7.	 Spoznavati	kakovostno	strokovno	obravnavo	in	pospeševati	njen	razvoj.	

	 8.	 Zahtevati	redno	kakovostno	strokovno	obravnavo	in	pospeševati	njen	razvoj.	

 9.	 Zagotoviti,	da	bodo	ženske	popolnoma	razumele	vse	predlagane	možnosti	zdravljenja		
	 	 kot	tudi	vključitev	v	klinične	študije	in	da	bodo	imele	pravico	poiskati	še	drugo	mnenje.	

	 10. Podpirati	napredek	raziskav	s	področja	raka	dojk.

EUROPA DONNA —  
3 . EVROPSKA KONFERENCA IN GENERALNA SKUPŠČINA 
Milano, 29 .—30 . november 1997 

Tretjega srečanja se je udeležilo 100 žensk iz 20 držav, med njimi iz Slovenije 
Vida Zabric in Marija Vegelj Pirc. Konferenca je s predavanji in delom v sku-
pinah sledila témi Evropskega programa proti raku; govorili so o presejalnih 
pregledih za raka dojk, o zagotovitvi kakovostnega obsevanja, o operativnih po-
segih s stališča bolnic in o možnostih preprečevanja raka s prehrano in zdravim 
načinom življenja. 

Pravico glasovanja na generalni skupščini so imele le nacionalne delegatke, in 
sicer po ena predstavnica iz vsakega nacionalnega foruma, ki je polnopravno 
članstvo pridobil s plačilom članarine za leto 1997. Tako so glasovale le delegat-
ke iz 10 držav, med njimi tudi Slovenija. Med drugim so potrdile spremembe 
statuta, delovni načrt in nekaj novih članic vodstva. Skupščine se je udeležil 
tudi ustanovitelj Europe Donne in njen stalni častni predsednik prof. Umberto 
Veronesi. 

Delo nacionalnih forumov so udeleženci spoznavali na predstavitvi s 
posterji. Slovenija je dobila še dodatno možnost ustne predstavitve svojega 
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dela ob povabilu udeleženk na 10. Mednarodno konferenco Pot k okrevanju  
(10th Reach to Recovery International Conference), načrtovano v Ljubljani, od 
13. do 16. maja 1998.2

  Na predstavitvi posterjev Marija Vegelj Pirc in Vida Zabric (1. in 3. z leve) z delegatkama s Hrvaške  

1 . EVROPSKA KONFERENCA O RAKU DOJK
Firence, 29 . september—3 . oktober 1998

Pomemben dosežek v delovanju Europe Donne je bila soorganizacija 1. Evrop-
ske konference o raku dojk v Firencah. Prvič se je zgodilo, da so skupaj s stro-
kovnjaki in znanstveniki enakovredno sodelovale tudi predstavnice žensk, tako 
pri pripravi in izvedbi konference kot tudi pri sprejemanju zaključkov. Organi-
zatorji konference – Skupina za rak dojke pri Evropski organizaciji za raziskave 
in zdravljenje raka (EORTC – BCCG), Evropsko združenje za bolezni dojk (EU-
SOMA) in Evropska zveza za boj proti raku dojk EUROPA DONNA – so imeli 
v strokovnem odboru po 10 članov; v skupini Europe Donne je bila tudi Marija 
Vegelj Pirc. 

Na konferenci je 3200 udeležencev iz 78 držav razpravljalo o različnih témah 
na plenarnih predavanjih, simpozijih in okroglih mizah, ok. 600 tém pa je bilo 
predstavljenih s posterji (med njimi M. Vegelj Pirc s sod.: 1. Vpliv zgodnjega 



206  

otroštva na zbolevanje za rakom dojk in 2. Smisel življenja 
pri ženskah po zdravljenju raka dojk). 

Florentinska izjava, 1998

Zadnji dan je ok. 1000 udeležencev sodelovalo pri spreje-
manju zaključkov. Sprejete sklepe v t. i. Florentinski izjavi 
so podpisali predsedniki vseh treh organizacij, ki so pripra-
vile konferenco. Pri tem so poudarili, da mora ta dokument 
z jasno opredeljenimi cilji o raziskovalni dejavnosti, genet-
ski predispoziciji, psihosocialnem stanju, o zdravljenju in 
kakovosti medicinske oskrbe vzpodbuditi prepotrebne 
spremembe na področju obravnave raka dojk. 

To si bodo prizadevali doseči z lobiranjem vlad evropskih 
držav, z mobilizacijo zdravstvene službe, znanstvenoraz-
iskovalnih ustanov in posameznikov ter proizvajalcev 
medicinske opreme in zdravil. Prva evropska konferenca 
je tudi pozvala Evropski parlament, da problematiki raka 
dojk posveti posebno plenarno zasedanje. 

Slovenski udeleženci so se strinjali, da mora biti Floren-
tinska izjava zavezujoča tudi za Slovenijo. Zato sta prof. 

Tanja Čufer in Marija Vegelj Pirc poskrbeli za dnevno poročanje s konference v 
živo prek Radia Slovenija v pogovoru z novinarko Heleno Lovinčič. Za medije je 

bila zadolžena tudi udeleženka konfe-
rence Silva Ferletič, novinarka Radia 
Koper.

Ob zaključku konference so organi-
zatorji sklenili, da bodo sprejete nove 
akcije ocenjevali in dopolnjevali na  
2. Konferenci o raku dojk čez dve leti 
v Bruslju. 3

   Vabilo na  
1. Evropsko konferenco  
o raku dojk 

  Prva predsednica Evropske zveze Gloria Freilich 
(v sredini) s slovenskima predstavnicama Evrope 
Donne Marijo Vegelj Pirc in Vido Rudolf
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2 . EVROPSKA KONFERENCA O RAKU DOJK
Bruselj, 26 .—30 . september 2000

Enako kot prvo konferenco so tudi 
tokratno pripravile 3 najpomembnej-
še skupine, ki so bile udeležene pri 
raziskovanju, zdravljenju in prepre-
čevanju raka dojk ter zagovorništvu: 
EORTC – BCCG, EUSOMA in EU-
ROPA DONNA, da bi nadaljevale 
skupna prizadevanja za čim boljše 
obvladovanje raka dojk. Na konferen-
ci so paralelno potekala številna pre-
davanja, okrogle mize in delavnice; 
bilo je ok. 450 posterjev, med njimi so 
se predstavile vse nacionalne članice 
Europe Donne, tudi Slovenija. 

Europa Donna je organizirala odmev-
ne simpozije, med vabljenimi preda-
vateljicami z Onkološkega inštituta 
sta sodelovali prim. Marija Vegelj 
Pirc (Psihosocialni vpliv raka dojke na družinsko življenje) in dr. Marjetka Ur-
šič Vrščaj (Nadomestno hormonsko zdravljenje pri ženskah, ki so prebolele raka 
dojke). Vidnejši prispevek je imela doc. dr. Tanja Čufer, ki je bila moderatorka na 
več učnih predavanjih in diskusijah.4

  Vabilo na  
2. Evropsko konferenco 
o raku dojk 

  Prof. Umberto Veronesi prisrčno 
pozdravlja slovenske predstavnice Europe 
Donne. Marjetka Uršič Vrščaj (1. z leve 
spredaj), Firdeusa Purić, Tanja Čufer  
(1. z leve v 2. vrsti), Alenka Florjančič,  
Marija Vegelj Pirc, Silva Ferletič, Vida Rudolf. 
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Sliši se kot znanstvena fantastika, pa ni! Prav leto 2000 nas je prepriča-
lo, da ni več daleč čas, ko bo mogoče izdelati gensko karto naših celic. 
Z gensko karto tumorja bo mogoče spremljati lastnosti posameznega 
tumorja pred in med zdravljenjem. (T. Čufer)

Sočasno je potekala tudi redna letna skupščina Europe Donne, ki sta jo vodili 
predsednica Mary Buchanan in sekretarka Susan Knox. To je bila tudi prilož-
nost za medsebojno spoznavanje in izmenjavo izkušenj. 

Bruseljska izjava o raku dojk 2000

Ob zaključku konference je več sto zdravnikov, znanstvenikov in zdravstvenih 
uporabnikov, ki so na plenarni seji zastopali 3150 udeležencev, s pomočjo raču-
nalniškega volilnega sistema oblikovalo Bruseljsko izjavo, zavezujoč dokument 
za prihodnje delovanje. Poudarili so nujnost obravnave raka dojk v multidisci-
plinarnih klinikah, zgodnje odkrivanje s presejanjem, zagotavljanje kakovostnih 
raziskav in prilagajanje zdravljenja za vsako posamezno bolnico.4

EUROPA DONNA SKOZI ČAS 

Europa Donna – Evropean Breast Cancer Coalition (Evropska zveza za boj 
proti raku dojk) je danes velika in močna organizacija, ki v 47 državah članicah 
pomembno prispeva k učinkovitejši celostni obravnavi raka dojk. Kot neod-
visna neprofitna organizacija s svojim statutom in izvršnim odborom je bila 
vseskozi deležna velike podpore s strani Evropske šole za onkologijo (ESO) Um-
berta Veronesija in Alberta Coste. 

Prvi predsednici Glorii Freilich so sledile Mary Buchanan in druge, od leta 2020 
pa jo vodi Tanja Španič, predsednica slovenske Europe Donne. Susan Knox je 
bila vrsto let (2000–2020) uspešna izvršna direktorica Zveze, leta 2020 pa jo 
je nasledila Marzia Zambon. V upravnem odboru evropske zveze so uspešno 
delovale tudi slovenske predstavnice: Edita Benko Toplak (1997–2001), Sanja 
Rozman (2004–2009), Mojca Miklavčič (2010–2015) in sedanja predsednica 
Tanja Španić od leta 2019. 

Vseevropske konference Europe Donne so postajale vse bolj odmevne in se na 
dve leti odvijajo vsakič v drugi državi članici. Tako je bila Slovenija leta 2017 gos- 
titeljica 13. Vseevropske konference (13th Pan European Conference) v Ljub- 
ljani, gostiteljica 15. Konference pa Hrvaška v Zagrebu leta 2021. 
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Europa Donna – Slovensko združenje za boj proti raku dojk, ki sedaj pove-
zuje zdrave ženske, bolnice z rakom dojk ali rakom rodil, posameznike in stro-
kovne institucije v Sloveniji, delujoče na tem področju, pomembno prispeva 
k celostni obravnavi raka dojk pri nas. Od leta 2000 4-krat letno izdajajo gla-
silo Novice Europa Donna, namenjeno ozaveščanju najširše javnosti (trenut- 
na naklada 88.500 izvodov 4-krat letno kot priloga revij Maja in Ženska ter 
dnevnika Svet 24). 

K	razvoju	Združenja,	ozaveščanju	strokovne	in	splošne	javnosti	ter	s	tem	k	
uspešnejšemu	obvladovanje	raka	dojk	v	Sloveniji	so	prispevale	ŽENSKE.	Za	
doseganje	ciljev	so	znale	navduševati	za	sodelovanje	mnogo	ljudi.	SKUPAJ	
jim	uspeva	še	danes.	

  Europa Donna je danes velika in močna organizacija, ki v 47 državah članicah pomembno prispeva  
k celostni obravnavi raka dojk.

Marija Vegelj Pirc — prva	nacionalna	predstavnica	Europe	
Donne,	1994—2000,	in	udeleženka	ustanovne	skupščine	Europe	
Donne	v	Milanu,	1994.	Pobudnica	za	preoblikovanje	Nacionalnega	
foruma	in	ustanovitev	Slovenskega	združenja	za	boj	proti	raku	dojk	
Europa	Donna,	1997,	pri	katerem	je	bila	v	prvem	mandatu	general-
na	sekretarka,	1997—2001.              
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  Tanja Španič — aktualna	predsednica	Slovenskega	zdru-
ženja	za	boj	proti	raku	dojk	Europa	Donna	od	leta	2017,	hkrati	tudi	
predsednica	Evropske	zveze	od	leta	2020.	Kot	mlada	raziskovalka	
na	Veterinarski	fakulteti	je	zbolela	za	rakom	dojk	pri	26	letih.	Po	za-
ključku	doktorskega	študija	je	za	svojo	novo	poklicno	pot	izbrala	za-
govorništvo	bolnikov.	Vse	od	leta	2010	je	aktivna	na	mednarodnem	
in	nacionalnem	področju	kot	zagovornica	in	predstavnica	bolnikov	
z	rakom	dojk.	

  Danica Purg — prva	predsednica	Slovenskega	združenja	
za	boj	proti	 raku	dojk	Europa	Donna,	1997—2001,	 je	nadaljevala	
delo	Nacionalnega	foruma	in	odločno	zastavila	prve	korake	novega	
Združenja	z	zgibanko	ozaveščanja	o	raku	dojk	in	novimi	prostori	na	
Dunajski	cesti	56	v	Ljubljani.	Danica	Purg	je,	z	močno	ekipo	zdrav-
nic	in	managerk	okoli	sebe,	postavila	trdne	temelje	za	delovanje	Eu-
rope	Donne.	Novinarka	Neva	Železnik	je	poskrbela	za	izdajo	revije	
Europa	Donna,	Ada	Gorjup	pa	je	vrsto	let,	tudi	pod	vodstvom	Mojce	
Senčar,	skrbela	za	finance.

  Mojca Senčar — dolgoletna	 predsednica	 Slovenskega	
združenja	za	boj	proti	raku	dojk	Europa	Donna,	2001—2017,	je	kot	
zdravnica	 z	 lastno	 izkušnjo	 raka	 dojke	 še	 posebej	 zaslužna	 za	 ra-
zvoj	združenja	in	javno	promocijo.	Uveljavila	je	telefon	za	razgovore	
z	 bolnicami	 in	 ozdravelimi,	 angažirala	 podjetja	 za	 različne	 storitve	
za	bolnice,	 sponzorje	 ipd.	Njeno	vodenje	Europe	Donne	 je	napra-
vilo	 močan	 vtis	 na	 bolnice,	 različne	 nevladne	 organizacije	 in	 širše	
prebivalstvo	Slovenije.	Med	številnimi	priznanji	je	prejela	leta	2014	
Medaljo	za	hrabrost,	odlikovanje	predsednika	Republike	Slovenije	za	
predano,	strokovno	in	človekoljubno	delo	v	boju	proti	raku.	

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	1997;	11	(02):	47—49.	
[2]	 Glasilo	Okno	1997;	11	(02):	51—52.	
[3]	 Glasilo	Okno	1998;	12	(02):	53—55.	
[4]	 Glasilo	Okno	2000;	14	(02):	12—17,	56.	
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V letih od 1993–2014 je društvo izpeljalo 22 vseslovenskih 
srečanj žensk z rakom dojke pod geslom »Nova pomlad 
življenja.«. Pobuda je prišla od sorodnega italijanskega 

združenja A.N.D.O.S (Associazione Nazionale Donne Operate al 
Seno), s katerim so leta 1989 vzpostavili tesnejše stike in pobliže 
spoznali tudi njihova tradicionalna srečanja »Nuova Primavera 
di Vita«. Predsednica združenja Luiza Nemez je poskrbela tudi za 
himno, ki je bila prvič zapeta na 7. Mednarodni konferenci Pot k 
okrevanju leta 1992 v Trstu in predstavljena v želji, da bi odmevala 
v vseh sorodnih združenjih. Po intenzivnih pripravah, ki sta jih vo-
dili Marija Vegelj Pirc in Manca Košir, je 27. 3. 1993 v Cankarjevem 
domu v Ljubljani prvič zadonela slovenska Nova pomlad življenja 
v izvedbi Otroškega pevskega zbora OŠ Stranje pri Kamniku. Ne-
verjetna pozitivna energija je prevevala vse prisotne in nastopajoče; 
želja, da postanejo srečanja tradicionalna, se je uresničila. Srečanja 
Nove pomladi življenja so postala del rednega društvenega progra-
ma in tako kot prvič so vsako leto z uglednimi gosti pripravili stro-
kovni in kulturni program. Od leta 1999 so se srečanja po prireditvi 
in družabnem srečanju v Cankarjevem domu nadaljevala v bližnji 
cerkvi s skupnim bogoslužjem, katerega organizacijo je vsako leto 
prevzela ena od skupin za samopomoč. Množičnost prireditve je 
krepila občutek solidarnosti, dajala pozitivne vzglede in zavest, da v 
nesreči nisi sam. Srečanja so postala javna manifestacija zmage nad 
boleznijo in izraz veselja do življenja, kar je pri vsaki posameznici 
bistveno pripomoglo k bolj pozitivnemu razmišljanju in bolj kakovo-
stnemu življenju. Hkrati pa so prek medijev pozitivno vplivala tudi 
na širšo javnost glede detabuizacije raka in sprejemanja ljudi, obole-
lih za rakom, ter posredno prispevala k ozaveščanju o raku nasploh. 

»NOVA POMLAD ŽIVLJENJA« 
Vseslovenska srečanja žensk z rakom dojke

1993—2014  
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PRVO SREČANJE Z NOVO POMLADJO ŽIVLJENJA 

TUMORI DELLA MAMMELA — QUALE FUTURO? 
Trst, 17 .—18 . marec 1989 

Organizatorji dvodnevne konference Rak dojke – kakšna prihodnost? (Naci-
onalno združenje žensk, operiranih na dojki – A.N.D.O.S, Delovna skupnost 
ALPE ADRIA, Univerza v Trstu) so prek Republiškega komiteja za zdravstveno 
in socialno varstvo SRS zaprosili za sodelovanje s predavanjem Problemi psiho-
socialne rehabilitacije med sedanjostjo in prihodnostjo, ki je glede na izkušnje s 
tega področja delegiral Marijo Vegelj Pirc, dr. med., z Oddelka za psihoonko-

logijo Onkološkega inštituta Ljubljana. Na konferenci 
sta se ji pridružili še prostovoljki društva Vida Zabric 
iz Ljubljane in Maura Sluga iz Nove Gorice. Okrog 300 
udeležencev je pozorno sledilo strokovnim predava-
njem, ki so se zvrstila prvi dan.1 Slovensko predavanje 
o rehabilitaciji je bilo zelo odmevno tako med strokov-
njaki kot bolnicami in mediji; kasneje je bilo objavljeno 
v reviji Zdravstveno varstvo.2

Drugi dan je bil namenjen članicam združenja 
A.N.D.O.S., ki so se zbrale v večjem številu, da bi v 
okviru konference že četrtič praznovale NOVO PO-

  Vabilo na 
konferenco v Trstu z 
naslovom »Rak dojke — 
kakšna prihodnost?«

Vabilo na praznovanje 
4. Nove pomladi 

življenja v Trstu  
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MLAD ŽIVLJENJA – Nuova Primavera di Vita. Na programu so bila strokovna 
predavanja kot tudi prikaz dela posameznih skupin in članic. Priredili so kon-
cert in se zbrali pri skupnem bogoslužju, ki ga je vodil tržaški škof, tokrat kar v 
dvorani kongresnega centra, in zbrane nagovoril v treh jezikih.1 

Gostoljubnost	naših	sosedov	 in	prelepo	praznovanje	sta	očarali	 slovenske	
udeleženke,	ki	so	si	močno	zaželele,	da	bi	Nova	pomlad	življenja	navdihovala	
in	tudi	doma	povezovala	vse	ženske	z	rakom	dojk.	Bilo	je	vzpostavljeno	tes-
no	sodelovanje	med	obema	društvoma	in	z	leti	se	je	želja	uresničila.	

Načrtovanje prve Nove pomladi življenja  
v Sloveniji 

Nova spodbuda, ki je dala končni zagon za uresničitev želje, se je zgodila leta 
1992 na 7. Mednarodni konferenci programa Pot k okrevanju v Trstu, ko je 
predsednica združenja A.N.D.O.S. Luiza Nemez poskrbela za prijetno presene-
čenje. Začetek konference kot tudi njen zaključek sta bila zelo slovesna zaradi 
himne »Nova pomlad življenja«, ki je bila pripravljena posebej za to priložnost 
in zapeta v želji, da bi odmevala v vseh sorodnih združenjih kot skupna himna. 
Vsi udeleženci so prejeli tudi kaseto s posnetkom himne v izvedbi tržaškega 
otroškega pevskega zbora.3

Odločeni, da prvo slovensko Novo pomlad življenja izpeljejo že naslednje leto, 
so vodenje projekta zaupali Mariji Vegelj Pirc, ki je pritegnila še Manco Košir, 
profesorico na Fakulteti za družbene vede, s katero sta v tistem času intenzivno 
sodelovali pri prenovi društvenega glasila Okno. 

Priprave so lepo stekle, saj je ideja o vseslovenskem srečanju žensk z rakom doj-
ke s strokovnim, kulturnim in družabnim programom povsod naletela na zelo 
pozitiven odziv. V Cankarjevem domu so dobili v brezplačen najem dvorano; 
himno je odlično poslovenil pesnik Boris A. Novak, za njeno izvedbo pa so se 
po posredovanju glasbenika Francija Lipičnika obrnili na OŠ Stranje pri Kamni-
ku. »Tam otroci še znajo peti,« jim je zagotovil. 

Pripravili	so	program,	vabila	z	objavo	celotne	pesmi	Nova	pomlad	življenja	in	
z	nekoliko	negotovosti	glede	udeležbe	pričakovali	srečanje.	
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NOVA POMLAD ŽIVLJENJA

Italijansko besedilo: Luisa Nemez
Slovenska prepesnitev: Boris A. Novak

Glasba: Marco Sofianopulo

V	zraku	že	cvete	vonj	pomladi	
in	zemlja	si	spet	oblači	barve:
letni	čas	za	prebujanje
je	tukaj!
Okrutni	zimski	mraz	z	ledeno	sapo
še	muči	stradajočo	zemljo,
toda	le	še	čisto	malo	potrpimo	—	
življenje	že	hiti	na	svojo	pot.

Nova	pomlad	je	življenje,	ki	polje	v	nas!
Nova	pomlad	je	življenje,
naš	najlepši	čas!
Objemimo	življenje,
eno	samo	radost!
Živimo	vsi	skupaj!
Upanje	je	most!

Vsak	dan	naj	bo	pomladanski	praznik,	
mi	pa	sli,	ki	oznanjamo	čudesa:
prenovljeno	vrednost	
svojega	življenja	—
ljubezen	do	veselja	in	veselje	do	ljubezni
in	vero	v	prihodnost.	In	primi	me	za	roko
in	pojdiva	objet	obzorje:
korajža	velja!

Nova	pomlad	je	življenje,
ki	polje	v	nas!
Nova	pomlad	je	življenje,
ta	čudežni	glas!
Objemimo	zaklad	sveta	—
svet	je	silno	bogat,
vsako	bitje	brat,
ki	ti	se	smehlja!	

  Vabilo na 1. Novo pomlad življenja, vseslovensko 
srečanje žena po operaciji dojke
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1. »NOVA POMLAD ŽIVLJENJA«  
Ljubljana, 27 . marec 1993

Na prvo spomladansko soboto, 27. 3. 1993, se je v Cankarjevem domu v Ljub- 
ljani prvič zgodila NOVA POMLAD ŽIVLJENJA – vseslovensko srečanje 
žena po operaciji dojke. 

Organizatorji so se razveselili množične udeležbe, zaradi katere se je prireditev 
pričela z zamudo, saj so v premajhno Kosovelovo dvorano morali dodati še za 
štiri vrste dodatnih sedežev. Prireditev, ki jo je vodila Manca Košir, se je pričela 
s himno Nova pomlad življenja v izvedbi Otroškega pevskega zbora OŠ Stra-
nje pri Kamniku pod vodstvom Karle Urh. Po uvodnem nagovoru predsedni-
ce društva Ane Vidmar so zbrane pozdravili gostje Luiza Nemez, A.N.D.O.S., 
dr. Ruža Sabol, strokovna koordinatorka sorodnega hrvaškega združenja (Klub 
žena, operisanih na dojci Zagreb), prof. dr. Božena Ravnihar, dolgoletna direkto-
rica Onkološkega inštituta, mag. dr. Matjaž Zwitter, direktor Onkološkega inšti-
tuta, in dr. Božidar Voljč, minister za zdravstvo. V kulturnem programu je poleg 
otroškega pevskega zbora nastopil pesnik Boris A. Novak. 

V strokovnem delu programa je Marija Vegelj Pirc spregovorila o pomenu bol-
nikovega aktivnega sodelovanja pri celostni rehabilitaciji, Vida Zabric, prva pro-
stovoljka in članica mednarodnega komiteja RRI, pa je predstavila delo prosto-
voljk in sekcij žena po operaciji dojke v Sloveniji. 

Neverjetna pozitivna energija je prevevala vse prisot- 
ne in nastopajoče; prešerno vzdušje se je nadaljevalo z 
druženjem ob pogostitvi v preddverju dvorane, ko so 
prostovoljke zbirale tudi podpise za ustanovno listino 
gibanja Europa Donna. 

  Pesnik Boris A. Novak je očaral občinstvo z recitalom svoje 
poezije.

  Krstna izvedba himne Nova pomlad življenja pod taktirko  
Karle Urh, učiteljice glasbene umetnosti na OŠ Stranje pri Kamniku

Udeleženke	 so	 si	 bile	 edine:	 »Vidimo 
se spet prihodnje leto; naj postanejo 
naša srečanja tradicionalna.«	4
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Temu so z veseljem pritrdili tudi organizatorji, saj jim je predstavnica Cankar-
jevega doma, prej zelo zadržana v strahu glede gostitve bolnikov z rakom, po 
prireditvi sporočila: 

»To je bilo enkratno doživetje, kaj takega v Cankarjevem domu še nismo 
imeli. Vidim, da bodo srečanja tradicionalna, zato vam dajemo za 5 let 
vnaprej rezervacijo za večjo Linhartovo dvorano.« 

Želja se je uresničila. Srečanja Nove pomladi življenja, ki jih je vseskozi priprav-
ljala Marija Vegelj Pirc, so postala v naslednjih 20 letih pomemben del rednega 
društvenega programa in tako kot prvič je društvo vsako leto z uglednimi gosti 
pripravilo bogat strokovni, kulturni in družabni program. Množičnost prire-
ditve je krepila občutek solidarnosti, dajala pozitivne vzglede in zavest, da v 
nesreči nisi sam.

Vsako	srečanje	je	bilo	kljub	enako	začrtanemu	programu	posebno	doživetje	
—	vedno	znova	enako	in	drugačno,	enkratno	in	neponovljivo.

Srečanja	so	postala	javna	manifestacija	zmage	nad	boleznijo	in	izraz	veselja	
do	življenja,	kar	je	pri	vsaki	posameznici	bistveno	pripomoglo	k	bolj	pozitiv-
nemu	razmišljanju	in	bolj	kakovostnemu	življenju.	Hkrati	pa	so	prek	medijev	
pozitivno	vplivala	tudi	na	širšo	javnost	glede	detabuizacije	raka	in	sprejema-
nja	 ljudi,	obolelih	za	 rakom,	 ter	posredno	prispevala	k	ozaveščanju	o	 raku	
nasploh.	

7. »NOVA POMLAD ŽIVLJENJA«  
Ljubljana, 20 . marec 1999 

Ob 7. srečanju sta bili vpeljani dve novosti. V skladu s spremembami v pro-
gramu Pot k okrevanju, ko so se Sekcije žena po operaciji dojke preimeno-
vale v Skupine za samopomoč žensk z rakom dojke, se je tudi Nova pomlad 
življenja poimenovala Vseslovensko srečanje žensk z rakom dojke. Druga 
novost pa je bila ta, da so se odtlej srečanja po prireditvi v Cankarjevem 
domu nadaljevala v cerkvi in zaključila s skupnim bogoslužjem, katerega 
organizacijo je vsako leto prevzela ena od skupin za samopomoč. 

Za slovesen pričetek prireditve, ki jo je vodila Alenka Höfferle Felc, so učenci OŠ 
Stranje pri Kamniku pod vodstvom Karle Urh znova lepo zapeli himno. Uvodni 
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govor v imenu pokrovitelja je imel di-
rektor Onkološkega inštituta prof. dr. 
Zvonimir Rudolf, sledili so pozdravi 
prim. Dunje Piškur Kosmač, državne 
sekretarke na Ministrstvu za zdra-
vstvo, gospe Hillary Naqvi, soustano-
viteljice Mednarodnega slovenskega 
združenja soprog diplomatov SILA 
in soproge šefa delegacije evropske 
komisije. Predavanje dr. Janeza Gor-
janca Sporočilo gora je zbrane posebej 
pritegnilo. Ob čudovitih diapozitivih 
je spregovoril o odvisnosti in povezanosti človeka z goro ter poudaril: Gora je 
človekov molčeči učitelj. 

Razpoloženje je do vrhunca pripeljal pevec Vili Resnik, nekdanji zdravstveni 
tehnik na Onkološkem inštitutu. Zvito je do petja pripravil celo direktorja On-
kološkega inštituta. Izbrana pogostitev, ki je sledila programu, je omogočila 
vsesplošno veselje in objemanje. Bila so znanstva s skupnega bivanja v bolnišni-
ci, s prejšnjih srečanj, izletov, predavanj in s pohodov na Triglav. 

V veselem vzdušju so skoraj vsi odšli v ljubljansko stolnico, kjer je slovenjgraški 
župnik Peter Leskovar vodil skupno bogoslužje, sodelovala pa Skupina za sa-
mopomoč Slovenj Gradec. Z molitvijo in dobrimi željami za vse ljudi v stiski so 
zaključili 7. Novo pomlad življenja.5

NOVA POMLAD JE ŽIVLJENJE, KI POLJE V NAS! 

Kakšen rak je to, da nam po operaciji in po vsem hudem daje moč, ki je prej nis-
mo poznale? Novo samozavestno moč. Kaj naj si mislimo ob 7. Vseslovenskem 
srečanju žensk z rakom dojke? To je pričakovan dogodek, ki ima iz leta v leto večji 
pomen. Povezuje in druži nas premagovanje bolezni s skupnimi močmi. Ob pogo-
vorih, iskrenih izpovedih in tudi izjokani bolečini se tkejo začetki novega, drugač-
nega življenja. Nova pomlad življenja je za našo dušo eno najlepših srečanj leta. 
Program nam ponudi ravno pravšnjo mero vsega: toplih besed, vzpodbudnih od-
kritij na področju rakavih bolezni, humorja in glasbe. Dobro nam denejo tudi 
besede in prisotnost cenjenih gostov. V imenu gorenjskih udeleženk Skupine za 
samopomoč Radovljica se zahvaljujem organizatorjem, da so omogočili tudi av-
tobusni prevoz. To je vplivalo na še bolj prijetno in brezskrbno počutje.5

Nataša Kogovšek 

  Ko sta skupaj zapela Vili Resnik in prof. dr. Zvonimir Rudolf, je občinstvo 
navdušeno ploskalo. 
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OBJEMIMO ŽIVLJENJE, ENO SAMO 
RADOST!

Ste opazili, da si je pomladno cvetje že 
izbralo svoje mesto pod nebom? Mi pa 
se danes veselimo naše nove pomladi 
Življenja. Le-ta nam je dala možnost, 
da se lahko vedno znova veselimo 
majhnih in velikih radosti življenja, 
kot so pogled na brstenje okoli nas in 
v nas samih ter nežnost miru, ki ga je 
moč ob tem čutiti. Lepo je bilo v Can-
karjevem domu. Lepo je, če se v naše 

življenje prikrade dan, kakršen je bil današnji. V svojem srcu sem čutila srečo, saj 
sem videla (kljub prestani bolezni) nasmejane obraze. Dan je bil hladen, naša 
pesem pa vesela in glasna. Da je bil dan še lepši, smo se popoldne zbrale v lju-
bljanski stolnici pri sveti maši, ki jo je daroval naš župnik Peter Leskovar – hvala 
za lepe besede, ki so našle mesto v naših srcih. Pri maši smo sodelovale članice 
Skupine za samopomoč Slovenj Gradec. Čudovito se je družiti z mnogimi iz vse 
Slovenije, s katerimi imamo enako usodo.5

Vikica Merzdovnik

UPANJE JE MOST!

Naša Skupina za samopomoč Murska Sobota je letos prvič organizirano odpo-
tovala z avtobusom iz Lendave, ki je pobiral članice po pokrajini Prekmurja – 
kot lastovke proti Ljubljani. Naša pot je hitela naproti novi pomladi življenja 
v upanju, da bomo še velikokrat hitele na takšno srečanje. Sprejem je bil dobro 

organiziran in pester. Z novo močjo in 
upanjem v prihodnost smo se vračale 
domov, novi pomladi življenja napro-
ti.5

Sidonija Rehar

  Zbrane v ljubljanski stolnici je nagovoril g. Peter 
Leskovar.

  V družabnem 
delu programa so vsi 
udeleženci ob zvokih 
citer veselo prepevali.
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19 . »NOVA POMLAD ŽIVLJENJA«  
Ljubljana, 2 . april 2011 

19. Vseslovensko srečanje žensk z rakom dojke, pod častnim pokroviteljstvom 
Ministrstva za zdravje RS, je bilo še posebej slovesno, saj je potekalo v zna-
menju 25. obletnice društva. Uvodoma so si zbrani ogledali predstavitveni 
film, posnet ob srebrnem jubileju društva. 

Prireditev, ki jo je vodila in povezovala Mojca Blažej Cirej, se je znova pričela 
in končala s pesmijo Nova pomlad življenja, tokrat v izvedbi Slavka Ivančića 
in Klape Solinar. V programu sta sodelovala tudi ambasadorja prostovoljstva 
Evropskega leta prostovoljstva 2011 – Vlasta Nussdorfer, predsednica Belega 
obroča Slovenije, ki je navdušila s predavanjem Ženska skozi čas, in Darko Ni-
kolovski, raper, ki je občinstvo še posebej očaral s pesmijo Nikol’ isti. 

V imenu pokrovitelja prireditve Ministrstva za zdravje RS je Mojca Gruntar 
Činč, generalna direktorica Direktorata za javno zdravje na MZ, povedala, da 
minister Dorijan Ma-
rušič zelo ceni 25-letno 
delo društva in mu želi 
tudi v prihodnje še ve-
liko uspehov. V imenu 
Mestne občine Ljubljana 
je zbrane pozdravil Mi-
roslav Gorenšek, mestni 
svetnik in predsednik 
odbora za zdravstvo in 
socialno varstvo. Ana 
Žličar, generalna direk-
torica Onkološkega in-
štituta Ljubljana, se je 
poleg čestitk ob srebr-
nem jubileju društvu po-
novno zahvalila za dona-
cijo, s katero so pomagali 
obnoviti stavbo C.

  Za razigrano vzdušje so poskrbeli odlični pevci Klape Solinar in 
Slavko Ivančić, ki je zaigral tudi na klavir.

Ob razmišljanjih, kako in kaj narediti nekaj novega v dobro bolnika, mi 
velikokrat pomagajo odlične pobude in predlogi vašega društva.

(A. Žličar)
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Štefka Kučan, častna članica društva, je udeleženke razveselila s svojim nago-
vorom.6

Prešerno vzdušje se je po prireditvi nadaljevalo v II. preddverju Cankarjevega 
doma ob pogostitvi. Pridružili so se tudi gostje, Slavko Ivančić in Klapa Solinar 
pa so znova zapeli in še dodatno poskrbeli za razigrano vzdušje, ki ga je zabele-
žila tudi kamera v reportažnem zapisu, da bi ga vedno znova lahko doživljali.7

Popoldne je bilo skupno bogoslužje v cerkvi Sv. Trojice v Ljubljani, ki ga je vodil 
g. župnik Anton Trpin iz župnije Šentjernej ob sodelovanju ljubljanskega bol-
niškega župnika Mira Šlibarja. Srečanje je sooblikovala Skupina za samopomoč 
Novo mesto. Pri obredu je sodeloval cerkveni mešani pevski zbor župnije Šent- 
jernej pod vodstvom Marjete Hosta.

Nova pomlad je udeleženke znova povezala, navdihnila in okrepila njihovo za-
upanje v prihodnost.6

  Štefka Kučan, častna članica Društva 
onkoloških bolnikov Slovenije

  Mojca Gruntar Činč, generalna 
direktorica Direktorata za za javno zdravje 
na MZ

  Miroslav Gorenšek, ljubljanski mestni 
svetnik in predsednik odbora za zdravstvo in 
socialno varstvo

  Darko Nikolovski, raper in ambasador 
prostovoljstva Evropskega leta 
prostovoljstva 2011

  Vlasta Nussdorfer, ambasadorka 
prostovoljstva Evropskega leta 
prostovoljstva 2011 in predsednica Belega 
obroča Slovenije

  Ana Žličar, generalna direktorica 
Onkološkega inštituta Ljubljana
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22 . »NOVA POMLAD ŽIVLJENJA« 
Ljubljana, 29 . marec 2014

Tokratno Novo pomlad življenja so podnaslovili kot »22. Vseslovensko sre-
čanje bolnikov z rakom« z namenom, da bi v prihodnje povezovala vse bol-
nike z rakom. Za to pa bi potrebovali večje prostorske in finančne zmoglji-
vosti. Tega in novega vodstva programa žal niso mogli zagotoviti, zato je 22. 
srečanje izzvenelo kot zadnja Nova pomlad življenja. 

Na praznično soboto Nove pomladi življenja so se pripeljali z vseh koncev Slo-
venije člani in članice 21 skupin za samopomoč, da bi znova skupaj praznovali. 
Prireditev v Cankarjevem domu pod častnim pokroviteljstvom Ministrstva za 
zdravje RS je vodila dramska igralka Nina Valič. Za uvodni pozdrav je preb-
rala pismo, ki ga je v imenu častnega 
pokrovitelja poslala gen. direktorica 
Direktorata za javno zdravje Mojca 
Gobec. Častna članica društva Štefka 
Kučan je v prisrčnem pozdravnem 
nagovoru dejala: Nova pomlad nas 
povezuje, osrečuje in navdihuje z upa-
njem in pričakovanjem prvih lastovk, 
ki se vsako leto vračajo. 

Pozdravom so se pridružili ljubljan-
ski župan Zoran Janković, generalni 

  Predsednica 
društva Marija Vegelj 
Pirc se je vsem 
nastopajočim, gostom 
in udeleženkam 
zahvalila za 
sodelovanje in prijetno 
druženje.

Za uvod je zadonela pesem Nova pomlad življenja  
v izvedbi Otroškega pevskega zbora  

RTV Slovenija.  
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direktor Onkološkega inštituta prim. 
Janez Remškar in koordinator Držav-
nega programa za obvladovanja raka 
prof. dr. Branko Zakotnik. 

V strokovnem delu programa je 
pod naslovom VSTOP V PROSTO-
VOLJSTVO KOT LEP POMLAD-
NI DAN predsednica Nacionalnega 
foruma humanitarnih organizacij 
Tereza Novak razmišljala o dodani 

vrednosti, ki jo vnašamo v življenje s prostovoljskim delom. »Prostovoljci so kot 
luč, ki zasveti v življenju bolnikov, saj so se tudi sami borili z rakom. Okusili so 
nemoč in strah za preživetje, zato razumejo tiste, ki se šele soočajo z boleznijo. 
Prostovoljstvo je nekaj najlepšega v življenju ljudi, saj sta naša pomoč in podpora 
največ, kar lahko nudimo sočloveku.« 

V kulturnem programu je Oto Pestner, legenda slovenske vokalne glasbe, očaral 
občinstvo z venčkom zimzelenih melodij. Tudi Otroški pevski zbor RTV Slove-
nija pod vodstvom zborovodkinje Anke Jazbec ob klavirski spremljavi Klemna 
Golnarja je navdušil s svojim petjem; še posebej, ko je zazvenela himna Nove 
pomladi življenja.

Predsednica društva Marija Vegelj Pirc se je ob zaključku prireditve zahvali-
la vsem za prijetno druženje, poimensko vsem gostom in nastopajočim, ki so 

očarali občinstvo z besedo, glasbo in pesmijo. Poudari-
la je, da z 22. Novo pomladjo življenja slavijo tudi 

30. obletnico programa Pot k okrevanju, se 
spomnila žal že pokojne prve prosto-
voljke Vide Zabric in posebno pozor-

nost namenila najstarejši prostovoljki 
Rozi Kirbiš, ki jo je občinstvo nagradilo z 

bučnim aplavzom za njenih 92 let. 

Sledilo je družabno srečanje s pogostitvijo in 
ob 14.45 v bližnji cerkvi Sv. Trojice Romarsko 

srečanje Nove pomladi življenja, kjer je bogo-
služje vodil p. Toni Brinjovc iz Bolniške župnije v 

Ljubljani. Sodeloval je župnijski pevski zbor Antona 
Padovanskega Vič iz Ljubljane, pod vodstvom zboro-

vodkinje Branke Rotar Pance in organista Marka Pe-
trušiča, bogoslužje pa je sooblikovala Skupina za samo-

pomoč Ljubljana. 

  »Spet nam je 
bilo lepo,« sta menili 
nekdanji prostovoljki 
Rozi Kirbiš, 92 (z leve), 
in Kristina Feher, 78.

»Šopek« vabil za  
Novo pomlad  
življenja  
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Zahvala
Nova	pomlad	življenja	 je	udeležence	vedno	znova	očarala.	Za	22	Novih	pomladi	življenje	velja	
posebna	zahvala	vsem	nastopajočim,	ki	jih	poimensko	navajamo.	Ob	navedbi	imen	so	v	oklepajih	
zaporedne	številke	Novih	pomladi	življenja,	na	katerih	so	nastopili.	

Voditeljice prireditve: 
Manca Košir (1, 2, 3, 4, 5, 6), Alenka Höfferle Felc (7), Mojca Blažej Cirej (8, 9, 10, 11, 12, 13, 
14, 15, 19), Sabina Kogovšek Zrnec (16, 17, 18, 20, 21), Nina Valič (22).

Strokovni program: 
Marija Vegelj Pirc (1, 3, 9), Vida Zabric (1), Marja Strojin (2, 10), Jožica Gamse (3), Zvonka 
Sevšek (4), Ivan Kodelja (5), Zdenka Zalokar Divjak (6), Janez Gorjanc (7), Jana Hosta (8), 
Davo Karničar (11), Andreja C. Škufca Smrdel (12), Marjetka Uršič Vrščaj (13), Jadranka Vrh 
Jermančič (14), Jurij Gorjanc (15), Tanja Čufer (16), Vesna Radonjič Miholič (17), Manca Košir 
(18), Vlasta Nussdorfer (19), Zdenka Čebašek Travnik (20), Milena Pegan Fabjan (21), Tereza 
Novak (22).

Članica	 skupine	za	 samopomoč	Murska	Sobota	Marija	Zver	 je	 svoj	 zapis	
takole	sklenila:	
Domov smo se vračali s prelepimi vtisi in občutki, da se splača v življe-
nju delati dobro, saj se dobrota vedno poplača. Naj zaključim z mislijo 
M. S. Fontaina: »Pomisli, s čim ti je kdo polepšal dan, in se potrudi 
enako storiti tudi drugim.« 8

  Romarsko 
srečanje Nove pomladi 
življenja v cerkvi Svete 
Trojice v Ljubljani 
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Kulturni program: 
Izvajalci, ki so zapeli tudi himno Nove pomladi življenja — OŠ Stranje pri Kamniku (1, 2, 3, 4, 5, 
6, 7, 9, 10, 11, 13, 16, 21), Ženski pevski zbor Petrol (8), Ženski pevski zbor UNITRI Nova Go-
rica (12), Jana Hvala, sopran, in Mojca Prus, klavir (15), Mešani pevski zbor Cominum, Komen 
(17), Mešani pevski zbor Svoboda Šoštanj (18), Slavko Ivančič in Klapa Solinar (19), Otroški 
pevski zbor RTV Slovenija (20, 22). 

Drugi nastopajoči — Boris A. Novak, pesnik (1, 18), Milena Zupančič, igralka (2), Drago Arko, 
violina, Božena Dornik, klavir (2), Mira Lampe Vujičič, igralka (3), Irena Baar, sopran, Vladimir 
Mlinarič, klavir (4), Mila Kačič, igralka, pesnica (4), Pavle Kornhauser, klavir (5), Saša Pavček, 
igralka (5), Nataša Tovirac, Borut Škodlar, plesalca (5), Judita Caserman, sopran, Barbara No-
vak Žumer, klavir (5), študentje Akademije za glasbo v Ljubljani pod mentorstvom prof, Irene 
Baar in Dubravke Tomšič Srebotnjak (6), Vili Resnik, pevec (7), Jerca Mrzel, igralka (9), Marta 
Močnik, sopran, Samo Ivačič, bariton, Andraž Hauptman, klavir (10), Adi Smolar, kantavtor 
(11), Gorazd Jakomini, dramski igralec (12), Sabina Kogovšek, Jurij Zrnec, dramska igralca 
(13), Šavrinske pupe, Skupina Calegaria (14), Parlament Dixie band (15), Elda Viler, Ana De-
žman, pevki (16), Manca Izmajlova, pevka, Benjamin Izmajlov, violina (17), Darko Nikolovski, 
raper (19), Eva Škofič Maurer, klovnesa, Juan Vasle, basbariton (20), Prifarski muzikanti (21), 
Oto Pestner, pevec (22).

Bogoslužje — Romarsko srečanje Nove pomladi življenja: 
Duhovniki in skupine za samopomoč, imenovane po mestu delovanja — Peter Leskovar, Slovenj 
Gradec (7, 20), Bernard Geršak, Maribor (8), Božo Rustja, Izola (9), Marko Novak, Ljubljana 
(10), Bogdan Dolenc, Velenje (11), Alojz Milharčič, Nova Gorica (12), Jože Vogrin, Krško (13), 
Martin Horvat, Murska Sobota (14), Janez Kmetec, Ptuj (15), Ervin Mozetič, Postojna (16), 
Srečko Hren, Celje (17), Anton Berčan, Ribnica (18), Anton Trpin, Novo mesto (19), Janez Rus, 
Trbovlje (21), Toni Brinjovc, Ljubljana (22). Iskrena zahvala tudi vsem župnijskim pevskim zbo-
rom in organistom, ki so obogatili vsako bogoslužje. 

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	1989;	julij	(04):	2.	
[2]	 Vegelj	Pirc	M:	Problemi	psihosocialne	rehabilitacije	med	sedanjostjo	 in	prihodnostjo.	V:	Zdravstveno	

varstvo	1989,	28	(6,	7,	8):	185—188.	
[3]	 Glasilo	Okno	1992;	november	(11):	15.	
[4]	 Glasilo	Okno	1993;	maj	(12):	4—6.	
[5]	 Glasilo	Okno	1999;	13	(1):	49—51.	
[6]	 	Glasilo	Okno	2011;	25	(1):	52—55.	
[7]	 19.	Nova	pomlad	življenja.	Dosegljivo	na:	http://www.onkologija.org/19-nova-pomad-zivljenja/
[8]	 Glasilo	Okno	2014;	28	(1):	60—63.	
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V letih od 1998–2012 se je zvrstilo 15 dvodnevnih pohodov 
na Triglav žensk z rakom dojke pod geslom »Dober dan, 
življenje!«. Pobudnica in organizatorka 10 pohodov je bila 

Ana Perše, strokovna vodja Skupine za samopomoč Slovenj Gradec, 
naslednjih 5 pohodov pa je vodila članica skupine Lojzka Gerhold. 
Za varnost so skrbeli številni gorski vodniki, spremljevalci in dr. Ja-
nez Gorjanc, ki je že ob prvem pohodu s pohodnicami sklenil zavezo. 
Kmalu se je pridružil še dr. Jurij Gorjanc, zdravnik kirurg, gorski re-
ševalec in alpinist, ter večkrat tudi helikopter Slovenske vojske, ki je 
v objem Triglava popeljal tiste bolnice, ki poti ne bi zmogle. Pohoda 
se je vsako leto udeležilo 60–80 pohodnic in pohodnikov. Ob nočitvi 
na Kredarici se je skupina zbirala tudi v tamkajšnji kapelici pri sku-
pnem bogoslužju, ki sta ga izmenoma vodila dovški župnik France 
Urbanija in bolniški duhovnik iz Ljubljane Miro Šlibar. V društvu je 
tako Triglav postal simbol zmage nad boleznijo, spodbuda na poti 
k okrevanju in skrbi za lastno zdravje. Pohodi so bili tudi medijsko 
zelo odmevni, nekateri novinarji (Radio Koper, časnik Večer, ekipa 
TV SLO 1) so se celo z njimi podali na pot. Pohodnike so razveselje-
vali tudi gostje, med njimi na 2. pohodu dr. Prabin Shrestha, zdrav-
nik iz Nepala, prijatelj dr. Jurija Gorjanca. 

»DOBER DAN, ŽIVLJENJE!«
Pohodi žensk z rakom dojke na Triglav  

1998—2012 
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1 . VZPON NA VRH TRIGLAVA, 2 .—3 . SEPTEMBER 1998

Dober dan, življenje! — sporočilo gora in nov moto za 
spodbudo vsem bolnikom z rakom 

Zamisel o pohodu na Triglav (2864 m) se je porodila Ani Perše, strokovni vod-
ji skupine za samopomoč Slovenj Gradec, ob gledanju oddaje Navdih na TV 
Slovenija, ki je prikazovala vzpon skupine ameriških žensk z rakom dojke na 
njihovo najvišjo goro Aconcagua (6961 m, Andi). »Tudi mi imamo svojo naj-
višjo GORO,« si je rekla in povprašala udeleženke 10. Mednarodne konference 
Pot k okrevanju (Ljubljana, 13.–16. maj 1998), kaj menijo o tem. Bile so takoj 
navdušene in kot prostovoljke in vodje skupin za samopomoč pripravljene, da 
se vključijo v program in motivirajo članice skupin za kondicijske priprave in 

udeležbo. 

Ana, navdušena planinka, je kmalu v 
domačem in delovnem okolju prido-
bila številne prostovoljce med gorski-
mi vodniki in reševalci. Ko so skupaj 
z dr. Janezom Gorjancem, kirurgom 
v Splošni bolnišnici Slovenj Gradec, 
dorekli nekaj dejanskih rešitev, so 
idejo predstavili vodstvu društva in 
akcija je stekla. 

Odločeni, da pohod izpeljejo še v te-
kočem letu, tudi z imenom niso imeli 
težav, saj se je ponujalo kar samo od 
sebe – »DOBER DAN, ŽIVLJENJE!«. 
V začetku avgusta je Ana vsem sku-
pinam poslala vabila z opisom poti in 
navodili o obleki in hrani. 

Pot,	ki	so	jo	načrtovali	ob	prvem	
vzponu,	je	ostala	vsa	leta	nespre-
menjena,	 z	 izjemo	 3.	 pohoda.	
Kljub	 enako	 začrtani	 poti	 pa	 je	
bil	 vsak	pohod	drugačen	 in	po-
seben	—	enkraten	in	neponovljiv.

Z vztrajnostjo in 
potrpežljivostjo so 
zmogle tudi zadnji del 
poti do cilja.  
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Triglavska pot pohodov in druženja 

Zbirališče je bilo na Pokljuki pri vojašnici na Rudnem polju. Pot so nadaljevali 
prek Studorskega prevala in Vodnikovega doma na Velem polju do Kredari-
ce. Od tam so se glede na vremenske razmere še istega dne ali naslednje jutro 
povzpeli na vrh Triglava. Naslednji dan se je odprava po isti poti vrnila v dolino 
in se ustavila na Bledu v kavarni Hotela Park, kjer je bila zaključna slovesnost, na 
kateri so članice prejele diplome in naziv Triglavska roža, tiste, ki so na vrhu Tri-
glava doživele krst, tudi krstne liste, organizatorji in vodniki pa posebna Triglav- 
ska priznanja. Veselje nad uspelim pohodom je bilo vsakokrat nepopisno. Po-
hodniki so zapeli in zaplesali ob zvokih dobre glasbe in se posladkali z odličnimi 
blejskimi kremnimi rezinami. Pohodnike je društvo obdarilo tudi s kapami in 
majicami z napisom »Dober dan, življenje!«, ki so bile vsako leto v drugi barvi.

O prvem vzponu je Nataša Kogovšek med drugim zapisala: 
V meglenem jutru pokljuških gozdov smo odšli na pot v dveh skupinah … Pot je 
postajala zahtevnejša, vendar tudi bolj svetla in na Konjskem sedlu nam je posi-
jalo sonce, ki nas je spremljalo do vrha in nam toplo sledilo še ves naslednji dan. 
Prihod na Kredarico je bil za vsakega od nas nekaj posebnega … Dan se je zaklju-
čil z nemirnim spancem, ki je pomenil tremo pred zadnjo potjo na vrh. Ob 7. uri 
zjutraj smo bili vsi na izhodišču za vzpon. Dr. Janez Gorjanc nas je poučil o tem, 
kako naj hodimo in se oprijemamo skal, za vzpodbudo pa je takole zaključil: »Na 
Triglav so prišli že ljudje brez rok in nog in tudi ve boste prišle.«. In smo prišle. 
Smejočih in vlažnih oči smo si stiskale roke, sledil je krst »s štrikom po zadnjici« 
tistih, ki so prišli prvič na vrh. Kmalu smo zbrano in počasi, v vrsti drug za dru-
gim, odšli nazaj proti Kredarici. Tam nas je v Kapeli čakalo presenečenje, ki ga je 
pripravil gospod Urbanija, ki mu nekateri pravijo kar »drugi Aljaž«. Maša, ki jo 
je daroval za nas, je bila popotnica za miren in vesel povratek.1 

3 . POHOD NA TRIGLAV, 4 .—6 . SEPTEMBER 2000

Vzpon samo do Kredarice, sneg je presenetil tudi  
meteorologe

Zbrali so se v Mojstrani in 70 pohodnikov se je v lepem jutru podalo na pot. Po 
uri hoje je pričelo rositi, nato je dež prešel v sneg. V metežu se v Staničevi koči 
niso mogli niti ogreti niti posušiti. A kljub utrujenosti ni bilo slabe volje, saj je 
bilo treba iti naprej. Bilo je mrzlo in ledeno, ko so veseli prispeli na Kredarico 
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in se v koči ogreli. Zvečer jih je z obiskom in mašo razveselil gospod Urbanija. 
Naslednje jutro je vodnik Danilo, potem ko je sam preveril poledenelo in zasne-
ženo pot do vrha v oblačnem in vetrovnem vremenu, razglasil, da vzpon na vrh 
odpade, ker ne bi bil varen. Hkrati je vsem zagotovil, da je vrh priznan, saj je 

pot do Kredarice terjala veliko več na-
pora, kot bi ob normalnem vremenu 
vzpon na Triglav. 

Silva Ferletič je v poročilu zapisala:  
Janez Gorjanc je izrekel priznanje in 
nas potolažil z besedami: »Gora je 
močnejša od nas. Gora je vedno moč-
nejša. Tako kot je v življenju marsikaj 
močnejše od nas.«. A nam to ne more 
odvzeti upanja in ne odgovornosti, da 
se vedno znova borimo in preizkuša-
mo. Nihče nam ne more odvzeti tudi 

bremena, ki nam je naloženo v tem našem življenju in nihče namesto nas ne more 
prehoditi poti. Tudi na tokratnem pohodu je bilo tako. Za vsak korak, še tako zelo 
utrujen, je moral poskrbeti vsak sam in še tako težak nahrbtnik je bremenil le 
njegova ramena. Zato je bila ta pot preizkušnja in zmaga vsakega posebej.2 

10 . POHOD NA TRIGLAV, 17 .—18 . SEPTEMBER 2007

Zmagovalci, ujeti v vodni ujmi, in slovo Ane Perše  
z mesta vodje pohodov

Zanimanje za jubilejni 10. pohod na Triglav je bilo zelo veliko, a zaradi neugod-
ne vremenske napovedi se ga nekatere bolnice kljub dobri pripravljenosti niso 
udeležile. Organizatorji so skrbno sledili vremenski napovedi, bili v stalni zvezi 
z domom na Kredarici in čakali … Pa so jim rekli: »Kar pridite, tokrat bo vreme 
dan ali dva zdržalo.« 

In tako se je 80-članska odprava podala na pot. Po 7 urah so prispeli na Kre-
darico. Obetalo se je poslabšanje vremena, zato so se (tisti bolj pogumni) še 
istega dne skozi meglo, veter in mraz odpravili na vrh. Veselje ob doseženem 
cilju je bilo pravo zmagoslavje. Zgodnja jutranja budnica je napovedala poslab-
šanje vremena, zato so se urno odpravili nazaj v dolino. V megli in dežju so 

  V metežu in snegu 
so pogumno vztrajali 
na poti k cilju. 
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hudourniki drveli po njihovih poteh, 
a v navezi skrbnih vodnikov so jih 
zmogli prebroditi. Na Konjščici je 
bila še zadnja preizkušnja. Preko hu-
dournika so vodniki napravili živi zid 
z močno vrvjo in vsem pohodnicam 
zagotovili varen prehod. 

Zaključno slavje na Bledu pod varno 
streho Kavarne hotela Park je bilo ne-
popisno veselo v hvaležnosti, da jih 
ujma, ki se je razdivjala po vsej Slo-
veniji, ni huje prizadela. Prav v tistem 
času smo namreč doživeli katastro-
falno povodenj, saj so poleg večjih rek 
poplavljali tudi številni manjši potoki 
in hudourniki. 

Ob	 jubileju	 se	 je	 Ana	 odločila	
odložiti	breme	odgovornosti	vo-
denja.	 Na	 zaključni	 slovesnosti	
ji	 je	 predsednica	 društva	 Mari-
ja	 Vegelj	 Pirc	 izročila	 simbolno	
društveno	 priznanje	 Triglavski	
pokal.

	   Vodniki so skrbno vodili vsak njihov korak skozi meglo, veter in mraz. Pa so ga 
zagledali — Aljažev stolp na vrhu Triglava. 

  Okrepčani so zlahka premagali začetne strmine. 

  Hudourniki so 
drveli po njihovih 
poteh, a v navezi 
skrbnih vodnikov so jih 
zmogli prebroditi. 
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Vodniki so napravili živi 
zid in vsem zagotovili 

varen prehod.  

  Zaključno slavje na Bledu je bilo veselo. 
Tudi njihovi zvesti »angeli varuhi« so si 
oddahnili, zborček »Pojoči gorniki« je ubrano 
prepeval.

Ana Perše je povedala: 
Vse pohode imam v zelo lepem spominu. Večkrat jih podoživljam, ko gledam 
albume, lanskega si po zaslugi ekipe TV SLO 1 lahko ogledam tudi na filmu. 
Nepozabni so trenutki sreče, ki sem jih podelila s tistimi, ki so prvič v življenju 
stopile na vrh Triglava. V spominu so številni presrečni obrazi – ob prihodu na 
cilj zažarijo in v trenutku ni niti sledu utrujenosti in izčrpanosti od naporne hoje. 
Čudoviti so spomini. Vendar je bil zame vedno najlepši tisti trenutek, ko smo vsi 
varno prispeli spet nazaj v dolino.3
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11 . POHOD NA TRIGLAV, 9 .—10 . SEPTEMBER 2008 

Novim zmagam naproti — »Oj, Triglav, moj dom, kako si 
krasan …«

Morda je bila težavnost 10. pohoda opozorilo, da bi s tradicijo prenehali?, so 
se spraševali organizatorji. A ko so analizirali opravljeno delo, izmenjali svoja 
mnenja, spomine in občutenja, je bila odločitev lahka in soglasna … S trigla-
vsko tradicijo nadaljujemo! Vsi bodo z veseljem sodelovali še naprej, tudi Ana, 
le vodenje bo prevzela članica skupine za samopomoč Slovenj Gradec Lojzka 
Gerhold. 

  V skupini je  
pot varnejša;  
s helikopterjem 
Slovenske vojske pa 
so doživele lepote gora 
tudi tiste, ki poti same 
ne bi zmogle.

Spomin na lanski pohod v »izrednih razmerah« tudi ni vzel poguma zvestim 
pohodnicam, ki so se tudi tokrat podale na pot (77 žensk v spremstvu 20 vodni-
kov in spremljevalcev. 56 udeleženk je pot uspešno prehodilo, 21 pa jih je v gore 
popeljal helikopter Slovenske vojske. Prvič se je pohoda udeležilo kar 16 žensk.) 

Pohod je potekal po že ustaljeni poti z Rudnega Polja na Pokljuki do Kredari-
ce, od koder so se že prvi dan povzpeli na vrh. Pri Aljaževem stolpu na vrhu s 
soncem obsijanega Triglava je bilo veselje nepopisno. Zvečer so se v kapelici na 
Kredarici pri skupnem bogoslužju, ki ga je vodil gospod Miro Šlibar, zahvalje-
vali in radostno prepevali. Druženje s petjem se je, tako kot vedno, nadaljevalo 
v Domu. Drugi dan so se po isti poti vrnili v dolino in se veselili na zaključnem 
slavju v Kavarni Hotela Park na Bledu.4
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Uresničene sanje 

Že lani sem sanjala o vzponu na Triglav, letos pa sem 
sanje uresničila.
Bilo je vznemirljivo na Kredarici, ko smo imeli priprave 
za vzpon na vrh. V spremstvu budnih vodnikov sem 
se z drugimi podala na veliki podvig z vrvjo okrog 
pasu in zaponko v žepu … In že sem stala na vrhu s 
soncem obsijanega očaka. Čestitke, objemi, solze sreče, 
veselje, krst, fotografiranje, pošiljanje SMS-ov, skratka, 
zmagala sem.
Vrnitev po isti poti in že v mraku sem stala na trdnih 
tleh v domu na Kredarici, zaponka pa je bila še vedno v 

žepu. Od nepopisne sreče in doživljajev tistega dne nisem mogla zaspati. Svečan 
zaključek Pohoda na Bledu je bil pika na i. Po prejemu priznanja in krstnega 
lista iz rok predsednice društva sem imela cmok v grlu. Veselju in plesu ni bilo 
konca in rekla sem si: »Koliko energije je v nas!« 
Zelo sem ponosna nase in neizmerno hvaležna vsem, ki so poskrbeli za dobro in 
varno počutje, lepe in nepozabne spomine na moj prvi vzpon na Triglav, ki se mi 
bo globoko zasidral v srce.4

Hermina Boršič

Darilo

Ko me je poklicala Vera in me vprašala, ali bi šla s he-
likopterjem na Triglav, mi je zaigralo srce. Že od nekdaj 
sem si želela videti Triglav od blizu. V življenju mi to ni 
bilo dano, sedaj pa pešpoti ne bi več zmogla. 
Bil je krasen sončen jesenski dan, ko smo se na Pokljuki 
vkrcali v helikopter Slovenske vojske. Vožnja je bila pra-
vo doživetje s čudovitim razgledom na okoliške gore. Ko 
smo pristali na Kredarici, sem kar poskočila od veselja 
in sreče, da stojim pod mogočnim očakom Triglavom, 
obsijanim s soncem. Kot v transu sem prehodila Kre-
darico in se ustavila pri kapelici, kjer nas je čakalo sto 
vrtnic. Zahvalila sem se Mariji Snežni.4

Jožica Lindič

  »Plezanje mi ni 
delalo posebnih težav. 
V navezi sem se 
počutila varno.«

  Srečanje s Triglavom je bilo kot darilo za moj rojstni dan. Naj zazvonijo 
zvonovi Marije Snežne — v zahvalo za srečo in veselje!
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»Oj, Triglav, moj dom  .  .  .«  

Vsako leto znova. Tokrat me je že 
enajstič zvabil in očaral. Čeprav sem 
že nekajkrat podvomila v svojo kon-
dicijo, me je Ana vedno znova vzpod-
budila k pripravam in opogumila za 
pohod. Nikoli mi ni bilo žal. 

Vse to me napolni s prav posebno 
energijo, ki mi pomaga, da je tudi v 
dolini moj vsakdan lepši. Hvaležna 
sem, da mi je bilo dano vsako leto obi-
skati Triglav, in upam, da se vidiva 
tudi prihodnje leto.4

Marija Jeromel 

15 . POHOD NA TRIGLAV, 6 .—7 . SEPTEMBER 2012

»Gore so mogočne, neskončne in večne, zato je tu morda 
še eno sporočilo gora: ŽIVLJENJE JE VEČNO .« 

Z uvodno mislijo dr. Janeza Gorjanca5 zaključujemo prikaz društvenih trigla-
vskih poti v programu Dober dan, življenje!. Tokrat je na pot krenilo 63 po-
hodnikov, helikopter Slovenske vojske pa je na Kredarico pripeljal opremo in 
8 članic, ki se jim je pridružil še pohodnik iz Tržiča, prostovoljec koordinator 
skupine za samopomoč. Prvič je na vrh Triglava stopilo 7 članic. V nadaljevanju 
bodo o utrinkih z njihove poti spregovorile slike.5

  Ob Aljaževem 
stolpu Marija s sinom 
Petrom, ki je bil med 
vodniki
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  Že petnajstič na 
vrhu Triglava. Nekateri 
prvič, čeprav so mislili, 
da ne bodo zmogli.Pohod se je pričel na Rudnem polju, nadaljeval prek 

Studorskega prevala in naprej — cilju naproti …  

  Klini in 'zajle' ob požrtvovalnih planinskih 
vodnikih in gorskih reševalcih niso bile noben 
problem.

V varni navezi tik pod vrhov Triglava  
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  Triglavski krst za vse tiste, ki so prvič stopili na vrh Triglava

  Za slovo še skupinska fotografija na Bledu

  Doživljanje zmage in sreče

  Brez požrtvovalnih 
planinskih vodnikov, gorskih 
reševalcev in helikopterja 
SV tako uspešnih odprav 
na Triglav, kot je »Dober 
dan, življenje«, ne bi mogli 
organizirati.
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Zahvala
Tudi	za	vse	spremljajoče	gornike	so	bili	pohodi	Dober	dan,	življenje!	posebno	doživetje.	Povedali	
so,	da	so	bili	drugačni	od	drugih	pohodov,	saj	so	vedno	tudi	oni	veliko	prejemali.	Njihove	varovanke	
so	jih	učile	nove	ljubezni	in	veselja	do	življenja.	Zato	so	bili	z	vsem	srcem	varuhi	njihovih	pohodov:	

Janez Gorjanc (zdravnik,	 gorski	 reševalec),	 Jurij Gorjanc	 (zdravnik,	 gorski	 reševalec–letalec),	
Franc Tamše	(gorski	vodnik	in	reševalec),	Danilo Kete	(planinski	vodnik),	Tine Šmon	(spremlje-
valec,	nosač	 in	pevec),	Vinko Perše (spremljevalec,	pevec,	nosač),	Egidij Zaveršnik	 (planinski	
vodnik),	Tončka Mravljak	(planinska	vodnica),	Branko Nabernik	(spremljevalec,	pevec),	Drago 
Štekl (spremljevalec,	pevec,	nosač),	Primož Areh (planinski	vodnik,	pevec,	nosač),	Jurij Mavrič 
(gorski	reševalec),	Franc Oderlap	(gorski	reševalec,	letalec–instruktor),	Milan Plesec	(gorski	reše-
valec	letalec–instruktor),	Marko Čoderl (spremljevalec,	pevec,	nosač),	Andreja Barl (planinska	vo-
dnica),	Tomo Strmčnik (spremljevalec,	pevec,	nosač),	Janez Perše	(spremljevalec,	nosač),	Jože 
Hribar (planinski	vodnik),	Stanko Krenker (planinski	vodnik),	Peter Perše	(spremljevalec,	nosač,	
pevec,	citrar),	Zdenko Žagar (gorski	reševalec).	
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DRUŠTVOONKOLOŠKIHBOLNIKOVSLOVENIJE

KRSTNI LIST
Fanika Bezenšek

je sodelovala na 15. pohodu na Triglav 
»Dober dan, življenje« 

in se prvič povzpela na vrh Triglava. Tam je doživela 

planinski krst in prejela svoje novo planinsko ime:  Planinska spominčica
Na vrhu Triglava, 6. september 2012

Vodja pohoda: 

Krstitelj:

Lojzka Gerhold 

Danilo Kete

 
 

Botra:

 

Ana Perše
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TRIGLAVSKA DIPLOMA  

Ana Jeromel

je opravila predpisane kondicijske priprave in uspešno sodelovala na 
15. pohodu žensk z rakom dojke na Triglav pod geslom 

»Dober dan, življenje«. 
Društvo onkoloških bolnikov Slovenije ji zato podeljuje naslov 

Triglavska ro`a 2012 

Bled, 7. september 2012

Vodja pohoda: Predsednica društva:
Lojzka Gerhold Marija Vegelj Pirc 

PANTONE 166

M 70   Y 100

DRUŠTVO

ONKOLOŠKIH

BOLNIKOV

SLOVENIJE

PRIZNANJE

Francetu Tamšetu

Zahvaljujemo se Vam za uspešno organizacijo in vodenje 

15. pohoda žensk z rakom dojke na Triglav pod geslom 

»Dober dan, življenje«. 

Za prostovoljno delo in osebna prizadevanja za varnost naših pohodnic  

Vam Društvo onkoloških bolnikov Slovenije izreka posebno priznanje 

Triglav 2012

Bled, 7. september 2012

Vodja pohoda: 

Predsednica društva:

Lojzka Gerhold 

Marija Vegelj Pirc 

  Na zaključni slovesnosti vsakokratnega pohoda so podelili triglavske listine: 
članice so prejele Triglavske diplome in naziv Triglavska roža, tiste, ki so na 
vrhu Triglava doživele krst, tudi Krstne liste, organizatorji in vodniki pa posebna 
Priznanja. 
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IZZA TRIGLAVA 

Pohod na Uršljo goro, 31 . avgust 2013  

Večinoma so bili že vsi člani seznanjeni, da tradicionalnih pohodov na Triglav 
društvo zaenkrat ne bo več organiziralo, ko so prejeli povabilo za pohod na Ur-
šljo goro. Pobudo, da bi se vsi nekdanji triglavski pohodniki zbrali na Uršlji gori, 
je društvu podal »triglavski odbor« iz Slovenj Gradca: vodenje sta prevzela dr. 
Janez Gorjanc in Ana Perše, pri izvedbi srečanja je sodelovala tudi GRS Koroške. 

Tako se je v soboto, 31. 8. 2013, na Uršlji gori srečalo 90 pohodnikov, ki so 
uživali v veselem druženju z bogatim programom. Z vseh koncev Slovenije so 
se zgodaj zjutraj pripeljali do koče na Naravskih ledinah (1072 m), nato so se 
skupaj podali na Uršljo goro (1699 m). Po dveh urah so na vrhu uživali v le-
pem sončnem razgledu in se okrepčali s planinsko enolončnico. Ko je zazvonilo 
poldne, so se zbrali pri maši v cerkvi Svete Uršule, ki je najvišje ležeča cerkev 
v Sloveniji. Sledil je kratek kulturni program; zapeli so »Pojoči gorniki«, dober 
poznavalec in ljubitelj Uršlje gore prim. mag. Franc Verovnik, dr. med., pa je 
pripravil daljšo predstavitev Gore in vse očaral z legendami o sv. Uršuli, ki so še 
danes žive. Zaključil je z besedami: 

Uršlja gora se je tako priljubila Korošcem, da je postala kratko malo samo Gora – 
z veliko začetnico – ali pa na kratko samo Uršlja, kar ljudem v teh krajih povsem 
odgovarja, saj so že po naravi bolj redkobesedni. Uršljin božjepotni hram je že od 
vsega začetka privabljal množice romarjev od blizu in daleč. Romarske poti so 
se prelevile v planinske. Na Goro je prihajalo vedno več ljudi. Še vedno ji namreč 
nekateri obiskovalci pripisujejo posebno, nerazložljivo energijo, ki krepi dušo in 
telo. Kdo ve, morda čudežna moč Gore izvira tudi iz dejstva, da so na njenem 
vrhu – če ne štejemo križev v cerkvi – kar tri vrste križev: leseni na zahodu, ob 
poti z Naravskih ledin, železni na zahodnem vrhu in zidani ali tako imenovana 
»kapelica prvega pogleda« ob poti z vzhodne strani. Ali še kje na kakšnem vrhu 
po Sloveniji stojijo trije tako različni križi? Kakor koli že, kdor v sebi ustvari takš-
no prepričanje, mu ta »energija« gotovo koristi.6

Pohodnikom	 je	energija	zagotovo	koristila	 in	ob	slovesu	so	si	bili	edini,	da	
Uršljo	 kmalu	 spet	 obiščejo,	 pa	 tudi	 še	 kakšno	 drugo	 GORO,	 saj	 je	 poho-
dništvo	v	vseh	skupinah	za	samopomoč	močno	zaživelo,	za	kar	ima	zagoto-
vo	velike	zasluge	naš	TRIGLAV.	
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Viri

[1]	 Glasilo	Okno	1998;	12	(2):	50—51.	
[2]	 Glasilo	Okno	2000;	14	(2):	51—52.	
[3]	 Glasilo	Okno	2007;	21	(2):	56—60.
[4]	 Glasilo	Okno	2008;	22	(2):	47—50.
[5]	 Glasilo	Okno	2012;	26	(2):	53—56.
[6]	 Glasilo	Okno	2013;	27	(2):	46—48.	

  Pohodniki pred domom na Uršlji gori na višini 1696 m
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Pobudo za humanitarni pohod po Sloveniji je prek Sloven-
sko-avstralskega društva posredoval 77-letni avstralski 
Slovenec Marijan Lauko, ki je domovino zapustil pred 55 

leti. Ko je uspešno premagal svojega raka, je začel hoditi. Najprej 
zase, potem za druge. Tokrat je prišel na pohod v rodno Sloveni-
jo, da počasti njen vstop v Evropsko unijo in zbere čim več sredstev 
za slovenske bolnike. Organizatorji projekta – Slovensko-avstralsko 
društvo, Društvo onkoloških bolnikov Slovenije in Active Solutions 
and Consulting Group Pty. Ltd., Avstralija – so pridobili številne 
donatorje, ki so omogočili pohod od 2.–28. 5. 2004, s pričetkom ob 
izviru Soče in z zaključkom v Ljubljani. Pot, dolga skoraj 900 km, se 
je vila prek vseh slovenskih pokrajin. Za varnost je skrbela spremlje-
valna ekipa, pod vodstvom Mateja Balažica (Slovensko-avstralsko 
društvo). Zelo zavzeto so sodelovale članice skupin za samopomoč 
žensk z rakom dojke. Vsaka skupina je z njim prehodila določen del 
poti in v svojem kraju pripravila sprejem. Zanimanje za pohod so 
pokazali številni mediji in o njem poročali tako v Sloveniji kot Av-
straliji (mesečnik Glas Slovenije). Pohod je bil humanitarne narave, 
saj je g. Marijan ob pomoči Društva onkoloških bolnikov Slovenije 
zbiral donacije za boj proti raku na številko njihovega poslovnega 
računa, od 2. 5.–31. 8. Zbrana sredstva v višini 400.000 tolarjev so 
namenili otrokom z rakom. Gospoda Lauka je 31. maja z ožjo or-
ganizacijsko ekipo sprejel predsednik republike dr. Janez Drnovšek, 
ki je prejel darilo avstralskih Slovencev, 2. junija pa jih je gostila 
ljubljanska županja Danica Simšič. Uradni zaključek projekta je bil 
4. junija v Šentvidu pri Stični s pravo veselico, ki jo je popestril an-
sambel Svetlin. Marijanu Lauku so slovesno podelili naziv častni 
član Društva onkoloških bolnikov Slovenije.

»POHOD PO SLOVENIJI 2004« 
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»POHOD PO SLOVENIJI 2004« 

Pobudnik Marijan Lauko 

Marijan Lauko, avstralski Slovenec, si je pred 55 leti ustvaril dom v tujini, na 
jugovzhodnem delu Oueenslanda v Sunshine Coastu, 100 km severno od Bris-
bana. Leta 1963 je prišel prvič na dopust v Slovenijo in nato še dvakrat po osa-
mosvojitvi. Življenje v Avstraliji mu ni prizanašalo. 

Leta 1996 je prestal težko operacijo zaradi raka na želodcu, naslednje leto bi 
skoraj podlegel hudi pljučnici, nato je imel še operacijo na srcu. Zdravstveni 
problemi mu niso vzeli volje in moči, ravno nasprotno. Odločil se je, da mora 
za svoje zdravje kar najbolje poskrbeti. Zato je kmalu po zahtevni operaciji raka 
začel hoditi in od takrat je vsak dan hodil od 3 do 5 ur.

Najprej se je povzpel na nizek, 200 metrov visok hribček blizu svojega doma, in 
kmalu začel z napornejšimi podvigi. Aprila 2003 se je podal na 8-dnevni huma-
nitarni pohod, dolg 250 km, in zbiral prispevke za raziskovanje raka. Spremljali 
so ga prijatelji. Avgusta istega leta se je odločil še za 1000 km dolgo pot proti 
severu, od Sunshine Coasta do Mackaya, in dnevno prehodil več kot 40 kilo-
metrov. Tudi na tem medijsko zelo odmevnem 32-dnevnem pohodu je zbiral 
sredstva za raziskovanje raka, predvsem otroške levkemije. 

Uspešno izpeljana projekta sta mu dala moči, da se je odpravil na dolgo načrto-
vani pohod po rodni Sloveniji. 

Ko sem izvedel, da gre Slovenija v Evropo, sem začel razmišljati, kako bi to obeležil. Pomislil 
sem na humanitarni pohod. Za pomoč sem se obrnil na znance. Veliko mi je pomagal Ma-
tej Balažic, tajnik Slovensko-avstralskega društva. Raka sem uspešno premagal in če lahko 
kaj storim, da pomagam, sem zelo vesel. Vsekakor je bila bolezen prelomnica v mojem 
življenju.1	(Intervju	v	časopisu	Dnevnik,	junij	2004)

Po poti pohoda, 2 .—28 . maj 2004 

Pri organizaciji projekta Pohod po Sloveniji 2004, ki so ga podprli številni do-
natorji, sta sodelovali Slovensko-avstralsko društvo (v navezi z Active Solutions 
and Consulting Group Pty. Ltd., Avstralija) in Društvo onkoloških bolnikov Slo-
venije. 
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Pot, dolga skoraj 900 km, se je vila prek vseh slovenskih pokrajin: 

Trenta	—	izvir	Soče,	Bovec,	Žaga,	Tolmin,	Nova	Gorica,	Ajdovščina,	Postojna,	
Cerknica,	Nova	vas,	Ribnica,	Kočevje,	Stari	trg,	Semič,	Novo	mesto,	Mokro-
nog,	Sevnica,	Olimje,	Poljčane,	Ptuj,	Ormož,	Črenšovci,	Lendava,	Turnišče,	
Murska	Sobota,	Radenci,	Lenart,	Maribor,	Ožbalt,	Trbonje,	Dravograd,	Slo-
venj	Gradec,	Velenje,	Nazarje,	Gornji	Grad,	Kamnik,	Domžale,	Ljubljana.	

77-letni gospod Marjan na svoji poti nikoli ni bil sam. Zavzeto so sodelovale 
članice skupin za samopomoč žensk z rakom dojke. Vsaka skupina je prehodila 
določen del poti in v svojem kraju pripravila sprejem, obisk bolnišnice ali ogled 
kakšne znamenitosti. Za varnost je skrbela spremljevalna ekipa z avtomobilom 
pod vodstvom Mateja Balažica. 

Sledi nekaj utrinkov s prehojene poti.2

  Ljubljana,  
26. 4. 2004. 
Dobrodošlico so  
g. Marjanu  
(4. z leve) organizatorji 
pohoda pripravili na 
Onkološkem inštitutu, 
kjer ga je sprejel 
direktor prof.  
dr. Zvonimir Rudolf  
(3. z desne).

  2. 5. 2004. 
G. Marjan z Danico 
Lindič se je od izvira 
Soče podal na pot proti 
Bovcu.
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  Članice skupine za samopomoč Ribnica so se g. Marjanu pridružile na njegovi poti in ga popeljale tudi na 
ogled znamenite cerkve in lipe pri Novi Štifti.

Postojna, 6. 5. 2004. 
Prisrčna dobrodošlica 

članic skupine za 
samopomoč. Do takrat 
prehojena pot je vodila 

od Bovca prek Nove 
Gorice in Ajdovščine.  
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  Na nadaljnji poti se je g. Marjan srečal  
z novomeško skupino, si ogledal bolnišnico in že je 
prispel v Sevnico.

  10. 5. 2004. 
Prisrčen pozdrav  
Beli krajini

  Murska Sobota, 20. 5. 2004. 
Poln vtisov iz Olimja in Ptuja je prispel v Prekmurje. S članicami skupine za 
samopomoč pred bolnišnico Rakičan, kjer so mu priredili prisrčen sprejem; 
sprejela sta ga dr. Bojan Korošec, direktor, in dr. Daniel Grabar, strok. direktor.
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  Maribor, 21. 5. 2004. 
Tudi članice mariborske skupine so z g. Marjanom 
prehodile dobršen kos poti in posredovale za lep 
sprejem v bolnišnici. Direktor dr. Radovan Hojs  
(4. z leve) in svetovalec župana Mestne občine 
Maribor g. Daniel Sajko (2. z leve) sta bila nad 
pohodom navdušena, kot tudi nad programom  
Pot k okrevanju.

  Še stisk roke v prijateljsko slovo in g. Marjan se je iz Slovenj Gradca podal v 
Velenje. Na pohodu ga je spremljal avto donatorja Šerbineka iz Maribora. 

Ljubljana, Trg republike, 28. 5. 2004.  
Veselje ob srečnem zaključku pohoda po Sloveniji  

Za zadnji del poti so se pohodniku v Kamniku 
pridružile članice radovljiške in ljubljanske skupine 
za samopomoč.  
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»Pohod po Sloveniji 2004« za bolnike z rakom 
Sms-donacije: 2 . maj—31 . avgust 2004 

Pohod je bil humanitarne narave, sms-donacije so zbirali na poslovnem računu 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije od 2. 5.–31. 8. Zbrana sredstva v višini 
400.000 tolarjev so na željo gospoda Lauka namenili Ustanovi za pomoč otro-
kom z rakom in krvnimi boleznimi. 

Vsak dan sem doživel kaj lepega, celo vsako uro. Vedno nekaj prese-
netljivega. To je moja dežela ... Živim v Avstraliji. Vendar je domovina 
tukaj in tukaj je moje srce. Ljudje so bili zelo prijazni, spremljala me je 
dobra družba in moram reči, da nikoli nisem pričakoval česa takega. 
Organizacija onkoloških bolnikov je tukaj enkratna. Navdušile so me 
njihova povezava, ljubezen, sodelovanje. Česa takega še nisem videl.1

Sprejem pri predsedniku Republike Slovenije3

Brdo pri Kranju, 31 . maj 2004

Gospoda Lauka je z ožjo organizacijsko ekipo na Gradu Brdo pri Kranju spre-
jel predsednik republike dr. Janez Drnovšek. Lauko je predsedniku predstavil 
svoj projekt in poudaril, da mu je bilo v veselje in ponos, da je kot izseljenski 
Slovenec lahko naredil nekaj za Slovenijo in za onkološke bolnike. Predsednik 
dr. Drnovšek mu je čestital za prehojeno pot in obenem pohvalil prizadevanje 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije, ki koristi marsikomu, ki prestaja to bo-
lezen. Gospod Lauko je predsedniku v imenu vseh avstralskih Slovencev izro-
čil darilo ob vstopu Slovenije v Evropsko unijo – bumerang z vgrajenim črnim 
opalom.

  Brdo pri Kranju, 
31. 5. 2004. 
Sprejem pri 
predsedniku države  
dr. Janezu Drnovšku. 
G. Marjan mu je izročil 
darilo avstralskih 
Slovencev. 

Ob sprejemu na gradu 
Brdo pri Kranju je 
predsednik Republike 
pohvalil celotno ekipo, 
ki je uspešno izpeljala 
Pohod po Sloveniji 
2004 in v humanitarni 
akciji povezala 
Slovence doma in  
po svetu. Na sliki:  
Marija Vegelj Pirc  
(z desne), Marijan 
Lauko, dr. Janez 
Drnovšek, 
Matej  Balažic s 
spremljevalko, donator 
g. Šerbinek.   
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Sprejem pri županji
Ljubljana, 2 . junij 2004

Ljubljana, 2. 6. 2004. 
Ob zaključku pohoda 

je županja Mestne 
občine Ljubljana ga. 

Danica Simšič sprejela 
organizatorje pohoda 
in g. Marjana Lauka 

navdušeno pozdravila.  
 

Zaključna prireditev
Šentvid pri Stični, 4 . junij 2004

Na prireditvi z veselico, ki jo je izdatno podprl letalski klub Šentvid, se je zbralo 
veliko članov društva in drugih sodelujočih v projektu. Zabavali so jih člani an-
sambla Svetlin. Gospod Lauko je bil ganjen ob slovesni podelitvi naziva častni 
član Društva onkoloških bolnikov Slovenije. V utemeljitvi so zapisali: 
Za njegov humanitarni prispevek rodni Sloveniji ob vstopu v EU, po kateri je 
maja 2004 prehodil 900 km dolgo pot, zbiral donacije za boj proti raku in nav-
duševal naše člane/ice s svojim pogumom in veseljem do življenja. 

Gospod	Marijan	Lauko	je	ostal	v	stalnih	stikih	z	društvom,	a	želja,	da	bi	še	
kdaj	obiskal	Slovenijo,	se	mu	žal	ni	uresničila.	Umrl	je	v	93.	letu	starosti	maja	
2019	v	Avstraliji.

Viri

[1]	 Premagajmo	raka	[internet].Dnevnik,	2004.	Dosegljivo	na:	https://www.dnevnik.si/86046
[2]	 Glasilo	Okno	2004;	18	(1):	56—59.	
[3]	 Predsednik	 republike	 sprejel	 Marijana	 Lauka	 ob	 uspešno	 zaključenem	 projektu	 Pohod	 po	 Sloveniji	

2004	 [internet].	 Dosegljivo	 na:	 http://www.bivsi-predsednik.si/up-rs/2002-2007/jd.nsf/PrintWeb-
Form?openform&ParentUnid=FE2443B3B0D1595AC1256FA300820102http://	



249    

Pobudo za dobrodelno akcijo ozaveščanja o raku na športnih 
igriščih v 1. slovenski nogometni ligi je dal Sindikat profesio-
nalnih igralcev nogometa Slovenije, SPINS. Društvo onkolo-

ških bolnikov Slovenije se je povabilu takoj z veseljem odzvalo, saj je 
pobudi botroval neizmerni optimizem njihovega člana Jake Jakopi-
ča, ki se je po uspešnem zdravljenju raka kot prvi v Sloveniji znova 
vrnil na nogometna igrišča kot poklicni športnik. Da bi akcijo zasta-
vili čim širše, so k sodelovanju povabili še druga onkološka društva 
– Zvezo slovenskih društev za boj proti raku, Slovensko združenje 
za boj proti raku dojk Europa Donna, Društvo onkoloških bolnikov 
FRAJ-AN – in ob podpori Onkološkega inštituta Ljubljana pripra-
vili vsebinsko zasnovo akcije »GLAVE GOR! RAK – poglej mu v oči 
in zmagaj še ti!«, ki jo je odlično udejanila donatorska oglaševalska 
agencija IMELDA OGILVY. V akciji je v ospredje postavila Jako Ja-
kopiča, ki se je za časopisne in jumbo oglase slikal z reprezentanti 
Slovenije. Odmev je bil zelo velik, saj se je razširil tudi v tujino. Za 
še večji odziv med ljudmi je poskrbel TV-oglas. V akciji je sodelovalo 
veliko prostovoljk, članic skupin za samopomoč žensk z rakom dojke, 
ki so po različnih krajih Slovenije spremljale tekme in na stojnicah 
predstavljale društvene publikacije. Vsem obiskovalcem so podeli-
le posebno zgibanko GLAVE GOR v obliki nogometne žoge z opisi 
osnovnih dejstev o raku in s prostorom za avtograme. Z akcijo se je 
tako neposredno srečalo okrog 30.000 ljudi na tekmah, prek medi-
jev, TV-prenosa in oddaj ter člankov pa še najmanj 300.000 ljudi. 
Osnovni cilj akcije je bil presežen, zato so načrtovali, da se bo ta 
razširila tudi na druge športe, Zveza svobodnih sindikatov Slovenije, 
ki je od začetka sodelovala pri projektu, pa bi jo želela razširiti tudi 
med svoje člane. Žal se načrti niso uresničili. 

»GLAVE GOR!
RAK — poglej mu v oči in zmagaj še ti!« 

2005
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NAČRTOVANJE AKCIJE OZAVEŠČANJA O RAKU,  
1 . SEPTEMBER 2005 

Pobuda Sindikata profesionalnih igralcev nogometa Slovenije (SPINS) je teme-
ljila na zavedanju, da se o raku dotlej pri njih ni govorilo ali vsaj zelo malo, 
oziroma se je o njem govorilo le med bolniki in njihovimi sorodniki. Zato so se 
spraševali, kaj bi lahko nogomet in nogometaši storili za ozaveščanje in pomoč v 
družbi. Čeprav je rak obvladljiva bolezen, saj je z njo tedaj živelo več kot 50.000 
ljudi v Sloveniji, je ostajal še vedno tabu, oboleli pa pogosto stigmatizirani. 

Namen	akcije	je	bil	preseči	stereotipe	o	tej	bolezni	in	pozvati	ljudi,	naj	si	ne	
zatiskajo	oči,	ampak	naj	bolnikom	pomagajo.	Rak	ni	nalezljiv,	bolniki	pa	lahko	
kljub	bolezni	živijo	kakovostno	in	tudi	ozdravijo.

Odločili so se, da s to boleznijo seznanijo ljudi tudi tam, kjer bi najmanj pričako-
vali, na nogometnih igriščih. Velik zagovornik te ideje, skupaj s predsednikom 
SPINS-a, je bil njihov član Jaka Jakopič, ki se mu je po uspešnem zdravljenju raka 
kot prvemu v Sloveniji uspelo vrniti na nogometna igrišča kot poklicnemu špor-
tniku.1 Podporo je imel tudi v Društvu onkoloških bolnikov Slovenije, v katerem 
je aktivno sodeloval že od začetka zdravljenja. K sodelovanju so pritegnili še 

Slovenski  
reprezentanti  

so skupaj  
z Jako Jakopičem 

prek jumbo plakatov 
ozaveščali javnost  

o raku.   
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druga onkološka zdru-
ženja in se veselili, 
da sta jim podporo 
in pomoč pri pro-
jektu ponudila tudi 
Onkološki inštitut 
Ljubljana in Zveza 
svobodnih sindikatov 
Slovenije. Zavedajoč se, 
da skupaj zmorejo več, so 
pričeli s projektom GLAVE 
GOR.

Na prvem sestanku v Ljubljani, 
1. 9. 2005, so bili prisotni pred-
stavniki Društva onkoloških bol-
nikov Slovenije, Zveze slovenskih 
društev za boj proti raku, Sloven-
skega združenja za boj proti raku dojk 
Europa Donna, Društva onkoloških bol-
nikov FRAJ-AN, predstavniki SPINS-a in di-
rektor Onkološkega inštituta Ljubljana dr. Zvoni-
mir Rudolf. Vsi so se strinjali z idejo, da raka predstavijo ljudem, ki niso nepos-
redno povezani z boleznijo, jih ozaveščajo in jim pomagajo razumeti bolezen in 
bolnike. Odločili so se, da »udarijo« na stadione tako nepričakovano, kot nas 
nepričakovano zadene bolezen, da ujamejo ljudi nepripravljene, tako kot nas 
nepripravljene doleti bolezen. Projekt, speljan v 1. slovenski nogometni ligi, bi 
v dveh krogih zajel vseh deset mest, v katerih se igra prvoligaški nogomet. Tako 
bi z rakom seznanili 10.000 ljudi, toliko si jih namreč povprečno ogleda tekme v 
dveh krogih nogometne lige. 

Z	velikim	entuziazmom	se	je	akciji	pridružila	tudi	agencija	IMELDA	OGILVY,	
ki	 je	z	oglaševanjem	projekt	popeljala	še	naprej,	dodala	novo	dimenzijo	 in	
še	večji	obseg.	Vabilu	k	sodelovanju	so	se	brez	pomisleka	takoj	odzvali	 in	
kljub	temu	da	je	bilo	njihovo	delo,	tako	kot	vseh	drugih	udeležencev	v	pro-
jektu,	pro	bono,	so	vložili	veliko	truda	za	odlično	strokovno	izvedbo.	Prav	njim	
gre	zahvala,	da	se	je	z	akcijo	posredno	srečalo	bistveno	več	ljudi,	kot	je	bilo	
prvotno	načrtovano.2,	3

Zakaj nastane? 
Vzroka za spremembo genskega zapisa v jedru celice, ki 

povzroči nenadzorovano delitev celic, ne poznamo. 
Večina rakov (80%) se pojavlja po naključju. 

Poznamo pa številne dejavnike, ki lahko sprožijo 
spremembo v celici – mutacijo genov. 

Tveganje za nastanek raka povečujejo: 
starost, hrana z veliko maščobe in holesterola, 

debelost, kajenje, dolgotrajna izpostavljenost nekaterim 
kemičnim snovem, visokim dozam sevanja 

in škodljivim ultravijoličnim žarkom.
 

Za 20% rakov pa lahko rečemo, da so dedni. 
To pomeni, da se okvarjeni gen, udeležen pri nastanku 

neke vrste raka, prenaša s staršev na otroke 
in povečuje tveganje za nastanek 

raka pri vseh potomcih.
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Kako ga zdravimo? 
Zdravljenje raka je odvisno od njegove vrste 

in stadija bolezni ter splošnega stanja bolnika. 
Pri načrtovanju zdravljenja sodelujejo 

različni specialisti-onkologi.
 

Radikalno zdravljenje
pričakujemo ozdravitev in uničenje raka. 

Le-to je lahko kirurško, obsevalno in sistemsko. 
Pogosto uporabimo kombinacijo vseh treh načinov zdravljenja. 

Paliativno zdravljenje
bolezen ni več ozdravljiva, želimo zmanjšati 

bolezenske težave. Z novejšimi zdravili 
je lahko tudi paliativno zdravljenje učinkovito. 

Simptomatsko zdravljenje
zmanjšujemo simptome, ki jih povzroča napredovali rak. 
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  Za obiskovalce 
nogometnih tekem 
so pripravili zgibanko 
o raku v obliki 
nogometne žoge z 
napisom »Glave gor«.
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»GLAVE GOR! RAK — poglej mu  
v oči in zmagaj še ti!«

Z udarnim sloganom »GLAVE GOR! RAK – 
poglej mu v oči in zmagaj še ti!« so se sodelujo-
či odločili, da v akciji v ospredje postavijo Jaka 
Jakopiča, zato so stopili v stik z reprezentanti, 
ki so bili s kapetanom Sandijem Knavsom na 
čelu brez pomisleka z velikim navdušenjem 
pripravljeni pomagati kljub pomembnosti te-
kem, ki so jih čakale (Italija in Škotska). Tako 
so za časopisne in jumbo oglase uporabili po-
dobe reprezentantov Slovenije in Jake Jakopi-
ča. Za še večji odziv med ljudmi so poskrbeli s 
TV-oglasom, ki ga je v sodelovanju z IMELDO 
OGILVY brezplačno posnel studio KEROZIN. 

Za	obiskovalce	nogometnih	tekem	so	pripravili	posebno	zgibanko	z	naslo-
vom	GLAVE	GOR	v	obliki	nogometne	žoge	z	opisi	osnovnih	dejstev	o	raku	
in	s	prostorom	za	avtograme	in	posvetila.	Zgibanko	so	prejeli	vsi	obiskovalci,	
saj	so	 jo	prostovoljke	pred	pričetkom	vsake	tekme	položile	na	vse	sedeže	
obiskovalcev.	

V akciji je sodelovalo veliko prostovoljk, članic skupin za samopomoč žensk z 
rakom dojke, ki so na tekmah po različnih krajih Slovenje na stojnicah predsta-
vljale društvene publikacije, bile na voljo za pogovor in delile lastno izkušnjo z 
rakom. 

Pričetek akcije, 12 . oktober 2005 

Z akcijo so pričeli na kvalifikacijski tekmi za svetovno prvenstvo med Slovenijo 
in Škotsko v Celju, 12. 10. 2005, ki jo je neposredno na tekmi spremljalo 9000 
gledalcev in prek televizije 200.000 ljudi. Tako so tudi na reprezentančni tekmi 
med Slovenijo in Škotsko ter na tekmah prve Slovenske nogometne lige prosto-
voljci in prostovoljke ozaveščali na info točkah, postavljenih pred igriščem, in 
delili zgibanko Glave gor. V njej so obiskovalci dobili odgovore na vprašanja o 
osnovnih dejstvih o raku, kot so: Kaj je rak? Zakaj nastane? Kako ga zdravimo? 
Na vprašanje, ali se je raku mogoče izogniti, so bila izpostavljena priporočila 

  Prostovoljke so na tekmah ob informativni društveni stojnici 
delile publikacije in lastne izkušnje z rakom.
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Pred vsako  
tekmo so igralci na 
igrišče prišli v belih 
majicah z napisom  

GLAVE GOR!  

  Pred tekmo v športni dvorani Bonifika  
v Kopru je Jadranka Vrh Jermančič polagala 
na sedeže zgibanke »Glave gor«.

  Prostovoljka v pogovoru z obiskovalcem tekme.

Evropskega kodeksa proti raku. Pred vsa-
ko tekmo so igralci na igrišče prišli v belih 
majicah z napisom GLAVE GOR; s seboj 
so prinesli tudi veliko nogometno žogo s 
premerom štiri metre z enakim sloganom. 
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Napovedovalec	je	predstavil	sodelujoče	in	namen	akcije	ter	zaključil	z	bese-
dami:	

Zato,	dragi	ljubitelj	športa	in	življenja,	združeni	sporočamo:

•	 Poglej	mu	v	oči	in	preglej	se	tudi	ti.	

•	 Poglej	mu	v	oči	in	pomagaj	prijatelju	k	njegovi	zmagi	še	ti.	

•	 Rak	je	združil	veliko	ljudi,	zato	pomagaj	tudi	ti.	

•	 Športniki	so	z	nami,	ker	bi	radi	pokazali,	da	raku	lažje	bomo	ubežali,	
če	si	bomo	skupaj,	združeni	pomagali.	

•	 Ne	obračaj	prijatelju	hrbta	še	ti,	četudi	z	rakom	se	bori.	

Odmevnost akcije 

Osnovni cilj akcije je bil že na začetku presežen, saj so z boleznijo seznanili 
veliko več ljudi, kot so pričakovali. Akcijo je v živo na stadionih videlo prek 
30.000 ljudi, posredno s pomočjo medijev, TV-prenosov in oddaj ter člankov pa 
najmanj 300.000 ljudi, kar je velik dosežek. Velik odmev doma se je razširil tudi 
v tujino. Informacijo je SPINS posredoval Svetovnemu združenju nogometašev 
(FIFPro) in vsem članicam, Nogometna zveza Slovenija pa je akcijo predstavila 
v medijih krovne evropske nogometne organizacije UEFA. 

V svojem poročilu je SPINS zapisal:
 

S	to	akcijo	je	SPINS	dokazal,	da	je	nogomet	še	kako	pomemben	faktor	tudi	
v	slovenskem	prostoru	in	da	v	Sloveniji	ni	ekipnega	športa,	ki	bi	z	lahkoto	v	
tako	velikem	obsegu	posredno	ozavestil	toliko	ljudi,	kot	je	uspelo	nam.	Ljudje	
so	med	polčasom	brali	naše	zgibanke,	po	tekmah	iskali	nogometaše	in	jih	
prosili	za	avtograme	ter	tako	pokazali,	da	igralci	nogometa	v	Sloveniji	nekaj	
veljajo.3

Zaradi velikega odziva so sodelujoči načrtovali, da se bo akcija razširila še na 
druge športe, kasneje pa bi jo med svoje člane razširila tudi Zveza svobodnih 
sindikatov Slovenije. Žal se načrti niso uresničili. 

Viri

[1]	 Glave	 gor!	 [internet].	 Društvo	 onkoloških	 bolnikov	 Slovenije.	 Dosegljivo	 na:	 http://www.netart.si/on-
kologija/www.onkologija.org/sl/domov/pogovori_in_komunikacija/pricevanja/indexf7f5.html?testi-
mony_id=8	Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	(netart.si)

[2]	 Glasilo	Okno	2005;	19	(2):	53.	
[3]	 Poročilo	o	projektu	[internet].	Sindikat	športnikov	Slovenije.	Dosegljivo	na:	http://www.sportnik.si/aktiv-

nosti_projekti/1/glave_gor/porocilo_o_projektu.html	
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Pobuda za tesnejše sodelovanje z Državnim zborom se je 
porodila leta 2005 v času Rožnatega oktobra, ko je v Dr-
žavnem zboru potekal sprejem predstavnikov Društva on-

koloških bolnikov Slovenije, Združenja Europa Donna in Zveze slo-
venskih društev za boj proti raku. Predsedniki društev so se sestali 
tudi s predsednikom Odbora za zdravstvo Ljubom Germičem in se 
dogovorili za tekoče medsebojno obveščanje; kontakt in koordinacijo 
je prevzela Marija Vegelj Pirc. 

V letu 2006 so se društva razveselila pobude vodje ansambla Par-
lament dixie band Rudija Mogeta; želeli so izdati novo zgoščenko 
in jo nameniti v dobrodelne namene. Skupaj so začrtali program 
projekta, katerega nosilec je bilo Društvo onkoloških bolnikov Slo-
venije. Novembra 2006 je bil storjen prvi pomemben korak, ko je 
glasbeni ansambel s pomočjo donatorskih sredstev pri ZKP RTV 
Slovenije izdal zgoščenko v nakladi 2000 izvodov in jih razdelil med 
onkološka društva. Sledile so priprave za koncert, v želji da bi ga 
kot dogodek ozaveščanja o raku približali čim širši javnosti. To jim 
je uspelo z razumevanjem vodstva SNG Maribor in Regionalnega 
RTV-centra Maribor. Dobrodelni koncert ZA NOVO UPANJE je bil 
izveden v SNG Maribor, 25. aprila 2007, z neposrednim radijskim 
in TV-prenosom. Poleg Parlament dixie banda so nastopili še drugi 
glasbeniki, vmes pa je tekla beseda o raku v pogovoru z bolniki in 
strokovnjaki. Posnetek koncerta so kasneje predvajale tudi druge ra-
dijske in TV-postaje. 

Parlament dixie band je s svojim nastopom obogatil tudi vsesloven-
sko srečanje žensk z rakom dojke Nova pomlad življenja v Cankarje-
vem domu, 24. 3. 2007. Za zaključek projekta pa je v času Rožnatega 
oktobra 2007 nastopil v Državnem zboru; predstavniki društev so o 
pomembni tematiki lahko spregovorili pred politično javnostjo na 
prijazen način, ob spremljavi glasbe, ki povezuje in navdihuje. 

»ZA NOVO UPANJE« 
Dobrodelni projekt s Parlament Dixie bandom

2006—2007 
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POBUDA ZA SODELOVANJE 

Pobuda za tesnejše sodelovanje z onkološkimi društvi se je porodila na spre-
jemu v Državnem zboru v času Rožnatega oktobra 2005 – svetovnega meseca 
boja proti raku dojk. Ideja o Rožnatem oktobru je zaživela leta 1998 v Ameriki in 
se hitro razširila po svetu; pri nas smo na pobudo Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije prvič »rožnato« zaznamovali ta mesec leta 2004.1 

ROŽNATI OKTOBER 2005 – med številnimi akcijami ozaveščanja je bil prvič 
tudi sprejem v Državnem zboru, kjer so članice društev delile informativno gra-
divo in pripenjale poslancem/poslankam rožnate pentlje, simbol solidarnosti in 
boja proti raku dojk. Predsednik DZ France Cukjati je pohvalil njihova prizade-
vanja in obljubil vso podporo. 

Predsednike društev – Marija Vegelj Pirc, Društvo onkoloških bolnikov Slove-
nije, Mojca Senčar, Združenje Europa Donna in Borut Štabuc, Zveza slovenskih 
društev za boj proti raku – je sprejel tudi predsednik Odbora za zdravstvo Ljubo 
Germič. V daljšem pogovoru so razpravljali o možnostih reševanja problemov in 
se med drugim zavzeli za to, da bi zakon o pacientovih pravicah čim prej prišel v 
parlamentarno obravnavo. Predsednik jim je predstavil tudi glasbeni ansambel 
Parlament dixie band in podaril njihovo prvo zgoščenko.2 Dogovorili so se za 
trajno sodelovanje in tekoče medsebojno obveščanje; kontakt in koordinacijo je 
prevzela Marija Vegelj Pirc. 

»Rožnato« vzdušje v 
Državnem zboru RS, 

26. 10. 2005   
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Tako	so	predstavniki	onkoloških	društev	začeli	redno	sodelovati	pri	razpra-
vah	 in	 sprejemanju	 zakonskih	 aktov	 s	 področja	 onkologije	 z	 udeležbo	 na	
sejah	Odbora	za	zdravstvo	ali	sooblikovanjem	poslanskih	vprašanj,	kot	npr.:	
Kako	je	zagotovljeno	zdravstveno	varstvo	obolelih	za	rakom	v	Sloveniji	in	na	
kakšen	način	varujete	 interese	teh	bolnikov?	Kdaj	bo	izdelana	strategija	za	
nadzorovanje	raka	v	Sloveniji,	saj	po	napovedih	breme	raka	strmo	narašča?	
(5.	3.	2007)

PARLAMENT DIXIE BAND ZA BOLNIKE Z RAKOM 

Državni zbor Republike Slovenije poznamo kot zakonodajno telo. V njem po-
slanci/ke razpravljajo in sprejemajo pomembne odločitve za naše skupno živ-
ljenje. Dejavni pa so tudi na dobrodelnem in kultur-
nem področju. Naš državni zbor je eden redkih parla-
mentov, ki ima svoj glasbeni ansambel PARLAMENT 
DIXIE BAND. Deluje že od leta 1996. Nastopal je na 
mnogih kulturnih, dobrodelnih, protokolarnih in dru-
gih srečanjih doma in v tujini. Tudi v Strasbourgu leta 
2004 ob sprejemu Slovenije v Evropsko unijo. 

PARLAMENT DIXIE BAND: Rudi Moge, klarinet, vodja,  
Geza Džuban, trobenta, Ljubo Germič, tenor saksofon, Janez Per, pozavna, 

Mitja Beuermann, klavir, Borut Učakar, klavir, Primož Per, bas kitara,  
Janez Per, ml., bobni   

V začetku januarja 2006 so se v onkoloških društvih zelo razveselili nove po-
bude za sodelovanje s strani predsednika Odbora za zdravstvo Ljuba Germiča 
in vodje ansambla Parlament dixie band Rudija Mogeta. Svojo novo zgoščenko 
so želeli nameniti v dobrodelne namene za bolnike z rakom in jo podariti dru-
štvom. 

Skupaj so začeli načrtovati program humanitarnega projekta, ki je po izidu kase-
te za osrednji dogodek v letu 2007 predvideval dobrodelni koncert »ZA NOVO 
UPANJE« v SNG Maribor in tudi posamezne dobrodelne nastope Parlament 
dixie banda. Nosilec projekta je bilo Društvo onkoloških bolnikov Slovenije. 
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Nova zgoščenka Parlament dixie band v dobrodelni  
namen, 2006 

Snemanje nove zgoščenke je uspešno steklo v sodelovanju z Radiotelevizijo 
Slovenija in Regionalnim RTV-centrom Maribor, ob posebni zavzetosti vodje 
glasbene produkcije Maribor Smiljana Greifa. V sodelovanju z društvi so kmalu 
zbrali dovolj donatorskih in sponzorskih sredstev, da so lahko pri Založbi kaset 
in plošč RTV Slovenija, v novembru 2006, izdali novo zgoščenko z naslovom 
Parlament dixie band v nakladi 2000 izvodov in jih v dobrodelni namen razdelili 
med onkološka društva. 

Na zgoščenki je 11 skladb: 
•	WASHINGTON	AND	LEE	SWING,	

•	DOWN	BY	THE	RIVERSIDE,	

•	STRANGER	ON	THE	SHORE,	

•	ROCK-A-BYE	YOUR	BABY	WITH	
A	DIXIE	MELODY,	

•	JA	–	DA,	

•	AMAZING	GRACE,	

•	MUSKRAT	RAMBLE,	

•	LILI	MARLEN,	

•	ST.	JAMES	INFIRMARY,	

•	USODA	CIGANKA,	

•	THE	JAZZ	–	ME	BLUES.

Članom ansambla so se pridružili tudi pevci: Darja Lav-
tižar Bebler, Breda Senčar, Jerca Mrzel, Eva Irgl in Mirko 
Zamernik.

15 . »NOVA POMLAD ŽIVLJENJA« S PARLAMENT  
DIXIE BANDOM 
Ljubljana, 24 . marec 2007 

Parlament dixie band se je z vesel- 
jem odzval vabilu Društva onko-
loških bolnikov Slovenije in s svo-
jim nastopom obogatil 15. Vse- 
slovensko srečanje žensk z rakom 
dojke Nova pomlad življenja, ki se 
je odvijalo pod častnim pokrovi-
teljstvom Ministrstva za zdravje 
v Linhartovi dvorani Cankarjeve-
ga doma Ljubljana. Udeleženke, 

»Glasba	ne	pozna	meja.	 Je	uni-
verzalna	 govorica	 in	 plemenita	
komunikacija	med	ljudmi,	še	po-
sebej	če	jo	spremljajo	iskreni	na-
meni	—	humanost	in	želja,	da	bi	
ljudem	v	stiski	prinašali	veselje	in	
sončne	žarke	upanja.«	(iz	zapisa	
na	ovitku	zgoščenke)

  Zbrani z vseh kotičkov Slovenije  
v napetem pričakovanju
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zbrane iz vse Slovenije, so nav-
dušeno pozdravile ugledne goste, 
ki so se jim pridružili z uvodnimi 
pozdravi: minister za zdravje RS 
Andrej Bručan, direktor Onkolo-
škega inštituta Zvonimir Rudolf 
in ljubljanski župan Zoran Janko-
vić. Častna gostja Štefka Kučan 
jih je znova navdušila s svojim 
optimizmom, z besedo podpore 
in priznanja programom samo-
pomoči žensk z rakom dojk. 

Srečanje je potekalo po ustalje-
nem scenariju s strokovnim, kul-
turnim in družabnim programom, se pričelo in zaključilo s himno Nova pomlad 
življenja, ki sta jo izvajali Janja Hvala, sopran, in Mojca Prus, klavir. »Kvišku iz 
vrtinca življenja« je bil naslov osrednje téme srečanja. Jurij Gorjanc, dr. med., 
je udeleženke z besedo in sliko povabil k razmišljanju o medicini, gorah in du-
hovnosti. 

V kulturnem programu je PARLAMENT DIXIE BAND (Rudi Moge, Geza 
Džuban, Ljubo Germič, Janez Per, Mitja Beuermann, Borut Učakar, Primož Per, 
Janez Per) navdušil občinstvo; dvorana je vzvalovala ob lepih besedilih in me-

  Prireditev v Linhartovi dvorani se je pričela. Udeleženke so navdušeno pozdravile ugledne goste:  
Marjetka Uršič Vrščaj (1. z leve v 1. vrsti), Mojca Senčar, Štefka Kučan, Zoran Janković, Andrej Bručan,  
Marija Vegelj Pirc, Zvonimir Rudolf. 

  Minister za zdravje 
mag. Andrej Bručan, 
dr. med., je spregovoril 
tudi o novih programih 
presejanja in 
smernicah za celovito 
obravnavo raka dojk. 
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lodijah. Svoje vokale so dodali Darja Lavtižar Bebler, Breda Senčar, Jerca Mrzel, 
Eva Irgl in Mirko Zamernik ter poželi močan aplavz. 

Sledilo je družabno srečanje s pogostitvijo in nato zaključek s skupnim bogo-
služjem v bližnji cerkvi Sv. Trojice, ki ga je sooblikovala Skupina za samopomoč 

Ptuj, vodil pa tamkajšnji župnik p. Janez Kme-
tec ob somaševanju ljubljanskega bolniškega 
župnika Mira Šlibarja. Srečanje je z glasbo in 
petjem polepšal Ptujski cerkveni mešani pev-
ski zbor pod vodstvom zborovodje in organis-
ta Uroša Sagadina.3 

DOBRODELNI KONCERT »ZA NOVO UPANJE« 
Maribor, 25 . april 2007

Ob pripravah na izvedbo dobrodelnega koncerta so si organizatorji – Društvo 
onkoloških bolnikov Slovenije, Europa Donna in Zveza društev za boj pro-
ti raku, skupaj s Parlament dixie bandom – prizadevali, da bi ga kot dogodek 

  Na zdravje in še na mnoge Nove pomladi življenja! 

Parlament dixie band 
je s svojim programom 
in vokalno spremljavo 

navdušil in požel 
močan aplavz.   
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ozaveščanja o raku približali čim širši javnosti. To jim je uspelo z razumevajo-
čim sodelovanjem vodstva SNG Maribor in Regionalnega RTV-centra Maribor. 
Prostovoljci vseh društev so delili vstopnice in tudi radijski oglas je prijazno 
vabil z mnogih radijskih postaj: 

»Za	novo	upanje.	O	diagnozi,	ki	vzbuja	strah,	in	o	upanju,	ki	ga	dajejo	nove	
metode	zdravljenja,	o	dobroti	in	pomoči,	prijateljski	roki	in	topli	besedi,	ki	po-
meni,	da	nisi	sam	—	na	dobrodelni	prireditvi	za	pomoč	bolnikom	z	rakom	…	«

Tistega sredinega večera, 25. aprila 2007, je bilo na vsakem koraku čutiti vzne-
seno praznično vzdušje že ob prihodu, ko so se v Veliki dvorani Slovenskega 
narodnega gledališča Maribor zbirali ljudje iz vse Slovenije z mnogimi ug-
lednimi gosti. Med njimi so bili minister za zdravje Andrej Bručan, maribor-
ski župan Franc Kangler, častna članica Društva onkoloških bolnikov Slovenije 
Štefka Kučan s soprogom Milanom Kučanom, direktor Onkološkega inštituta 
Zvonimir Rudolf, direktor Splošne bolnišnice Maribor Gregor Pivec, predsed- 
nik Zdravniške zbornice Vladislav Pegan in varuhinja bolnikovih pravic Magda 
Žezlina. Obiskovalcem je bila na voljo tudi nova zgoščenka. 

Zahvaljujoč	glavnemu	medijskemu	pokrovitelju	Regionalnemu	RTV-centru	
Maribor,	je	prireditev	potekala	ob	neposrednem	radijskem	in	TV-prenosu.4

Prireditev sta vodila Metka Perko in Ivo Kores (RTV Maribor). Slavnostni go-
vorec je bil predsednik Odbora za zdravstvo DZ Ljubo Germič, vodja parla-
mentarnega banda Rudi Moge pa je predstavil njihov humanitarni namen. 
Bogat glasbeni program so izvajali člani Parlament dixie banda (Rudi Moge, 

  Med obiskovalci 
so bili pomembni 
gostje; prihod 
predsednika 
Zdravniške zbornice 
Vladislava Pegana in 
varuhinje bolnikovih 
pravic Magde Žezlina. 
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Geza Džuban, Ljubo Germič, Janez Per, 
Mitja Beuermann, Borut Učakar, Primož 
Per, Janez Per) s pevkami in pevcem (Darja 
Lavtižar Bebler, Breda Senčar, Jerca Mrzel, 
Eva Irgl, Mirko Zamernik) ter glasbenimi 
gosti (Duo Platin, Samanta Muhič, Mar-
tin Perovič, Rok Kosmač). Navdušili so 
občinstvo, ki jih je nagradilo z bučnim 
aplavzom. Vmes je tekla beseda o raku – 
za novo upanje, saj postaja tudi ta bolezen 
vse bolj obvladljiva. V pogovorih z vodite-
ljema so spregovorili predsedniki društev 
(prim. Marija Vegelj Pirc, dr. med., prim. 
Mojca Senčar, dr. med., prof. dr. Borut 

Štabuc, dr. med.) in člani/prostovoljci (Marija Kristl, Gregor Pirc, Erika Dovnik 
Udovič, dr. med.), ki so podelili tudi svojo osebno izkušnjo z rakom.5 

Ob zaključku sta se voditelja v imenu organizatorjev zahvalila vsem podpor-
nikom, sodelujočim in obiskovalcem. Še enkrat sta povzela, da rak ne pomeni 
konca; za mnoge je to le nov začetek. Zato naj prireditev izzveni kot spodbuda, 
da je treba vztrajati, si prizadevati in zlasti upati. Parlament dixie band je za 
slovo še enkrat očaral občinstvo z dvema skladbama: Usoda ciganka – pevka in 
avtorica besedila Jerca Mrzel – in When the Saints, črnska duhovna. 

Posnetek	 koncerta	 so	 kasneje	 predvajale	 še	 druge	 radijske	 in	 TV-postaje,	
čez	en	mesec	tudi	TV	SLO	II.	Organizatorji	in	člani	ansambla	so	po	številnih	
odzivih	gledalcev	in	poslušalcev,	članov	onkoloških	društev	in	bolnikov	oce-
nili,	da	so	dosegli	svoj	namen	vseslovenskega	ozaveščanja	o	raku	in	bolni-
kom	podarili	žarek	novega	upanja.

ROŽNATI OKTOBER S PARLAMENT DIXIE BANDOM  
V DRŽAVNEM ZBORU 
Ljubljana, 22 . oktober 2007

Zaključni dogodek projekta Za novo upanje se je odvijal v znamenju Rožnatega 
oktobra ob tradicionalnem sprejemu pri predsedniku Državnega zbora, ki ga je 
obogatil dobrodelni koncert Parlament dixie banda v preddverju vhoda v veliko 
sejno dvorano. 

  Parlament  
Dixie band s pevko 
Jerco Mrzel
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Zbrane poslance Državnega zbora, 
predstavnike Diplomatskega zbora 
in druge visoke goste, zaposlene v 
Državnem zboru, in predstavnice/ke 
onkoloških društev je pozdravil pred-
sednik France Cukjati in poudaril, da 
je rak resna nevarnost sodobne druž-
be. Zato morata biti skrb za zdravje in 
ustrezna zdravstvena politika za ob-
vladovanje te bolezni prioriteta. 

V imenu društev onkoloških bolnikov 
je spregovorila Marija Vegelj Pirc in 
poudarila, da želijo vsa društva opozoriti na vrednoto življenja in pokazati, da se 
lahko tudi proti raku uspešno borimo in ga obvladamo, če ga dovolj zgodaj od-
krijemo, zagotovimo optimalno zdravljenje in celostno rehabilitacijo. Zato pri-
čakujejo, da bo Slovenija kmalu sprejela nacionalni program nadzorovanja raka. 

Onkološke bolnice so sprejemale goste, jim podeljevale rožnate pentlje in zgoš-
čenke Parlament dixie banda in zbirale prostovoljne prispevke. Vsi udeleženci 
so že z vabilom na koncert prejeli Apel slovenskih prostovoljk, v katerem so 
zapisale osnovna dejstva o raku dojk in pozvale zdravstveno politiko, naj čim 
prej ustvari pogoje za zgodnje odkrivanje raka dojk, enako dostopnost za takoj-
šnje in učinkovito zdravljenje po evropskih strokovnih smernicah za vse ženske 
v Sloveniji ter tako zniža umrljivost za 25–30 %. Vsem obolelim pa naj zagotovi 
programe celostne rehabilitacije, ki bodo pomembno prispevali h kakovosti nji-
hovega življenja.

  Sprejem in 
pripenjanje rožnate 
pentlje — simbola boja 
proti raku dojk 

  Parlament dixie band in pevci so v hramu 
demokracije zazveneli v znamenju Rožnatega 
oktobra in navdušili občinstvo. 
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PARLAMENT DIXIE BAND in 
pevci so s svojim nastopom ob-
činstvo zelo navdušili. Prijetno 
druženje se je po koncertu nadal- 
jevalo ob kozarcu penine. Pred-
stavniki društev so predsedni-
ku Državnega zbora, Parlament 
dixie bandu, njihovim pevcem in 
pevkam, kot tudi vsem poslan-
cem, izrazili hvaležnost za pri-
jazen sprejem in razumevanje, 
da so o tako pomembni tematiki 
lahko spregovorili pred politič-
no javnostjo in mediji nekoliko 
drugače, na prijaznejši način, ob 
spremljavi glasbe, ki povezuje in 
navdihuje.6

  Prijetno koncertno vzdušje z visokimi gosti: poslanec 
Marko Pavliha (z desne), direktor OI Aljoša Rojec, 
podpredsednik DZ Vasja Klavora, predsednik vlade  
Janez Janša, predsednik DZ France Cukjati in predsednica 
društva Marija Vegelj Pirc. 

Za prijateljski zaključek 
srečanja še slika za 

spomin   

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	2004;	18	(2):	51.	
[2]	 Glasilo	Okno	2005;	19	(2):	54—55.	
[3]	 Glasilo	Okno	2007;	21	(1):	50—53.	
[4]	 Za	novo	upanje	–	dobrodelni	koncert.	Dosegljivo	na:	https://vimeo.com/34736586	
[5]	 Glasilo	Okno	2007;	21	(1):	54—56.	
[6]	 Glasilo	Okno	2007;	21	(2):	62—63.		
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Društvo je 20. obletnico svojega delovanja zaznamovalo s 
projektom »Kolo življenja 2006«. Ime se navezuje na kole-
sarjenje pa tudi na življenje, v katerem se vse ponavlja in 

vrti, kot kolo. Člani moške skupine za samopomoč so od 13.–17. 6. v 
5 etapah prekolesarili 550 km in se v sodelovanju s članicami skupin 
za samopomoč žensk z rakom dojke zaustavljali v večjih mestih ob 
spremljevalnih javnih prireditvah. S svojimi dejanji so pričali o raku 
in zmagi nad boleznijo. ZMAGOVALCI so obiskali 16 zdravstvenih 
ustanov in jim predali pismo o nameri. 

Ozaveščanju so dodali noto dobrodelnosti in od 1. 5.–31. 8. 2006 zbi-
rali sms-donacije. Zbrana sredstva, skupaj s prispevki od jubilejnih 
oranžnih zapestnic in majic z napisom Zmagovalec/Zmagovalka, so 
namenili za nakup 51 TV-sprejemnikov, s katerimi so bolnikom vsaj 
malo popestrili težke trenutke bivanja na Onkološkem inštitutu Ljub- 
ljana. Tako kot življenje je postalo tudi »Kolo življenja« neustav- 
ljivo in se je vrtelo naprej. Včasih bolj potiho, drugič bolj viharno. 
V letih od 2006–2013 se je 6-krat zavrtelo. Za svojo 5. obletnico in 
srebrni jubilej društva je »Kolo življenja 2011« v okviru jubilejnega 
projekta Nešteto razlogov za življenje združilo vse moške, ki si upa-
jo govoriti o raku pod geslom SKUPAJ ZMOREMO VEČ. Kolo se 
je vrtelo od Ljubljane do Maribora. Ozdravljeni onkološki bolniki/
bolnice so kolesarili skupaj z zdravniki in zaposlenimi v Mercatorju, 
glavnem sponzorju projekta. »Kolo življenja 2013« pa je bilo izjem- 
no, saj so Zmagovalci pomagali paraolimpijcu Galu Jakiču uresni-
čiti njegovo veliko željo, da bi z ročnim kolesom prevozil Slovenijo. V 
24-urni akciji NE ZASE, ZA DRUGE jim je uspelo prevoziti 360 km 
– od Goričkega do Pirana. Tudi tokrat so se jim pridružili pomemb-
ni gostje; s pozdravnimi nagovori so kolesarje podprli tudi mestni 
župani. 

»KOLO ŽIVLJENJA«
2006—2013 
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KOLO ŽIVLJENJA 2006 
Zakaj Kolo življenja

Ob 20-letnem jubileju društva sta pobudnika Kolesa življenja Gregor Pirc in 
Jaka Jakopič, ki sta pri 24 letih uspešno prebolela raka, s člani skupine za samo-
pomoč moških z rakom takole razmišljala: 

Slovencem želimo pokazati, da se moški ne skrivamo več za svojimi 
strahovi, da imamo tudi mi čustva	in	čut	za	medsebojno	pomoč, saj ko se 
družimo, pomagamo sebi kot tudi tistim, ki so pomoči potrebni. Zato 
bomo prekolesarili Slovenijo pod sloganom »Ni vsem zmagovalcem 
ime Lance Armstrong«. 

Takrat je bila namreč med mladimi bolniki zelo navdihujoča knjiga Lancea 
Armstronga NE GRE SAMO ZA KOLO – MOJA VRNITEV V ŽIVLJENJE. 
Lance je bil vzhajajoča zvezda v kolesarstvu, ko je zbolel za rakom, s katerim 
se je spoprijel z optimizmom in pogumom, ter leta 1999 uprizoril svojo veliko 
vrnitev v zgodovino športa – postal je zmagovalec dirke Tour de France in eden 

najznamenitejših športnikov svojega časa. 

Bil je velik junak tudi za onkološke bol-
nike. Žal pa je kasneje razkritje dopinške 
afere močno omajalo njegov ugled.

Idejo o Kolesu življenja je vodstvo društva 
z navdušenjem sprejelo za svojo in pripra-
ve so stekle ob odlični podpori donator-
ske oglaševalske agencije Mayer McCann. 
Oblikovali so bogato medijsko podporo, 
med drugim tudi jubilejne oranžne za-
pestnice in majice z napisom ZMAGO-
VALEC/ZMAGOVALKA ter plakate s 
fotografijami posameznih Zmagovalcev. 
V projekt so se vključile vse skupine za 
samopomoč žensk z rakom dojke, ki so v 
svojih okoljih sodelovale pri pripravi pri-
reditev, sprejemih kolesarjev in pri obi-
skih bolnišnic. 

  Zmagovalci/Zmagovalke — Jaka Jakopič (na sliki), 
Majda Kovačec, Zdravko Kišek, Kristina Feher —  
so s plakati predstavljali Kolo življenja in ozaveščali  
o raku.
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Cilj kolesarjev je bil jasno začrtan: 

»Medicina vedno znova išče odgovore, kako čim prej odkriti bolezen in 
jo uspešno zdraviti. Mi pa odgovarjamo na vprašanja bolnikov: »Kako 
živeti in preživeti?«1, 2

Kako se je odvrtelo Kolo življenja 2006 

Projekt se je pričel z javno predstavitvijo na novinarski konferenci, ki se je od-
vijala na Onkološkem inštitutu Ljubljana, 22. maja 2006, ob sodelovanju z di-
rektorjem inštituta prof. dr. Zvonimirjem Rudolfom. O projektu so spregovorili 
prim. Marija Vegelj Pirc, predsednica društva, Gregor Pirc, prostovoljec koor-
dinator skupine za samopomoč moških, ki je prebolel raka na modih, in Jaka 
Jakopič, član upravnega odbora društva in profesionalni nogometaš, ki se je po 
ozdravljenem malignem limfomu kot prvi v Sloveniji vrnil v poklicni šport. 

»Kolo	življenja	2006«	je	potekalo	pod	častnim	pokroviteljstvom	predsednika	
republike	dr.	Janeza	Drnovška	v	dveh	delih:	

Kolesarjenje	—	»TOUR	ŽIVLJENJA«	in	Zaključni	glasbeni	koncert	ZA	ŽIVLJE-
NJE.	

Kolesarjenje — »TOUR ŽIVLJENJA«, 12 .—17 . junij 2006 

Na pot je krenilo 10 članov društva – Gregor Pirc in Jaka Jakopič, pobud- 
nika in organizatorja, Boris Berdnik, Jože Iljaž, Jože Jenko, Zdravko Kišek, Aleš 
Ključevšek, Sašo Markovič, Matej Pečovnik in Roman Škulj in v 5 etapah:
1.: Izola–Nova Gorica, 
2.: Kranjska Gora–Kranj, 
3.: Dolenjske Toplice–Celje,
4.: Murska Sobota–Slovenj Gradec, 
5.: Trbovlje–Ljubljana ... prekolesarilo 550 km. 

Obiskali so 16 zdravstvenih ustanov (Izola, Sežana, Nova Gorica, Jesenice, Gol-
nik, Kranj, Novo mesto, Brežice, Celje, Murska Sobota, Ptuj, Maribor, Slovenj 
Gradec, Trbovlje, Ljubljana: Onkološki inštitut in Klinični center), jim izročili 
pismo o nameri – APEL ZDRAVNIKOM IN NJIHOVIM ZVESTIM SODE-
LAVCEM – in se srečali z 18 skupinami za samopomoč žensk z rakom dojk na 
javnih spremljevalnih prireditvah. 

Na pot so jih pospremili sami znani obrazi; nekateri so se jim tudi s kolesom 
pridružili na posameznih etapah, kar jim je veliko pomenilo. Matic Šmon in 
Miran Stanovnik sta bila na vseh petih etapah, Tone Fornezi-Tof in Vili Resnik na 
treh, Robi Koren, Nuša in Frenk Derenda pa na eni. 
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Na predvečer starta Kolesa življenja, 11. junija, je bil pred izolsko bolnišnico 
sprejem. Množici bolnikov so se pridružile znane osebnosti, podporo projektu 
sta v pozdravnem nagovoru izrazila izolska županja Breda Pečan in koprski škof 
Metod Pirih. V bogatem kulturnem programu sta sodelovala Slavko Ivančić in 
Tinkara Kovač. Zmagovalci so predali prvo pismo o nameri. 

Sledi nekaj utrinkov s posameznih etap v sliki in besedi Zmagovalcev.

  »Oranžne« Zmagovalke, članice skupin za samopomoč, so se veselile in 
spodbujale »rumene« Zmagovalce.

Ko ne gre samo  
za kolo …   

Prisrčen sprejem v Izoli na predvečer starta  
Kolesa življenja. Med glasbenimi gosti je bil tudi 
Slavko Ivančić.  
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  13. junij — start Kolesa življenja. 
Kolesarji so se zgodaj zjutraj izpred izolske bolnišnice odpravili na 
pot proti Novi Gorici.

  … in tudi za to, da kolesarji niso omagali.

  Spremljevalci so skrbeli za varno pot …

  V Sežani, v parku 
ob Zdravstvenem 
domu, so kolesarje 
gostile članice skupine 
za samopomoč Sežana, 
ki so ob tem priredile 
poseben dogodek 
ozaveščanja o raku.
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4. etapa se je pričela v bolnišnici Murska Sobota, 
Grega Pirc je direktorju predal Pismo o nameri.  

Na poti so jih vedno znova navdihovala srečanja z Zmagovalkami.  

Nadaljevali so pot,  
ki je bila mestoma 

prelepa.   

  Nadaljevanje poti je bilo po vsakokratnem srečanju lepše in lažje.

  V Dolenjskih Toplicah pred startom 3. etape še 
slika za spomin s članicami skupine za samopomoč 
Novo mesto
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Predsednica društva Marija Vegelj Pirc je 
Zmagovalcem podelila priznanja in vsakemu  
posebej čestitala.  

Na naši poti nas je prišlo pozdravit mnogo ljudi, tudi znanih osebnosti. Ljudje so z nami 
spregovorili o svoji bolezni, nekateri celo prvič. Spet drugi so prišli s kolesi in z nami kolesa-
rili del poti. To nam je dajalo moči in potrditev, da smo na pravi poti. Niso bili redki trenutki, 
ko so nam ob srečanjih spolzele solze po licih, marsikje pa so nas hoteli kar zadržati in nas 
najraje sploh ne bi izpustili naprej.

Zaključni glasbeni koncert »ZA ŽIVLJENJE«, 17 . junij 2006

Ob zaključku kolesarjenja na cilju v Ljubljani je na prostem v nakupovalnem 
središču Cytypark potekal glasbeni koncert, ki so ga pripravil Neisha-Neža Buh, 
skupina Kigston in Atomic Harmonic. Zbrani množici članov društva v oran-
žnih majicah z napisom Zmagovalec/Zmagovalka so se pridružili številni pod-
porniki in naključni mimoidoči, ki so se zaustavljali tudi ob društveni stojnici. 

Veselje je bilo nepopisno, skupaj so rajali in se veselili Življenja. Z bučnim 
aplavzom in vzkliki so nagradili Zmagovalce, ko so stali na odru in jim je pred-
sednica društva Marija Vegelj Pirc podelila listine »ZMAGOVALEC KOLE-
SARSKE DIRKE PO SLOVENIJI V AKCIJI KOLO ŽIVLJENJA«. 

Podobne prireditve so bile tudi v drugih krajih Slovenije, kar je kolesarjem veli-
ko pomenilo. 

  V strjeni koloni so s Ptuja odšli proti Mariboru in nato v Slovenj Gradcu 
zaključili dan s prijatelji.

  Ko so se zadnji dan, v soboto, 17. junija, kolesarji v Trbovljah 
šele podali na pot, so v Ljubljani na ciljnem mestu v Cityparku 
vsi že veselo rajali. Ko so Zmagovalci prikolesarili na cilj, so 
jih nagradili z bučnim aplavzom. Veselje se je nadaljevalo z 
glasbenim koncertom ZA ŽIVLJENJE.
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484 počitnikarjev v 
majicah Zmagovalec/
Zmagovalka v Črni 
gori pred cerkvijo v 
Podgorici  

»Kolo življenja« za bolnike z rakom 

Sms-donacije: 1 . maj—31 . avgust 2006 

Bivanje v bolnišnici je za vsakogar hud stres. Bolniki z rakom so še posebej 
prizadeti, saj je njihovo zdravljenje dolgotrajno, agresivno in večinoma kombi-
nirano z operacijo, obsevanjem in zdravili. Prijaznejše okolje bi jim vsaj malo 
olajšalo trpljenje. V ta namen so zbirali sms-donacije od 1. maja do 31. avgusta 
2006 in tudi prostovoljne prispevke od jubilejnih majic in zapestnic. Zbrana 
sredstva so po dogovoru z direktorjem Onkološkega inštitutu prof. dr. Zvoni-
mirjem Rudolfom namenili za nakup TV-sprejemnikov in z njimi opremili 51 
bolniških sob. 

Dobrodelni akciji so se pridružili tudi počitnikarji 4 . počitnic Radia Ognjišče 

Junija je Radio Ognjišče z Onkološkega inštituta en dan oddajal program po vsej 
Sloveniji. V pogovorih z bolniki, zdravniki, sestrami in drugimi so spoznali nji-
hovo delo in stiske. Ko so 22. 9. 2006 odpeljali na počitnice 484 poslušalcev, pa 
so jih pozvali k nabavi majic Zmagovalec/Zmagovalka, ki so jih oblekli, ko so si 
ogledovali Cetinje, Podgorico, Skadarsko jezero, Svetega Štefana ... Bila je prava 
invazija oranžnih Zmagovalk in Zmagovalcev na Črno goro. 

Počitnikarji so si rekli:

Vsi	smo	zmagovalci,	ker	smo	se	lahko	zbudili	v	novo	jutro	in	ker	se	znamo	
veseliti	vsega,	kar	nam	pride	na	pot!	2
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KOLO ŽIVLJENJA 2007 
24 ur vztrajnosti na kolesu, 7 .—8 . junij 2007 

Tokrat so se kolesarji Zmagovalci odločili, da bodo maratonsko kolesarili 24 ur 
in tako nadaljevali tradicijo Kolesa življenja. Znova so želeli dokazati, da lahko 
po bolezni živijo enako ali pa še bolj športno, in izzvati tudi tiste moške, ki o 
svoji bolezni še ne upajo spregovoriti.

  Plakat za Kolo 
življenja 2007, ki ga 
je znova pro bono 
izdelala agencija 
Mayer McCann.
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Start v četrtek, 7 . junija 2007, ob 18 . uri, izpred ljubljanskih Križank 

Pod častnim pokroviteljstvom evropskega poslanca Boruta Pahorja so znova 
kolesarili člani skupine za samopomoč moških z rakom pod vodstvom Gregorja 
Pirca z gosti – Miran Stanovnik, Matic Šmon, Vili Resnik, Tone Fornezzi-Tof, 
Boštjan Lajovic, Tomaž Humar, Grega Skočir, Miha Guštin Gušti in Martin Ja-
nežič-Buco. 

Njihova	pot	je	potekala	v	smeri:	
Ljubljana,	Ivančna	Gorica,	Žužemberk,	Dolenjske	Toplice,	Novo	mesto,	Šent-	
jernej,	Brežice,	Krško,	Radeče,	Trbovlje,	Litija,	Ljubljana,	Vrhnika,	Logatec,	Žiri,	
Škofja	Loka,	Zbilje,	Skaručna,	Gameljne,	Ljubljana.	

Kolesarili so brez težav; imeli so le nekaj počenih zračnic in veliko dežja, ki jih je 
spremljal dobršen del poti. V 24 urah so prevozili 380 km.

  Na startu za zadnji košček poti skozi Ljubljano do cilja v Križankah.
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Cilj v petek, 8 . junija 2007, ob 18 . uri, v ljubljanskih Križankah 

Ob prihodu so bili povsem premočeni, vendar zadovoljni, da jim je uspelo. 
Prisrčno so jih pozdravljali številni člani društva in gostje. Iskrene čestitke so jim 
izrekli častni pokrovitelj Borut Pahor, ljubljanski župan Zoran Janković in mi-
nister za zdravje Andrej Bručan. Predsednica društva Marija Vegelj Pirc jim je 
podelila društvena priznanja, listino ZMAGOVALEC. Prireditev v Križankah, 
ki jo je povezoval Janez Dolinar, se je nato nadaljevala z glasbenim koncertom. 
Nastopili so ansambel Nagelj, plesna šola Briljantina in Vili Resnik z bendom.3

  Veselje in navdušenje so na zaključni prireditvi v Križankah z Zmagovalci Kolesa življenja 2007 podelili 
častni gostje: minister za zdravje Andrej Bručan (z desne), evropski poslanec in častni pokrovitelj Borut Pahor 
ter ljubljanski župan Zoran Janković.
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KOLO ŽIVLJENJA 2008
V spomin Slavku Hotežu, Ljubljana—Koper, 7 . junij 2008 

Kolo življenja se je tokrat zavrtelo bolj po tiho v spomin na umrlega sočlana 
Zmagovalca Slavka Hoteža. Na poti se jim je pridružila skupina Slavkovih pri-

jateljev, članov Obalnega planin-
skega društvu Koper – kolesarski 
odsek, kjer je bil Slavko zelo deja-
ven. Na koprskem pokopališču so 
Slavku v spomin prižgali svečke.

Od Ljubljane do Kopra so pre-
kolesarili 120 km, nazaj pa so se 
odpeljali z vlakom.4

  V strnjeni koloni so varno kolesarili proti 
cilju.

  Za Slavka …
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KOLO ŽIVLJENJA 2010
Kranj, 29 . maj 2010

Kolo življenja na 43 . mednarodni kolesarski dirki  
za veliko nagrado Kranja 

Kolesarji Zmagovalci so se z vese-
ljem odzvali na povabilo organiza-
torja (Kolesarski klub Sava Kranj) in 
k sodelovanju povabili še druge: Kdor 
zmore, naj z nami kolesari, sodeluje na 
stojnici, pripelje svoje malčke, spod-
buja prijatelje na cilju ali preprosto 
uživa na koncertu slovenskih glasbe-
nikov.5

  Veselo druženje 
ob glasbi na prizorišču 
prireditve med 
različnimi stojnicami. 
Grega Pirc se je sklonil 
k predsednici društva, 
da bi jo bolje slišal.

Kranj, 29. maj 2010.

Zmagovalci Kolesa življenja 2010 so pripeljali  
v cilj.   
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Izza Kolesa življenja
Ob sprejemu slovenskih nogometašev — Ljubljana, 26 . junij 2010

Ni vsem zmagovalcem ime Lance Armstrong, je ob sprejemu slovenskih nogo-
metašev poudaril Jaka Jakopič: Vsak od nas ima svojo zgodbo in vsak od nas je 
zmagovalec. 60.000 zmagovalcev. So pa med zmagovalci tudi ljudje, ki se še niso 
srečali z rakom. So ljudje, ki vedo, kaj pomeni zmaga, in ljudje, ki vedo, da je 
zdravje naše največje bogastvo. To so naši nogometaši, ki so zastopali barve naše 
reprezentance na svetovnem prvenstvu v nogometu in so nas podprli. Pred odho-
dom smo jim namreč poklonili naše oranžne zapestnice in v pismu med drugim 
zapisali: 

Dragi nogometaši! 

Kolo življenja živi in z njim tudi mi, zato si močno želimo, da tistim, ki se danes soočajo z bo-
leznijo, pokažemo, da tudi oni lahko upajo, verjamejo in zmagajo. Sprejmite naše zapestni-
ce v znak zahvale za vašo podporo in kot spominek, da nekdo misli na vas in drži pesti za 
vas. Hvala, ker ste. Za nas boste vedno ZMAGOVALCI! 5

  Ljubljana, 26. 6. 2010.  
Sprejem slovenskih nogometašev na Prešernovem trgu. Vsi so nosili oranžne društvene zapestnice Zmagovalec, 
tudi selektor Matjaž Kek, ki pozdravlja navdušeno občinstvo.
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KOLO ŽIVLJENJA 2011 

Ljubljana—Celje—Maribor, 4 . junij 2011

Za srebrni jubilej društva je Kolo življenja 2011 v okviru jubilejnega projekta 
Nešteto razlogov za življenje združilo vse moške, ki si upajo govoriti o raku 
pod geslom SKUPAJ ZMOREMO VEČ. Kolo se je vrtelo od Ljubljane do Ma-
ribora. Ozdravljeni onkološki bolniki/bolnice so kolesarili skupaj z zdravniki in 
zaposlenimi v Mercatorju, glavnem sponzorju projekta.

Na startu pred Mercatorjevim hipermarketom v Ljubljani se je v soboto 
ob 9.30 zbralo 41 kolesarjev/kolesark; nekateri so se jim pridružili med potjo. 
V pozdravnih nagovorih so član uprave Mercatorja Peter Zavrl, predsednica 
društva Marija Vegelj Pirc in gen. direktorica Onkološkega inštituta Ana Žličar 
izrazili podporo vsem nastopajočim. Po nastopu mažoretk je sledil strel s konfe-
ti – znak za start – in Kolo življenja se je zavrtelo po stari cesti na 141 km dolgo 
pot od Ljubljane do Maribora s postankom v Celju. 

Malo pred Celjem se jim je pridružil Robert Koren, kapetan slovenske nogome-
tne reprezentance. V Mercatorjevem trgovskem centru so jim v Celju pripravili 
prisrčen kulturni program. Pozdravom predstavnika Mercatorja in predsednice 
društva sta se pridružila celjski podžupan Marko Zidanšek in direktor Splošne 
bolnišnice Marjan Ferjanc.

Karavana	je	nadaljevala	pot	v	Maribor,	kjer	je	bila	ob	17.	uri	zaključna	prire-
ditev	s	podelitvijo	medalj	in	koncertom	Vilija	Resnika.	Pridružil	se	jim	je	tudi	
raper	Darko	Nikolovski,	ambasador	Evropskega	leta	prostovoljstva	2011,	ki	
je	kolesarje	spremljal	vse	od	začetka.	

Zmagovalci/Zmagovalke so v Mariboru doživeli prisrčen sprejem, občinstvo 
jim je pripravilo »špalir« in jih nagradilo z bučnim ploskanjem. Zbrane sta na-
govorila predsednica društva in podžupan Mestne občine Maribor Janez Ujčič. 

Vsi kolesarji in kolesarke so prispeli na cilj.

Člani društva, bolniki z rakom v rumenih majicah: Gregor Pirc, Jaka Jakopič, 
Sašo Markovič, Jože Jenko, Iztok Šurbek, Aleš Merkelj, Roman Škulj, Matej Pečov-
nik, Aleš Ključevšek, Tomaž Šink, Tanja Spanić, Rebeka Potočnik, Franc Čufar in 
Eldar Gadžijev.

Zdravniki v belih majicah: Nada Rotovnik Kozjek, Igor Fajdiga, Tomaž Varga-
zon, Tomaž Milanez, Jožica Maučec Zakotnik, Branko Zakotnik, Marko Hoče-
var, Rok Petrič, Barbara Perić, Gašper Pilko in Franci Svenšek.
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Mercatorjevi zaposleni v rdečih majicah: Miha Sekne, Robert Bauman, Ma-
tjaž Pene, Tomo Strlič, Marjan Šmid, Božidar Henigman, Petra Sotlar in Lilijana 
Švab.

Gostje v oranžnih majicah: Janja Merkelj, Grega Skočir, Martin Janežič-Buco, 
Maja Matevžič, Marko Baloh, Jaka Mojmir Ocvirk, Jana Koteska in Robert Ko-
ren.6

  Malo pred Celjem se je kolesarjem pridružil Robert Koren, kapetan Slovenske nogometne reprezentance.

  Start pred 
Mercatorjevim 
hipermarketom v 
Ljubljani, 4. 6. 2011, 
ob 9.30. Strel s konfeti 
je bil znak za start 
dirke. Kolesarji in 
kolesarke so zavrteli 
Kolo življenja in se 
odpravili po stari 
cesti na 141 km dolgo 
pot od Ljubljane do 
Maribora s postankom 
v Celju.
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  V Celju so 
kolesarjem pripravili 
prisrčen sprejem s 
kulturnim programom. 
Veselo razpoloženje 
so izžarevali tudi na 
skupinski fotografiji ob 
slovesu.

Cilj pred Mercatorjevim 
hipermarketom  

v Mariboru,  
4. 6. 2011, ob  

17. uri. Vsi 
Zmagovalci/

Zmagovalke Kolesa 
življenja 2011 so 

prispeli na cilj. 
Občinstvo je pripravilo 
špalir in jih nagradilo z 

bučnim ploskanjem. Na 
slovesni prireditvi so 
nato skupaj zapeli in 

zaplesali.   

KOLO ŽIVLJENJA 2013 
Z Galom Jakičem z Goričkega v Piran, 22 .—23 . junij 2013

»Kolo življenja 2013« je bilo izjemno in čustveno, saj so Zmagovalci Galu Jaki-
ču, vsestranskem športniku in paraolimpijcu, pomagali uresničiti njegovo veliko 
željo, da bi s kolesom na ročni pogon po diagonali prečkal Slovenijo. V 24-urni 
akciji NE ZASE, ZA DRUGE jim je to uspelo; prevozili so 360 km – od Gorič-
kega do Pirana. Tudi tokrat so se jim pridružili pomembni gostje, med njimi 
minister za obrambo Roman Jakič in s kolesom na ročni pogon Primož Jeralič. 

Na pot so se podali v soboto, 22. junija, ob 18. uri, izpred gradu Goričko. V Piran 
so prispeli v nedeljo nekaj pred 18.30. Na Tartinijevem trgu jim je iskreno za-
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Viri

[1]	 Glasilo	Okno	2006;	20	(1):	58—59.	
[2]	 Glasilo	Okno	2006;	20	(2):	67—85.	
[3]	 Glasilo	Okno	2007;	21	(1):	60—61.	
[4]	 Glasilo	Okno	2008;	22	(1):	62—63.	
[5]	 Glasilo	Okno	2010;	24	(1):	62—64.	
[6]	 Glasilo	Okno	2011;	25	(1):	59—62.	
[7]	 Minister	za	obrambo	se	udeležuje	24-urne	dobrodelne	kolesarske	prireditve	Društva	onkoloških	bolni-

kov	Slovenije.	Dosegljivo	na:	http://www.mo.gov.si/si/medijsko_sredisce/novica/6675/
[8]	 Ko	možgani	lahko	premagajo	telo.	

ploskala pisana množica, med katero je bil tudi piranski župan Peter Bossman. 
Sklepno prireditev sta popestrila glasbenika Slavko Ivančić in Vlado Kreslin. 
Vsekakor zgodovinski podvig, so poročali mediji, saj je bila nenavadna skupinica 
kolesarjev, med katerimi je Gal z rokama vrtel svojo trokolesno kompozicijo, 
na vsej poti v središču pozornosti. Vozniki in ljudje ob cesti so z zanimanjem 
opazovali kolesarsko karavano, ki je neutrudno vrtela pedala – NE ZASE, ZA 
DRUGE, za bolnike z rakom.7, 8

  Sprejem pri ljubljanskem županu 
Zoranu Jankoviću. Gal Jakič (z desne 
spredaj) in Roman Jeralič s kolesi na 
ročni pogon.

  Piran, 23. 6. 2010 ob 18.30. 
Zmagovalci Kolesa življenja 2010 so srečno prikolesarili na cilj. 

Pripravljeni na 
sklepno prireditev, 
ki se je odvijala na 

Tartinijevem trgu   
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V Društvu onkoloških bolnikov Slovenije so se veselili nove-
ga Onkološkega inštituta Ljubljana, ki so ga po 10 letih 
gradnje slovesno odprli 25. 10. 2007. Žal pa v njem ni bilo 

prostora za najtežje bolnike, ki so ostali v stari stavbi C. Zato so se v 
sodelovanju z Radiem Ognjišče in TV Slovenija odločili za dobrodel-
no akcijo »Stopimo skupaj za bolnike z rakom«, s katero so zbirali 
sredstva za prenovo bolnišničnih oddelkov v stavbi C. Z dobrodel-
nim koncertom, ki je potekal 5. 10. 2008 na TV Slovenija in Radiu 
Ognjišče, so zbirali humanitarne prispevke. Na dve telefonski liniji 
je klicalo ok. 10.000 darovalcev, ki so zbrali skoraj 420.000 evrov. 
Nastopili so priznani umetniki – Bernarda Fink Inzko, Marko Fink, 
Nataša Valant, QUARTETTULIPAN, Mia Žnidarič, Nuša De-
renda, Simona Vodopivec Franko, Nuška Drašček, Plesna skupina 
Mojce Horvat, Edvin Fliser, Ivan Hudnik, Otroški zborček delavnice 
Musike, Vokalna skupina Srebrni zvoki – in voditelji Mojca Mavec, 
Jure Sešek in Janez Dolinar. Društvo je z Onkološkim inštitutom 16. 
12. 2008 sklenilo dogovor o donaciji. Iz zbranih sredstev so februarja 
2008 kupili 72 sodobnih električnih postelj (258.565,20 evrov), avgu-
sta 2009 so financirali nakup in vgradnjo 94 novih oken (63.844,76 
evrov), marca 2010 pa še novega dvigala (62.861,89 evrov). Opre-
mili so čakalnico za obsevanje in Oddelku za fizioterapijo podarili 
nekaj pripomočkov. Z donacijami je društvo pospešilo nujno obnovo 
celotne stavbe C, ki jo je Onkološki inštitut izpeljal od 26. 10. 2009 
do 9. 3 2010. Generalna direktorica Onkološkega inštituta Ljublja-
na Ana Žličar in predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije 
Marija Vegelj Pirc sta se na zaključni novinarski konferenci 19. 3. 
2010 zahvalili donatorjem in prostovoljcem. Z veseljem sta pouda-
rili, da bodo v prenovljeni stavbi bolnikom zagotovljeni boljši pogoji 
za bivanje in zdravljenje, zdravstvenemu osebju pa olajšano zahtev-
no delo.

»STOPIMO SKUPAJ ZA BOLNIKE Z RAKOM« 
Dobrodelna akcija zbiranja sredstev

2008 
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ZAKAJ DOBRODELNA AKCIJA 

V Društvu so ugotavljali, da v Sloveniji vsako leto za rakom na novo zboli že 
več kot 10.000 ljudi, umre pa jih ok. 5000. Dolgotrajno in agresivno onkološko 
zdravljenje je za mnoge zelo naporno, še posebej če so bolnišnično okolje in po-
goji bivanja neprijazni in neustrezni. Na žalost v novem Onkološkem inštitutu 
Ljubljana ni bilo prostora za najtežje bolnike, za bolnike s pljučnim rakom in za 
tiste, ki potrebujejo paliativno oskrbo – to so težko bolni in umirajoči. Ostali so 
v stari stavbi C. 

Zato	so	se,	ko	jim	je	kot	prvi	velikodušno	ponudil	podporo	pri	organizaciji	in	
izvedbi	urednik	Radia	Ognjišče	Franci	Trstenjak,	v	dogovoru	z	vodstvom	On-
kološkega	inštituta	odločili	za	dobrodelno	akcijo	zbiranja	sredstev	za	prenovo	
bolnišničnih	oddelkov	v	stavbi	C.	S	tem	bi	bolnikom	vsaj	malo	olajšali	njihovo	
trpljenje	in	jim	pomagali	ohranjati	človekovo	dostojanstvo	do	konca.	

Njihova pobuda je naletela na velik odziv, roko v pomoč so jim ponudili TV 
Slovenija, Radio Ognjišče in Telekom Slovenije kot tudi drugi mediji, ki so akcijo 
brezplačno oglaševali in objavljali prispevke o raku.1 

DOBRODELNI KONCERT »STOPIMO SKUPAJ ZA BOLNIKE 
Z RAKOM«, 5 . OKTOBER 2008

Dobrodelna akcija se je pričela v nedeljo ob 
osmih zvečer, 5. 10. 2008, v studiu 1 TV SLO, 
neposredni prenos pa je bil na 1. sporedu TV 
SLO in Radiu Ognjišče. 

	

  V avli TV Slovenija je bilo živahno.
Prostovoljke in prostovoljci so prišli z 
vseh koncev Slovenije.

V glasbenem programu so sodelovali: 

Bernarda	 Fink	 Inzko,	 mezzosopranistka,	
Marko	 Fink,	 baritonist,	 Nataša	 Valant,	 pi-
anistka,	 QUARTETTULIPAN,	 Nuša	 De-
renda,	Simona	Vodopivec	Franko,	Nuška	
Drašček,	 Plesna	 skupina	 Mojce	 Horvat,	
Edvin	Fliser,	Ivan	Hudnik,	Tomaž	Plahutnik	
in	Otroški	zborček	delavnice	Musike.
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Akcijo so vodili: v TV-studiu Mojca 
Mavec in Jure Sešek, v klicnem centru 
Telekoma pa Janez Dolinar. V pogo-
voru so sodelovali Marija Vegelj Pirc, 
predsednica Društva, Danica Lin-
dič, bolnica, in kirurg Erik Brecelj. S 
televizijskimi prispevki je bilo pred-
stavljeno stanje v stavbi C kot tudi 
optimizem in ustvarjalnost članov 
društva.

Sredstva so se zbirala v Teledatovem 
klicnem centru in v preddverju studia 1 TV SLO. Sporočila darovalcev je spre-
jemalo po 30 prostovoljcev, skupno 60. 

K sprejemanju telefonskih klicev in vpisovanju darov so povabili člane društva 
in medicinske sestre z Onkološkega inštituta. Povabilu k sodelovanju so se pri-
jazno odzvale tudi nekatere 
osebnosti iz javnega živ-
ljenja: evropska poslanka 
Ljudmila Novak, televizijska 
novinarka Rosvita Pesek, so-
pranistka Pia Brodnik, igra-
lec Gregor Čušin, dobitnik 
olimpijskega odličja Jure 
Franko, zdravnika Matjaž 
Zwitter, vodja oddelka za 
bolnike s pljučnim rakom, 
in Barbara Hrovatin ter bol-
niški duhovnik Miro Šlibar. 

Na	dve	 telefonski	 liniji	 je	 klicalo	ok.	10.000	darovalcev,	 ki	 so	 zbrali	 skoraj	
420.000	 evrov.	 Vsem	 darovalcem	 so	 poslali	 položnice	 z	 izpisanim	 zne-
skom,	kot	so	ga	sporočili	po	telefonu.	Sredstva	so	zbirali	na	posebnem	ra-
čunu	Društva	onkoloških	bolnikov	Slovenije	pri	Novi	Ljubljanski	banki.	

SKUPAJ ZMOREMO VELIKO, SKUPAJ ZMOREMO VSE  . . . 

Vsi sodelujoči na dobrodelnem koncertu tako na odru, tribunah kot v zakulisju, 
so izžarevali toliko dobre energije, da se je ta razlezla tako rekoč po vsej Slove-
niji. In odziv ljudi je bil resnično enkraten in množičen! 

  Jure Sešek – še 
zadnje tehnične 
priprave za nastop 

  Pogled na oder 
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Telefoni so zvonili in zvonili, zapisovalci 
so komaj sledili vsem klicem ...

Po oddaji, ko so se zaprle linije v telefon-
skih središčih, so brneli telefoni še naprej 
na sedežu Društva in niso utihnili niti po 
polnoči. Naslednji dan so že zjutraj spet 

pričeli zvoniti – prav tako iz vse Slovenije in prav tako od srca! 

»O, sreča, da sem vas priklicala – želim prispevati, a ne morem veliko, ker 
nimamo veliko; pa bi radi dali vsaj nekaj!«

Ženski glas, ki so ga dušile solze tam nekje na drugem koncu Slovenije, je rekel:
»Veste, dam, da pomagam vsaj drugim, mojemu možu v C-ju ni bilo več 
pomoči.«

In glas z Bleda: 
»Oh, končno sem dobila zvezo; prispevam, ker je tako prav!«

Navsezgodaj zjutraj znani glas častnega člana Društva onkoloških bolnikov Slo-
venije Marijana Lauka iz Avstralije: 
»Jokal sem, ko sem zjutraj ob štirih poslušal prenos vašega dobrodelnega 
koncerta na radiu Ognjišče in bil sem v mislih z vsemi vami!« 

Ni	bilo	časa	za	pogovore,	a	vsi,	ki	so	tisto	nedeljo	in	naslednje	dni	sprejemali	
klice,	so	čutili	neskončno	solidarnost,	ki	je	prihajala	iz	vseh	mest	in	iz	najbolj	
odmaknjenih	krajev	Slovenije,	za	katero	včasih	mislimo,	da	 je	ni	več	–	pa	
vendar	je,	če	le	stopimo	skupaj!	1

  Stopili so skupaj 
s pomembnimi 
osebami iz javnega 
življenja. Janez 
Dolinar je poročal o 
zbranih sredstvih iz 
telefonskega središča 
na TV SLO.

  Po oddaji še spominski posnetek: Marjana Rojnik  
(z leve), Marija Vegelj Pirc, Jožica Mestnik, Mojca Vivod 
Zor, Erik Brecelj, Franci Trstenjak. 

  Po koncertu so telefoni še naprej zvonili; na pomoč so priskočili tudi 
nastopajoči.
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Dogovor o donaciji,  
16 . december 2008 
Namen dobrodelne akcije »Stopimo sku-
paj za bolnike z rakom« je bil izboljšati po-
goje bivanja in zdravljenja bolnikov v stari 
stavbi C, zato se je bilo potrebno glede na 
zbrana sredstva z vodstvom inštituta do-
govoriti za prioritete izboljšav. Kot prvi 
korak k temu cilju so izbrali donacijo 74 
sodobnih električnih postelj. Dne 16. 12. 
2008 so se na Onkološkem inštitutu sestali 
predstavniki Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije in Onkološkega inštituta Ljublja-
na z najboljšim ponudnikom in potrdili naročilo v vrednosti 247.615,20 evrov; 
rok dobave je bila sredina februarja 2009. 

O nujni obnovi celotne stavbe, ki jo je Onkološki inštitut že načrtoval, pa takrat 
še ni bilo konkretnih načrtov.1

  21. februar 2009. 
Postelje z dodatno 
opremo so dostavili 
v 1. in 2. nadstropje 
stavbe C. 

  23. februar 2009.  
Novo opremo v bolniških sobah si 
je ogledala direktorica Inštituta s 
predstavniki društva. Zadovoljstvo 
zaposlenih in bolnikov je bilo nepopisno.

Nove postelje za bolnike v stavbi C, februar 2009
21. februarja 2009 je bilo naročilo realizirano in bolniki v stavbi C so dobili 
74 novih postelj. Tako so odtlej imeli vsi bolniki sodobne električne postelje z 
obposteljno omarico in konzolno mizico. Naročilo v vrednosti 258.565,20 evrov 
je realiziralo podjetje Timo d.o.o. iz Ajdovščine. 
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12. marca 2009 je bila uradna predaja donacije z novinarsko konferenco. 
Predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije Marija Vegelj Pirc in v. d. 
generalne direktorice Onkološkega inštituta Ljubljana Ana Žličar sta podpisa-
li donatorsko pogodbo, s katero je društvo uradno predalo celotno opremo in 
tako realiziralo prvi del donacije.2 

12. marec 2009.  
S podpisom donatorske 

pogodbe je Društvo 
uradno predalo 

Onkološkemu inštitutu 
74 postelj, mizic in 

omaric.   

Nadaljnje prioritete za izboljšanje položaja bolnikov  
v stavbi C 

• Za bolnike je na voljo premalo sanitarij – za odpravo tega problema je 
načrt izdelan. 

• Za prevoz bolnikov bo potrebno vgraditi še eno dvigalo. 
• Obnoviti bo potrebno okna oz. vgraditi nova. 

Obnovitvena dela naj bi predvidoma potekala v času poletja, ko je manj ak-
tivnosti in so možne začasne selitve bolnikov tudi v druge stavbe. Društvo 
bo s preostankom sredstev (138.076,52 evrov), ki so ostala na posebnem ra-
čunu, sodelovalo tudi v nadaljnjih aktivnostih za izboljšanje razmer v stavbi C.2

Donacije so previsoko obdavčene 
Veselje	ob	donaciji	 je	organizatorjem	dobrodelne	akcije	 skalilo	 spoznanje,	
da	država	ne	podpira	dobrodelnosti,	saj	z	nepravično	zakonodajo	darovalce	
celo	kaznuje	–	ob	nakupu	omenjene	opreme	je	Društvo	moralo	odšteti	drža-
vi	kar	43.000	evrov	davka	na	dodano	vrednost.
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Nova okna za bolnike v stavbi C, avgust 2009
V dogovoru z vodstvom Onkološkega 
inštituta se je društvo glede na načrte 
obnove stavbe C odločilo, da s preos-
tankom zbranih sredstev krije stroške 
menjave oken v vseh bolniških oddel-
kih stavbe C. Po postopku izbora naj-
boljšega ponudnika in v dogovoru z 
uporabnikom je bilo izbrano podjetje 
MIK Celje. Menjava oken je potekala 
v poletnem času ob koncih tedna, ko 
je na Inštitutu zmanjšana aktivnost, 
tako da je bilo čim manj motenj za 
bolnike.

Društvo onkoloških bolnikov Slove-
nije je 26. 8. 2009 poravnalo račun za 
94 oken, ki so bila montirana v bol-
niške prostore stavbe C Onkološkega 
inštituta Ljubljana. Znesek 62.144,80 
evrov predstavlja 2. donacijo iz 
sredstev, zbranih v dobrodelni akciji 
Stopimo skupaj za bolnike z rakom. S 
tem so se razmere za bolnike in za-
poslene še dodatno izboljšale. 

Iz ostanka sredstev – 78 .970 evrov – novo dvigalo 

V	skladu	s	potrebami	za	ureditev	 razmer	v	stavbi	C	 je	v	dogovoru	z	vod-
stvom	Inštituta	sledila	tretja	donacija,	namenjena	za	nujno	potreben	nakup	
in	vgradnjo	novega	dvigala	v	stavbi	C.3

  Pogoje bivanja in zdravljenja bodo poleg 
sodobnih postelj izboljšala še nova okna.  
(foto: Blaž Bajec)

  Bolniški prostori 
v prvem in drugem 
nadstropju stavbe C 
so opremljeni z novimi 
okni. (foto: Blaž Bajec)
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Prenovljeni prostori stavbe C in vgradnja novega dvigala, 
marec 2010 

Onkološki	 inštitut	 Ljubljana	
je	 19.	 3.	 2010	 z	 novinar-
sko	konferenco	tudi	uradno	
obeležil	 zaključeno	 preno-
vo	 bolnišničnih	 oddelkov	
stavbe	C.	Obnova	 je	 trajala	
od	 26.	 oktobra	 2009	 do		
9.	marca	2010.

Levi del stavbe je bil prenovljen 
že pred božičnimi prazniki in tja 
so bili pred novim letom prese-

ljeni tudi prvi bolniki. Obnova desnega dela se je nadaljevala po novoletnih pra-
znikih in 9. marca so bila dela v celoti zaključena, tako da so bili drugi bolniki 
v nove prostore preseljeni 11. marca. Takrat je bila zaključena tudi montaža 
novega dvigala. 

  Vsaka soba ima 
sanitarije. 

  Obposteljna mizica je večnamenska. Desno vhod v novo dvigalo. 

Obnova	je	stala	1,628.045	evrov,	od	tega	
je	Onkološki	 inštitut	prispeval	1,199.783	
evrov,	 donatorji	 pa	 so	 skupaj	 prispevali	
428.262	 evrov,	 večino	 Društvo	 onkolo-
ških	 bolnikov	 Slovenije	 z	 dobrodelno	 ak-
cijo	»Stopimo	skupaj	za	bolnike	z	rakom«;	
drugi	so	bili	še	združenje	Europa	Donna,	
društvo	NA-VDIH	in	Abanka.	

Generalna direktorica Onkološkega inštituta Ana Žličar je na otvoritveni slove-
snosti dejala: 

Z	velikim	veseljem	sporočam,	da	smo	dosegli	dolgo	želeni	cilj	–	prenovo	
bolnišničnih	oddelkov	v	stavbi	C.	Obnova	je	še	toliko	bolj	pomembna,	ker	so	
pri	njej	sodelovali	številni	donatorji,	od	podjetij,	nevladnih	organizacij	 in	po-
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sameznikov,	ki	so	prispevali	svoj	denar	v	dobrodelni	akciji	Stopimo	skupaj	za	
bolnike	z	rakom,	ki	jo	je	organiziralo	Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije,	
skupaj	z	RTV	SLO	in	Radiem	Ognjišče.	To	so	bila	začetna	sredstva,	s	katerimi	
smo	pričeli	obnovo.	Posebno	dolžnost	in	odgovornost	smo	čutili	do	ljudi	iz	
vse	Slovenije,	 ki	 so	darovali	 denar,	 s	 katerim	bi	bolnikom	zagotovili	 boljše	
razmere	za	zdravljenje	in	bivanje	na	Onkološkem	inštitutu.	

Predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije Marija Vegelj Pirc pa je ob 
tej priložnosti še posebej poudarila pomen sodelovanja, saj v društvu niso stali 
križem rok, ko so ugotavljali, da v novi stavbi niso našli prostora najtežji bol-
niki in za staro stavbo C ni bilo videti, da se bodo razmere izboljšale. Rekli so 
si: Stopimo skupaj in z dobrodelno akcijo doživeli neverjeten odziv; zbrali so 
417.941,60 evrov. Ob tej priložnosti sta z generalno direktorico Onkološkega 
inštituta Ano Žličar podpisali tretjo donatorsko pogodbo za novo dvigalo, vred-
no 62.861,89 evrov.4

Zaključna donacija, november 2010 
Društvo onkoloških bolnikov Slovenije je 25. 11. 2010 s slovesnim podpisom 
donatorske pogodbe v vrednosti 19.438,99 evrov predalo v uporabo Onkološ-
kemu inštitutu notranjo opremo za čakalnico na Oddelku za teleradioterapijo 
(TRT), na Oddelku za fizioterapijo pa 4 vozičke za pomoč pri hoji in električni 
mišični stimulator Mi-Theta600; šivalni stroj bodo uporabljali prostovoljci On-
kološkega inštituta za izvajanje delavnic za bolnike.

S tokratno donacijo so bila porabljena vsa sredstva, zbrana v dobrodelni akci-
ji Stopimo skupaj za bolnike z rakom. Društvo je z zadnjo donacijo bolnikom 
olajšalo bivanje v čakalnici TRT z nakupom udobnih sedežev, predelne stene 

  Direktorica Onkološkega inštituta 
Ana Žličar (z leve) in predsednica Društva 
onkoloških bolnikov Marija Vegelj Pirc 
podpisujeta donatorsko pogodbo za dvigalo. 
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in sprejemnega pulta in jih razveselilo na Od-
delku za fizioterapijo, saj so poleg 4 vozičkov za 
pomoč pri hoji, ki so bili izredno dobro sprejeti 
pri bolnikih, pridobili tudi aparat za elektromi-
šično stimulacijo, s katerim pomagajo oslabelim 
bolnikom, ki se ne morejo gibati, k večji fizični 
pripravljenosti in podpirajo pravilno uravnote-
ženo absorpcijo hrane v mišično tkivo. Šivalni 
stroj pa so namenili prostovoljcem Onkološkega 
inštituta Ljubljana za izdelovanje lutk, ki bodo 
zlasti mlajšim bolnikom polepšale bivanje v bol-
nišnici.5

Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	se	je	ob	zaključku	dobrodelne	akcije	
Stopimo	skupaj	za	bolnike	z	 rakom	vsem	darovalcem,	 izvajalcem	 in	orga-
nizatorjem	še	enkrat	iskreno	zahvalilo	za	velikodušno	podporo.	Vsa	prejeta	
sredstva	so	bila	namensko	uporabljena	za	 izboljšanje	pogojev	bivanja	bol-
nikov	z	rakom	na	Onkološkem	inštitutu	Ljubljana,	o	čemer	je	društvo	teko-
če	obveščalo	javnost	prek	medijev	in	tudi	redno	poročalo	v	svojem	glasilu	
Okno	in	na	spletni	strani.	

V prenovljeni čakalnici je bolnikom lažje 
čakati na obsevanje.  

  Vodja Oddelka 
za fizioterapijo Edita 
Rotner je članici 
Društva Mileni Mramor 
pokazala, zakaj so 
vozičke za pomoč 
pri hoji bolniki toplo 
sprejeli.

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	2008;	22	(2):	75—78.	
[2]	 Glasilo	Okno	2009;	23	(1):	56—57	
[3]	 Glasilo	Okno	2009;	23	(2):	53—54.	
[4]	 Glasilo	Okno	2010;	24	(1):	57—58.	
[5]	 Glasilo	Okno	2010;	24	(2):	68—69.	
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Društvo je 25. obletnico svojega delovanja zaznamovalo s 
kampanjo, katere osnovno sporočilo je bila beseda ZA-
KAJ? in odgovor, (ker imam) NEŠTETO RAZLOGOV ZA 

ŽIVLJENJE. Njen koncept je bil zasnovan kot dialog, kot generator 
pozitivnih sporočil in vzora, da je pozitivna energija velikega šte-
vila ljudi lahko močna podpora za onkološke bolnike, ki jim hkra-
ti dokazuje, da niso sami. Zasnovali so tudi predstavitveni DVD, 
jubilejno himno, majico, zapestnico in papirnato vrečko. Vsi ti ele-
menti so vabili na spletno stran www.nestetorazlogov.si, na katero so 
posamezniki lahko prispevali enega od svojih razlogov za življenje, 
prebirali druge razloge in si ogledali galerijo fotografij. Ozaveščanje 
je potekalo tudi prek načrtovanih odnosov z mediji in zbiranja sms-
donacij za potrebe bolnikov z rakom. Kampanja, ki jo je podpiral 
predsednik republike dr. Danilo Türk, je postala vseslovenska zgod-
ba in vsakdo se je lahko vključil vanjo. Bilo je več družbeno odgo-
vornih, jubilejnih dogodkov. Kolo življenja, ki se je odvrtelo 4. 6. od 
Ljubljane do Maribora, je predstavljalo začetek kampanje. V okviru 
Fešte na pomolu je 14. 8. potekal piknik zdravega življenja v Ko-
pru, 9. 9. pa je bilo v Mestnem muzeju v Ljubljani slovesno odprtje 
fotografske razstave priznanih slovenskih fotografov, ki so upodobi-
li svoje razloge za življenje. Osrednji dogodek, dobrodelni koncert 
Nešteto razlogov za življenje, je zazvenel 28. 10. v Areni Stožice v 
Ljubljani. Častni pokrovitelj koncerta, ki ga je podprl tudi poslovni 
sistem Mercator, je bil ljubljanski župan Zoran Janković. Kampanjo 
so zaključili z izdajo knjige, ki je vsebovala vse na spletu zapisane 
razloge za življenje. Kampanja je bila zelo uspešna, kar med drugim 
potrjuje priznanje in naziv NAJ PROSTOVOLJSKI PROJEKT 2011 
za projekt Nešteto razlogov za življenje, prejet na javnem razpisu 
Mladinskega sveta Slovenije.

»NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE« 
Humanitarna kampanja 

2011
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»NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE« 

Zasnova in izvedbeni načrt 

25. obletnico svojega delovanja, ki je sovpadala z Evropskim letom prostovoljstva 
2011, so v Društvu želeli obeležiti v okviru prostovoljnega dela in izpeljati druž-
beno odgovoren projekt. Želeli so pokazati, da je Slovenija ZA ŽIVLJENJE. To 
je sporočilo bolnikov, ki so spoznali, kako lepo je življenje in kako je treba polno 
živeti vsak trenutek, saj vsaka drobna izkušnja šteje. Hkrati so želeli ozaveščati o 
poslanstvu društva, gojiti upanje in dati novega zagona prostovoljcem s promo-
viranjem prostovoljnega dela. 

Koncept komunikacijske kampanje je bil zasnovan kot dialog, kot generator po-
zitivnih sporočil in vzora, da je življenjska energija večjega števila ljudi lahko 
tudi močna vzpodbuda za posameznika, ki se bori z boleznijo. Hkrati pa do-
kazuje, da ni sam, da ima podporo, tako s strani društva kot tudi s strani vseh 
tistih, ki čutijo z njim. Osnovno sporočilo kampanje je bila beseda ZAKAJ? in 
odgovor, (ker imam) NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE. 

Odziv na vabila k sodelovanju je bil kljub tedaj težkim družbeno-gospodarskim 
razmeram zelo velik. V kampanji so tako ob oglaševalski agenciji Imelda Ogilvy 
pro bono (brez plačila) sodelovali še priznani slovenski fotografi, režiserji, mon-
tažerji, snemalci, produkcijske hiše, spikerji, znane osebnosti iz sveta politike, 
glasbe, kulture in športa, mediji in še mnogi drugi. 

Zasnovali so tudi predstavitveni DVD1, jubilejno himno2, majico, zapestnico in 
papirnato vrečko. Vsi ti elementi so vabili na spletno stran www.nestetorazlo-
gov.si, na kateri so posamezniki lahko prispevali enega od svojih razlogov za 
življenje, prebirali druge razloge in si ogledali galerijo fotografij. Ozaveščanje 
je potekalo tudi prek načrtovanih odnosov z mediji in zbiranja sms-donacij za 
potrebe bolnikov z rakom. Kampanja, ki jo je podpiral predsednik republike dr. 
Danilo Türk, je postala vseslovenska zgodba in vsakdo se je lahko vključil vanjo.
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Redne programe so obeležili z jubilejno vsebino, dodatno pa so izvedli 4 iz-
redne, odmevne prostovoljske projekte, katerih opisi sledijo v nadaljevanju. 

Jubilejna letna skupščina 
Ljubljana, 17 . marec 2011

Redna letna skupščina društva se je 
odvijala v znamenju pričetka prazno-
vanja srebrnega jubileja. Člani so si 
uvodoma ogledali predstavitveni ju-
bilejni film o delu društva, še posebej 
z zanimanjem so prisluhnili poročilu 
o delovnem in finančnem načrtu za 
leto 2011 ter z navdušenjem pozdra-
vili projekt NEŠTETO RAZLOGOV 
ZA ŽIVLJENJE. Vsi udeleženci so 
prejeli oranžne jubilejne majice in 
predstavitveni DVD društva. Tor-
to za 25. rojstni dan je skupaj s prvo 
predsednico Marjo Strojin razrezala 
predsednica društva Marija Vegelj Pirc, ki je ob tem znova izrazila veselje ob 
srebrnih dosežkih društva. 

  Jubilejna 
skupščina se je 
odvijala v predavalnici 
stavbe C Onkološkega 
inštituta Ljubljana.  
Pozdravni nagovor 
predsednice društva 
Marije Vegelj Pirc. 

  Uvodno razmišljanje pod naslovom »Skupaj upihnimo 25 svečk« prve predsednice Društva Marje Strojin  
(v sredini spredaj) je pritegnilo občinstvo.
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Marja Strojin, prva predsednica društva: 

Pred 25 leti ni bilo tako lahko ustanoviti društva kot sedaj, še posebej 
ne društva bolnikov. V tistem času tudi zdravniki niso podpirali ustanav-
ljanja takih društev, češ kaj pa onkološki bolniki sploh lahko naredijo. 
Naš namen pa je bil pomagati drug drugemu, da bi laže preboleli bole-
zen in ozdraveli. Vsi, ki smo zboleli za rakom, ozdraveli in izšli iz travme, 
smo prišli do novih spoznaj. Zase lahko rečem, da sem postala drug 
človek. Današnji svet temelji na denarju, vendar če bi svet temeljil samo 
na denarju, bi se že davno zrušil. Pa se ni, ker ga rešuje prostovoljstvo. 
Prostovoljci pokrivamo prazne lise, kamor še tako dobro organizirano 
zdravstvo ne seže.3 

  Torto za  
25. rojstni dan sta 
skupaj razrezali prva in 
aktualna predsednica 
društva. Ana Vidmar 
(z leve), Marja Strojin, 
Marija Vegelj Pirc, 
Firdeusa Purić,  
Milena Čičić.

Pričetek kampanje  
»NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE« 
»KOLO ŽIVLJENJA«, Ljubljana—Maribor, 4 . junij 2011

Kolo življenja, ki se je tokrat zavrtelo že petič, je naznanilo pričetek kampanje 
Nešteto razlogov za življenje. Steklo je ozaveščanje prek medijev, ki so vabili k 
zbiranju sms-donacij (4. 6.–4. 10. 2011) za potrebe bolnikov z rakom, k obisku 
spletne strani www.nestetorazlogov.si in k prispevanju svojih razlogov za živ-
ljenje ter k udeležbi na jubilejnih dogodkih, ki jih je podpiral tudi predsednik 
Republike Slovenije dr. Danilo Türk. 
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Prvič so skupaj kolesarili ozdravljeni onkološki bolniki/bolnice, zdravniki in za-
posleni v Mercatorju, glavnem sponzorju projekta. 

Gregor Pirc in Jaka Jakopič, pobudnika in organizatorja:

Kolo	življenja	pripravljamo	zato,	da	ozdravljeni	bolnim,	skupaj	z	drugimi,	po-
kažemo	pot	do	ozdravitve	in	življenja.	Ne	gre	samo	za	pot,	gre	tudi	za	to,	da	
pokažemo,	da	lahko	po	bolezni	normalno	živimo,	aktivno	in	ustvarjalno,	 in	
se	tudi	rekreativno	športno	udejstvujemo.	Pa	ne	samo	to.	Bolnikom	želimo	
na	ta	način	tudi	sporočiti,	da	lahko	računajo	na	nas,	da	smo	jim	pripravljeni	
pomagati.		

Več v poglavju Kolo življenja, str. 265. 

  Kolo življenja, ki se je prvič zavrtelo ob 
20. obletnici društva po vsej Sloveniji, je tokrat 
od Ljubljane do Maribora naznanjalo pričetek 
kampanje Nešteto razlogov za življenje.

Piknik zdravega življenja 
Koper, 14 . avgust 2011

V okviru prireditev ob 25. obletnici 
je Društvo skupaj s Poslovnim siste-
mom Mercator priredilo piknik zdra-
vega življenja. Potekal je v okviru tra-
dicionalne prireditve Na pomolu je 
fešta. Tako so se v nedeljo, med 17. 
in 21. uro, zbrali člani društva s svo-
jimi družinami in prijatelji v Kopru 
na Ukmarjevem trgu. Ob predstavit-
veni stojnici so bile številnim obisko-
valcem na voljo tudi prostovoljke za 
osebna pričevanja.   Ustvarjalna delavnica za otroke 
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V veselem vzdušju so se srečale številne družine z otroki. Za najmlajše so bila 
postavljena igrala. Za zabavo so poskrbeli animatorji, ki so otrokom delili zdrave 
prigrizke. Vabilu k sodelovanju pri igrah in zdravem druženju v športnem duhu 
so se odzvali tudi znani športniki.4a

Fotografska razstava Nešteto razlogov za življenje 
Ljubljana, 9 .—30 . september 2011

Društvo je skupaj z agencijo Imelda Ogilvy 9. septembra pripravilo slavnostno 
odprtje fotografske razstave Nešteto razlogov za življenje v ljubljanskem 
Mestnem muzeju. Razstava je bila obiskovalcem na voljo za brezplačen ogled 
od 10. do 30. septembra 2011.4b

  Prireditev ob 
slovesnem odprtju 
razstave je vodila 
Mojca Mavec.

Razstavo je v imenu predsednika države odprl 
njegov svetovalec mag. Franc Hočevar (desno), 

skupaj z ljubljanskim podžupanom Janijem 
Möderndorferjem in predsednico društva  

Marijo Vegelj Pirc.  



299    

Dogodek je potekal pod častnim pokroviteljstvom predsednika RS dr. Danila 
Türka. V njegovem imenu je zbrane nagovoril mag. Franc Hočevar, svetovalec 
predsednika za zdravstveno in socialno varstvo ter humanitarna vprašanja, ki 
je tudi odprl razstavo. Goste na prireditvi so nagovorili še Jani Möderndorfer, 
podžupan Mestne občine Ljubljana, prim. Marija Vegelj Pirc, dr. med., pred-
sednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije, Luj Šprohar, vodja sektorja za 
ogrožene skupine prebivalstva z Ministrstva za zdravje, in Varja Golouh Pro-
dan, direktorica agencije Imelda Ogilvy. Z glasbenima točkama sta nastopila 
Elda Viler in Lado Leskovar. 

Voditeljica prireditve Mojca Mavec je ob koncu programa vse prisotne povabila 
na ogled 13 edinstvenih fotografij, s katerimi so upodobili razloge za življenje 
priznani fotografi: 

Saša Hess, Aljoša Rebolj, Arne Hodalič, Matjaž Krivic, Mitja Božič, Ma-
tjaž Tančič, Igor Škafar, Samo Vidic, Jaka Vinšek, Klemen Prepeluh, Ci-
ril Jazbec, Maj Pavček in Branislav Milošević. 

  Fotografska razstava Nešteto razlogov za življenje je bila obiskovalcem na voljo za brezplačen ogled od  
10. do 30. septembra 2011.
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Dobrodelni koncert Nešteto razlogov za življenje 
Ljubljana, 28 . oktober 2011

V veličastnem vrhuncu jubilejne kampanje NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIV-
LJENJE se je v dvorani Stožice v Ljubljani v petek, 28. oktobra, odvijal največji 
dobrodelni koncert v boju proti raku v Sloveniji, pod častnim pokroviteljstvom 
ljubljanskega župana Zorana Jankovića in ob podpori Poslovnega sistema Mer-
cator. Dogodek je s pozdravnim pismom podprl tudi predsednik RS dr. Danilo 
Türk. Pozitivna energija nastopajočih in občinstva (8000) je preplavila našo naj-
večjo večnamensko prireditveno dvorano (odprta 10. 8. 2010). Koncert, ki ga 
je posnela RTS Maribor, je še dolgo odmeval tudi prek drugih TV-postaj (Vaš 
kanal, TV Primorka).5

Na odru največjega dobrodelnega koncerta Nešteto razlogov za življenje, ki sta 
ga povezovala Gorazd Dominko in Mojca Mavec, so se odvijale zgodbe štirih 
letnih časov in njim prilagojeni nastopi številnih priznanih glasbenikov, pevcev, 
stand-up komikov, plesalcev in pantomimikov. 

Skoraj	triurni	program	so	pripravili:	
violinistka	Alenka	Semeja,	Lina	Kuduzović,	Julija	Kramar,	Marko	Vozelj,	Anika	Horvat,	skupina	Joh-
nny	Bravo,	vokalna	skupina	Bee	Geessus,	Slavko	 Ivančić	 in	Klapa	Solinar,	 Janez	Lotrič,	Helena	
Blagne,	Alenka	Gotar,	duo	harmonik	Miha	Debevec	in	Tomaž	Rožanec,	Darko	Nikolovski,	skupina	
Sausages,	Vili	Resnik,	Katja	Koren,	Tiana,	Samuel	Lucas	in	Matic	Ajdič,	Alya,	Gianni	Rijavec,	Nuška	
Drašček,	stand-up	komiki:	Klemen	Bučan,	Lucija	Ćirović,	Martina	Ipša,	Vid	Valič,	Daliborka	in	Dušan	
Tomič	in	plesalci	ter	pantomimiki	plesnega	teatra	Igen.	Režiser	in	scenograf	je	bil	Igor	Jelen–Iggy.	

Društvo je želelo s koncertom Nešteto razlogov za življenje povezati in združiti 
pozitivno energijo velikega števila ljudi na enem mestu v podporo posamezni-

kom, ki se borijo s to težko bolezni-
jo.4c

Zakaj? Ker imajo bolniki z rakom 
nešteto razlogov za življenje. 

  Koncert sta povezovala Mojca Mavec  
in Gorazd Dominko.
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  Lina Kuduzović, najmlajša pevka, zmagovalka bitke talentov 
je nastopila v jesenski opravi.

  Sredi zime je mogočno odmevala pesem Janeza 
Lotriča, svetovno znanega slovenskega tenorista. 
Ob klavirju Benton ga je spremljala hčerka Katarina 
Lotrič.

  Mladi plesalci plesnega teatra Igen so pričarali pomlad.

  Alenka Gotar je zažarela v soncu poletja. 

  Helena Blagne je znova navdušila.

  Anika Horvat je 
jesenski čas obogatila 
s svojo milino.

Stand-up komiki so do solz nasmejali občinstvo;  
med njimi je nastopila Lucija Ćirović.  
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  Pri predaji čeka v vrednosti 80.000 evrov so 
ponagajali pantomimiki. Društvu ga je izročila članica 
uprave Mercator Vera Aljančič Falež (levo).

Številnemu občinstvu 
se je pridružil častni 
pokrovitelj koncerta, 

ljubljanski župan Zoran 
Jankovič; ob njem 

generalna direktorica 
Onkološkega inštituta 

Ljubljana Ana Žličar  
(z leve), predsednica 

društva Marija Vegelj 
Pirc in Lucija Pirc.   

Vokalna skupina Bee Geesus je svojo nalezljivo energijo 
prenesla na vso dvorano.  
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SKUPAJ — V ŽIVLJENJE

Besedilo: Leon Oblak 
Glasba: Marino Legovič 

Ko	naenkrat	se	sanje	znajdejo	v	mraku,	
ko	ne	znaš	več	ujeti	ritma	v	koraku,
nad	tabo	sto	vprašanj,	odgovorov	ne	veš
in	se	minljivosti	zaveš.

Med	akordi	tišine	zvok	bolečine	
in	prestrašen	se	skrivaš	v	blede	spomine.
Kot	senca	sebe	se	prihodnosti	bojiš
in	sploh	ne	čutiš,	da	živiš.

Obup	je	napaka.	Pozabi	stare	čase,
saj	nova	pot	te	čaka,	samo	verjemi	vase.

Ker	zmoreš	vse	in	nisi	sam,
volja	in	moč	premagata	trpljenje.
Izberi	dan,	naj	noč	gre	kam	drugam.
Imaš	nešteto,	nešteto	razlogov	za	življenje.

Ker	zmoreš	vse	in	nisi	sam,
zdaj	vdihni	mir,	ljubezen,	hrepenenje.
In	tu	sem	jaz,	da	ti	rokó	podam.
Pojdiva	dalje,	skupaj	–	v	življenje!

Ko	v	najtežjih	trenutkih	iščeš	svoj	smisel,
nebo	ti	spet	ponuja	žametno	misel:
Ustavi	se	za	hip,	zasliši	v	sebi	glas.
Naj	utrip	srca	poganja	čas!

Naj	stiske	zbledijo,	nevredne	so	omembe,
naj	bodo	vse	težave	izzivi	za	spremembe.

Ker	zmoreš	vse	in	nisi	sam,
volja	in	moč	premagata	trpljenje.
Izberi	dan,	naj	noč	gre	kam	drugam.
Imaš	nešteto,	nešteto	razlogov	za	življenje.

Ker	zmoreš	vse	in	nisi	sam,
zdaj	vdihni	mir,	ljubezen,	hrepenenje.
In	tu	sem	jaz,	da	ti	rokó	podam.
Pojdiva	dalje,	skupaj	–	v	življenje!

Pojdimo	dalje,	skupaj	–	v	življenje	…

Ob zaključku je prvič zadonela društvena himna 
SKUPAJ — V ŽIVLJENJE. 

  Jubilejni DVD-video posnetek o 25-letnem 
delovanju Društva je bil poleg majic in zapestnic 
brezplačno na voljo vsem članom in drugim 
zainteresiranim.
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Simbolični zaključek kampanje  
NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE 
Redna letna skupščina, Ljubljana, 21 . marec 2012

Redna letna skupščina Društva onkoloških bolnikov Slovenije se je odvijala na 
prvi spomladanski dan v predavalnici stavbe C Onkološkega inštituta Ljubljana. 
Razpoloženje je bilo slovesno, saj je potekala v znamenju simboličnega zaključ-
ka jubilejne kampanje NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE. 

Pismo predsednika 
Republike Slovenije 

Danila Türka   
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   List iz »Knjige, ki jo piše življenje«, stran 42/43. Zbranih že 467 razlogov za življenje.

4
2

4
3

452. Ker imam čudovite sosede. 
Petra Hrovat 453. Ker lahko spim. Nika 
454. Ker živim iz dneva v dan. Blaž 
Leskovar 455. ker imam prijateljico Ir,ki 
mi kot ženska pomeni ogromno,rada jo 
imam in ji želim vse najboljše… Ket 456. 
ker preprosto rada živim =) Meti

457. ker imam najboljšo družino na 
svetu in ker mi prijatelji pomenijo veliko. 
Marjetka 458. ker jutri igra OLIMPIJA <3 
TM 459. Zato!! M S 460. ker me jutri v 
mestu čaka tortica. Barbara Priselac
461. ker hočm vidt Chuck Norrisa :) 
Barbara Priselac 462. ker bom čez par dni 
dobila največjo plačo do zdaj in bo treba 
v šoping ;D Barbara Priselac

463. ker veselo čakam dneve na morju :) Barbara Priselac 
464. zaradi moje največje ljubezni. jspati 465. Ker je fajn met ljudi rad in se z njimi smejat :) 
Mara Muhič 466. Moj razlog da živim je, da lahko pomagam sočloveku, ki potrebuje pomoč in da 
lahko imam nekoga rada in ga ljubim. Urška V. 467. Ker je vsak nov dan poseben dar! Neža V



306  

Pred skupščino je bila novinarska konferenca, na kateri so Marija Vegelj Pirc, 
predsednica društva, Ana Žličar, generalna direktorica Onkološkega inštituta, 
in Varja Golouh Prodan, direktorica agencije Imelda Ogilvy, predstavile rezulta-
te humanitarne kampanje, ki je dosegla svoj glavni namen, saj so onkološki bol-
niki pridobili dodatni pogum in moč za boj proti raku. Mnogi so imeli v okviru 
kampanje priložnost na glas spregovoriti o svojem boju z boleznijo, odpraviti 
tabuje in rešiti svojo stisko. Depresija in osamljenost posameznika sta se manj-
šali v sorazmerju z močno javno podporo. Vse dejavnosti kampanje so bile veli-
ka spodbuda za bolnike z rakom, ki so spoznali, da v boju z boleznijo niso sami. 

Kampanja se je simbolično zaključila z izidom KNJIGE, KI JO PIŠE ŽIVLJENJE 
in s postavitvijo stalne fotografske razstave NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIV-
LJENJE na Onkološkem inštitutu Ljubljana.6 

Knjiga, ki jo piše življenje

KNJIGA, KI JO PIŠE ŽIVLJENJE vsebuje razloge za življenje, ki so jih 
zbirali na spletni strani kampanje www.nestetorazlogov.si. Zbirka neš-
tetih razlogov za življenje lahko marsikomu povrne moč in voljo do 
življenja tudi v najtežjih trenutkih. Knjigo si je možno izposoditi v Na-
rodni in univerzitetni knjižnici Ljubljana ter Univerzitetni knjižnici 
Maribor. Elektronsko verzijo pa si lahko ogledate tudi na spletni stra-
ni društva www.onkologija.org.7

Stalna fotografska razstava NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE

Fotografije Neštetih razlogov za življenje so dobile svoj dom v avli stavbe C 
Onkološkega inštituta Ljubljana, kjer razveseljujejo mimoidoče, bolnike in za-
poslene ter obiskovalce. Na stenski spominski ploščici je zapisano: 

Fotografska razstava NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE je posvečena 25. obletnici 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije. Je del vseslovenske kampanje, ki je krepila zave-
danje o vrednosti življenja in spodbujala vztrajnost v vseh življenjskih preizkušnjah. 13 pri-
znanih fotografov je upodobilo različne razloge za življenje. Društvo podarjene fotografije 
poklanja Onkološkemu inštitutu. Postavitev fotografij je omogočilo farmacevtsko podjetje 
Amgen. Ljubljana, 21. marec 2012

www.nestetorazlogov.si

Knjiga, 

ki jo piše življenje.
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  Stalna fotografska razstava Nešteto razlogov za življenje v avli prenovljene stavbe C Onkološkega inštituta 
Ljubljana 

  Ljubljana,  
21. 3. 2012.  
Na novinarski 
konferenci so 
sodelovale Varja 
Golouh Prodan  
(z desne), Ana Žličar, 
Marija Vegelj Pirc in 
Milana Simonič, ki je 
prireditev vodila. 
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Odmevnost kampanje NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE 

Humanitarna kampanja Nešteto razlogov za življenje, izpeljana ob 25. obletnici 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije, je imela velik odziv v javnosti in je po-
membno zaznamovala delovanje društva z novimi izzivi. 

Kampanja NEŠTETO RAZLOGOV ZA ŽIVLJENJE je prejela priznanje odlič-
nosti na prestižnih razpisih doma in v tujini: 

– mednarodno komunikacijsko nagrado EMErald in 
– slovensko priznanje s podelitvijo naziva NAJ PROSTOVOLJSKI PRO-

JEKT 2011 (str. 376). 

Kampanja je bila kot Študija primera komunikacijske odličnosti na področju 
družbene odgovornosti predstavljena na 15. Slovenski konferenci o odnosih z 
javnostmi (15. Skoj) in v magistrski nalogi Milane Simonič – Družbena odgo-
vornost komunikacijskih agencij: primer kampanje Nešteto razlogov za življe-
nje.8 

Kampanja je bila pohvaljena tudi s strani strokovne javnosti. 

Inštitut za varovanje zdravja (danes Nacionalni inštitut za javno zdravje) jo je 
kot primer dobre prakse predstavil v evropskem prostoru v okviru Evropskega 
partnerstva za boj proti raku, ki mu je takrat predsedovala Slovenija. 
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Ob praznovanju 30. obletnice programa Pot k okrevanju so 
se v Društvu onkoloških bolnikov Slovenije želeli z vseslo-
vensko akcijo zahvaliti zdravstvenim delavcem, ki poma-

gajo bolnikom z rakom. K sodelovanju so povabili še druga društva 
– Slovensko združenje bolnikov z limfomom in levkemijo (L&L), Eu-
ropaColon Slovenija in Ustanova Mali vitez. Namen akcije je bil 
v treh kategorijah izbrati zaslužne posameznike in jih nagraditi s 
častnim nazivom ZNANILEC UPANJA 2014. Nominacije so zbirali 
od 5. 3. do 30. 5. 2014 na spletni strani www.znanilci-upanja.si ali 
prek glasovnic po pošti, ki so bile na voljo po zdravstvenih domovih, 
ljubljanskih lekarnah, bolnišnicah, klinikah in pri društvih. O pote-
ku akcije so javnost seznanjali s široko zastavljeno medijsko kampa-
njo. Slovesna razglasitev je bila 19. 6. 2014 v Cankarjevem domu. 
Za prejemnika častnega naziva »Znanilec upanja 2014« je bil med 
zdravniki izbran dr. Erik Brecelj, v drugi skupini za medicinske sestre 
sta častni naziv Znanilka upanja 2014 z enakim številom glasov 
prejeli Tinkara Mörec in Hedvika Verbajs, v tretji skupini drugih 
zdravstvenih delavcev je priznanje prejel inženir radiologije Igor Ša-
bič. Dogodek je s svojim obiskom počastil častni pokrovitelj akcije, 
predsednik Republike Slovenije Borut Pahor. Večer je bil izpolnjen z 
glasbo, besedo in čustvi. Pobudniki so si želeli, da bi akcija postala 
tradicionalna, a jim jo je uspelo izpeljati le še naslednje leto. Nomi-
nacije so zbirali od 15. 4. do 31. 5. 2015 in na zaključni prireditvi  
18. junija v Unionski dvorani Grand hotela Union razglasili ZNA-
NILCE UPANJA 2015. V 1. skupini sta Znanilca upanja z ena-
kim številom glasov postala dr. Erik Brecelj in dr. Jernej Benedik, v  
2. skupini Nedeljko Grgić, v tretji pa Bernard Šutić. Tudi tokrat je 
slovesnost spremljal bogat kulturni program, vsak zmagovalec pa je 
prejel priznanje in stekleno skulpturo ptice. 

»ZNANILCI UPANJA« 
Vseslovenska akcija za podelitev  

častnega naziva zdravstvenim delavcem 
2014—2015 
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ZAKAJ ZNANILCI UPANJA

O pomenu upanja so razmišljali v društvu, ko so načrtovali praznovanje  
30. obletnice programa Pot k okrevanju – organizirana samopomoč bolnikov z 
rakom. Vsak ozdravljen in dobro rehabilitiran bolnik je upanje za druge, za tiste, 
ki se prvič soočajo z rakom, prostovoljci, ki želijo pomagati na novo obolelim, 
pa posebni znanilci upanja. Pri tem so se spominjali tudi številnih zdravnikov, 
medicinskih sester in drugih zdravstvenih delavcev, ki s pristno človeško naklo-
njenostjo bolnikom vzbujajo zaupanje in upanje. 

Delili so prepričanje, da sta za bolnika z rakom enako pomembna tako dobra 
zdravstvena oskrba kot medsebojni odnos. Da strokovno osebje z razumeva-
njem prisluhne tudi bolnikovim stiskam in mu jih pomaga reševati. 

Zato so se odločili, da se ob jubileju z vseslovensko akcijo zahvalijo tistim zdra-
vstvenim delavcem, ki pomagajo bolnikom z rakom. K sodelovanju so povabi-
li še druga društva – Slovensko združenje bolnikov z limfomom in levkemijo 

(L&L), EuropaColon Slovenija in Ustanova Mali vitez 
– in vsi so si bili edini, da je v času, ko le redko javno 
opozorimo na dobre plati zdravstva, potrebno izposta-
viti tiste zdravstvene delavce (zdravnike, medicinske 
sestre, psihologe, fizioterapevte, laboratorijske tehni-
ke in druge), ki v odnosih z bolniki ohranjajo človeško 
toplino in pristen medsebojni odnos, in se zahvaliti 
vsem, ki s svojim delom in odnosom pomagajo bolni-
kom z rakom.1 

PREDSTAVITEV AKCIJE ZNANILCI UPANJA 2014 

»Pohvalite	 tiste,	 ki	 so	 se	 pozorno	
posvetili	 vašim	 skrbem,	 vam	 nudili	
oporo	 in	 vam	 v	 trenutkih	 stiske	 še	
posebej	 stali	 ob	 strani,«	 so	 snovalci	
akcije	pozivali	vse,	ki	so	se	v	življenju	
srečali	 z	 rakavo	 boleznijo,	 bolnike,	
svojce	in	njihove	prijatelje.

Zaščitni znak celostne 
grafične podobe so bili 
origami* ptički. 

*	 0rigami	je	japonska	umetnost,	ki	temelji	na	prepogibanju/zlaganju	papirja	v	določeno	skulpturo	oz.	lik.
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Akcijo Znanilci upanja 2014 pod častnim pokroviteljstvom predsednika repu-
blike Boruta Pahorja so pričeli z javno predstavitvijo na novinarski konferen-
ci, ki je potekala v Tednu boja proti raku, 5. 3. 2014, v ljubljanskem Cankarje-
vem domu. O poteku akcije so javnost seznanjali s široko zastavljeno medijsko 
kampanjo – s plakati, z letaki, objavami v tiskanih in elektronskih medijih, prek 
radijskih postaj ter na družbenih omrežjih. Vsi so z naklonjenostjo sodelovali, 
mnogi so omogočili brezplačno objavo oglasov. Za radijski oglas sta svoj glas 
posodila Bernarda Žarn in Gorazd Dominko. 

Kako oddati svoj glas? Za častni naziv Znanilec upanja 2014 so ljudje v času 
od 5. 3. do 30. 5. 2014 lahko oddali svoj glas za enega/eno izmed treh kategorij: 
zdravnik/zdravnica, medicinska sestra/tehnik in zdravstveni delavec/delavka. 
Nominacije so zbirali na spletni strani www.znanilci-upanja.si ali prek glasovnic 
po pošti (na naslov Zavoda Med.Over.Net), ki so bile na voljo po zdravstvenih 
domovih, ljubljanskih lekarnah, bolnišnicah, klinikah in pri društvih. Iz letaka z 
glasovnico si je po navodilih vsakdo lahko sestavil svoj origami – ptička. 

Komisija za nominacije »Znanilci upanja 2014«: Marija Vegelj Pirc in Jaka 
Jakopič (Društvo onkoloških bolnikov Slovenije), Lorna Zadravec Zaletel (Usta-
nova Mali vitez), Kristina Modic (Slovensko združenje bolnikov z limfomom in 
levkemijo, L&L) in Ivka Glas (EuropaColon Slovenija) je v skladu s sprejetimi 
pravili ves čas spremljala potek glasovanja. Predloge nominacij v treh katego-
rijah: zdravnik, medicinska sestra, zdravstveni delavec so sproti objavljali na 
www.znanilci-upanja.si.

V končnem izboru je komisija upoštevala le popolno izpolnjene nominacije z 
vsemi zahtevanimi podatki in ustrezno utemeljitvijo. Določeno osebo je vsak-
do lahko predlagal le enkrat, zato so bili vsi dvojniki neveljavni. Prav tako so 
bile izločene nominacije članic komisije (člani komisije niso mogli glasovati 
niti biti nominirani). Komisija je pri pregledu nominacij kot neveljavne morala 
izločiti tudi vse tiste nominacije, na katerih je bil predlagan kolektiv, npr. vse 
sestre na oddelku – teh je bilo največ za sestre na Onkološkem inštitutu Ljub- 
ljana. 

Izbor prejemnikov častnega naziva »Znanilec upanja 2014« – komisija je 
dne 4. 6. 2014 na sedežu Društva onkoloških bolnikov Slovenije, Poljanska c. 
14, Ljubljana, opravila pregled prejetih glasovnic in štetje prejetih glasov no-
minirancev. Za predstavitev na zaključni prireditvi je za vsako skupino izbrala 
po 3 nominirance, ki so prejeli največ glasov. Za prejemnika častnega naziva 
»ZNANILEC UPANJA 2014« je bil razglašen in nagrajen tisti z največ glasovi. 
Število prejetih glasovnic: 796, število neveljavnih glasovnic: 196, število vel- 
javnih glasovnic: 600.1
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Podelitev častnih nazivov »Znanilec upanja 2014«

Slovesna prireditev ob razglasitvi prejemnikov častnega naziva Znanilec upanja 
2014 se je odvijala 19. junija 2014 v Linhartovi dvorani Cankarjevega doma v 
Ljubljani. Med zdravniki je največ glasov prejel dr. Erik Brecelj, v drugi kategoriji 
za medicinske sestre sta častni naziv Znanilka upanja 2014 z enakim številom 
glasov prejeli Tinkara Mörec in Hedvika Verbajs, v tretji kategoriji drugih zdra-
vstvenih delavcev je priznanje prejel inženir radiologije Igor Šabič. 

Dogodek	je	s	svojim	obiskom	počastil	predsednik	Republike	Slovenije	Borut	
Pahor,	ki	 je	bil	 tudi	častni	pokrovitelj	celotne	akcije.	Večer	 je	bil	 izpolnjen	z	
glasbo,	besedo	in	čustvi.	Bolniki	so	začutili	nastopajoče	in	njihovo	energijo.	
Prav	tako	nominiranci,	predstavniki	društev	bolnikov	in	vsi	v	dvorani	s	številni-
mi	visokimi	gosti	iz	vrst	zdravstva;	med	njimi	sta	bila	tudi	varuhinja	človekovih	
pravic	Vlasta	Nussdorfer	in	predsednik	Zdravniške	zbornice	Andrej	Možina.

Voditeljica Tjaša Hrobat je z zgodbo bolnika povezovala program in v vsej dvo-
rani ni bilo človeka, ki ne bi razumel, prepoznal trenutka, ko bolnik izve, da ga 
čaka težak spopad z naporno boleznijo – z rakom. Pa naj gre za svojca, prijatelja, 
znanca, sodelavca, morda sopotnika na avtobusu ali – samega sebe. 

V imenu vseh pobudnikov je prva spregovorila predsednica Društva onkoloških 
bolnikov Slovenije Marija Vegelj Pirc in se osredotočila na to, kako je akcija 
nastajala, kakšen odziv je doživela in kakšno je njeno upanje za naprej. Pose-
bej se je zahvalila predsedniku države za podporo in prav tako vsem drugim 
podpornikom akcije ter vsem, ki so glasovali, vsem medijem, ki so s svojimi 
brezplačnimi objavami in prispevki omogočili, da je akcija prišla v javnost in 
dosegla tiste, katerim je bila namenjena. Seveda tudi vsem društvom, ki so prvič 
združila moči, da se je glas njihovih članov res lahko močno slišal.

Predsednik republike se je v svojem nagovoru kot častni pokrovitelj in slav-
nostni govornik zahvalil pobudnikom akcije, da so ga povabili k sodelovanju, in 

V kategoriji zdravnik/
zdravnica so največ 
glasov dobili  
3 onkologi:  
Jernej Benedik (z leve), 
Simona Borštnar in 
Erik Brecelj.  



313    

tudi zato, ker so se te akcije lotili. Poudaril je, da vlogo pokrovitelja sprejema z 
veliko odgovornostjo in da bo tako tudi kot ambasador tega pomembnega giba-
nja skrbel, da se akcija in njeno pomembno sporočilo utrdita v naši kolektivni 
zavesti. Hvala za vašo pozornost, predanost in za vse, kar daje upanje, da je moč 
premagati, kar se zdi nepremagljivo, je še dejal predsednik. Dotaknil se je tudi 
jubileja Društva onkoloških bolnikov Slovenije – 30. obletnice uspešnega pro-
grama Pot k okrevanju in posebej čestital predsednici Mariji Vegelj Pirc. Spom-
nil je, da jo je marca 2014 zaradi njenega prizadevanja in izjemnih dosežkov 
odlikoval z državnim odlikovanjem – prejela je Medaljo za hrabrost za predano, 
strokovno in človekoljubno delo v boju proti raku.

Po odličnih nastopih glasbenega virtuoza Boštjana Gombača, vedno srčne in 
pozitivne pevke Alenke Godec in ene najbolj obetavnih mladih jazzovskih pevk 
Nine Strnad so za uvod v slovesni trenutek razglasitve »Znanilcev upanja 2014« 
nastopile baletne plesalke plesne šole Pirueta. 

Nato so se na projekcijskem platnu odvijale predstavitve 9 nominirancev, ki 
so prek zbranih glasovnic iz vse Slovenije prejeli največ glasov, skozi pripovedi 
njihovih sodelavcev in osebnega razmišljanja. Zgodbe so vse v dvorani močno 
prevzele. 

V skupini ZDRAVNIK/ZDRAVNICA so prejeli 505 nominacij. Največ glasov 
so prejeli zdravniki z Onkološkega inštituta Ljubljana: Erik Brecelj, Jernej Bene-
dik, Simona Borštnar. 

  Največ glasov in s tem tudi častni naziv Znanilec upanja 2014 je prejel dr. Erik Brecelj. Predsednica Malega 
viteza Lorna Zadravec Zaletel mu je izročila stekleno skulpturo ptička, umetniško delo oblikovalke stekla Maje 
Zaplotnik. 
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V skupini MEDICINSKA SESTRA/
TEHNIK so prejeli 320 nominacij. 
Največ glasov so prejele medicinske 
sestre s Kliničnega oddelka za he-
matologijo UKC Ljubljana: Tinkara 
Mörec, Hedvika Verbajs, Vesna Cizej. 

V skupini ZDRAVSTVENI DELA-
VEC/DELAVKA so prejeli 160 nomi-
nacij. Največ glasov so prejeli radiolo-
ški inženir s Pediatrične klinike UKC 

Ljubljana in psihologinji, ki delujeta tudi v programu Pot k okrevanju pri Dru-
štvu onkoloških bolnikov Slovenije: Igor Šabič, Andreja Cirila Škufca Smrdel, 
Milena Pegan Fabjan.1

V drugi kategoriji so največ glasov prejele 3 medicinske sestre z Oddelka za 
hematologijo UKC Ljubljana, Tinkara Mörec in Hedvika Verbajs, ki sta si delili 
prvo mesto, in Vesna Cizej. 

  Tinkara Mörec in 
Hedvika Verbajs sta 
postali Znanilki upanja 
2014; nagradi jima 
je podelila Kristina 
Modic, predsednica 
L&L.

Tinkara Mörec  
(z leve), Kristina Modic, 

Hedvika Verbajs in 
Vesna Cizej  

  V kategoriji zdravstveni delavec/delavka so se z največ glasovi predstavili psihologinji Andreja C. Škufca 
Smrdel in Milena Pegan Fabjan ter radiološki inženir Igor Šabič. 
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In nato je Tjaša Hrobat napovedala še zadnjo točko – nastop vokalne skupine 
Perpetuum jazzile, ki je že ob prihodu na oder doživela bučen aplavz. Pri zad-
nji pesmi se jim je pridružila Alenka Godec, ki nas je popolnoma razorožila z 
Mestom sanj, izdatno podprtim z energijo skupine Perpetuum jazzile. Misli in 
čustva so poromala k tistim, ki jih je zahrbtna bolezen iztrgala iz naših objemov 
... A sta pozitivna naravnanost in vera v Jutri spet premočno zmagali in odprli 
svetlo perspektivo novemu dnevu. 

Kampanjo Znanilci upanja 2014 so pomagali uresničiti: družba Pfizer, Skupina 
Futura in Zavod Med.Over.Net.

  Znanilec upanja 
2014 je postal  
Igor Šabič; priznanje 
mu je izročila  
Ivka Glas, predsednica 
EuropaColon Slovenija.

Nominiranci in 
pobudniki s častnim 
pokroviteljem akcije 
ZNANILCI UPANJA 
2014 predsednikom RS 
Borutom Pahorjem 
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  Predsednica Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije Marija Vegelj Pirc

  Alenka Godec in Nina Strnad

  Glasbeni virtuoz Boštjan Gombač 

  Glasbena skupina Perpetuum jazzile

  Častni pokrovitelj predsednik Republike Slovenije 
Borut Pahor
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ZNANILCI UPANJA 2015

Akcija Znanilci upanja 2015 kot zahvala zdravstvenim delavcem za srčnost in 
toplino ob bolniški postelji je tudi tokrat potekala pod častnim pokroviteljstvom 
predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja. Od 15. 4. do 31. 5. so bolniki 
z rakom in njihovi svojci izbirali najbolj srčnega zdravnika/ico, medicinsko se-
stro/tehnika in drugega zdravstvenega delavca/ko. Svoje nominacije so odda-
jali na spletni strani www.znanilci-upanja.si in na tiskanih obrazcih na naslov 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije. 

Komisija za nominacije »Znanilec upanja 2015« (Marija Vegelj Pirc, Društvo 
onkoloških bolnikov Slovenije, Kristina Modic, Slovensko združenje bolnikov 
z limfomom in levkemijo, Lorna Zadravec Zaletel, Ustanova Mali vitez, in Ivka 
Glas, EuropaColon Slovenija) je za predstavitev na zaključni prireditvi izmed 
674 veljavnih glasovnic (od 908 prejetih) za vsako skupino izbrala po 3 nomini-
rance z največ prejetimi glasovi. 

V skupini ZDRAVNIK/ZDRAVNICA: Jernej Benedik in Erik Brecelj, Onkolo-
ški inštitut Ljubljana, Mladen Malinar, Zdravstveni dom Celje. 

V skupini MEDICINSKA SESTRA/TEHNIK: Nedeljko Grgič in Jasna Ocvirk, 
Onkološki inštitut Ljubljana, Julijana Kozel, Splošna bolnišnica Ptuj.

V skupini ZDRAVSTVENI DELAVEC/DELAVKA: Bernard Šutić in Andreja 
Cirila Škufca Smrdel, Onkološki inštitut Ljubljana, Toni Brinjovc, Bolniška žup- 
nija Ljubljana.2

  Baletne plesalke plesne šole Pirueta 

  Voditeljica Tjaša Hrobat 
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Podelitev častnih nazivov Znanilec upanja 2015

Na večerni prireditvi v dvorani hotela Union v Ljubljani so v četrtek, 18. junija 
2015, slovesno podelili priznanja Znanilcem upanja, torej tistim zdravstvenim 
delavcem, ki so s strani bolnikov in zainteresirane javnosti prejeli največ nomi-
nacij kot najbolj srčni sopotniki na težki poti boja z rakom. Častne nazive »Zna-
nilec upanja 2015« so prejeli dr. Erik Brecelj in dr. Jernej Benedik, ki sta prejela 
enako število glasov, Nedeljko Grgić in Bernard Šutić. 

Ob prevzemu častnega priznanja se je dr. Brecelj zahvalil vsem svojim sode-
lavcem na Onkološkem inštitutu Ljubljana in poudaril: »Na žalost imamo vsi 
skupaj vedno manj časa za bolnike. Te nagrade ne čutim le kot priznanje za 
svoje delo, temveč tudi kot obveznost, da nekaj spremenim na bolje.« V imenu 
dr. Jerneja Benedika je nagrado ponosno prevzela njegova mati Marta Benedik, 
s popotovanja po Indoneziji pa se je z video posnetkom oglasil »najbolj nasme-
jan človek na planetu«, medicinski tehnik Nedeljko Grgić, ki ga vsi kličejo kar 
Nedo. Zaželel si je, da bi nagrado v njegovem imenu prevzela Mojca Jambrešič, 
nekdanja bolnica, za katero je Nedo skrbel, in njegov najboljši prijatelj Bernard 
Šutić, tudi sam zmagovalec Znanilcev upanja. Bernard, ki dela kot informator 
na Onkološkem inštitutu in tako predstavlja prvi stik z obiskovalci, je ob prevze-

Nominiranci in 
pobudniki akcije 
ZNANILCI UPANJA 
2015:  
Ivka Glas (z leve),  
Erik Brecelj,  
Marija Vegelj Pirc, 
Bernard Šutić,  
Marta Benedik,  
Mojca Jambrešič, 
Kristina Modic,  
Lorna Zadravec Zaletel.  
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mu svoje nagrade dejal: Jaz se priklanjam bolnikom, kajti oni so največji borci, in 
požel gromek aplavz povsem polne Unionske dvorane. 

Verjamemo, da z Znanilci upanja spodbujamo tudi bolj razumevajoče, skrbne 
in pozorne odnose v slovenskih zdravstvenih inštitucijah, ki bolnikom z rakom 
v času zdravljenja pomagajo, da lažje pridobivajo novo upanje. Dokaz, da je 
akcija zaživela, je večje število nominacij, ki so prispele z vseh koncev Slovenije, 
ne le iz osrednje, je v svojem nagovoru dejala Marija Vegelj Pirc, predsedni-
ca Društva onkoloških bolnikov Slovenije, in se zahvalila tudi vsem, ki akcijo 
podpirajo – medijskemu pokrovitelju prilogi Ona, zlatemu sponzorju družbi 
Pfizer, partnerjema Skupini Futura in AmCham Slovenija ter mnogim drugim, 
še posebej pa se je zahvalila slovenskim medijem, ki so z objavami glas o akciji 
ponesli po vsej državi. 

S svojim delom so akcijo podprli tudi številni znani Slovenci. Prireditev sta vo-
dila Maja Martina Merljak in Boštjan Romih, z glasbeno-plesnim programom 
pa so čustva budili operni pevki Irena Preda in Alenka Gotar, Janez Dovč na 

  Lado Leskovar (z leve zgoraj), Alenka Gotar, Žiga Lakner, Janez Dovč in Irena Preda, Uroš Perić in  
Oto Pestner.
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Viri

[1]	 Glasilo	Okno	2014;	28	(1):	81—87.	
[2]	 Glasilo	Okno	2015;	29	(1):	65—67.	

harmoniki, plesalec Jan Ravnik, legendi slovenske zabavne glasbe Lado Lesko-
var in Oto Pestner, vrhunski Uroš Perić in nepozabni mladi talent Žiga Lak-
ner. Čudovite steklene skulpture ptic, ki so jih prejeli zmagovalci akcije Znanilci 
upanja, so oblikovale roke Maje Zaplotnik, mednarodno priznane oblikovalke 
stekla, v fotografski objektiv pa je nepozabne trenutke beležil studio Mojfokus.2

Spoštovani gostje, predstavniki društev onkoloških bolnikov, ki ste v 
tej akciji stopili skupaj! 

Danes	žal	ne	morem	biti	z	vami,	ker	so	me	službene	obveznosti	odpeljale	
v	Luxemburg.	Rada	pa	bi	vam	po	tej	poti	sporočila,	da	zelo	podpiram	vašo	
akcijo,	ki	ste	jo	imenovali	Znanilci	upanja.	To	je	dragocena	pobuda	v	sloven-
skem	prostoru,	saj	je	priložnost,	da	se	javno	zahvalimo	tistim	zdravstvenim	
delavcem,	ki	poleg	visokih	profesionalnih	standardov	dajejo	bolnikom	tudi	
svojo	osebno	energijo,	razumevanje	in	toplino.	

Tisti,	ki	ste	danes	postali	Znanilci	upanja,	to	zmorete.	Zato	je	prav,	da	se	vam	
za	to	javno	zahvalimo	in	pokažemo,	da	cenimo	te	vaše	lastnosti.	Ker	upanje	
in	zaupanje	bolniki,	še	posebej,	če	smo	soočeni	s	težko	boleznijo,	potrebuje-
mo	v	enaki	meri	kot	vrhunsko	zdravstveno	oskrbo.	

Kot	veste,	smo	pravkar	predstavili	 zelo	pomemben	strateški	dokument	za	
slovenski	zdravstveni	sistem	v	prihodnjem	desetletju.	Ni	naključje,	da	smo	
njegovo	vsebino	strnili	v	slogan	SKUPAJ	ZA	DRUŽBO	ZDRAVJA.	Družbo	
zdravja	vidim	kot	skupnost,	kjer	se	bomo	medsebojno	spoštovali	in	bodo	vi-
soko	profesionalni	standardi	neločljivo	povezani	s	humanostjo,	človečnostjo	
in	empatijo.	

Vsem	današnjim	Znanilcem	upanja	se	zahvaljujem	in	se	veselim	naslednje-
ga	leta,	ko	bo	njihovo	število	še	večje.	

Milojka Kolar Celarc,  
ministrica za zdravje, Republika Slovenija



Društvo je 30. obletnico delovanja zaznamovalo z akcijo  
PRAVI MOŠKI SKRBI ZASE, ki so jo načrtovali skupaj z 
Zvezo slovenskih društev za boj proti raku v sodelovanju 

z Ministrstvom za zdravje RS in Onkološkim inštitutom Ljubljana. 
Najprej so želeli pritegniti pozornost in so celotno javnost povpraša-
li, kdo je pravi moški. Oglaševali so na velikih plakatih, svetlobnih 
napisih in po radiu. V 2. fazi so na novinarski konferenci razkrili, 
da je »pravi moški« tisti, ki poskrbi zase, je odgovoren do okolja in 
družine, obišče zdravnika, če opazi kakršnokoli telesno spremembo, 
in živi zdravo, da bi zmanjšal možnost za nastanek raka. Sporočila 
akcije je javnost spremljala v tiskanih oglasih, na velikih plakatih 
po vsej Sloveniji, spletnih portalih, na radiu in televiziji. Začela sta 
delovati spletna stran www.izogniseraku.si in Facebook-stran Pravi 
moški. Ambasadorji so javno podprli akcijo, njeno izvajanje so omo-
gočili podporniki in medijski partnerji. »Pravi moški« je ostajal v ak-
ciji skozi vse leto, prisoten na številnih dogodkih. V želji da bi dosegli 
čim več pozitivnih učinkov, so z akcijo nadaljevali in za naslednja  
3 leta na razpisu MZ RS prejeli tudi javna sredstva. V letu 2017 so s 
sloganom ZAKORAKAJ K ZDRAVJU v središče postavili povabilo k 
hoji. Spletno stran so nadgradili z aplikacijo, ki šteje korake in pred-
stavlja nove poti. Sodelovanju sta se pridružila še Fakulteta za šport 
Univerze Ljubljana in Nacionalni inštitut za javno zdravje; prite-
gnili so nove partnerje, predvsem organizacije in društva, v katerih 
prevladujejo moški. V naslednjem letu je bil poleg telesnega gibanja 
poudarek na zdravi prehrani s sloganom Z ZDRAVJEM ZAČNEM 
NA KROŽNIKU, v letu 2019 pa so akcijo nadgradili s sporočilom 
PRISLUHNI TELESU, POSKRBI ZASE in pozornost usmerjali na 
telesne spremembe ter odgovornost do lastnega zdravja. 

»PRAVI MOŠKI SKRBI ZASE« 
Vseslovenska družbeno odgovorna akcija 

ozaveščanja o moških rakih
2016—2019  
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ZAKAJ MOŠKI? 

Podatki Registra raka RS in Nacionalnega inštituta za javno zdravje so pokazali, 
da moški zbolevajo in umirajo za rakom v večji meri kot ženske; pregled komu-
nikacije o ozaveščanju javnosti o rakih, ki se pogosteje pojavljajo pri moških, pa 
je pokazal veliko pomanjkljivost. 

Slovenija je med 10 državami v Evropi, kjer je umrljivost zaradi raka pri moških 
na prvem mestu, pred boleznimi srca in ožilja. Smo med petimi državami v 
Evropi z največjo incidenco raka pri moških in na drugem mestu po umrljivosti 
zaradi raka pri moških, takoj za Madžarsko. Pričakovana življenjska doba slo-
venskih moških je 77,6 let, kar je pod povprečjem razvitih držav. Vsi ti podatki 
so za slovenske ženske ugodnejši, tako da je bilo ukrepanje na področju preven-
tive in zgodnjega odkrivanja raka pri moških nujno. 

Med značilne moške rake sodita rak mod in rak prostate. Več kot pri ženskah 
je pri moških raka debelega črevesa in danke, pljučnega raka ter raka glave in 
vratu. 

Osnovni cilj akcije je moške intenzivneje seznanjati z možnostmi preprečevanja 
in čim zgodnejšega odkrivanja raka. Moški naj bi bili bolje seznanjeni z dejav-
niki tveganja in nasveti, kako se odzvati, če in ko pride do težav. Še vedno jim 
je v večini primerov težko priznati, da so kdaj tudi ranljivi; težje se odločijo za 
pregled pri zdravniku. Včasih pridejo šele, ko je bolezen že močno napredovala.1

Potek akcije »PRAVI MOŠKI — SKRBI ZASE!«

V želji da bi s sporočili kar najbolje dosegli ciljno publiko, je akcija potekala v 
dveh delih. Najprej so želeli pritegniti pozornost in celotno slovensko javnost 
povprašali, kdo je pravi moški. Oglaševali so na velikih plakatih, svetlobnih na-
pisih in po radiu. 

V fazi razkritja so na novinarski konferenci, ki se je odvijala na Onkološkem 
inštitutu Ljubljana, 1. 2. 2016, odkrili sporočila: »pravi moški« je tisti, ki poskr-
bi zase, je odgovoren do svojega okolja, družine in otrok. Pravi moški obišče 
zdravnika, če opazi kakršnokoli spremembo na telesu in živi zdravo življenje, da 
bi zmanjšal možnost rakavih bolezni. 

Z akcijo so javnost seznanjali v različnih medijih: v tiskanih oglasih, na velikih 
plakatih po vsej Sloveniji, na spletnih portalih, na radiu in televiziji. Posebej za 
ta namen je začela delovati spletna stran www.izogniseraku.si in Facebook-stran 
Pravi moški. 
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Ambasadorji

Akcijo Pravi moški so javno pod-
prli ambasadorji, z lastno izkuš- 
njo raka: glasbenik Aleksander 
Mežek, radijski voditelj Janez 
Dolinar, igralka Ana Dolinar 
Horvat in prostovoljca pri Dru-
štvu onkoloških bolnikov Slove-
nije Gregor Pirc in Marjan Doler. 
Prepoznali so velik pomen akcije, 
svojo izkušnjo so bili pripravljeni 
deliti z drugimi. 

Podporniki 

  Nasmejani ambasadorji akcije 
Pravi moški: Marjan Doler (z desne), 
Aleksander Mežek, Janez Dolinar in 
Gregor Pirc ter sekretar društva  
Blaž Bajec

  Akcija je potekala 
na velikih plakatih, 
svetlobnih napisih in  
z oglasi v medijih.

  Ljubljana, 1. februar 2016.  
Na novinarski konferenci so 
sodelovali Maja Primic Žakelj  
(z leve) in Branko Zakotnik, OI, 
Mojca Gobec, MZ RS, Marija Vegelj 
Pirc, DOBSLO, Petra Ravnik, Studio 
Marketing, in voditeljica Doroteja 
Nadrah. 
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Akcijo je omogočilo 9 podpornikov: glavni podpornik Merkur Zavarovalnica 
in drugi – Amgen, Astellas, AstraZeneca, Janssen, MSD, Roche, Sanofi, Vza-
jemna. Pri izvedbi akcije so prijazno priskočili na pomoč medijski partnerji: 
Europlakat, Hitradio Center, PRO Plus in časopis Delo; projekt je podprla tudi 
Zdravniška zbornica Slovenije.1

»Pravi moški« ostaja v akciji 

Vseskozi so vzdrževali in posodab-
ljali spletne strani »izogniseraku.si«, 
upravljali s FB-stranjo »Pravi moški« 
in sodelovali z mediji. Bili so prisotni 
na 1. Mednarodnem sejmu sodobne 
medicine MEDICAL v Gornji Radgo-
ni, 14.–16. 4. 2016, na 3. FESTIVALU 
ZDRAVJA v Ljubljani, 5. 6. 2016, na 
dobrodelnem druženju DGR Ljublja-
na 2016, 25. 9. 2016, na 21. Ljubljans- 
kem maratonu, 29.–30. 10. 2016, in 
na 47. sejmu NARAVA – ZDRAVJE, 
24.–27. 11. 2016.2

DGR	(Distinguished	Gentleman‘s	Ride)	—	Dobrodelno	druženje	gospodov	in	klasičnih	motociklov	
je	dobrodelno	druženje,	ki	se	odvija	na	 isti	dan	po	vsem	svetu	 in	 je	namenjeno	opozarjanju	na	
moško	bolezen	rak	prostate	in	zbiranju	sredstev	za	raziskave	tega	raka.	DGR	Ljubljana	se	je	znova	
povezal	z	društvom,	ki	se	je	predstavilo	s	Pravim	moškim	in	stojnico	v	središču	Ljubljane	pred	ka-
varno	Plato,	kjer	je	bilo	njihovo	zbirališče.

  Gornja Radgona, 14.—16. april 2016. 
Ozaveščali so o raku in promovirali zdrav življenjski 
slog. 

Festival zdravja je obiskal odlični smučarski  
skakalec Robert Kranjec, prostovoljka  

Jožica Mestnik mu je izročila promocijsko gradivo  
za Pravega moškega.  
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PRAVI MOŠKI 2017 — Zakorakaj k zdravju

Z željo da bi dosegli čim več dolgoročnih pozitivnih učinkov, so z akcijo nada-
ljevali in za naslednja 3 leta na razpisu Ministrstva za zdravje RS prejeli tudi 
javna sredstva. S sloganom ZAKORAKAJ K ZDRAVJU so poudarjali pomen 
preventive in promovirali zdrav življenjski slog, ki vključuje redno telesno de-
javnost. Spletno stran www.izogniseraku.si so nadgradili z aplikacijo, ki šteje 
korake in predstavlja nove poti. Sodelovanju sta se pridružila še Fakulteta za 
šport Univerze Ljubljana in Nacionalni inštitut za javno zdravje, kot tudi veliko 
partnerskih organizacij in skupin civilne družbe – Planinska zveza Slovenije, 
Zveza gorskih vodnikov Slovenije, Gasilska zveza Slovenije, Distinguished Gen-
tlemans Ride, Slovenske železnice, Sindikat policistov, Društvo študentov me-
dicine Maribor, Društvo študentov mikrobiologije Slovenije in Slovenska zveza 
za tobačno kontrolo in javno zdravje –, ki so prek svojih informacijskih kanalov 
in strokovnih srečanj delili sporočila akcije in pomagali pri ozaveščanju o raku, 
o preventivi in o zdravem načinu življenja.3

Medijska akcija je intenzivno potekala v mesecu oktobru in deloma novembru 
2017 s pomočjo oglasov na velikih plakatnih mestih po vsej Sloveniji, prek radij-
skih in tiskanih oglasov, na spletnih portalih in družbenih omrežjih, z namenom 
da bi hoja postala vsakodnevni ritual – ne samo moških, ampak celotne sloven-
ske populacije. 

  Ob 11. uri so se gospodje začeli zbirati; mimoidoči so občudovali njihove 
»lepotce«. 

  Tekači so preplavili Ljubljano, med njim tudi 
»Pravi moški«.
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Hoja je najbolj naravna oblika gibanja za človeka, saj se lahko na spre-
hod odpravimo kadarkoli in kjerkoli; za to ne potrebujemo posebnega 
treninga, finančnih sredstev ali priprav. Potrebna je zgolj dobra volja in 
seveda, če je le mogoče, tudi dobra družba. S hojo bomo vsekakor po-
segli v področje tako vadbe kot tudi preprečevanja nedejavnosti. Hoja 
je prav gotovo odlična izbira tudi za onkološke bolnike. V sami akciji si 
želimo, da odrasli dosežejo med 7000 in 10.000 korakov/dnevno, s 
hitrostjo hoje 100 korakov/minuto.4

  »Zakorakaj 
k zdravju!« in na 
Ljubljanski grad.

Po vsej Sloveniji  
so z velikih plakatnih 

mest »Pravi moški« 
nagovarjali  

k skrbi za lastno  
zdravje.  
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PRAVI MOŠKI 2018 — Z zdravjem začnem na krožniku

Vseslovenska akcija PRAVI MOŠKI SKRBI ZASE je v tretjem letu nadaljevala z 
utečenim sodelovanjem; predstavljala se je v medijih in na različnih dogodkih 
skozi vse leto. Posebej so izpostavili zdravo prehrano s sloganom Z ZDRAVJEM 
ZAČNEM NA KROŽNIKU. Več o tem so zapisali na www.izogniseraku.si in v 
sodelovanju z Nacionalnim inštitutom za javno zdravje izdali letak 10 KORA-
KOV DO ZDRAVE PREHRANE. V njem lahko z odgovori na 10 zastavljenih 
vprašanj vsakdo sam preveri, kakšen je njegov način prehranjevanja in si nato z 
usmeritvami, ki so dodane vsakemu vprašanju, pomaga k bolj zdravemu načinu 
življenja.5 

Pripravili so dve novinarski konferenci v Ljubljani. 

Prva se je odvijala 7. aprila, na Svetovni dan zdravja, po njej so se društveni 
pohodniki skupaj s pripadniki Slovenske policije in člani Sindikata policistov 
Slovenije povzpeli na Šmarno goro, kjer so se predstavili s stojnico.6

Druga novinarska konferenca je bila na Onkološkem inštitutu, 4. oktobra 2018; 
na njej so sodelujoči – Ana Žličar, predsednica Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije, Mojca Gobec, generalna direktorica Direktorata za javno zdravje na 
Ministrstvu za zdravje RS, dr. Matej Gregorič z Nacionalnega inštituta za javno 
zdravje, asist. mag. Janka Čarman z Onkološkega inštituta Ljubljana in dr. Nada 
Rotovnik Kozjek, strokovnjakinja za klinično in športno prehrano z Onkološke-
ga inštituta Ljubljana, – poudarili, da bi se samo z ustreznejšo prehrano lahko 
izognili tudi do 30 % bolezni raka. Podatki zadnje raziskave Z zdravjem povezan 
vedenjski slog prebivalcev Slovenije (NIJZ, 2016) so pokazali, da se moški v pri-
merjavi z ženskami manj zdravo prehranjujejo in veljajo za posebej ogroženo 
skupino.7

Kaj so povedali nekateri sodelujoči partnerji 6

Žiga Planinc, Slovenska Policija: 

Policija je že pred leti pričela s sistematičnim ozaveščanjem o raku in preventivi, zato je 
bila na tem področju logična posledica sodelovanje in povezovanje z Društvom onkoloških 
bolnikov Slovenije.

Adil Huselja, Sindikat policistov Slovenije: 

Povabilo k sodelovanju smo z veseljem sprejeli tudi kot potrditev našega prizadevanja pri 
varovanju zdravja naših zaposlenih. V društvu smo spoznali čudovite ljudi, ki svoje delo 
opravljajo s srcem in pogumno delijo svoje osebne izkušnje. Še naprej si bomo prizadevali 
za promocijo zdravega načina življenja med zaposlenimi, če pa bo kateri zbolel, vemo, da v 
stiski ne bo ostal sam, saj bo lahko poiskal podporo pri društvu.
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Janko Cerkvenik, predsednik Gasilske zveze Slovenije: 

V Društvu onkoloških bolnikov Slovenije smo našli odlične sogovornike, ki s svojim delo-
vanjem, programi in z izkušnjami pomagajo članom GZS pri prepoznavi tveganj v zvezi z 
rakom in pri nudenju podpore članom, ko zbolijo.

Pia Zabavnik Piano, Društvo študentov medicine Maribor: 

Udeleženci delavnice v okviru projekta Dotik življenja smo se s pomočjo Marjana Dolerja, 
prostovoljca Društva in ambasadorja akcije Pravi moški, vživeli v razmišljanje in doživljanje 
bolnika, ki se sooča z rakom, kar ni pogosta praksa znotraj študija medicine. Takšno znanje 
in izkušnje nam bodo v življenju prišle prav, ne le kot prostovoljcem in bodočim zdravnikom, 
temveč tudi kot ljudem. 

  Ljubljana, Tacen, 7. april 2018.  
Zbrani pohodniki za vzpon na Šmarno goro, 
med njimi predsednica društva Ana Žličar in  
dr. Vedran Hadžič, ki je na novinarski 
konferenci predstavil strokovne smernice  
v zvezi s hojo.

Trbovlje, 11. maj 2018.  
Pravi moški na 7. Zasavskem humanitarnem 

teku skupaj s skupino za samopomoč  
Trbovlje  
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PRAVI MOŠKI 2019 — Prisluhni telesu, poskrbi zase

Pravi moški je bil tudi tokrat aktiven po vsej Sloveniji. Vsebinsko je akcija nadalje-
vala z ozaveščanjem o raku pri moških, zdravem življenjskem slogu in še posebej 
spodbujala s sloganom PRISLUHNI TELESU, POSKRBI ZASE, da bi bili pozorni 
na vsakršno telesno spremembo in ob zaznavi le-te nemudoma obiskali zdravnika. 

Vseslovenski projekt ozaveščanja Pravi moški, katerega nosilec je Društvo onkoloških bolnikov Slovenije v sodelovanju z 
Onkološkim inštitutom Ljubljana, Fakulteto za šport UL, Ministrstvom za zdravje RS in Nacionalnim inštitutom za javno zdravje RS, 
se je začel leta 2016 s ciljem, da bi v Sloveniji čim manj moških zbolelo za rakom in da bi čim več zbolelih premagalo bolezen.

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije

2016

Pravi moški skrbi zase
Ozaveščanje o moških rakih: pozornost na telesne 
spremembe, odzivanje na presejalne teste in zdrav način 
življenja. Spletna stran, letak, odmevna kampanja v medijih,
kjer smo iskali Pravega moškega.

2017

Zakorakaj k zdravju
Spodbujanje k aktivnemu življenjskemu slogu, redni telesni 
dejavnosti – predvsem hoji. Odkrivali smo skrite kotičke 
Slovenije ter vabili k objavljanju prehojenih poti in števila 
korakov. Organizirali številne pohode s ciljnimi skupinami 
moških (gasilci, policisti, vojaki …).

2018

Z zdravjem začnem
na krožniku 
Ozaveščanje o zdravi in uravnoteženi prehrani, izdelan letak 
in spletna stran z vprašalnikom in smernicami 10 korakov do 
zdrave prehrane, številna predavanja prostovoljcev na terenu 
in promocije na festivalih.

  Slogan 1. Nacionalne konference Ministrstva za 
zdravje RS

Pričeli so s predstavitvijo akcije PRAVI MOŠKI 2016–2019 na 1. Nacionalni konfe-
renci Ministrstva za zdravje, na kateri so se predstavile tudi druge nevladne organi-
zacije s številnimi dobrimi praksami. Nato so sporočila Pravega moškega predstavili 
na številnih dogodkih, kot npr. na prireditvi Medgeneracijsko sodelovanje na Go-
spodarskem razstavišču v Ljubljani, dnevih odprtih vrat v vojašnicah v Kranju in 
Cerkljah ob Krki, Festivalu prostovoljstva v Ljubljani in v Murski Soboti na srečanju 
Kako živeti z rakom. 8

12. 9. 2019 je Društvo onkoloških bolnikov Slovenije pripravilo novinarsko kon-
ferenco na Onkološkem inštitutu.9 Podpredsednica društva Breda Brezovar Goljar 
se je ob poročilu zahvalila podpornikom, partnerskim organizacijam in medijem. 
Zlata Štiblar Kisić, generalna direktorica OI, je izpostavila, da so društva njihov 
nepogrešljiv partner pri ozaveščanju o raku. Onkolog prof. dr. Primož Strojan je 
spregovoril o simptomatiki moških rakov in kako prisluhniti svojemu telesu. Po-
udarjeno je bilo, da v Slo-
veniji prepozno odkrijemo 
raka pri moških, kar zmanj-
ša možnosti za uspešno 
zdravljenje. Moški še ved-
no manj skrbijo za zdravje 
kot ženske, preveč pijejo 
in kadijo, težko se odpove-
do dobri hrani, se premalo 
gibajo oz. pretiravajo s tek-

Ljubljana, 9. april 2019.  
1. Nacionalna konferenca  

»Zdrava povezava — Združujemo 
moči za zdravje ljudi«. Društvo 

predstavlja projekt Pravi moški.  
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movalnostjo pri športu, se slabo odzivajo na presejalne teste in kljub simptomom 
odlašajo z obiskom zdravnika. Na vprašanje, kako jim lahko pri tem pomagamo, je 
skušal odgovoriti psiholog prof. dr. Peter Umek: 

Moramo preseči svoj ego in se pravočasno zglasiti pri zdravniku. Zato 
ne bomo nič manj moški. Akcija Pravi moški razbija mite o ‘pravem 
moškem’ in promovira zdrave navade. 

Svoje izkušnje je delil Marjan Doler, ambasador akcije in prostovoljec: 

Z velikim navdušenjem sodelujem pri projektu Pravi moški, predvsem 
zato, ker je ključnega pomena zavedanje, da lahko razvoj bolezni pre-
prečimo z ozaveščanjem, zdravim načinom življenja in rednimi preven-
tivnimi pregledi. Žal se tega prej nisem zavedal, sedaj pa živim bolj 
kakovostno kot pred boleznijo. Moškim polagam na srce, naj skrbijo za 
svoje zdravje, da nas bo čim več dobilo to bitko. 

Predstavili so tudi novo zgibanko Prisluhni telesu! Poskrbi zase! (PRAVI-MOSKI-
-ZLOZENKA.pdf (izogniseraku.si)) za spoznavanje simptomov in dejavnikov tve-
ganja za najpogostejše vrste raka pri moških. 

Ljubljana,  
21. september 2019. 

Na novinarski 
konferenci so akcijo 

Pravi moški predstavili: 
prof. dr. Primož 

Strojan (z leve), Breda 
Brezovar Goljar, Marjan 

Doler in prof. dr. Peter 
Umek.  

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	2016;	30	(1):	58—60.	
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[4]	 Vegelj	Pirc	M,	But	Hadžič	J,	Hadžič	V,	Bolcar	Repovš	T:	Redna	telesna	vadba	—	pomemben	dejavnik	pri	
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V tem poglavju smo zbrali nekaj dogodkov za dopolnitev kro-
noloških opisov poti razvoja psihoonkologije in Društva 
onkoloških bolnikov Slovenije. Kot zanimive in pomembne 

smo izpostavili dogodke z naslednjimi naslovi: 

10. Mednarodna konferenca Pot k okrevanju, Ljubljana, 1998, Pra-
znovanje 15. obletnice delovanja Poti k okrevanju in Oddelka za psi-
hoonkologijo, Dobrna, 1999, Sodelovanje v mednarodnih knjižnih 
projektih, 2006, Vrh EU-ZDA v Sloveniji, 2008, Podelitev UICC-na-
grade Sloveniji, Ženeva, 2008, Zagon Evropskega partnerstva za boj 
proti raku, Bruselj, 2009, in Praznovanje 30. obletnice programa Pot 
k okrevanju, Ljubljana, 2014. 

V drugem delu Priznanja in nagrade smo opisali osem dogodkov ob 
prejemu mednarodnih in domačih priznanj, to so: 

The Reach to Recovery International Medal, 1994, Naj prostovolj-
ski projekt 2004, Priznanje ACS, 2006, Nagrada NETKO 2006, Naj 
prostovoljski projekt 2011, Nagrada EMErald 2012, Kipec dobrote, 
2013, in Medalja za hrabrost, 2014.

Poglavje smo zaključili s tabelaričnim zapisom pomembnih zgodo-
vinskih mejnikov psihoonkologije in Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije. 
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10 . MEDNARODNA  
KONFERENCA POT K OKREVANJU 
»Looking Back — Moving Forward«

10th REACH TO RECOVERY  
INTERNATIONAL CONFERENCE 

Ljubljana, 13 .—16 . maj 1998

Potrditev slovenske kandidature za izvedbo konference 

Ob 10. obletnici programa Pot k okrevanju so v društvu, opogumljeni z uspehi, 
z veseljem sprejeli povabilo mednarodnega komiteja Reach to Recovery (RRI), 
da bi eno od dvoletnih konferenc pripravili v Sloveniji. Z vso odgovornostjo so 
se v sodelovanju s Kongresnim centrom Cankarjevega doma lotili načrtovanja 
in pripravili pisno dokumentacijo za kandidaturo. 

Na	9.	Mednarodni	konferenci	v	Stockholmu,	29.	5.—2.	6.	1996,	je	medna-
rodni	odbor	RRI	potrdil	slovensko	kandidaturo	 in	razglasil,	da	bo	naslednja	
konferenca	leta	1998	v	Ljubljani.1	

Ob tem je Marija Vegelj Pirc nagovorila občinstvo, se odboru RRI zahvalila za 
zaupanje in v imenu lokalnega organizacijskega odbora zagotovila, da se bodo 

z vso odgovornostjo potrudili za 
karseda uspešno izvedbo konferen-
ce. Predstavila je razvoj programa 
v Sloveniji in se še posebej zahva-
lila za vso podporo prvi predsed- 
nici RRI Francine Timothy, ki zaradi 
bolezni žal ni bila prisotna. Udele-
žencem, ki so jim tudi prek video po-
snetka prikazali lepote naše dežele, je 
izrekla prisrčno dobrodošlico: »Wel-
come to Slovenia!«

  Stockholm, 9. Mednarodna konferenca RRI,  
29. maj—2. junij 1996.  
Marija Vegelj Pirc (na sliki pred posterjem) in  
Vida Zabric sta predstavili program Pot k okrevanju 
v Sloveniji.

DOGODKI
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Priprave in načrtovanje programa 
konference

Priprave so potekale v tesnem sode-
lovanju z mednarodnim odborom, ki 
se je mudil na 1. sestanku v Ljublja-
ni od 9. do 11. 1. 1997. Ob navduše-
nju nad lepotami Slovenije in ugod- 
nimi pogoji za izvedbo konference 
so dali lokalnemu odboru možnost, 
da predlagajo več slovenskih avtor-
jev v sodelovanju z Onkološkim in-
štitutom in nadaljujejo z uresničeva-
njem sprejete zasnove. Za grafično 
podobo je pro bono poskrbel prof. Tomaž Kržišnik s svojimi študenti z oddelka 
za oblikovanje vizualnih komunikacij Akademije za likovno umetnost Univerze 
v Ljubljani; izbrano je bilo delo Špele Trobec. Pogumno so se lotili pridobivanja 
finančnih sredstev in bili uspešni pri številnih donatorjih in sponzorjih. 

2 . sestanek organizacijskega odbora, Ljubljana, 13 .—15 . oktober 1997

Znova so se zbrali predstavniki lokalnega in mednarodnega odbora, da so v 
podrobnosti preverili kongresne zmožnosti Cankarjevega doma, kot tudi stro-
kovni in družabni program konference. Predstavniki odbora RRI (Elisabeth 
McCrum, Graeme Brien, Jeff Dunn, Isabel Mortara) so bili zadovoljni, ko sta 
jim Vida Zabric in Marija Vegelj Pirc poročali, da so s finančno pomočjo Mi-
nistrstva za znanost in tehnologijo izdali 1000 plakatov o konferenci in 4500 
izvodov knjižic, ki vsebujejo vsa obvestila o poteku in programu konference, 
kot tudi prijavo za udeležbo in sodelovanje udeležencev s posterji. Obvestila so 
bila poslana na več kot 2000 naslovov različnih organizacij in posameznikov po 
vsem svetu.2 Celostranski oglas je bil tudi v RRI-glasilu SHARE (13. maj 1997). 
Vse predavatelje in avtorje posterjev so zaprosili za predhodne povzetke, da bi 
bil zbornik udeležencem na voljo že ob prihodu. 

  Ljubljana, 9.—11. januar 1997. Prvi delovni obisk članov mednarodnega 
odbora RRI. Uspešno srečanje so zaključili z večerjo v eni najstarejših gostiln 
»Šestica« (od 1776): Elizabeth McCrum (z leve), Graeme Brien, Marija Vegelj Pirc,  
Vida Zabric, Jeff Dunn, Isabel Mortara. 

Mednarodni odbor: Ms. Elisabeth Brien (UK), predsednica, Mrs. Tensia Alvirez (USA), Mr. 
Graeme Brien (Australia), Mr. Jeff Dunn (Australia), Dr. Liisa Elovanio (Finland), Dr. Robert 
McKenna (USA), Mrs. Isabel Mortara (UICC), Mrs. Jackie Wassermann (Canada), Mrs. 
Vida Zabric (Slovenija).

Lokalni odbor:	Mrs. Marija Vegelj Pirc, MD, predsednica, Ms. Teja Alič, Mrs. Tanja Čufer, 
MD, PhD, Mrs. Silva Kristančič, Mrs. Maša Martinčič, Mrs. Firdeusa Purić, Mrs. Vida Zab-
ric. 
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10 . MEDNARODNA KONFERENCA POT K OKREVANJU
Ljubljana, Cankarjev dom, 13 .—16 . maj 1998

10. Mednarodna konferenca Pot k okrevanju se je odvijala pod geslom »Looking 
Back – Moving Forward«, s čimer je bil poudarjen pomen preteklega dela za 
prihodnost. Udeležilo se je je okrog 230 prostovoljk in njihovih mentorjev iz 42 
držav. V prijetnem vzdušju medsebojne povezanosti in gostoljubnosti gostite-
ljev so skrbno sledili zanimivim predavanjem, okroglim mizam in sodelovali na 
različnih delavnicah; mnogi so predstavili svoje delo s posterji. 

Otvoritvena slovesnost z bogatim kulturnim in družabnim programom je 
bila nadvse lep uvod v delo konference. Zbrane sta nagovorili predsednici or-
ganizacijskih odborov Elisabeth Brien in Marija Vegelj Pirc. Častna pokrovite-
ljica Štefka Kučan, soproga predsednika Republike Slovenije, je vsem zaželela 
uspešno delo in pohvalila skupna prizadevanja žensk z vsega sveta. Pozdravne 
besede so izrekli tudi vsi člani častnega odbora konference: minister za zdravje 
Marjan Jereb, ljubljanska županja Viktorija Potočnik, direktor Onkološkega in-
štituta Zvonimir Rudolf, predsednica Slovenske filantropije Anica Kos Mikuš in 
predsednik Fundacije dr. J. Chollewa Slavko Fatur. 

V strokovnem programu se je zvrstilo 18 predavateljev (med njimi 6 slo-
venskih) z odličnimi predavanji, ki so vsakok-
rat izzvala živahno razpravo in vrsto dodatnih 
vprašanj. Slovenske udeleženke so se še po-
sebej razveselile ameriške psihologinje Ronni 
Kaye, saj so njeno knjigo v slovenskem pre-
vodu Dober dan, življenje! lahko brale že leta 
1994. Priznani irski avtor in predavatelj Chisty 
Kenneally je s slikovitim predavanjem o komu-
nikaciji znova navdušil občinstvo in se potrudil 
tudi v slovenščini povedati: »Rad vas imam.« 

Predstavitev	programov	Pot	k	okrevanju	s	
posterji	iz	različnih	dežel	je	pokazala,	kako	
raznolika	so	lahko	pota	do	istega	cilja.	Ob	
spoznavanju	drugih	poti	lahko	pospešimo	
in	izboljšujemo	tudi	svoje.	

  Brošura s programom konference in z navodili za 
udeležence. Celostno grafično podobo konference je oblikoval 
prof. Tomaž Kržišnik s svojimi študenti.



337    

Ob zaključku konference je bila slovesna podelitev priznanj. Tako kot na 
vsaki konferenci je tudi tokrat mednarodni odbor RRI podelil dve priznanji. 
Medaljo za zdravstvene delavce »Medal Reach to Recovery« je prejela poljska 

  V soorganizaciji Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije in Onkološkega inštituta je potekala 
10. Mednarodna konfenrenca Pot k okrevanju 
v Cankarjevem domu v Ljubljani pod geslom 
»Looking Back — Moving Forward«, s čimer je bil 
poudarjen pomen preteklega dela za prihodnost. 

Med 230 udeleženci iz 42 držav jih je bilo 
največ iz Slovenije, ki so se ob zaključku 

konference zbrali na odru Linhartove dvorane 
za spominsko fotografiranje.    

  Predsednica Elizabeth McCrum Brien in 
Graeme Brien sta v imenu mednarodnega odbora 
RRI podelila priznanji »Reach to Recovery« 
zdravnici iz Poljske in prostovoljki iz Belgije.
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zdravnica Kriystyna Mika, nagrado za prostovoljke »Terese 
Lasser Award« pa Francoise van Schuylenbergh iz Belgije.

Tudi lokalnemu odboru so izrekli vso pohvalo za odlično 
izvedbo konference z izročitvijo zahvalne listine Onkološ-
kemu inštitutu in Mariji Vegelj Pirc. 

  Častna pokroviteljica Štefka Kučan je na 
otvoritveni slovesnosti zaželela vsem uspešno 
delo in pohvalila prostovoljno delo ter skupna 
prizadevanja žensk z vsega sveta. 

  Ob zaključku drugega dne so se udeleženci po koncertu v stolnici družili na 
sprejemu v Mestni hiši. Na sliki: ljubljanski podžupan Anton Colarič,  
Maks Strmčnik, Irena Baar, Marija Vegelj Pirc.

  Zahvalno listino za uspešno organizacijo in izvedbo 10. Konference RRI sta 
prejela Marija Vegelj Pirc, predsednica lokalnega odbora, in Onkološki inštitut 
Ljubljana — Zvonimir Rudolf, direktor.

Po zadnjem predavanju in napovedi naslednje 
konference so udeleženke/udeleženci s stoječimi 

ovacijami nagradili vse sodelujoče in delili 
navdušenje nad organizacijo, ki jih povezuje. 

Prešerno veselje se je nadaljevalo z gala večerjo  
v hotelu Slon.    



339    

Hvala, Pot k okrevanju 

Zelo sem hvaležna, da sem se lahko udeležila tega velikega srečanja, na katerem smo o 
raku dojk poslušale tako ženske, operirane na dojki, kot strokovnjaki z različnih področij. 
Vedno polna dvorana je dokaz, da so bila predavanja za vse zanimiva, naša srečanja z ljud-
mi z vsega sveta pa prijateljska, topla in predvsem koristna. Ne bom pozabila orgelskega 
koncerta in petja v stolni cerkvi, gostoljubnega sprejema v Mestni hiši in pohoda na Šmar-
no goro, kamor se nas je napotilo devet, po naključju zbranih žensk, med katerimi sta bili 
tudi Nadja in Vera iz Slovaške. Vesela, s petjem in plesom izpolnjena poslovilna večerja v 
restavraciji Hotela Slon, pa je bila za vse nepozabno doživetje. 

Največje pozornosti in obravnave so si na konferenci prislužile prostovoljke — temeljni ka-
men organizirane samopomoči Pot k okrevanju. Vsi predavatelji so si bili edini, da bo pro-
stovoljka vedno potrebna in na začetku poti okrevanja najmočnejša opora v upanju na 
ozdravitev. Konferenca je potrdila, da je njihovo delo neprecenljive vrednosti in da ima delo 
v skupinah za samopomoč daljnosežen pomen. Poudarjali so nujnost izobraževanja, zna-
nje in posebne lastnosti prostovoljk. Na tem in na pospešenem razvoju raziskovanja raka 
ter zdravljenja vseh njegovih oblik pa sloni upanje vseh obolelih za rakom. Zelo pomembno 
je tudi preventivno delo, da bodo ženske vedele več o raku dojk in o njem prebirale literatu-
ro brez bojazni. Tudi tu ima strah prevelike oči. 

Nataša	Kogovšek,	povzetek	pričevanja	v	Oknu3	

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	1996;	10	(01):	45—46.	
[2]	 Glasilo	Okno	1997;	11	(02):	47.	
[3]	 Glasilo	Okno	1998;	12	(01):	54—57.	

  Za vse udeležence je bil nepozaben 
orgelski koncert v ljubljanski stolnici,  
ki sta ga izvedla umetnika Irena Baar, sopran, 
in Maks Strmčnik, orgle.
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PRAZNOVANJE 15 . OBLETNICE PROGRAMA  
POT K OKREVANJU IN ODDELKA ZA PSIHOONKOLOGIJO  
1984—1999 
Skupno praznovanje 15. obletnice delovanja Oddelka za psihoonkologi-
jo in društvenega programa organizirane samopomoči Pot k okrevanju so 
obeležili s 3-dnevnim seminarjem o raku dojk za prostovoljke in mentorje/
strokovne vodje z naslovom »Živimo drug za drugega«. Ob tej priložnosti so 
izdali zbornik z zgodovinskim pregledom obeh dejavnosti in vsemi strokov-
nimi predavanji ter o tem obširno poročali tudi v Oknu.

»ŽIVIMO DRUG ZA DRUGEGA« 
Toplice Dobrna, 18 .—20 . november 1999

Seminar o raku dojke Živimo drug za drugega v organizaciji Društva onkoloških 
bolnikov Slovenije in Onkološkega inštituta, ki se je odvijal v prijetnem okolju 
Toplic Dobrna, je bil v prvi vrsti namenjen izobraževanju izvajalcev programa 
Pot k okrevanju. 

Prvi dan so utrjevali medicinsko znanje o raku dojk: Slikovna diagnostika 
raka dojk (B. Jančar), Kirurško zdravljenje in rekonstrukcija dojke (D. Eržen), 
Zdravljenje z obsevanjem (E. Majdič), Sistemsko zdravljenje (O. Cerar), Rak 
dojke in nadomestno hormonsko zdravljenje (M. Uršič Vrščaj), Rehabilitacjski 
program za bolnice po operaciji dojke v Toplicah Dobrna (K. Lipovec), Kinezi-
oterapija in obravnava limfedema (I. Šuler). 

Drugi in tretji dan so namenili psihološkim temam in programu Pot k 
okrevanju: Psihoonkologija (M. Vegelj Pirc), Duševnost bolnic (V. Radonjič 
Miholič), Stresu se ne moremo izogniti – obvladajmo ga (M. Strojin), Logote-
rapija in smisel življenja (Z. Zalokar Divjak), Pot k okrevanju (V. Zabric), Prin-

cipi delovanja skupin za samopomoč 
(M. Vegelj Pirc, V. Radonjič Miholič). 
Pomemben del dogajanja je bilo delo 
po skupinah, ko so ocenjevali stanje 
organizirane samopomoči za ženske 
z rakom dojke in iskali smernice za 
naprej ter po skupnih poročilih spre-
jeli zaključke. 

  Zanimiva predavanja so pritegnila pozornost 
udeležencev in spodbujala njihovo proaktivno 
sodelovanje. 
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Udeležba na seminarju ni bila le izpol-
nitev obveze, da se je za prostovoljno 
delo potrebno vseskozi izobraževati, 
ampak predvsem tudi priložnost za 
prijateljsko druženje in praznovanje. 
K slednjemu so še posebej povabi-
li številne goste, predstavnike zdra-
vstvenih ustanov in posameznike, da 
so skupaj proslavili, podelili spomine 
in izrekli besede zahvale. 

Svečana akademija s podelitvijo 
društvenih priznanj vsem prosto-
voljkam/prostovoljcem je bila ob za-
ključku drugega delovnega dne. Bogat kulturni program so oblikovali voditeljica 
Mojca Blažej Cirej, sopranistka Mateja Arnež in pianist Milivoj Šurbek. Sledila 
je gala večerja ob prijetnih zvokih domače glasbe, ki sta jo izvajala Cita Galič, 
citre, in Jože Galič, harmonika. Prijetno srečanje se je prepletalo s petjem in 
plesom udeležencev in se nadaljevalo še dolgo v noč.1 

Ko sem se sredi zasnežene in razkošne zimske prirode v prijetnih pro-
storih Toplic Dobrna vse te dni srečevala z vedrimi obrazi in toplimi srci 
nekoč z rakom zaznamovanih žensk in vseh, ki smo se ob svojem delu 
srečevali z njimi, me je prešinjala misel, da bi se sredi med takimi ljud-
mi marsikateremu bolniku pa tudi zdravniku razblinil strah pred rakom 
in razširil ter poglobil pogled na življenje. (Jadranka Vrh Jermančič)1

Jubilejni zbornik Rak dojke – Živimo drug za drugega2, ki je 
na 149 straneh predstavljal celotno seminarsko gradivo, so ude-
leženci prejeli že ob prihodu, kar je pripomoglo k njihovemu ak-
tivnejšemu sodelovanju. Urednica zbornika Marija Vegelj Pirc je 
v spremni besedi zapisala: 

Z objavo vseh prispevkov v zborniku želimo, da bi pridobljeno 
znanje dobilo trajnejšo vrednost in v pisni obliki služilo kot pri-
ročnik sedanjim in tudi bodočim prostovoljkam ter njihovim 
mentorjem. Hkrati pa bo zbornik lahko predstavljal naše delo 
tudi širši strokovni in laični javnosti. 

Na začetku zbornika sta nas razveselili dve čestitki – z Mini-
strstva za zdravje in Onkološkega inštituta Ljubljana. 

  V okviru svečane akademije z bogatim kulturnim programom je potekala 
podelitev priznanj vsem prostovoljkam in njihovim mentorjem. S svojo 
prisotnostjo so jih nagradili tudi ugledni gostje.
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OKNO — jubilejni utrinki 

O srečanju v Dobrni so obširno pisali v društvenem glasilu Okno. V poročilu1  je 
strokovna vodja skupine za samopomoč Jadranka Vrh Jermančič širši javnosti 
prikazala pomembne vsebinske poudarke seminarja, v rubriki Pogovarjali smo 
se3 pa so spregovorili nekateri udeleženci, ko jim je ob druženju v Dobrni vpra-
šanja zastavljala Bronja Žakelj. Povzeli smo nekaj njihovih misli. 

VIDA ZABRIC,	prostovoljka	koordinatorka,	Ljubljana	

V 15 letih je ženskam po operaciji dojke pomoč nudilo petintrideset 
prostovoljk, ki so obiskale več kot pet tisoč bolnic. Veliko prostovoljk 
deluje še danes, nekaj žensk, ki so bile v tem delu zelo aktivne, pa danes 
na žalost ni več med nami. Kljub temu pa so nam pustile neizbrisne 
spomine, med nami bodo ostale kot svetle lučke – zgledi ljubezni, po-
guma in humanosti. Včasih se zdi, kot da nas nihče ne opazi, vendar 
ni tako, saj nas javnost ceni, kar kažejo tudi priznanja. Ponosna sem 
na naše delo. 15. obletnico delovanja proslavljamo lahko s ponosom in 
zadovoljstvom, saj smo opravile dobro delo. To nam daje veliko ener-
gije in moči za delo, tako da z optimizmom zrem tudi v prihodnost. 

  Vida Zabric sprejema od prostovoljk šopek rož v zahvalo za njeno pionirsko delo. 

  Prijateljstvo povezuje vse prostovoljke, tako kot Katarino Markič (levo) in Emo Slivnjak. 

KATARINA MARKIČ,	prostovoljka,	Nova	Gorica	

Pred 7 leti sem zbolela za rakom dojke. Kmalu sem se odločila, da bi 
rada pomagala ženskam s podobnimi težavami, kot sem jih preživela 
sama. Poleg tega pa me je k temu privedlo tudi dejstvo, da sem bila 
pred boleznijo prosvetna delavka. Ker sem se hitro upokojila, sem po-
grešala delo z ljudmi, kot prostovoljka pa imam z njimi nenehen stik; 
jim pomagam, kar pa je prav gotovo prijeten občutek. Tako koristim še 
komu drugemu, ne le svoji družini. V šempetrski bolnišnici se zdravijo 
ženske z različnih koncev in precejšnjo razliko je opaziti med tistimi, 
ki prihajajo z Obale, in tistimi iz Postojne ter iz Bovca. Tako lahko re-
čem, da so ženske iz hribovitih predelov načeloma bolj zaprte in svoje 
težave težje zaupajo drugim. 

IVAN KODELJA,	univ.	dipl.	psih.,	strokovni	vodja	skupine	za	samopomoč	Nova	Go-
rica	

Skupini sem se pridružil že na začetku na pobudo tamkajšnjega ginekologa in to 
mesto je bila tudi moja vstopnica za delo v zdravstvu. Naša skupina šteje okrog 
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100 članov, na srečanja pa jih pride od 30 do 40. Ob tej bolezni se 
namreč pojavi tudi zelo veliko problemov v družini. No, s tega vidika 
pa je moški lik v vlogi mentorja pozitivna figura. V stiskah, vezanih na 
nasprotni spol, se ženska z mano lažje pogovori, saj ji lahko ponudim 
zorni kot iz moške perspektive. Vendar ni vedno bistvo v tem, da se 
ženske odprejo; važno je, da delajo na sebi in da v skupini ob zrcalje-
nju svojih problemov v drugih razrešujejo svoje stiske na neverbalen 
način.

Psiholog Ivan Kodelja je z goriškimi prostovoljkami že od vsega začetka.     

Nada Rojs se ponovno dejavno vključuje v prostovoljno delo.      

NADA ROJS,	kandidatka	za	prostovoljko,	članica	skupine	za	samopomoč	Maribor	

V Mariboru sem bila prva predsednica Sekcije oz. (po novem) prosto-
voljka koordinatorka skupine za samopomoč. Ob moji operaciji leta 
1988 v Mariboru še nismo imele skupine za samopomoč, konec istega 
leta pa sem od dr. Jožice Gamse prejela vabilo na prvo srečanje, ki 
sem se ga zelo razveselila. Skupina je kmalu zaživela in srečevale smo 
se vsak mesec. Želela sem biti karseda aktivna. Skupino sem vodila 
prvih 5 let. Sedaj bi rada postala prostovoljka za delo v bolnišnici in 
pomagala ženskam, ki se spopadajo s podobnimi problemi, kot so ob 
moji bolezni težili tudi mene. 

JANEZ GORJANC,	dr.	med.,	kirurg,	SB	Slovenj	Gradec	

Mnogo je novih spoznanj o raku dojke, veliko 
dodatnih zdravljenj, zato lahko rečem, da z 
velikim upanjem zremo v prihodnost. Do usta-
novitve tovrstnih skupin sem ves čas čutil neko 
praznino med časom, ko žensko operiramo, in 
nadaljnjim zdravljenjem. Bolnica se znajde za-
suta s številnimi problemi, tako materialnimi, 
socialnimi, predvsem pa s čustvenimi. Delo 
prostovoljk neposredno po operaciji in potem 
srečanja v skupini to praznino sedaj v celoti 
zapolnjujejo. Menim, da v primeru, če bomo 
ljudem posvetili svoj čas in če imamo ob volji, 
znanju in izkušnjah dovolj prostora še za ljube-
zen, potem smo izpolnili vse. 

  Zdravnik Janez Gorjanc v prešernem 
razpoloženju s članicami slovenjgraške 
skupine za samopomoč. 
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MAJDA ŠMID, višja	med.	sestra,	prostovoljka,	Ljubljana	

Morda je glede na moja leta (30) res nekoliko nenavadno, da sem ime-
la pred dvema letoma in pol radikalno operacijo dojke. Bolezen v meni 
ni izzvala dramatičnih reakcij in tudi hujših posledic ni pustila. Za 
rekonstrukcijo se nisem odločila, sem srečna, da sem taka, kot sem. 
Sedaj nosim protezo, ki mi popolnoma odgovarja. Z možem sva se 
veliko pogovarjala tako med sabo, kot tudi s prijatelji in znanci; na ta 
način sem takoj izplavila iz sebe vse strahove in razpršila vse dvome. 
Za prostovoljko sem se odločila, ker menim, da s svojim pozitivnim 
pristopom do življenja lahko koristim marsikateri bolnici. V dajanju 
pomoči drugim pa sem našla tudi del svojega poslanstva. Samostojno 
delam že nekaj mesecev. 

Viri

[1]	 Glasilo	Okno	1999;	13	(02):	53—55.	
[2]	 Rak	dojke:	živimo	drug	za	drugega:	zbornik	predavanj,	Toplice	Dobrna,	18.—20.	november	1999	/

organizatorja	Onkološki	inštitut	Ljubljana,	Oddelek	za	psihoonkologijo	/	glavna	in	odgovorna	urednica	
Marija	Vegelj	Pirc/.	Ljubljana:	Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije,	1999.

[3]	 Glasilo	Okno	1999;	13	(02):	4—12.	

  Dobrna, 20. november 1999.  
Ob zaključku seminarja »Živimo drug za drugega« in slovesu iz zasnežene Dobrne so bili vsi zadovoljni in veselo 
razpoloženi. 

  Za Majdo Šmit je prostovoljno delo osrečujoče. 
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SODELOVANJE V MEDNARODNIH KNJIŽNIH  
PROJEKTIH 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije se je vedno z veseljem odzivalo na med-
narodna povabila za sodelovanje, tokrat še posebej zavzeto, saj je šlo za pripravo 
dveh knjig: za bolnike/ce s kostnimi metastazami in ženske z rakom dojk. Obe 
knjigi so pripravljali v Londonu ob finančni podpori farmacevtske družbe Ro-
che. Težišče je bilo na pričevanjih bolnic in bolnikov, ki so prihajali iz različnih 
delov sveta. 

Ostati v gibanju: Živeti s kostnimi metastazami 
Motion: an insight into metastatic bone disease 

V strokovnem delu knjige Ostati v gibanju so kratke informa-
cije o raku na splošno in o tistih vrstah, ki najpogosteje me-
tastazirajo v kosti (rak dojke, prostate, pljuč, multipli mielom). 
Sledi obširnejša razlaga nastanka in zdravljenja kostnih me-
tastaz. Med 8 pričevanji je tudi slovenska bolnica Lili Bem. 
Izpovedi spremljajo fotografije, ki nudijo zelo oseben vpogled 
v življenje z boleznijo. 

Knjiga	 je	 izšla	 v	 5	 izdajah,	 pisana	 v	 angleškem	 jeziku	 je	
hkrati	 izšla	tudi	v	4	prevodih	—	v	francoskem,	nemškem,	
italijanskem,	španskem	in	slovenskem	jeziku.1	

Za pripravo pričevanj je skrbela ekipa 
iz Londona, ki je obiskala države vseh 
sodelujočih društev. Tako sta tudi 
Slovenijo obiskala Fiona Robinson za 
pripravo intervjuja in Joe Miles za fo-
tografiranje. 

Ljubljana, 20. 1. 2006.  
Lili Bem v svojem domu z avtorico  
Fiono Robertson iz Londona.  
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Prijateljstva žensk z rakom dojke 
Extraordinary friendship through breast cancer — breast friends 

V uvodu zelo bogate knjige so opisani osnovni podatki o odkrivanju 
in zdravljenju raka dojk. Dragocena prijateljstva 26 žensk z rakom 
dojke so predstavljena v besedi in sliki. Med njimi iz Slovenije tudi 

prostovoljka Majda Šmit s prijateljem, nekdanjim sošolcem 
iz Šole za medicinske sestre Ljubljana Vilijem Resnikom, ki 

je 7 let deloval kot zdravstveni teh-
nik na Onkološkem 

Za	svo	jo	me	ta	sta	sko	bo	le	zen	ko	sti	 sem	 iz	ve	de	la	pet	
let	za	tem,	ko	so	mi	ugo	to	vi	li	raka	na	doj	ki.	Vsi	v	na	ši	
druži	ni	smo	ne	dav	no	pred	tem	zbo	le	li	za	hudo	nad	lež-
nim	vi	ru	som,	zato	sem	naj	prej	dom	ne	va	la,	da	so	bile	
moje	bo	le	či	ne	v	 re	brih	po	sle	di	ca	vi	ru	sne	okuž	be.	Ko	
so	vsi	oz	dra	ve	li,	moje	bo	le	či	ne	pa	ni	ka	kor	niso	po	pu-
sti	le,	sem	se	za	če	la	spra	še	va	ti,	kaj	se	do	ga	ja.	Šla	sem	
k	on	ko	lo	gu,	ki	mi	 je	po	ve	dal,	da	se	je	rak	raz	ši	ril	na	
ko	sti.	To	je	bilo	res	težav	no	ob	dob	je	—	ves	čas	ena	
sama	bo	le	či	na	 in	 je	ma	nje	anal	ge	ti	kov	noč	 in	dan.	
Nih	če	si	ni	mi	slil,	da	bom	preži	ve	la,	a	moja	druži	na	
je	bila	mla	da,	mla	da	sem	bila	tudi	sama	in	od	lo	či	la	
sem	 se,	 da	 ni	sem	 pri	prav	lje	na	 umre	ti	 —	 mo	ra	la	
sem	ži	ve	ti,	da	bi	svo	je	otro	ke	vi	de	la	odra	sti.

Lili Bem

Med 26 predstavitvami sta tudi 
prijatelja iz Slovenije, Vili in Majda, 
ki sta na kratko opisala vsak svojo 

zgodbo in zaključila s pesnikovo 
mislijo: »Gorjé mu, ki v nesreči biva 
sam! A srečen ni, kdor srečo uživa 

sam!« (Simon Gregorčič).  

  Uvodna stran v Lilijino zgodbo, ki se z besedo in sliko predstavi na šestih straneh v knjigi Ostati v gibanju.
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inštitutu. Ob tem sodelovanju pa je bil že zelo znan pevec, ki je leta 1998 v 
Veliki Britaniji zastopal Slovenijo na izboru za pesem Eurovizije s pesmijo Naj 
bogovi slišijo. 

Knjigo krasijo fotografije svetovno priznanega fotografa Rankina in predstavlja-
jo ljudi iz sveta glasbe, mode, filma in žensk, ki so prebolele raka dojk, ter nji-
hovih bližnjih. 

Projekt	izdaje	knjige	v	angleščini	(za	sodelujoče	so	bili	posebej	na	voljo	le	prevodi	besedil	v	na-
cionalnih	 jezikih)	so	avtorji	povezali	 z	gostujočo	 razstavo,	ki	 je	bila	najprej	v	Londonu	 in	nato	v	
Sloveniji,	od	25.	oktobra	do	5.	novembra	2006.	Razstavo	sta	podprli	Društvo	onkoloških	bolnikov	
Slovenije	 in	Slovensko	združenje	za	boj	proti	raku	dojk	Europa	Donna,	omogočila	pa	slovenska	
podružnica	Roche.	

Svojo izkušnjo z boleznijo in s sodelovanjem pri projektu fotografiranja v Lon-
donu sta opisala predstavnika Društva Majda Šmit in Vili Resnik. Med zvezd- 
niki, kot so Marcia Cross, Geri Halliwell, Jerry Hall, Rosanna Arquette, Ronan 
Keating, Goran Višnjić in številni drugi, sta prispevala svoje slike in razmišljanja 
o pomembnosti prijateljske podpore. 

Ob razstavi so vseskozi sodelovale tudi prostovoljke obeh društev s svojimi in-
formativnimi stojnicami. 

Sporočilo je bilo vzpod-
budno in veselo – tudi 
v težkih trenutkih bo-
lezni se lahko najde 
pot iz stiske v iskre-
nem prijateljstvu.1 

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2006;	2	(02):	58—59.	

  Ljubljana, 25. 10. 2006.  
Majda Šmit in Vili Resnik ob odprtju razstave Breast Friends  
v City parku v Ljubljani. 
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VRH EU — ZDA V SLOVENIJI 
Obisk Onkološkega inštituta in srečanje z bolniki v damskem programu 
Brdo pri Kranju, Ljubljana, 10 . junij 2008 

Vrhunsko srečanje Evropske unije in Združenih držav Amerike, namenjeno vrsti 
mednarodnih vprašanj, je bilo eden najpomembnejših dogodkov slovenskega 
predsedovanja EU (1. 1.–30. 6. 2008). Gre za tradicionalno in najpomembnejšo 
obliko srečanja med EU in ZDA. Poteka enkrat letno, njegova lokacija pa se iz-
menjuje med ZDA in predsedujočo Svetu EU. Tako je tokratno srečanje pripad- 
lo Sloveniji in se odvijalo na Brdu pri Kranju 10. junija 2008. Evropsko unijo so 
predstavljali predsednik Evropskega sveta in predsednik RS Janez Janša, predsed- 
nik Evropske komisije Jose Manuel Barroso in visoki predstavnik za zunanjo in 
varnostno politiko Javier Solana, ZDA pa predsednik George Bush.

Za	visoki	gostji,	ameriško	prvo	damo	Lauro	Bush	 in	soprogo	predsednika	
Evropske	komisije	Margarido	Sousa	Uva	Barroso,	sta	gostiteljici,	soproga	slo-
venskega	predsednika	Barbara	Miklič	Türk	in	zaročenka	slovenskega	premi-
era	in	predsedujočega	EU	Urška	Bačovnik,	pripravili	bogat	damski	program	
z	ogledom	Ljubljane.	

Ob tem sta gostji iz Amerike in Portugalske izkazali posebno priznanje onkološ-
kim društvom. Po kosilu v vili Podrožnik, kamor sta bili povabljeni tudi predsed- 

Spominska fotografija 
s posvetilom ameriške 

prve dame Laure 
Busch, posneta v 
okviru damskega 

programa ob vrhu 
EU — ZDA na 

srečanju s kosilom v 
vili Podrožnik.* Na 

sliki Margarida S. U. 
Barroso (4. z leve), 

Mojca Senčar, Marija 
Vegelj Pirc, Urška 

Bačovnik, Laura Bush, 
Barbara Miklič Türk, 
gospe iz spremstva 
in druge slovenske 

gostje kot Lučka Kajfež 
Bogataj (1. z desne) in 
Anica Mikuš Kos.  

*	 Vila	Podrožnik	je	protokolarni	objekt	Vlade	Republike	Slovenije.
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nici Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije Marija Vegelj Pirc in Euro-
pe Donne Mojca Senčar, je program 
potekal ločeno. Gospa Barroso je 
v spremstvu ge. Urške Bačovnik in 
ge. Marjetice Rudolf Rupel obiskala 
Onkološki inštitut, se srečala z vod-
stvom, si ogledala bolnišnično kape-
lo in presejalni center DORA. V avli 
stavbe D so se gostje zadržale v po-
govoru z bolniki, prostovoljkami in 
člani društev. 

Zelo ganljiv trenutek snidenja je bil, 
ko je ga. Barroso nenapovedano sto-
pila za mikrofon, spregovorila o lastni 
izkušnji s kemoterapijo in prisrčno 
pozdravila slovenske »zmagovalke« 
nad zahrbtno boleznijo.1 

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2008;	22	(01):	63—64.	

  Onkološki inštitut Ljubljana, 10. junij 2008.  
Obisk visoke gostje Margaride S. U. Barroso, soproge predsednika Evropske komisije: Janez Žgajnar, strok. 
direktor OI (z leve), Aljoša Rojec, gen. direktor OI, Marjetica Rudolf Rupel, soproga zunanjega ministra, Urška 
Bačovnik, zaročenka predsednika vlade, Margarida S. U. Barroso, soproga predsednika Evropske komisije, 
Marija Vegelj Pirc, predsednica DOBSLO, Tanja Čufer, onkologinja, Mojca Senčar, predsednica Europe Donne, in 
Maja Primic Žakelj, vodja Registra raka RS. 

  Sprejemu v avli stavbe D se je pridružilo veliko 
zaposlenih in bolnikov. Po pozdravnih nagovorih 
direktorja Inštituta Aljoše Rojca in predsednice 
Društva Marije Vegelj Pirc ter glasbenem nastopu 
Eve Hren je sledilo prisrčno druženje z bolniki/
bolnicami. 
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PODELITEV UICC-NAGRADE ODLIČNOSTI SLOVENIJI
Svetovni kongres o raku — UICC 2008 
Ženeva, 27 .—31 . avgust 2008

Mednarodna zveza za boj proti raku, UICC (Union Internationale Contre le 
Cancer, www.uicc.org), deluje že od leta 1933 s sedežem v Ženevi in je vodilna 
nevladna organizacija, ki se izključno posveča globalnemu nadzorovanju raka. 
V njeni organizaciji se je na tokratnem tradicionalnem Svetovnem kongresu o 
raku zbralo 3014 ljudi iz 126 držav, ki so izmenjevali izkušnje in izkoristili mož-
nost, da se učijo drug od drugega. 

Skrb zbujajoče številke, da bo v tekočem letu 8 milijonov ljudi umrlo zaradi 
raka, 12 milijonov pa na novo zbolelo in da se bo ob trenutnem trendu do leta 
2030 letno število smrti dvignilo na 12 milijonov, so spodbudile udeležence, 
da se združijo v skupnih prizadevanjih, da bi na vse možne načine preprečili 
trpljenje in smrt zaradi raka. Bili so si enotni, da imamo na voljo več znanja kot 
kdajkoli poprej, zato lahko preprečujemo in zdravimo raka, če bomo le sledili 
skupnim ciljem, ki so jih zapisali v Svetovni deklaraciji o raku. Na kongresu jo je 
podpisalo več kot 60 politikov, voditeljev in strokovnjakov.

Svetovna deklaracija o raku

Med cilji deklaracije so podpisniki do leta 2020 izpostavili: 
•	 vzpostavitev programov nadzorovanja raka v vseh državah,
•	 izboljšanje meritev bremena raka, 
•	 zmanjšanje prekomernega uživanja hrane in porabe tobaka in alkoho-

la, 

  Predsednik UICC dr. Franco Cavalli in 
slovenska ministrica za zdravje Zofija Mazej 
Kukovič, ki je v imenu predsednika vlade 
Janeza Janše prevzela nagrado odličnosti.Foto: Damien Keller / UICC
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•	 vzpostavitev cepljenja za HPV in HBV, 
•	 razbitje mitov o raku in izboljšanje javne ozaveščenosti o problematiki 

raka, 
•	 uvedbo presejalnih programov in ozaveščanje o simptomih raka,
•	 dostopnost do natančne diagnostike, zdravljenja, oskrbe, rehabilitacije 

in paliativne oskrbe na svetovni ravni,
•	 učinkovito zdravljenje in zmanjševanje bolečin za vse bolnike z rakom, 
•	 povečanje možnosti za različne oblike izobraževanja strokovnjakov na 

področju raka,
•	 zmanjšanje emigracije zdravstvenih delavcev s specializacijo na po-

dročju raka,
•	 zvišanje preživetja bolnikov z rakom v vseh državah.1

Podelitev priznanj — med nagrajenci tudi Slovenija

Po otvoritveni slovesnosti Svetovnega kongresa o raku so imeli udeleženci slav-
nostni sprejem v razstavnem prostoru kongresnega centra. Zvečer pa so se 
zbrali na slavnostni večerji, na kateri je potekala slovesnost podeljevanja nagrad. 

  Ženeva, 27. avgust 2008. 
Slavnostna večerja s podeljevanjem nagrad, pri omizju slovenski veleposlanik v Ženevi g. Andrej Logar (drugi 
z leve), prof. Harald zur Hausen, ministrica Zofija Mazej Kukovič, dosedanji predsednik UICC dr. Franco Cavalli, 
predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije Marija Vegelj Pirc, novoizvoljeni predsednik UICC David Hill. 
Za govorniškim pultom izvršna direktorica UICC Isabel Mortara.

Foto: Damien Keller / UICC
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Mednarodna zveza za boj proti raku (UICC) je predsedniku slovenske vlade 
Janezu Janši podelila nagrado odličnosti zaradi prizadevanj na področju boja 
proti raku v času predsedovanja Slovenije Svetu Evropske unije in zaradi izje-
mne podpore Vlade republike Slovenije na področju obvladovanja te bolezni.

 

Nagrado	odličnosti	za	izjemno	podporo	vlade	je	v	imenu	predsednika	slo-
venske	vlade	prevzela	ministrica	za	zdravje	Zofija	Mazej	Kukovič,	ki	jo	je	spre-
mljala	Marija	Vegelj	Pirc,	predsednica	Društva	onkoloških	bolnikov	Slovenije.	

Nagrado so poleg premiera Janeza Janše prejeli tudi brazilski minister za zdrav-
je dr. Jose Gomez Temporao, izjemni prostovoljec, prof. Harald zur Hausen, 
nemški raziskovalec, in Turško združenje za raziskavo in nadzor nad rakom kot 
izjemna organizacija. Prof. Harald zur Hausen je bil tudi Nobelov nagrajenec za 
leto 2008, nagrajen za odkritje, da humani virusi papiloma (HPV) povzročajo 
raka materničnega vratu, ki je v svetovnem merilu še vedno drugi najpogostejši 
rak pri ženskah.1

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2008;	22	(02):	59—60.	
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ZAGON EVROPSKEGA PARTNERSTVA  
ZA BOJ PROTI RAKU 
Bruselj, 29 . september 2009 

Leto 2008 je bilo prelomno za onkološke bolnike, saj je Evropski parlament 
sprejel resolucijo o boju proti raku, ministri za zdravje iz vseh držav članic pa so 
pod vodstvom slovenskega predsedstva Svetu EU sprejeli in podpisali sklepe o 
smernicah za zmanjševanje bremena raka. Evropska komisija je nato 24. junija 
2009 sprejela sporočilo o boju proti raku in v njem predvidela ustanovitev par-
tnerstva za boj proti raku z najpomembnejšimi interesnimi skupinami. 

Namen partnerstva je bil spodbuditi vseevropsko zavezo za konkretne pobu-
de pri preprečevanju in zdravljenju rakavih obolenj z zagotavljanjem okvira za 
opredeljevanje in izmenjavo informacij, zmogljivosti in strokovnih znanj pri 
preprečevanju in obvladovanju raka ter z združitvijo ustreznih zainteresiranih 
strani iz vse Evropske unije povečati skupna prizadevanja v boju proti raku. Cilj 
do konca partnerstva je bil, da imajo vse države članice celovite načrte za boj 
proti raku, kar bo trajnostno prispevalo k zmanjšanju bremena raka v EU in 
omogočilo doseganje dolgoročnega cilja partnerstva, tj. 15-odstotno zmanjša-
nje zbolevanja do leta 2020.

Zagon	Evropskega	partnerstva	za	boj	proti	raku	je	Evropska	komisija	v	so-
delovanju	z	Evropsko	zvezo	bolnikov	z	rakom,	ECPC,	obeležila	s	slavnostnim	
dogodkom	v	Bruslju,	29.	septembra	2009,	na	katerega	so	bili	vabljeni	pred-
stavniki	vseh	27	držav	članic	EU.	

  V strokovni 
razpravi sta pri omizju 
sodelovala kar dva 
Slovenca — državni 
sekretar na MZ  
dr. Ivan Eržen in 
evropski komisar za 
znanost in raziskave  
dr. Janez Potočnik,  
4. z desne ob evropski 
komisarki za zdravje 
Androulli Vassiliou. 
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Srečanje sta odprla in predstavila 
poslanstvo partnerstva predsednik 
Evropske komisije José Manuel Bar-
roso in gostiteljica, evropska komi-
sarka za zdravje Androulla Vassiliou. 
V sklopu programa je bila organizira-
na strokovna razprava o prihodnjih 
usmeritvah evropskega boja proti 
raku, o svoji izkušnji pa so spregovo-
rili tudi za rakom oboleli in ozdravlje-
ni bolniki. K obeležitvi slavnostnega 

dogodka je bilo povabljeno tudi Društvo onkoloških bolnikov Slovenije, ki je 
prispevalo dve pričevanji. Jana Hosta je predstavila svojo zgodbo na razstavnem 
posterju, Jaka Jakopič pa na videoposnetku, ki ga je pripravila in predhodno v 
Sloveniji posnela ekipa ECPC. 

Moj utrinek s poti v Bruselj1

Na slovesnost smo bili povabljeni vsi bolniki, ki smo sodelovali s svojimi pisnimi 
predstavitvami (27 – po eden iz vsake države članice EU), in pet bolnikov, ki so 
sodelovali z intervjuji, ki so jih objavili v kratkih videoposnetkih. V Sloveniji so 
tak filmski prispevek posneli z nogometašem Jako Jakopičem. Tako sva Slovenijo 
zastopala kar dva bolnika, kar pomeni posebno priznanje naši državi. Društvo 
onkoloških bolnikov Slovenije je zastopala predsednica društva prim. Marija Ve-
gelj Pirc, dr. med. 

Povabilo sem doživljala kot svojevrstno darilo. Prispevki političnega vrha EU, 
belgijske princese Mathilde, strokovnjakov in bolnikov so mi prebudili močno 

upanje, da bodo prizadevanja Par-
tnerstva obrodila sadove. Simbolična 
povezava politične volje, strokovnih 
naporov in življenjskih izkušenj bol-
nikov me je osebno nagovorila. Vsi 
ugledni govorci so poudarili pomen 
celostne obravnave bolezni, pri čemer 
je glas bolnikov pomemben in ga želi-
jo slišati. Ob predvajanju videozgodb 
bolnikov je bilo v dvorani čutiti pozor-
nost in empatijo. Marsikdo od približ-

  Evropska 
komisarka za zdravje 
Androulla Vassiliou 
(desno) in predstavnica 
ECPC Hildrun 
Sundseth.  

  Zgodbe bolnikov govorijo same zase …  
Jana Hosta s svojim pričevanjem nastopa v imenu 
vseh slovenskih bolnikov. 
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no 300 udeležencev je gotovo tudi sam že prebolel raka; taka izkušnja nas naredi 
bolj sočutne. Z videoposnetki in predstavitvijo 27 zgodb v preddverju dvorane so 
ustanovitelji Partnerstva bolnike simbolično postavili v središče, kar sem razu-
mela kot povabilo k aktivnemu sodelovanju.

Osnovno vodilo povabila vsem sferam družbenega življenja je cilj, da bi do leta 
2020 zmanjšali število novih primerov raka za 15 %. Poudarili so, da je to va-
bilo in nihče ne bo nobeni od držav in strokovnih struktur narekoval, kako naj 
ravnajo. Želijo le, da sodelujemo v skupnem prizadevanju zmanjšati obolevnost 
in dolgoročno omogočiti enake možnosti obravnave obolelim v vseh državah EU.

Z Marijo sva preživeli izjemen dan. Sama sem lahko od blizu videla in doživela, 
kako potekajo pomembni dogodki in odločitve na vrhu EU. Bila sem prijetno pre-
senečena nad odprtostjo in povabilom k sodelovanju tudi s strani naših državnih 
institucij. A naše dileme, vprašanja, pa tudi strahove in negativne izkušnje v 
zvezi z zdravljenjem je potrebno zapisati in poslati na ustrezne naslove.

Sama najbrž ne bi nikoli razmišljala v tej smeri. Zdaj vem, da glas bolnikov po-
meni glas vseh nas. Zato je potrebno naše izkušnje izmenjati in deliti z drugimi. 
Skupaj zmoremo prispevati svoj delež k izboljšanju kvalitete zdravljenja in življe-
nja bolnikov z rakom. Jasno pa je, da je potrebno napore združiti in prek Društva 
onkoloških bolnikov Slovenije naš glas posredovati ustreznim institucijam in širši 
javnosti pa Evropski zvezi bolnikov z rakom in morda kdaj tudi Evropskemu 
partnerstvu za boj proti raku. 

Jana Hosta 

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2009;	23	(02):	69—71.	

  V slovenski delegaciji so predstavniki Ministrstva za zdravje RS, Inštituta za 
varovanje zdravja RS in onkoloških bolnikov ter evropski poslanec razmišljali o 
slovenskem partnerstvu za boj proti raku.

  Prijazno srečanje Marije Vegelj Pirc in Jane 
Hosta z nekdanjo prvo damo Poljske Jolanto 
Kwasnievsko (v sredini), ki v okviru fundacije 
»Razumevanje brez meja« širi dobrodelnost tudi za 
onkološke bolnike. 
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PRAZNOVANJE 30 . OBLETNICE PROGRAMA  
POT K OKREVANJU  
1984—2014 

Spoštovani, 

jubilejno leto 2014, ko se spominjamo 30. obletnice programa Pot k okrevanju, se izteka. Ob mednarod- 
nem dnevu prostovoljstva želimo na zaključni prireditvi pod naslovom ŽIVIMO DRUG ZA DRUGEGA 
zbrati vse, ki ste skozi 30 let soustvarjali in gradili našo skupno POT, in podeliti priznanja za prostovoljno 
delo. 

Slovesni dogodek bo v četrtek, 4. decembra 2014, ob 11. uri,  
v Modrem salonu Grand hotela Union v Ljubljani. 

Sprehodili se bomo skozi čas, se zaustavili ob pomembnih mejnikih in razmišljali o izzivih prihodnosti. 
Pridružili se nam bodo številni gostje. 

Toplo vabljeni.

Marija Vegelj Pirc, predsednica 
Društva onkoloških bolnikov Slovenije 

Jubilejno srečanje ob 30 . obletnici delovanja programa Pot k okrevanju 
Ljubljana, 4 . december 2014

Visoki jubilej organizirane samopomoči bolnikov z rakom Pot k okrevanju so v 
Društvu onkoloških bolnikov Slovenije obeležili s številnimi dogodki skozi vse 

  Vabilo na jubilejno prireditev »Živimo drug za drugega« je bilo poslano vsem prostovoljkam/prostovoljcem, 
strokovnim vodjem in mentorjem. 

Podeljena so bila društvena priznanja,  
umetniško delo Maje Zaplotnik, z napisom:  

»Priznanje za prostovoljno delo, Pot k okrevanju, 
1984—2014.«  
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leto 2014. Ob tem so razmišljali o pomenu upanja in se v odmevni akciji Zna-
nilci upanja 2014 hvaležno spominjali tudi številnih zdravnikov, medicinskih 
sester in drugih zdravstvenih delavcev (str. 309).

Ob zaključku leta, ob mednarodnem dnevu prostovoljstva, pa so se zahvalili 
vsem tedanjim in nekdanjim prostovoljcem, strokovnim vodjem in sodelavcem 
s podelitvijo priznanj za prostovoljno delo – z umetniškim delom oblikovalke 
stekla Maje Zaplotnik. Zbrani na slavnostni prireditvi v Modrem salonu Grand 
hotela Union v Ljubljani so skupaj z gosti – med njimi so bili predstavnica Mi-

  Z veseljem so ob skupinskem fotografiranju znova izrazili svojo pripadnost prostovoljstvu z geslom  
»Živimo drug za drugega«. 

  Spregovorila je glasba: Vasko Atanasovski & Musica Cubilaris. 
Domen Marinčič (z leve), viola da gamba, Tomaž Sevšek, čembalo, 
in Vasko Atanasovski, sopranski saksofon, prečna flavta.

  Udeleženci so pozorno sledili pozdravnim govorom in 
predstavitvam, ki so jih z besedo in sliko popeljale skozi 30-letni čas 
delovanja programa Pot k okrevanju. Na sliki: Zdenka Zalokar Divjak 
(v 1. vrsti z leve), Janez Gorjanc, Mojca Senčar, Manca Košir,  
Blanka Mikl Mežnar. 
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nistrstva za zdravje Blanka Mikl Mežnar, direktor Onkološkega inštituta Janez 
Remškar, častna članica društva Štefka Kučan, predsednica Europe Donne Moj-
ca Senčar – obujali spomine ob predstavitvi pomembnih dogodkov in ljudi, ki 
so zaznamovali njihovo skupno POT, razmišljali o izzivih za prihodnost in se 
veselili prejetih priznanj.1

  Na odru se je zvrstilo čez sto prejemnikov priznanj.  
Vera Dvoršak (z leve), Marija Jeromel, Ana Perše, Veronika Jezernik, 
Sonja Osrajnik, Metka Žnidar, Nataša Kogovšek, Ivanka Pavlovič, 
Janez Gorjanc, Marija Vegelj Pirc. 

  Jožica Mestnik (z leve), Marijana Rojnik, Olga Koblar,  
Jelka Lečnik, Marija Vugrinec, Jože Magdič, Pavla Časl,  
Tilka Bubik, Zvonka Sevšek, Andreja C. Škufca Smrdel,  
Marija Vegelj Pirc.

Ob podeljevanju priznanj je občinstvo zaživelo 
v posebnem zanosu in pripadnosti skupnemu 

poslanstvu. Člani/članice so s ponosom 
stopali na oder, ko so zaslišali svoje ime. 

Na sliki skupina iz Trbovelj, v ospredju prva 
prostovoljka koordinatorka skupine  

Tončka Odlazek (z desne) in zdravnica  
Majda Ulaga Pust.  

Marija Kristl, prostovoljka iz Maribora, 
prejema priznanje za prostovoljno delo 

iz rok predsednice društva  
Marije Vegelj Pirc.  
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ZAKAJ SEM (BIL/A) PROSTOVOLJKA/PROSTOVOLJEC? 

Nekaj odgovorov na vprašanje, ki so si ga zastavili ob jubileju: 

•	 Ker	imam	rada	življenje.	Jana Hosta 

•	 Ker	sem	želela	pokazati,	da	je	potrebno	z	upanjem	stopati	po	poti	ozdra-
vitve.	Nada Rojs 

•	 Želim	pomagati	in	olajšati	tudi	najmanjšo	stisko. Silva Klemenčič 

•	 Tako	mi	je	velevalo	srce.	Sem	samo	človek,	ki	daje	in	jemlje.	Če	sije	sonce	
meni,	zakaj	ne	bi	sijalo	tudi	tebi.	Sanjaj	in	se	bojuj	z	menoj.	Vedi,	da	nisi	
sam/sama.	Zdenka Deželak 

•	 To	je	moje	poslanstvo,	ki	me	osrečuje.	Vera Dvoršak 

•	 To	je	moja	pot	k	okrevanju.	Če	mi	Bog	poklanja	zdrave	dneve	in	leta,	po-
tem	jih	želim	tudi	jaz	vsaj	nekoliko	deliti	z	drugimi.	Anamarija Remiaš 

•	 Ker	sem	želela	pomagati	drugim.	Milena Čičić 

•	 K	temu	me	je	spodbudila	lastna	izkušnja,	saj	sem	po	operaciji	najbolj	po-
grešala	besedo	ženske,	ki	je	podobno	izkušnjo	z	rakom	dojke	že	uspešno	
preživela.	Silva Krsnik 

•	 Prostovoljka	sem	z	namenom,	da	s	svojim	znanjem	in	empatijo	bolnikom,	
obolelim	za	rakom,	podarim	tisto,	kar	mogoče	potrebujejo.	Marija Eržen 

•	 Bi	to	sploh	še	bila	jaz?	Jadranka Vrh Jermančič

•	 Šele	z	zrelostjo	se	zavemo	teže	nekaterih	besed	in	vse	tisto,	česar	nismo	
naredili	—	zaradi	površnosti,	sebičnosti	ali	naglice	—	obteži	srce;	biti	pro-
stovoljec,	delati	dobro	in	koristno,	pa	osvobaja.	Gorazd Dominko 

•	 To	je	moja	pot	k	ljudem	in	k	sebi,	morda	še	bolj	k	sebi.	Mojca Vivod Zor 

•	 Prostovoljec	sem	postal	zato,	ker	sem	čutil,	da	bolnim	lahko	dam	tisto,	kar	
sem	tudi	sam	potreboval.	Marko Perko 

•	 Klic	srca	in	duše!	Majda Šmit 

•	 V	času	okrevanja	me	je	spremljalo	marsikaj	hudega,	pa	tudi	dobrega.	Te	
dragocene	izkušnje	so	me	pripeljale	na	pot	tistih	žensk,	ki	so	se	z	rakom	
komaj	srečale.	Bil	je	moj	notranji	klic!	Nataša Kogovšek 

•	 Ko	me	je	pred	18.	leti	na	Onkološkem	obiskala	prostovoljka,	sem	začutila	
to	poslanstvo,	ki	ga	tudi	sama	opravljam	s	srcem.	Jožica Mestnik

•	 S	svojim	prostovoljnim	delom	želim	delovati	v	dobro	sebi	in	drugim.	Moje	
nagrade	za	to	pa	so	zadovoljstvo,	iskrenost,	razumevanje,	zaupanje,	spo-
štovanje	 in	ne	nazadnje	prijateljstvo	med	člani	 in	članicami	skupine	za	
samopomoč. Lidija Hutar 

•	 To	je	moje	poslanstvo;	s	tem	bogatim	sebe	in	druge.	Marija Jeromel
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•	 Prostovoljka	sem	zato,	ker	mi	je	takrat,	ko	sem	zbolela,	srečanje	z	mlajšo	
bolnico,	ki	je	bila	že	pet	let	po	operaciji,	vlilo	toliko	upanja	in	poguma,	da	
sem	se	že	takrat	zaobljubila	—	če	ozdravim,	bom	tudi	jaz	s	svojimi	izkuš-
njami	in	nasveti	pomagala	bolnicam.	Delo	prostovoljke	me	osrečuje;	tako	
tudi	naredim	največ	zase,	če	pomagam	drugim.	Marija Stopinšek 

•	 Z	ljubljansko	skupino	za	samopomoč	sem	se	dvignila	s	tal;	ker	se	dobro	
z	dobrim	vrača,	sem	prostovoljka. Mija Sršen 

•	 Na	medsekcijskem	srečanju	žena	po	operaciji	dojke	v	Novi	Gorici	sem	
doživela	v	pogovoru	s	sotrpinkami	veliko	lepih	trenutkov.	Na	poti	v	Celje	
sem	imela	eno	samo	misel,	da	sprejem	izziv	 in	postanem	prostovoljka.	
Anka Seles

•	 Zaradi	življenja	in	Zanj.	Urška Bokal 

•	 Vesela	sem,	da	 lahko	nekomu	pomagam,	da	prebrodimo	 težave,	ki	 jih	
imamo.	Metka Žnidar 

•	 Prostovoljstvo	 je	 moj	 skromni	 prispevek	 za	 vsesplošno	 dobro	 tukaj	 in	
zdaj.	Jana Lemaić

•	 Pred	 20	 leti	 sem	 začutila,	 da	 kot	 medicinska	 sestra	 lahko	 podarim	 še	
nekaj	več.	Marija Travner

•	 Prostovoljstvo	me	osrečuje,	rada	podam	roko	in	zato	ne	pričakujem	zah-
vale.	Marija Tomišić

•	 V	prostovoljstvu	uživam	in	sem	srečna.	Dobro	se	z	dobrim	vrača. Cvetka 
Smolič	

•	 Meni	 je	veliko	pomenilo,	da	sem	obiskovala	bolnice	in	 jim	priklicala	na-
smeh	na	usta.	Draga Rožič 

•	 Ker	rada	pomagam.	Zdenka Kaluža 

•	 Da	nekomu	nudim	pomoč,	dajem	upanje	in	pogum.	Sonja Osrajnik 

•	 Prostovoljstvo	mi	pomeni	zadovoljstvo,	da	nekomu	pomagam,	naredim	
zanj	nekaj	dobrega	in	koristnega.	To	je	moje	poslanstvo. Marija Adamič 

•	 Preprosto	zato,	ker	sem	to	jaz.	Gregor Pirc 

•	 Ker	sem	se	 tudi	sama	v	stiski	hvaležno	naslonila	na	 ramo	prostovoljke	
Vide	Zabric,	ki	me	je	razumela,	me	potolažila	in	vzpodbudila.	Marijana 
Rojnik 

•	 Prostovoljka	sem	zato,	ker	me	prostovoljstvo	bogati	in	povezuje	s	prepro-
stimi,	prijaznimi	in	veselimi	ljudmi.	Nada Pezdirc 

•	 Zato,	ker	 rada	pomagam	pomoči	potrebnim	 in	ker	čutim,	da	 imam	še	
dovolj	moči	za	opravljanje	tega	poslanstva.	Marija Vugrinec

•	 Preprosto	iz	ljubezni	do	sočloveka.	Danica Lindič 
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•	 Pred	25	 leti	 sem	od	društva	v	programu	Pot	k	okrevanju	dobila	veliko	
navdiha	za	življenje.	To	poskušam	dajati	tudi	drugim.	Tilka Bubik 

•	 Čutila	sem,	da	lahko	iz	osebnih	izkušenj	pomagam	tudi	drugim.	Ivanka 
Pavlovič

•	 Da	bi	pomagala	drugim.	To	me	je	osrečevalo	in	izpolnjevalo;	delala	sem	
s	srcem	in	dušo.	Kristina Feher 

•	 Leta	mojega	prostovoljstva	so	bila	zame	najlepša	leta.	Rozi Kirbiš 

•	 Ko	sem	pomagala	drugim,	sem	se	tudi	sama	bolje	počutila.	Bojana Voz-
lič 

•	 Povabilo	za	sodelovanje	v	skupini	sem	sprejela	 iz	hvaležnosti.	Zdelo	se	
mi	je,	da	bom	v	skupini	pridobila	izkušnje,	ki	bi	lahko	oplemenitile	moje	
delo	medicinske	sestre.	To	me	je	bogatilo,	saj	smo	se	učili	iskreno	govoriti	
o	sebi.	Spremenila	sem	pogled	na	diagnozo	rak	 in	zato	se	danes	 lažje	
soočam	z	boleznijo	mojega	moža.	Jelka Lečnik 

•	 Prostovoljstvo	 je	bližnjica.	Bližnjica	za	osebnostno	rast,	za	duševno	zre-
lost,	za	duhovno	prebujenje.	Za	zavedanje.	Manca Košir

  Za slovesni dogodek praznovanja 30. obletnice programa Pot k okrevanju so se skrbno pripravili.  
Po prireditvi so se udeleženci v prijetnem okolju Grand hotela Union veselili še ob pogostitvi in druženju.
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THE REACH TO RECOVERY INTERNATIONAL  
MEDAL, 1994

PRIZNANJA IN NAGRADE

Medaljo Reach to Recovery (Pot k okrevanju), ki jo mednarodni odbor RRI po-
deljuje za program samopomoči zaslužnim zdravstvenim delavcem, je tokrat 
prejela Marija Vegelj Pirc za uspešno uveden program RRI v Sloveniji, Pot k 
okrevanju – organizirana samopomoč žensk z rakom dojke. 
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8 . MEDNARODNA KONFERENCA REACH TO RECOVERY  
Barcelona, 25 .—29 . maj 1994 

Na 8. Konferenci Reach to Recovery In-
ternational, ki se je odvijala v Barceloni v 
Španiji pod geslom Nove perspektive, se je 
zbralo 350 udeležencev iz 36 držav. Slove-
nijo, prejemnico visokega mednarodnega 
priznanja, sta zastopali Vida Zabric in Ma-
rija Vegelj Pirc, zato je bila njuna udeležba 
še posebej vznemirljiva. Podelitev prizna-
nja je bila že prvi dan ob svečanem odprtju 
konference. Zvrstilo se je nešteto čestitk in 
pohval, kar je še dolgo razveseljevalo in 
navdihovalo vse slovenske prostovoljke in 
njihove mentorje.1 

MEDNARODNO PRIZNANJE SLOVENSKIM PROSTOVOLJKAM  
Pismo Francine Timothy, predsednice Reach to Recovery International2

Dolgo vrsto let ste, pridružene mednarodni organizaciji Reach to Reco-
very — Pot k okrevanju, številnim ženskam po operaciji dojk nudile in-
dividualno prilagojeno, prijazno in praktično pomoč. To dokazuje, da 
je vaša organizacija stabilna in zanesljiva. Vsa ta leta tudi potrjujejo 
smotrnost osnovnega izhodišča našega skupnega gibanja, da so lah-
ko prostovoljke v neprecenljivo pomoč bolnicam pri rehabilitaciji. Le 
ženske, kot ste ve, ki ste uspešno prestale travmo in zdravljenje življenj-
sko nevarne bolezni, lahko še posebej razumejo in občutijo potrebe tis-
tih, ki jih ob soočenju z rakom dojke, mučita strah in obup. Zaradi vaše 
lastne izkušnje z boleznijo in razumevanja ste bile sposobne nuditi to 
edinstveno pomoč in iskreno vzpodbudo že stotinam žensk. 

Že od vsega začetka ste delovale skupaj kot tim, da bi tako zagotovile 
kar se da uspešen in usklajen pristop. Posamično in kot skupina ste 
velikodušno razdajale svoj čas in misli tistim, ki so to potrebovale, in 
tako ohranjale svetlo podobo nesebične pomoči drugim. 

Čestitam vam za dosežen razvoj, stabilnost in izjemen ugled, ki ga uži-
va POT K OKREVANJU! Resnično ste lahko ponosne na uspeh spošto-
vanja in občudovanja vredne dejavnosti. 

  Barcelona, 25. maj 1994.  
Predsednica konference Trisch Greene iz ZDA bere utemeljitev za podelitev 
priznanja »Reach to Recovery« Mariji Vegelj Pirc. 
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Priznanje mednarodnega gibanja Pot k okrevanju — »The Reach to 
Recovery International Medal« — odbor podeljuje vsako leto osebno-
stim, za katere meni, da so v okviru Reach to Recovery in njej soro-
dnih nacionalnih programov v preteklem obdobju storile kar največ za 
dobrobit žensk po vsem svetu. Mednarodni odbor je letos enoglasno 
sklenil, da to priznanje podeli dr. Mariji Vegelj Pirc na 8. Mednarodni 
konferenci Reach to Recovery v Barceloni maja 1994. Naš odbor ob 
tej priložnosti tudi pisno izreka vse svoje priznanje vaši zdravnici za nje-
no strokovno, skrbno in učinkovito vodenje k našemu skupnemu cilju.

Francine Timothy

Pripis: Pismo je Francine Timothy naslovila na Društvo onkoloških bolnikov 
Slovenije, ki ga je posredovalo vsem prostovoljkam in tudi objavilo v glasilu 
Okno (številka 2, 1993). 

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	1994;	8	(01):	41.	
[2]	 Glasilo	Okno	1993;	7	(02):	31.	
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NAJ PROSTOVOLJSKI PROJEKT 2004

Priznanje z nazivom »Naj prostovoljski projekt 2004« za program Pot k okrevan- 
ju je Društvo onkoloških bolnikov Slovenije prejelo na javnem razpisu Mladins- 
kega sveta Slovenije, MSS.
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PODELITEV NAZIVA »NAJ PROSTOVOLJSKI PROJEKT 2004« 

Zaključna prireditev s podelitvijo priznanj  
Ljubljana, 20 . april 2005

Zaključna prireditev s podelitvijo priznanj za Naj prostovoljko, Naj prostovolj-
ca in prvič tudi za Naj prostovoljski projekt 2004 se je odvijala v rdeči dvorani 
Mestne hiše v Ljubljani, 20. aprila 2005. Na natečaj, ki ga je razpisal Mladinski 
svet Slovenije, je svoj predlog za Naj prostovoljski projekt poslalo tudi Društvo 
onkoloških bolnikov Slovenije, in sicer za program Pot k okrevanju – organizi-
rana samopomoč žensk z rakom dojke. 

V dvorani so med prostovoljci, mentorji in predstavniki prijavljenih organizacij/
društev polne pričakovanja poslušale pozdravne govore in čestitke tudi pred-
stavnice Društva: koordinatorka programa Marija Vegelj Pirc in prostovoljki 
Marjana Rojnik in Majda Šmit. Poleg častnega govornika mag. Janeza Drobniča, 
ministra za delo, družino in socialne zadeve, ki je izbranim nagrajencem podelil 
tudi priznanja, so spregovorili še županja Mestne občine Ljubljana Danica Sim-
šič, predsednik Mladinskega sveta Slovenije Matjaž Štolfa, direktorica Urada RS 
za mladino mag. Sanja Vraber in dekan Fakultete za socialno delo prof. dr. Vito 
Flaker. O prostovoljstvu je bilo izrečenih nekaj lepih in vzpodbudnih besed, kot 
npr. da je to eden temeljnih kamnov civilne družbe, saj oživlja najplemenitejše 
stremljenje človeštva in ima velik pomen za razvoj in za prihodnost. 

Sledila je razglasitev. Komisija, sestavljena iz predstavnikov Mladinskega sveta 
Slovenije, Urada RS za mladino, Ministrstva za delo, družino in socialne zade-
ve, Fakultete za socialno delo, Slovenske filanotropije in projekta Nefis je imela 
zahtevno nalogo. Tokrat se je na natečaj odzvalo kar 69 organizacij in posame-
znikov, ki so prijavili 89 prostovoljcev in 49 projektov. 

Najprej so na oder poklicali pet najboljših prostovoljk in prostovoljcev treh raz-
ličnih starostnih skupin (najmlajša nagrajenka je bila stara 18 let), ki so jih za 
svoje delo predlagala društva in humanitarne organizacije iz različnih krajev 
Slovenije. Nato pa so izmed 49 nominiranih projektov za Naj prostovoljski pro-
jekt izbrali program Pot k okrevanju in mu v veliko veselje predstavnic društva 
podelili naziv »Naj prostovoljski projekt 2004«. 

Ko smo zaslišale naše ime, nas je zajela nepopisna radost. Niti najmanj 
si nismo predstavljale, da bomo imele čast stopiti med nagrajence. 
S širokim nasmehom smo prišle na oder. Ko so nam ob čestitkah in 
podelitvi priznanja (listina o nazivu »Naj prostovoljski projekt 2004« in 
lesena, pol metra velika raglja) iz rok ministra mag. Janeza Drobniča 
vsi zbrani bučno zaploskali in so pred nami zabliskali fotoaparati, sem 
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imela od sreče solzne oči. Vse tri smo se držale za roke, se objemale in 
si govorile: »Pa saj to ne more biti res.«. Ob vsem tem me je preblisnila 
nagajivost in sem »zaragljala«. Uh, kako je zaropotalo. »Naj se sliši, kdo 
je dober,« sem si rekla; »raglja je prehodna in drugo leto jo bo dobil 
tisti projekt, ki bo takrat najboljši. Mogoče pa nagrajenci drugo leto ne 
bodo upali zaragljati. (Majda Šmit)1 

  Dobitniki/dobitnice Naj prostovoljskih priznanj z ministrom mag. Janezom Drobničem.

Pred Mestno hišo v Ljubljani, 20. april 2005.  
Ponosne članice Društva onkoloških bolnikov 

Slovenije s prenosno ragljo MMS za naj prostovoljski 
projekt leta 2004 — Majda Šmit (z leve),  
Marija Vegelj Pirc, Marijana Rojnik.  



368  

Predaja štafetne raglje 
Ljubljana, 21 . april 2006 

Velika lesena raglja, prvič podeljena za Naj prostovoljski projekt 2004 Društvu 
onkoloških bolnikov Slovenije, je postala štafetna raglja v simbolnem povezo-
vanju prostovoljcev, tako jo bo v prihodnje vsakoletni nagrajenec po enem letu 
predal naslednjemu. 

Naziv za Naj prostovoljski projekt 2005 je prejel Šolski center Celje, ki jim ga 
je na slovesnosti v Ljubljani izročil minister za delo, družino in socialne zadeve 
mag. Janez Drobnič, ragljo pa je predala predsednica Društva onkoloških bol-
nikov Slovenije.2

  Naziv Naj prostovoljski projekt 2005 je prejel 
Šolski center Celje. Ob čestitkah je Marija Vegelj Pirc 
njihovi predstavnici (desno) predala ragljo.

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2005;	19	(01):	60—61.	
[2]	 Glasilo	Okno	2006;	20	(01):	54—55

Vsi prijavljeni prostovoljci 
so javno prejeli pisne 

zahvale. Med njimi je bila 
tudi prostovoljka Društva 

onkoloških bolnikov Slovenije 
Milena Čičić (v sredini);  

ob njej sta se veselili  
Marija Vegelj Pirc (z leve) in 

Nataša Kogovšek.  
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PRIZNANJE ACS

Na javnem razpisu Andragoškega centra Slovenije (ACS) je Društvo onkolo-
ških bolnikov Slovenije leta 2006 prejelo PRIZNANJE SKUPINI ZA IZJEMNE 
UČNE USPEHE IN BOGATITEV LASTNEGA ZNANJA.
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PODELITEV PRIZNANJ ACS  
Jesenice, 13 . oktober 2006 

Ob nacionalnem odprtju Tedna vseživljenjskega učenja 2006 je bila slovesna po-
delitev priznanj ACS za izjemne učne in strokovne dosežke. Med dobitniki je 
bilo tudi Društvo onkoloških bolnikov Slovenije.1

Andragoški center Slovenije (ACS) je tradicionalni Teden vseživljenjskega uče-
nja organiziral že enajstič, prvič pa je bila slovesnost odprtja zunaj Ljubljane. 
Poslanstvo projekta je opozarjati, da učenje vseskozi poteka v vseh življenjskih 
obdobjih in je namenjeno vsem ljudem v vseh okoliščinah in vlogah. Še posebej 
pomembno pa je medsebojno predajanje znanja in izkušenj v primeru bolezni, 
kot je rak. 

Za izjemno več kot 20-letno prostovoljno delo v programu Pot k okrevanju, ko 
vsak prostovoljec in prostovoljka sprejme tudi izziv vseživljenjskega učenja, in 
za druge programe ustnega in pisnega izobraževanja bolnikov je bilo društvu 
podeljeno priznanje skupini za izjemne učne uspehe in bogatitev lastnega 
znanja. 

Namen	 priznanj	 je	 najširši	 javnosti	 kot	 vzgled	 postaviti	 posameznike,	 sku-
pine	 in	organizacije,	ki	v	učenje	 in	 izobraževanje	veliko	vlagajo	 in	zato	tudi	
dosegajo	uspehe.	S	svojimi	prizadevanji	spreminjajo	sebe,	osebno	rastejo,	si	
izboljšujejo	položaj	in	pozitivno	vplivajo	na	svojo	okolico	–	bližnje,	soseščino,	
skupnost	in	celotno	družbo.	

Prireditev v prepolni dvorani Gledališča Toneta Čufarja na Jesenicah je sprem-
ljal bogat kulturni program, dobitnike priznanj ACS pa so udeleženci spoznavali 

prek videoportretov. Predstavnice 
društva – Nataša Kogovšek, Moj-
ca Vivod Zor in Marija Vegelj Pirc 
– so s ponosom spremljale z be-
sedo in sliko prikazane raznolike 
dejavnosti društva, se veselile pri-

  Mag. Janez Drobnič, minister za delo, 
družino in socialne zadeve, izroča Priznanje 
ACS predsednici društva Mariji Vegelj Pirc.
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znanja in besed direktorja Onkološkega inštituta Ljubljana 
prof. dr. Zvonimirja Rudolfa, predlagatelja priznanja, ki je v 
utemeljitvi med drugim zapisal: 

Društvo onkoloških bolnikov Slovenije je oralo ledino pri 
ozaveščanju o raku tako bolnikov, kot tudi širše javnosti … 
Revija Okno že skoraj 20 let uspešno opravlja svoje pos-
lanstvo ozaveščanja, informiranja, učenja in povezovanj 
… Program Pot k okrevanju je najdragocenejši prispevek 
k celostni rehabilitaciji bolnikov in bolnic z rakom. 

Priznanja so se vsi v društvu zelo razveselili, saj je bilo 
prelepo darilo ob društvenem 20-letnem jubileju za 
vse prostovoljke in prostovoljce ter močna vzpodbu-
da za zavzeto delovanje tudi v prihodnje. 

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2006;	20	(02):	48—49.	

  Organizatorji so za slovesno podelitev priznanj  
in darilo nagrajencem junija 2006 posneli video film  
s predstavitvijo vseh dobitnikov priznanj za leto 2006.  
V videoportretu Društva onkoloških bolnikov Slovenije so 
bili v besedo in sliko ujeti raznoliki dogodki iz njihovega 
20-letnega delovanja.

  Ujeti sliki trenutka ob ogledu video portreta: posvet pri prostovoljki in Kolo življenja 2006. Kolesarji vozijo v 
cilj v Ljubljani, 17. 6. 2006. Pospremil jih je strokovni direktor OI Hotimir Lešničar (1. z leve), ob njem sta Jaka 
Jakopič in Grega Pirc.
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NAGRADA NETKO 2006

Na javnem razpisu Gospodarske zbornice Slovenije in Ministrstva za visoko 
šolstvo, znanost in tehnologijo je na izboru najboljših poslovnih spletnih stra-
ni društveno spletno mesto www.onkologija.org prejelo kar 2 nagradi NETKO 
2006 – najboljša spletna stran v kategoriji Zdravje in Osebne strani & strani 
skupnosti. 



373    

PODELITEV NAGRAD NETKO 2006  
Ljubljana, 26 . oktober 2006 

Slovesna podelitev nagrad Netko 2006 je potekala na Gospodarski zbornici v 
Ljubljani; Društvo onkoloških bolnikov Slovenije sta na prireditvi zastopala pros- 
tovoljka Majda Šmit in gen. sekretar društva Blaž Bajec, ki je dogodek slikovito 
opisal. Njegovo poročilo in komentar predsednika dela žirij Vuka Ćosića7 objav- 
ljamo v nadaljevanju. 

Poročilo gen . sekretarja društva Blaža Bajca 

Gospodarska zbornica Slovenije ni pogosto povezana z društvi, kot je naše. To je 
bilo očitno ob dnevu podeljevanja nagrad Netko, ko so se 26. oktobra ob osmih 
zvečer začeli zbirati direktorji podjetij, spletni guruji, računalniški oblikovalci, 
medijski obrazi in podjetniki organizacij različnih profilov. 

Prijavo našega spletnega mesta na razpis za nagrade Netko 2006 je predlagal 
izdelovalec našega spletnega mesta Renderspace d. o. o., ki nam tudi donatorsko 
pomaga. Razpis pripravlja Gospodarska zbornica Slovenije (GZS) v sodelovanju 
z Ministrstvom za visoko šolstvo, znanost in tehnologijo že od leta 1999. 

Letos se je prijavilo rekordno število udeležencev, pa vendar smo prišli med fina-
liste. Spraševali smo se: »Kako lahko stran društva konkurira med 118 spletnimi 
stranmi, od katerih jih je 39 prišlo v končni izbor? Naša stran ima popolnoma 
drugačno poslanstvo, kot je prodaja ali poslovna komunikacija.« 

Ko so pogasnile luči in se je dogajanje na odru začelo, smo se mu prepustili in ča-
kali, kaj bo. Ko so spregovorili predsednik GZS Jožko Čuk in drugi organizatorji, 
je igralec Dule Vaupotič začel predstavljati vseh 12 kategorij. V vsaki je posebna 
3-članska žirija ocenila po 3 spletna mesta za finaliste. Vrstile so se kategorije – 
finance, javna uprava, mediji in informativni portali, izobraževanje, znanost. 
Na oder so hodili suknjiči s kravatami in kavbojke v supergah ter prejemali na-
grade, medtem ko je občinstvo spremljalo zabavne domislice voditelja. 

»Kategorija zdravje!« se je oglasil napovedovalec na odru in na velikem platnu 
so se pokazali znani obrazi, naslovi in barve ... Med tremi finalisti (naša stran 
www.onkologija.org, stran revije Viva www.viva.si, prodajalna Lečka www.lecka.
net) se je komisija odločila, da si prav naša stran zasluži nagrado. Po nagrado 
sta se podala na oder predstavnica društva Majda Šmit in v imenu oblikovalca 
spletnega mesta direktor Renderspaca Samo Mirnik. 

»Osebne strani & strani skupnosti!« so napovedali predzadnjo kategorijo. Nad 
odrom se je spet pokazalo geslo društva in znan nasmeh Jake Jakopiča iz rubrike 
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Pričevanja. Sledila je sodba žirije: »Nagrado prejme Društvo onkoloških bolnikov 
Slovenije.« 

Dve nagradi isti večer sta nam vlili veselje in pokazali, da se je moč z vsebino in 
trudom uvrščati med najboljše tudi v Gospodarski zbornici. 

Blaž Bajec 

  Nasmejani prejemniki nagrad Netko 2006. V sredini predstavnica društva Majda Šmit s kar dvema 
nagradama.

Komentar predsednika dela žirij Vuka Ćosića

Onkologija.org 
Rad	bi	zapisal	nekaj	misli	ob	tem	izjemnem	uspehu	avtorjev	in	uporabnikov	
tega	spletnega	projekta.	

Stroka 
Internet	je	velika	skupina	ljudi,	ki	jih	povezujejo	računalniki,	žice	in	nekaj	pro-
tokolov.	V	tem	duhu	merimo	tudi	uspešnost	in	kakovost	spletnih	mest.	Zato	
na	tem	mestu	mogoče	ni	potrebno	zapravljati	časa	za	strokovna	vprašanja	
spletnega	načrtovanja,	oblikovanja	in	programiranja.	
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Preprosto	povedano,	kljub	–	milo	rečeno	–	neprepričljivi	izvedbi,	je	to	sple-
tno	mesto	naravnost	odličen	predstavnik	ljudskega	spleta,	kakršen	bi	moral	
biti	že	po	definiciji.	

Netko 
Predsedoval	sem	delu	žirij	in	bil	vesel	tako	hitrega	in	enoglasnega	strinjanja	
glede	nagrad	v	obeh	kategorijah,	v	katerih	je	bila	prijavljena	Onkologija.org.	
Mnenja	žirij	so	lepo	strnjena	v	obrazložitvah	nagrad	in	jih	je	dobro	poudariti.	

Za	kategorijo	Zdravje	je	žirija	ocenila:	»Občutljivost teme in izjemna kako-
vost vsebin sta bili več kot dovolj za nagrado Društvu onkoloških bol-
nikov Slovenije. Zahvaljujoč kompetentnosti in predvsem celovitosti 
informacij ima to spletno mesto zaslužen ugled. V tako resni življenjski 
situaciji je zelo pomembno imeti takšnega sogovornika.« 

Posebej	sem	bil	vesel	nagrade	v	kategoriji	Osebne	strani	&	strani	skupnosti,	
za	katero	je	žirija	zapisala:	»Že sama funkcija Društva onkoloških bolnikov 
je tako tesno povezana z namenom nagrade v tej kategoriji, da je bila 
odločitev žirije precej lahka. Zrelost tém priča o zrelosti medija. Pred 
nami je pozitiven signal za prihodnost spleta na Slovenskem.« 

Prihodnost 
Zanimivo	 bo	 opazovati	 nadaljnji	 razvoj	 tega	 spletnega	 mesta	 in	 njegovo	
dejansko	 rabo.	 Predvidevam,	 da	 bo	 nekaj	 energije	 šlo	 v	 njegovo	 vidnost.	
Pričakujem	večanje	aktivnosti	na	 forumu.	Predvsem	pa	priporočam	vsem	
bolnikom,	članom	njihovih	družin	in	prijateljem,	da	posvetite	nekaj	časa	bolj-
šemu	razumevanju	bolezni,	nasvetom	in	medsebojnemu	pogovoru,	ki	jih	to	
spletno	mesto	omogoča.	Naredite	to	zase.	

Vuk Ćosić 

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2006;	20	(02):	50—51.	
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NAJPROSTOVOLJSKI PROJEKT 2011

Priznanje z nazivom »Naj prostovoljski projekt 2011« za humanitarno kampa-
njo Nešteto razlogov za življenje je Društvo onkoloških bolnikov Slovenije preje-
lo na javnem razpisu Mladinskega sveta Slovenije, MMS.
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PODELITEV NAZIVA »NAJ PROSTOVOLJSKI PROJEKT 2011« 

Zaključna prireditev s podelitvijo priznanj  
Brdo pri Kranju, 14 . junij 2012

Mladinski svet Slovenije (MSS) je že desetič pripravil natečaj Prostovoljec leta, 
na katerega je 130 prijaviteljev prijavilo 162 posameznikov in 52 prostovoljskih 
projektov. Strokovna komisija je med slednjimi izbrala projekt Nešteto razlogov 
za življenje – vseslovensko humanitarno kampanjo ob 25. obletnici Društva on-
koloških bolnikov Slovenije – in društvu že drugič podelila najvišje priznanje 
in naziv Naj prostovoljski projekt 2011. V njem je več kot 300 prostovoljcev z 
različnimi dogodki poskrbelo za široko in pozitivno odmevnost na sporočila o 
raku. 

Častni pokrovitelj natečaja je bil predsednik republike dr. Danilo Türk, ki je 
skupaj s soprogo Barbaro Miklič Türk tudi gostil zaključno prireditev na Brdu 
pri Kranju. V svojem govoru je poudaril pomembnost poslanstva humanitar-
nih organizacij: Prostovoljstvo lahko 
na svoj iskreni način omili razkorake 
in nasprotja v družbi ter pripomore k 
bolj dostojnemu, bolj pravičnemu in 
bolj humanemu življenju ter k dobrim 
medčloveškim odnosom. 

Na zaključno srečanje so bili pova-
bljeni vsi prijavljeni prostovoljci in 
predstavniki institucij, ki se ukvarjajo 

Ko so člani društva zaslišali ime svojega projekta,  
so od veselja kar stekli na oder.   

  Spominska fotografija vseh prejemnikov 
priznanj s častnim pokroviteljem predsednikom 
republike dr. Danilom Türkom in drugimi visokimi 
gosti.
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s prostovoljstvom. Ob podelitvi nazivov in priznanj – Naj prostovoljka in Naj 
prostovoljec v treh starostnih skupinah, posebej še Naj mladinski voditelj in Naj 
mladinski projekt – sta sodelovala tudi minister za delo, družino in socialne za-
deve mag. Andrej Vizjak in predsednik MSS Kamal Izidor Shaker. V kulturnem 
sporedu so nastopili mladi virtuozi Imago Sloveniae. 

Sledil je družabni program, ko so udeleženci ob fotografiranju posameznikov 
in skupin s predsednikom države in njegovo soprogo ob pogostitvi delili svoje 
veselje s številnimi udeleženci – vsi prijavljeni so namreč javno prejeli pisne 
zahvale. 

  Brdo pri Kranju, 14. junij 2012.  
S predsednikom Republike Slovenije dr. Danilom Türkom in njegovo soprogo Barbaro Miklič Türk 
člani projektne skupine »Nešteto razlogov za življenje«:  Blaž Bajec (z leve), Gregor Pirc, Barbara Miklič Türk,  
dr. Danilo Türk, Marija Vegelj Pirc, Gorazd Dominko, Milana Simonič, Jaka Jakopič. 

  Po sedmih letih je bila 
raglja, ki štafetno potuje med Naj 
prostovoljskimi projekti, znova 
za eno leto v varstvu pri Društvu 
onkoloških bolnikov Slovenije.
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Predaja štafetne raglje  
Brdo pri Kranju, 26 . junij 2013 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je skupaj z ministrico za delo, dru-
žino, socialne zadeve in enake možnosti Anjo Kopač Mrak ter z ministrom za 
izobraževanje, znanost in šport Jernejem Pikalom v kongresnem centru na Brdu 
pri Kranju gostil zaključek projekta Prostovoljec leta 2012. Podelili so devet 
ključnih nazivov in še dve posebni priznanji. Na natečaj je 152 prijaviteljev pri-
javilo 187 posameznikov in 64 projektov. Ključno priznanje za kolektivno delo 
in naziv Naj prostovoljski projekt je prejel projekt Zate, zame, za nas Društva 
za penalno in postpenalno obravnavo Prestop. Priznanje je podelil predsednik 
Borut Pahor, simbolno ragljo pa je predala predsednica Društva onkoloških bol-
nikov Slovenije Marija Vegelj Pirc.

Predsednik republike se je v ime-
nu države in vseh njenih ljudi 
vsem prostovoljcem zahvalil za 
plemenito delo ter jim izrazil glo-
boko spoštovanje in priznanje. 

Spominska fotografija prejemnikov priznanj  
s častnim pokroviteljem predsednikom 

republike Borutom Pahorjem (v sredini)   

Predsednica društva Marija Vegelj Pirc  
(1. z desne) je predala simbolno ragljo  

MSS društvu Prestop. Naziv Naj prostovoljski 
projekt 2012 je prejel njihov projekt  

»Zate, zame, za nas«.   

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2012;	26	(1):	65—67.	
[2]	 Glasilo	Okno	2013;	27	(1):	69—70.	
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NAGRADA EMErald 2012

Nagrado odličnosti – EMErald award of Excellence – je Mednarodno zdru-
ženje poslovnih komunikatorjev na javnem razpisu podelilo kampanji Nešteto 
razlogov za življenje za odličnost v komunikacijski praksi. 
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PODELITEV NAGRADE EMErald  
London, 26 . april 2012 

Kampanja Nešteto razlogov za življenje, nagrajena z nazivom Naj prostovoljski 
projekt 2011, je prejela tudi mednarodno komunikacijsko nagrado odličnosti 
EMErald award of Excellence. Slovesne podelitve v Londonu se žal ni mogel 
nihče udeležiti, je bilo pa veselje v Društvu onkoloških bolnikov Slovenije in 
Agenciji Imelda Ogilvy še toliko večje, ko so po pošti prejeli sporočilo o nagradi 
s plaketo in diplomo ter zbornik z objavo vseh nagrajenih projektov. Na uradni 
podelitvi nagrade v Londonu, 26. 4. 2012, so se predstavili z videoposnetkom 
pro bono komunikacijske kampanje Nešteto razlogov za življenje (Countless 
Reasons to Live: Pro Bono Communication Campaign).

EMErald award of Excellence je komunikacijska nagrada, ki jo podeljuje Med-
narodno združenje poslovnih komunikatorjev IABC (International Association 
of Business Communicators) za odličnost v komunikacijski praksi in v tržnem 
svetu predstavlja najvišje stan-
darde komuniciranja Evrope 
in Bližnjega vzhoda. Prejme-
jo jo projekti, ki so domiselno 
zasnovani, dosledno izpeljani 
in pustijo svoj pečat v javnosti.1 

Med	projekti	v	kategoriji	»Odnosi	s	skupnostjo«	je	žirija	zmagovalno	nagrado	
podelila	vseslovenski	kampanji	Nešteto razlogov za življenje	in	jo	ovredno-
tila	za	najboljšo	tovrstno	akcijo	na	območju	Evrope	 in	Bližnjega	vzhoda.	Z	
visoko	nagrado	ji	je	bila	priznana	odličnost	v	komuniciranju	—	domiselnost	
zasnove,	dosledna	 izpeljava	 in	pečat,	ki	ga	 je	pustila	v	strokovni	 in	splošni	
javnosti.1

Milana Simonič, agencija Imelda Ogilvy, 
vodja projekta Nešteto razlogov za življenje, 

se veseli mednarodne komunikacijske 
nagrade odličnosti.   

Agencija Imelda Ogilvy, ki je zaslužna za visoko nagrado, je kampanjo Nešteto 
razlogov za življenje zasnovala in društvu pomagala celoletni projekt izpeljati 
pro bono (brez vsakršnega plačila). Njen koncept je bil zasnovan kot dialog med 
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bolniki in vsemi, ki so se odločili, da jim želijo pomagati, pa tudi kot generator 
pozitivnih sporočil in vzora. Onkološkim bolnikom je sporočala, da niso sami. 
Njen glavni namen je bil spremeniti negativna pričakovanja bolnikov z rakom 
z močno podporo javnosti in s širjenjem pozitivne energije ter vliti bolnikom 
dodaten pogum in moč. Hkrati je kampanja informirala o poslanstvu društva in 
dajala nov zagon prostovoljcem.1

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2012;	26	(1):	64—65.	

  London, 26. april 2012. 
Zbornik, izdan ob podelitvi komunikacijskih 
nagrad EMERALD. V njem je predstavljena 
tudi pro bono komunikacijska kampanja 
Nešteto razlogov za življenje — Countless 
Reasons to Live: Pro Bono Communication 
Campaign — s pričetkom na 296. strani in 
fotografijo (z razlogom) iz »Knjige, ki jo piše 
življenje«. 
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KIPEC DOBROTE, 2013

Najvišje priznanje »Kipec dobrote« za delo v humanitarnih organizacijah, ki ga 
podeljuje NFHOS – Nacionalni forum humanitarnih organizacij Slovenije, je 
tokrat pripadlo predsednici Društva onkoloških bolnikov Slovenije Mariji Ve-
gelj Pirc. 
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4 . kongres slovenskih humanitarnih organizacij  
Novo mesto, 17 . oktober 2013

Kongres, ki ga vsaki dve leti organizira Nacionalni forum humanitarnih orga-
nizacij Slovenije (NFHOS), se je odvijal v Novem mestu na mednarodni dan 
boja proti revščini v soorganizaciji z Društvom za razvijanje prostovoljnega dela 
Novo mesto pod častnim pokroviteljstvom predsednika republike Boruta Pa-
horja. 

Ob slovesnem odprtju kongresa so bila že drugič podeljena tudi priznanja za 
delo v humanitarnih organizacijah. Priznanje za dolgoletno udejstvovanje v hu-
manitarnih organizacijah in prispevek k razpoznavnosti in spoštovanju huma-
nitarnega dela so prejeli: 
Zalka Klemenčič, Območno združenje Rdečega križa Metlika, Zdenka Koser, 
Društvo Ozara Slovenija, Ludvik Kordež, Rdeči križ Slovenije, Ljubislava Škibin, 
Društvo za zdravje srca in ožilja Slovenije, Aleksandra Torić Gorup, Zveza koro-
narnih društev in klubov Slovenije, in glasbenik Adi Smolar.

Najvišje priznanje za humanitarne delavce KIPEC DOBROTE je prejela Marija 
Vegelj Pirc, predsednica Društva onkoloških bolnikov Slovenije. 

V utemeljitvi so zapisali: 
Prim. Marija Vegelj Pirc, dr. med., že skoraj 30 let deluje na področju humanitar-
nosti, saj je ob svojem zdravniškem poklicu na Onkološkem inštitutu spoznala, 
da bolniki z rakom poleg zdravniške oskrbe nujno potrebujejo tudi psihosocialno 

pomoč. Z namenom kar najbolje pomagati ljudem v stiski 
je začela uvajati prostovoljsko pomoč bolnikom in je leta 
1986 ustanovila Društvo onkoloških bolnikov Slovenije. V 
društvu, ki mu sedaj tudi predseduje in se mu po upokojitvi 
še bolj predano posveča, prostovoljsko svetuje, vodi progra-
me, ureja publikacije in piše za spletne objave.

Vse to dela v želji pomagati ljudem v stiski. Poleg dela v 
svojem društvu si vseskozi prizadeva za ureditev razmer za 
kakovostno delo humanitarnih organizacij. Sodelovala je 
pri sprejemanju zakonodaje o lastninskem preoblikovanju 
Loterije Slovenije in ustanavljanju Fundacije za financira-
nje invalidskih in humanitarnih organizacij Slovenije, še 
posebej pri oblikovanju preglednega sistema financiranja, 

  Marija Vegelj Pirc, prejemnica kipca dobrote NFHOS, najvišjega priznanja  
za humanitarne delavce. Kipec dobrote, bronasti odlitek skulpture  
(visok 37 cm, težak 6 kg), je delo umetnika Marjana Vodnika. 
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ki bi pravično zajel celotni spekter oseb, uporabnikov invalidskih in humanitar-
nih organizacij. Bila je ena od soavtoric Zakona o humanitarnih organizacijah 
in je sodelovala pri medresorskem usklajevanju te zakonske pobude in v razpra-
vah z organi Državnega zbora. 

Z izrazitim smislom za konstruktivni dialog in z nekonfliktnostjo dosledno uve-
ljavlja pravice bolnikov in vzpodbuja partnerstvo ter sodelovanje med humani-
tarnimi in invalidskimi organizacijami. Prav s to lastnostjo vse od ustanovitve 
Nacionalnega foruma humanitarnih organizacij Slovenije podpira osnovno idejo 
foruma, to je sodelovanje med humanitarnimi organizacijami. S svojim delom 
pomembno prispeva k spoštovanju humanitarnega dela in je velika promotorka 
prostovoljstva in solidarnosti med ljudmi. 

Kongres	v	Novem	mestu	je	bil	priložnost	za	srečanje	humanitarnih	organi-
zacij	iz	celotne	Slovenije,	katerim	so	predavatelji	predstavili	dobre	prakse	pri	
sodelovanju	organizacij	in	inštitucij	pri	reševanju	stisk	uporabnikov.	V	delavni-
cah	so	udeleženci	obravnavali	optimizacijo	finančnega	poslovanja,	zbiranje	
sredstev	in	učinkovito	komunikacijo	z	javnostmi,	predstavili	pa	so	tudi	mož-
nosti	 zaposlovanja	 v	 nevladnih	 organizacijah	 in	 izhodišča	 za	 spremembo	
Zakona	o	humanitarnih	organizacijah.	

Na kongresu so pozvali k reševanju naraščajoče revščine v Sloveniji in pouda-
rili nepogrešljivo vlogo humanitarnih organizacij pri blaženju socialnih stisk. 
Predstavljen je bil tudi zbornik Nacionalnega foruma humanitarnih organizacij 
Slovenije z naslovom Problematika revščine in kako jo reševati, ki so ga prejeli 
vsi udeleženci. 

  Novo mesto, 17. oktober 2013. 
Nagrajenci in člani upravnega odbora NFHOS s predsednico Terezo Novak (druga z leve) 

Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2013;	27	(2):	61—63.	
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MEDALJA ZA HRABROST, 2014

Državno odlikovanje »Medaljo za hrabrost« je predsednik Republike Slovenije 
vročil Mariji Vegelj Pirc, predsednici Društva onkoloških bolnikov Slovenije, za 
predano, strokovno in človekoljubno delo v boju proti raku. 
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Slovesnost vročitve državnih odlikovanj  
Ljubljana 3 . marec 2014

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v ponedeljek, 3. marca 
2014, vročil državna odlikovanja petim odlikovancem – Medalje za hra-
brost so prejeli prim. Marija Vegelj Pirc, prim. Mojca Senčar in Matevž Le-
narčič; Medaljo za zasluge je prejel prof. dr. Roman Jerala in Medaljo za 
častno dejanje Mehmedalija Alić. Slovesnost se je odvijala v Veliki dvorani 
Predsedniške palače ob prisotnosti številnih gostov. Dogodek je glasbeno 
obogatil nastop Kvinteta Orkestra Slovenske policije.1

Prof. dr. Roman Jerala je bil odlikovan za zasluge pri uveljavljanju slovenske 
znanosti in visokega šolstva v mednarodnem prostoru. Mehmedalija Alić je 
Medaljo za častno dejanje prejel za svojo neomajno humanistično držo, ker je 
po številnih preizkušnjah pred 5 leti kot rudarski strokovnjak vodil odkopavanja 
trupel v Hudi jami. Matevžu Lenarčiču je Medalja za hrabrost pripadla za po-
gum, povezovanje znanja in tehnoloških dosežkov v skrbi za varovanje Zemlje; 
med drugim je spoštovan športnik, naravovarstvenik in je zaslovel kot pilot, ki 
je z ultralahkim letalom že dvakrat obletel zemeljsko oblo. 

Medalji	za	hrabrost	sta	prejeli	tudi	dve	neomajni	borki	proti	raku,	prim.	Mojca	Senčar,	dr.	med.,	in	
prim.	Marija	Vegelj	Pirc,	dr.	med.,	za	predano,	strokovno	in	človekoljubno	delo	v	boju	proti	raku.	S	
tem	je	bilo	izkazano	najvišje	priznanje	vsem	prizadevanjem	v	boju	proti	raku,	saj	je	bil	tudi	dan	vro-
čitve	namenoma	izbran	v Tednu boja proti raku.	Tudi	odlikovanki	sta	ob	prejemu	medalje	izrazili	
počaščenost	in	poudarili,	da	jo	razumeta	tudi	kot	priznanje	društvoma,	ki	ju	vodita.	

V obrazložitvi odlikovanja so o predsednici Društva onkoloških bolnikov Slove-
nije me drugim zapisali: 
Prim. Marija Vegelj Pirc, dr. med., 
je ustanoviteljica in predsedni-
ca Društva onkoloških bolnikov 
Slovenije, ki je najstarejše huma-
nitarno združenje za onkološke 
bolnike v Sloveniji. Člani društva, 

Odlikovanci s predsednikom Republike 
Slovenije Borutom Pahorjem.  

Mehmedalija Alić (z leve), prof. dr. Roman 
Jerala, prim. Mojca Senčar, Borut Pahor,  

prim. Marija Vegelj Pirc, Matevž Lenarčič.   Fo
to

: J
an

ez
 P

lat
iše



388  

ki imajo lastno izkušnjo z rakom, prostovoljno nudijo individualno ali skupinsko 
pomoč bolnikom že skoraj 30 let. Prim. Marija Vegelj Pirc je bila pionirka pri 
utiranju poti za organizirano samopomoč bolnikov v slovenskem zdravstvu. Kot 
zdravnica je razumela, da bolnik ne potrebuje le odličnega zdravljenja, ampak 
da so mu v njegovi stiski v veliko uteho tudi dobre izkušnje drugih in prijazna 
človeška beseda. Sprva v svojem prizadevanju ni imela široke podpore, niti med 
zdravniki ne. A to je ni omajalo. Samopomoč za ženske z rakom dojk je začela 
uvajati najprej na Oddelku za psihoonkologijo, v nadaljevanju pa so ob individu-

  Še spomin s povabljenimi gosti. Vesna Radonjič Miholič (z leve), Blaž Bajec, Vinko Vegelj, Jernej Pirc,  
Borut Pahor, Marija Vegelj Pirc, Lucija Pirc, Brigita Pirc, Jožica Mestnik, Andreja C. Škufca Smrdel,  
Milena Pegan Fabjan, Mojca Vivod Zor.

  Ljubljana, 3. marec 2014. 
Predsednik republike Borut Pahor vroča 
Medaljo za hrabrost Mariji Vegelj Pirc.Fo
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Vir

[1]	 Glasilo	Okno	2014;	28	(1):	57—59.	

alni pomoči bolnicam v bolnišnici začele nastajati tudi skupine za samopomoč 
zunaj bolnišnic. Ko je postala potreba po pisnem seznanjanju bolnikov preveli-
ka, so se leta 1986 organizirali v društvo. Bila je tudi pobudnica za ustanovitev 
Slovenskega združenja za boj proti raku dojk Europa Donna. Nacionalni forum 
Europa Donna je sprva deloval v okviru Društva onkoloških bolnikov Slovenije, 
leta 1997 pa se je organiziral v samostojno slovensko združenje.

V skrbi za dosledno uveljavljanje pravic bolnikov prim. Marija Vegelj Pirc z iz-
razitim smislom za ustvarjalni dialog dejavno spodbuja tudi partnerstvo med 
humanitarnimi in invalidskimi organizacijami ter sodelovanje med njimi. S svo-
jim delom pomembno uveljavlja ugled humanitarnega dela ter veljavo prosto-
voljstva in solidarnosti med ljudmi. Je tudi prejemnica najvišjega priznanja za 
delo v humanitarnih organizacijah, kipca dobrote.

V zahvali predsedniku republike je Marija Vegelj Pirc povedala:
Ko so me pred dnevi obvestili o podelitvi priznanja, se od presenečenja prinašal-
cu novice najbrž nisem znala primerno odzvati. Medalja meni? Saj nisem bila 
na olimpijadi! Za hrabrost? Saj ne znam drugega kot vztrajati pri tistem, kar se 
mi zdi prav! 

Najbrž me je v medicino gnala želja ozdraviti bolne, kot večino zagnanih sloven-
skih zdravnikov. A strokovna pot me je pripeljala na področje, kjer zdraviti ne po-
meni vselej ozdraviti. Spoznavala sem, da izkušnje zdravstvenega osebja bogatijo 
izkušnje tistih, ki so opravili res mučno medicinsko obravnavo. In vztrajala sem 
pri zamisli, da jih povežem v veliko družino: ne le kot združenje sočustvujočih, 
ampak kot združenje dejavnih pomočnikov strokovnjakom. 

V tem je »hrabrost« mojih številnih sodelavcev, nekdanjih bolnikov. In v njiho-
vem imenu se vam danes, gospod predsednik, zahvaljujem, da ste spoznali našo 
»hrabrost«, ko smo blizu soljudem v najtežjih trenutkih njihovega življenja, pri 
soočanju z rakom. 
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Pomembni zgodovinski mejniki psihoonkologije in Društva onkoloških bolnikov Slovenije

Leto Mejnik

1972
Obogatitev	multidisciplinarne	obravnave	raka	z	odobritvijo	nove	specializacije	iz	nevropsihiatrije		
v	okviru	internistične	službe	Onkološkega	inštituta	Ljubljana.	

1976
Pričetek	sodelovanja	z	Evropsko	delovno	skupino	za	psihosomatske	raziskave	raka,		
EUPSYCA.	

1977 Pričetek	delovanja	prvega	specialista	nevropsihiatra	in	uvajanje	psihoonkološke	dejavnosti.	

1978 Pričetek	delovanja	prve	suportivne	skupine	bolnikov,	hospitaliziranih	na	B	2.

1979
Ustanovitev	delovne	skupine	za	psihosomatski	pristop	v	onkologiji	pri	Kancerološki	sekciji	SZD,		
ki	se	je	kasneje	preimenovala	v	Delovno	skupino	za	psihoonkologijo.	

1979
Pričetek	sodelovanja	s	Francine	Timothy,	evropsko	predstavnico	programa	Reach	to	Recovery	
Ameriškega	združenja	za	boj	proti	raku	—	American	Cancer	Society.	

1980 Pričetek	delovanja	prve	ambulantne	suportivne	skupine	za	ženske	z	rakom	dojk.

1982 Prvi	koraki	uvajanja	prostovoljnega	dela	na	Onkološkem	inštitutu.

1982
Obisk	Francine	Timothy	na	Onkološkem	inštitutu	Ljubljana	—	promocija	programa		
Reach	to	Recovery.	

1984
Odprtje	Oddelka	za	psihoonkologijo	—	pomemben	dosežek	v	7-letnem	razvoju		
nove	dejavnosti.	

1984 Uveden	program	Reach	to	Recovery	—	Pot	k	okrevanju	v	Sloveniji.	

1984 Ustanovljen	Klub	žena	po	operaciji	dojke	pri	Društvu	za	boj	proti	raku	Ljubljana.	

1985 Prva	predstavitev	Oddelka	za	psihoonkologijo	v	tujini,	6.	Mednarodni	simpozij	EUPSYCA.	

1986 Ustanovljen	Klub	žena	po	operaciji	dojke	pri	Pomurskem	društvu	za	boj	proti	raku.	

1986
Izide	prvi	priročnik	za	bolnice	z	rakom	dojke	»Pot	k	okrevanju«,	izdala	Klub	žena	po	operaciji	dojke	
pri	Društvu	za	boj	proti	raku	Ljubljana	in	Onkološki	inštitut	Ljubljana.	

1986
Ustanovljeno	Društvo	onkoloških	bolnikov	Ljubljana	s	sedežem	na	Onkološkem	inštitutu,		
Oddelek	za	psihoonkologijo.

1987 Društvo	začne	izdajati	svoje	glasilo,	revijo	Okno.

1987 Drugi	obisk	Francine	Timothy	v	Sloveniji.	

1990 Društvo	onkoloških	bolnikov	Ljubljana	se	preoblikuje	v	Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije.	

1992
Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	se	pridruži	Evropskemu	gibanju	proti	raku	dojk		
Europa	Donna.	

1994
Društveni	program	»Pot	k	okrevanju«	prejme	mednarodno	priznanje	»Medal	Reach	to	Recovery«,	
ki	jo	je	mednarodni	odbor	RRI	podelil	strokovni	mentorici	programa	z	Oddelka	za	psihoonkologijo.	

1994
Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	zastopa	Slovenijo	na	ustanovni	skupščini		
Evropske	zveze	za	boj	proti	raku	dojk	Europa	Donna	s	sedežem	v	Milanu.

TABELA
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Leto Mejnik

1994
V	okviru	Društva	onkoloških	bolnikov	Slovenije	prične	delovati	Nacionalni	forum		
Europa	Donna	z	nacionalno	predstavnico	Marijo	Vegelj	Pirc.	

1997
Ustanovljeno	je	Slovensko	združenje	za	boj	proti	raku	dojk	Europa	Donna	na	pobudo	
Nacionalnega	foruma	Europa	Donna,	ki	s	tem	preneha	delovati.	Predsednica	Združenja	je		
Danica	Purg.

1998
Ministrstvo	za	zdravstvo	RS	podeli	Društvu	onkoloških	bolnikov	Slovenije	status	društva,		
ki	deluje	v	javnem	interesu	na	področju	zdravstvenega	varstva.	

1998
Na	Oddelku	za	psihoonkologijo	so	redno	za	nedoločen	čas	zaposlili	psihologa	in		
dodatnega	zdravnika	z	možnostjo	specializacije	iz	klinične	psihologije	oz.	psihiatrije.	

1998
Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	je	bilo	soorganizator	10.	Mednarodne	konference		
Pot	k	okrevanju,	ki	se	je	odvijala	v	Ljubljani.	

2001
Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	se	pojavi	na	svetovnem	spletu	prek	portala	Med.Over.Net.	
Revija	Okno	postane	dosegljiva	tudi	v	digitalni	obliki.	

2004
Na	javnem	razpisu	Mladinskega	sveta	Slovenije,	MSS,	prejme	društvo	za	program	Pot	k	okrevanju	
priznanje	z	nazivom	»Naj	prostovoljski	projekt	2004«.	

2004
Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	se	preseli	v	nove	prostore	s	sedežem		
na	Poljanski	cesti	14	v	Ljubljani.

2005
Ministrstvo	za	zdravje	RS	podeli	Društvu	onkoloških	bolnikov	Slovenije	status	humanitarne	
organizacije.	

2005 Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	vzpostavi	novo	spletno	mesto	http://onkologija.org	

2006
Na	javnem	razpisu	Andragoškega	centra	Slovenije	(ACS)	je	Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	
prejelo	»PRIZNANJE	ACS«	—	priznanje	skupini	za	izjemne	učne	uspehe	in	bogatitev	lastnega	
znanja.	

2006
Na	razpisu	Gospodarske	zbornice	Slovenije	in	Ministrstva	za	visoko	šolstvo,	znanost	in	tehnologijo	
je	društveno	spletno	mesto	www.onkologija.org	prejelo	2	nagradi	NETKO	2006	—	v	kategoriji	
Zdravje	in	Osebne	strani	&	strani	skupnosti.

2008
V	sodelovanju	z	Radiem	Ognjišče	in	TV	Slovenija	je	Društvo	izpeljalo	akcijo	»Stopimo	skupaj		
za	bolnike	z	rakom«	in	z	zbranimi	sredstvi	znatno	prispevalo	k	prenovi	bolnišničnih	oddelkov	v	
stavbi	C.	

2011
Društvena	vseslovenska	kampanja	ozaveščanja	o	raku	»Nešteto	razlogov	za	življenje«		
prejme	mednarodno	komunikacijsko	nagrado	EMERALD	in	na	javnem	razpisu	MSS	tudi		
slovensko	priznanje	s	podelitvijo	naziva	»Naj	prostovoljski	projekt	2011«.	

2020
Društvo	onkoloških	bolnikov	Slovenije	je	vzpostavilo	OnkoFON	—	brezplačno	svetovanje		
na	tel.	številki	080	23	55	za	bolnike	in	njihove	svojce,	vse	dni	v	tednu	med	9.	in	17.	uro.	

2021
Društvo	je	program	Pot	k	okrevanju	dopolnilo	z	ON	LINE	skupino	za	samopomoč		
bolnikov	z	rakom,	ki	se	srečuje	vsak	2.	četrtek	v	mesecu	na	spletni	platformi	ZOOM.
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MOJI RAZLOGI  
ZA PSIHOONKOLOGIJO

4
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4
9

522. Ker je živet pač fajn! 
Maja 523. ker nisem sama 
Nada Mahič 524. ker je življenje 
en velik dar! Branka 525. ker 
imam zlatega sinčka. BV
526. ker sem že pet 
dniupokojena. Metka Pavlič 

527. ker sem neskončno žalostna,pa vseeno upam,da bo 
jutri bolje. Katarina 528. ker imam še toliko želja, ki jih želim 
uresničiti. Daniela Beštek 529. ker je prelepo živeti!!! 
Mirko Triller 530. Ker živim zato, da osrečujem ljudi. UČ

531. ker je svet lepši,če smo mi srečni,če tudi ni vse najlepše. 
Danica Pišek Ptuj 532. Ker zrak zjutraj tako lepo diši. Mare
533. ker vsak dan pričakujem nekaj novega in lepega,kar mi popestri dan 
Maja Puhar 534. ker lahko ustvarjam in delam kar me veseli Alja Viryent 535. Ker je dan 
lepši, če imaš nekoga rad! Rosana Brišar 536. brez njih je moj mozaik življenja poln lukn 
in praznine. Tina Ogorelc 537. Vsak razlog je motivacija za naslednji dan;) 
Manca Grubič 538. ker je zaradi vsega lepega enostavno vredno živeti! 
Primož Zanoškar 539. Ker je življenje eno samo. Ana Karakaš 540. ker danes zvečer 
kuham večerjo za svoje ljubljene Ana Karakaš 541. ker je lepo ljubiti in biti ljubljen 
Glorya Sla 542. Ker odpuščam sebi in drugim ter tako odganjam sence 
Tanja Senica 543. Da lahko z veseljem napišem zakaj :) Matej Golob 

  List iz »Knjige, ki jo piše življenje«, stran 48/49. Zbranih že 543 razlogov za življenje. 
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MOJI RAZLOGI  
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V življenju se moramo nenehno spraševati:  
Ali je vredno?  

Ali je bilo vredno? 

Verjamem, čutim, prepričana sem – 
 

VREDNO JE BILO.  
VREDNO JE.
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Onkologija — le ovinek na poti? 

Že v osnovni šoli sem bila trdno odločena, da bom postala zdravnica, taka, ki 
bo pomagala ljudem ŽIVETI. O tem sem živo sanjala ob prebiranju knjige San 
Michele avtorja Axela Muntheja, ki je imela močan vpliv na mojo odločitev. Na 
poti do cilja je bilo nešteto ovir, ostrih ovinkov in podrtih mostov. A vedno so se 
na koncu pokazale prave poti. 

Medicina je bila ob vpisu moja edina izbira. Sprejemni izpit sem uspešno op-
ravila, a kljub temu nisem bila sprejeta, češ da nas je bilo preveč, čeprav smo 
kasneje izvedeli, da so nekatere zaradi priporočil vzeli prednostno. Odšla sem 
na pravo. Da preizkusim svoje sposobnosti in naslednje leto znova poskusim na 
medicini. Hitro sem se vživela in pridno študirala. Že v prvem roku sem opra-
vila vse izpite za prvi letnik (1959/1960) in se na začudenje mnogih kolegov od 
njih poslovila. 

Drugi vpis na medicino je uspel. Študij je bil zahteven. Na poti zorenja za zdrav-
niški poklic me je zelo privlačila psihosocialna plat medicine, njeni humanitarni 
cilji in etična vprašanja. Vse bolj sem se zavedala velike odgovornosti, h kateri 
zdravnike zavezuje tudi Hipokratova prisega že več kot dva tisoč let. 

Ko se je moj štipenditor, takratni Okraj Ljubljana, odločil, da mora Mladinsko 
klimatsko zdravilišče Rakitna dobiti stalnega zdravnika, je bilo to mesto ponuje-
no meni. Z veseljem sem že v času študija preživljala delovne počitnice z otroki 
na Rakitni, zasanjana v idilično naravo in bodočo pediatrinjo. A štipenditor ob-
ljube ni izpolnil. 

Po končanem enoletnem pripravništvu je bilo zame po neuspešnem iskanju 
prve zaposlitve pomembno, da čim prej začnem delati, kjerkoli, četudi brez pla-
čila. Ko sem izvedela, da je volontiranje možno le še na Onkološkem inštitutu, 
sem se javila tja. Sicer na onkologijo nisem niti v sanjah nikoli pomislila. Morda 
zaradi nepoznavanja, saj smo imeli v 4. letniku le nekaj predavanj, brez vaj in 
izpita. 

V prepričanju, da bo onkologija le ovinek na moji poklicni poti, sem julija 1968 
prišla na Onkološki inštitut. V stavbi A me je sprejela prim. Majda Mačkovšek 
Peršič, radioterapevtka in pomočnica direktorice Inštituta prof. Božene Ravni-
har, in me poučila: 

»Kot sem že povedala, je pri nas možno le volontersko delo, stalne zaposlitve vam 
ne bomo mogli zagotoviti. Učite se in izkažite se. Zahajajte tudi v našo knjižni-
co. Delali boste pri internistih kot sobna zdravnica v stavbi B, kasneje pa tudi v 
ambulanti.« 
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Na oddelku sem se kmalu vpeljala v delo. Enkrat tedensko smo imeli glavno 
vizito, ki jo je kot »konzilij ob bolniški postelji« vodila prof. Ravniharjeva. Ob-
vezna je bila tudi vsakodnevna prisotnost na rentgenološkem konziliju v 1. nad-
stropju stavbe A. Takrat edinem konziliju, na katerem so se zbirali vsi kliniki, 
rentgenolog prof. Gojmir Klanjšček pa je ob slikah prikazoval in razlagal zani-
mive primere, o katerih so potem razpravljali. 

Kmalu sva bili skupaj z Gabrijelo Petrič Grabnar, s katero sva hkrati prišli na 
inštitut, klicani k prof. Ravniharjevi, da naju je še enkrat seznanila z dejstvom, 
da nimava nobene možnosti za zaposlitev: »Sedaj niti v prihodnje ne bo prostih 
delovnih mest. Lahko vam nudimo le začasno možnost za delo in učenje.« 

Po 6 mesecih pa sva doživeli priznanje za svoje delo in z veseljem podpisali 
Sklep o sprejemu na delo za določen čas, od 1. februarja 1969 do 31. januarja 
1970. Kmalu sva prejeli prvo plačo in skupaj upali, da bo naslednje leto prineslo 
nove možnosti. 

Močno sem si želela, da bi lahko svojo poklicno pot usmerila v pomoč bolnikom 
z rakom. Ob spremljanju bolnikov so se me dotaknile njihove življenjske usode, 
saj sem kmalu ugotovila, da so pogosteje več govorili o njih kot o sami bolezni, 
ki jih je doletela. Zato sem veliko časa namenila pogovorom in spoznavala nji-
hovo zdravilno moč, kot tudi to, kaj bolnik pričakuje od svojega zdravnika. 

Enoletna pogodba o delu se je počasi iztekala, ko sem bila znova klicana k di-
rektorici prof. Boženi Ravnihar, ki me je prijazno sprejela. Še danes slišim njene 
besede: 

»Ne bi vas rada izgubila, a edina možnost za zaposlitev za nedoločen čas je v 
Registru raka. Prepričana sem, da bi lahko uspešno vodili Register, ki je ... «. Moje 
misli so se upirale in preglasile njene besede. Vedela sem, da je prof. Ravnihar-
jeva ponosna na Register; kot njegova ustanoviteljica leta 1950 in uspešna vodja 
mu je pridobila mednarodno veljavo. Je eden najstarejših populacijskih registrov 
v Evropi. Z navdušenjem mi je opisovala njegovo vlogo in pomen za obvlado-
vanje raka. Vse to je res, a ni zame, sem premišljevala in iskala prave besede za 
odgovor. 

Opazila je mojo zadrego in nadaljevala: 

»Vidim, da niste navdušeni, a sčasoma boste spoznali, kako pomembno je to 
področje, kajti le znanost lahko reši problem raka. Zagotavljam vam tudi us-
pešno kariero. Pri delu z bolniki morda res doživljate neko zadovoljstvo, ko jim 
pomagate, občutek, da ste naredili neko karitativno delo, a sčasoma vam to ne 
bo več dovolj.« 
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Končno sem se le opogumila in predstavila svoj pogled na klinično delo, pri 
katerem se kaže velika potreba tako po uvajanju psihološke pomoči bolnikom 
kot tudi po raziskovanju psiholoških vidikov raka. Ta pogled sem utemeljevala 
z lastnimi izkušnjami, kot tudi z nekaterimi redkimi podatki iz tuje strokovne 
liteliterature, ki je bila na voljo v knjižnici inštituta. Prof. Ravniharjeva me je 
pozorno poslušala, kar je bila njena velika odlika, kadar se ji je kdo upal argu-
mentirano oporekati. Sicer ji nisem oporekala, samo svoj drugačen pogled sem 
ji želela predočiti. Seveda sem izrazila tudi svojo veliko hvaležnost za veliko-
dušno ponudbo in željo, da bi lahko še naprej zavzeto delovala na Onkološkem 
inštitutu. 

Nato je povzela: 

»Prosim, podpišite pogodbo o zaposlitvi, ki je že pripravljena. Trenutno je to edi-
na možnost, da vas obdržimo. Veliko se ne bo spremenilo, še naprej boste op-
ravljali sobno in ambulantno delo. Ob tem se boste uvajali v Registru in izobra-
ževali. Že naslednji teden se začne na Institutu Jožef Stefan tečaj za računalniško 
programiranje. Obiskovali ga boste s prof. Marjanom Erjavcem, ki se zelo zanima 
za možnosti, ki nam jih prihajajoče novosti ponujajo. Ko boste bolje spoznali delo 
v Registru, vam bo gotovo všeč. Če ne, vam ne bom nasprotovala. Obljubljam 
vam pomoč pri iskanju druge poti.«

Zmenjeno! Sklep o sprejemu na delo za nedoločen čas je začel veljati 1. februarja 
1970. 

Psihoonkologija kot izziv

Z zaposlitvijo za nedoločen čas sem dobila možnost za razvijanje svoje poklicne 
poti na Onkološkem inštitutu in utiranje poti novim spoznanjem. Na prvem 
mestu so ostajali bolniki, ki so potrebovali tudi BESEDO. V prepričanju, da to 
znam in zmorem, sem iskala nove možnosti klinične specializacije iz nevropsi-
hiatrije, kajti moj izziv je postala psihoonkologija. 

V Registru mi je bilo všeč, ekipa je bila odlična in z veseljem bi me sprejeli 
medse. Ni jim bilo vseeno, ko sem jim povedala za svojo odločitev. A še vedno 
so upali, da me bo prof. Ravniharjeva pregovorila, saj že dolgo išče primernega 
zdravnika za to delo. 

Nekaj dni sem zbirala pogum, da sem prof. Boženo Ravnihar zaprosila za po-
govor. Začela sem po ovinkih in s hvaležnostjo, da sem se lahko veliko novega 
naučila ob spoznavanju delovanja Registra raka. Zatikalo se mi je, ko sem sporo-
čila svojo odločitev, da ne morem prevzeti odgovornega mesta v njem, ker ... Za 
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trenutek sem obstala, ko se je direktorica s prodornim pogledom zazrla vame, 
in nato sem zelo zavzeto nadaljevala o bolnikovih potrebah in celostni oskrbi. 
Upala sem si celo omeniti svojo željo po specializaciji iz nevropsihiatrije. 

Segla mi je v besedo: »To že veste, da ni mogoče, saj te vrste specialist ni pred-
viden v okviru multidisciplinarne obravnave raka. Če vam je prav, ostajate spet 
samo sobna zdravnica.« 

Zahvalila sem se za razumevanje in se počutila olajšano. Vesela, da ostajam s 
svojimi bolniki na Onkološkem inštitutu. 

Minevali so meseci in čez čas sem prof. Ravniharjevo znova zaprosila za pogo-
vor. Tokrat sem bolj odločno predstavila svojo željo po specializaciji iz nevropsi-
hiatrije, ki je postala nujna za moje nadaljnje delovanje. Takrat smo že nave-
zovali tesnejše sodelovanje z nemškim psihiatrom dr. Baltruschem, predsed- 
nikom Evropske delovne skupine za psihosomatske raziskave raka (EUPSYCA), 
zato sem svoje videnje razvoja stroke in pomoči bolnikom utemeljevala tudi s 
trendi v svetu. 

Zelo pozorno me je poslušala, zdelo se mi je, da marsičemu tudi tiho pritrjuje. 
Zato sem si dovolila zaključiti z zelo jasnimi besedami: 

»Specializacijo iz nevropsihiatrije si močno želim, a če to ni možno pri vas, bom 
odšla drugam.« 

Prof. Ravniharjeva se je zastrmela vame. V mučno tišino sem dodala: »Odpirajo 
se namreč nova delovna mesta in po več letih sobnega dela je tudi zame čas, da 
naredim korak naprej.« 

Direktorica mi je prijazno rekla, da se strinja z mojim razmišljanjem. Nato je 
podrobneje razčlenila in pojasnjevala nekatere trditve ter prijazno zaključila: 

»Pravzaprav pa sedaj lahko dobite specializacijo iz nevropsihiatrije, saj Onko-
loški inštitut že od vsega začetka hodi v korak s časom. Mislim, da z odobritvijo 
nove specializacije ne bomo imeli nobenih težav.« 

Še danes mi ob spominu na te besede zaigra srce. 

Prof. Ravniharjeva je opazila moje navdušenje in pripadnost Inštitutu. Še dolgo 
sva govorili. Opozarjala me je, naj bom pripravljena, saj je vsako pionirsko delo 
zelo težko. Z nostalgijo in ponosom se je spominjala svojih začetkov in dosež-
kov na različnih področjih. Kako je npr. leta 1946 postala vodja laboratorijev na 
Onkološkem inštitutu, a laboratorijev sploh še ni bilo, in leta 1950 z ustanovitvi-
jo Registra raka dosegla obvezno prijavljanje rakavih obolenj v Sloveniji. 

V obojestransko zadovoljstvo sva si segli v roke. 
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Republiški komite za zdravstveno in socialno varstvo Socialistične republike Slo-
venije mi je z odločbo št. 131-65/72 z dne 20. aprila 1972 odobril specializacijo 
iz nevropsihiatrije.

Začela se je nova zgodba, z novimi spomini. Prof. Ravniharjeva je ostala moja 
zvesta podpornica in mentorica še naprej. 

Bolniki — moji učitelji

Nekaj utrinkov iz življenja sobne zdravnice

»Lepo prosim, če mi lahko pridete povedat, takoj ko boste izvedeli, kakšen je 
izvid,« je na viziti s solzami v očeh prosila mlajša bolnica, ki je trepetala v nego-
tovosti. »Bom. Če bo citološki izvid že danes, pridem po kosilu,« sem ji obljubila. 

Kot vsak dan mi je pri popoldanski kavi sestra predala nove izvide. Med njimi 
najprej poiščem tistega, ki ga moram sporočiti. Bil je pričakovano pozitiven. Za-
ustavim se tudi pri drugih, a jih odložim, saj bodo za jutrišnjo vizito in se odpra-
vim k omenjeni bolnici. Razveseli se me, sedem k njeni postelji in v trenutku ti-
šine prva spregovori: »Ali je izvid pozitiven?« Zrli sva si v oči in se razumeli brez 
besed, samo prikimala sem. Med ihtenjem je potožila, kako je to nepravično, da 
je zbolela sedaj, ko je mož v tujini na delu, ona pa sama s tremi majhnimi otroki. 
Ko je izpovedala svojo stisko in sva skupaj ugotovili, da ne sme obupati, ampak 
vložiti vse napore v zdravljenje raka dojke, se je nasmehnila in rekla: »Hvala, ker 
ste me poslušali in se odkrito z mano pogovorili. Jutri bom pripravljena. Upam 
in zaupam. Za otroke.« 

Srečanje mi je odprlo več vprašanj in spoznanj. Odločila sem se, da bom vsake-
mu bolniku tekoče sporočala izvide in vpeljala svojo t. i. drugo vizito po kosilu. 
Naslednji dan sem pri viziti v vseh bolniških sobah to bolnikom povedala in 
dodala: 

»V dnevnem prostoru bom tudi na voljo za individualni pogovor; če ga kdo želi, 
naj pove pri viziti ali sobni sestri.« 
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Dnevne vizite so potekale po ustaljenem redu, od postelje do postelje, pregled 
in pogovor, informiranje o nadaljnjih postopkih diagnostike in/ali zdravljenja, 
na temperaturni list, ki je visel na tablici na stranici postelje, sem pisala terapijo 
in tudi preglede. Medicinska sestra mi je asistirala z dodatnimi informacijami, 
podajala izvide in po potrebi sva pogledali tudi v popise bolezni, ki jih je s seboj 
pripeljala na vozičku. Kadar je bila situacija bolj zapletena, sva vzeli tablico s 
seboj za nadaljnji posvet. Želela sem, da bi bilo vzdušje bolj sproščeno, zato smo 
bolnike spodbujali k pogovoru in vprašanjem, ki jih morda mučijo. Nekateri so 
jih postavljali strogo zaupno, drugi pa bolj javno. 

Ko se s sestro v eni od sob posloviva in že stopava proti vratom, se oglasi bolni-
ca: »Ali lahko še nekaj vprašam? Tako zelo me skrbi, kaj boste povedali mojemu 
možu. Danes pride, ko bodo informacije.«. Obstanem v premisleku za odgovor: 
»Zakaj bi vas skrbelo? Povedala mu bom vse to, kar vi že veste. Sicer bo pa naj-
bolje, da pridete tudi vi in se bomo skupaj pogovorili.« 

Ob uri, določeni za informacije, je omenjeni mož prišel na oddelek. Ko sedeva 
v dnevni prostor, strahoma pove, da ga skrbi za ženo, seveda tega pred njo ne 
pokaže, ker jo želi zavarovati. O bolezni ne govorita. Rad bi vedel, kako je z njo, 
in rad bi tudi nasvet, kaj naj reče ženi, ko jo bo obiskal. Povem, da se z bolnico 
odkrito pogovarjam o bolezni in da sva dogovorjeni, da bo prisotna ob pogovo-
ru. Začuden se zmede v svoji žalosti. Grem poklicat bolnico. 

Pogovor je kmalu stekel sproščeno; po mojih uvodnih informacijah o bolezni 
se je prva vključila žena in začela moža bodriti, da bo še vse dobro, res da bo 
zdravljenje dolgotrajno in naporno, a glavno je, da raka lahko premaga. Imela 
sta še vrsto vprašanj, od tega, ali je rak nalezljiv in na kaj mora še posebej paziti 
med zdravljenjem, do tega, ali bo še lahko skrbela za družino in delala na vrtu. 

Naslednji dan pri viziti: »Ne vem, kako se vam naj zahvalim. Ne veste, kako zelo 
ste nama pomagali. Po dolgem času sva se spet našla, v odkritem pogovoru sva si 
podelila skrbi o življenju z boleznijo in se tudi nasmejala nagajivim norčijam na-
jinih vnukov. Zdaj sem pripravljena. Vem, da mi bo mož zmogel stati ob strani.«

V ambulanti, v pritličju stavbe A s pogledom proti Ljubljanici. Vrstijo se kontrol- 
ni pregledi, večinoma bolnic po končanem zdravljenju raka dojk. Prek začet- 
niških zadreg mi pomagajo izkušnje s sobnim delom in medicinska sestra Silva 
Stevčevski.

Vstopi mlajša bolnica. Takoj po pozdravu se veselo pohvali, da se zelo dobro 
počuti in upa, da bo šla kmalu tudi že v službo. Sledi natančen pregled splošnega 



402  

in lokalnega stanja po odstranitvi celotne dojke in obsevanju. Tudi mene veseli, 
da je glede raka vse v redu, kar tudi na glas povem. Bolnica v trenutku prebledi 
in brez slovesa steče v garderobno kabino. 

Tudi sestra Silva prebledi in zaskrbljeno reče: »Zdaj ste ga pa polomili. Ali niste 
vedeli, da primarij* svojim bolnicam ne pove, da imajo raka?«

»Kako?« pretresena vprašam in nadaljujem s svojimi začetniškimi izkušnjami, 
da je za bolnika dobro, če čim več ve o svoji bolezni. Čeprav sem vedela za pre-
vladujoče mnenje, da se o diagnozi rak ne govori, mi sestra Silva še pojasni: 

»Primarij ne želi bolnic prestrašiti, zato jim vedno reče, da ta reč v dojki ni sicer 
nič hudega, a vseeno bi bilo bolje, da jo odstranijo. Bolnice mu zelo zaupajo in 
nič več ne sprašujejo.« 

Prepustiva se trenutku žalosti v upanju, da bo z bolnico vse v redu, kajti kabina 
je bila že prazna, ko jo je sestra želela poklicati nazaj. 

Redna kontrola čez 3 mesece. Naša bolnica je zopet vesela in nasmejana. Takoj 
ob vstopu začne: »Najprej se vam moram opravičiti za zadnjič, ker sem tako 
burno reagirala. Bila sem šokirana ob besedi rak in še doma sem 3 dni jokala. 
Potem sem pa začela razmišljati, da sem rada verjela primariju, ker sem si tako 
močno želela, da ne bi bil rak. A pomirjena nisem bila. Ves čas, pravkar sta mi-
nili 2 leti, sem živela v strahu, ujeta v čudno tesnobnost negotovosti. Zdaj mi je 
odleglo. Zahvaljujoč vam vem za sovražnika in sem vesela, da smo ga premagali. 
Bili ste prva zdravnica, ki mi je zaupala in diagnozo odkrito povedala. Iskrena 
hvala!«

Ob vstopu v stavbo A mi izza okenca s telefonom v roki maha vratar, naj pridem 
noter in mi poda slušalko. Kliče sestra Magda z B 2: 

»Še dobro, da sem vas dobila, na oddelku ni nobenega zdravnika, ali lahko vi 
pridete, nujno je. Bolnici v samički** se je stanje poslabšalo.«. Seveda sem se 
takoj obrnila nazaj. Bom pač izostala na konziliju, bolniki so vedno na prvem 
mestu. Hkrati pa v strahu premišljujem, kako lahko umirajoči bolnici sploh po-
magam; kaj naj rečem, storim? 

*	Prim.	Jože	Žitnik,	dr.	med.,	pionir	onkološke	kirurške	dejavnosti	pri	nas	(1906—1973).	
**	Samička	—	pogovorno	ime	za	enoposteljno	bolniško	sobo,	namenjeno	težko	bolnim.	
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Bolnica v postelji z visokim vzglavjem napol sedi in težko diha. S sestro pristo-
piva za pregled. Ko s stetoskopom poslušam dihanje, se njena stiska naseli tudi 
vame. Čutim, da se življenje izteka. Bolnica brez besed s strahom v očeh išče od-
govor v mojem pogledu. Žalostna sem ob spoznanju, da ji ne morem pomagati. 
Ali pač? Pomislim in vprašam: 

»Ali bi vam bilo laže, če bi bil mož z vami?«. Hitro odgovori, da pride ob treh, ko 
bodo obiski. Nato se zastrmi vame z vprašanjem: 

»Ali bom umrla?«. Primem jo za roko: »Nisem tega rekla, samo sprašujem, če bi 
vam bilo laže, ker moža že sedaj lahko pokličemo.«. S hvaležnim pogledom samo 
prikima in se umiri, ko ji sestra namesti dovod kisika za lažje dihanje. 

Naslednji dan se je prišel mož še enkrat zahvalit. »Veliko mi pomeni, da sem 
lahko z ženo delil njene zadnje trenutke življenja in ji obljubil, da bom tudi z 
njeno ljubeznijo lahko dobro skrbel za najini nedorasli hčerki. Mirno je zaspala, 
še preden je odbila tretja ura.« 
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Psihoonkologija: uresničena vizija skupne 
poti dveh medicinskih strok 

Povabilo k pisanju recenzije za knjigo, ki jo je napisala kolegica 
zdravnica nevropsihiatrinja, sem sprejela kot znak zaupanja v 
moje dosedanje recenzentsko delo in hkrati zavedanje, da mi je 

psihoonkologija kot stroka dovolj blizu, da jo lahko razumem, spremljam in do 
določene mere tudi ocenjujem. 

Združevanje različnih strok v medicini prepoznamo tudi po njihovem sestavlje-
nem imenu, v našem primeru povezavo med psiho in onkologijo. Pridruževanje 
psihe oziroma psihologije uveljavljeni medicinski stroki je dostikrat povezano 
z določenimi pomisleki in odpori. Nekateri menijo, da takšno kombiniranje 
jemlje verodostojnost osnovni stroki, spet drugi so prepričani, da jo bogati in 
prispeva k celostnemu pristopu v zdravljenju bolnikov. 

Psihoonkologija izhaja iz psihosomatskega pristopa v medicini in je del celostne 
obravnave bolnikov z rakom, saj upošteva soodvisnost duševnega in telesne-
ga pri nastanku, razvoju, poteku in zdravljenju bolezni. Poudarja tudi pomen 
psihosocialnih in socioekonomskih dejavnikov. Ima dobrih 60 let zgodovine in 
v tem obdobju je naredila velik strokovni razvoj ter prispevala k bolj kakovost- 
nemu življenju bolnikov z rakom. Leta 1984 je bilo ustanovljeno Mednarodno 
združenje za psihookologijo, istega leta smo v Sloveniji dobili prvi Oddelek za 
psihoonkologijo. 

Ker je psihoonkologija v resnici še mlada stroka, smo njen razvoj v Sloveniji 
lahko spremljali v realnem času. Ohranjeni so dokumenti, ki so nastajali v tem 
razvoju, številne fotografije in videoposnetki dogodkov, pa tudi osebne izkušnje 
in izpovedi zdravstvenih delavcev in bolnikov. Iz zapisov avtorice Marije Vegelj 
Pirc lahko spoznavamo tudi odnos javnih osebnosti in celotne družbe do raka, 

RECENZIJA KNJIGE

  Dr. Zdenka 
Čebašek – Travnik
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pa tudi o tem, kako so stigmo bolezni pomagali zmanjševati znani in popularni 
Slovenci. 

Osrednji del knjige je namenjen opisu postopnega razvoja psihoonkologije ob 
hkratnem vključevanju prostovoljskega dela bolnikov in bolnic, ki so preboleli 
raka. Slovenski strokovnjaki so opravili tudi veliko raziskovalnega dela, kar jim 
je odprlo poti v mednarodno sodelovanje in pridobivanje novih znanj iz evrop-
skih in severnoameriških institucij. Vse to je v knjigi skrbno dokumentirano. 
Kmalu smo dobili multidisciplinarno skupino za psihoonkologijo, kateri so se 
pridružili tudi zdravniki drugih strok in strokovnjaki različnih poklicev.

Avtorica knjige je zaslužna tudi za uvajanje skupinskega psihoterapevtskega pris- 
topa v psihoonkologiji. Bolniki so v skupinah pripovedovali o svojih osebnih 
stiskah, o tem, kako je bolezen vplivala na njihove družine, kako so doživljali 
zdravljenje. V skupinah so začutili moč povezanosti z drugimi bolniki in spoz-
nali, da v bolezni niso ostali prepuščeni sami sebi. Tovrstno terapevtsko delo je 
od zdravstvenih delavcev zahtevalo dodatno, predvsem psihoterapevtsko izo-
brazbo. Sistematično so se usposabljali v psihoterapevstkih metodah in tehni-
kah za premagovanje stresa, pridobljeno znanje pa prenašali tudi na paciente. 
Posebej dragoceno za razvoj stroke je bilo spontano zanimanje in vključevanje 
študentov medicine, ki so tako v praksi doživeli, kaj pomeni usmeriti se na bol-
nika in ne le na bolezen. Dodatno opolnomočenje so bolniki doživeli z ustanav-
ljanjem društev, v katerih so imeli močno podporo strokovnjakov in skupaj z 
njimi so ustvarili pomemben segment civilne družbe. Tudi razvoj teh društev 
in njihovih dejavnosti ter dosežkov je v knjigi podrobno opisan ter opremljen s 
fotografijami in citati, iz katerih prepoznamo ponos, navdušenje in hvaležnost 
vsem, ki so jim pri tem pomagali. 

Bogato dejavnost psihoonkologije je avtorica Marija Vegelj Pirc sestavila v ce-
loto, ki bo zdravstvenim delavcem lahko služila kot učbenik in spodbuda za to 
delo, za mnoge druge bralce pa bo navdih, da z enako zavzetostjo nadaljujejo z 
novimi projekti in uspehi. 

Dr. Zdenka Čebašek – Travnik

Dr.	Zdenka	Čebašek	Travnik,	dr.	med.,	spec.	psihiatrije,	ki	je	delovala	na	Psi-
hiatrični	kliniki	v	Ljubljani,	je	zgodnji	del	svoje	poklicne	poti	v	psihiatriji	posve-
tila	bolnikom	z	rakom,	kasneje	še	tistim,	ki	so	bili	poleg	onkološke	bolezni	tudi	
odvisni	od	alkohola.	Sodelovala	je	v	dejavnostih	Društva	onkoloških	bolnikov	
Slovenije	 in	v	 reviji	Okno.	V	obdobju	2007—2013	 je	bila	varuhinja	člove-
kovih	pravic,	v	obdobju	2017—2021	pa	predsednica	Zdravniške	zbornice	
Slovenije.
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Vesela sem in hvaležna Bogu, da po več letih raziskovanja in pisanja lahko re-
čem: KNJIGA JE NAPISANA. Ob tem se zahvaljujem svoji družini in vsem, ki 
so me na tej poti kakorkoli podpirali ali mi pomagali pri iskanju in preverjanju 
gradiva ter knjigo obogatili s predgovori in recenzijo. Posebej se želim zahvaliti 
zvestim sodelavkam in prijateljicam, ki so pri knjigi neposredno sodelovale in 
prispevale k njeni uresničitvi. HVALA VAM!

Zvonka Zupanič Slavec – bila je pobudnica knjige. Prva, ki me je nagovorila: 
Knjigo napiši, saj imaš veliko povedati. Prvo pravilo – piši o tistem, o čemer samo 
ti lahko pišeš. Dala mi je misliti. In me prepričala ne le s svojim velikim znanjem 
profesorice, zgodovinarke medicine in medicinske humanistke, temveč z iskre-
no naklonjenostjo in s posebnim žarom, s katerim opravlja svoje poslanstvo. 
Vseskozi me je s prijaznimi e-pozdravi spodbujala k pisanju in se z mano veselila 
že prvih uspešnih zapisov. Moja vzornica z bogatim knjižnim opusom! 

Vesna Radonjić Miholič – bila je prva, ki me je, navdušena nad pobudo, pre- 
pričala, da moram pisati. Kot psihologinja, ki je pomagala orati ledino pri uva-
janju psihoonkologije na Onkološkem inštitutu, mi je bila pri pisanju knjige v 
nepogrešljivo pomoč. Skozi desetletja sva se spoprijateljili ne le zaradi sorodnih 
strokovnih stališč, temveč tudi vrednostnih prepričanj. Ob pisanju knjige je bila 
vedno pripravljena priskočiti na pomoč pri iskanju in preverjanju pravih vsebin. 
Oživeli so mnogi spomini. Bili sva si edini v ugotovitvi: VREDNO JE BILO!

Mojca Vivod Zor – neutrudna lektorica, s katero sva se dodobra spoznali skozi 
skupno ljubezen do lepe slovenske besede, saj je od leta 2006 sodelovala pri 
Oknu in drugih društvenih publikacijah. Tako je skrbno spremljala tudi zapi-
se moje knjige, jih sproti po posameznih poglavjih prebirala, skrbela za prav 
postavljena ločila in pravilno zveneče besede. Vsaka njena pohvala mi je bila v 
spodbudo. Vse do trenutka, ko so lektorirana besedila, obogatena s slikovnim 
gradivom, v knjigi zaživela, ni odnehala. 

ZAHVALA 
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Ida Demšar – oblikovalka, s katero sva že ob prvem sodelovanju pri reviji Okno 
(1996) vedeli, da naju delo osrečuje in skupni ustvarjalni zanos navdihuje. Skozi 
leta sva stkali prijateljske vezi, tako da si sedaj znava že brati misli. Zato ni bilo 
nobenega dvoma – le z Ido lahko ustvariva dobro in lepo knjigo. Sodelovanje 
sva povezali še s tehničnim urejanjem in s knjigo preživeli veliko časa, v živo ali 
na daljavo. Ida me je od vsega začetka spodbujala in ni bila nikoli slabe volje, če-
tudi sem kakšno stran želela znova in znova popravljati. Na koncu sva bili vedno 
obe zadovoljni in veseli. 

Posebno zahvalo namenjam Društvu onkoloških bolnikov Slovenije s pred-
sednico Ano Žličar, ki je kot izdajatelj in založnik omogočilo, da knjiga »Nešteto 
razlogov za življenje«  prihaja med bralce in bralke tako v tiskani kot elektronski 
obliki.

Življenje je vrednota, zato
z osebnim smislom vsakega trenutka

povezujmo ga v celoto.
Geslo društva
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V življenju se moramo nenehno spraševati:  
Ali je vredno?  

Ali je bilo vredno? 

Verjamem, čutim, prepričana sem — 

VREDNO JE BILO.  

VREDNO JE.

NEŠTETO RAZLOGOV  
ZA ŽIVLJENJE

O psihoonkologiji  
in Društvu onkoloških bolnikov Slovenije —  

poti razvoja in sodelovanja

Marija Vegelj Pirc
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Klavdija Kostrevc 
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•Ker je prijetno, ko se družim s prijatelji in 

bližnjimi. Anja Starman •Da zjutraj, ko se zbudim 

pomislim ali naredim tri lepe stvari. Daniel Starman

•Ker je čokolada najboljša! :) Lucija Slemc • Ker prihaja poletje, dopust, sonce morje & sladoled. Lana • Ker upanje na ljubezen še ni umrlo. gsg

•Ker ni lepšega, kot zjutraj odpreti oči in 
se zbuditi v nov dan. Darja • ker ljubim, ker 
čutim, ker vem, ker zmorem. l.p. • ker lahko zmagam!! 
Mojca Koban • ker želim polno živeti. Sonja Lukman


